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سی ام ذیقعده ۱۴۴۱

مناسبت ها

۳۱ تیر شهادت امام محمد تقی علیه السلام [ ٢٩ ذوالقعده ]



 

1- فراخوان طراحی پوستر روز ملی صادرات سال 1399 - اتاق بازرگانی ایران

2- امضاي تفاهمنامه 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و بخش خصوصی براي تولید 9 هزار تن ماهی و ایجاد 8

هزار شغل درمناطق محروم ساحلی - کیوسک خبر

3- تازه ترین عناوین و مطالب رسانه هاي البرز - ایرنا

4- دادستان همدان: دستگاه قضا به سرمایه گذاران در بخش هاي تولیدي کمک می کند - خبر آنلاین

5- رفع مشکلات نهادي - اتاق خبر

6- سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی در خراسان شمالی - ایرنا

7- تسهیلات با نرخ سود 6 درصد براي رونق اشتغال در روستا ها - شمال نیوز

8- 1400 طرح اشتغال زایی در روستاهاي استان بوشهر اجرا می شود - تسنیم

9- پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط شعب بانک توسعه تعاون استان ایلام - اکونا پرس

10- امضاي تفاهمنامه 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و بخش خصوصی - روزنامه تجارت

11- همت بلند و کارآفرینی فریبا، دختر معلول گیلانی - خبرگزاري صدا و سیما

12- صدور هزار و 287 گواهینامه الکترونیکی فنی و حرفه اي در فردوس - خبرگزاري مهر

13- رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان: 70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند -
رشتکده

14- دانشگاه علوم پزشکی دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی - باشگاه خبرنگاران جوان

15- رییس شوراي شهر مشهد اقدامات نوسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي را تشریح کرد - ایرنا

16- طرح بازیافت زباله هاي شهري قروه تا 4 ماه آینده اجرا می شود - جوان آنلاین

17- نماینده ولی فقیه در کردستان از کارگاه خیاطی مدرسه ریحانۀ النبی(س) سنندج بازدید کرد - حوزه نیوز

18- 285 پروژه مهم توسط قرارگاه خاتم در کشور در حال اجراست - خبرگزاري مهر

19- احیاي 1500 واحد تولیدي، اشتغال 27 هزار نفري را خواهد داشت - شهرآرا آنلاین

20- معوقات بازنشستگان فولاد از مرداد پرداخت می شود - آریا نیوز

21- خانواده هاي معظم ایثارگران معنوي ترین پشتوانه اعتقادي نظام هستند - بنیاد شهید و امور ایثارگران

22- فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی منطقه آزاد انزلی در روزهاي کرونایی/ توجه ویژه به کسب و کارهاي کوچک و آگاهی

بخشی به جوامع محلی - گیل خبر

23- صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است - سپاهان نیوز

24- افتتاح چهارصدمین مرکز نیکوکاري استان تهران در شهرك شاهد - خبرگزاري دفاع مقدس

25- تقویت مهارت هاي منابع انسانی ناجا با بهره گیري از ظرفیت هاي سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور - خبرگزاري دفاع
مقدس

26- واحدهاي فرآوري سیار به کمک معادن کوچک مقیاس بیایند - فلزات آنلاین

27- پیشنهاد بی شرمانه یک مقام مسئول در بانک مرکزي به استاد دانشگاه: الان وقت خرید دلار است! / زد و بند هایی که

بازار مسکن را بهم ریخت/ چرا در ایران بازار ها به صورت حبابی در حال بالا رفتن است؟ / ... - تابناك



28- 5 راه حل عملیاتی براي مشکلات کشور - شما حزب موتلفه

29- فعالیت 5 کارگاه بازارمحور در مرکز فنی و حرفه اي بهار - دانا

30- «به مهربانی» سامانه اي براي حمایت از کودکان بازمانده از تحصیل سیستان و بلوچستان - ایسنا

31- انتصاب دکتر مهرناز گرانمایه به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی دانشکده پرستاري و مامایی/ قدردانی رئیس دانشکده از

دکتر فاطمه واثق رحیم پرور - دانشگاه علوم پزشکی تهران

32- چالش هاي توسعه معادن کوچک - شعار سال

33- پاسخ به برخی ابهامات مالیات بر خانه هاي خالی - روزنامه جهان صنعت

34- امضاي تفاهم نامه دوجانبه میان صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی و صندوق کارآفرینی امید - اقتصادگردان

35- اینفوگرافیک: وثایق لازم براي دریافت وام کرونایی - تابناك خوزستان

36- آغاز بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت جهاد کشاورزي در سراسر کشور - فصل اقتصاد

37- توسعه مکران و کاهش وابستگی به تنگه هرمز؛ راهبرد خط لوله گوره به جاسک - فصل اقتصاد

38- خط لوله گوره - جاسک؛ ضامن استمرار صادرات نفت - فصل اقتصاد

39- توصیه هایی در زمینه سلامتی براي کسب و کار در دوره کرونا - شهرآرا آنلاین

40- رونمایی از طرح هاي رفاهی، حمایتی و درمانی بازنشستگان نیروهاي مسلح توسط وزیر دفاع - روابط عمومی سپاه پاسداران

41- صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است - شهر فردا

42- تسهیلات حمایتی به قالیبافان اردبیلی ارائه می شود/ بیمه شدگان واقعی از مزایاي قانونی بهره مند می شوند - تسنیم

43- هشدارهاي بهداشتی براي خشکشویی آنلاین - اقتصاد آنلاین

44- وضعیت قراردادي هیچ تاثیري در اشتغال پایدار فرزندان شاهد ندارد - بازار کار

45- تلفیق مهارت، دانش و خلاقیت؛ زمینه ساز تحقق وضعیت مطلوب اقتصادي - ایسنا

46- طرح «تابستانه فهما» در کانون هاي مساجد همدان اجرا می شود - خبرگزاري قرآن

47- جهاد دانشگاهی؛ فرصتی براي آزمایش یافته هاي علمی دانشجویان - خبرگزاري قرآن

48- خط لوله گوره - جاسک؛ ضامن استمرار صادرات نفت - آریا نیوز

49- ساماندهی تأمین مسکن ایثارگران - آریا نیوز

50- خدمات آستان مقدس حضرت معصومه، باید عام المنفعه و ماندگار باشد - رسا

51- پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد - آریا نیوز

52- افزایش بنزین دزدي در جایگاه هاي سوخت - گسترش صنعت معدن تجارت

53- از 67 ماده معدنی شناخته شده در کشور، 52 ماده معدنی در استان آذربایجان شرقی داریم - خبر اقتصادي

54- شمار جایگاه هاي سوخت استان کرمانشاه به 155 باب رسید - خبر اقتصادي

55- از واردات برنج جلوگیري کنید - خبر اقتصادي

56- مدیران ظرفیت هاي توسعه گلستان را جدي بگیرند - ایرنا

57- مصرف بیش از 7 میلیارد متر مکعب گاز در نیروگاه هاي استان در سال 98 - دیده بان فردا

58- عدم همکاري بنگاه هاي صنعتی به نیازهاي شغلی آینده هرمزگان - روزنامه صبح ساحل

59- 70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند - تابناك



60- صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است - آفتاب

61- کار آفرینی جوان ایرانی در صنعت کالاي خواب و دکوراسیون - رصد اقتصادي

62- به قدر قطره اي در دریا - روزنامه قدس

63- کارآفرینی در گرو توسعه آموزش هاي مهارتی است - ایرنا

64- افزایش 29 درصدي سهم روستاها از اشتغال کشور - اقتصاد نیوز

65- رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان: دانشگاه جامع علمی کاربردي در سال 98 بیش از 100 کد رشته

دانشجو پذیرش کرد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

66- تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی همدان - تابناك

67- غلامی: لایحه پیشنهادي توزیع عادلانه فرصت ها و امکانات تحصیلی بررسی می شود - دانشجو

68- رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور : در نیمسال آینده آموزشها مجازي و غیر حضوري ارائه می شود - دانشگاه جامع
علمی کاربردي

69- سطح زیر کشت گیاهان دارویی در لرستان 2791 هکتار است - برنا نیوز

70- ثبت نام 648 واحد کسب و کار فرهنگی در سامانه تسهیلات کرونا - ایسنا

71- شرایط ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) در جامعه نقل شود - ایسنا

72- موانع فردي؛ همچنان در صدر عوامل تأخیر در ازدواج چهارمحال و بختیاري - خبر آنلاین

73- بهره برداري از 809 طرح گلخانه اي و مجتمع گلخانه اي در 8 استان کشور - ایانا

74- بهره برداري از حدود 17 هزار هکتار باغ در اراضی شیب دار 27 استان - ایانا

75- دعوت استاندار از وزیر جهاد کشاورزي براي حضور در چهارمحال و بختیاري - ایانا

76- بیکاري 9 هزار کارگر بیمه شده در استان اردبیل - باشگاه خبرنگاران جوان

77- صنعت بازیافت در دست دلالان - اقتصاد آنلاین

78- نامه رئیس شوراي شهر مشهد به نماینده مجلس درخصوص طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي -
شهرآرا آنلاین

79- 70 درصد مراکز کارگاهی فنی و حرفه اي اصفهان فعال است - ایمنا

80- نهضت اشتغال در استان نیازمند جامعه متخصص - برنا نیوز

81- آموزش مهارت، اولویت جهش تولید و رونق اقتصادي - برنا نیوز

82- اجراي برنامه هاي تابستانی کانون هاي مساجد در فضاي مجازي/ شهدا سرمایه هاي معنوي جامعه هستند - شبستان

83- پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد - خبرگزاري صدا و سیما

84- لزوم تغییر سبد کالاهاي مصرفی مردم از خارجی به داخلی - پول نیوز

85- پیام استاندارمازندران بمناسبت فرا رسیدن هفته ملی مهارت - آریا نیوز

86- معاون استاندار لرستان: اعتبارات اشتغالزایی باید بموقع جذب شود - ایرنا

87- پیگیري ثبت اثر ملی و راه اندازي سه اقامتگاه بومگردي در تویسرکان - روزنامه همدان پیام

88- حمایت دولت از بنگاه هاي آسیب دیده مشروط به حفظ اشتغال است - ایرنا

89- تنها 10 درصد بی کاران، بیمه بی کاري دریافت می کنند | معاونت رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی - 55
آنلاین



90- برنامه هاي هفته «ازدواج» کمیته امداد گیلان تشریح شد - خبرگزاري مهر

91- صادرات صنایع دستی اصفهان از دستورالعمل بازگشت ارز مستثنی می شود - میراث آریا

92- تدبیر منابع طبیعی کردستان در طرح هاي آبخیزداري ارزنده است - ایرنا

93- حمایت از سرمایه گذار عاملی در جهت کاهش جرم و فساد - روزنامه همدان پیام

94- عامل پیروزي در میدان رقابت کسب وکار - 55 آنلاین

95- ابطال مجوز 900 صیاد در منطقه گمیشان - باشگاه خبرنگاران جوان

96- ضرورت تسریع در ایجاد گذر فرهنگ و هنر در دامغان - کتاب ایران

97- جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره در پژوهش هاي اصیل پیشتاز بوده است - باشگاه خبرنگاران جوان

98- افزایش 26 درصدي سهم روستاها از اشتغال کشور - خبرگزاري فارس

99- کرونا 9 هزار کارگر بیمه شده استان اردبیل را بیکار کرد - ایرنا

100- حمایت از طرح هاي گردشگري، ایجاد اشتغال 10 برابري/ جاذبه هاي طبیعی نقطه قوت استان - ایلنا

101- راه اندازي کسب و کارهاي دسته جمعی در قالب تعاونی ها - فصل اقتصاد

102- سطح اشتغال روستایی افزایش یافت - آریا نیوز

103- نخستین استودیو تولید محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز پیام نور رفسنجان راه اندازي شد - خانه
خشتی

104- اتاق فکرهاي مجازي در شرایط کرونایی - ایسنا

105- یک مستند مسابقه براي حمایت از محیط زیست - ایسنا

106- 700 میلیون تومان تسهیلات سهم صنایع دستی قم براي اشتغالزایی - قم پرس

107- نرخ کالاها در بازار تابعی از نرخ ارز است/ باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم - شبستان

108- افزایش سطح بخش روستایی به 29 درصد/سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی ها را نظام مند می کند - شبستان

109- منطقه اقتصادي پیام البرز مصمم به تحقق رونق تولید است - روزنامه پیام سپیدار

110- تمدید مهلت جشنواره ملی خلاقیت براي دانش آموزان - امتداد نیوز

111- ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز - روزنامه پیام سپیدار

112- بسیاري از بندهاي ''سیاست هاي کلی خانواده'' اجرایی نشده است/ کوتاهی معاونت زنان ریاست جمهوري؛ از ملاوردي

تا ابتکار! - دانا

113- 95درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج در ایلام پرداخت شد - برنا نیوز

114- جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره در پژوهشهاي اصیل پیشتاز بوده است - برنا نیوز

115- نگاه ما به موزه آب نگاه زینتی نیست/ به دنبال نهادینه کردن فرهنگ استفاده بهینه از آب از گذشته تا حال و آینده هستیم
- شبکه خبري آب ایران

116- 70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند - ایرنا

117- هشتمین کنگره ملی علوم ترویج و آموزش کشاورزي، منابع طبیعی و محیط زیست پایدار - اخبار علمی

118- انتخاب کتاب مرکز نشر دانشگاه فنی و حرفه اي به عنوان اثر برتر جایزه علامه مجلسی - اخبار علمی

119- راه اندازي کسب و کارهاي دسته جمعی در قالب تعاونی ها - تسنیم

120- اهتمام ویژه به آموزش هاي فنی و حرفه اي لازم است - بازار کار



121- ایجاد اشتغال 10 برابري با حمایت از طرح هاي گردشگري - باشگاه خبرنگاران جوان

122- کاهش ساعات کاري ادارات قزوین از امروز - خبر آنلاین

123- حذف 160 رشته دانشگاه فنی و حرفه اي/توسعه رشته هاي متناسب با بازار - تیتر 1

124- بازنگري در قانون تسهیل ازدواج در صورت تشکیل کمیسیون ویژه جمعیت/کاهش 40 درصدي ازدواج در سال هاي

گذشته - تسنیم

125- مسابقه ایده هاي نوین خدمت رسانی در استان البرز برگزار می شود - تسنیم

126- بهره برداري از حدود 17 هزار هکتار باغ در اراضی شیب دار 27 استان - خبرگزاري مهر

127- تحصیل 8 هزار دانشجو در دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان - خبرگزاري مهر

128- شمار جایگاه هاي سوخت استان کرمانشاه به 155 باب رسید - آریا نیوز

129- صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است - آریا نیوز

130- در شرایط نیاز به ارز نباید به صادرکنندگان فشار وارد کرد - ایسنا

131- ثبت نام648 واحدکسب وکار در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا - روزنامه قدس

132- اجراي اولین طرح ضربت مهندسی بهداشت حرفه اي براي مقابله با کرونا در ادارات - خبرگزاري صدا و سیما

133- رهاسازي 500 هزار قطعه بچه ماهی در سد دز - خبرگزاري صدا و سیما

134- انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی - بولتن نیوز

135- پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد از مرداد ماه - باشگاه خبرنگاران جوان

136- امضاي تفاهم نامه همکاري دانشگاه با شرکت ایران خودرو - اخبار علمی

137- نخستین هنرستان نساجی در گیلان افتتاح می شود - گیلانستان

138- کمک بیش از یک میلیارد ریالی خیرین به دانشگاه پیام نور رفسنجان - یوپنا

139- نخستین هنرستان نساجی در گیلان افتتاح می شود - خبرگزاري فارس

140- طرح «شمیم خدمت» در بقاع متبرکه همدان اجرا می شود - خبرگزاري قرآن

141- قانون تسهیل ازدواج جوانان، قانونی که قابل اجرا نیست! - شعار سال

142- سند راهبردي ایران و چین، تحریم هاي آمریکا را بی اثر می کند - خبرگزاري دفاع مقدس

143- لزوم بهره گیري از ظرفیت هاي داخلی و استفاده از توان متخصان ایرانی - تین نیوز

144- آگهی هاي استخدام برق 1 مرداد 99 - برق نیوز

145- بازدید دکتر روزبهان از شرکت تولید فیبر ایران و عزم راسخ جهت احیاي مجدد قدیمی و بزرگترین تولیدي منطقه آزاد

انزلی - اخبار رشت

146- پرداخت 95 درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج جوانان در استان - تابناك

147- پذیرش داوطلبی بذرپاش از اساس غیرقانونی است - روزنامه روزان

148- تولید سالانه بیش از سه هزار تن قارچ خوراکی در آذربایجان غربی - برنا نیوز

149- 648 واحد کسب و کار در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا ثبت نام کردند - شهرآرا آنلاین

150- به مناسبت روز ملِّی کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت - برنا نیوز

151- نشست شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی کشور در دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد - وزارت علوم
تحقیقات و فناوري



152- ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز - ایسنا

153- استاندار فارس:اهتمام ویژه به آموزش هاي فنی و حرفه اي لازم است - ایرنا

154- فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی منطقه آزاد انزلی در روزهاي کرونایی/ توجه ویژه به کسب و کارهاي کوچک و آگاهی

بخشی به جوامع محلی - فرینا

155- انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی/ بازگشت 604 میلیارد تومان - خبرگزاري صنایع

156- بنگاه هاي کوچک؛ 79درصد اشتغال، 6درصد سهم وام - اقتصاد آنلاین

157- صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است - ایسنا

158- ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز - ایلنا

159- علم در ایران درگیر سوفیست هاي مدرن شده است - جوان آنلاین

160- شرح محاوره اي انتقادي بین خود و دیگري - جوان آنلاین

161- پروانه بهره برداري مالکان معادن، سندي براي دریافت تسهیلات - فکر اقتصادي

162- نسخه به صرفه و اثربخش توسعه فرآوري در معادن کوچک - فکر اقتصادي

163- 10 هزار واحد اقتصادي لرستان براي دریافت تسهیلات کرونایی به بانک معرفی شدند - تسنیم

164- قرارداد 25 ساله ایران و چین؛ باید هاي رئالیستی و نباید هاي لیبرالی - اسلام تایمز

165- آغاز به کار «مدرسه تابستانی دانایی» در تابستان داغ کرونایی - شبکه خبري ایرانیان

166- اجحافی در حق بانوان/ نگاه متعصبانه مانعی براي تصاحب پست هاي مدیریتی - مرصاد نیوز

167- سفري که رخدادهاي خوب فناورانه را براي اصفهان رقم زد - شبکه ایران

168- ارومیه پیشتاز تولید قارچ در آذربایجان غربی - ایرنا

169- اصلاح شیوه حکمرانی، پیش شرط بهبود اقتصاد کشور - اتاق بازرگانی ایران

170- دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی شد - ایرنا

171- تمدید مهلت جشنواره ملی خلاقیت براي دانش آموزان - آریا نیوز

172- خط فقر چیست و چگونه تعیین می شود؟/ محو شدن طبقه متوسط، جامعه را دگرگون می کند - دیده بان ایران

173- انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی/604 میلیارد تومان برگردانده شد - فصل اقتصاد

174- 500 دستگاه اتوبوس در قم نوسازي می شود - قم نیوز

175- 2 شرکت ایرانی به نتایج خوبی در زمینه تولید واکسن کرونا رسیده اند - عصر خبر

176- حمایت از مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر ضامن پیشرفت دانشجویان هنري - ایسنا

177- آغاز به کار «مدرسه تابستانی دانایی» - لیزنا

178- بهره گیري از ظرفیت و توان متخصان ایرانی با هدف اشتغال پایدار در بنادر هرمزگان/ ضرورت انجام مطالعه در ارتباط

با علل و عوامل ساخت و تعمیرات کشتی ها خارج از کشور - سازمان بنادر و دریانوردي

179- درخواست توکلی از قالیباف براي حذف نام بذرپاش از منتخبین ریاست دیوان محاسبات کشور - رویداد 24

180- وعده اي به کارگران که عملی نشد - گسترش صنعت معدن تجارت

181- چند درصد بیکاران، بیمه بیکاري دریافت می کنند؟ - اقتصاد آنلاین

182- وظیفه اول بسیجیان جنگ فرهنگی و تولید باشد - باشگاه خبرنگاران جوان



183- انحراف در برخی طرح هاي اشتغال روستایی/ 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد - نود اقتصادي

184- توسعه پرورش ماهیان خاویار و آرتیما در کرمان - باشگاه خبرنگاران جوان

185- فراهم شدن زمینه آزادي 42 زندانی با همت شورا هاي هماهنگی امور خیریه - باشگاه خبرنگاران جوان

186- باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم - بازار کار

187- افزایش تخصص و تعامل، دستاوردهاي شاخص اتاق بازرگانی - روزنامه صبح ساحل

188- انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی - بازار کار

189- راه اندازي کارگاه گوهر تراشی براي ایجاد مشاغل خانگی - بازار کار

190- مرحله پنجم پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی در البرز آغاز شد/معرفی بانک هاي عامل - برنا نیوز

191- سطح اشتغال روستایی افزایش یافت - روزنامه صبح اقتصاد

192- انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی - اکو فارس

193- شهیدشیرین کارآفرینی با راه اندازي کارخانه کوچک فرآوري عسل در شاهرود - بسیج نیوز

194- صنعت بوم گردي کاشان در سراشیبی سقوط/اقتصاد گردشگري رو به افول رفت - خبرگزاري مهر

195- طلیعه تمدن نوین اسلامی کجا خود را نشان می دهد؟ - خبرگزاري مهر

196- "پنجره جمعیتی" بسته شود دیگر براي حل "بحران جمعیت" دیر است! - الف

197- سطح اشتغال روستایی افزایش یافت - الف

198- زندگی سخت این روزهاي کارگران/ کرونا درآمد کارگران را کاهش و هزینه ها را افزایش داد - تسنیم

199- طلاق قانون ازدواج از اجرا! - خبر فوري

200- بازنشستگان و مشکلاتی که همچنان ادامه دارد - گسترش صنعت معدن تجارت



 

فراخوان طراحی پوستر روز ملی صادرات سال 1399

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/05/01

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران براي طراحی پوستر همایش روز ملی صادرات فراخوان داد. در این فراخوان از
همه علاقه مندان دعوت شده ضمن ثبت نام در این رویداد به خلق آثار در رشته طراحی پوستر با موضوع «روز ملی صادرات»

بپردازند و در رقابت انتخاب برترین پوستر شرکت کنند.

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران به عنوان
متولی برگزاري مراسم روز ملی صادرات، با صدور فراخوان
طراحی پوستر این مراسم، از همه طراحان علاقه مند
دعوت کرد با ارسال آثار خود در رشته طراحی پوستر با
موضوع «روز ملی صادرات» و با شعار محوري همایش
«توسعه صادرات، امنیت اقتصادي، اشتغال مولد و رفاه

 
پایدار» در این رقابت شرکت کنند. 

طبق اعلام اتاق ایران، براي شرکت در این مسابقه ضروري است طراحان ابتدا شرایط و مقررات شرکت در مسابقه را به صورت کامل

 
مطالعه کرده و در صورت تأیید و احراز شرایط، فرم ثبت نام را تکمیل کنند. 

 
شرایط شرکت 

 
شرکت براي همه آزاد است. 

 
آثار ارسالی باید با موضوع همایش روز ملی صادرات طراحی شود. 

طراحان باید از عنوان «روز ملی صادرات» و شعار محوري همایش «توسعه صادرات، امنیت اقتصادي، اشتغال مولد و رفاه پایدار» در

 
طراحی آثار استفاده کنند. 

 
هر طراح می تواند حداکثر با ارائه (3) اثر در این فراخوان شرکت کند. 

 
طراحان باید از لوگوي اتاق ایران و لوگوي سازمان توسعه تجارت در آثار استفاده کنند. 

 
استفاده از حروف انگلیسی در طراحی پوستر آزاد است. 



 
پوسترها به صورت عمودي یا افقی و در سایز 70×50 سانتی متر به فرمت jpg با رزولوشن dpi70 آپلود شوند. 

 
درج نام طراح در نام گذاري فایل هاي ارسالی ضروري است. 

 
هیات داوران 3 اثر را به عنوان برگزیده انتخاب می کنند و درنهایت یک اثر به عنوان برنده اول اعلام می شود. 

افراد برگزیده، باید آثار خود را در اندازه 70×50 سانتی متر با فرمت هاي tif یا psd (cmyk) بر روي DVD همراه با شناسنامه اثر

 
به آدرس دبیرخانه ارسال کنند. 

دبیرخانه می تواند از پوسترهاي 3 نفر برگزیده تنها براي روز ملی صادرات استفاده کند و ارائه این آثار به جشنواره ها و سایر مراکز،

 
غیرقانونی تلقی می شود. 

نمایش اثر توسط طراح در جشنواره ها یا دوسالانه ها و مناسبت هاي طراحی گرافیک غیرقانونی نیست چون حقوق معنوي اثر به

 
هنرمند متعلق است. 

شرکت کنندگان می توانند فرم ثبت نام و تصاویر آثار خود را به ایمیل nedgraphic@iccima.ir با عنوان طراحی پوستر

 
همایش روز ملی صادرات ارسال کنند. (دانلود فرم) 

 
مهلت ثبت نام 

 
شروع ثبت نام و ارسال آثار از طریق سایت: اول مرداد 1399 

 
آخرین مهلت ارسال آثار از طریق سایت: 10 مرداد 1399 

 
نشانی دبیرخانه: تهران، خیابان طالقانی، نبش شهید موسوي (فرصت)، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران 

 
موضوعات: 

روز ملی صادرات



امضاي تفاهمنامه 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و بخش

خصوصی براي تولید 9 هزار تن ماهی و ایجاد 8 هزار شغل درمناطق محروم

ساحلی

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/05/01

تفاهم نامه راه اندازي مرکز تولید و تکثیر آبزیان دریایی با سرمایه گذاري 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و
بخش خصوصی امضا شد.

تفاهم نامه راه اندازي مرکز تولید و تکثیر آبزیان دریایی با سرمایه گذاري 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و

 
بخش خصوصی امضا شد. 

آئین امضاي تفاهم نامه راه اندازي مرکز تکثیر و تولید آبزیان دریایی درمناطق محروم ساحلی با سرمایه گذاري 136 میلیارد تومان،
صبح امروز با حضور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام، معاون وزیرجهادکشاورزي و مدیرعامل شیلات کشور، مدیران شرکت آبزیان گستر

 
نصر و مدیران بنیاد برکت و تدبیر در محل ساختمان ستاد اجرایی برگزار شد. 

محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با تبریک سالروز ازدواج حضرت علی(ع) و حضرت زهرا (س) گفت: محور فعالیت ها در
ستاد اجرایی اشتغال است؛ اشتغال هم باید ناشی از ایجاد تشکیلاتی باشد که محور تولید است و تولید نیز باید منطبق با اقتصاد

 
مقاومتی باشد. 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با تاکید بر اینکه یکی از نقاط آسیب کشور امنیت غذا و دارو است، گفت: در ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام (ره) فعالیت هاي زیادي در زمینه غذا و دارو انجام گرفته است؛ بطوریکه 90 درصد امکانات این مجموعه از لحاظ مالی و

 
مدیریتی در اختیار تولید محصولات در این حوزه ها است. 

 
مخبر افزود: در سال جاري، ایجاد 200 هزار فرصت شغلی را درقالب اجراي 70 هزار طرح پیش بینی کرده ایم. 

وي با اشاره به دسترسی گسترده کشور به اقیانوس و دریا، افزود:مصرف سرانه ماهی در دنیا، براي هر نفر 20 کیلوگرم است که در
کشور ما کارشناسان آن را از 7 تا 12 کیلوگرم تخمین زده اند؛ اگر بخواهیم 2 کیلوگرم این سرانه را افزایش دهیم، باید 160 هزار تن

 
به تولیداتمان اضافه کنیم. 

مخبر با اشاره به سرمایه گذاري 136 میلیارد تومانی و راه اندازي مرکز تکثیر و تولید آبزیان دریایی درمناطق محروم ساحلی افزود: با

 
راه اندازي این مرکز سالانه 9000 تن تولیدات در بخش شیلات و ایجاد 8000 شغل جدید خواهیم داشت. 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام افزود: براي امسال ایجاد 200 هزار شغل را پیش بینی کرده ایم که 8 هزار شغل در همین پروژه ایجاد

 
می شود و امیدواریم بتوانیم آن را به 30 هزار شغل برسانیم. 

در ادامه این نشست نبی االله خون میرزایی؛ معاون وزیر جهادکشاورزي و رئیس سازمان شیلات کشور با اشاره به برنامه هاي این



 
سازمان گفت: براساس برنامه ها باید تا سال 1400 به تولید 200 هزار تن و تا 1404 به تولید 400 هزار تن برسیم. 

خون میرزایی با اشاره به اینکه با این تفاهم نامه اهدافمان در مناطق آسیب پذیر ساحلی محقق می شود، خاطرنشان کرد: یکی از

 
نواقص، تکثیر براي استخرهاي پرورشی بود که این گره نیز با این تفاهم نامه باز می شود. 

در ادامه این نشست، تفاهم نامه همکاري بین بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام و شرکت «آبزیان گستر نصر» به امضاي مدیران این
مجموعه ها رسید؛ این تفاهم نامه در مناطق محروم استان هاي مازندران، گیلان، گلستان، هرمزگان، خوزستان، بوشهر، کهگیلویهه و

 
بویراحمد و کردستان اجرا خواهد شد. 

حجم سرمایه گذاري در همکاري بین بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) و شرکت «آبزیان گستر نصر»، 106 میلیارد

 
تومان است؛ هدف این همکاري مشترك نیز «توسعه پرورش آبزیان و بومی سازي تولید ماهی در قفس» است. 

همچنین تفاهم نامه بین شرکت «آبزیان گستر نصر» و شرکت نواندیشان کشت و صنعت تدبیر به حجم سرمایه گذاري 30 میلیارد
تومانی به امضاي روساي این شرکت ها رسید؛ هدف این همکاري مشترك نیز تکثیر، تولید و نوزادگاهی ماهیان دریایی است و در

استان هرمزگان و جزیره قشم اجرا می شود.



تازه ترین عناوین و مطالب رسانه هاي البرز

منبع: ایرناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/05/01

کرج - ایرنا - روزنامه هاي پیام آشنا، پیام سپیدار و سپهر ایرانیان که دفتر مرکزي آن ها در البرز واقع شده و خبرگزاري هاي
دانشجویان ایران (ایسنا)، مهر و تسنیم در این استان مهمترین مطالب روز چهارشنبه اول تیر ماه خود را به موضوع هاي

اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي اختصاص داند.

 کرج - ایرنا - روزنامه هاي پیام آشنا، پیام سپیدار و سپهر
ایرانیان که دفتر مرکزي آن ها در البرز واقع شده و خبرگزاري هاي دانشجویان ایران (ایسنا)، مهر و تسنیم در این استان مهمترین

 
مطالب روز چهارشنبه اول تیر ماه خود را به موضوع هاي اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي اختصاص داند. 

روزنامه پیام آشنا مهمترین تیتر صفحه نخست شماره 1654 خود را به بررسی نقشه مصرف برق کشور اختصاص داد و نوشت: 11

 
استان در وضعیت قرمز کشور. 

 
 

شهریور و مهر سختی در پیش داریم، پروازهاي خارجی فرودگاه پیام از سر گرفته شد، آغاز اجراي طرح حساب هاي منطقه اي 1398



البرز، بررسی مشکلات واحدهاي تولیدي نظرآباد، پیشرفت 20 درصدي پروژه پیاده راه سازي آزادي، مصوبه سقف اجاره بها و تمدید

 
اجاره نامه اجرا شود و فرسودگی 40 درصدي مدارس در البرز از دیگر تیترهاي مهم صفحه نخست این روزنامه است. 

این روزنامه در سرمقاله خود با عنوان چرا در مسئله عدالت نمره مطلوبی به دست نیاورده ایم؟ نوشت: براي رسیدن توامان عدالت و

 
پیشرفت باید به فرمایش رهبر در ابتداي دهه چهارم انقلاب برگردیم. 

همچنین روزنامه پیام سپیدار مهمترین تیتر صفحه نخست شماره 1468 خود را به اظهارات مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه

 
زیربناهاي حمل و نقل کشور اختصاص داد و نوشت: ابرپروژه هاي راه سازي در البرز با روندي مطلوب در حال تکمیل است. 

 
 

مدارس متوسطه مختلط شمیرانات تفکیک می شود، بابت فضاي نامناسب مزار شهدا شرمنده ام، مصرف برق البرز به وضعت زرد
رسید، لزوم خروج زندان ها از البرز، کرج 785 هکتار بافت فرسوده دارد، کمیساریاي عالی پناهندگان در پیشوا مدرسه بسازد و ایمن

 
سازي تنها راه ارتباطی صفادشت به البرز ادامه دارد از دیگر تیترهاي مهم این روزنامه است. 

در بخش اخبار برگزیده این روزنامه نیز به افتتاح هشت پروژه زیست محیطی در کرج، کامیون داران براي فرار از پلیس مسیر آران را
ناایمن کردند، سرعت توسعه شبکه هاي مخابراتی دماوند و فیروزکوه، صورتجلسات لازم را لازم الاجرا می دانیم حرف مردم نباید زمین

 
بماند اشاره شده است. 

روزنامه سپهر ایرانیان مهمترین تیتر و تصویر صفحه نخست شماره 815 خود را به نشست مشترك رئیس جمهوري ایران با نخست

 
وزیر عراق اختصاص داد و نوشت: روابط تجاري ایران و عراق به 20 میلیارد دلار ارتقا می یابد. 



 
 

کرونا باز هم رکورد زد، منحنی ارز در حال سرریز شدن است، دیدار نخست وزیر عراق با رهبر معظم انقلاب، کرونا به عوامل شیب
کاهشی ازدواج اضافه شد، جا مانده وام یک میلیون تومانی کرونایی نداریم، اعلام امهال وام هاي قرض الحسنه بانک مهر اقتصاد از

 
دیگر تیترهاي مهم این روزنامه است. 

خبرگزاري ایسنا در گفت وگویی با عنوان هدفگذاري براي جابجایی روزانه 100 هزار مسافر توسط متروي کرج-هشتگرد به نقل از
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید هشتگرد نوشت: هر رام قطار از متروي هشتگرد ظرفیت جابه جایی 1800 نفر را دارد و 10 رام

 
قطار موجود می تواند روزانه حدود 18 هزار نفر را به مقصد برساند. 

مسعود حق لطفی با اشاره به فعالیت 10 رام قطار در مسیر متروي کرج - هشتگرد اظهار کرد: افتتاح متروي هشتگرد نقش به سزایی

 
در جابه جایی ارزان، سریع و راحت تر ساکنان نظرآباد و هشتگرد قدیم و جدید دارد. 

وي ادامه داد: خط شمال متروي هشتگرد به طور کامل به بهره برداري رسیده و در خط جنوب هم در حال تکمیل سکوي ماموت و

 
سیگنالینگ هستیم. 

وي اضافه کرد: سیگنالینگ موقعیت هر قطار را نسبت به دیگر قطارها و مبداء نشان می دهد و نقش به سزایی در امنیت سفر مسافران

 
دارد. 

وي توضیح داد: هر رام قطار از متروي هشتگرد ظرفیت جابه جایی 1800 نفر را دارد و 10 رام قطار موجود می تواند روزانه حدود 18

 
هزار نفر را به مقصد برساند. 

این مسئول تاکید کرد: برنامه ریزي بر این مبناست که با تکمیل ایستگاه هاي مختلف متروي هشتگرد و اضافه کردن چندین رام قطار

 
دیگر ظرفیت روزانه جابه جایی مسافر را به روزانه 100 هزار نفر در طول سال هاي آینده برسانیم. 

 
حق لطفی تاکید کرد: در حال حاضر متروي هشتگرد در مرحله بهره برداري آزمایشی است و بخش زیادي از ظرفیت آن پر نمی شود. 

وي در پاسخ به اینکه آیا از مسافران متروي کرج – هشتگرد پول بلیط دریافت می شود، گفت: قرار بود در مدت زمان فعالیت
آزمایشی این مترو، مسافران به صورت رایگان جابه جا شوند ولی واقعیت این است به خاطر تورم، استهلاك ناوگان و هزینه هایی که



 
نگهداري قطارها وتعمیر آنها دارد، هزینه بلیط از مسافران گرفته می شود. 

همچنین خبرگزاري مهر در گفت وگویی به نقل از معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی البرز نوشت: استان البرز همچنان در

 
وضعیت قرمز؛ حضور در مراکز تجمعی ممنوع. 

افسون تیزویر در این گفت وگو با اشاره به اینکه وضعیت کرونایی استان البرز همچنان قرمز است، گفت: شهروندان باید انجام پروتکل

 
هاي بهداشتی را جدي بگیرند. 

وي با تاکید بر استفاده از ماسک، گفت: به افرادي که در مراکز تجمعی مانند کارخانه ها و کارگاه ها کار می کنند یا رانندگان وسایل

 
حمل و نقل عمومی توصیه می شود حتماً از ماسک استفاده کنند. 

معاون فنی معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی البرز با اشاره به اهمیت رعایت فاصله گذاري اجتماعی از سوي افراد جامعه به
خصوص در هنگام استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی، گفت: در تاکسی ها تعداد مسافران نباید از سه نفر بیشتر باشد و در اتوبوس

 
ها نیز فاصله یک متر میان مسافران باید رعایت شود. 

تیزویر با تاکید بر اینکه مردم باید از حضور در مراکز تجمعی به شدت پرهیز کنند، افزود: کرونا ویروسی به شدت خطرناك است و

 
ماسک زدن کاري بسیار آسانی است تا از انتشار این ویروس جلوگیري شود. 

وي گفت: کرونا علاوه بر اینکه می تواند تعداد زیادي از افراد جامعه را مبتلا کند، خطر مرگ و آسیب شدید به ریه ها را به دنبال دارد.
معاون فنی معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی البرز با بیان اینکه وضعیت کنونی استان البرز در زمینه شیوع کرونا به گونه اي
نیست که آسوده خاطر باشیم و این بیماري را ساده تلقی کنیم، گفت: به هیچ وجه در حالت آرامش قرار نداریم و به همین دلیل همه

 
باید به رعایت پروتکل هاي بهداشتی براي جلوگیري از ابتلاء به کرونا پایبند باشیم. 

همچنین خبرگزاري تسنیم گفت وگویی با عنوان نمایشگاه دائمی عرضه صنایع دستی زنان سرپرست خانوار در فردیس برگزار می

 
شود منتشر کرد. 

مدیرکل بهزیستی استان البرز در این گفت وگو با بیان اینکه بالغ بر 900 سازمان مردم نهاد با اداره کل همکاري می کنند،گفت:

 
نمایشگاه دائمی عرضه صنایع دستی زنان سرپرست خانوار در فردیس برگزار می شود. 

اسداله حیدري با بیان اینکه سازمان هاي مردم نهاد بازوان قدرتمند بهزیستی هستند، اظهار داشت: بالغ بر 900 سازمان مردم نهاد در

 
استان البرز با بهزیستی همکاري می کنند. 

وي با اشاره به اینکه این نهادهاي غیر دولتی کمک هاي شایانی به جامعه تحت پوشش بهزیستی دارند، افزود: عمده زمینه فعالیت این

 
سازمان هاي مردم نهاد مربوط به کودکان کار، اعتیاد و معلولان است. 

مدیرکل بهزیستی استان البرز فعالیت در حوزه اشتغال را مهمترین دغدغه این سمن ها دانست و بیان کرد: در حوزه اشتغال خصوصا

 
براي معلولان و زنان سرپرست خانوار عمدتا در بخش صنایع دستی فعالیت می شود. 

حیدري با عنوان اینکه محصولات فاخر صنایع دستی توسط مددجویان استان البرز تولید می شود، تصریح کرد: تلاش ما این است با

 
کمک هاي بین بخشی زمینه معرفی این آثار به بازار فروش فراهم شود. 

وي از نمایشگاه دائمی عرضه صنایع دستی زنان سرپرست خانوار در فردیس خبرداد و خاطر نشان کرد: در این مکان هنرمندان جامعه

 
هدف بهزیستی آثار خود را تولید و عرضه می کنند که امیدواریم این امکان در دیگر نقاط استان البرز نیز فراهم شود. 

از مجموع 219 رسانه داراي مجوز که دفتر مرکزي آنها در استان البرز واقع شده، 145 رسانه شامل هفت روزنامه، 32 هفته نامه، 19

 
دوهفته نامه، 45 ماهنامه، هشت دوماهنامه، 29 فصلنامه و پنج دوفصلنامه به صورت چاپی منتشر می شوند. 

این استان داراي 60 پایگاه خبري الکترونیک - برخط است و 2 هفته نامه، پنج ماهنامه، 6 فصلنامه و یک دوفصلنامه الکترونیک -

 
غیربرخط نیز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز فعالیت دریافت کرده اند. 

 
برچسب ها 



 
- البرز 

 
- مطبوعات و خبرگزاري هاي داخلی 

 
- سواد رسانه اي 

- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی البرز



دادستان همدان: دستگاه قضا به سرمایه گذاران در بخش هاي تولیدي کمک

می کند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/05/01

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان همدان گفت: در سال جهش تولید باید بیشتر تلاش کنیم چرا که نتیجه جهش تولید
افزایش تولید و اشتغال جوانان خواهد شد.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان همدان گفت: در
سال جهش تولید باید بیشتر تلاش کنیم چرا که نتیجه

 
جهش تولید افزایش تولید و اشتغال جوانان خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از همدان ؛ حسن
خانجانی، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان در بازدید
از طرح اقتصادي مجموعه عصر طلایی در همدان، از
نزدیک در جریان روند اجراي این پروژه و مشکلات آن قرار

 
گرفت. 

وي در این بازدید، حمایت از سرمایه گذار و رفع موانع پیش روي آنها را از جمله رویکردهاي قوه قضاییه دانست و افزود: دستگاه قضا

 
با تمام توان به سرمایه گذاران بخش هاي تولیدي کمک می کند. 

وي فعالیت مجموعه عصر طلایی را سبب رونق اشتغال در استان همدان اعلام کرد و گفت: این مجموعه اقتصادي با ایجاد شهر سفال،

 
مبل، چرم و فرش می تواند براي جوانان این استان اشتغالزایی کند. 

وي تولید شغل را از جمله عوامل کاهش بزهکاري در جامعه برشمرد و اظهار داشت: انجام مطالعات دقیق و مناسب پیش از آغاز

 
هرگونه پروژه اي می تواند سبب ثمر بخش شدن آن پروژه در جامعه شود. 

دادستان عمومی و انقلاب استان همدان با تشریح نقش سرمایه گذاران در بخش هاي تولیدي و تحقق آنچه را که رهبر معظم انقلاب
در این عرصه تاکید دارند را گره گشاي مشکلات اقتصادي جامعه دانست و تصریح کرد: در شرایطی کنونی کشور حمایت از سرمایه

 
گذار و رفع مشکلات آنها می تواند امید و نشاط را به جامعه بازگرداند. 

خانجانی افزود: بیکاري فساد آور است و قطعا تولید و حمایت از آن با ایجاد اشتغال و درآمد سبب کاهش فساد می شود پس باید

 
مشوق هایی در بخش دولتی و عمومی ایجاد شود تا سرمایه گذار بتواند مجتمع هاي تولیدي و خدماتی را راه اندازي کند. 
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رفع مشکلات نهادي

منبع: اتاق خبرشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/05/01

هر چند که دولت فعلی از سال 93 تلاش کرده که از طریق مذاکره، امضاي برجام و اقدامات مختلف دیگر، فضاي اقتصاد ایران را
تغییر دهد و با کاهش هزینه هاي مبادله تحریم، امکان فروش نفت، انضباط مالی و پولی در نظام بانکی، تقویت بورس و نظام مالیاتی،
فروش اوراق، عملیات بازار باز و... به بهبود درآمدها و کاهش هزینه ها و ساماندهی بازارها کمک کند، اما گزارش اخیر مرکز پژوهش
هاي مجلس نشان می دهد که مشکل اقتصاد ایران در 14 سال اخیر، تنها متاثر از تحریم نبوده و تشدید مشکلات ساختاري و نهادي
عملا رشد اقتصادي و سرمایه گذاري را کاهش داده و وضعیت شاخص ها را بدتر کرده است. به عبارت دیگر، اقتصاد ایران حتی در
دهه 1380 و در سال هاي اوج درآمد نفت نیز از مشکلات ساختاري و نهادي و افت رتبه فضاي کسب وکار ایران رنج برده و برخی
شاخص ها مانند تورم، رشد نقدینگی، توزیع درآمد و نابرابري، فضاي کسب وکار، ریسک اقتصادي و رتبه اعتبار اقتصاد ایران در سطح
جهانی و منطقه اي، حتی در سال هاي اوج درآمد دولت نیز در حال بدتر شدن بوده و نشان می دهد که این مشکلات تنها از طریق
رشد درآمد نفت، تزریق پول و نقدینگی، کنترل بازار ارز و... قابل حل نیست و نیازمند اصلاحات ساختاري و نهادي است تا روابط ایران
با منطقه و جهان را بهتر کرده و موجب بهبود روابط بانکی و تجاري و کاهش ریسک فضاي کسب وکار شود و سرمایه گذاري هاي
تولیدي و اشتغال زا را افزایش دهد. به خصوص از سال 1387 و بعد از بحران مالی جهان، به تدریج نشانه هاي مشکلات ساختاري و
نهادي و روابط اقتصادي و سیاسی ایران با جهان و اثر آن بر سایر شاخص ها، عمیق تر و گسترده تر شده است و حتی افزایش قیمت
نفت در سال هاي 88 تا 90 و همچنین امضاي برجام، نتوانست شاخص هاي کلان اقتصاد را به حالت قبلی بازگرداند. درآمد سرانه و
قدرت خرید مردم، مصرف خانوار، سرمایه گذاري ها و رشد اقتصادي به حالت قبلی برنگشت و کیک اقتصاد ایران و میزان تولید
ناخالص داخلی کوچک تر شد. به عبارت دیگر، در کنار افزایش درآمد نفت و سایر سیاست هاي دولت، باید نوعی تحول در ساختار
قانون، سیاست خارجی، سیاست داخلی، روابط بین المللی، استانداردسازي بانک ها و نظام پولی و ارزي کشور، پذیرش کنوانسیون
هاي بین المللی، در دستور کار قرار می گرفت تا فضاي کسب وکار کشور را بهتر کند و رتبه و اعتبار اقتصاد ایران را تقویت نماید.
نگاهی به شاخص هاي کلان اقتصاد نشان می دهد که تورم ساختاري، ورود جمعیت جوان به بازار کار، کاهش قدرت خرید مردم و
مصرف خانوارها، کاهش بهره وري و از بین رفتن بسیاري از فرصت هاي شغلی، کاهش سرمایه گذاري، رشد منفی اقتصاد و پایین
بودن رشد اقتصادي و کوچک شدن کیک اقتصاد ایران و در نتیجه کاهش درآمد سرانه، بدتر شدن نابرابري و توزیع درآمد و شکاف
طبقاتی و... به دلایل مختلف از جمله تحریم، کاهش درآمد نفت و مهم تر از همه مشکلات ساختاري و نهادي، ادامه یافته و تشدید
شده است. به عبارت دیگر، به نظر می رسد که در کنار مشکلات تحریم و کاهش درآمد نفت و سایر درآمد ها، یکسري مشکلات
قانونی، ساختاري و نهادي، موجب شده که توان دولت براي ساماندهی فضاي کسب وکار کافی نباشد. به عنوان مثال، در موضوع اخیر
عدم امضاي FATF و کنوانسیون هاي مربوطه و در نتیجه قرار گرفتن ایران در لیست گروه اقدام مالی، روابط مالی و بانکی و نقل و
انتقال پول تحت تاثیر قرار گرفته و در این موضوع با وجود هشدار دولت و توضیحات رییس کل بانک مرکزي، این موضوع خارج از

 
اراده دولت بوده است. 

نظیر چنین موضوعاتی در حوزه سیاست خارجی و سیاست داخلی، موجب می شود که دولت توان کافی براي عبور از چالش ها
نداشته و قادر به اثرگذاري بر فضاي کسب وکار، سر مایه گذاري، تجارت خارجی و ... نباشد زیرا با سیاست ها و ابزارهاي متعارف پولی
و ارزي نمی توان تمام مشکلات و هزینه ها را کاهش داد. براین اساس، براي عبور از چالش هاي امروز اقتصاد ایران و بهبود شاخص
هاي کلان اقتصادي، باید نوعی اراده سیاسی براي تصمیم گیري بزرگ جهت حل مشکلات ساختاري و نهادي در مجموعه نظام و

مسوولان کشور ایجاد و تقویت شود تا توان دولت را در حل مشکلات اقتصاد ایران افزایش دهد. 



زیرا بدون کاهش هزینه هاي مبادله بین المللی و منطقه اي و رفع مشکلات نهادي و ساختاري، اقتصاددانان و مسوولان اقتصادي
دولت، توان کافی براي حل مشکلات ندارند و قادر به حل مشکلات تنها از طریق تزریق پول، ارز، محدود کردن صادرات و واردات و
تجارت خارجی، رونق بورس، کنترل بازار ارز، تامین کسري بودجه با ابزارهاي مختلف و... نیستند و با هر تزریق سنگین نقدینگی،
اقتصاد توان جذب این همه پول را ندارد زیرا در مقابل تولید رشد نکرده و ظرفیت سرمایه گذاري ایجاد نشده است و اکثر فعالان

 
اقتصادي مشغول خرید و فروش دارایی هاي مختلف هستند. 

بدتر شدن شاخص هاي اقتصادي مانند قدرت خرید مردم، رشد اقتصادي و سرمایه گذاري، التهاب بازارها و رشد قیمت ها، رشد
نقدینگی و تورم و اثر آن بر سایر شاخص ها، هر چند وقت یک بار رخ می دهد و در 14 سال گذشته، بارها تجربه شده است اما هر
بار، دولت عملا به قیمت پذیرش قیمت هاي بالاتر و کاهش درآمد سرانه و رشد اقتصادي و قدرت خرید مردم، تنها با برخی ابزارها و
مکانیسم هاي اقتصادي مانند سیاست هاي ارزي، پولی، بانکی، کاهش و افزایش نرخ سود و... با مشکلات مقابله کرده اما چالش ها
ریشه کن نشده است و اکنون ایران در بین 4 کشور داراي بالاترین تورم قرار دارد و رتبه اقتصاد ایران در جهان و منطقه در وضع

 
مطلوبی نیست. 

براین اساس، کارشناسان معتقدند که در کنار تلاش دولت، بانک مرکزي، وزارت اقتصاد و سایر دستگاه هاي اجرایی دولت، که در
نهایت براي حل مشکلات اقتصاد ایران ناکافی است، باید براي جلوگیري از بدتر شدن شاخص ها و سرنوشت محتوم، تصمیم ناگزیر
گرفت و براي رفع مشکلات نهادي و ساختاري که خارج از اراده دولت است تصمیم قاطعانه گرفت. به عنوان مثال، براي ایجاد روابط
بانکی و بین المللی و بهبود تجارت با جهان، باید موضع ایران در مورد کنوانسیون هاي FATF بازنگري شود. بسیاري از کارشناسان
معتقدند که تصمیم گیري در این موارد را نباید به انتخابات امریکا یا انتخابات سال آینده ایران موکول کرد و براي رفع برخی مشکلات
موجود، باید سریع تر تصمیم گیري شود و توان دولت در ساماندهی بازارها را تقویت کرد. زیرا وضعیت بازار ارز، بورس، و سایر دارایی
ها و تورم و نقدینگی و رشد قیمت ها، تنها با سیاست هاي جاري و ابزارهاي موجود قابل حل نیست و به تصمیم گیري هاي بزرگ

تري جهت بهبود فضاي کسب وکار و روابط بین المللی و منطقه اي، بانکی و تجاري نیاز دارد.



سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی در خراسان شمالی

منبع: ایرناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/05/01

بجنورد- ایرنا - استاندار خراسان شمالی گفت: بخش خصوصی از ابتداي امسال 20 هزار میلیارد ریال در حوزه هاي
کشاورزي، گردشگري و صنعت و معدن استان سرمایه گذاري کرده است.

بجنورد- ایرنا - استاندار خراسان شمالی گفت: بخش
خصوصی از ابتداي امسال 20 هزار میلیارد ریال در حوزه
هاي کشاورزي، گردشگري و صنعت و معدن استان سرمایه

 
گذاري کرده است. 

محمدعلی شجاعی روز چهارشنبه در بازدید از طرح در
حال اجراي مجتمع گردشگري بیگان در شیروان، نبود
سرمایه گذار خصوصی را از محرومیت هاي استان خواند و
با اشاره به تلاشی که مدیریت ارشد استان براي باز کردن
پاي اشخاص، شرکت ها و موسسات سرمایه گذاري به

استان کرده و می کند، اظهار داشت: سال گذشته نیز 60 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاري با مشارکت بخش خصوصی در حوزه هاي
یاد شده صورت گرفته است. وي افزود: 44 درصد جمعیت استان روستانشین و مشغول به کار هستند و نرخ بیکاري بالایی نداریم اما
جمعیت زیادي از استان مددجو هستند و این به معناي نیاز استان به حضور سرمایه گذار در تمامی بخش ها به ویژه در حوزه هاي

 
کشاورزي، گردشگري و صنعت و معدن است. 

شجاعی تاکید کرد: به خاطر مردم استان به ویژه در روستاها راهی جز جذب سرمایه گذار نداریم تا با آباد کردن زمین هاي استان

 
علاوه بر ایجاد درآمد و اشتغال پایدار، از خروج محصولات استان به شکل خام جلوگیري کنیم. 

نماینده عالی دولت در خراسان شمالی گفت: وقتی سرمایه گذار سرمایه اي را در منطقه اي ایجاد می کند، دیگر نمی تواند آن را به

 
استان دیگري منتقل کند و در نتیجه محصول، اشتغال و درآمد و مالیاتش براي مردم آن منطقه خواهد بود. 

شجاعی افزود: ما مدیران وظیفه داریم براي رونق بخشی به معاش مردم و ارتقاي رفاه زندگی شهروندان استان، امور مربوط به هر

 
سرمایه گذاري را در سطوح استانی و ملی با اولویت و سرعت پیگیري کرده و به نتیجه برسانیم. 

وي با بیان اینکه این کار صرفا کار دولت نیست، گفت: کار دولت این است که با دانایی و فهم نشان دهد که کار سرمایه گذار را

 
پیگیري می کند و باید از این نگاه حمایت شود. 

شجاعی تصریح کرد: نظام بروکراسی در کشور و استان به گونه اي است که با مکاتبه و رها کردن کار هیچ وقت به نتیجه اي نخواهیم
رسید و به همین دلیل امروز با بازدید از اجراي پروژه گردشگري بیگان با سرمایه گذاري بخش خصوصی دیدار کردیم تا مشکلات وي

 
در خصوص واگذاري زمین را بررسی کنیم. 

در این بازدید که با حضور مدیران استانی و شهرستانی برگزار شد بحث حریم راه و گاز مطرح شد که استاندار در این خصوص دستور
داد تا روند کار طبق قوانین و مقررات، اما در سریع ترین زمان ممکن انجام شود و میزان زمین مورد نیاز متقاضی واگذار شود تا برنامه

زمان بندي اجراي پروژه توسط سرمایه گذار تحویل استان داده شود. 



شجاعی از مردم منطقه، شوراهاي شهر و روستا و شهرداري نیز خواست حداکثر همکاري را براي به نتیجه رساندن این پروژه داشته
باشند و تاکید کرد: اگر مدیر یا دستگاه اجرایی به موضوع پیگیري مسائل سرمایه گذار با شبهه نگاه کند و موجب وحشت و دلهره

 
سرمایه گذار و سایر مدیران شود به مردم استان ظلم کرده است. 

استاندار خراسان شمالی افزود: در چنین وضعیتی این دستگاه اجرایی و یا مدیر آن بر ضد منافع استان قدم برمی دارد و این نگاه

 
باعث می شود حتی سرمایه گذاران استانی نیز با این نگاه هاي تنگ از استان فراري شده و به سایر استان ها مهاجرت کنند. 

مجتمع تفریحی، تجاري و گردشگري بیگان شیروان از طرح هایی بود که در سفر استانی ریاست جمهوري به خراسان شمالی در

 
تیرماه پارسال مصوب شده بود که با سرمایه گذاري هزار و 200 میلیارد ریالی بخش خصوصی اجرا می شود. 

 
روستاي بیگان در 15 کیلومتري غرب شیروان و در مجاورت محور اصلی مشهدالرضا (ع) به شمال کشور قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- گفت و گوي دولت و بخش خصوصی 

 
- استانداري خراسان شمالی 

 
-  محمدعلی شجاعی 

 
- خراسان شمالی 

 
- سرمایه گذاري 

- شیروان



تسهیلات با نرخ سود 6 درصد براي رونق اشتغال در روستا ها

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/05/01

استاندار مازندران گفت: 150 میلیارد تومان اعتبار با نرخ سود 6 درصد امسال براي اشتغال روستایی به مازندران اختصاص
داده شد.

به گزارش شمال نیوز، احمد حسین زادگان استاندار مازندران در حاشیه جلسه کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري
مازندران گفت: 150 میلیارد تومان اعتبار امسال براي اشتغال روستایی به مازندران اختصاص داده شد که نرخ سود این تسهیلات 6

 
درصد است. 

 
او افزود: دو تا سه طرح بزرگ و برخی طرح هاي داراي اولویت از این تسهیلات استفاده می کنند. 

حسین زادگان با بیان اینکه سهم مازندران در تسهیلات خسارت دیدگان کرونا، یکهزار و 500 میلیارد تومان است، ادامه داد: بیش از
50 هزار نفر تاکنون در سامانه دریافت این تسهیلات ثبت نام کردند و افراد واجد شرایط تا 4 روز دیگر فرصت دارند براي ثبت نام به

 
سامانه مراجعه کنند. 

 
استاندار مازندران گفت: بیشترین ثبت نام دریافت تسهیلات کرونایی در بخش حمل و نقل با بیش از 7 هزار پرونده بود. 

حسین زادگان ادامه داد: سازمان جنگل ها و جهاد کشاورزي باید تا حداکثر یک ماه زمین هاي منابع ملی را معرفی کند و با توجه به

 
نیاز، سرمایه گذاران در زمینه هاي مختلفی مانند گردشگري، کشاورزي، صنعت آب و برق به آن ها معرفی می شود. 

او افزود:کار هاي مربوط به سرمایه گذاران خارجی که در فعلا در استان فعالیت می کنند باید با اولویت انجام و طرح هاي جدید ابتدا

 
براي آن ها تعریف شود. 

حسین زادگان گفت: شرکت هاي سرمایه گذاري خارجی که در استان هاي دیگر به صورت موفق عمل کرده اند هم براي سرمایه

 
گذاري در حوزه هاي صنعت کشاورزي و خدمات مازندران دعوت می شوند. 

 
اختصاص 317 میلیارد تومان تسهیلات روستایی اشتغال در مازندران 

کامران اصغري مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز در این جلسه با بیان اینکه دولت اختصاص تسهیلات روستایی را از
اواخر سال 96 از طریق صندوق توسعه ملی شروع کرده است،گفت: سهم مازندران حدود 415 میلیارد تومان با نرخ سود 6 درصد بود

 
که حدود 317 میلیارد تومان آن تخصیص داده شد. 

او افزود: در مرحله یک تا چهار طرح اشتغال روستایی حدود 95 درصد پرداختی داشتیم و براي ایجاد هر شغل یک سرانه به مبلغ

 
150 میلیون در نظر گرفتیم. 



اصغري گفت: مرحله پنجم این طرح نیز به مبلغ 144 میلیارد تومان اخیرا ابلاغ و در ادامه همان تسهیلات 6 درصدي از صندوق

 
توسعه ملی پرداخت خواهد شد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران ادامه داد: هنوز اعتبار مرحله پنجم طرح اشتغال روستایی به بانک ها اختصاص داده

 
نشده است. 

 
ادامه ثبت نام براي دریافت تسهیلات خسارت دیدگان کرونا 

غلامی راد رئیس سازمان مدیریت برنامه و بودجه مازندران،گفت: کرونا در دو بخش اقتصاد عمومی و اقتصاد بخش خصوصی تاثیراتی

 
گذاشت که در بخش حمل و نقل، بیشترین اثر را داشت. 

او افزود: حدود یکهزار و 500 میلیارد تومان سهم ما از اثرات اقتصادي کرونا بوده که به دلیل عدم استقبال مردم ثبت نام حداقلی

 
انجام شد. 

غلامی راد گفت: از افرادي که تحت تاثیز کرونا بودند می خواهیم در این 4 روز باقیمانده ثبت نام کنند تا بتوانیم سهم این تسهیلات

 
را جذب کنیم. 

 
او افزود: سقف نرخ سود تسهیلات 12 درصد است و 6 درصد نیز طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار یارانه در نظر گرفته شده است. 

رئیس سازمان مدیریت برنامه و بودجه مازندران، گفت: بررسی وضعیت جذب سرمایه گذاري خارجی، آخرین وضعیت عملکرد
اعتبارات اشتغالزایی و اثرات اقتصادي کرونا بر اقتصاد استان مهم ترین دستاورد کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري مازندران

بود.



1400 طرح اشتغال زایی در روستاهاي استان بوشهر اجرا می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/05/01

گروه استان ها- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار بوشهر با اشاره به اجراي طرح اشتغال اجتماع محور روستایی در
استان بوشهر گفت: در این راستا براي ایجاد یک هزار و 400 فرصت اشتغال زایی در روستاهاي استان بوشهر توسط بنیاد

برکت برنامه ریزي شده است.

گروه استان ها- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
بوشهر با اشاره به اجراي طرح اشتغال اجتماع محور
روستایی در استان بوشهر گفت: در این راستا براي ایجاد
یک هزار و 400 فرصت اشتغال زایی در روستاهاي استان
بوشهر توسط بنیاد برکت برنامه ریزي شده است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از گناوه، سعید زرین فر ظهر
امروز در نشست بررسی روند اجراي طرح هاي اشتغال زایی
روستایی اظهار داشت: بر اساس ظرفیت هاي روستاها طرح

 
هاي تولیدي، سرمایه گذاري و اشتغال زایی طراحی و اجراء می شود. 

معاون استاندار بوشهر با بیان اینکه این استان از قابلیت هاي مهمی در عرصه سرمایه گذاري و اشتغال زایی برخوردار است گفت:
علاوه بر ظرفیت سواحل خلیج فارس، بخش عمده اي از روستاها با داشتن امکانات لازم اشتغال زایی، از ظرفیت هاي تولیدي در

 
عرصه کشاورزي، فرآوري محصولات، آبزي پروري و صنایع دستی برخوردار هستند که این توانمندي ها شناسایی و تدوین شده است. 

وي با بیان اینکه طرح هاي اشتغال زایی در اولویت برنامه هاي استان بوشهر قرار دارد تاکید کرد: در این راستا در بخش هاي مختلف

 
طرح هاي اشتغال زایی در روستاها و شهرهاي استان بر اساس توانمندي مناطق اجرایی شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار بوشهر اجراي طرح اشتغال اجتماع محور روستایی در استان بوشهر را مورد اشاره قرار داد و

 
گفت: در این راستا براي یک هزار و 400 فرصت اشتغال زایی در روستاهاي استان بوشهر از سوي بنیاد برکت برنامه ریزي شده است. 

زرین فربا اشاره به اینکه طرح اشتغال اجتماع محور روستایی با مشارکت بنیاد برکت اجرا می شود خاطرنشان کرد: اجراي این طرح

 
در شهرستان هاي دیلم، گناوه، دشتستان، تنگستان و دیر به عنوان شهرستان هدف مورد توجه قرار دارد. 

وي، با بیان اینکه طرح اشتغال محور روستایی در راستاي توسعه روستاها بامشارکت مردم محلی اجرا می شود خاطرنشان کرد: طرح
اشتغال اجتماع محور روستایی با همکاري شوراها، دهیاران، معتمدان محلی و تسهیل گران روستایی بر اساس ظرفیت ها در روستاها

 
اجرا می شود. 



 
اختصاص 100 میلیارد تومان براي طرح هاي اشتغال روستایی و عشایري 

در همین راستا مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر از اختصاص 100 میلیارد تومان براي طرح هاي تکمیلی و توسعه اي
اشتغال روستایی و عشایري خبر داد و بیان کرد: این تسهیلات به طرحهاي اشتغال زایی روستایی و عشایري با هدف اشتغال پایدار در

 
این مناطق پرداخت می شود. 

حمید رضا پناه با بیان اینکه سال قبل 256 میلیارد تومان در بخش هاي کشاورزي، صنعتی و خدماتی پرداخت شد خاطرنشان کرد:

 
پرداخت این تسهیلات زمینه اجراي 2 هزار 600 طرح اشتغال زایی و 4 هزار 600 فرصت اشتغال زایی را فراهم کرد. 

 
254 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در استان بوشهر پرداخت شد 

 
152 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال زایی روستایی در بوشهر پرداخت شد 

 
1000 طرح اشتغال زایی مددجویان روستایی استان بوشهر رونمایی می شود 

وي از ابلاغ 162 میلیارد تومان براي اجراي طرح هاي اشتغال زایی در مناطق روستایی و عشایري استان بوشهر خبر داد و افزود:
امسال متناسب با شعار جهش تولید پرداخت تسهیلات براي اجراي طرح هاي اشتغال زایی در اولویت برنامه ها قرار گرفته است.



پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط شعب بانک

توسعه تعاون استان ایلام

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/05/01

پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط شعب بانک توسعه تعاون مدیریت شعب بانک توسعه
تعاون استان ایلام از پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط این بانک خبر داد.استان ایلام

پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط شعب بانک توسعه تعاون مدیریت شعب بانک توسعه تعاون

 
استان ایلام از پرداخت 565 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی توسط این بانک خبر داد. استان ایلام 

به گزارش اکونا پرس، سید مسعود هاشمی نژاد مدیریت شعب
بانک توسعه تعاون استان ایلام بابیان مطلب فوق گفت: یکی از
برنامه هاي راهبردي دولت، ایجاد اشتغال پایدار روستایی و
عشایري کشور می باشد، در همین راستا بانک توسعه تعاون از
اواخر سال 1396 به عنوان یکی از بانک هاي عامل این طرح
همواره در پیشبرد مراحل اجرایی طرح پیشگام بوده که سهمیه
این بانک در استان ایلام تا پایان مرحله چهارم در دو بخش
نهادهاي حمایتی و عادي مبلغ 565 میلیارد ریال بوده است که
این بانک تمام سهمیه ابلاغی خود را انعقاد قرارداد نموده و بالغ
بر 88 درصد از تسهیلات مذکور به تعداد 747 طرح با اشتغال

 
مستقیم 1324 نفر جذب و پرداخت نموده است. 

وي همچنین اظهار داشت: با توجه به ظرفیت هاي موجود، 52 درصد از تسهیلات پرداختی در حوزه اشتغال پایدار روستایی به

 
شهرستان هاي ایلام، دره شهر و دهلران اختصاص داشته است. 

مدیر شعب استان ایلام افزود: این بانک در سال 98 جمعاً مبلغ 977 میلیارد ریال در قالب 3712 پرونده در کلیه زیر بخش هاي
اقتصادي با تنوع عقود اسلامی مختلف تسهیلات پرداخت نموده است و موفق به پرداخت 100 درصد تسهیلات تکلیفی بند ب تبصره

 
18 قانون بودجه کشور در سال 1398 مربوط به نهادهاي حمایتی (کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی) شده است. 

وي بابیان اینکه بانک ها نقش مهم و مؤثري در ایجاد، توسعه و رشد اشتغال و رفع معضل بیکاري در کشور را دارا می باشند
خاطرنشان کرد: در همین راستا بانک توسعه تعاون استان ایلام با محوریت برنامه هاي ارائه شده از سوي دولت آماده ارائه خدمت و

 
پرداخت تسهیلات به سرمایه گذاران واقعی استان می باشد. 

وي افزود: بانک توسعه تعاون استان ایلام نهایت تلاش وسعی خود را در جهت تعامل و همکاري لازم به منظور توسعه و رونق بخش



هاي تولیدي و خدماتی با دستگاه هاي اجرایی استان خواهد داشت و با استفاده از پرسنل جوان و تحصیل کرده و آشنا به علوم بانکی
تمامی تلاش خود را در جهت تجهیز منابع و تخصیص آن به سرمایه گذاران به کار خواهد گرفت.



امضاي تفاهمنامه 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و بخش

خصوصی

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/05/01

تفاهم نامه راه اندازي مرکز تولید و تکثیر آبزیان دریایی با سرمایه گذاري 136 میلیارد تومانی بین ستاد اجرایی فرمان امام و
بخش خصوصی امضا شد.

آئین امضاي تفاهم نامه راه اندازي مرکز تکثیر و تولید
آبزیان دریایی درمناطق محروم ساحلی با سرمایه گذاري
136 میلیارد تومان، صبح امروز با حضور رئیس ستاد
اجرایی فرمان امام، معاون وزیرجهادکشاورزي و مدیرعامل
شیلات کشور، مدیران شرکت آبزیان گستر نصر و مدیران
بنیاد برکت و تدبیر در محل ساختمان ستاد اجرایی برگزار

 
شد. 

محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با تبریک
سالروز ازدواج حضرت علی(ع) و حضرت زهرا (س) گفت:
محور فعالیت ها در ستاد اجرایی اشتغال است؛ اشتغال هم

 
باید ناشی از ایجاد تشکیلاتی باشد که محور تولید است و تولید نیز باید منطبق با اقتصاد مقاومتی باشد. 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با تاکید بر اینکه یکی از نقاط آسیب کشور امنیت غذا و دارو است، گفت: در ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام (ره) فعالیت هاي زیادي در زمینه غذا و دارو انجام گرفته است؛ بطوریکه 90 درصد امکانات این مجموعه از لحاظ مالی و

 
مدیریتی در اختیار تولید محصولات در این حوزه ها است. 

 
مخبر افزود: در سال جاري، ایجاد 200 هزار فرصت شغلی را درقالب اجراي 70 هزار طرح پیش بینی کرده ایم. 

وي با اشاره به دسترسی گسترده کشور به اقیانوس و دریا، افزود:مصرف سرانه ماهی در دنیا، براي هر نفر 20 کیلوگرم است که در
کشور ما کارشناسان آن را از 7 تا 12 کیلوگرم تخمین زده اند؛ اگر بخواهیم 2 کیلوگرم این سرانه را افزایش دهیم، باید 160 هزار تن

 
به تولیداتمان اضافه کنیم. 

مخبر با اشاره به سرمایه گذاري 136 میلیارد تومانی و راه اندازي مرکز تکثیر و تولید آبزیان دریایی درمناطق محروم ساحلی افزود: با

 
راه اندازي این مرکز سالانه 9000 تن تولیدات در بخش شیلات و ایجاد 8000 شغل جدید خواهیم داشت. 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام افزود: براي امسال ایجاد 200 هزار شغل را پیش بینی کرده ایم که 8 هزار شغل در همین پروژه ایجاد

 
می شود و امیدواریم بتوانیم آن را به 30 هزار شغل برسانیم. 

در ادامه این نشست نبی االله خون میرزایی؛ معاون وزیر جهادکشاورزي و رئیس سازمان شیلات کشور با اشاره به برنامه هاي این

 
سازمان گفت: براساس برنامه ها باید تا سال 1400 به تولید 200 هزار تن و تا 1404 به تولید 400 هزار تن برسیم. 

خون میرزایی با اشاره به اینکه با این تفاهم نامه اهدافمان در مناطق آسیب پذیر ساحلی محقق می شود، خاطرنشان کرد: یکی از

 
نواقص، تکثیر براي استخرهاي پرورشی بود که این گره نیز با این تفاهم نامه باز می شود. 

در ادامه این نشست، تفاهم نامه همکاري بین بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام و شرکت «آبزیان گستر نصر» به امضاي مدیران این
مجموعه ها رسید؛ این تفاهم نامه در مناطق محروم استان هاي مازندران، گیلان، گلستان، هرمزگان، خوزستان، بوشهر، کهگیلویهه و

 
بویراحمد و کردستان اجرا خواهد شد. 



حجم سرمایه گذاري در همکاري بین بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) و شرکت «آبزیان گستر نصر»، 106 میلیارد

 
تومان است؛ هدف این همکاري مشترك نیز «توسعه پرورش آبزیان و بومی سازي تولید ماهی در قفس» است. 

همچنین تفاهم نامه بین شرکت «آبزیان گستر نصر» و شرکت نواندیشان کشت و صنعت تدبیر به حجم سرمایه گذاري 30 میلیارد
تومانی به امضاي روساي این شرکت ها رسید؛ هدف این همکاري مشترك نیز تکثیر، تولید و نوزادگاهی ماهیان دریایی است و در

استان هرمزگان و جزیره قشم اجرا می شود.



همت بلند و کارآفرینی فریبا، دختر معلول گیلانی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز گیلان؛ این دختر کم
توان اما پر کار به رغم معلولیت شدید به 60نفر حرفه یاد

 
داده و براي آنها اشتغالزایی کرده است. 

- فریبا در بیش از 200نمایشگاه و 50سخنرانی در سراسر

 
کشور حضور یافته است. 

- وي که با دست یافته هاش به اینجا رسیده همچنان با

 
تلاش در حال دست یافتن به آرزوهاي پیش رویشِ است. 

- فریبا معصومی که به 3آرزوي قبلی اش، داشتن خانه،

 
هنرمندي معروف و آموزش به دیگران رسیده است. 

- وي آرزو دارد در خانه و از طریق اینترنت عروسک ها و دست بافته هایش رو بفروشد، به چهره بین المللی تبدیل و با ادامه تحصیل

 
به زبان انگلیسی مسلط شود. 

 
- فریبا متولد 20شهریور1364 در شولم شهرستان فومن است. 

 
- فرزند چهارم خانواده است و بعد از خود نیز یک برادر و خواهر دارد که همگی سالم هستند. 

{sepehr_media_5099702_400_300$} -



صدور هزار و 287 گواهینامه الکترونیکی فنی و حرفه اي در فردوس

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/05/01

فردوس- رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان فردوس گفت: هزار و 287 گواهینامه الکترونیکی مهارت در 68 حرفه
مختلف طی سال گذشته در این شهرستان صادر شده است.

فردوس- رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان
فردوس گفت: هزار و 287 گواهینامه الکترونیکی مهارت در
68 حرفه مختلف طی سال گذشته در این شهرستان صادر

 
شده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، حسن یعقوبی ظهر چهارشنبه در
نشست خبري به مناسبت هفته ملی مهارت از تعهد این
مرکز در 15 بخش آموزشی به میزان 310 هزارو 362 نفر
ساعت خبر داد و تصریح کرد: در این بخش عملکرد مرکز
فنی و حرفه اي فردوس با 319 هزار و 237 نفر ساعت،

 
افزایش خوبی نسبت به تعهدات داشته است. 

وي اظهار داشت: مرکز آموزش فنی و حرفه اي دو منظوره شهرستان فردوس با 8 کارگاه آموزشی فعال شامل: صنعت ساختمان، برق
ساختمان و صنعتی، plc، اتومکانیک، جوشکاري، گوهرتراشی، صنایع غذایی و کشاورزي قابلیت اجراي 69 حرفه آموزشی در بخش
برادران و 4 کارگاه آموزشی شامل: صنایع چرم، صنایع دستی، فرهنگ و هنر، عکاسی و تصویر برداري در بخش خواهران قابلیت

 
اجراي 62 حرفه ي آموزشی را دارد و به ارائه خدمات آموزشی می پردازد. 

یعقوبی به فعالیت این مرکز در تمامی بخشهاي آموزشی در سال گذشته اشاره و گفت: 174 دوره در قالب 91 حرفه آموزشی برگزار

 
شده که عملکرد آموزشی مرکز نسبت به تعهدات 3 درصد افزایش داشته است. 

رئیس مرکزآموزش فنی و حرفه اي فردوس بیشترین آموزش را در خوشه فرهنگ و هنر اعلام و بیان کرد: این خوشه در سال گذشته

 
با 155 هزار و 713 نفر ساعت آموزش و اختصاص 49 درصد دوره ها به خود، بیشترین استقبال را به خود اختصاص داده است. 

یعقوبی گفت: هزار و 287 گواهینامه الکترونیکی مهارت در 68 حرفه مختلف و146 پروانه مهارت در سال گذشته در 18 حرفه صادر

 
شده است. 

وي از فعالیت 10 آموزشگاه آزاد در 11 رشته آموزشی خبر داد و گفت: این آموزشگاهها نیزدر سال گذشته با برگزاري 86 دوره

 
آموزشی از افزایش 253 درصدي عملکرد آموزشی نسبت به تعهدات و 179 درصدي نسبت به سال 97 بر خوردار بوده اند. 

یعقوبی ادامه داد: در جهت حمایت از بخش خصوصی در سال گذشته از محل کمکهاي فنی و اعتباري سازمان آموزش فنی و حرفه



 
اي کشور و توسط صندوق کارآفرینی امید فردوس، به متقاضیان 400 میلیون تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

وي اضافه کرد: در سال گذشته 9 تفاهم نامه همکاري آموزشی با شرکاء اجتماعی وبرخی دستگاههاي اجرایی شهرستان در راستاي

 
برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی امضاء و اجرایی کرده ایم. 

یعقوبی با اشاره به اینکه 8 درصد آموزشهاي ارائه شده در سال 98 در بخش روستایی و عشایري بوده تاکید کرد: این کار با هدف

 
توانمند سازي مناطق روستایی و عشایري با رویکرد اشتغال پایدار و در راستاي اقتصادي مقاومتی انجام شده است. 

وي افتتاح و تجهیز دپارتمان آموزش تخصصی گوهر تراشی و گوهر شناسی شرق کشور در این مرکز با همکاري ایمیدرو را از کارهاي
مهم و ویژه این مرکز در سال گذشته برشمرد و تصریح کرد: با این کار مهم از خام فروشی معادن غنی سنگهاي قیمتی و نیمه قیمتی
جلوگیري و سالیانه 250 نفراز استان خراسان جنوبی و استانهاي دیگر این حرفه را فرا گرفته و در نهایت موجب اشتغال پایدار براي

 
فعالان این صنعت می گردد. 

رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي فردوس ادامه داد: در 4 سال اخیر 530 نفر در رشته گوهر تراشی آموزش دیده اند و تا کنون
650 نفر از طریق اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان فردوس جهت دریافت تسهیلات اشتغالزایی در این رشته

 
به بانکها معرفی شده اند. 

یعقوبی کسب مقام برتر در بخش ارزیابی عملکرد مراکز استان در سال گذشته، کسب مقام اول در ارزیابی عملکرد مراکز در هفته ملی
مهارت در بین 16 مرکز استان، غرفه برتر پنجمین نمایشگاه اشتغال و توسعه کارآفرینی استان در سال 98 و کسب مقام برتر توسط
فرمانداري شهرستان فردوس در خصوص تکریم ارباب رجوع، رعایت حقوق شهروندي و عفاف و حجاب را از افتخارت مرکز آموزش

فنی و حرفه اي شهرستان فردوس برشمرد.



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان: 70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی

و حرفه اي جذب بازار کار می شوند

منبع: رشتکدهشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/05/01

رشتکده،  رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با بیان اینکه آموزش هاي این دانشگاه منجر به اشتغال و کارآفرینی می شود،
گفت: بر اساس نظرسنجی هاي انجام شده افزون بر 70 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می

شوند که البته در برخی رشته ها تا بالاي 90 درصد است.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان: 70 درصد فارغ
التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می

 
شوند 

رشتکده،  رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با بیان
اینکه آموزش هاي این دانشگاه منجر به اشتغال و
کارآفرینی می شود، گفت: بر اساس نظرسنجی هاي انجام
شده افزون بر 70 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و

 
حرفه اي جذب بازار کار می شوند که البته در برخی رشته ها تا بالاي 90 درصد است. 

دکتر رسول شمشادي روز چهارشنبه در نشست خبري در جمع خبرنگاران رسانه هاي گروهی استان گیلان در رشت افزود: دانشگاه
فنی و حرفه اي دانشگاه دولتی است که در عرصه مهارت آموزي و کارآفرینی خدمت می کند، خروجی هنرستان ها ورودي هاي

 
دانشگاه فنی و حرفه اي هستند. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاهی مهارت محور و بر پایه دروس عملی و کارگاهی است، اظهار داشت: سابقه دانشگاه
فنی و حرفه اي به بیش از نیم قرن می رسد و دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان نیز یکی از قدیمی ترین مراکز آموزش علی فنی و حرفه

 
اي کشور است که قدمت آن با دانشگاه فنی و حرفه اي کشور سنجیده می شود. 

شمشادي خاطر نشان کرد: بناي دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با دانشکده شهید چمران رشت به سال 1346 می رسد که آغاز
آن با رشته هاي برق مکانیک و ساختمان بوده و با نام انستیتو تکنولوژي شناخته می شد و یکی از مراکز بنام و صاحب ایده در این

 
رشته ها است. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان داراي هفت دانشکده و آموزشکده و افزون بر هشت هزار دانشجوي پسر و دختر است،
اضافه کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي استان داراي 6 واحد دانشگاهی پسران و یک واحد آموزشکده دختران در حال تحصیل است که به

 
لحاظ آماري حدود 70 درصد پسران هنرستانی و 20 درصد دختران جذب این مراکز دانشگاهی می شوند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان بیان داشت: این دانشگاه داراي 112 کارگاه و آزمایشگاه، یک هزار و 500 مدرس، حدود



 
50 عضو هیات علمی، نزدیک 55 دوره کاردانی، 33 کد رشته و محل رشته کارشناسی داریم. 

وي اظهار داشت: رسالت اصلی دانشگاه فنی و حرفه اي در کشور و این استان را تربیت نیروي ماهر کارآمد خودکفا براي صنعت ،
اصناف و سایر موارد عنوان و اظهار کرد: به همین واسطه رسالت این دانشگاه اهمیت دو چندان پیدا می کند و این مهم در این برهه از
زمان براي کشور حیاتی است، اگر نیروي کافی در اختیار صنعت قرار گیرد و فاصله بین دانشگاه و صنعت کم شود موتور محرك

 
اقتصاد تولید نیر به حرکت در می آید. 

وي در ادامه سخنانش با اشاره به تعامل خوب دانشگاه فنی و حرفه اي با صنعت اضافه کرد: این دانشگاه با تعامل خوبی که با صنعت و
آموزش و پرورش دارد هر ساله با رصد و پایش اطلاعات جدید دانش آموزي و صنایع و اصناف سعی بر تعریف رشته مورد نیاز بازار کار

 
دارد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان خاطر نشان کرد: در سال 98 بازنگري در سرفصل دروس دانشگاه فنی و حرفه اي انجام

 
شد که این استان سرگروه نساجی کشور بوده که این بازنگري با رویکرد 70 درصد دروس به صورت عملی است. 

وي با اشاره به این که آموزشکده بندرانزلی به عنوان قطب دریایی و یکی از چهار مرکز دانشکاهی کشور در توسعه رشته هاي فنی و
حرفه اي در زمینه دریایی است، اظهار داشت: دانشکده شهید چمران رشت به عنوان قطب نساجی سعی در احیاء و به روز کردن این

 
صنعت به صورت آکادمیک است. 

وي با بیان اینکه بیشتر مراکز دانشگاهی دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان بنا به منطقه و بوم در شاخه اي از فنی و حرفه اي سرآمد و
زبانزد هستند، خاطر نشان کرد:در دانشکده صومعه سرا صنایع چوب ، رستم آباد صنایع فلزي و مکانیک، آموزشکده دختران گرافیک و
طراحی دوخت سرآمد دانشگاه هاي استان در این زمینه بوده، ضمن اینکه سایر مراکز نیز به فراخور منطقه در برخی از رشته هاي

 
دیگر در پهنه اي از وسعت استان در حال انجام امور محوله هستند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان از احیاء هنرستان نساجی در این استان خبر داد و اظهار داشت: این کار با امضاء تفاهمنامه
آموزش و پرورش ، دانشگاه فنی و حرفه اي ، انجمن مدیران صنایع استان و انجمن تخصصی صنعت نساجی احیاء خواهد شد.



دانشگاه علوم پزشکی دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/05/01

مسئول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : براي دومین سال متوالی این دانشگاه به عنوان
دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی و کارآفرینی استان معرفی شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه؛
محمد رشیدي مسئول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی
کرمانشاه گفت : در راستاي کاهش بیکاري در سند توسعه اشتغال
استان کرمانشاه، اهداف ویژه اي تدوین شده است که در این سند
براي هر دستگاه اهدافی در نظر گرفته شده که باید توسط آن دستگاه

 
محقق شود. 

او گفت : اهدافی که امسال در زمینه اشتغال ناخالص براي دانشگاه

 
علوم پزشکی در نظر گرفته شده 876 مورد است. 

مسئول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه افزود: امسال مانند پارسال در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه اقدامات

 
قابل توجهی در خصوص کارآفرینی و اشتغال زایی صورت گرفته است. 

او افزود: با فعالیت ها و اقدامات انجام شده در راستاي اشتغال زایی و کارآفرینی دانشگاه، تاکنون موفق به ثبت هزار و 36 مورد شده
ایم و 120 درصد اهداف در نظر گرفته شده در سه ماهه اول امسال محقق شده است و به عنوان دستگاه برتر در جلسه کارگروه

 
اشتغال استان معرفی شدیم. 

رشیدي افزود: تعداد 40 رابط دفتر کارآفرینی دانشگاه در حوزه اشتغال زایی و کارآفرینی و ثبت موارد در سامانه رصد اشتغال فعالیت

 
دارند. 

او راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان و برون سپاري خدمات در بخش هاي مختلف بهداشتی و درمانی و توریسم درمانی را از اقدامات
انجام شده در راستاي افزایش اشتغال و کارآفرینی در دانشگاه عنوان کرد.



رییس شوراي شهر مشهد اقدامات نوسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي را

تشریح کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/05/01

مشهد- ایرنا- رییس شوراي اسلامی شهر مشهد به منظور آگاهی عمومی، اقدامات صورت گرفته در اجراي طرح نوسازي بافت
پیرامون حرم مطهر حضرت امام رضا (ع) را تشریح کرد.

مشهد- ایرنا- رییس شوراي اسلامی شهر مشهد به منظور
آگاهی عمومی، اقدامات صورت گرفته در اجراي طرح
نوسازي بافت پیرامون حرم مطهر حضرت امام رضا (ع) را

 
تشریح کرد. 

شوراي اسلامی شهر مشهد روز چهارشنبه به نقل از
محمدرضا حیدري در قالب نامه رسمی خطاب به حجت
الاسلام نصراالله پژمانفر نماینده مردم مشهد و کلات در
مجلس شوراي اسلامی، گزارش داد: با عنایت به نظرات
جنابعالی در خصوص طرح نوسازي بافت پیرامون حرم

مطهر رضوي، به نظر می رسد مدیریت شهري در دوره پنجم نتوانسته وضعیت گذشته و تغییر رویکرد خود را به خوبی اطلاع رسانی

 
نماید. لذا جهت شفافیت توضیحاتی ارائه می شود. 

وي در این نامه به پیشینه طرح نوسازي اشاره و بیان کرد: تهیه طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي با اخذ نظر
مقام معظم رهبري در سال 1371 آغاز و در سال 1378 در کمیسیون ماده پنج قانون تأسیس شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران
تصویب و بازنگريِ طرح تفصیلی نیز در سال 1387 تصویب شد، این طرح توسط وزارت راه و شهرسازي (شرکت عمران و بهسازي

 
شهري ایران سابق و شرکت بازآفرینی شهري ایران فعلی) تهیه شده بود. 

رییس شوراي شهر مشهد افزود: طبق توافقات انجام شده از سال 1387 اجراي نیمی از طرح بر عهده شرکت بازآفرینی شهري ایران
وابسته به وزارت راه و شهرسازي و نیم دیگر برعهده شهرداري مشهد قرار گرفت، درسال 1396، شوراي عالی شهرسازي ومعماري
طرح راهبردي را براي بافت پیرامون حرم مطهر تصویب و بدون تصویب و جایگزینی طرحِ تفصیلیِ جدید توسط همان افرادي که

 
روزي تصویب این طرح را "بیانگر هویت ملی و مذهبی ایران" می دانستند، طرح تفصیلی جاري را لغو کرد. 

وي ادامه داد: دوره پنجم شوراي اسلامی در آغاز کار خود، با انبوهی از مسائل و مشکلات در بافت پیرامون حرم مطهر رضوي مواجه
بود که طولانی شدن فرآیند تهیه و اجراي طرح از سال 1371 تا 1396 با 45 درصد پیشرفت فیزیکی از آن جمله بود، وجود ناامنی
در فضاهاي شهري و معابر رها شده در طرح بدلیل عدم اجراي فضاهاي شهري مناسب و کارگاه هاي ساختمانی و کم توجهی به

 
هویت بافت تاریخی از دیگر مشکلات بود. 

حیدري در ادامه این نامه نوشت: شیوه کار سبب فروش املاك و کوچ اجباري بسیاري از مجاوران شده بود و بلاتکلیفی بسیاري از

 
پروژه هاي سرمایه گذاري به دلیل اختلافات با شهرداري و عدم شفافیت حقوق مکتسبه آنان از دیگر مشکلات این طرح بود. 

وي به تشریح اقدامات و رویکرد شوراي پنجم شهر مشهد به عنوان مدیریت جدید این کلانشهر اشاره کرد و افزود: اصلاح رویه سابق با
هدف حفظ و ارتقاي میراث معنوي و هویت تاریخی شهر مشهد با تهیه طرح و آغاز عملیات مرمت و بازسازي بازار فرش، بازار سرشور،



 
سراي عزیزاالله اف، خرید خانه پریشانی از جمله این اقدامات است. 

رییس شوراي شهر مشهد ادامه داد: تغییر رویکرد اصلی از تعریف پروژه هاي بزرگ مقیاس به پاسخگویی به املاك ریزدانه در راستاي
تکریم و ماندگاري مجاورین در محدوده بافت پیرامون حرم مطهر رضوي، برنامه ریزي براي جلب مشارکت ساکنین در نوسازي و
بهسازي بافت با تشکیل دفاتر تسهیلگري (9 محله) و استقرار گروه هاي تسهیلگر براي حفظ مالکین قدیمی، توجه جدي به اجراي
زیرساختهاي منطقه و کسب 14/8 درصد پیشرفت فیزیکی در اجراي فضاهاي عمومی طرح طی 2/5 سال و افزایش فضاي سبز منطقه
معادل کل دوره اجراي طرح و تسریع در اجراي معابر عمومی و ره باغ ها به منظور تسهیل تشرف زائران به حرم مطهر رضوي از دیگر

 
اقدامات این دوره مدیریت شهري است. 

وي گفت: تعامل و پشتیبانی از حقوق مردم و سرمایه گذارانی که نسبت به سرمایه گذاري مشروع اقدام و ضمن توسعه و آبادانی،

 
موجبات کارآفرینی شده بودند و تعیین تکلیف حدود 26 پروژه مرتبط در این بافت از دیگر اقدامات است. 

حیدري افزود: آنچه باقی مانده یا در خواست هاي خارج از اختیارات شهرداري و شوراي اسلامی شهر مشهد بوده یا طرف مقابل به

 
دلایل شخصی تمایلی به پیگیري و حل و فصل موضوعات نداشته است. 

وي ادامه داد: رعایت حقوق مکتسبه مالکین و سرمایه گذاران و الزام وزارت راه و شهرسازي به رعایت قانون در فرآیند تهیه و تصویب

 
طرح هاي تفصیلی در اجراي طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي ضروري است. 

رییس شوراي شهر مشهد در ادامه خطاب به نماینده مردم این شهر در مجلس شوراي اسلامی، خواستار استفاده از از ابزارهاي قانونی
و نظارتی لازم براي هدایت نهادهاي ذیربط از جمله شوراي عالی شهرسازي و معماري و تمکین آنان به فرآیندهاي قانونی تهیه طرح
هاي تفصیلی، به رسمیت شناختن قوانین موضوعه و اختیارات مدیریت استانی و محلی و بازگشت روند اصلاح و بازنگري طرح تفصیلی

 
بافت پیرامون حرم مطهر رضوي بر مدار قانون و منطق شد. 

طرح بهسازي و نوسازي بافت پیرامون حرم مطهر حضرت امام رضا (ع) در خرداد ماه سال 1374 در کمیسیون ماده پنج قانون
شهرداري به تصویب رسید و در سال 1377 مورد بازنگري قرار گرفت و فروردین سال 78 الگوي طرح به تصویب کمیسیون ماده پنج

 
رسید اما این طرح تاکنون چندین بار دستخوش تغییر شد. 

طبق مصوبه 19 تیر ماه سال 96 شوراي عالی معماري و شهرسازي به منظور جلوگیري از تداوم اقدامات مخالف با حفاظت از حیثیت
مکان و ارزش هاي ملموس و ناملموس بافت تاریخی - فرهنگی پیرامون حرم مطهر رضوي، از آن تاریخ طرح نوسازي و بهسازي حرم

 
مطهر رضوي مصوب سال 1387 لغو و اجراي آن متوقف شد. 

با این حال آبان ماه پارسال استاندار خراسان رضوي اعلام کرد که نقشه راه بازسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي مورد توافق
وزارت راه و شهرسازي و شهرداري مشهد قرار گرفته است، قرار بود وزارت راه و شهرسازي و شهرداري مشهد به صورت مشترك تا
پایان سال 98 نسبت به تهیه طرح تفصیلی جدید با در نظر گرفتن مبانی شهرسازي و دغدغه هاي موجود در بافت پیرامون حرم
مطهر رضوي اقدام و آن را در شوراي عالی شهرسازي و معماري به تصویب برسانند اما شوراي عالی شهرسازي خود به صورت مستقیم

 
به این موضوع ورود کرد. 

این اقدام اعتراض شهردار و اعضاي شوراي اسلامی شهر مشهد را در پی داشت به طوري که همچنان پس از گذشت بیش از 20 سال
از تصویب اولین طرح، هنوز طرح نهایی براي نوسازي این بافت وجود ندارد و سرمایه گذاران و ساکنان آن در بلاتکلیفی هستند،

 
کشمکش بر سر واگذاري و تفویض اختیارات در خصوص بازنگري طرح به استان نیز ادامه دارد. 

مشهد به عنوان دومین کلانشهر بزرگ ایران 328 کیلومترمربع مساحت دارد. این کلانشهر سه و نیم میلیون نفري داراي 13 منطقه و



 
44 ناحیه شهرداري با حدود 15 هزار کارمند است. 

شهرداري مشهد علاوه بر مدیریت و نظارت عالی بر شهرداران مناطق 13 گانه این شهر هشت معاونت شامل حمل و نقل و ترافیک،
خدمات شهري، فرهنگی و اجتماعی، فنی و عمرانی، شهرسازي و معماري، برنامه ریزي و توسعه، مالی و اداري، معاونت اقتصادي به

 
اضافه تشکیلات مشاور و رییس حوزه شهردار را به عنوان زیرمجموعه خود دارد. 

سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري مشهد زیرمجموعه معاونت برنامه ریزي و توسعه شهرداري این شهر است. معاونت حمل
و نقل و ترافیک شهرداري مشهد نیز حوزه هاي "گروه نظارت بر حمل و نقل، شرکت بهره برداري قطار شهري، شرکت قطار شهري،

 
سازمان حمل و نقل و بار درون شهري، سازمان حمل و نقل و ترافیک و سازمان اتوبوسرانی" این شهر را مدیریت می کند. 

معاونت امور اقتصادي شهرداري مشهد هم ناظر بر عملکرد و مسوول مدیریت حوزه "سازمان زمین و مسکن، مدیریت سرمایه گذاري و
مشارکتها، مدیریت بازاریابی و بهره برداري، مدیریت اداري مالی و پشتیبانی و مدیریت املاك" در چارچوب چارت سازمانی شهرداري

 
مشهد است. 

 
برچسب ها 

 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- شرکت بازآفرینی شهري ایران 

 
- محمدرضا حیدري 

- شوراي اسلامی شهر مشهد



طرح بازیافت زباله هاي شهري قروه تا 4 ماه آینده اجرا می شود

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/05/01

شهردار قروه گفت: با رایزنی هاي صورت گرفته قرار است تا 4 ماه آینده کارخانه بازیافت زباله از طریق پیمانکار بخش
خصوصی در قروه احداث شود.

عباس سنتی در گفت وگو با خبرنگار فارس در قروه اظهار داشت: با توجه به فرسوده بودن سطل هاي جمع آوري زباله 70
سطل جدید در کوچه هاي سطح شهر جایگزین شده است و براي حفظ زیباسازي شهر نیز سطل هاي دیگري با رنگ آمیزي مناسب

 
مبلمان شهري در دست نصب است. 

وي در ادامه اظهار داشت: به طور میانگین روزانه 60 تن زباله در قروه تولید و در چند کیلومتري قروه خارج از منطقه مسکونی دپو و

 
بارگیري می شود. 

شهردار قروه اذعان داشت: از طریق پیمانکار بخش خصوصی و واحد خدمات شهري شهرداري در طرح جدید سعی شده است زباله

 
هاي قروه پس از جمع آوري دپو نشود و پس از جمع آوري مستقیم به سوي کارخانه بازیافت در همدان انتقال یابد. 

سنتی در افرود: با رایزنی هاي صورت گرفته قرار است تا 4 ماه آینده کارخانه بازیافت زباله از طریق پیمانکار بخش خصوصی در قروه
احداث شود که علاوه بر درآمدزایی و کارآفرینی، می تواند زمینه زیباسازي سطح شهر را به همراه داشته باشد.



نماینده ولی فقیه در کردستان از کارگاه خیاطی مدرسه ریحانۀ النبی(س)

سنندج بازدید کرد

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/05/01

حوزه/ حجت الاسلام والمسلمین حسینی شاهرودي به همراه مدیر حوزه علمیه خواهران استان کردستان، از کارگاه خیاطی
مدرسه ریحانۀالنبی(س) سنندج بازدید کرد.

 
نماینده ولی فقیه در کردستان از کارگاه خیاطی مدرسه ریحانۀ النبی(س) سنندج بازدید کرد 

حوزه/ حجت الاسلام والمسلمین حسینی شاهرودي به همراه
مدیر حوزه علمیه خواهران استان کردستان، از کارگاه خیاطی

 
مدرسه ریحانۀالنبی(س) سنندج بازدید کرد. 

به گزارش خبرگزاري حوزه از کردستان، حجت الاسلام
والمسلمین سید محمد حسینی شاهرودي به همراه مدیر حوزه
علمیه خواهران استان کردستان در بازدید از کارگاه خیاطی
مدرسه ریحانه النبی(س) سنندج، گفت: این کارگاه می تواند
نقش مهمی در تولید پوشاك اسلامی در استان کردستان به ویژه

 
شهر سنندج داشته باشد. 

وي با تاکید بر اینکه کارگاه هاي تولیدي موجب افزایش رونق در بازار و کسب وکار می شوند، گفت: باید جامعه هدفمان که طلاب و

 
خانواده هاي محترمشان می باشند را در زمینه اقتصاد خانواده و کارآفرینی آموزش دهیم تا موجب رشد و شکوفایی جامعه باشیم. 

نماینده مردم کردستان در مجلس خبرگان رهبري ادامه داد: مدارس علمیه می توانند با تجهیز و توسعه فعالیت هاي اقتصادي در

 
مدارس، باعث ترویج اقتصاد اسلامی در جامعه شوند. 

در ادامه خانم رحمانپور، معاون مالی مدرسه علمیه ریحانۀالنبی(س) سنندج در خصوص روند اجرایی این کارگاه خیاطی، گفت: این
کارگاه با همت دفتر نماینده ولی فقیه در استان افتتاح گردید و هم اکنون پنج نفر از دانش آموختگان مشغول به فعالیت هستند.



285 پروژه مهم توسط قرارگاه خاتم در کشور در حال اجراست

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/05/01

قزوین- فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا گفت: در حال حاضر 285 پروژه مهم راه و شهرسازي، صنایع گاز، نفت، انرژي، پتروشمی،
دریایی، صنعت، معدن و نیز عرصه محرومیت زدایی توسط قرارگاه اجرا می شود.

 قزوین- فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا گفت: در حال حاضر
285 پروژه مهم راه و شهرسازي، صنایع گاز، نفت، انرژي، پتروشمی، دریایی، صنعت، معدن و نیز عرصه محرومیت زدایی توسط

 
قرارگاه اجرا می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، سردار سعید محمد فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا (ص) ظهر چهارشنبه با آیت االله عبدالکریم عابدینی

 
نماینده ولی فقیه و امام جمعه قزوین دیدار و گفتگو کرد. 

سردار سعید محمد در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از سفر خود به استان قزوین اظهار داشت: قرارگاه خاتم الانبیاء (ص) پروژه هاي
زیادي از جمله 62 سد، 4 هزار کیلومتر خط ریلی، حدود 900 کیلومتر آزاد راه و 23 هزار کیلومتر فیبر نوري در کشور انجام داده

 
است که کار بسیار عظیمی محسوب می شود. 

وي بیان کرد: در حد فاصل 70 کیلومتري تمام پروژه هایی که انجام می دهیم موضوع محرومیت زدایی را با جدیت دنبال می کنیم

 
که طرح هاي این بخش شامل احداث راه، پل، مدرسه، مرکز بهداشت و ایجاد کارگاه هاي اشتغال زایی براي روستاییان محروم است. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا (ص) در ادامه ضمن ارائه گزارشی از بازدید خود از جاده قزوین به الموت و تنکابن گفت: بخشی
از پروژه که به همکاران ما در قرارگاه سپرده شده آماده روکش آسفالت است و براي اتمام باقیمانده این پروژه از قزوین تا الموت 250

 
میلیارد تومان اعتبار لازم است. 



 
 

 
سهم قرارگاه از پروژه هاي عمرانی محدود است 

سردار محمد در خصوص میزان اجراي طرح هاي عمرانی توسط قرارگاه اظهار داشت: علیرغم آن چه شایع شده باید اذعان کرد سهم

 
قرارگاه در پذیرش و اجراي پروژه هاي عمرانی بسیار کم است. 

وي گفت: از مجموع 80 هزار میلیارد تومان پروژه عمرانی دولت میزان سهم قرارگاه حدود 2,500 میلیارد تومان است که در این

 
عرصه از ظرفیت بخش خصوصی هم استفاده می کنیم. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا یادآور شد: پروژه جاده آبیک به چرم شهر از جمله طرح هایی است با فروش «اوراق منفعت»
توسط بخش خصوصی در حال اجراست که شاید کمتر پیمانکاري اینگونه طرح ها را عملیاتی کند لذا هرگز خود را رقیب بخش

 
خصوصی نمی دانیم بلکه تلاش می کنیم در کنار بخش خصوصی و دولت در سازندگی مشارکت کنیم. 

 
285 پروژه در حال اجراست / 81 طرح مهم سال آینده تکمیل می شود 

محمد در ادامه در خصوص طرح هاي در دست اجراي قرارگاه اظهار داشت: در حال حاضر 285 پروژه مهم در بخش هاي راه و
شهرسازي، صنعت گاز، نفت و پتروشیمی، صنایع دریایی، صنعت و معدن، صنایع مرتبط با وزارت نیرو و همه حوزه ها و نیز عرصه

 
محرومیت زدایی فعالیت می کنیم. 

 
 



وي گفت: امسال 81 پروژه مهم و تأثیرگذار عمرانی را قرار است تکمیل و آماده بهره برداري کنیم که بودجه آن در سال 99 لحاظ
نشده لذا با کمک دولت و مجلس دنبال راهکار هستیم تا از سایر منابع مالی بجز بودجه جاري کشور بتوانیم مسیرهاي جدیدي مثل

تهاتر و دارایی را شناسایی کرده تا اعتبار این پروژه ها تأمین شود و جهشی در عمران و سازندگی ایجاد کنیم.



احیاي 1500 واحد تولیدي، اشتغال 27 هزار نفري را خواهد داشت

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/05/01

طبق برنامه ریزي وزارت صمت براي احیاي 1500 واحد صنعتی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی در سال جاري براي
27 هزار نفر اشتغال زایی خواهد شد.

به گزارش شهرآرانیوز، 45هزار و 676 واحد صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی کشور با حدود 921 هزار و 740 نفر اشتغال
مستقر است که از این مجموع 35 هزار و 834 واحد فعال و 9 هزار و 832 واحد دیگر با اشتغال 168 هزار نفر (معادل 18 درصد) غیر

 
فعال هستند که نسبت واحد هاي صنعتی غیر فعال به فعال 21.5 درصد است. 

وضعیت واحد هاي فعال به تفکیک بهره وري شامل 14 هزار و 300 واحد صنعتی با ظرفیت کمتر از 50 درصد (40 درصد)، 9 هزار و

 
500 واحد صنعتی با ظرفیت بین 50 تا 70 درصد (26 درصد) و 12 هزار واحد صنعتی با ظرفیت بالاي 70 درصد (34 درصد) است. 

کمبود نقدینگی، فقدان بازار، اختلاف شرکاء، تأمین مواد اولیه و نقصان ماشین آلات از جمله مشکلات واحد هاي صنعتی غیرفعال می
باشد که بر اساس دستور رییس جمهور یکی از برنامه ها و اقدامات مهم وزارت صنعت، معدن و تجارت براي تحقق جهش تولید در
سال جاري موضوع فعال سازي واحد هاي غیرفعال مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی است و این وزارتخانه براي احیاي 1500

 
واحد از این واحد ها هدف گذاري کرده است که میزان اشتغال مطابق برنامه 27 هزار نفر خواهد بود. 

 
احیاي 1444 واحد صنعتی و تحقق 108 درصدي برنامه در سال گذشته 

در این راستا برنامه سال گذشته احیاي یک هزار و 334 واحد غیرفعال مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی بوده است که با احیاي

 
یک هزار و 444 واحد از هدف گذاري تعیین شده جلوتر رفت و میزان تحقق این برنامه 108 درصدي بوده است. 

 
بهترین عملکرد استانی در حوزه احیاي واحد ها مربوط به استان هاي تهران، آذربایجان غربی و خوزستان بوده است. 

منبع: فارس



معوقات بازنشستگان فولاد از مرداد پرداخت می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد با
بیان اینکه تامین مالی پرداخت مطالبات بازنشستگان از
محل سود سرمایه گذاري ها حاصل شده است ، گفت: با
پیگیري هاي انجام شده و با حمایت هاي وزیر تعاون، کار و
رفاه اجتماعی و سایر ارکان صندوق، مجوزهاي لازم اخذ و
از مردادماه امسال(1399) معوقات بازنشستگان در دو یا
سه قسط پرداخت خواهد شد؛ بنابراین انتظارمی رود تا

 
پایان مهرماه، پرداخت این معوقات پایان یابد. 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، «رضا مسرور» امروز چهارشنبه اول مرداد در نشستی خبري گفت : موضوع مطالبات معوق یکی از موضوعات حائز
اهمیت براي بازنشستگان فولاد بوده و از سال 1391 یک سري مطالبات و معوقاتی دارند که این موضوع از همان شروع به کار تیم

 
مدیریتی جدید صندوق در دستور کار قرار گرفت. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد افزود: همزمان با اخذ مجوزهاي لازم از مراجع ذیصلاح نظیر هیات امناي تامین اجتماعی و سایر

 
صندوق هاي تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، برنامه ریزي براي تامین منابع مالی اجراي این طرح انجام شد. 

مسرور به موضوع متناسب سازي حقوق بازنشستگان فولاد نیز اشاره کرد و گفت: این موضوع یکی از برنامه هاي اساسی ما است و در
این خصوص باید مجوزهاي لازم را اخذ و منابع مالی جهت اجراي آن تامین شود؛ در صدد هستیم پس از پایان پرداخت معوقات،

 
متناسب سازي حقوق بازنشستگان را نیز اجرایی کنیم. 

وي به برخی دیگر از اقدامات صندوق فولاد در طول شش ماه اخیر اشاره کرد و گفت: بهینه سازي پرتفوي صندوق با هدف افزایش
بازدهی دارایی ها را به طور جدي دنبال می کنیم. معمولا صندوق هاي بازنشستگی بخشی از هزینه هاي خود را از محل حق بیمه ها
تامین می کنند. این عدد در صندوق فولاد بسیار پایین است زیرا حدود 5 هزار نفر به صندوق حق بیمه می دهند و 87 هزار نفر
مستمري دریافت می کنند. بنابراین بهینه سازي پرتفوي صندوق یکی از اولویت هاي ما براي تامین منابع است، ضمن اینکه در این

 
مدت توانستیم بخشی از سهام وثیقه صندوق را آزاد کنیم. 

مسرور با اشاره به افتتاح طرح هاي توسعه اي شرکت هاي زیر مجموعه صندوق در سال جاري افزود: مهم ترین این پروژه ها ، پروژه
گندله سازي شرکت سنگ آهن مرکزي است که در اواسط شهریورماه توسط رئیس جمهور افتتاح خواهد شد. در این پروژه 2هزار و

 
600میلیارد تومان سرمایه گذاري شده و 400 نفر به صورت مستقیم مشغول به کار می شوند. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد اضافه کرد: این پروژه در راستاي تکمیل زنجیره ارزش شرکت سنگ آهن مرکزي اجرا شده و با
افتتاح آن ارزش افزوده مطلوبی حاصل خواهد شد. ضمن اینکه پروژه تامین برق کارخانه گندله سازي و همچنین پروژه هاي آب و

 
فاضلاب نیز در ماه هاي آینده به بهره برداري خواهد رسید. 

وي درباره ادغام و انحلال شرکت هاي زیان ده نیز گفت: برنامه ریزي هاي لازم در این مورد صورت گرفته و طی ماه هاي آینده

 
شرکت هاي زیان ده و غیر سودده ادغام و یا منحل خواهند شد. 



مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد اضافه کرد: شرکت هاي دخانیات، سنگ آهن مرکزي، زغال سنگ کرمان و معادن اسفندقه نیز

 
مراحل ورود به بورس را طی می کنند. 

مسرور با اشاره به ضعف صنایع در بازاریابی و صادرات گفت: شرکت خدمات عمومی فولاد یکی از شرکت هاي زیرمجموعه صندوق

 
است که درصدد هستیم آن را به یک شرکت مدیریت صادرات توانمند تبدیل کنیم. 

وي با تشریح خدمات رفاهی به بازنشستگان فولاد در ماه هاي اخیر گفت: با امضاي تفاهم نامه با صندوق کارآفرینی امید تسهیلات
قرض الحسنه به بازنشستگان متقاضی پرداخت خواهد شد. ضمن اینکه تفاهم نامه اي با معاونت فرهنگی اجتماعی وزارت کار جهت
استفاده بازنشستگان فولاد از امکانات رفاهی این وزارتخانه منعقد کرده ایم. همچنین ثبت نام از بازنشستگان براي پرداخت وام لیزینگ

 
خودرو از مدتی قبل آغاز شده است. 

مسرور با اشاره به دو پروژه صندوق فولاد در حوزه گردشگري گفت: یکی از این پروژه ها نوسازي مجتمع گردشگري گاجره است که
مجوزهاي لازم در این خصوص اخذ شده و عملیات نوسازي آن به زودي آغاز خواهد شد تا امکان استفاده بازنشستگان و عموم مردم از
این مجتمع فراهم شود. همچنین پروژه دیگري در خصوص اراضی صندوق در کیش در برنامه داریم که پس از رفع مشکلات، با انعقاد

تفاهم نامه آن با سازمان منطقه آزاد کیش در ماه هاي آینده پروژه مناسبی را اجرایی کنیم.



خانواده هاي معظم ایثارگران معنوي ترین پشتوانه اعتقادي نظام هستند

شماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد مرکزي با بیان اینکه ایثارگران نگین درخشان انقلاب و نظام هستند، گفت: خانواده هاي معظم شهدا و
ایثارگران معنوي ترین پشتوانه اعتقادي براي نظام جمهوري اسلامی ایران هستند.

به گزارش «ایثار»، مرتضی انصاري فر صبح امروز یکم مرداد ماه 99 در گفتگوي تلفنی با تعدادي از ایثارگران استان مرکزي با
گرامیداشت یاد و خاطره شهدا گفت: پیشرفت و اقتدار نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران از برکت خون شهیدان و فداکاري

 
ایثارگران و همراهی و صبوري خانواده هاي معظم این عزیزان است. 

انصاري فر با بیان اینکه ایثارگران نگین درخشان انقلاب و نظام هستند، گفت: خانواده هاي شهدا و ایثارگران معنوي ترین پشتوانه

 
اعتقادي براي نظام جمهوري اسلامی ایران هستند. 

وي افزود: عزت و کرامت امروز جامعه را مدیون خون شهدا و ایثارگرانی هستیم که بی ادعا و در مسیر سربلندي و اعتلاي میهن و

 
ملت شریف ایران اسلامی و در دفاع از آرمان هاي انقلاب گام برداشتند. 

مدیرکل بنیاد مرکزي تصریح کرد: خانواده هاي معظم شاهد و ایثارگر، حافظ ارزش هاي انقلاب و ادامه دهنده راه این عزیزان و

 
الگویی بی بدیل براي دیگر اقشار جامعه در راه پایداري و استقامت هستند. 

وي با اشاره به قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، گفت: رسیدگی شایسته به مشکلات و دغدغه هاي ایثارگران در دستور کار

 
است و در دیدارهایی که با همراهی سایر مسئولان با ایثارگران معظم داریم، همواره بر این موضوع تأکید شده است. 

انصاري فر با اشاره به عمده درخواست هاي ایثارگران در حوزه اشتغال و بهداشت و درمان تأکید کرد: با تعامل با دستگاه هاي اجرایی
و همچنین نهادهاي خصوصی در زمینه اشتغال ایثارگران گامهاي خوبی برداشته شده است که امیدواریم با مساعد شدن شرایط

 
کنونی، این روند با شتاب بیشتري ادامه پیدا کند. 

وي عنوان کرد: در مواردي که رفع برخی نیازهاي جامعه ایثارگري از طرق قانونی میسر نیست، باید با مدنظر قرار دادن تکریم آنان و

 
رعایت حقوق شهروندي، راهنمایی صحیح و شفاف صورت پذیرد تا خدشه اي به شأن و منزلت این عزیزان وارد نشود. 

انتهاي پیام/



فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی منطقه آزاد انزلی در روزهاي کرونایی/

توجه ویژه به کسب و کارهاي کوچک و آگاهی بخشی به جوامع محلی

منبع: گیل خبرشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: در دوره کرونا فعالیت هاي متنوعی براي حوزه هاي
اجتماعی، فرهنگی و گردشگري منطقه آزاد انزلی در نظر گرفته ایم تا کمترین خسارت را شاهد باشیم و در تلاشیم تا ...

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد
انزلی گفت: در دوره کرونا فعالیت هاي متنوعی براي حوزه
هاي اجتماعی، فرهنگی و گردشگري منطقه آزاد انزلی در
نظر گرفته ایم تا کمترین خسارت را شاهد باشیم و در

 
تلاشیم تا جامعه دچار انفعال، استرس و بی پروایی نشود. 

گیل خبر/ به گزارش اقتصاد24 , از ماه ها پیش و با شیوع
ویروس کرونا، مناطق آزاد مانند سایر مناطق و بخش هاي
کشور، برنامه هاي خود را در راستاي مقابله با این ویروس و
به حداقل رساندن خسارت هاي ناشی از این بیماري قرار

دادند و چه بسا در بسیاري از موارد مناطق آزاد کشور پیشتاز بسیاري از برنامه ها شدند چرا که بسیاري از حوزه ها در این مناطق

 
حساسیت بیشتري دارند و لازم است تا توجه ویژه اي به آنها شود. 

منطقه آزاد انزلی نیز از روزهاي نخست، فعالیت هاي مهم و تاثیرگذاري چه در زمینه تولید لوازم مورد نیاز بهداشتی و چه در حوزه
مسئولیت اجتماعی انجام داده است. براي اطلاع بیشتر از فعالیت هاي این سازمان در حوزه اجتماعی، گفتگویی داشتیم با سید حجت

 
مهدوي سعیدي، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی که در ادامه می خوانید. 

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی به خبرنگار اقتصاد 24 گفت: در همه نشست ها در حوزه هاي مختلف
از فرهنگی و اجتماعی گرفته تا اقتصادي و گردشگري به شرایط کرونایی توجه داشته ایم و به مباحث سمت و سو می دهیم و درصدد
هستیم از نظر تئوریکی مباحث را جلو ببریم و عملیاتی کردن آن ها را هم متناسب با سویه هاي فکري و نظري دنبال کنیم و تلاش

 
کرده ایم نگذاریم این شرایط خللی به حوزه هاي فعال منطقه آزاد انزلی وارد کند. 

وي افزود: امروز بیشتر مباحث منطقه چه به لحاظ مباحث نظري و تئوریک و چه به لحاظ اجرایی و تئوریک، متناسب با بحث کرونا
جلو می رود. براي مثال امروز جلسه اي را با حضور فعالان اقتصادي خواهیم داشت با عنوان "چگونه می توان در شرایط کرونا تولید را
پیش برد" و در نظر داریم مباحث را در این شرایط و در راستاي تحقق شعار جهش تولید پیش ببریم. کارخانه هاي ما در شهرك
صنعتی تاکنون فعالیت چشمگیري در تولید لوازم بهداشتی مورد نیاز در روز هاي کرونایی داشته اند و تلاش کردیم این ملزومات

 
تولید شده با قیمت مناسب در اختیار شهروندان قرار گیرد و در نظر داریم این تولیدي ها با قدرت فعالیت هاي خود را ادامه دهند. 

مهدوي خاطرنشان کرد: در بخش گردشگري نیز جلسات متنوعی داشته ایم و در روز هاي آینده نیز با نماینده استان جلسه اي تحت
عنوان "سرنوشت گردشگري در دوران کرونا" خواهیم داشت و راه حل هاي اجرایی براي به حداقل رساندن خسارات گردشگري را



پیگیري خواهیم کرد. منطقه آزاد انزلی در این مدت تسهیلات خوبی را براي مشاغل آسیب دیده از کرونا در نظر گرفته است به

 
خصوص در صنعت گردشگري این تسهیلات با کمک بانک ها اختصاص داده شد. 

وي افزود: از جلسات مهم و تاثیرگذاري که در روز هاي گذشته داشتیم امضاي تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد انزلی و سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور در راستاي توانمندسازي جوامع محلی و نیروي کار بود که به موجب آن ارتقاي سطح مهارت هاي فنی
ساکنین منطقه و جویندگان کار فاقد مهارت، بالا بردن میزان بهره وري نیرو هاي شاغل در سطح منطقه با رویکرد اشتغال پایدار،
شناسایی نیاز هاي آموزشی متناسب با مشاغل جدید و پیشرفت هاي علمی براساس ظرفیت هاي موجود در سطح منطقه و در نهایت

 
ارتقاي توانمندي هاي گردشگري منطقه آزاد انزلی و ارائه خدمات بهتر به گردشگران داخلی و خارجی مدنظر قرار گرفت. 

 
بیشتر بخوانید: امضاي تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد انزلی و سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی اضافه کرد: علاوه بر آن در جریان دیدار مدیرعامل صندوق کارآفرینی
امید کشور با دکتر روزبهان، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی تفاهم نامه دیگري هم با این صندوق با هدف ساماندهی،
توانمندسازي و حمایت از ایجاد فرصت هاي کسب و کار هاي خانگی خرد و کوچک امضا شد و با حضور رئیس صندوق کارآفرینی،
اعتبار نامه اي را تعیین کردیم تا بتوانیم مبالغی را جذب کنیم که سقف اعتبار تعیین شده براي تفاهم نامه 100 میلیارد ریال خواهد
بود که از محل منابع صندوق کارآفرینی امید به طرح هاي معرفی شده از سوي سازمان منطقه آزاد انزلی در قالب ضوابط صندوق
تخصیص خواهد یافت و سقف تسهیلات مرتبط با هر یک از کسب وکار هاي معرفی شده در حوزه هاي خانگی، خوداشتغالی و

 
کارفرمایی یک میلیارد ریال است که پس از طی مراحل اداري پرداخت می شود. 

وي عنوان کرد: این دو جلسه را می توان نقاط عطفی در روز هاي کرونا دانست که می توانند براي کسب و کار هاي کوچک و جوامع

 
محلی مفید باشند. 

مهدوي سعیدي گفت: در زمینه هاي اجتماعی نیز فعالیت هاي قابل توجهی در سازمان انجام می شود. براي نمونه هفته گذشته
نشستی با عنوان "زندگی در سایه کرونا" برگزار و از مردم و فعالان اقتصادي دعوت کردیم تا در آن شرکت کنند. در این نشست
مباحث روانشناسی اجتماعی و روانشناختی مواجهه با بیماري هاي سهمناك مطرح شد و متخصصان در این موارد توضیحاتی دادند و

 
راهنمایی هاي لازم در اختیار افراد قرار گرفت که همه این موارد با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی صورت گرفت. 

وي در پایان یادآور شد: یکی از ضروري ترین کار هایی امروز که باید به آن توجه ویژه شود، آگاهی بخشی است که با کمک رسانه ها
این مهم را انجام می دهیم و با راهنمایی هاي لازم در تلاشیم تا جامعه دچار انفعال، استرس و بی پروایی نشود.



صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/05/01

پیام سپاهان - زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی
از راهکارهایی است که به کاهش پسماند کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه هایی

از حضور مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. رییس ...

پیام سپاهان - زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات
اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي
خشک نیز یکی از راهکارهایی است که به کاهش پسماند
کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از
جمله ایران زمزمه هایی از حضور مافیاي پسماند شنیده
می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. رییس
اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن ابراز تاسف
نسبت به وضعیت صنعت بازیافت کشور گفت: واقعیت این
است که در حال حاضر صنعت بازیافت کشور در دست عده

اي دلال است که اجازه نمی دهند اقدامات مناسبی در زمینه بازیافت پسماند صورت گیرد چراکه به نظر می رسد سود عده اي در این

 
بی نظمی است. 

فاطمه اکبرپور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان و پیمانکاران غیر
رسمی تفکیک، جمع آوري و حتی بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این اشخاص بر این است که تا حد امکان از محل
دفع زباله درآمدزایی کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف و گام اصلی در
فرایند بازیافت باشد بنابراین این نوع نگاه به فرایند بازیافت به یک ذهنیت بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي اجازه ندهند

 
که مدیریت و بازیافت پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

 
مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسد 

اکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و
اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از
چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به طورقطع فرایندي هم براي بازیافت

 
وجود نخواهد داشت. 

وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا



پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی

 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 

 
ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور  اظهار کرد : در حوزه
پسماند باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
زمینه باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار

 
صنعتگران بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند.  

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

 
مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیست 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان حفاظت محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی
پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت محیط زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است
بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما در عین حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا
حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره سازي، پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی
در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف کرده است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها
برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف شهرداري ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي

 
صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را
موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این
کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 

وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید



اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در
نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

مداومی در این زمینه باشیم.



افتتاح چهارصدمین مرکز نیکوکاري استان تهران در شهرك شاهد

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش گروه حماسه و جهاد دفاع پرس، سید ابوالفضل
پرپنچی مدیر کل کمیته امداد استان تهران در مراسم
مجازي افتتاح چهارصدمین مرکز نیکوکاري اظهار داشت:
هدف از افتتاح این مراکز هم افزایی، نهادینه سازي و
توسعه فرهنگ احسان و نیکوکاري بین آحاد مختلف

 
جامعه در راستاي حل مشکلات مردم است. 

وي افزود: استفاده از توانمندي و ظرفیت خیران در کنار کمک هاي مادي و معنوي کمیته امداد می تواند گام مثبتی در جهت خدمت

 
به مردم و رفع مشکلات و آسیب هاي اجتماعی محرومان و نیازمندان شود. 

پرپنچی مراکز نیکوکاري را جبهه اصلی و خط مقدم صحنه مبارزه با فقر و جلودار رسیدگی به محرومان دانست و گفت: امیدواریم با
افزایش این مراکز به هزار پایگاه تا پایان سال، بتوانیم خدمت رسانی به جامعه را توسط خود مردم انجام دهیم و در این راستا استفاده
از ظرفیت هاي گروه هاي جهادي، بسیج، مساجد، خیران، معتمدین محلی و هم افزایی آنها با کمیته امداد موجبات ارائه خدمات

 
بهینه و هدفمند به نیازمندان را فراهم می سازد. 

مدیر کل کمیته امداد استان تهران مراکز نیکوکاري را پل ارتباطی بدون واسطه بین نیکوکاران، خیران و نیازمندان توصیف و بیان
کرد: اگر خدمات ارائه شده به نیازمندان به صورت صحیح اطلاع رسانی شود، اعتماد عمومی مردم، خیرین و همه عزیزانی که در جبهه

 
مبارزه با فقر گام برمی دارند مضاعف شده و موجبات حمایت هاي مادي و معنوي بالاي آنان را فراهم می کند. 

وي در پایان ضمن تشکر از آحاد مردم جامعه به خصوص مردم مومن و متدین تهران بزرگ که در برهه هاي حساس به مواسات و
همدلی در کنار همدیگر با تعامل و مهربانی به ارتقاء فرهنگ انفاق و نیکوکاري اقدام کرده اند، خاطرنشان کرد: امسال پخت و توزیع
یک میلیون و 60 هزار پرس غذاي گرم در ماه مبارك رمضان، تهیه و توزیع 430 هزار بسته اقلام و مواد غذایی، تهیه و توزیع مواد
بهداشتی و ضدعفونی کننده در راستاي مبارزه با ویروس منحوس کرونا، اهداي جهیزیه، تامین و پرداخت هزینه هاي تحصیلی
مددجویان نیازمند، تامین و پرداخت هزینه هاي بیمارستانی نیازمندان، کمک در ایجاد اشتغال، پرداخت تسهیلات، مشاوره در مباحث

 
فرهنگی و اجتماعی با کمک مراکز نیکوکاري صورت گرفته است. 

به گزارش دفاع پرس، حامد خیرخواهان رییس مرکز نیکوکاري شهداي مدافع حرم نیز در حاشیه این مراسم، مراکز نیکوکاري را
محملی براي حضور و مشارکت کارآمدتر مردم در امورات خیر دانست و گفت: مساجد، مرکز ثقل، محور و پایگاه اینگونه اقدامات

 
خیرخواهانه هستند. 



وي شناسایی، ارتباط و تعامل با افراد تاثیرگذار مانند خیرین، معتمدین محلی و منطقه اي، نهاد ها و سازمان هاي دولتی و غیردولتی
به منظور بهره وري موثرتر از پتانسیل هاي ذي قیمت آن ها در راستاي حل مشکلات محرومان را نقطه عطف خدمت رسانی به

 
نیازمندان دانست و آن را مایه مباهات و تفضل الهی در خدمتگزاري و نوکري مردم دانست. 

انتهاي پیام/ 112



تقویت مهارت هاي منابع انسانی ناجا با بهره گیري از ظرفیت هاي سازمان

آموزش فنی و حرفه اي کشور

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش گروه اجتماعی دفاع پرس، سردار سرتیپ
«حسین رحیمی» فرمانده انتظامی تهران بزرگ همزمان با
هفته ملی مهارت، ضمن بازدید از سازمان فنی و حرفه اي
کشور، با «علی اوسط هاشمی» رئیس این سازمان دیدار و

 
گفت وگو کرد. 

سردار رحیمی در این دیدار با اشاره به سابقه همکاري
پلیس و سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور، اظهار
داشت: تقویت مهارت هاي فردي و جمعی منابع انسانی

نیروي انتظامی با بهره گیري از ظرفیت هاي سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور حائز اهمیت است؛ در بخش اول، منظور از تقویت

 
مهارت ها در حوزه درون سازمانی آموزش همکاران بنده و خانواده آنان است. 

وي افزود: در بخش دوم، محور آموزش مشاغل مرتبط با مأموریت ها و اقدامات پلیس است. آموزش ها با استفاده از ظرفیت پلیس و
سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور یکی از اقدامات مهم و کارساز است که می تواند منشأ خیر و برکات بسیاري در حوزه اشتغال

 
زایی و کمک به پویایی اقتصاد کشور باشد. 

رئیس پلیس پایتخت خاطرنشان کرد: مهم ترین دغدغه ما بحث ارتقاي آموزش و مهارت محوري منابع انسانی اعم از افسران و

 
سربازان است و در حوزه سربازان وظیفه، تبدیل این مهارت و آموزش به ایجاد فرصت اشتغال کمک می کند. 

سردار رحیمی عنوان کرد: علی رغم تنوع و گستردگی مأموریت هاي بنده و همکارانم، این آمادگی وجود دارد که همکاري هاي
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ و سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور توسعه و تداوم یابد و از ظرفیت فرماندهی انتظامی تهران
بزرگ جهت این آموزش ها استفاده لازم صورت پذیرد و ما این آمادگی را پیش تر نیز اعلام کرده ایم؛ تا بتوانیم مبحث آموزش را به

 
صورت جدي و پیگیر دنبال کنیم. 

انتهاي پیام/ 200



واحدهاي فرآوري سیار به کمک معادن کوچک مقیاس بیایند

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/05/01

در جلسه اي با حضور رضا عظیمی مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس، مجید وفایی فرد
مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران و علی سه دهی مدیرعامل شرکت کانی فراوران تهران و سازنده نخستین واحد

فلوتاسیون سیار در کشور که به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تاکید بر این مسئله که ...

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، رضا عظیمی مدیر اجرایی و دبیر شوراي
هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس با اشاره به چالش هاي توسعه معادن کوچک، اظهار داشت: امروزه
موضوع ایجاد ارزش افزوده در تولید مواد معدنی فلزي و غیرفلزي امري بسیار مهم و از اولویت هاي بخش معدن کشور است. در این
راستا، کمک به فرآوري مواد معدنی و تکمیل زنجیره تولید، در دستور کار طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس قرار
گرفته است. با توجه به اینکه برخی از این معادن کوچک مقیاس ذخایر کمی دارند، اساسا احداث کارخانه کنسانتره سازي به صورت
مجزا براي هر معدن توجیه پذیري فنی و مالی نخواهد داشت اما یکی از راهکارهاي پیشنهادي براي فعال سازي و توسعه این معادن،

 
استفاده از کارخانه هاي فرآوري سیار است. 

مجید وفایی فرد، مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران در این زمینه گفت: یکی از مهم ترین چالش ها در توسعه معادن
کوچک، محدود بودن ذخایر ماده معدنی است و اگر کانسنگ استخراجی به صورت خام قابل مصرف نباشد، با توجه به پراکندگی
جغرافیایی این معادن و دوري از مراکز مصرف یا واحدهاي فرآوري و با عنایت به هزینه هاي سنگین حمل و نقل -که به طور تصاعدي
نیز سالانه افزایش می یابد- در عمل تعداد زیادي از این ذخایر بدون استفاده می ماند. آمار مجوزهاي اکتشاف و برداشت موقت و...،

 
متعدد و فعال شدن تعداد معدودي از پروانه هاي صادره در هر استان، گویاي این مسئله است. 

وي افزود: از طرفی، با وجود چالش هاي مربوط به تامین زیرساخت هاي لازم، تملک زمین، مسائل زیست محیطی و...، به دلیل پایین
بودن ذخیره، امکان برنامه ریزي و احداث واحدهاي فرآوري در محل میسر نیست. ضمن آنکه با توجه به ماهیت ذخایر معدنی کوچک
به ویژه در مواد معدنی فلزي به دلیل عیار پایین ماده معدنی، بخش قابل ملاحظه اي از کانسنگ استخراجی -که گاهی اوقات بیش از
95 درصد وزن آن را تشکیل می دهد- جزو باطله محسوب شده و درنتیجه، انجام فرآوري در محل، صرفه جویی زیادي در هزینه هاي

 
حمل و نقل و دیگر بخش هاي مرتبط با آن را به دنبال دارد. 

علی سه دهی، مدیرعامل شرکت کانی فراوران تهران، سازنده نخستین واحد فلوتاسیون سیار در کشور گفت: با توجه به نداشتن صرفه
اقتصادي براي ایجاد واحدهاي فرآوري در معادن کوچک، از دهه هاي پیش، کشورهایی نظیر سوئد و آلمان، واحدهاي کوچک فرآوري
مواد معدنی به ایران ارسال کرده اند اما هیچ یک از شرکت هاي مشابه خارجی در ایران فرآوري فلوتاسیون را به صورت سیار اجرا

 
نکرده اند. در ایران نیز هیچ شرکتی چنین طرحی را به طور کامل ایرانی پیاده نکرده است. 

وي ادامه داد: خوشبختانه با فراهم شدن این فناوري بومی سازي شده در کشور، امکان فرآوري به صورت فلوتاسیون در هر نقطه از

 
کشور با هزینه به نسبت کم و با سرعت بالا فراهم شده است. 

 
مزایاي واحدهاي فرآوري سیار 



عظیمی درباره مزیت هاي واحدهاي فرآوري سیار عنوان کرد: ازجمله مزیت هاي این نوع واحدهاي فرآوري، قابلیت حمل و انعطاف
پذیري بالا، کاهش هزینه هاي تولید کنسانتره، امکان فرآوري در مناطق بدون زیرساخت (همچون کمبود منابع آب، برق و ...) و نیز
تسریع فرآیندها است. دستگاه هاي سنگ شکن و سیستم هاي جدایش و فرآوري این واحدها نیز بر اساس جانمایی صورت گرفته بر
روي تریلر یا کانتینر قابل نصب هستند. از این رو، با تجمیع چند معدن کوچک و استفاده از واحد سیار، می توان ارزش افزوده بسیار

 
بالاتري ایجاد کرد. 

وفایی فرد با اشاره به ظرفیت اشتغال 40 درصدي معادن کوچک با سطح اشتغال 50 نفر و کمتر، گفت: توسعه این بخش و ایجاد ساز
و کارهاي مناسب براي تجهیز و سود آوري معادن کوچک، نه تنها سهم این بخش در اشتغال و تولید ناخالص ملی را افزایش داده بلکه
توسعه درون زا- که از اهداف اصلی در استراتژي توسعه مناطق محروم بوده- را نیز به دنبال دارد. استفاده از واحدهاي فرآوري سیار
نیز به دلیل ویژگی هایی نظیر حذف هزینه هاي گزاف براي سرمایه گذاري واحدهاي ثابت، می تواند معادن کوچک غیرفعال را احیا

 
کند. 

سدهی نیز یادآور شد: از مزایاي واحدهاي فرآوري سیار اینکه امکان اجاره براي معادن کوچک تا زمان برداشت ذخایر وجود دارد و
معدن کاران مجبور نیستند هزینه هاي سنگینی براي احداث فونداسیون واحد فرآوري -که ممکن است زمان زیادي هم براي استفاده
از آن ها نیاز نباشد- یا حمل مواد معدنی خام به کارخانه هاي فرآوري ثابت متقبل شوند. از دیگر مزایاي واحدهاي مذکور، امکان
ساخت 9 ماهه، راحتی انتقال، جابجایی (حدود یک ماه به معدن دیگر) و آماده سازي (یک هفته)، فعال سازي و اقتصادي کردن
معادن دورافتاده کشور، امکان ایجاد پایلوت براي کارخانه ها و معادن دیگر و نیز خودکفایی از نظر تامین برق با ژنراتور موجود در آن

 
است. 

 
بومی سازي واحد فرآوري سیار در کشور 

مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در زمینه توانمندي هاي کشور براي
ساخت واحدهاي فرآوري سیار گفت: در حال حاضر، چندین شرکت ایرانی فعال این حوزه، اقدام به طراحی و راه اندازي واحدهاي
سیار کرده اند. از لحاظ تکنولوژیکی، امکان ساخت و بومی سازي همه قطعات و تجهیزات مورد استفاده است. از طرف دیگر، امکان

 
واردات بخش زیادي از این نوع تجهیزات نیز از کشورهایی مانند روسیه، ترکیه و چین وجود دارد. 

وي اضافه کرد: یکی از اقدامات اساسی در طرح احیاي معادن کوچک مقیاس، برگزاري یک فراخوان براي شناخت دست اندرکاران
احداث واحدهاي فرآوري سیار و سازندگان تجهیزات آن بود که منتج به تایید 8 مجموعه شد و در قالب برنامه هاي آتی طرح، براي
هم فکري و هم افزایی جهت تصمیم گیري در زمینه هاي مرتبط به کار گرفته خواهند شد. خوشبختانه با وجود مرکز تحقیقات
فرآوري مواد معدنی و زیرساخت هاي موجود، تقریبا این صنعت به طور کامل بومی شده و نیاز به تامین ماشین آلات از خارج از ایران

 
وجود نخواهد داشت. 

مدیرعامل شرکت کانی فراوران تهران تصریح کرد: این واحد سیار در اسفند سال 97، با همکاري سازگان داخلی در استان هاي
مختلف ساخته شد که قابلیت فرآوري مواد معدنی در حوزه هاي سرب و روي و مس را دارد و می تواند مواد معدنی کم عیار را به
پرعیار تبدیل و کنسانتره تولید کند. این واحد سیار کار خود را در معدن سرب و روي منصور آباد یزد آغاز کرد و اکنون در معدن مس
رمشک (جنوب استان کرمان) مستقر شده و قرار است 6 ماه آینده به طبس منتقل شود. ظرفیت روزانه فرآوري این واحد 100 تا
200 تن است. براي ساخت این واحد، در سال 96 حدود 10 میلیارد تومان هزینه شده که صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي



 
معدنی، سه میلیارد تومان حمایت کرده است. 

مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران (زیرمجموعه ایمیدرو) با اشاره به اقدامات انجام شده درباره تجهیزات فرآوري مواد
معدنی در این مرکز اذعان داشت: این مرکز تاکنون طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي سه واحد مدولار سیکلون واسطه سنگین با
ظرفیت اسمی پنج تن در ساعت را براي بخش خصوصی به انجام رسانده است. واحدهاي مدولار براساس آزمایش هاي انجام شده در
مقیاس پایلوت با هدف استحصال فلورین و سرب و روي از باطله هاي معدنی طراحی و ساخته شده است. با توجه به تجربه ساخت
مدولار این تجهیزات، طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي واحد سیار سنگ شکن و سیکلون واسطه سنگین در مرکز انجام شد. در این
راستا مرکز در نظر دارد با تدوین دانش فنی طراحی و ساخت واحدهاي سیار فرآوري براي معدن کوچک مقیاس، این دانش را در

 
کشور بومی سازي کند. 

وفایی فرد تاکید کرد: این مرکز طراحی و ساخت تیکنر خمیري را با همکاري دانشگاه تهران انجام داد که در سال 97 به عنوان طرح
برتر بخش ارتباط صنعت و دانشگاه از سوي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري شناخته و لوح تقدیر به وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
اهدا شد. 

وي به اقدامات دیگر در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات و خطوط فرآوري مواد معدنی ایران از سال 87 تاکنون در مرکز تحقیقات
فرآوري مواد معدنی ایران تصریح کرد: طراحی و ساخت نخستین اتوکلاو تحت فشار نیمه صنعتی با ظرفیت 200 لیتر و فشار کاري
30 بار (سال 87)، طراحی و ساخت سلول فلوتاسیون طرح دنور (سال 88) و طراحی و ساخت انواع سرندهاي آبگیري (سال 89)،

 
ازجمله این اقدامات است. 

مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران ادامه داد: ساخت ماسه شور نسل جدید با ظرفیت 150 تن برساعت، طراحی و ساخت
دستگاه جداکننده مغناطیسی آزمایشگاهی، طراحی و ساخت مخازن لیچینگ دو جداره پایلوت، طراحی و ساخت غبارگیر، طراحی و
ساخت کوره هاي ساده و همزن دار آزمایشگاهی و رآکتور و نیز طراحی و ساخت تجهیزات خط نیمه صنعتی تولید شمش آنتیموان

 
(سنگ شکن، آسیا، کوره، پمپ و... طی سال هاي 92 تا 94)، از دیگر اقدامات انجام شده در این زمینه است. 

 
پیشنهادات توسعه اي واحدهاي فرآوري سیار 

مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس براي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل در
کشور پیشنهاد داد: نکته مهم در رشد این صنعت، ایجاد واحدهاي مستقل به صورت مدولار و توسعه اشتغال آن در قالب مجزا به
عناون سرویس دهنده هاي مستقل است. امیدواریم با ایجاد پلتفرم هاي جدید بتوان با توسعه بازارهاي جدید و اقتصادي شدن آن ها،

 
بستر مناسب براي فعال سازي معادن کوچک را فراهم کرد. 

سه دهی در ادامه بیان داشت: با توجه به نداشتن پشتوانه مالی براي ساخت واحدهاي جدید فرآوري سیار، چنانچه ایمیدرو و شرکت
تهیه و تولید مواد معدنی ایران هزینه هاي ساخت دو واحد سیار را تامین کند تا بتوانیم نسبت به ساخت آن ها اقدام و به صورت

 
اجاره در اختیار معدن داران قرار گیرد، گامی مثبت براي توسعه فرآوري معادن کوچک خواهد بود. 

وفایی فرد نیز گفت: براي عملیاتی شدن اهداف و تسهیل فرایند تجهیز معادن کوچک در بخش فرآوري و ایجاد ارزش افزوده و به
منظور بهره گیري هرچه بیشتر از توانمندي ها و پتانسیل هاي زیرمجموعه هاي ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه اي و نقش مرکز
به عنوان بازوي تحقیقات و توسعه فن آوري ایمیدرو دو راهکار پیشنهاد می شود؛ نخست، «فراخوان عمومی و بین المللی سازندگان



تجهیزات فرآوري براي مشارکت در طراحی و ساخت تجهیزات سیار فرآوري مواد معدنی و تاسیس شرکت با مشارکت کنسرسیوم
برنده و ایمیدرو» است که با تشکیل کارگروه، فرآیند تجاري سازي و بازاریابی و توسعه فن آوري هاي سایر تجهیزات ایجاد شده در
مرکز نیز به دلیل مشکلات معاملات دولتی و بروکراسی سنگین موجود می تواند به شرکت تاسیس شده سپرده شود. همچنین با
عنایت به سهم کمتر از 50 درصد دولتی، شرکت جدیدالتاسیس می تواند با طی مراحل اداري و قانونی از مزایاي قانون حمایت از
شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات بهره مند شود. پیشنهاد دوم، «تعریف، ایجاد و بازتعریف طرح
توسعه و تجهیز صنایع فرآوري سیار در محل معادن کوچک» است. در این گزینه، ایمیدرو بیشتر نقش هماهنگ کننده را از طریق
بازوهاي اجرایی و انعقاد تفاهم نامه با آن ها (صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی، مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی
ایران و طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک) عهده دار شده که می تواند در قالب یک طرح تعریف شده و با عنایت به

 
سوابق، شرح وظایف و امکانات سه مجموعه اجرایی شود. 

انتهاي پیام//



پیشنهاد بی شرمانه یک مقام مسئول در بانک مرکزي به استاد دانشگاه: الان

وقت خرید دلار است! / زد و بند هایی که بازار مسکن را بهم ریخت/ چرا در

ایران بازار ها به صورت حبابی در حال بالا رفتن است؟ / ...

منبع: تابناكشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/05/01

دکتر محمد خوش چهره استاد اقتصاد دانشگاه تهران معتقد است: مهمترین متغیر هم اکنون ارزش پول ملی است و باید همه
پاي کار بیایند و جوابگو باشند. کوتاهی و قصور اگر از بانک مرکزي باشد باید با شدیدترین مجازات برخورد شود چون

سرمنشا فقر، فساد، رشوه، بیکاري و ... شده است.

 
 

از اواخر اردیبهشت ماه سال جاري بود که فنر قیمت دلار یک بار دیگه آزاد شد و قیمت این ارز
خارجی از کانال 16 هزار تومان به کانال 25 هزار تومان در تیرماه سال جاري وارد شد. ارزش پول
ملی روز به روز کاهش یافت و این موضوع بر روي قیمت کالاها تاثیر بسزایی گذاشت. چه شد که

 
قیمت دلار به یک باره افزایش یافت؟ 

 
به گزارش تابناك اقتصادي، اقتصاد ایران دو سالی است که دوباره زیر ضربه شدیدترین تحریم ها قرار گرفته و دولت به دنبال
راهکارهایی بوده است تا به نحوي تاثیرات این تحریم ها را کاهش دهد. از جمله کارهایی که دولت در این مدت انجام داده است این
بوده که بودجه را تا حد امکان از درآمدهاي نفتی جدا کند. البته برخی کارشناسان معتقدند که دولت در این زمینه موفق عمل نکرده

 
است. 

در این شرایط، از اواخر بهمن ماه سال گذشته شیوع ویروس کرونا در ایران، اقتصاد را بیش از پیش تحت فشار قرار داد. درآمدهاي

 
نفتی به شدت کاهش یافت و تحقق درآمدهاي مالیاتی نیز در هاله اي از ابهام قرار گرفت. 

با سخت شدن صادرات و عدم بازگشت ارزهاي صادراتی اوضاع در بازار ارز هم بهم ریخت و این موضوع به سایر بازارها تسري پیدا
کرد. نرخ دلار از اواخر اردیبهشت ماه به یکباره از کانال 16 هزار تومان به کانال 25 هزار تومان در تیرماه وارد شد و این مسئله موجب

 
شد تا اقتصاد ایران با چالش هاي بسیاري رو به رو شود. 



البته در چند روز اخیر اوضاع در بازار ارز گویا مساعد است و روند کاهشی آغاز شده است. حالا این پرسش مطرح است که آیا دولت
در این افزایش و کاهش قیمت دلار نقش آفرینی کرده است؟ عوامل خارجی در افزایش قیمت دلار چه نقشی داشته اند؟ وضعیت
اقتصاد ایران به کدام سمت و سو خواهد رفت؟ آیا اوضاع بدتر از قبل خواهد شد یا اینکه دولت می تواند این کشتی اقتصاد گرفتار در

 
طوفان هاي پیاپی تحریم ها و شیوع ویروس کرونا را به یک ساحل امنی برساند؟ 

آنچه پیش رویتان قرار دارد، بریده هایی از گفت وگو با دکتر محمد خوش چهره استاد اقتصاد دانشگاه تهران است که به صورت

 
تصویري انجام شده است: 

♦اقتصاد ایران به مثابه بیماري است که دچار عوارض متعددي از جمله نرخ تورم بالا، نرخ بیکاري بالا، کاهش نرخ رشد اقتصادي،

 
شکاف طبقاتی گسترده و ... شده است. 

♦فهرست علائم اقتصادي از جمله نرخ بیکاري بالا، نرخ تورم بالا و ... کار ساده اي است و هر کسی این موارد را تشخیص می دهد و

 
باید پا را فراتر از علائم گذاشت و به سراغ ریشه هاي ایجاد شدن این موارد رفت. 

♦چقدر از وضعیت کنونی اقتصاد به عوامل برون زا (مثل تحریم ها و...) و چقدر به عوامل درون زا (عملکرد داخلی) مربوط است؟ قطعا
هر دو عامل در وضعیت کنونی اقتصاد موثر بوده اند. مجموعه اي از عوامل درون زا ناشی از سومدیریت ها، وابستگی به نفت و ...
موجب وضعیت کنونی اقتصاد شده است. همچنین عوامل برون زا نیز در این وضعیت موثر بوده است. اما اینکه چند درصد عوامل

 
درونی و چند درصد عوامل بیرونی در ایجاد وضع کنونی اقتصاد موثر بودند، نیازمند تحلیل هاي عالمانه است. 

 
♦خیلی از اظهارات در مورد اقتصاد خرد ورزانه نیست و سطحی نگرانه است. 

♦خیلی ها به برجام خیلی امید بسته بودند و معتقد بودند برجام موجب پیشرفت خواهد شد و برخی ها هم به شدت دلواپس برجام

 
بودند. مقصود این است که برخی ها فکر می کردند با بهبود عوامل برون زا همه چیز حل خواهد شد که تفکر درستی نبود. 

♦همان زمان در گفتگو با رسانه هاي خارجی من گفتم که برجام یک فرصت است اما اینکه برجام بیاید و ما را نجات دهد درست

 
نیست. 

♦ما بازار بزرگ 80 میلیونی داریم و به منابع زیادي دسترسی داریم اما کشوري مصرفی هستیم. کشوري به شدت وارداتی هستیم.
ظرفیت تولید ما بالاست اما زیر 50 درصد تولید می کنیم. مثلا در صنعت نساجی که یک زمانی دومین صنعت کشور بود، هم اکنون

 
زیر 25 درصد ظرفیت تولید دارد و واردکننده پوشاك هستیم که بیشتر قاچاق است. بازارهاي ما در دست خارجیان است. 

 
♦راه خوشبختی از داخل می گذرد و به رفع موانع از سر راه تولید باز می گردد. 

♦در آمارهایی که براي تورم و بیکاري توسط دستگاه ها ارائه می شود تفاوت معناداري وجود دارد. عدم ارائه آمار درست نمی تواند به

 
برنامه ریزي درست منجر شود. 

♦صرف نگاه به علائم که روش مردم است، کافی نیست. ریشه یابی هایی هم که خیلی از رسانه هاي بیگانه معاند به خورد ملت می



 
دهند دقیق نیست و معاندانه است. 

♦همه دولت ها اشتراکات زیادي در حوزه و تصمیم گیري هاي اقتصادي داشته اند که این تصمیم گیري ها عوارض مشابه و مشترکی

 
نیز داشته اند. یکی از این اشتراکات وابسته کردن اقتصاد ملی است. 

♦اقتصاد ملی را اگر ساده تر کنیم می شود تولید ملی. اینکه در تولید ملی چقدر سیمان، خودرو، گندم و ... تولید می شود و ارزش
این موارد را محاسبه کنیم می شود درآمد ملی. هر قشري سهم خود را از درآمد ملی برداشت می کند. اگر درآمد ملی بزرگتر باشد
سهم بیشتري هم به هر قشر خواهد رسید. براي اینکه درآمد ملی بیشتر باشد باید تولید ملی رونق پیدا کند. در ضمن رفاه مردم یا
بهبود سطح زندگی مردم نیز با درآمد ملی رابطه مستقیم دارد و هر چقدر درآمد ملی بیشتر باشد، رفاه مردم هم بیشتر خواهد بود.

 
هم اکنون که رفاه و سطح زندگی مردم دچار اختلال شده است بخاطر اختلالات در درآمد ملی و در نهایت تولید ملی است. 

 
♦دولتی که موانع تولید را رفع می کند قطعاً منافع و مواهب آن به خود دولت ها نیز خواهد رسید. 

♦مهمترین نکته این است که متغیرهاي کلان اقتصادي به تولید ملی وابسته هستند. مثل اشتغال، تورم، سرمایه گذاري و ... به تولید

 
ملی وابسته است. 

♦چهار دولت از این بابت به یک دیگر مشابه هستند که دولت ها درآمد ملی را با یک عامل بیرونی مانند خام فروشی نفت و درآمد

 
نفتی پر می کنند و درآمد ملی از طریق تولید ملی تامین نمی شود. 

♦ده پانزده سال است که دولت ها موانع را از سر راه تولید برنداشته اند. یعنی مثلاً کشاورزي که باید سیستم آبیاري اش درست شود

 
درست نشده است. 

♦دولت ها براي اینکه دوره هاي بعدي راي بیاورند با یک عوام فریبی و ایجاد رفاه کاذب، سعی در جمع آوري راي مردم داشتند. رفاه

 
مردم را با روش هاي پیش پا افتاده مانند پرداخت یارانه بالا، توزیع کالا و... می بردند. 

 
♦دولت هایی که آمده اند رکورد دولت هاي دیگر در خام فروشی نفت را شکسته اند و وابستگی به نفت را بیشتر کرده اند. 

 
♦مشابهات دیگر دولت ها به یکدیگر، افزایش واردات و وابسته شدن به واردات کالاهاي مصرفی و بخصوص وارادت قاچاق است. 

 
♦سومین اشتراك دولت ها، فساد است. فساد با درآمدهاي نفتی رابطه مستقیم داشته است. 

 
♦اگر یک کشوري رفاه مردمش از تولید ملی حاصل نشده باشد و از محل درآمدهاي نفتی باشد، فساد، بیکاري و ... بالایی دارد. 

♦اگر می خواهیم دولت ها را ارزیابی کنیم باید ببینیم که دولت ها چقدر تولید ملی را حمایت و افزایش داده اند. بر مبناي این

 
موضوع دولت هاي موفق را شناسایی کنیم. 

♦خام فروشی نفت رفتار دولت ها را خراب کرده است و تعصبی که دولت ها باید بر روي تولید ملی می داشتند را یا نداشتند یا کمتر

 
داشتند. 



♦چهارمین شباهت دولت ها افزودن به مناطق آزاد بوده است. این مناطق به اسم صادرات و افزایش تولید شکل گرفتند اما عمدتاً به

 
مبادي ورودي کالا به صورت قاچاق تبدیل شدند. 

♦چین سه منطقه آزاد و آلمان منطقه آزاد هامبورگ را دارند اما ما در ایران نزدیک به 78 منطقه آزاد و ویژه و ... داریم. به اصطلاح

 
کشور به آبکش تبدیل شده است، آن هم براي واردات کالا. این مناطق پدر اقتصاد ملی را در آورده اند. 

♦خام فروشی نفت باعث شده است که اقتصاد ایران به متغیر برون زا وابسته شود و اقتصاد ایران از بیرون آسیب پذیر باشد. آمریکا
توانست از همین غفلت ما استفاده کند و فشارها بر کشور را بیشتر کند و نفت و درآمدهاي آن را تحریم کند. البته قبل از آنکه آمریکا

 
در این زمینه نقش داشته باشد، عملکرد دولت هاي ماست که بیشترین نقش را داشته است. 

 
♦این موضوعات باعث شده است تا ما نابسامانی ها را در اقتصاد از جمله نوسانات در بازار ارز داشته باشیم. 

 
♦ارز و مشکلات به وجود آمده در این بازار، ریشه در ساختار و نقش آمریکا دارد. 

 
♦سال گذشته ترامپ گفت ما توانستیم ارزش پول ملی ایران را بیش از 200 درصد کاهش دهیم. 

♦بنابراین این که ارزش پول ملی کشور ما دچار آسیب شده است و سقوط کرده است این از عوامل درونی و بیرونی مثل تخاصم

 
کشورها ناشی شده است. 

♦ماشین اقتصاد ملی در شیب قرار گرفته است و دولت یازدهم با مباحثی مانند برجام شتاب این ماشین را کم کرد. حالا اگر راننده
یک مقدار مهارت به خرج دهد و قدرت دید خود را بالاتر ببرد می تواند این ماشین را به سطح صاف برگرداند و تثبیت کند و سپس

 
این ماشین به سمت بالا حرکت کند. اما باید گفت که هنوز عینک راننده تمیز نشده و آن قدرت دید بالاتر نرفته است. 

♦هم اکنون با تاخیر، برخی از دولتی ها و مجلسی ها حملات جدي به آمریکا می کنند. تا دو سه سال پیش اگر اعلام می شد که در
یک جنگ اقتصادي با آمریکا هستیم براي برخی باورپذیر نبود اما هم اکنون از بالاترین مقام اجرایی تا پایین ترین مقام همه اعلام می

 
کنند که در جنگ اقتصادي هستیم. 

♦الان اتاق فکرهایی در خارج تشکیل شده است که افراد حاضر در این اتاق فکرها اقتصاد ایران و تنگناها را به خوبی می شناسند و در
حال برنامه ریزي بر روي این ضعف هاي اقتصاد ایران هستند. گاهی اوقات این نسخه هاي خود را به خورد تصمیم گیرندگان می

 
دهند که فرد تصمیم گیرنده خودش آگاه نیست. گاهی اوقات هم با نفوذي هاي خود این کار را انجام می دهند. 

♦یکی از اهداف این اتاق فکرها، کاهش ارزش پول ملی ایران است. این کار را با افزایش ارزش ارز یا پول خارجی با روش هاي مختلف

 
از جمله تصمیمات غلط نظام پولی، بانکی، صرافی، فرصت طلبی برخی جریانات جناحی، سوداگري و ... انجام می دهند. 

 
♦اقتصاد ایران علیرغم بیماري داراي بنیه قوي است اما باید به صراحت گفت که مدتی است اقتصاد ایران از بنیه در حال ارتزاق است. 

♦فروپاشی اقتصادي اتفاق نیفتاده است و هنوز راه حل هایی وجود دارد و می شود اصلاحاتی انجام داد. همچنین سقوط ارزش پول



ملی اتفاق نیفتاده بلکه در جهت سقوط ارزش ملی در حال حرکت هستیم و بیگانگان ناقوس هاي سقوط ارزش پول ملی را در دستان

 
خود گرفته اند. 

♦کاهش ارزش پول ملی یعنی کاهش قدرت خرید مردم و این نشان می دهد که مردم هدف قرار گرفته اند. این هدف از چندین سال

 
قبل آغاز شده و یک جاهایی شدت گرفته است. 

 
♦در این شرایط نظام تصمیم گیري ما به صورت لحظه اي و محدود دنبال راه چاره می گردد. 

♦شدت جنگ اقتصادي هم اکنون بسیار زیاد است و کاملا سازمان یافته و منسجم است. از این سمت هم انفعال و غفلت در داخل

 
وجود دارد. 

 
♦در شرایط کرونایی، اقتصاد جهانی و بازارها در رکود هستند اما در ایران بازارها حبابی در حال بالا رفتن هستند. 

♦مفهوم پراید و مانور بر روي قیمت آن در جنگ اقتصادي این است که یک کالاي صنعتی را به عنوان سمبل در نظر می گیرند بعد
پیام تورمی این کالا را گسترش و تعمیم می دهند و می گویند قیمت پراید مثلا 70 میلیون تومان شده است و تورم در چنین

 
وضعیتی می باشد. 

♦یا در مسئله ارز در جنگ اقتصادي، در یک دوره اي مردم مداوم در حال پیگیري قیمت ارز بودند و هر کس را می دید می پرسید

 
ارز امروز چند شد؟ این مسئله خود به نوسانات نرخ ارز دامن می زد. 

♦دولت ها اهدافی دارند که این اهداف خود را از طریق سیاست هاي اقتصادي کنترل می کنند. این سیاست هاي اقتصادي عبارتند از
سیاست هاي پولی، مالی، ارزي، تجاري و ... . سیاست هاي ارزي را که ابزارش ارز است باید براي تجارت صرف شود. عمده ارز هم در
اختیار دولت ها است و از طریق فروش نفت تامین می شده است. هنگامی که دولت با کسري بودجه مواجه می شود دوست دارد که
ارز خود را براي جبران کسري بودجه با قیمت بالاتر به فروش برساند که این یک اختلال است. دومین اختلال این است که گاهی

 
اوقات دیده شده است دولت ها براي افزایش قیمت ارز، تقاضا را نیز تحریک کرده اند. 

♦مدیریت عرضه ارز و سکه (مقصود فروش سکه یا ارز توسط دولت) توسط دولت ها موجب شده اند که بازار ارز و سکه شیرین شود و

 
مردم براي خرید و استفاده از این موقعیت هجوم بیاورند. 

♦در این اوضاع، فرمانده هان جنگ اقتصادي بیگانه هم عوامل خود را در داخل که در بانک ها و صرافی ها و ... حضور دارند فعال می

 
کنند که این بازار ارز را با خریدهاي خود تحریک کنند. مثل آنچه در لبنان اتفاق افتاد. 

♦مسئول بانک مرکزي در یک دوره اي به من سفارش کرد که ارز بخر که قیمت آن در حال افزایش است! مسئول بانک مرکزي که

 
باید امانت دار مردم باشد این گونه عمل می کرد!! بانک مرکزي، وظیفه اش حفظ ارزش پول ملی است... 

♦مهمترین متغیر هم اکنون ارزش پول ملی است و باید همه پاي کار بیایند و جوابگو باشند. کوتاهی و قصور اگر از بانک مرکزي باشد

 
باید با شدیدترین مجازات برخورد شود چون سرمنشا فقر، فساد، رشوه، بیکاري و ... شده است. 



♦در جنگ اقتصادي، مسکن نیز هدف است. مسکن الان در رکود است و رکود به معناي کاهش قیمت است نه افزایش قیمت. بعد
مسکنی که زمینش، سیمانش، مصالحش وارداتی نیست. مسکن باید الان رونق پیدا کند که نمی کند. چرا؟ چون اتاق جنگ هم اکنون
بر روي سوداگري در زمین کار می کند. در اقتصاد سیاسی می گویند که شما اگر می خواهید بازار مسکن را به هم بریزید، معاملات

 
زمین را شیرین کن. آنگاه منابع از بخش هاي مولد به سوداگري در زمین وارد می شود. 

♦طبق قانون ده درصد از آورده یک سرمایه گذار براي ساخت مسکن باید براي زمین هزینه شود. اگر یک جاي مثل ایران، 70 درصد

 
آورده زمین می شود این مشخص است که یک اشکالی وجود دارد و یک اتاق جنگی پشت این قضیه هست. 

♦بازار مسکن ایران متاثر از بازار مسکن تهران است. بازار مسکن تهران هم متاثر از بازار مسکن چند منطقه است. کافی است در این

 
مناطق یک زد و بندهایی براي زمین و مسکن انجام شود آنگاه کل بازار مسکن بهم خواهد ریخت. 

♦هدف از این برهم ریختن بازار مسکن چیست؟ هدف برهم ریختن بازار رهن و اجاره و در نهایت آسیب به معاش مردم است.



5 راه حل عملیاتی براي مشکلات کشور

منبع: شما حزب موتلفهشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/05/01

مقام معظم رهبري خطاب به نمایندگان مجلس فرمودند: مشکلات کشور راه حل دارد و 5 راه حل عملیاتی در این باره مطرح
کردند.

محمدکاظم انبارلویی- رهبر حکیم انقلاب درباره مجلس یازدهم از عنوان «قوي ترین و انقلابی ترین مجلس پس از پیروزي

 
انقلاب اسلامی» استفاده کردند که این مسأله در چند زمینه حائز اهمیت است. 

1- مشخصه این مجلس این است که جوانان پرانگیزه، باایمان، تحصیلکرده و کارآمد به مجلس راه پیدا کرده اند که می توانند موتور

 
حرکت مجلس به سوي اهداف انقلابی باشند. 

 
2- شماري از مردان انقلابی و داراي سوابق اجرایی که از استانداران و وزراي دولت هاي سابق بودند به مجلس راه پیدا کرده اند. 

 
3- پیشکسوتانی از نمایندگان مجلس که در ادوار گذشته بودند در این مجلس حضور دارند. 

این نخستین بار است که رهبر بزرگوار انقلاب از کلیات یک مجلس با این مشخصات یاد می کنند و همین است که امید مردم به
نمایندگان انقلابی، قوي و جوانان پرانگیزه و مدیرانی که قبلا در چند وچون اجرا بودند و الان در مقام تقنین برآمده اند، براي اصلاح

 
امور زیاد است. 

رهبر انقلاب 6 توصیه فوق العاده مهم به نمایندگان انقلابی داشتند و فرمودند: «باید نیت خود را خالص کنید، فقط براي مردم کار
کنید، از جو زدگی پرهیز کنید، به سوگند نمایندگی خود فکر کنید؛ بویژه درباره پاسداري از اسلام و دستاوردهاي نظام، روي مسائل
کلیدي و اصلی تمرکز کنید و از حاشیه پردازي پرهیز کنید، اولویت بندي نسبت به مسائل کشور داشته باشید و مسائل کشور را
بشناسید». اولویت هاي مجلس از نگاه رهبر حکیم انقلاب هم اهتمام به تولید در کشور، اهتمام به اشتغال، مهار تورم، ارائه راهکار

 
براي خم نشدن پشت مردم زیر بار تورم افسارگسیخته و یافتن راه حل براي افزایش ارزش پول ملی بود. 

نظام مالی و پولی کشور نیاز به مدیریت فنی دارد، مرکز قانون گذاري کشور باید در این مدیریت سهم تقنین را ادا کند، صدور نفت
امروز به کمترین میزان خود رسیده و مجلس باید ترتیبی اتخاذ کند که بودجه آینده بدون اتکا به نفت باشد، مسکن، ازدواج و تسهیل
مسیر آن، مسأله فرزند آوري و جلوگیري از حرکت کشور به سمت پیري و مدیریت فضاي مجازي که اکنون دشمن از طریق مدیریت
آن در حال طراحی فتنه سوم علیه جمهوري اسلامی ایران است و رسانه ها از آن به عنوان تابستان داغ یاد می کنند که عمدتا تمرکز

 
دشمن بر روي فضاي مجازي است، نکات مهمی است که باید توسط مجلس براي شان فوري چاره اندیشی شود. 

نقطه فوق العاده مهمی که مقام معظم رهبري فرمودند اشاره به ظرفیت هاي مهم کشور بود. اولین ظرفیت کشور که توانسته تولید
ملی را ارتقا ببخشد، هزاران شرکت دانش بنیان است، مجلس باید بر تقویت شرکت هاي دانش بنیان اهتمام ویژه داشته باشد. دومین
ظرفیت کشور اجراي صد ها طرح زیربنایی است که به رغم عنصر تحریم ها در حال انجام است. سومین ظرفیت، بهره برداري مستمر
از طرح هاي جدید است؛ طرح هایی که جدید اجرا شده و به بهره برداري رسیده است. چهارمین ظرفیت کشور پیشرفت هاي حیرت



انگیزي است که در صنایع نظامی داریم و به سلاح هایی در زمین، هوا و دریا دست پیدا کرده ایم که کشور را در مقام بازدارندگی قرار

 
داده است به طوري که هیچ قدرت منطقه اي و فرامنطقه اي نمی تواند حتی فکر حمله به ایران را داشته باشد. 

پنجمین ظرفیت کشور موفقیت هاي فضایی ماست. در حال حاضر در باشگاه فضایی جهان تنه به تنه قدرت هاي بزرگ دنیا در حال
حرکت هستیم. ششمین ظرفیت کشور در حوزه پدیده هاي طبیعی، جغرافیایی و تاریخی است. ملتی با سابقه 7 هزار سال تمدن

 
بشري روي زمین هستیم و از یک پشتوانه تاریخی برخورداریم. 

و هفتمین ظرفیت کشور، ظرفیت معنوي مردم است. ما در دوران اوج گیري کرونا دیدیم که ملت با «جنبش مواسات» و حرکت
مؤمنانه اي که از ماه رمضان آغاز شد هم دولت و هم ملت در کنار هم توانستند ظرفیتی ایجاد کنند که به 4-3 دهک آسیب دیده

 
جامعه کمک مؤمنانه شود. 

رهبر انقلاب 5 ویژگی هم به عنوان فرمول حل مشکلات اقتصادي ارائه دادند؛ دشمن اینگونه القا می کند که مشکلات ملت ایران راه

 
حل ندارد و راهی جز مذاکره و در نهایت تسلیم باقی نمانده است. 

 
مقام معظم رهبري خطاب به نمایندگان مجلس فرمودند: مشکلات کشور راه حل دارد و 5 راه حل عملیاتی در این باره مطرح کردند. 

نخست اینکه سراغ خود اتکایی بروید. دوم به جوانان اعتقاد و اعتماد پیدا کنید. اعتماد به نفسی که جوانان دارند نقطه اتکاي ما به
سوي پیشرفت هاي شگرف است و همین به حل مشکلات کشور کمک می کند. سوم استفاده از بنیه قوي کشور، زیرا زیرساخت هاي
فوق العاده بزرگی در کشور در سال هاي گذشته و در دولت هاي قبل ایجاد شده و امروز این زیرساخت ها کمک می کند تا هم به
تولید، رونق بدهیم و هم جهش تولید ایجاد کنیم. چهارم اینکه به طور کلی از خارج از کشور قطع امید کنیم، زیرا هیچ کمکی از

 
خارج به ما نخواهد رسید و هیچ خبري در غرب نیست و باید براي توسعه کشور به عزم و اراده ملت خود تکیه کنیم. 

و آخرین فرمول پرهیز از شرطی کردن اقتصاد کشور است؛ باید واقعیات کشور را در نظر گرفته و بر اساس آن برنامه ریزي کنیم.



فعالیت 5 کارگاه بازارمحور در مرکز فنی و حرفه اي بهار

منبع: داناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/05/01

فرهاد اکبري از ایجاد پنج کارگاه بازار محور با اشتغال بیش از 40 نفر در این مرکز خبر داد.

فرهاد اکبري از ایجاد پنج کارگاه بازار محور با اشتغال بیش

 
از 40 نفر در این مرکز خبر داد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ فرهاد اکبري، رئیس
مرکز فنی و حرفه اي شهرستان بهار با گرامیداشت هفته
ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي در گفتگو با
خبرنگار عصر همدان؛ گفت: تلاش همه ما در مرکز آموزش
فنی و حرفه اي شهرستان بهار در جهت ایجاد بسترها و
زمینه هاي مناسب اشتغال براي جوانان و حمایت از

 
کارآفرینان این شهرستان است. 

وي افزود: ایجاد کارگاه هاي کوچک بازار محور یکی از راه

 
هاي ایجاد اشتغال براي جوانان است که ما سعی کرده ایم با آموزش هاي لازم در این باره وارد شویم. 

اکبري در ادامه با اشاره به شعار امسال با نام جهش تولید گفت: ایجاد پنج کارگاه بازار محور با هدف کمک به تولید داخلی در این

 
مرکز از جمله فعالیت هاي مرکز فنی و حرفه اي بهار است که امیدواریم بتوانیم تعداد آن را بالاتر ببریم. 

رئیس مرکز فنی و حرفه اي شهرستان بهار ادامه داد: کارگاه فرفوژه، گلخانه، کارگاه پوشاك، طلا و جواهر و کارگاه میناکاري از جمله

 
این کار گاه ها هستند که بیش از 40 نفر در آن ها مشغول به کارند. 

وي در خصوص اشتغال در کارگاه هاي این مرکز اظهار داشت: گلخانه، کارگاه میناکاري، کارگاه هاي طلا و جواهر و فرفوژه هر کدام

 
تعدادي نیرو را مشغول به فعالیت کرده است. 

اکبري همچنین از وجود چندین کارگاه ثابت در این مرکز خبر داد و گفت: علاوه بر کارگاه هاي بازارمحور 10 کارگاه آموزشی ثابت در
مرکز و 2 کارگاه سیار روستایی و یک کارگاه سیار در زندان اصلاح و تربیت زیر نظر مرکز فنی و حرفه اي شهرستان بهار فعالیت

 
دارند. 

انتهاي پیام/



«به مهربانی» سامانه اي براي حمایت از کودکان بازمانده از تحصیل سیستان و

بلوچستان

منبع: ایسناشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر شعبه زاهدان مؤسسه خیریه دارالاکرام گفت: شعبه زاهدان این مؤسسه غیرانتفاعی در سال جاري افتتاح شد و
امیدواریم بتوانیم با همکاري خیران نیک اندیش، درصد بالایی از کودکان بازمانده از تحصیل این منطقه را به چرخه آموزش

برگردانیم.

علی زارعی در گفت و گو با ایسنا افزود: این مؤسسه از سال
1380 فعالیت خود را با هدف خدمت رسانی به خانواده
هاي نیازمند سطح کشور آغاز کرد، اما بعدها به دلیل
رعایت کرامت ذاتی انسان ها، هدف خود را اعطاي بورسیه

 
تحصیلی به دانش آموزان این خانواده ها انتخاب کرد. 

وي ادامه داد: شعبه زاهدان این مؤسسه غیرانتفاعی که
کاملاً غیرسیاسی، فراملی و فرامذهبی است، در سال 97
افتتاح شد و امیدواریم بتوانیم با همکاري خیران نیک
اندیش، درصد بالایی از کودکان بازمانده از تحصیل این

 
منطقه را به چرخه آموزش برگردانیم؛ چرا که معتقدیم در این منطقه استعداد فراوان و امکانات محدود است. 

مدیر شعبه زاهدان مؤسسه خیریه دارالاکرام بیان کرد: تاکنون توانسته ایم 5000 دانش آموز مستعد را از 60 شهر ایران شناسایی و در

 
قالب 21 دفتر نمایندگی به آن ها خدمت رسانی کنیم. 

وي گفت: خدماتی که این مؤسسه به جامعه تحت پوشش خود ارائه می دهد شامل بهداشت و درمان، اشتغال و کارآفرینی، روانشناسی
و مددکاري، معیشتی و آموزشی می شود که ارزش ریالی آن در سال 1398 براي هر دانش آموز نزدیک به 10 میلیون ریال در ماه

 
محاسبه شده است. 

زارعی با بیان اینکه این مؤسسه شفافیت 100 درصدي مالی را از همان ابتدا سرلوحه کار خویش قرار داده است، اظهار کرد: مبالغ
جمع آوري شده براي پشتیبانی تحصیلی و ارائه خدمات به دانش آموزان هزینه می شود که البته ارزش ریالی و واقعی خدمات ارائه

 
شده به دانش آموزان بیش از 10 برابر این مبالغ است، زیرا بسیاري از این خدمات توسط افراد متخصص و نیکوکار ارائه می شود. 

وي در خصوص نحوه شناسایی نیازهاي دانش آموزان، گفت: این نیازها توسط مددکاران حرفه اي و نیکوکاران مورد اعتماد مؤسسه که

 
به عنوان همیار معتمد با مؤسسه همکاري می کنند، شناسایی و تأیید می شوند. 

مدیر شعبه زاهدان مؤسسه خیریه دارالاکرام اضافه کرد: هر کسی از هر جاي ایران می تواند با مراجعه به سامانه آنلاین «به مهربانی»

 
به نشانی bemehrbani.com کودکان بازمانده از تحصیل را به این سامانه معرفی کند. 



وي افزود: هدف مؤسسه این است که به کمک همه نیکوکاران، هیچ دانش آموزي به دلیل فقر از تحصیل باز نماند و به همین منظور
با افتخار اعلام می کنیم که اولین مؤسسه مردم نهاد هستیم که در طرح آشتی با آموزش (آبا) با سازمان آموزش و پرورش تفاهم نامه
همکاري امضا کرده ایم که پیرو آن بتوانیم با همکاري این سازمان در گام اول کودکان مانده از تحصیل چهار استان ایلام، خراسان

 
جنوبی، کرمان و سیستان و بلوچستان را شناسایی کنیم و به چرخه تحصیل بازگردانیم. 

زارعی بیان کرد: براي کمک به مؤسسه، مردم خیراندیش استان می توانند از طریق اپلیکیشن تاپ و همچنین مراجعه به سامانه «به

 
مهربانی» به نشانی bemehrbani.com/album اقدام کنند. 

انتهاي پیام



انتصاب دکتر مهرناز گرانمایه به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی دانشکده

پرستاري و مامایی/ قدردانی رئیس دانشکده از دکتر فاطمه واثق رحیم پرور

شماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: دانشگاه علوم پزشکی

تهران

رئیس دانشکده پرستاري و مامایی در حکمی دکتر مهرناز گرانمایه را به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی این دانشکده
منصوب و در نامه اي از تلاش هاي ارزشمند دکتر فاطمه واثق رحیم پرور قدردانی کرد.

انتصاب دکتر مهرناز گرانمایه به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی دانشکده پرستاري و مامایی/ قدردانی رئیس دانشکده از دکتر

 
فاطمه واثق رحیم پرور 

رئیس دانشکده پرستاري و مامایی در حکمی دکتر مهرناز گرانمایه را به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی این دانشکده منصوب و در

 
نامه اي از تلاش هاي ارزشمند دکتر فاطمه واثق رحیم پرور قدردانی کرد. 

mp3.159513 انتصاب دکتر مهرناز گرانمایه به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی دانشکده پرستاري و مامایی/ قدردانی رئیس

 
دانشکده از دکتر فاطمه واثق رحیم پرور 

اخبار مرتبط گالري عکس مرتبط گالري فیلم مرتبط گالري

 
صوت مرتبط 

به گزارش روابط عمومی دانشکده پرستاري و مامایی؛ دکتر
علیرضا نیکبخت نصرآبادي، رئیس دانشکده پرستاري و مامایی در
حکمی دکتر مهرناز گرانمایه، استادیار گروه آموزشی مامایی و
بهداشت باروري را به عنوان سرپرست معاونت پژوهشی این

 
دانشکده منصوب کرد. در متن حکم انتصاب آمده است: 

 
سرکار خانم دکتر مهرناز گرانمایه 

 
استادیار محترم گروه آموزشی مامایی و بهداشت باروري 

 
با سلام و احترام 

در راستاي تحقق اهداف سند چشم انداز بیست ساله جمهوري اسلامی ایران و نظر به اهمیت و ارتقاء ساختار مدیریتی و واگذاري امور
به محیط در جهت اجراي برنامه چهار ساله دانشگاه و برنامه عملیاتی متناظرآن دردانشکده و باعنایت به ابلاغ مصوبه هیأت رئیسه
محترم دانشگاه درمورد چگونگی انتخاب معاونین دانشکده ها (نامه شماره 2699/د/94 مورخ 02/09/94)، سرکارعالی با توجه به

 
سوابق ارزشمند علمی و اجرائی به عنوان سرپرست معاون پژوهشی دانشکده پرستاري و مامایی منصوب می شوید. 

امید است با استعانت از خداوند متعال و با همت، درایت و پشتکاري که از آن برخوردارید با جلب همدلی، مشارکت و مساعدت کلیه
همکاران ارجمند و دانشجویان عزیز در به ثمر رسیدن اهداف دانشکده در چارچوب ضوابط و مقررات و با رعایت جهات شرعی و قانونی

 
در انجام وظایف محوله موفق باشید. 



اجرایی سازي برنامه عملیاتی چهارساله مصوب دانشکده و دانشگاه در حوزه پژوهش برنامه ریزي با هدف حمایت بیشتر از پژوهش
هاي محصول محور، کاربردي و با هدف حل مسئله حوزه مراقبت سلامت لزوم توجه به ارتقاي استانداردهاي اخلاق درپژوهش توجه
خاص به ارتقاي کرامت نیروي انسانی همراه با افزایش بهره وري صیانت از منابع فیزیکی و مالی، خلق منابع جدید و مدیریت هزینه ها
همکاري و مشارکت موثر با مرکز پژوهش هاي دانشجویی ایجاد سازو کار مناسب براي کاربردي نمودن پروژه هاي تحقیقاتی و پایان
نامه هاي دانشجویی برنامه ریزي براي جذب گرنت و تعریف پروژه هاي پژوهشی ملی و بین المللی و پروژه هاي مرتبط با صنعت
ایجاد سازو کار مناسب براي ترجمان دانش بین رشته ایاز تحقیقات پرستاري و مامایی تعامل مطلوب با حوزه معاونت پژوهشی
دانشگاه و سایر معاونت هاي دانشکده برنامه ریزي براي ایجاد روحیه خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی و کسب و کارهاي نوپا و اختراعات
مبتنی بر پژوهش در پرستاري و مامایی هدایت طرح هاي پژوهشی در جهت پاسخگوئی به مشکلات واقعی موجود در بالین توفیق روز

 
افزون سرکارعالی را از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم. 

 
دکتر علیرضا نیکبخت نصرآبادي 

 
رئیس دانشکده 

رئیس دانشکده همچنین در نامه اي از تلاش هاي ارزشمند دکتر فاطمه واثق رحیم پرور در طول تصدي معاونت پژوهشی دانشکده

 
قدردانی کرد. متن نامه بدین شرح است: 

 
سرکارخانم دکتر فاطمه واثق رحیم پرور 

 
استادیار محترم گروه بهداشت باروري، بارداري و زایمان دانشکده 

 
باسلام واحترام 

اکنون که بعد از سی سال خدمات صادقانه آموزشی - پژوهشی به افتخار بازنشستگی نایل آمده اید؛ بسی شایسته است مراتب تجلیل
و تقدیر خالصانه خود را از مساعی ارزشمند و اهتمام ویژه سرکار عالی در پیشرفت و تحقق اهداف پژوهشی دانشکده در طول تصدي
معاونت پژوهشی دانشکده ابراز نمایم. سعادتمندي و سیادت روز افزون شما و خانواده محترم را از خداوند متعال خواستارم. امیداست
همچنان جامعه در سایه سار امن الهی از برکات وجودي و تجربیات ارزنده شما در عرصه هاي مختلف علمی و تحقیقاتی بهره مند

 
باشد. 

 
دکتر علیرضا نیکبخت نصرآبادي 

 
رئیس دانشکده 

 
گروه خبري : دانشکده پرستاري مامایی,گروه خبري RSS کد خبر : 159513 

 
کپی لینک کوتاه 

 
 -
-



چالش هاي توسعه معادن کوچک

منبع: شعار سالشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/05/01

شعار سال: در این زمینه، کارشناسان و فعالان درباره مزایاي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل و راهکارهاي توسعه آن به دلیل
محدودیت هاي کرونا در قالب میزگرد تلفنی اظهار نظر کرده اند که در ادامه می آید: سیدرضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر

شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس با اشاره به ...

شعار سال: در این زمینه، کارشناسان و فعالان درباره مزایاي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل و راهکارهاي توسعه آن به دلیل

 
محدودیت هاي کرونا در قالب میزگرد تلفنی اظهار نظر کرده اند که در ادامه می آید: 

سیدرضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس با اشاره به چالش هاي
توسعه معادن کوچک گفت: امروزه، موضوع ایجاد ارزش افزوده در تولید مواد معدنی فلزي و غیرفلزي امري بسیار مهم و از اولویت
هاي بخش معدن کشورمان است. در این راستا، کمک به فرآوري مواد معدنی و تکمیل زنجیره تولید، در دستور کار طرح احیا، فعال
سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس قرار گرفته است. با توجه به اینکه برخی از این معادن کوچک مقیاس ذخایر کمی دارند، اساساً
احداث کارخانه کنسانتره سازي به صورت مجزا براي هر معدن توجیه پذیري فنی و مالی نخواهد داشت. اما یکی از راهکارهاي

 
پیشنهادي براي فعال سازي و توسعه این معادن، استفاده از کارخانه هاي فرآوري موبایل است. 

مجید وفایی فرد، مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران در این زمینه گفت: یکی از مهم ترین چالش ها در توسعه معادن
کوچک، محدود بودن ذخایر ماده معدنی است و اگر کانسنگ استخراجی به صورت خام قابل مصرف نباشد با توجه به پراکندگی
جغرافیایی این معادن و دوري از مراکز مصرف یا واحدهاي فرآوري و با عنایت به هزینه هاي سنگین حمل ونقل - که به طور تصاعدي
نیز سالانه افزایش می یابد- در عمل تعداد زیادي از این ذخایر بدون استفاده می ماند. آمار مجوزهاي اکتشاف و برداشت موقت و

 
غیره، متعدد و فعال شدن تعداد معدودي از پروانه هاي صادره در هر استان، گویاي این مسئله است. 

از طرفی، با وجود چالش هاي مربوط به تامین زیرساخت هاي لازم، تملک زمین، مسائل زیست محیطی و غیره، به دلیل پایین بودن
ذخیره، امکان برنامه ریزي و احداث واحدهاي فرآوري در محل میسر نیست. ضمن آنکه با توجه به ماهیت ذخایر معدنی کوچک به
ویژه در مواد معدنی فلزي به دلیل عیار پایین ماده معدنی، بخش قابل ملاحظه اي از کانسنگ استخراجی - که گاهی اوقات بیش از
95 درصد وزن آن را تشکیل می دهد- جزو باطله محسوب شده و درنتیجه، انجام فرآوري در محل، صرفه جویی زیادي در هزینه هاي

 
حمل ونقل و دیگر بخش هاي مرتبط با آن را به دنبال دارد. 

علی سدهی، مدیرعامل شرکت سازنده نخستین واحد فلوتاسیون موبایل در کشور گفت: با توجه به نداشتن صرفه اقتصادي براي ایجاد
واحدهاي فرآوري در معادن کوچک، از دهه هاي پیش، کشورهایی نظیر سوئد و آلمان، واحدهاي کوچک فرآوري مواد معدنی به ایران
ارسال کرده اند اما هیچ یک از شرکت هاي مشابه خارجی در ایران فرآوري فلوتاسیون را به صورت سیار اجرا نکرده اند. در ایران نیز

 
هیچ شرکتی چنین طرحی را به طور کامل ایرانی پیاده نکرده است. 

وي افزود: خوشبختانه با فراهم شدن این فناوري بومی سازي شده در کشور، امکان فرآوري به صورت فلوتاسیون در هر نقطه از کشور

 
با هزینه به نسبت کم و با سرعت بالا فراهم شده است. 



 
مزایاي واحدهاي فرآوري موبایل (سیار) 

عظیمی درباره مزیت هاي واحدهاي فرآوري سیار گفت: از جمله مزیت هاي این نوع واحدهاي فرآوري، قابلیت حمل و انعطاف پذیري
بالا، کاهش هزینه هاي تولید کنسانتره، امکان فرآوري در مناطق بدون زیرساخت (همچون کمبود منابع آب، برق و...) و نیز تسریع
فرآیندها است. دستگاه هاي سنگ شکن و سیستم هاي جدایش و فرآوري این واحدها نیز بر اساس جانمایی صورت گرفته بر روي
تریلر یا کانتینر قابل نصب هستند. از این رو، با تجمیع چند معدن کوچک و استفاده از واحد سیار، می توان ارزش افزوده بسیار

 
بالاتري ایجاد کرد. 

وفایی فرد با اشاره به ظرفیت اشتغال 40 درصدي معادن کوچک با سطح اشتغال 50 نفر و کمتر، گفت: توسعه این بخش و ایجاد ساز
و کارهاي مناسب براي تجهیز و سود آوري معادن کوچک، نه تنها سهم این بخش در اشتغال و تولید ناخالص ملی را افزایش داده بلکه
توسعه درون زا- که از اهداف اصلی در استراتژي توسعه مناطق محروم بوده- را نیز به دنبال دارد. استفاده از واحدهاي فرآوري سیار
نیز به دلیل ویژگی هایی نظیر حذف هزینه هاي گزاف براي سرمایه گذاري واحدهاي ثابت، می تواند معادن کوچک غیرفعال را احیا

 
کند. 

سدهی نیز گفت: از مزایاي واحدهاي فرآوري موبایل اینکه امکان اجاره براي معادن کوچک تا زمان برداشت ذخایر وجود دارد و
معدنکاران مجبور نیستند هزینه هاي سنگینی براي احداث فونداسیون واحد فرآوري -که ممکن است زمان زیادي هم براي استفاده از
آنها نیاز نباشد- یا حمل مواد معدنی خام به کارخانه هاي فرآوري ثابت متقبل شوند. از دیگر مزایاي واحدهاي مذکور، امکان ساخت 9
ماهه، راحتی انتقال، جابه جایی (حدود یک ماه به معدن دیگر) و آماده سازي (یک هفته)، فعال سازي و اقتصادي کردن معادن

 
دورافتاده کشور، امکان ایجاد پایلوت براي کارخانه ها و معادن دیگر و نیز خودکفایی از نظر تامین برق با ژنراتور موجود در آن است. 

 
بومی سازي واحدفرآوي موبایل در کشور 

مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در زمینه توانمندي هاي کشور براي
ساخت واحدهاي فرآوري موبایل گفت: درحال حاضر، چندین شرکت ایرانی فعال این حوزه، اقدام به طراحی و راه اندازي واحدهاي
سیار کرده اند. از لحاظ فناوریکی، امکان ساخت و بومی سازي همه قطعات و تجهیزات مورد استفاده است. از طرف دیگر، امکان

 
واردات بخش زیادي از این نوع تجهیزات نیز از کشورهایی مانند روسیه، ترکیه و چین وجود دارد. 

یکی از اقدامات اساسی در طرح احیاي معادن کوچک مقیاس، برگزاري یک فراخوان براي شناخت دست اندرکاران احداث واحدهاي
فرآوري سیار و سازندگان تجهیزات آن بود که منتج به تایید 8 مجموعه شد و در قالب برنامه هاي آتی طرح، براي همفکري و هم
افزایی جهت تصمیم گیري در زمینه هاي مرتبط به کار گرفته خواهند شد. خوشبختانه با وجود مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی و

 
زیرساخت هاي موجود، تقریباً این صنعت به طور کامل بومی شده و نیاز به تامین ماشین آلات از خارج از ایران وجود نخواهد داشت. 

مدیرعامل شرکت سازنده نخستین فلوتاسیون موبایل (سیار) ایرانی در حوزه فرآوري مواد معدنی در کشور تصریح کرد: این واحد سیار
در اسفند سال 97، با همکاري سازگان داخلی در استان هاي مختلف ساخته شد که قابلیت فرآوري مواد معدنی در حوزه هاي سرب و
روي و مس را دارد و می تواند مواد معدنی کم عیار را به پرعیار تبدیل و کنسانتره تولید کند. این واحد سیار کار خود را در معدن
سرب و روي منصور آباد یزد آغاز کرد و اکنون در معدن مس رمشک (جنوب استان کرمان) مستقر شده و قرار است6 ماه آینده به
طبس منتقل شود. ظرفیت روزانه فرآوري این واحد 100 تا 200 تن است. براي ساخت این واحد، در سال 96 حدود 10 میلیارد

 
تومان هزینه شده که صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی، 3 میلیارد تومان حمایت کرده است. 



مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران (زیرمجموعه ایمیدرو) با اشاره به اقدامات انجام شده درباره تجهیزات فرآوري مواد
معدنی در این مرکز گفت: این مرکز تاکنون طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي 3 واحد مدولار سیکلون واسطه سنگین با ظرفیت
اسمی 5 تن در ساعت را براي بخش خصوصی به انجام رسانده است. واحدهاي مدولار براساس آزمایش هاي انجام شده در مقیاس
پایلوت با هدف استحصال فلورین و سرب و روي از باطله هاي معدنی طراحی و ساخته شده است. با توجه به تجربه ساخت مدولار این
تجهیزات، طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي واحد سیار سنگ شکن و سیکلون واسطه سنگین در مرکز انجام شد. در این راستا، مرکز
در نظر دارد با تدوین دانش فنی طراحی و ساخت واحدهاي سیار فرآوري براي معدن کوچک مقیاس، این دانش را در کشور بومی

 
سازي کند. 

همچنین، این مرکز طراحی و ساخت تیکنر خمیري را با همکاري دانشگاه تهران انجام داد که در سال 97 به عنوان طرح برتر بخش

 
ارتباط صنعت و دانشگاه از سوي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري شناخته و لوح تقدیر به وزارت صنعت، معدن و تجارت اهدا شد. 

وفایی فرد به اقدامات دیگر در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات و خطوط فرآوري مواد معدنی ایران از سال 87 تاکنون در مرکز
تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران تصریح کرد: طراحی و ساخت نخستین اتوکلاو تحت فشار نیمه صنعتی با ظرفیت 200 لیتر و
فشار کاري 30 بار (سال 87)، طراحی و ساخت سلول فلوتاسیون طرح دنور (سال 88) و طراحی و ساخت انواع سرندهاي آبگیري

 
(سال 89)، از جمله این اقدامات است. 

وي ادامه داد: ساخت ماسه شور نسل جدید با ظرفیت 150 تن برساعت، طراحی و ساخت دستگاه جداکننده مغناطیسی آزمایشگاهی،
طراحی و ساخت مخازن لیچینگ دو جداره پایلوت، طراحی و ساخت غبارگیر، طراحی و ساخت کوره هاي ساده و همزن دار
آزمایشگاهی و رآکتور و نیز طراحی و ساخت تجهیزات خط نیمه صنعتی تولید شمش آنتیموان (سنگ شکن، آسیا، کوره، پمپ و غیره

 
طی سال هاي 92 تا 94)، از دیگر اقدامات انجام شده در این زمینه است. 

 
پیشنهادات توسعه اي واحدهاي فرآوري سیار 

عظیمی براي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل در کشور پیشنهاد داد: نکته مهم در رشد این صنعت، ایجاد واحد هاي مستقل به صورت
مدولار و توسعه اشتغال آن در قالب مجزا به عناون سرویس دهنده هاي مستقل است. امیدواریم با ایجاد پلتفرم هاي جدید بتوان با

 
توسعه بازارهاي جدید و اقتصادي شدن آنها، بستر مناسب براي فعال سازي معادن کوچک را فراهم کرد. 

سدهی بیان کرد: با توجه به نداشتن پشتوانه مالی براي ساخت واحدهاي جدید فرآوري سیار، چنانچه ایمیدرو و شرکت تهیه و تولید
مواد معدنی ایران هزینه هاي ساخت 2 واحد سیار را تامین کند تا بتوانیم نسبت به ساخت آنها اقدام و به صورت اجاره در اختیار

 
معدنداران قرار گیرد، گامی مثبت براي توسعه فرآوري معادن کوچک خواهد بود. 

وفایی فرد گفت: براي عملیاتی شدن اهداف و تسهیل فرآیند تجهیز معادن کوچک در بخش فرآوري و ایجاد ارزش افزوده و به منظور
بهره گیري هرچه بیشتر از توانمندي ها و ظرفیت هاي زیر مجموعه هاي ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه اي و نقش مرکز به
عنوان بازوي تحقیقات و توسعه فن آوري ایمیدرو 2 راهکار پیشنهاد می شود: نخست، «فراخوان عمومی و بین المللی سازندگان
تجهیزات فراوري براي مشارکت در طراحی و ساخت تجهیزات سیار فرآوري مواد معدنی و تاسیس شرکت با مشارکت کنسرسیوم
برنده و ایمیدرو» است که با تشکیل کارگروه، فرآیند تجاري سازي و بازاریابی و توسعه فن آوري هاي سایر تجهیزات ایجاد شده در
مرکز نیز به دلیل مشکلات معاملات دولتی و بروکراسی سنگین موجود می تواند به شرکت تاسیس شده سپرده شود. همچنین با
عنایت به سهم کمتر از 50 درصد دولتی، شرکت جدید التاسیس می تواند با طی مراحل اداري و قانونی از مزایاي قانون حمایت از

 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات بهره مند شود. 



پیشنهاد دوم، «تعریف، ایجاد و بازتعریف طرح توسعه و تجهیز صنایع فرآوري سیار در محل معادن کوچک» است. در این گزینه،
ایمیدرو بیشتر نقش هماهنگ کننده را از طریق بازوهاي اجرایی و انعقاد تفاهمنامه با آنها (صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیتهاي
معدنی، مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران و طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک) عهده دار شده که می تواند در

 
قالب یک طرح تعریف شده و با عنایت به سوابق، شرح وظایف و امکانات سه مجموعه اجرایی شود. 

با اندکی تلخیص و اضافات بر گرفته از سایت گسترش نیوز ، تاریخ انتشار: 31 تیر 1399 ، کدخبر: 111676 ،
www.gostaresh.news



پاسخ به برخی ابهامات مالیات بر خانه هاي خالی

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/05/01

قانون مالیات بر خانه هاي خالی در حالی به اجرا نزدیک می شود که سوالاتی مبنی بر تاثیر گذاري یا عدم تاثیر آن بر نرخ
مسکن مطرح می شود. نوشته پاسخ به برخی ابهامات مالیات بر خانه هاي خالی اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

قانون مالیات بر خانه هاي خالی در حالی به اجرا نزدیک می شود که سوالاتی مبنی بر تاثیر گذاري یا عدم تاثیر آن بر نرخ

 
مسکن مطرح می شود. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:  در سال 94، مالیات بر خانه هاي خالی در قالب ماده 54 مکرر اصلاحیه قانون مالیات هاي مستقیم به
تصویب مجلس رسید. بر اساس این قانون وزارت راه و شهرسازي مکلف به فراهم ساختن سامانه اي تحت عنوان سامانه ملی املاك و

 
اسکان کشور شد که طی آن باید اطلاعات خانه هاي خالی را از دستگاه هاي مربوطه اخذ کرده و در سامانه درج نماید. 

این قانون به دلیل تعلل وزارت راه و البته مشکلات پیش رو این وزارتخانه براي تأمین اطلاعات از سایر ارگان ها تا کنون به تأخیر
افتاده است. با تغییر وزیر راه و شهرسازي و انتخاب آقاي اسلامی، این طرح دوباره به اجرا باز گشت اما عدم بازدارندگی نرخ آن سبب

 
شد تا نمایندگان مردم بار دیگر به فکر اصلاح این قانون بیفتند. 

همزمان با جدي شدن اجراي این قانون، سوالات و شبهاتی از سوي اقتصاددانان مطرح شد که در این یادداشت تلاش شده به تعدادي

 
از آنها پاسخ داده شود: 

سوال 1- اصلاح قانون و اخذ مالیات بر خانه خالی چه تأثیري در عرضه مسکن دارد؟ در صورتی که با استفاده از ابزار مالیاتی نرخ خانه
هاي خالی در بازار به حدود 5 درصد کاهش یابد، این امر به عرضه بیش از 1.5 میلیون واحد مسکونی در سراسر کشور منجر خواهد
شد. این عرضه یا در بازار اجاره اتفاق خواهد افتاد که افزایش عرضه مسکن اجاره اي را در پی خواهد داشت، یا آنکه افزایش عرضه در

 
بازار مسکن ملکی را به دنبال دارد که به کاهش سهم تقاضا در بازار اجاره منجر می گردد. 

این میزان عرضه (1.5 میلیون واحد) برابر با تأمین نیاز 2 سال کشور به مسکن است؛ زیرا به طور تقریبی سالانه حدود 800 هزار واحد
مسکونی در کشور احتیاج است و با عرضه تنها 60 درصد خانه هاي خالی به بازار می توان گفت رقمی معادل 5 برابر تولید فعلی
مسکن (300 هزار واحد در سال) فراهم خواهد شد. بنابراین کنترل خانه هاي خالی از سکنه در سراسر کشور سهم بسزایی در کاهش

 
قیمت مسکن، اجاره بها و کاهش فاصله عرضه و تقاضا در این بازار خواهد داشت. 

 
سوال 2- آیا مالکان خانه هاي خالی بار مالیاتی را به دوش مستأجران آینده نمی اندازند؟ جواب: خیر به چند دلیل: 

1- نیت مالکان براي احتکار چیست؟ دلیل اصلی خالی نگه داشتن ملک براي فروش در نقطه اوج قیمتی است، اینکه مالکان و

 
محتکران یکسال یا چندسال خانه را خالی نگه دارند و پس از آن اجاره دهند خیلی منطقی نیست! مگر در شرایط خاص. 

2- در حال حاضر که مالیات بر خانه خالی وجود ندارد قیمت اجاره نجومی افزایش نمی یابد؟ در واقع اگر مالک یا موجر شرایط

 
افزایش اجاره بها را داشته باشد دریغ نکرده و افزایش می دهد همانطور که هم اکنون اجاره ها سر به فلک کشیده است. 

3- چون افزایش عرضه باعث شکسته شدن قیمت ها خواهد شد در نتیجه چون قیمت خانه ها کاهش میابد بنابراین قیمت اجاره هم



 
کاهش می یابد. 

4- به دلیل پراکنده بودن خانه هاي خالی در مناطق، چسبندگی قیمتی رخ نمی دهد چرا که مثلاً در منطقه دو تهران 70 هزار واحد

 
قرار دارد و در منطقه 19 نیز هزار واحد و در سایر مناطق نیز متفاوت است. 

5- این مسئله در سال اول اجراي طرح امکان رخداد دارد اما از سال بعد از آن دیگر خانه خالی محسوب نشده و حتی می شود گفت

 
2.5 میلیون خانه عرضه شده اما براي اطمینان بیشتر می توان با افزایش نرخ مالیات در سال اول اثر بار مالیاتی را به صفر میل داد. 

6- مالیات بر خانه هاي خالی به تنهایی نمی تواند در بازار مسکن معجزه کند و نیازمند اقدامات تکمیلی مانند صرف درآمد این مالیات

 
براي ساخت و ساز و … است. 

7- به دلیل آنکه ده درصد از خانه هاي تهران خالی هستند و از 90 درصد باقیمانده تقریباً 40 تا 50 درصد استیجاري هستند و در

 
صورت عرضه میزان خانه هاي استیجاري از میزان تقاضا بیشتر شده و بار مالیاتی نخواهد داشت. 

سوال 3: آیا اجراي این مالیات، باعث خروج سرمایه و رکود نمی شود و سازندگان را ورشکست نمی کند؟ 1- در شرایط فعلی که
مالیات بر خانه خالی هنوز اجرا نشده باز هم ساخت مسکن در رکود است و سالانه حدود 300 هزار واحد مسکونی در کشور ساخته

 
می شود که نشان از تعطیلی ساخت مسکن در کشور دارد. 

2- تقاضاي مسکن در کشور بالاست و احتیاج به تولید مسکن همیشه وجود دارد. اینکه مالیات بر خانه خالی قیمت مسکن را صفر
خواهد کرد ادعاي نادرستی است اما می توان گفت این مالیات، قیمتها را متعادل می کند. بنابراین تنها اتفاقی که می افتد این است
که این مالیات، نوع تقاضا را تغییر می دهد و سوداگري کوتاه مدت را به مصرفیِ بلند مدت تبدیل خواهد کرد. مضاف بر اینکه با

 
متعادل شدن قیمتها تقاضاي مصرفی و بالقوه به تقاضاي بالفعل تبدیل شده و در کل تقاضا بیشتر خواهد شد. 

3- با توجه به اینکه سامانه ملی املاك و اسکان راه اندازي و اجرایی می شود سازنده از سر درگمی خارج خواهد شد و جلوي
ورشکستگی آنها را می گیرد چرا که با مطالعه تقاضا و تولیدي که در سامانه ثبت شده به راحتی می تواند براي آینده بازار و ساخت و
ساز خود برنامه ریزي کند. در واقع باید با ایجاد سامانه به جایگاهی برسیم که از سمت تقاضا به تولید مسکن برویم نه اینکه هر کس

 
برود مسکن تولید کند و نگه دارد تا یک زمانی بفروشد. 

4- این سوال مطرح می شود که آیا خروج سرمایه هایی که با هدف سوداگري و احتکار در بازار مسکن ورود پیدا کرده اند، به ضرر
مستأجرین و خریداران واقعی است؟ اگر پاسخ منفی است، چه نگرانی از خروج این نقدینگی مضر وجود دارد؟ تجربیات جهانی نشان
می دهد که باید با اعمال این مالیات، روند خروج سوداگران از بازار مسکن تسریع شود تا سرمایه گذاران واقعی به سمت ساخت و ساز

 
خانه هاي متناسب با نیاز مردم حرکت نمایند. 

سوال 4- آیا با وضع این مالیات نقدینگی به سمت سایر بازارها نمی رود؟ راهکاري که بازارهاي غیرمولد را از صرفه می اندازد و مانع
هجوم نقدینگی به این بازارها و اثرات منفی آن می شود، مالیات بر عایدي سرمایه است. اثرات عدم تصویب و اجراي قانون «مالیات بر
عایدي سرمایه» در بازارهاي مسکن، خودرو، طلا و ارز و … را نمی توان با عدم اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی برطرف کرد و

 
مسئله حرکت نقدینگی به سمت سایر بازارها در موضوع مالیات بر خانه هاي خالی مطرح نیست. 

سوال 5- عمده خانه هاي خالی لوکس و غیر قابل استفاده براي اقشار متوسط هستند، اخذ مالیات چه تأثیري خواهد داشت؟ 1- به
دلیل عدم راه اندازي سامانه ملی املاك و اسکان کشور نمی توان به تفکیک بیان کرد چه تعداد از خانه هاي خالی لوکس و چه تعداد
متناسب با نیاز و چه تعداد در حاشیه شهرها هستند. نمونه بارزي که در شهر تهران مردم عادي می توانند از آن خانه ها بهره مند
شوند، واحدهاي مسکونی خالی در منطقه 22 تهران است که عمده این آپارتمان ها متناسب با نیاز هستند؛ اما خالی مانده اند و نمونه

 
هاي بی شمار دیگري در سایر شهرها می توان نام برد. 

2- با این حال، به فرض اینکه واحدهاي موجود لوکس و غیرقابل استفاده براي اقشار کم درآمد باشند؛ در صورتی که دولت براي
همین واحدها و مالکان محتکر هزینه و جریمه اي ایجاد نکند، در آینده شاهد انباشت هر چه بیشتر خانه هاي خالی خواهیم بود، خانه



هایی که منابع کشور را در خود قفل کرده و رشد اقتصادي و اشتغال را به نابودي کشانده است. اتفاقی که طی سال هاي 1385 تا
1395 افتاد و بسیاري از سرمایه هایی که باید به سمت تولید مسکن (بیش از 1000 هزار میلیارد تومان) می رفت به دلیل عدم

 
برخورد با محتکران در خانه هاي خالی بلوکه شد و سال به سال این میزان افزایش یافت. 

3- مالیات بر خانه هاي خالی موجب عرضه واحدها در مناطق گران قیمت خواهد شد؛ که این عرضه یا در بازار اجاره اتفاق خواهد
افتاد یا آنکه افزایش عرضه در بازار مسکن ملکی را به دنبال دارد که در هر دو حالت موجب کاهش قیمت اجاره بها و کاهش قیمت
مسکن خواهد شد. با توجه به اینکه سایر مناطق، قیمت هاي خود را با مناطق بالا و گران قیمت تنظیم می کنند، بنابراین به طور

 
قطع این موضوع در کاهش قیمت در مناطق متوسط به پایین تأثیر بسزایی خواهد داشت. 

4- با اخذ مالیات از خانه هاي لوکس شیفت و جابه جایی طبقاتی نیز رخ خواهد داد؛ به طوریکه خانه هاي لوکس وارد عرضه می شود
و طبقات بالاتر درآمدي به راحتی می توانند این نوع خانه ها را با توجه به قیمت مناسب تر تهیه کنند و به همین ترتیب زنجیره وار،

 
جا و انتخاب براي طبقه آخر درآمدي (دهک اول) بهتر و بیشتر می شود. 

5- در صورتی که نرخ مالیات بر خانه هاي خالی در اصلاحیه قانون بازدارنده باشد، سازندگان خانه هاي لوکس نیز صرفه اقتصادي در
ساخت خانه هایی که متناسب با نیاز مردم نیست و تقاضا کمی دارند، نخواهند دید و همین عامل موجب هدایت سرمایه ها به سمت

 
ساخت و ساز خانه هاي مورد نیاز مردم می رود. 

سوال 6- اشخاص خانه خالی خود را براي فروش یا اجاره قرار دادند؛ اما به دلیل نبود مشتري مشمول مالیات شدند؟ در اصلاح قانون
مالیات بر خانه هاي خالی 6 ماه زمان براي املاك غیر نوساز و 12 ماه به املاك نوساز داده شده تا افراد بتوانند خانه خالی خود را یا

 
بفروشند یا اجاره دهند و پس از گذشت بیش از مدت مذکور مشمول مالیات می شوند. 

مضاف بر این در شرایطی که اقشار جامعه تقاضاي بالقوه هستند؛ اما به دلیل بالا بودن قیمت ها توان اجاره یا خرید را ندارند و بعضاً
ناچارا پشت بام ها یا انباري ها را اجاره می کنند؛ بنابراین می طلبد مالکان خانه هاي خالیِ خود را با قیمت مناسب تري در این

 
فرصت 6 و 12 ماهه عرضه کنند و حتماً مشتري پیدا خواهد شد. 

سوال 7- با این خدمات در قانون امضاهاي طلایی شکل می گیرد؟ 1- در صورت همکاري دستگاه ها و قفل شدن سیستم امکانپذیر
نیست مثل همان چیزي که در مورد شماره تلفن براي ثبت نام خودرو و سجام اتفاق می افتاد و در صورت ارائه خدمات دیگر افرادي

 
که خلاف واقع کار کردند به مشکل خواهند خورد. 

 
2- مدیران و کارکنان مستنکف از اجراي مفاد این ماده به مجازات درجه 6 موضوع ماده 19 مجازات اسلامی محکوم خواهند شد. 

0/5 ( 0 نظر )



امضاي تفاهم نامه دوجانبه میان صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي

معدنی و صندوق کارآفرینی امید

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/05/01

صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی با صندوق کاآفرینی امید تفاهم نامه دوجانبه اي را در جهت تحقق اهداف
تولید و توسعه پایدار در بخش معادن روستایی و عشایري منعقد کرد.

اقتصادگردان- در راستاي تحقق اهداف توسعه پایدار در بخش معادن روستایی و عشایري کشور، منطبق با سند چشم انداز افق
1404 جمهوري اسلامی ایران و با رویکرد گسترش همکاري ها در جهت تقویت، تولید و ایجاد اشتغال پایدار روستایی و همچنین
توسعه پایدار در بخش معدن، جهت تضمین تمامی تسهیلات دریافتی توسط معدنکاران، تفاهمنامه اي میان صندوق بیمه سرمایه
گذاري فعالیت هاي معدنی و صندوق کارآفرینی امید براي تامین مالی توسعه معادن کوچک مقیاس، به امضا رسید. این تفاهم نامه به
منظور اعطاي تسهیلات به متقاضیان از محل منابع تلفیقی صندوق کارآفرینی امید با صندوق توسعه ملی، به منظور تامین مالی طرح
هاي بخش معدن و صنایع معدنی از جمله تامین ماشین آلات،تجهیزات استخراج و فرآوري و سایر طرح هاي مرتبط با عملیات معدنی
از شرکت هاي داخلی یا خارجی و نمایندگی هاي مجاز آنها در راسته توسعه و ایجاد اشتغال پایدار، به متقاضیان معرفی شده از سوي
کار گروه هاي ملی و یا استانی مطابق مقررات و توافق هاي مربوطه در جهت تامین سرمایه در گردش به معرفی شدگان صندوق بیمه

 
سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی، در قبال تضمین بیمه نامه اعتباري و صادره توسط صندوق بیمه ،منعقد شد. 

گفتنی است کارمزد تسهیلات براي طرح ها، با نرخ 4درصد به مناطق روستایی و عشایري مرزي و 6درصد به روستاهاي غیر مرزي و

 
عشایري غیر مرزي است. 

صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی یکی از ارکان اصلی این طرح است و این توافق نامه ها جزو الزامات پیشبرد اهداف در
بخش تامین منابع مالی،جهت ایجاد اشتغال پایدار در بخش روستایی و عشایري است.



اینفوگرافیک: وثایق لازم براي دریافت وام کرونایی

منبع: تابناك خوزستانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/05/01

پرداخت تسهیلان حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیا ست هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در
جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروي کار است.





آغاز بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت جهاد کشاورزي در سراسر کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/05/01

فصل اقتصاد - بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت جهاد کشاورزي در سراسر کشور فردا پنجشبه با فرمان رئیس جمهوري
از طریق ویدئوکنفرانس آغاز می شود.

فصل اقتصاد - بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت جهاد
کشاورزي در سراسر کشور فردا پنجشبه با فرمان رئیس

 
جمهوري از طریق ویدئوکنفرانس آغاز می شود. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت جهاد کشاورزي،
در راستاي پویش ملی #جهاد براي-جهش تولید، بهره
برداري از 809 طرح و شهرك گلخانه اي به مساحت 473

هکتار، بهره برداري از 5 طرح زیربنایی آب و خاك در مساحت 73 هزار و 500 هکتار و بهره برداري از 16 هزار و 800 هکتار طرح

 
توسعه باغات دیم در اراضی شیبدار در سراسر کشور با فرمان دکتر روحانی رئیس جمهوري آغاز می شود. 

 
بر اساس این گزارش، این طرح ها با سرمایه گذاري 3400 میلیارد تومان و اشتغال زایی 10 هزار و 340 نفر افتتاح خواهد شد. 

کاظم خاوازي وزیر جهاد کشاورزي، گزارش افتتاح طرح ها و شهرك هاي گلخانه اي در سراسر کشور را از شهرستان مهریز در استان
یزد، ارائه خواهد کرد.



توسعه مکران و کاهش وابستگی به تنگه هرمز؛ راهبرد خط لوله گوره به جاسک

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/05/01

فصل اقتصاد - بندرعباس- ایرنا- احداث طرح ملی و راهبردي خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در
منطقه مکران یک طرح راهبردي و استراتژیک است که هدف از آن کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز و جلوگیري از تجمع

و قطبی شدن پایانه  هاي نفتی در یک منطقه است.

 
 

فصل اقتصاد - احداث طرح ملی و راهبردي خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در منطقه مکران یک طرح
راهبردي و استراتژیک است که هدف از آن کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز و جلوگیري از تجمع و قطبی شدن پایانه  هاي نفتی

 
در یک منطقه است. 

حدود یک دهه پیش رهبر معظم انقلاب دریک نشست از اهمیت توسعه "مکران" نام بردند که این امر مهم سرآغازي براي توجه به
این منطقه بکر و دست نخورده در ساحل شرقی کشور که شامل استان هاي هرمزگان، سیستان و بلوچستان و شهرستان هاي جنوب
کرمان است، شده و امروز مسوولان دولتی، صاحبنظران دانشگاهی و کارشناسان بخش هاي اقتصادي، سیاسی امنیتی و اجتماعی را

 
اهمیت و تحقق این موضوع رسالت و نقش خود را مهم تر دیده اند.  

سواحل مکران نیز در محدوده آب هاي ساحلی و اقیانوسی دریاي عمان از ایستگاه هاي مهم و اصلی تجارت، اقتصاد و گردشگري

 
ایران است و این منطقه از حوزه گواتر و پسا بندرچابهار آغاز و تا منطقه جاسک هرمزگان ادامه دارد. 

سواحل مکران، دروازه ورود ایران به اقیانوس هند و تجارت جهانی است و این موقعیت ژئوپلیتیکی، یک مزیت اقتصادي براي جمهوري
اسلامی است که با اهتمام دولتمردان با تکیه بر نظرات کارشناسان و صاحب نظران حوزه هاي جغرافیاي سیاسی و امنیتی، توسعه
ساحلی، حقوق، اقتصاد و محیط زیست دریا می توان نقش محوري ایران را در خلیج فارس، دریاي عمان و اقیانوس هند بازیابی و

 
منافع ملی و امنیت پایدار اقتصادي را براي کشور و به ویژه مردم این منطقه به ارمغان آورد. 

همه مسوولان کشور براین عقیده اند که امروز براي رهایی از بن بست هاي ساخته شده در حوزه انرژي، توسعه طرح هاي بزرگ اعم از

 
نفتی وغیرنفتی در حوزه مکران علاوه بر تسهیل انرژي، میلیون ها انسان را براي سکنی گزینی و اشتغال به این نطقه می کشاند. 

از سویی با اجراي طرح هاي بزرگ در منطقه مکران پیش بینی مسوولان براي جمعیت 6میلیونی بوده که علاوه بربکارگیري در
واحدهاي صنعتی، مشاغل پایین دست و جنبی هم می تواند زیر پوشش قرار دهد، لذا انتظار می رود یک جهش اشتغال در شرق

 
کشور بوجود آورد. 

پنجم تیرماه امسال طرح ملی و راهبردي خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در منطقه مکران به منظور انتقال



روزانه یک میلیون بشکه نفت خام به پایانه جاسک و احداث مخازن ذخیره سازي براي 10میلیون بشکه نفت خام اجرایی کلید خورد
که مجریان این طرح آن را باعث توسعه سواحل مکران و صادرات نفت خام از طریق لوله گذاري و ایجاد پایانه دوم صادرات نفت در

 
جاسک می دانند. 

در اجراي این مهم اما اعتقاد برخی از دانشگاهیان صاحب نظر در حوزه هاي مدیریت و توسعه ساحل، حقوق اقتصادي و جغرافیاي
سیاسی استان هرمزگان براین است که؛ توسعه سواحل مکران به عنوان یک بحث راهبردي به منظور ایجاد تعادل در سازمان فضایی
توسعه کشور مورد توجه قرار گرفته است؛ این راهبرد ملی اهداف متنوعی در حوزه امنیت ملی و دفاعی، انرژي، صنعت، توسعه متعادل
و محرومیت زدایی را به همراه دارد، لذا تدوین یک نظام هماهنگ و یکپارچه توسعه که بتواند با رفع تعارض ها، منافع همگان را تامین

 
کند باید جزو اولویت هاي اصلی در توسعه سواحل مکران قرار بگیرید. 

 
کاهش وابستگی به تنگه هرمز؛ راهبردي استراتژیک از خط لوله گوره به جاسک 

 
 

عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان در خصوص اهمیت و پیامدهاي راهبردي خط لوله گوره به جاسک در منطقه مکران، آن را یک
طرح طرح راهبردي و استراتژیک دانست که هدف از آن کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز، کاهش ریسک و تضمین استمرار
صادرات نفت خام، افزایش پایانه هاي صادرات نفت و تمرکززدایی و جلوگیري از تجمع و قطبی شدن پایانه  هاي نفتی در یک منطقه

 
است. 

مهدي میرزاده در گفت وگو با ایرنا افزود: اگرچه از منظر اقتصادي و اجتماعی استفاده از ظرفیت هاي محیطی براي برون رفت از

 
توسعه نیافتگی در منطقه مکران ضرورتی اجتناب ناپذیر است که این طرح دقیقاً در راستاي چنین ضرورتی است. 

وي گفت: اما تحولات سال هاي اخیر در عرصه روابط بین الملل در منطقه خاورمیانه، تشدید رقابت هاي ژئوپلیتیکی و احتمال استفاده
خلیج فارس به عنوان یک کارت و برگ برنده در زمان بروز بحران ها و مناقشات نظامی سبب شد اهمیت وجود پایانه هاي نفتی

 
متعدد در کشور بیش از بیش احساس شود. 

استاد جغرافیاي سیاسی و ژئوپلتیک دانشگاه هرمزگان تصریح کرد: در سال هاي اخیر بارها بحث محدودیت رفت وآمد و بستن تنگه
هرمز توسط ایران به عنوان یک اهرم فشار در مناسبات بین المللی در برابر زیاده خواهی هاي غرب و متحدان منطقه اي آن مطرح
شد و چنین رخدادي بدون داشتن مسیر و پایانه هاي جایگزین میسر نیست به همین خاطر از منظر راهبردي و پدافند غیرعامل دیر
یا زود چنین رخدادي باید اتفاق می افتاد و طبعیتا مسیر موازي که به بنادر ما در اقیانوس هم متصل می شود یک پایانه و هاب نفتی
در مکران و جاسک ایجاد خواهد کرد که علاوه بر پوشش دادن اهداف استراتژیک می تواند کمابیش محرك توسعه این منطقه نیز

 
باشد. 

میرزاده گفت: هم چنین در سال هاي اخیر گاهی در مواقع بحران و شدت گرفتن تنش هاي کلامی میان سیاست مداران و رؤساي
کشورها، برخی از کارشناسان و مسوولان کشور طرح بستن تنگه هرمز و ایجاد محدودیت در رفت وآمد را مطرح می کردند؛ هرچند
طرح این موضوع می تواند اهرم فشاري برغرب و متحدان منطقه اي آن باشد اما از آنجایی که هر اقدامی براي بستن و ایجاد



محدودیت در تنگه هرمز، این گذرگاه اقتصادي و نفتی را براي همه کشورها از جمله ایران ناامن می کند ، تهدید ایران تا حد زیادي،
تهدیدي لفظی قلمداد می شد و فاقد اثرگذاري راهبردي بود اما با کاهش وابستگی ایران به تنگه چنین تهدیداتی اثرگذاري بیشتري

 
خواهد داشت. 

 
منفعت جامعه محلی جاسک از طرح خط لوله انتقال نفت گوره دیده شود 

این کارشناس در حوزه مسائل سیاسی و راهبردي ادامه داد: در حال حاضر کشورهاي منطقه اقداماتی را براي کاهش وابستگی به تنگه
هرمز در زمینه انتقال نفت انجام داده اند از جمله امارات که با احداث خط لوله حبشان- فجیره تا حدي از وابستگی مطلق خود به
تنگه هرمز کاسته این درحالی است که سعودي ها نیز براي انتقال نفت از شرق به غرب، خط لوله نفتی را چندین دهه پیش ساخته
اند که به بندر ینبوع در دریاي سرخ منتهی می شود، لذا این خط بخشی از تولیدات نفت این کشور را از طریق پایانه هاي صادراتی

 
واقع در این دریا صادر می کند. 

وي از دیگر دستاوردهاي این خط براي استان هرمزگان در منطقه مکران و شهرستان جاسک به توسعه اشتغال جوانان اشاره کرد و
بیان داشت: به طور کلی چنین طرح بزرگی می تواند زمینه اشتغال جویندگان کار در استان را فراهم کند و به تعبیري نیروي کار

 
ماهر و متخصص منطقه و استان در این پروژه سهیم شود. 

عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان اضافه کرد: جداي از تاسیسات انتقال که ازغرب به شرق استان کشیده می شود، در وهله نخست
ساخت تاسیسات ذخیره سازي و بارگیري و پس از آن با بهره برداري از این تاسیسات فرصت هاي کاري فراوانی ایجاد خواهد شد که

 
می تواند زمینه اشتغال نیروي کارماهر و متخصص منطقه را فراهم کند. 

میرزاده درعین حال ابرازداشت: البته بدیهی است که کلان  پروژه هایی مانند این طرح می تواند چهره و اقتصاد منطقه و هم چنین
وضعیت اجتماعی منطقه مکران و به ویژه جاسک را نیز تا حدي دگرگون کند هر چند در این راستا ضرورت دارد سازوکارها و اقدامات

 
لازم براي انتفاع هرچه بیشتر جامعه محلی از این طرح هم  اکنون دیده شود. 

وي با اشاره به اهمیت تامین زیرساخت هاي آموزشی و لزوم تربیت تکنسین هاي بومی مورد نیاز تاسیسات نفتی این طرح در منطقه
جاسک معتقد است: با نیازسنجی از جمله در حوزه آموزش، مهارت آفرینی و  توانمندسازي باید زمینه استفاده جامعه محلی از این

 
طرح و پیوند چنین پروژه اي با فضاي اجتماعی منطقه فراهم شود. 

استاد جغرافیاي سیاسی و ژئوپلتیک دانشگاه هرمزگان اضافه کرد: درغیر این صورت ممکن است در بدو شروع طرح فرصت هایی در
زمینه اشتغال براي جامعه محلی فراهم شود اما در آینده و پس از بهره برداري از طرح، ارتباط جامعه محلی و ساکنان مکران با این
پروژه و انتفاع از آن کاهش یابد تا جایی که این طرح به صورت عملی اثر مثبتی بر زندگی، اقتصاد و معیشت مردم محلی نداشته

 
باشد، وضعیتی که هم اکنون در برخی از مناطق کشور وجود دارد. 

 
ضرورت هماهنگی بسترهاي اجتماعی در توسعه مکران با طرح هاي کلان راهبردي 

 
 

مدیر طرح آمایش سرزمینی استان هرمزگان نیز یکی از دغدغه هاي مهم خود در توسعه طرح هاي کلان راهبردي در حوزه هاي



صادرات و اقتصاد نفتی در توسعه مکران را توجه به بسترهاي اجتماعی و جوامع محلی به ویژه در منطقه جاسک عنوان کرد و

 
خواستار هماهنگی بسترهاي اجتماعی در توسعه مکران با طرح هاي کلان راهبردي شد. 

عباس مرادي در گفت وگو با ایرنا افزود: مکران ساحلی از مناطقی است که توسعه آن به عنوان یک موضوع راهبردي در این زمینه از
دیرباز مورد توجه بوده و امروزه با استفاده از تکنولوژي می توان بر محدودیت هاي محیطی که از گذشته وجود داشته غلبه کرد و

 
زمینه توسعه این مناطق را فراهم ساخت 

وي ادامه داد: با این وجود اما به رغم ظرفیت هاي قابل توجه در حوزه مکران و طراحی طرح هاي کلان، توسعه منطقه آن گونه که

 
انتظار می رود محقق نشده و در بسیاري از مناطق، شهروندان دسترسی مناسبی به ابتدایی  ترین خدمات و امکانات ندارند. 

عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان تصریح کرد: بطور کلی فعالیت هاي هدف گذاري شده براي استقرار در سواحل مکران طیف
گسترده و متنوعی را شامل می شود که فعالیت هاي حوزه انرژي از جمله طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک و پایانه
صادرات نفت مکران یا نیروگاه هزارمگاواتی در کنارك، نیروگاه جاسک و هم چنین فعالیت هاي حوزه صنعت و معدن (نمونه بازر آن
شهرك صنعتی ایران و چین در جاسک) تنها بخشی از این فعالیت هاي توسعه اي و راهبردي در این منطقه است که مزیت هاي

 
زیادي را به دنبال دارد اما در کنار مزیت ها نباید از نقش پیامدهاي محیطی، اجتماعی و فرهنگی آن غافل بود. 

مرادي، بسترسازي اجتماعی و فرهنگی را از محورهاي بسیار مهم در طرح توسعه مکران و ایجاد طرح هاي کلان راهبردي در این
منطقه عنوان کرد و بیان داشت: یک نگاه حداقلی نیز به توسعه سواحل مکران وجود دارد به این معنا که؛ با ایجاد و توسعه زیرساخت
ها از جمله در حوزه نفت و انرژي، جامعه محلی از محرومیت هاي کنونی در حوزه هاي مختلف خارج شده و از فوایدي برخوردار

 
خواهند شد. 

وي، توسعه جوامع محلی را حلقه گمشده در توسعه مکران و پیش برد طرح هاي کلان و راهبردي در این منطقه عنوان و تاکیدکرد:
میزان آماده سازي جامعه محلی براي همراهی و مشارکت در اجراي طرح هاي کلان و راهبردي می بایست به صورت جدي مورد

 
توجه مسوولان به ویژه مسوولان استانی قرار بگیرد. 

مجري و پژوهشگر طرح مطالعاتی آمایش سرزمینی با بیان اینکه براساس طرح آمایش سرزمینی در حوزه عملیاتی 26 درصد از
مساحت استان هرمزگان در حوزه مکران قرار می گیرد و از نظر دسترسی به خط ساحلی نیز 52 درصد از کل خط ساحلی مکران در
قلمرو استان هرمزگان قرار دارد، ابرازداشت: با توجه به این اعداد و در کنار برخی عوامل محیطی، اجتماعی و اقتصادي، اهمیت توسعه

 
سواحل مکران براي هرمزگانی ها را دوچندان کرده است. 

 
ضرورت ارتقاي سطح معیشت و کرامت مردم منطقه مکران 

معاون هماهنگی امورعمرانی استانداري هرمزگان نیز در اهمیت طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک و پایانه صادرات نفت
مکران گفت: تاثیرات این طرح راهبردي ملی و بین المللی است و نظام مدیریتی و اجرایی استان هرمزگان در آمادگی کامل براي

 
پشتیبانی از این ابرطرح قرار دارد. 

رضا مدرس چهار روز بعد از آغاز عملیات احداث خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در منطقه مکران در
نشستی با مدیران ارشد وزارت نفت در تهران از اقدام هاي صورت گرفته در زمینه اجراي این طرح بزرگ نفتی و تلاش هاي مدیران و

 
مجریان این طرح قدردانی کرد و بر ضرورت ارتقاي سطح معیشت و کرامت مردم منطقه مکران تاکید قرارداد. 

وي بیان داشت: همزمان با وقوع تحولات اساسی و بی سابقه عمرانی و اقتصادي، تقویت زیرساخت ها و بهبود شاخص هاي رفاهی از

 
جمله شاخص آموزش از ضرورت هاي توسعه متوازن و پایدار در منطقه مکران است. 

معاون هماهنگی امورعمرانی استانداري هرمزگان در این رابطه خواستار اقدام جدي و سریع در زمینه تربیت نیروي انسانی بومی براي

 
نقش آفرینی در فعالیت هاي اقتصادي منطقه ساحلی مکران شد. 

مدرس هم چنین پیشنهادهاي استانداري هرمزگان در زمینه تعریف و اجراي طرح هاي عمرانی در سواحل مکران و به ویژه شهرستان
جاسک را در این نشست ارائه و تاکید کرد: طرح آبرسانی از سد جگین به طرح مخازن نفتی طرحی است که هم از منظر تامین آب

 
صنایع نفتی و همسو با ضوابط پدافندغیرعامل واجد ارزش بوده و هم داراي منافع فراوانی براي مردم روستاهاي غرب جاسک است. 

معاون وزیر نفت و معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت نیز همراهی مردم بومی با مجریان طرح ها و کاهش هزینه هاي



 
اجتماعی و اقتصادي را از دستاوردهاي این طرح راهبردي عنوان کرد. 

فرزین مینو با منطقی برشمردن مطالبات استانداري هرمزگان در این خصوص ابراز امیدواري کرد که منابع و مجوزهاي لازم براي

 
اجراي این طرح ها تامین شود. 

عملیات اجرایی احداث خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در منطقه مکران به عنوان به عنوان یک طرح

 
راهبردي و استراتژیک ترین روز پنج شنبه پنجم تیرماه با دستور رییس جمهوري به صورت ویدئو کنفرانسی آغاز شد. 

 
 

استاندار هرمزگان در این آیین از هدف گذاري هاي مهم این طرح ملی به تضمین استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه

 
هاي صادراتی کشور و متنوع سازي آن و هم چنین توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اشاره کرد. 

به گفته فریدون همتی، براي اجراي این طرح، نخستین بار شرکت هاي تولیدي داخلی، ورق هاي فولادي خاص، پمپ هاي بزرگ و
پیشرفته مورد نیاز آن را که پیش از این در داخل کشور توان ساخت آن ها وجود نداشت و هم چنین مخازن ذخیره سازي و تجهیزات

 
بندرگاهی آن را طراحی و ساخته اند. 

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت ایران نیز در آیین گفت: در این فعالیت بزرگ نفتی، سه کارخانه بزرگ ایرانی براي تولید
شمش، تختال، تبدیل تختال به ورق و تولید ورق به لوله و سه شرکت پمپ ساز داخلی براي تأمین پمپ هاي این خط لوله به کار

 
گرفته شده اند. 

تورج دهقانی از طرح ملی انتقال نفت خام گوره به جاسک به عنوان یک طرح راهبردي و استراتژیک ترین طرح در دولت تدبیرو امید
نام برد که با اتکا به توان داخلی از خروج 200 میلیون یورو ارز از کشور جلوگیري کرده و براي نخستین بار، پایانه صادراتی خارج از

 
محدوده تنگه هرمز را در اختیار صنعت نفت کشور قرار می دهد. 

مبداء خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک منطقه گوره از توابع شهرستان گناوه استان بوشهر است که پس از عبور از استان هاي
بوشهر، فارس و هرمزگان از 60 کیلومتري غرب شهر جاسک به ترمینال و تأسیسات دریایی صادرات و واردات که احداث آن برنامه

 
ریزي شده است، متصل می شود. 

در ایجاد زنجیره تولید لوله NACE، تبدیل تختال به ورق و سپس لوله که براي نخستین بار اتفاق افتاده است، شرکت فولاد مبارکه

 
اصفهان، شرکت فولاد اکسین خوزستان، لوله سازي اهواز و ایران آروین، لوله سازي ماهشهر و لوله سازي صفا فعالیت می کنند. 

در این طرح حلقه اول توسط شرکت فولاد مبارکه تولید می شود و در حلقه دوم ورق مورد نیاز توسط شرکت فولاد اکسین تولید

 
خواهد شد و سپس لوله سازان داخلی این ورق ها را تبدیل به لوله می کنند. 

شهرستان جاسک در شرق استان هرمزگان بواسطه دسترسی مستقیم به دریاي عمان و آب هاي آزاد داراي اهمیت فراوانی بوده که

 
امروز به کانون توسعه اي مکران تبدیل شده است. 

سواحل مکران در محدوده آب هاي ساحلی و اقیانوسی دریاي عمان از ایستگاه هاي مهم و اصلی تجارت، اقتصاد و گردشگري ایران
قرار دارد و فرصتی ویژه براي جذب سرمایه گذاران و توسعه و عمران شهرستان هاي جاسک، سیریک و میناب در شرق استان

هرمزگان محسوب می شود. 



براساس آمار سال 95 (آخرین سرشماري جمعیتی کشور)، 20 درصد از جمعیت استان هرمزگان در 3 شهرستان میناب، جاسک و

 
سیریک در حوزه طرح توسعه سواحل مکران قرار دارند. 

 
شهرستان جاسک داراي 60 هزار نفر جمعیت و فاصله این شهرستان تا بندرعباس(مرکز استان هرمزگان) 320 کیلومتر است. 

فرنگیس حمزه یی



خط لوله گوره - جاسک؛ ضامن استمرار صادرات نفت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/05/01

فصل اقتصاد - عضو هیئت علمی دانشگاه هرمزگان، احداث خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک در منطقه مکران را
طرحی راهبردي دانست که هدف از آن کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز، کاهش ریسک و تضمین استمرار صادرات نفت

خام، افزایش پایانه هاي صادرات نفت و تمرکززدایی و جلوگیري از تجمع و قطبی شدن پایانه  هاي ...

فصل اقتصاد - عضو هیئت علمی دانشگاه هرمزگان، احداث
خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک در منطقه مکران
را طرحی راهبردي دانست که هدف از آن کاهش وابستگی
ایران به تنگه هرمز، کاهش ریسک و تضمین استمرار
صادرات نفت خام، افزایش پایانه هاي صادرات نفت و
تمرکززدایی و جلوگیري از تجمع و قطبی شدن پایانه  هاي

 
نفتی در یک منطقه است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از ایرنا، مهدي میرزاده با بیان اینکه از منظر اقتصادي و اجتماعی، استفاده از ظرفیت هاي محیطی براي
برون رفت از توسعه نیافتگی در منطقه مکران ضرورتی اجتناب ناپذیر است، افزود: تحولات سال  هاي اخیر در عرصه روابط بین الملل
در منطقه خاورمیانه، تشدید رقابت هاي ژئوپلیتیکی و احتمال استفاده از خلیج فارس به عنوان یک کارت و برگ برنده در زمان بروز

 
بحران ها و مناقشات نظامی سبب شده اهمیت وجود پایانه هاي نفتی متعدد در کشور بیش از پیش احساس شود. 

استاد جغرافیاي سیاسی و ژئوپلیتیک دانشگاه هرمزگان تصریح کرد: در سال هاي اخیر بارها بحث محدودیت رفت وآمد و بستن تنگه
هرمز توسط ایران به عنوان یک اهرم فشار در مناسبات بین المللی در برابر زیاده خواهی هاي غرب و متحدان منطقه اي آن مطرح
شد، اما چنین رخدادي بدون داشتن مسیر و پایانه هاي جایگزین میسر نیست. به عبارت دیگر، هرچند طرح این موضوع می تواند
اهرم فشاري بر غرب و متحدان منطقه اي آن باشد، اما از آنجایی که هر اقدامی براي بستن و ایجاد محدودیت در تنگه هرمز، این
گذرگاه اقتصادي و نفتی را براي همه کشورها از جمله ایران ناامن می کند، تهدید ایران تا حد زیادي تهدیدي لفظی قلمداد می شد و

 
فاقد اثرگذاري راهبردي بود، اما با کاهش وابستگی ایران به تنگه چنین تهدیداتی اثرگذاري بیشتري خواهد داشت. 

وي ادامه داد: به همین دلیل از منظر راهبردي و پدافند غیرعامل دیر یا زود چنین رخدادي باید اتفاق می افتاد و طبعیتاً مسیر موازي
که به بنادر ما در اقیانوس هم متصل می شود یک پایانه و هاب نفتی در مکران و جاسک ایجاد خواهد کرد که افزون بر پوشش دادن

 
اهداف راهبردي می تواند کمابیش محرك توسعه این منطقه نیز باشد. 

این کارشناس در حوزه مسائل سیاسی و راهبردي ادامه داد: در حال حاضر کشورهاي منطقه اقدام هایی را براي کاهش وابستگی به
تنگه هرمز در زمینه انتقال نفت انجام داده اند از جمله امارات که با احداث خط لوله حبشان - فجیره تا حدي از وابستگی مطلق خود
به تنگه هرمز کاسته، این در حالی است که سعودي ها نیز براي انتقال نفت از شرق به غرب، خط لوله نفتی را چند دهه پیش ساخته
اند که به بندر ینبوع در دریاي سرخ منتهی می شود، بنابراین این خط بخشی از تولیدات نفت این کشور را از طریق پایانه هاي

 
صادراتی واقع در این دریا صادر می  کند. 

وي در تبیین دیگر دستاوردهاي این خط براي استان هرمزگان در منطقه مکران و شهرستان جاسک به توسعه اشتغال جوانان اشاره



کرد و گفت: جدا از تأسیسات انتقال که از غرب به شرق استان کشیده می شود، در وهله نخست با ساخت تأسیسات ذخیره سازي و
بارگیري و پس از آن بهره برداري از این تأسیسات فرصت هاي کاري فراوانی ایجاد خواهد شد که می تواند زمینه اشتغال نیروي کار

 
ماهر و متخصص منطقه را فراهم کند. 

میرزاده با اشاره به اهمیت تامین زیرساخت هاي آموزشی و لزوم تربیت تکنیسین هاي بومی مورد نیاز تأسیسات نفتی این طرح در
منطقه جاسک، گفت: با نیازسنجی از جمله در حوزه آموزش، مهارت آفرینی و  توانمندسازي باید زمینه استفاده جامعه محلی از این
طرح و پیوند چنین پروژه اي با فضاي اجتماعی منطقه فراهم شود. در غیر این صورت ممکن است در بدو شروع طرح فرصت هایی در
زمینه اشتغال براي جامعه محلی فراهم شود، اما در آینده و پس از بهره برداري از طرح، ارتباط جامعه محلی و ساکنان مکران با این
پروژه و انتفاع از آن کاهش یابد تا جایی که این طرح به صورت عملی اثر مثبتی بر زندگی، اقتصاد و معیشت مردم محلی نداشته

باشد؛ وضعیتی که هم اکنون در برخی از مناطق کشور وجود دارد.



توصیه هایی در زمینه سلامتی براي کسب و کار در دوره کرونا

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/05/01

شیوع کووید 19 در جهان باعث ایجاد رعب و وحشت شده است، اما با تمام این احوال چرخ اقتصادي جهان و زندگی مردم
باید بچرخد و کسب و کار ها باید فعالیت کنند.

به گزارش شهرآرانیوز، شیوع کووید 19 در جهان به شکل عجیب و غریبی باعث ایجاد رعب و وحشت شده است و حتی کشور
هایی که ابراز کردند با این بیماري جنگیده اند و آمار ابتلا را به حداقل رسانده اند در فاز جدید بیماري بیماران بسیاري شناسایی
کرده اند. اما با تمام این احوال چرخ اقتصادي جهان و زندگی مردم باید بچرخد و کسب و کار ها باید فعالیت کنند. از این رو لازم

 
است که توصیه هاي مهم و جدي درباره وضعیت کسب و کار در دوره کرونا داشته باشیم. 

 
توصیه هاي جدي سلامتی و موفقیت براي کسب و کار در دوره کرونا 

 
1. امکان و فواید دورکاري در انواع کسب و کار ها آشکار می شود 

افزایش شمار نیروي کار دورکار ممکن است براي هر دو طرف، چه کارفرما و چه کارگر، فوایدي به همراه داشتن باشد؛ مزایاي این
سبک کاري براي هر دو طرف این معامله کاملا روشن است. علاوه بر تمام مزایاي بدیهی دورکاري، از قبیل کاهش هزینه هاي سربار،
شرکت هایی که دورکاري را ترویج می دهند، می توانند گروهی از کارمندان ماهر و شایسته را فارغ از موقعیت مکانی شان دور هم

 
جمع کنند؛ این مسئله توانایی شرکت را جهت تولید محصولات یا خدمات بسیار با کیفیت براي مشتریان مورد نظر بهبود می بخشد. 

از سویی دیگر، کارمندان دورکار علاوه بر آن که انعطاف پذیري و بهره وري بیش تري به دست می آورند، از شر هزینه هاي سنگین
رفت و آمد به محل کار و خانه در امان می مانند. به همین ترتیب، ضروري نبودن حضور آن ها در محل کار یا رفت و آمد میان محل
کار و خانه، فرصت بیش تري در اختیارشان می گذارد که بتوانند اهداف دیگر زندگی شان را نیز دنبال کنند؛ این مسئله به طرز
موثري حس توانمندي را در کارمندان تقویت می کنند، و حتی به آن ها این فرصت را می دهد که به شغل شان از زوایاي تازه اي

 
نگاه کنند. 

در نتیجه ي همین فواید است که به تازگی گروهی از متخصصان و آدم هاي حرفه اي دورکار پا به عرصه گذاشته اند. این آدم ها نام "
کوچ نشینان دیجیتالی " را بر روي خود گذاشته اند - آدم هایی که به صورت مستقل در مکان هاي مختلف مشغول با کار و کسب
درآمد هستند. این کوچ نشینان دیجیتالی از طرق مختلف به عنوان نمونه ي برجسته اي کارمندان دورکار شناخته می شوند. ولی این
افراد معمولا در حوزه هاي کاري خود به عنوان اقلیت محسوب می شوند و نمی توانند نماینده ي اکثریت آدم هایی باشند که در حال

 
حاضر، در دوره ي همه گیري بیماري کرونا مجبور هستند با ویژگی هاي خاص و نسبتا عجیب دورکاري کنار بیایند. 

با این حال، این کوچ نشینان دیجیتالی شایستگی آن را دارند که به رسمیت شناخته شوند؛ این آدم ها باید به عنوان عامل الهام
بخشی براي همه ي آدم ها شناخته شوند؛ زیرا می توانند نحوه ي بهینه سازي و ایجاد تعادل میان کار از راه دور و زندگی روزمره را با
هدف انجام دقیق هر آن چه به آن ها گفته می شود و هر آن چه خودشان در زندگی می خواهند، به ما نشان دهند. اگر دورکاري را به
صورت یک طیف در نظر بگیریم، کوچ نشینان دیجیتالی در یک سوي طیف قرار دارند، و در سمت مخالف آن ها، در آن سوي طیف،
آدم هایی قرار دارند که این روز ها مجبور شده اند داخل خانه شان کار کنند - علی رغم این که آن ها فکر می کنند فقط در فضاي

 
اجتماعی و شلوغ دفتر کار می توانند به شکوفایی و موفقیت برسند. 



 
2. مشاغل به سمت فریلنسر بودن تغییر میکنند 

بازاریابی، نویسندگی، و مدیریت پروژه هاي دیجیتال همگی مهارت هایی هستند که در نقش هاي مختلفی می توان از آن ها استفاده

 
کرد؛ چه به صورت یک تبلیغ نویس کارمزدي، یا چه در قالب مدیر شبکه ي اجتماعی، یا دستیار مجازي. 

بن تایلر، کارآفرینی که از یک کارمند IT تمام وقت به یک نویسنده ي دورکار یا همان فریلنسر تغییر شغل داده است در این مورد
می گوید، " شاید چیز هایی باشند که اطلاعات زیادي از قبل در موردشان بلد هستید؛ چه به صورت شخصی و چه به صورت حرفه

 
اي. نکته ي کلیدي همیشه این است که کارتان را با استفاده از هر آن چه درباره اش اطلاعات و مهارت دارید، شروع کنید. " 

شاید همیشه قادر نباشید پیامد هاي ناشی از اخراج شدن، مرخصی هاي طولانی مدت، یا کم شدن مشتریان و مراجعه کنندگان را که
بر اثر تاثیرات اقتصادي همه گیري کووید 19 در جهان ایجاد شده است، تحت کنترل در بیاورید. ولی حتما می توانید مهارت هایی را
از مشاغل گذشته یا کنونی تان انتخاب کنید و از این مهارت ها براي افزایش درآمدتان به شیوه اي جدید استفاده کنید: مثلا با انجام

 
پروژه هاي فریلنسینگ یا انجام یک کار جانبی روي مبل راحتی خانه تان. 

 
3. نیاز کسب و کار ها به بازاریابی و پژوهش دیجیتال بیشتر می شود 

به گفته ي جرمی اوونز، کارمند ارشد بازاریابی در یک شرکت تولید کننده ي تجهیزات آشپزي که تجربه ي شغل دورکاري
(فریلنسینگ) را به عنوان یک مشاور بازاریابی به همراه دارد، صاحبان کسب و کار هاي کوچک بسیاري وجود دارند که توانایی مالی

 
استخدام یک گروه کامل بازاریابی را در اختیار ندارند. 

وي در این باره می گوید، " با وجود این، این کسب و کار ها هم چنان نیازمند تاکتیک هاي بازاریابی کارآمدي هستند که توانایی شان
را براي مبارزه با رقباي شان افزایش دهند. " به گفته ي وي، فریلنسر ها و مشاوران کارمزدي می توانند به راحتی این خلاء را براي

 
آن ها پر کنند. 

جسیکا کلومبو، بازاریاب حوزه ي رسانه هاي دیجیتال و اجتماعی، مهارت هاي خود را از حوزه ي داستان پردازي دیجیتالی براي
مشتریان یک شرکت آمریکایی به حوزه ي مشاوره در زمینه ي مسائل بهداشتی، تحصیلات تکمیلی، خدمات مالی، و بخش هاي غیر

 
انتفاعی (به عنوان یک فریلنسر کامل) انتقال داده است. 

کلومبو در این مورد می گوید، " استفاده از مهارت ها در هر دو حوزه شباهت هاي زیادي به یکدیگر دارند. در هر دو حوزه شما باید
مخاطب را درك کنید؛ باید ارزش هاي مشترك یا شخصی پنهان در پروژه یا خط داستان را درك کنید، و طرح یا پست هاي تان را به

 
مشتري تحویل دهید. " 

به گفته ي جاناتان آلونسو که پیش از تاسیس شرکت مشاوره بازاریابی دیجیتال و تبدیل شدن به رئیس خود، بیش از یک دهه به
صورت تمام وقت در حوزه ي بازاریابی در شرکت ها مشغول به کار بود، بزرگ تري دارایی وي که باعث شدن بتواند به خود اشتغالی

 
برسد، توانایی اش در پژوهش هاي بازار بود. 

آلونسو در این باره می گوید، " پژوهش ضروري ترین بخش از هر کسب و کار است؛ خواه این پژوهش درباره ي مشتریان ایده آل تان
باشد، خواه درباره ي رقباي تان. انجام پژوهش ها در خصوص فریلنسینگ فرصت فوق العاده اي براي صاحبان کسب و کار هایی ایجاد

 
می کند که به سرعت به دنبال راه هایی براي موفقیت خود هستند. " 

 
4. استفاده از ماسک براي همه کارکنان اجباري باید باشد 



به صورت ایده آل، همه ي آدم ها هنگام حضور در یک محیط بسته یا در ازدحامی که فاصله ي افراد از یکدیگر کم تر از یک و نیم
متر است باید از ماسک استفاده کنند. صاحبان کسب و کار ها باید به کارکنان شان دستور دهند از ماسک استفاده کنند. رعایت دقیق

 
فاصله گذاري اجتماعی در محیط هاي اداري کوچک کمی سخت به نظر می رسد، اما بسیار ضروري است. 

استفاده ي کارکنان از ماسک نیز تا حدودي می تواند نشان دهنده ي این مسئله باشد که صاحبان یا مدیران این مجموعه مسئولیت

 
پذیري بالایی دارند. 

 
5. وضعیت سلامت مراجعه کنندگان و کارکنان باید در اولویت قرار گیرد 

پیاده سازي پروتکل هاي ایمنی و بهداشتی در حدي فراتر از توصیه هاي مراجع بهداشتی در هر کشور از اهمیت بالایی برخوردار
است. آدم هایی که بیش از همه نگران موج دوم گسترش این عفونت هستند، هرگز رعایت حداقلی توصیه هاي بهداشتی را نمی
پذیرند. آن ها می خواهند براي گذران زندگیشان به سراغ انواع کسب و کار ها نظیر رستوران ها، فروشگاه ها، آرایشگاه ها و ... روند که
مسائل ایمنی و بهداشتی در بالاترین اولویت شان باشند، و اگر ذره اي احساس کنند سلامت شان در خطر است، لحظه اي براي خروج

 
و ترك همیشگی یک محل خاص درنگ نمی کنند. 

کارکنان نیز با مشکلات مشابه اي دست و پنجه نرم می کنند؛ ولی نحوه ي مواجهه ي آن ها با این مشکلات متفاوت است. کارکنان
تان را با امکانات پاکسازي و مراقبتی لازم براي پیشگیري و مقابله با ویروس کرونا تجهیز کنید. اگر مشتریان درباره ي تجهیزات و
اقدامات لازم براي مقابله با بیماري کرونا کمی با تردید با کارکنان تان رفتار کردند، به سرعت به حمایت از کارکنان تان بپردازید.
شاید با این کار یکی از مشتریان ناراضی تان را از دست بدهید، ولی احترام کارکنان تان را بیش از پیش به دست می آورید - و اگر
خبر این مسئله گسترش یابد، مشتریانی که به فکر سلامتی شان هستند، از جدیت شما و کسب و کارتان در خصوص امنیت و سلامت

 
شان سپاسگزار خواهند بود. 

 
6. تا جاي ممکن از ابزار بدون نیاز به تماس استفاده کنید 

در روزگار سخت کنونی دیجیتالیزه شدن بهترین روش پیشگیري از بیماري است؛ بنابراین تا جایی که شرایط اجازه می دهد همه چیز
را دیجیتالی کنید تا نیاز به کاغذبازي هاي روزمره از بین رود و حتی ابزار هایی که نیاز به لمس توسط مشتریان دارند مثل دستگاه
هاي نوبت دهی را پدالی کنید. هرچه کاغذ و خودکار و مدارك کمتري در کسب و کار شما دست به دست شود شانس بیماري کاهش

 
بیشتري می یابد. 

منبع: بازده



رونمایی از طرح هاي رفاهی، حمایتی و درمانی بازنشستگان نیروهاي مسلح

توسط وزیر دفاع

شماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: روابط عمومی سپاه

پاسداران

سپاه نیوز: وزیر دفاع از طرح هاي حمایتی، درمانی و توانمندساز بازنشستگان نیروهاي مسلح رونمایی و هم زمان از طریق
ارتباط تصویري دو مجتمع رفاهی ـ تفریحی ویژه بازنشستگان نیروهاي مسلح در استان گیلان را افتتاح کرد. به گزارش سپاه

نیوز؛  وزیر دفاع از طرح هاي حمایتی، درمانی و توانمندساز بازنشستگان ...

سپاه نیوز: وزیر دفاع از طرح هاي حمایتی، درمانی و
توانمندساز بازنشستگان نیروهاي مسلح رونمایی و هم زمان
از طریق ارتباط تصویري دو مجتمع رفاهی ـ تفریحی ویژه
بازنشستگان نیروهاي مسلح در استان گیلان را افتتاح کرد.

به گزارش سپاه نیوز؛  وزیر دفاع از طرح هاي حمایتی،
درمانی و توانمندساز بازنشستگان نیروهاي مسلح رونمایی
کرده و همزمان از طریق ارتباط تصویري دو مجتمع رفاهی

 
تفریحی ویژه بازنشستگان نیروهاي مسلح در استان گیلان را افتتاح کرد. 

امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع وپشتیبانی نیروهاي مسلح در ابتداي این آیین با درود به روح شهداي هشت سال دفاع مقدس و آرزوي
سلامتی براي رزمندگان و ایثارگرانی که از میهن اسلامی ایران جانانه دفاع کرده اند، اظهار داشت: تکریم و احترام پیشکسوتان عرصه
جهاد و شهادت که عمر شریف خود را در راه اعتلاي میهن اسلامی، اقتدار، امنیت و عزت کشور صرف کرده اند، امري ضروري و انکار

 
ناپذیر می باشد. 

وزیر دفاع در رونمایی از طرح هاي رفاهی، حمایتی، درمانی و توانمندساز سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح تصریح کرد: این
طرح ها در حوزه هاي «سامانه بازار اجتماعی کسب و کارهاي بازنشستگان نیروهاي مسلح»، «مهارت افزایی و آموزش تخصصی
مراقبت از سالمند»، «حمایت از اشتغال و کارآفرینی بازنشستگان و فرزندان نیروهاي مسلح»، «پرداخت وام قرض الحسنه»، «فاز
نخست طرح تحولی  نسخه نویسی و نسخه پیچی الکترونیک» و « سامانه سرآمد سازمان خدمات درمانی نیروهاي مسلح» جهت

 
توانمندسازي و خرسندسازي پیشکسوتان نیروهاي مسلح در دستور کار ساتا قرار گرفته است. 

امیر سرتیپ حاتمی بهره برداري از مجتمع رفاهی تفریحی نارنج متین چابکسر به مساحتی بالغ بر 59 هزار مترمربع و هتل یاس متین
انزلی در زمینی به مساحت 50 هزار مترمربع، در محیطی با نشاط و مطلوب و با امکانات به روز را جهت ارائه خدمات رفاهی، تفریحی

 
و اقامتی با پذیرش 700 خانوار در روز را از اقدامات ارزشمند و جهادي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح برشمرد. 

وي با بیان اینکه سالانه حدود 20 هزار نفر به مجموعه بازنشستگان نیروهاي مسلح کشور افزوده می شود، گفت: ضرورت دارد با برنامه

 
ریزي هاي ویژه به این قشر شریف و پرتلاش، بهترین خدمات را در کمال تکریم و احترام ارائه نماییم. 



وزیر دفاع با اشاره به اهمیت جایگاه و منزلت پیشکسوتان نیروهاي مسلح و نیز تأکیدات فرماندهی معظم کل قوا(مدظله العالی) در
خصوص تکریم و گرامیداشت بازنشستگان به عنوان قشر خدوم و تأثیرگذار در جامعه، اظهارداشت: پیشکسوتان نیروهاي مسلح در

 
سخت ترین برهه هاي ایران اسلامی با نثار عمر با ارزش خود از میهن و نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران دفاع کردند. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تکریم بازنشستگان، پاسداشت زحمات فراوان این عزیزان است، گفت: برآورده کردن نیازهاي مادي و
معنوي، ارتقاء منزلت اجتماعی، هویت بخشی فردي و امنیت روانی بازنشستگان، موجبات حفظ سرمایه هاي اجتماعی کشور را تأمین

 
خواهد کرد. 

وي با تقدیر از طرح هاي رفاهی، حمایتی، درمانی و توانمند ساز که توسط سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح آماده بهره برداري
شده است، تصریح کرد: ساتا با ارائه این خدمات خرسندساز باید بگونه اي ایجاد آسایش و آرامش این گنجینه هاي ارزشمند عمل کند

 
که محیطی عزت مند، پرنشاط پیش روي زندگی اجتماعی بازنشستگان عزیز قرار گیرد. 

وزیر دفاع تأکید کرد: متولیان سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح باید تلاش کنند، با تدبیر و منطبق با نیازها، روحیات و اقتضائات
بازنشستگان عزیز به گونه اي با بازنشستگان مواجه شوند که شروع بازنشستگی براي کارکنان نیروهاي مسلح، آغاز زندگی جدید توأم

 
با نشاط و شادابی باشد. 

امیر حاتمی با بیان اینکه بخش مهمی از دوره خدمت بازنشستگان معزز همزمان با دوران پرحادثه هشت سال دفاع مقدس و مبارزه
جهت دفاع از میهن و آرمان هاي مقدس حضرت امام راحل (ره) گذرانیده اند، خاطرنشان کرد: دوران بازنشستگی که اغلب با کهولت

 
سن، عوارض و بیماري هاي مختلف همراه می باشد، بایستی بدون دغدغه ها و مسائل رفاهی، درمانی و معیشتی باشد. 

وزیر دفاع احترام و اکرام پیشکسوتان امري ضروري و پسندیده دانست و گفت: خانواده هاي نیروهاي مسلح از مسوولان وزارت دفاع

 
توقع و انتظار دارند تا در سرحد امکان به نیازها و دغدغه هاي آنان پاسخ منطقی، بجا و به هنگام داده شود. 

انتهاي پیام/



صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است

منبع: شهر فرداشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/05/01

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن ابراز تاسف نسبت به وضعیت صنعت بازیافت کشور گفت: واقعیت این
است که در حال حاضر صنعت بازیافت کشور در دست عده اي دلال است که اجازه نمی دهند اقدامات مناسبی در زمینه

بازیافت پسماند صورت گیرد چراکه به نظر می رسد سود عده اي در این بی نظمی است.

به گزارش پایگاه خبري - تحلیلی «شهر فردا»،زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و
بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از راهکارهایی است که به کاهش پسماند کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از

 
جمله ایران زمزمه هایی از حضور مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. 

فاطمه اکبرپور، با اشاره به اینکه اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان و پیمانکاران غیر رسمی تفکیک، جمع
آوري و حتی بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این اشخاص بر این است که تا حد امکان از محل دفع زباله درآمدزایی
کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف و گام اصلی در فرایند بازیافت باشد
بنابراین این نوع نگاه به فرایند بازیافت به یک ذهنیت بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي اجازه ندهند که مدیریت و بازیافت

 
پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

 
مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسد 

اکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و
اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از
چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به طورقطع فرایندي هم براي بازیافت

 
وجود نخواهد داشت. 

وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا
پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی

 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 



 
ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور اظهار کرد : در حوزه پسماند
باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این زمینه
باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار صنعتگران

 
بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

 
مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیست 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان حفاظت محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی
پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت محیط زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است
بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما در عین حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا
حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره سازي، پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی
در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف کرده است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها
برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف شهرداري ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي

 
صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را
موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این
کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 



وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید
اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در
نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

 
مداومی در این زمینه باشیم. 

انتهاي پیام



تسهیلات حمایتی به قالیبافان اردبیلی ارائه می شود/ بیمه شدگان واقعی از

مزایاي قانونی بهره مند می شوند

منبع: تسنیمشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/05/01

گروه استان ها - مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل گفت: با توجه به شیوع کرونا در کشور و جبران خسارت
هاي مشاغل خانگی تسهیلات حمایتی به قالیبافان اردبیلی ارائه می شود.

گروه استان ها - مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي
استانداري اردبیل گفت: با توجه به شیوع کرونا در کشور و
جبران خسارت هاي مشاغل خانگی تسهیلات حمایتی به

 
قالیبافان اردبیلی ارائه می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل، به نقل از روابط
عمومی استانداري اردبیل، حسین وطن دوست پیش از
ظهر امروز در دیدار با قالیبافان اردبیلی و بررسی مشکلات
آنان اظهار داشت: در راستاي رفع و بررسی مشکلات
قالیبافان درصدد هستیم اقدامات حمایتی لازم را از آنان در

 
دستور کار قرار دهیم. 

وي افزود: با هدف خدمات رسانی به بیمه شدگان واقعی قالیباف در استان طرح استمرار بیمه قالیبافان با محوریت راستی آزمایی اجرا

 
می شود و قانون بیمه قالیبافان با هماهنگی دولت اجرایی می شود که به همین منظور قطع خودسرانه بیمه قالیبان پذیرفته نیست. 

 
گزارش ویدئویی تسنیم| امیدآفرینی جهادگرانی گیلانی در حاشیه شهر رشت/ برپایی کارگاه قالیبافی براي محرو ما ن 

 
آموزش قالیبافی به زندانیان/ زنی که فرش ایرانی را به بورسیه خارج ترجیح داد 

 
اوج هنر 700 ساله قالیبافی در تاروپود فرش ریز ماهی خوي و افشار تکاب 

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل گفت: درصدد هستیم شرایط را به گونه اي فراهم کنیم تا بیمه شدگان واقعی
بتوانند از مزایاي واقعی و قانونی خود بهره مند شوند که به همین منظور برنامه هاي اساسی در این زمینه براي تشدید نظارت ها در

 
دستور کار است. 

وطن دوست تصریح کرد: در راستاي بازاریابی و نیز توسعه اشتغال زایی در این زمینه نیز برنامه هاي اساسی باید مبناي کار قرار گیرد

 
تا بتوانیم با شناسایی افراد مستعد و داراي مهارت این حرفه و صنعت را به جایگاه مناسبی در استان برسانیم. 

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل گفت: با توجه به شیوع کرونا در کشور و جبران خسارت هاي مشاغل خانگی

 
تسهیلات حمایتی به قالیبافان اردبیلی ارائه می شود. 



وي اظهار کرد: در راستاي حمایت از مشمولان این طرح ارائه خدمات و مجوز به طرح هاي مشاغل خانگی و برخورداري از تسهیلات
کم بهره برنامه ریزي هاي لازم مبناي کار است تا بتوانیم مشکلات و موانع موجود در این زمینه را به حدأقل برسانیم.



هشدارهاي بهداشتی براي خشکشویی آنلاین

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/05/01

گرانی مواداولیه و ماشین آلات و شیوع کرونا موجب ریزش مشتریان و تشدید رکود حاکم بر کسب و کار خشکشویی ها و
اتوشویی ها و افزایش سهم کسب و کارهاي مجازي در ارائه این خدمات شده است.

گرانی مواداولیه و ماشین آلات و شیوع کرونا موجب ریزش
مشتریان و تشدید رکود حاکم بر کسب و کار خشکشویی
ها و اتوشویی ها و افزایش سهم کسب و کارهاي مجازي در

 
ارائه این خدمات شده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از همشهري، با ابوالفضل

 
رجب زاده، رئیس اتحادیه صنف خشکشویی و لباسشویی تهران در مورد وضعیت این صنف گفت وگو کرده ایم. 

تأثیر رکود بازار بر تعداد واحدهاي خشکشویی چگونه بوده است؟ این اتحادیه هزارواحد صنفی داراي پروانه کسب و حدود150واحد
صنفی در شرف دریافت پروانه کسب در تهران دارد. این در حالی است که سال 58، هزارو 800واحد صنفی خشکشویی درکشور وجود
داشت و با توجه به رشد جمعیت اکنون باید حداقل 5هزار واحد خشکشویی در تهران وجود داشته باشد اما به دلیل کسادي بازار و
نبود درآمد، اکنون نه تنها کسی در این صنف سرمایه گذاري نمی کند بلکه از بعد عید حدود 20درصد واحدهاي صنفی داراي پروانه
کسب تغییر شغل داده، مغازه هاي خود را واگذار کرده اندیا تعطیل شده اند. مستند این آمار نیز آگهی هاي درج شده براي فروش
ماشین آلات، واگذاري یا اجاره دادن این واحدهاست؛ گرچه ممکن است برخی از این واگذاري ها براي این باشد که فعالان صنفی
نخواهند به دنبال دریافت یا تمدید پروانه کسب بروند که تشخیص آن نیاز به انجام بازرسی توسط اتحادیه دارد. اما وقتی فعالان
صنفی ماشین آلات خود را به یک چهارم قیمت می فروشند، یا افرادي که اجاره دار بوده اما به دلیل بر نیامدن از عهده پرداخت اجاره
بها، این واحدها را براي اجاره گذاشته اند، بیانگر این واقعیت است که این فعالان صنفی حال و روز خوشی ندارند. این در حالی است

 
که دستگاه هاي خشکشویی مانند محصولات کامپیوتري است که با یک بار استفاده قیمت آن به یک سوم کاهش می یابد. 

سهم خشکشویی هاي آنلاین از این رکود چقدر است؟ تا پیش از شیوع کرونا دغدغه اصلی این اتحادیه نحوه فعالیت و کم و کیف
رعایت اصول بهداشتی در خدمات ارائه شده توسط کسب و کارهاي آنلاین و سیار بود، اما اکنون با شیوع کرونا این نگرانی تشدید شده
است؛ چرا که مشخص نیست چه کسی براي ارائه خدمات خشکشویی و اتوشویی آنلاین به منزل مشتریان مراجعه می کند و لباس و
پوشاك دریافتی را با چه کیفیت و موادي شست وشو می دهد. در شرایطی که واحدهاي صنفی داراي پروانه کسب براي اجراي
پروتکل هاي بهداشتی، ارائه کد رهگیري و... متعهد به رعایت همه اصول بهداشتی براي ارائه این خدمات شده اند، مشخص نیست که
این نوع کسب و کارهاي فاقد هیچ گونه نظارت با چه کیفیت و استفاده از کدام مواد نسبت به شست وشوي لباس اقدام کرده و یا اصلا
هیچ یک از اصول بهداشتی اعلام شده را رعایت می کنند یا خیر؟ رعایت نشدن این اصول بهداشتی توسط خشکشویی هاي آنلاین

 
وحشتناك است اما متأسفانه مسئولین توجهی به این موضوع نمی کنند. 



یعنی فعالیت خشکشویی هاي آنلاین باید متوبقف شود؟ این شیوه فعالیت خشکشویی هاي آنلاین و مخاطرات آن براي سلامتی افراد
جامعه توسط افرادي که بدون شناسه و نظارت، سلامت مردم را به خطر انداخته و پاسخگوي هیچ کسی نیستند، بسیار نگران کننده
است. در صورتی که مسئولان دغدغه کارآفرینی دارند، بهتر است مشکلات واحدهاي صنفی داراي پروانه کسب و قانونمند را رفع کنند
تا اینگونه واحدها تعطیل نشوند. آمارهاي سازمان تعزیرات نیز نشان می دهد که بیشترین شکایات از ارائه خدمات خشکشویی و
اتوشویی مربوط به فروشگاه هاي مجازي است؛ فروشگاه هایی که در بسیاري موارد خدمات تقلبی ارائه کرده و حتی اصول بهداشتی را
در ارائه این خدمات رعایت نمی کنند. گرچه اینگونه کسب وکارها سهمی معادل 10تا 15درصد از بازار دارند و تنها به بهانه نرخ هاي
کمی پایین تر، مشتریان را جذب می کنند اما نرخ خدمات اینگونه کسب و کارها به دلیل کیفیت پایین باید به مراتب کمتر باشد؛
واحدهایی که لباس مردم را بدون استفاده از پرکلر یا حتی پودر با آب خالی می شویند و با این شیوه شست وشو عملا میکروب را از

 
طریق لباس و پوشاك به خانه هاي مردم منتقل می کنند. 

پربیننده ترین واردات بدون انتقال ارز حذف شد پول تامین کالاهاي اساسی از کجا می آید؟ کنترل نرخ ارز با مهار نقدینگی، سیاست
هاي پولی صحیح و وضع مالیات هاي بازدارنده سوداگري ممکن است/ 5میلیارددلار از ارزهاي صادراتی بازنگشته در اختیار
75صادرکننده شناخته شده است امروز؛ آخرین مهلت صادرکنندگان براي بازگشت ارز صادراتی/ چه مجازاتی در انتظار متخلفان

است؟ درخواست اعلام جزئیات عدم بازگشت 27میلیارد دلار ارز صادراتی/ اقتصاد کشور کوچک خواهد شد



وضعیت قراردادي هیچ تاثیري در اشتغال پایدار فرزندان شاهد ندارد

منبع: بازار کارشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: وضعیت قراردادي فرزندان شاهد هیچ تاثیري در اشتغال پایدار آنها ندارد.

 
رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: وضعیت قراردادي فرزندان شاهد هیچ تاثیري در اشتغال پایدار آنها ندارد. 

سعید اوحدي در گفتگو با خبرنگار تسنیم در بیرجند، با اشاره به ظرفیت توان بخشی در بیرجند اظهار داشت: امکانات خوبی در این
مجموعه فراهم شده که می تواند جامعه ایثارگران از آن استفاده کند و از سویی دیگر دستگاه هاي پیشرفته پزشکی وجود دارد که

 
شاید بسیاري از استانها از داشتن آن محروم باشند. 

وي گفت: باید این دستگاه ها هرچه زودتر به بهره برداري برسد و هفته آینده کارگروهی از بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور به

 
استان می آیند تا براي این موارد بررسی شود. 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از سفر هفته آینده رئیس هیئت مدیره سازمان اختصاصی کوثر به خراسان
جنوبی خبر داد و افزود: سازمان تخصصی کوثر تلاش خواهد کرد در این سفر ظرفیت هاي کارآفرینی و خود اشتغالی خراسان جنوبی

 
را شناسایی و براي آن سرمایه گذاري کند. 

اوحدي در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم مبنی بر دغدغه برخی از شاغلان فرزندان ایثارگر در مجموعه بنیاد شهید استان که در
وضعیت قراردادي هستند و از آینده شغلی خود بی خبرند پاسخ داد: تغییر وضعیت استخدامی شرایط قانونی دارد اما این قول را می
دهیم که وضعیت موجود، هیچ تأثیري در اشتغال پایدار این افراد ندارد و تمام تلاش خود را براي رفع این دغدغه عزیزان به کار

خواهیم گرفت.



تلفیق مهارت، دانش و خلاقیت؛ زمینه ساز تحقق وضعیت مطلوب اقتصادي

منبع: ایسناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/05/01

استاندار خراسان جنوبی گفت: کارآفرینی یکی از عوامل مهم براي رسیدن به نقطه مطلوب اقتصادي است و بدون شک تلفیق
مهارت، دانش و خلاقیت براي جوانان این مرز و بوم، زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار توأم با کارآفرینی است.

محمدصادق معتمدیان، استاندار خراسان جنوبی به

 
مناسبت هفته ملی مهارت پیامی صادر کرد. 

 
به گزارش ایسنا، متن پیام بدین شرح است: 

 
« باسمه تعالی » 

کارآفرینی یکی از عوامل مهم براي رسیدن به نقطه مطلوب
اقتصادي است و بدون شک تلفیق مهارت، دانش و خلاقیت
براي جوانان این مرز و بوم، زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار

 
توأم با کارآفرینی است که تأثیر بسزایی در رشد و توسعه اقتصادي و توانمندسازي منابع انسانی دارد. 

امروز کشور در مقطع سرنوشت سازي به سر می برد و بی گمان پویایی و اعتلاي اشتغال و داشتن جامعه اي توأم با مهارت کار و

 
کارآفرینی، در گرو توسعه و بسط آموزش هاي مهارتی است. 

رسالت آموزش فنی و حرفه اي در تربیت نیروي کار ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات، کشاورزي و ارتقاي
مهارت هاي حرفه اي شاغلین و فارغ التحصیلان دانشگاهی و کارجویان شهري و روستایی نقش بسزایی در توسعه پایدار استان خواهد

 
داشت. 

با توجه به طرح هاي متعدد اشتغال زایی و توسعه اي در استان از جمله نهضت گلخانه اي، صنایع دستی، احداث مسکن شهري و
روستایی و ده ها طرح بزرگ و کوچک دیگر، آموزش فنی وحرفه اي در استان باید متناسب با نیازهاي بازار کار حرکت کرده و آموزش

 
هایی را ارائه نماید که در راستاي اهداف پیش بینی شده، منجر به ایجاد شغل و تخصص در افراد گردد. 

اینک در ایام هفته ملی مهارت و در آستانه 6 مرداد «روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي» ضمن گرامیداشت و تبریک
هفته مهارت به همه تلاشگران عرصه مهارت آموزي، انتظار می رود دست اندرکاران این حوزه با اهتمام به ارزش هاي الهی و والاي
انسانی، به ترویج و تعالی فرهنگ مهارت آموزي و گسترش همه جانبه آن به عنوان ضرورت جدي رشد و توسعه استان توجه نموده و

 
برنامه ها به گونه اي دنبال شود تا استان خراسان جنوبی در حوزه مهارت آموزي، ممتاز و پیشرو باشد؛ ان شاءاالله. 

انتهاي پیام





طرح «تابستانه فهما» در کانون هاي مساجد همدان اجرا می شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: امسال برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي
مساجد در تابستان تحت عنوان «تابستانه فهما» از 10 تیر ماه لغایت پنجم شهریور ماه برگزار می شود.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: امسال برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي مساجد

 
در تابستان تحت عنوان «تابستانه فهما» از 10 تیر ماه لغایت پنجم شهریور ماه برگزار می شود. 

به گزارش ایکنا از همدان، حمیدرضا ناهیدي فرد، مدیر ستاد
هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان،
چهارشنبه 1 مرداد ماه در نشست خبري با اصحاب رسانه اظهار
کرد: اوقات فراغت یکی از مهم ترین بخش هاي زندگی است و
توجه به برنامه ریزي و غنی سازي این ایام براي کودکان،
نوجوانان و جوانان نسبت به سایر گروه هاي سنی ضروري و مهم

 
است. 

وي افزود: کانون هاي مساجد با محوریت امام جماعت و با
همراهی اصحاب مسجد اعم از هیئت امنا، پایگاه هاي مقاومت
بسیج و سایر نهاد ها و تشکل هاي فعال با رویکرد جریان سازي

و شبکه سازي و استفاده از ظرفیت هاي خودجوش مردمی و فعالان فرهنگی و دینی محله می توانند گامی موثر براي غنی سازي

 
اوقات فراغت اعضاي کانون بردارند. 

ناهیدي فرد ادامه داد: هرساله برنامه کانون هاي مساجد همزمان با فصل تابستان در راستاي غنی سازي اوقات فراغت به صورت

 
حضوري و جمعی برگزار می شد که امسال به دلیل محدودیت هاي کرونایی، در فضاي مجازي اجرا می شود. 

وي افزود: امسال برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي مساجد در تابستان تحت عنوان «تابستانه فهما» برگزار می شود که زمان اجراي

 
برنامه هاي این طرح از 10 تیر ماه لغایت پنجم شهریور ماه تعیین شده است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: برنامه هاي تابستانه فهما در قالب سه شبستان، فرهنگ،
هنر و نوآوري طراحی شده است، شبستان فرهنگ با رویکردي قرآنی در بخش هاي مختلف کتاب، رسانه، همدلی و ... طراحی شده

 
است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: برنامه هاي شبستان هنر، شامل سرود، فیلم، بخش قلم و

 
ترنج(هنرهاي تجسمی) و شبستان نوآوري شامل فنآوري و کارآفرینی است. 

وي بیان کرد: کانون هاي مساجد استان همدان باید براي کسب امتیاز و ارزیابی کانون، گزارش ها و آثار تولید شده را در سامانه بچه

 
هاي مسجد به نشانی https://bachehayemasjed.ir ثبت کنند. 

ناهیدي فرد با اشاره به اینکه بیش از 90 درصد از کانون هاي استان در سامانه فهما ثبت نام کرده اند، گفت: پیش بینی می شود بیش

 
از 70 درصد کانون هاي مساجد استان در طرح تابستانه فهما ثبت نام و شرکت کنند. 

وي اشاره اي به طرح «سه شنبه هاي تکریم» داشت و گفت: این طرح یک رویداد محله محور و خانواده بنیان است که با استفاده از
ظرفیت هاي خودجوش و ملاحظه اقتضائات محلی با محوریت مسجد و ذیل نظر امام جماعت مسجد اجرا می شود. 



وي افزود: شناسایی و تکریم خانواده شهدا، ایثارگران، چهره هاي ماندگار، نخبگان و نوجوانان و جوانان ممتاز و ... در عرصه هاي
مختلف محله در راستاي تقویت سرمایه هاي اجتماعی، الگوسازي براي نمازگزاران و اهالی محله به ویژه نوجوانان و جوانان و اصلاح
سبک زندگی، شبکه سازي و جریان سازي در عرصه هاي فرهنگی و دینی و ارتقاء فرهنگ عمومی محل از اهداف برگزاري طرح ملی

 
«سه شنبه هاي تکریم» است. 

وي اظهار کرد: گروه هدف اجراي این طرح خانواده هاي معزز شهدا و ایثارگران، معلمان، نخبگان، کسبه محل، خیرین محل، مروجان
ارزش ها و فضائل دینی، نوجوانان و جوانان ممتاز، کارآفرینان، هنرمندان، ورزشکاران، خانواده هاي موفق، مفاخر فرهنگی هنري،

 
همسایگان و خادمین مسجد، مسئولین تأثیر گذار و مسجد محور و گروه هاي جهادي و محرویت زدایی است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: فعالیت هاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در قالب

 
3 شبستان و 12 رواق دسته بندي می شوند که طرح «شنبه هاي تکریم» از فعالیت هاي رواق همدلی است. 

انتهاي پیام



جهاد دانشگاهی؛ فرصتی براي آزمایش یافته هاي علمی دانشجویان

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/05/01

امام جمعه ملایر با تأکید بر اینکه باید ارتباطی تنگاتنگ بین دانشگاه، جهاددانشگاهی و دانشجویان در همان دوران تحصیل
وجود داشته باشد، گفت: این نهاد فرصت مناسبی است که دانشجویان در آن می توانند هنر، علم و یافته هاي علمی و

پژوهشی خود را مورد آزمایش قرار دهند که در نهایت قطعاً بازدهی قابل توجهی خواهد ...

امام جمعه ملایر با تأکید بر اینکه باید ارتباطی تنگاتنگ بین دانشگاه، جهاددانشگاهی و دانشجویان در همان دوران تحصیل
وجود داشته باشد، گفت: این نهاد فرصت مناسبی است که دانشجویان در آن می توانند هنر، علم و یافته هاي علمی و پژوهشی خود

 
را مورد آزمایش قرار دهند که در نهایت قطعاً بازدهی قابل توجهی خواهد داشت و جامعه از آن منتفع می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدباقر برقراري، امام جمعه ملایر،
در گفت وگو با ایکنا از همدان، با بیان اینکه شاکله اصلی
جهاددانشگاهی مسئله دانشگاه و داشتن پیوست فرهنگی است،
اظهار کرد: اکنون نیز فعالان این عرصه با توجه به شرایط جامعه
باید این دو مقوله را در اولویت کار خود قرار داده و پرداختن

 
بدان را فراموش نکنند. 

وي با اشاره به اینکه این نهاد از دو مقوله «جهاد» و «دانشگاه»
برخوردار است، ادامه داد: در بعُد جهاد، باید در تصمیم سازي ها
و تصمیم گیري ها روحیه جهادي در آن مجموعه وجود داشته
باشد و در بعُد دانشگاهی نیز باید از وجود جوانان تحصیلکرده،

 
مؤمن، متعهد، زبده و متخصص بهره بگیرند تا بتوانند به اهداف متعالی تعریف شده براي جامعه و این نهاد دست یابند. 

امام جمعه ملایر با بیان اینکه جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد مردمی و غیربومی معرفی شده است، تصریح کرد: انتظار می رود این
روحیه مردمی و جهادي در بین قشر جوان و زبده در کلیه امور فرهنگی، اجتماعی و کارآفرینی دنبال شده و در دستور کار قرار بگیرد.
وي در مورد گستردگی و تنوع خدمات جهاددانشگاهی در سطح کشور و ضرورت استفاده از توانمندي ها و ظرفیت آن در جامعه، بیان
کرد: اساس شکل گیري جهاددانشگاهی وجود جوانان متخصص و متعهد است و خوشبختانه این نهاد از این ظرفیت به معناي واقعی

 
کلمه برخوردار است. 

برقراري با تأکید بر اینکه باید آغوش جهاد دانشگاهی به روي جوانان با استعداد و متعهد باز باشد، خاطرنشان کرد: جهاددانشگاهی یک
ظرفیت بالقوه و آنی است که باید مسئولان از توانمندي و پتانسیل علمی دانشجویان فعال در این نهاد در اسرع وقت استفاده کرده و

 
آن را به منصه ظهور برسانند. 

امام جمعه ملایر با تأکید بر اینکه باید از ارتباط تنگاتنگ بین دانشگاه، جهاددانشگاهی و دانشجویان در همان دوران تحصیل بهترین
استفاده را کنیم، گفت: این نهاد فرصت مناسبی است که دانشجویان در آن می توانند هنر، علم و یافته هاي علمی و پژوهشی خود را

 
مورد آزمایش قرار دهند که در نهایت قطعاً بازدهی قابل توجهی خواهد داشت و جامعه از آن منتفع می شود. 

انتهاي پیام



خط لوله گوره - جاسک؛ ضامن استمرار صادرات نفت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - عضو هیئت علمی دانشگاه هرمزگان،
احداث خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک در منطقه
مکران را طرحی راهبردي دانست که هدف از آن کاهش
وابستگی ایران به تنگه هرمز، کاهش ریسک و تضمین
استمرار صادرات نفت خام، افزایش پایانه هاي صادرات نفت
و تمرکززدایی و جلوگیري از تجمع و قطبی شدن پایانه

 
هاي نفتی در یک منطقه است. 

به گزارش شانا به نقل از ایرنا، مهدي میرزاده با بیان اینکه
از منظر اقتصادي و اجتماعی، استفاده از ظرفیت هاي

محیطی براي برون رفت از توسعه نیافتگی در منطقه مکران ضرورتی اجتناب ناپذیر است، افزود: تحولات سال  هاي اخیر در عرصه
روابط بین الملل در منطقه خاورمیانه، تشدید رقابت هاي ژئوپلیتیکی و احتمال استفاده از خلیج فارس به عنوان یک کارت و برگ

 
برنده در زمان بروز بحران ها و مناقشات نظامی سبب شده اهمیت وجود پایانه هاي نفتی متعدد در کشور بیش از پیش احساس شود. 
استاد جغرافیاي سیاسی و ژئوپلیتیک دانشگاه هرمزگان تصریح کرد: در سال هاي اخیر بارها بحث محدودیت رفت وآمد و بستن تنگه
هرمز توسط ایران به عنوان یک اهرم فشار در مناسبات بین المللی در برابر زیاده خواهی هاي غرب و متحدان منطقه اي آن مطرح
شد، اما چنین رخدادي بدون داشتن مسیر و پایانه هاي جایگزین میسر نیست. به عبارت دیگر، هرچند طرح این موضوع می تواند
اهرم فشاري بر غرب و متحدان منطقه اي آن باشد، اما از آنجایی که هر اقدامی براي بستن و ایجاد محدودیت در تنگه هرمز، این
گذرگاه اقتصادي و نفتی را براي همه کشورها از جمله ایران ناامن می کند، تهدید ایران تا حد زیادي تهدیدي لفظی قلمداد می شد و

 
فاقد اثرگذاري راهبردي بود، اما با کاهش وابستگی ایران به تنگه چنین تهدیداتی اثرگذاري بیشتري خواهد داشت. 

وي ادامه داد: به همین دلیل از منظر راهبردي و پدافند غیرعامل دیر یا زود چنین رخدادي باید اتفاق می افتاد و طبعیتاً مسیر موازي
که به بنادر ما در اقیانوس هم متصل می شود یک پایانه و هاب نفتی در مکران و جاسک ایجاد خواهد کرد که افزون بر پوشش دادن

 
اهداف راهبردي می تواند کمابیش محرك توسعه این منطقه نیز باشد. 

این کارشناس در حوزه مسائل سیاسی و راهبردي ادامه داد: در حال حاضر کشورهاي منطقه اقدام هایی را براي کاهش وابستگی به
تنگه هرمز در زمینه انتقال نفت انجام داده اند از جمله امارات که با احداث خط لوله حبشان - فجیره تا حدي از وابستگی مطلق خود
به تنگه هرمز کاسته، این در حالی است که سعودي ها نیز براي انتقال نفت از شرق به غرب، خط لوله نفتی را چند دهه پیش ساخته
اند که به بندر ینبوع در دریاي سرخ منتهی می شود، بنابراین این خط بخشی از تولیدات نفت این کشور را از طریق پایانه هاي

 
صادراتی واقع در این دریا صادر می  کند. 

وي در تبیین دیگر دستاوردهاي این خط براي استان هرمزگان در منطقه مکران و شهرستان جاسک به توسعه اشتغال جوانان اشاره
کرد و گفت: جدا از تأسیسات انتقال که از غرب به شرق استان کشیده می شود، در وهله نخست با ساخت تأسیسات ذخیره سازي و
بارگیري و پس از آن بهره برداري از این تأسیسات فرصت هاي کاري فراوانی ایجاد خواهد شد که می تواند زمینه اشتغال نیروي کار

 
ماهر و متخصص منطقه را فراهم کند. 



میرزاده با اشاره به اهمیت تامین زیرساخت هاي آموزشی و لزوم تربیت تکنیسین هاي بومی مورد نیاز تأسیسات نفتی این طرح در
منطقه جاسک، گفت: با نیازسنجی از جمله در حوزه آموزش، مهارت آفرینی و  توانمندسازي باید زمینه استفاده جامعه محلی از این
طرح و پیوند چنین پروژه اي با فضاي اجتماعی منطقه فراهم شود. در غیر این صورت ممکن است در بدو شروع طرح فرصت هایی در
زمینه اشتغال براي جامعه محلی فراهم شود، اما در آینده و پس از بهره برداري از طرح، ارتباط جامعه محلی و ساکنان مکران با این
پروژه و انتفاع از آن کاهش یابد تا جایی که این طرح به صورت عملی اثر مثبتی بر زندگی، اقتصاد و معیشت مردم محلی نداشته

باشد؛ وضعیتی که هم اکنون در برخی از مناطق کشور وجود دارد.



ساماندهی تأمین مسکن ایثارگران

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا- نشست ویدئو کنفرانس با تشریح مفاد
تفاهم نامه بنیاد شهید با وزارت راه با حضور مسئولان

 
تعاون و مسکن بنیاد شهید استان ها برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از «ایثار»، محمود پاکدل
معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد در این نشست با اشاره
به تأکید رهبر معظم انقلاب برجهش تولید در سال جاري
اظهار داشت: تمامی سازمان ها و آحاد مردم در تلاش براي
رسیدن به این هدف و اجراي فرامین رهبري هستند،
مسئولان و کارکنان بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در این

راستا با روحیه جهادي به دنبال حل مشکل مسکن خانواده هاي معظم شهدا، ایثارگران و جانبازان بوده و سیاست و برنامه هاي آقاي

 
اوحدي معاون رییس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز بر این مبنا در حال اجرا است. 

وي افزود: براي حل مشکلات جامعه ایثارگري در حال حاضر سه کارگروه مسکن، اشتغال و درمان در ستاد مرکزي بنیاد تشکیل شده
که نتیجه تلاش هاي همکاران ما در کارگروه مسکن، انعقاد تفاهم نامه ساخت واگذاري زمین به ایثارگران با وزارت راه و شهرسازي

 
بود که در این زمینه استان ها می توانند با ظرفیت سنجی کمک بسیار زیادي به بنیاد کنند. 

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد خاطرنشان کرد: در این تفاهم نامه مقررشده تا پایان دولت یازدهم، 20 هزار واحد زمین به خانواده
هاي شهدا و ایثارگران واگذار شود و در این راستا پیش نویسی از سوي بنیاد شهید و امور ایثارگران تهیه شده که اگر در استانی

 
ظرفیت بیشتري براي ساخت مسکن وجود داشته باشد به آمار افزوده شود. 

وي ادامه داد: تاکنون استان هاي البرز، کرمانشاه و خراسان جنوبی براي اجراي این تفاهم نامه اعلام آمادگی کرده اند که فرم هایی
براي آن ها ارسال شده تا گزارش پیشرفت هاي کاري خود را به صورت هفتگی به بنیاد ارسال کنند، البته تأکید می کنیم که تمامی
امور باید بر اساس قانون و مفاد تفاهم نامه باشد و بر اساس اعتماد به وجود آمده میان بنیاد شهید و امور ایثارگران و وزارت راه و

 
شهرسازي هرگونه اقدامی خارج از این تفاهم نامه مردود است. 

پاکدل تأکید کرد: استان هایی که هنوز براي انعقاد تفاهم نامه اعلام آمادگی نکرده اند باید پس از شناسایی ظرفیت ها، آماري از زمین
ها را به بنیاد اعلام کنند که قابلیت اجرا داشته باشد، البته اولویت با مکان هایی است که به زودي قابل بهره برداري بوده و بتوان آن

 
ها را قطعه بندي کرد تا ایثارگران به زودي صاحب خانه شوند. 

در ادامه این نشست وب کنفرانس، خداکرم کولیوند مدیرکل مسکن و امور گلزار هاي بنیاد ضمن تشریح تمامی بند هاي تفاهم نامه
بنیاد با وزارت راه و شهرسازي گفت: 90 درصد مشکلات مسکن ایثارگران در سراسر کشور با اجراي این تفاهم نامه برطرف خواهد
شد، ما باید تا پایان سال جاري آمار مشخصی از اقدامات صورت گرفته در این زمینه براي ارائه به دولت داشته باشیم، تمامی انتظارات
بر اساس ظرفیت ها براي هر استان ارسال شده است و امیدواریم که بتوانیم آمار تعیین شده دولت را براي مسکن ایثارگران محقق

 
کنیم. 

وي افزود: قطعاً اگر همکاري ادارات راه و شهرسازي در هر استان و استانداري ها با بنیاد شهید و امور ایثارگران در اجراي این تفاهم



 
نامه مستحکم باشد شاهد ساخت و واگذاري هرچه بیشتر مسکن به ایثارگران در سراسر کشور خواهیم بود. 

همچنین حمید علی صمیمی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران تهران بزرگ نیز بابیان این که تفاهم نامه گره بسیاري از مشکلات
را باز کرده و موجب تعامل روزافزون مدیران بخش تعاون و روساي واحد مسکن در استان ها شده است، گفت: تلاش و تعامل بنیاد،
وزارت راه و شهرسازي، استانداري ها و بنیاد استان ها موجب ساخت و واگذاري 20 هزار مسکن به ایثارگران و تحقق وعده دولت
خواهد شد؛ البته در کنار اجراي این تفاهم نامه باید مانند گذشته مسائلی مانند مناسب سازي و کمک هاي مسکن به گروه هاي

خاص نیز در نظر گرفته شده و با توجه به بودجه دولت، تأمین مالی شوند.



خدمات آستان مقدس حضرت معصومه، باید عام المنفعه و ماندگار باشد

منبع: رساشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/05/01

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه(س) با بیان اینکه خدمات آستان در دهه کرامت باید از سنخ خدمات خود اهل بیت(ع)
به مردم باشد، گفت: باید یک گروه جهادي از خادمان آستان شکل گیرد تا در طول سال با نام حضرت معصومه سلام االله

علیها در جبهه فرهنگی فعالیت و به مردم خدمت کند.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه(س) با بیان اینکه خدمات آستان در دهه
کرامت باید از سنخ خدمات خود اهل بیت(ع) به مردم باشد، گفت: باید یک
گروه جهادي از خادمان آستان شکل گیرد تا در طول سال با نام حضرت

 
معصومه سلام االله علیها در جبهه فرهنگی فعالیت و به مردم خدمت کند. 

به گزارش سرویس حوزه و روحانیت خبرگزاري رسا، آیت االله سید محمد
سعیدي در دیدار سفیران کریمه که در سالن محراب حرم مطهر حضرت

معصومه(س) انجام شد، ابراز کرد: تشکر می کنم از افرادي که با مردم دیدار داشتند و پیام کرامت و عزت اهل بیت(ع) را نزد مردم

 
بردند. 

وي بیان کرد: باید براي دهه کرامت با حفظ محتوا که معرفی کرامت و شرافت اهل بیت(ع) است برخی از تغییرات شکل گیرد تا دچار

 
رکود نشود و دایره کرامت و تکریم اهل بیت(ع) منحصر به برخی برنامه هاي زود گذر نشود. 

نماینده ولی فقیه در استان قم با بیان اینکه باید کارهاي خیر عام المنفعه و ماندگار توسط خادمان انجام شود، افزود: براي مثال تهیه
جهیزیه براي زوج هاي جوان، ایجاد اشتغال براي افراد بیکار، کمک به آزادي زندانیانی که شرایط آزادي را دارند و از این قبیل امور

 
خیر باید با رونق بیشتري توسط سفیران کریمه در استان هاي مختلف دنبال شود. 

وي با اشاره به اینکه وقتی کار خیر شایع و رسانه اي می شود، مردم همت و اراده بیشتري براي کمک پیدا می کنند، گفت: در آستان
مقدس باید از سنخ کارهایی که خود اهل بیت(ع) می کردند انجام شود بنابراین همانطور که امیرالمؤمنین(ع) چاه هایی را حفر می

 
کردند و آنها را به صورت علنی وقف عام می کردند تا مردم از آن استفاده کنند ما هم باید به مردم خدمت هاي ماندگار داشته باشیم. 

آیت االله سعیدي با بیان اینکه می توان با برگزاري کرسی هاي معرفت و شناخت اهل بیت(ع) شبهات را جواب داد، افزود: از دیگر
کارهایی که می توان انجام داد این است که مجموعه کارگاه هاي آموزشی بخصوص در باب ترویج سیره امام رضا و امام کاظم علیهما

 
السلام و حضرت معصومه و حضرت نجمه خاتون سلام االله علیهما برگزار شود. 

وي با بیان اینکه در این ایام از حضرت نجمه خاتون سلام االله علهیا کم گفته می شود، افزود: ایشان لیاقت و سعادت داشت که خداوند
از دامن پاکش شخصیت هایی همانند امام رضا علیه السلام و حضرت معصومه (س) را به عالم بشریت هدیه کرد و باید از این بانوي

 
بزرگوار به خوبی یاد شود. 



تولیت آستان مقدس حضرت معصومه(س) با بیان اینکه در ایام تکریم اهل بیت(ع) حتما باید یاد شهیدان از برنامه هاي اصلی ما
باشد، گفت: نه فقط در مراسم عزاداري بلکه در مراسم شادي هم یاد شهدا را نباید فراموش کنیم زیرا شهدا با جدا شدن از لباس تن و

 
نثار خونشان به پاي شجره طیبه اسلام باعث رشد این درخت شدند. 

وي با بیان این که جنگ تحمیلی علاوه بر رویارویی با دشمن براي ما درس همبستگی و اتحاد درونی را داشت، افزود: در جنگ نرم
که بعد از دفاع مقدس با آن مواجه هستیم نیاز به لشکر و سپاه داریم و در این جبهه نیز باید با نام حضرت معصومه (س) گروه هاي

 
جهادي شکل گیرد و با اتحاد و همبستگی میان نیروهاي مختلف به جهاد و ایثار در جبهه فرهنگی پرداخته شود. 

آیت االله سعیدي با بیان اینکه این اقدامات باید در طول سال هم ادامه داشته باشد و منحصر به دهه کرامت نباشد، خاطرنشان کرد: در
این مجموعه باید هم خواهران و هم برادران به صورت جداگانه فعالیت کنند و با مدیریت یکپارچه و با نام حضرت معصومه (س) یک

حرکت ماندگار شکل گیرد و امر به معروف و نهی از منکر و فرهنگ فاطمی ترویج شود./1350/د102/ف



پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا- مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد از
آغاز پرداخت معوقات بازنشستگان صندوق در ماه جدید

 
خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، رضا مسرور در نشست خبري
گفت: از سال 91 تاکنون با توجه به افزایش حقوق سالانه،
معوقه هاي بازنشستگان مانده بود که مجوز هاي لازم را از
مراجع ذیصلاح، سازمان تأمین اجتماعی و سازمان تابع
وزارت کار دریافت کردیم و منابع مالی لازم نیز تأمین شده
است و از ماه جاري معوقه ها را پرداخت می کنیم که در 2

 
تا 3 قسط براي بازنشستگان واریز می شود. 

مدیر عامل صندوق بازنشستگی فولاد گفت: یکی دیگر از برنامه هاي صندوق فولاد، متناسب سازي حقوق بازنشستگان صندوق فولاد

 
است که باید مجوز هاي لازم دریافت و منابع مالی آن تأمین شود که بعد از پرداخت معوقه ها انجام خواهیم داد. 

براي اجراي متناسب سازي حقوق بازنشستگان، 400 میلیارد تومان در سال نیاز است که اگر اجرا شود براساس سابقه بیمه

 
بازنشستگان صندوق به حقوق شان افزوده می شود و رقم این افزایش حدود 400 هزار تومان یا بیشتر است. 

مدیر عامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه باید بخشی از سهام را که در وثیقه است، آزاد کنیم، گفت: یکی دیگر موضوع
هاي مهم صندوق بازنشستگی، توسعه طرح هاي مختلف است، این کار علاوه بر ایجاد درآمد، سودآوري نیز دارد. یکی از طرح هاي
مهم، شرکت سنگ آهن مرکزي است که تا پایان شهریور با حضور رئیس جمهور قرار است افتتاح شود. در این طرح 2 هزار و 600
میلیارد تومان سرمایه گذاري کردیم و راه اندازي این پروژه براي 400 نفر ایجاد اشتغال می کند و ارزش افزوده زیادي براي صندوق

 
خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه یکی از اقدامات صندوق در ماه هاي اخیر، بهینه سازي سبد دارایی شرکت هاي صندوق است، افزود: بخشی از هزینه
هاي صندوق هاي بیمه اي با حق بیمه تأمین می شود، اما صندوق بازنشستگی فولاد 5 هزار بیمه شده دارد و در مقابل 87 هزار نفر
مستمري بگیر از این صندوق هستند. امیدواریم از بخش هاي مختلف به غیر دریافت رد دیون، مانند افزایش بازدهی سرمایه گذاري

 
ها، هزینه هاي مربوطه را تأمین کنیم. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد بیان کرد: 55 درصد سهام شرکت دخانیات براي صندوق بازنشستگی فولاد است. بورسی کردن
شرکت هاي مدیریتی نیز مهم است، بورسی شدن آن ها تأثیر زیادي خواهد داشت، شرکت هایی مانند ذغال سنگ کرمان، سنگ آهن

 
دخانیات و... را باید وارد بورس کنیم. 

وي افزود:برخی شرکت هاي ما آمادگی ورود به بورس را دارند و اقدامات اولیه آن در شرکت سنگ آهن مرکزي انجام شده است و

 
امیدواریم تا ماه هاي آینده شرکت سرمایه گذاري صندوق فولاد را وارد بورس کنیم. 

مسرور افزود: سهم بازار دخانیات کاهش پیدا کرده است، به همین دلیل قصد داریم شرکت دخانیات را وارد بورس کنیم، با این کار

 
علاوه بر ایجاد شفافیت، مشکلات کمبود منابع مالی این شرکت تأمین خواهد شد که تا سال آینده وارد بورس می شود. 



مسرور درباره مشکلات بیمه درمان بازنشستگان ذوب آهن هم گفت: اختلاف نظر هایی در این خصوص وجود داشت که تا پایان سال
98 حل شده بود. اختلافاتی وجود داشت که هزینه هاي درمانی این بازنشستگان را صندوق بازنشستگی فولاد دهد یا خیر، چرا که

 
جزء وظایف صندوق بازنشستگی فولاد تعریف نشده بود. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه یکی از موضوع هاي مهم بحث رفاهی بازنشستگان است، افزود: تفاهم نامه اي با
صندوق کارآفرینی امید داشتیم، تخصیص وام و تسهیلات به بازنشستگان در حال انجام است، همچنین تفاهم نامه اي با معاونت
وزارت کار داریم تا بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد از امکانات وزارت کار استفاده کنند و اعطاي وام خرید خودرو به

 
بازنشستگان انجام شده است. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از صدا و سیما، وي گفت: در حال حاضر قراردادي با شرکت هاي خارجی مانند چین در حوزه هاي
معدنی و فولاد نداریم. اگر قرارداد ایران با چین بسته شود، در این حوزه نیز ممکن است با چین همکاري کنیم، یکی از اقدامات ما این

است که از خام فروشی به سمت تولید محصولی که ارزش افزوده بیشتري دارد برویم و خام فروشی را کنار بگذاریم.



افزایش بنزین دزدي در جایگاه هاي سوخت

شماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

رئیس انجمن شرکت هاي زنجیره اي توزیع فرآورده هاي نفتی گفت: با افزایش تعداد مبتلایان به کرونا و وضع برخی
محدودیت ها براي کاهش تردد، میزان مصرف بنزین در کشور با کاهش 15 درصدي مواجه شده است.

رئیس انجمن شرکت هاي زنجیره اي توزیع فرآورده هاي نفتی گفت: با افزایش تعداد مبتلایان به کرونا و وضع برخی محدودیت

 
ها براي کاهش تردد، میزان مصرف بنزین در کشور با کاهش 15 درصدي مواجه شده است. 

 
انرژي 

ناصر رئیسی فرد با اشاره به آخرین وضعیت میزان مصرف سوخت
در کشور اظهار کرد: با افزایش تعداد مبتلایان به کرونا و وضع
برخی محدودیت ها براي کاهش تردد، میزان مصرف بنزین در

 
کشور با کاهش 15 درصدي مواجه شده است. 

رئیس انجمن شرکت هاي زنجیره اي توزیع فرآورده هاي نفتی
تصریح کرد: با افزایش هشدار هاي ستاد مبارزه با کرونا، رعایت
نکات بهداشتی از سوي مالکان خودرو در جایگاه بیشتر شده

است و در این میان با وجود عدم حمایت شرکت پخش فرآورده هاي نفتی جایگاه داران اقدام به تهیه مواد ضدعفونی و دستکش هاي

 
یکبارمصرف براي سوخت گیري ایمن کردند. 

وي ادامه داد: مسئله بنزین دزدي از گذشته وجود داشته، اما طی هفته هاي گذشته روندي صعودي داشته است و این موضوع زیان

 
فراوانی را به جایگاه داران تحمیل کرده است. 

رئیسی فرد ادامه داد: بار ها از سوي جایگاه داران طرح مبنی بر اتصال کارت سوخت به کارت بانکی ارائه شده است، اما به دلیل

 
اجرایی نشدن آن شاهد بنزین دزدي در جایگاه هاي سوخت هستیم. 

رئیس انجمن شرکت هاي زنجیره اي توزیع فرآورده هاي نفتی بیان کرد: افزایش کارمزد جایگاه داران در حد حرف مانده و با وجود

 
افزایش هزینه هاي خدمت رسانی اقدامی براي افزایش کارمزد 3 درصدي جایگاه داران صورت نگرفته است. 

وي افزود: شرایط سختی براي جایگاه دارن سوخت ایجاد شده و با وجود احساس مسئولیت اجتماعی جایگاه دارن، فعالان این بخش

 
در معرض حذف تدریجی از چرخه فعالیت هستند. 

رئیسی فرد عنوان کرد: مشکلات اقتصادي جایگاه داران نیازمند افزایش کارمزد آنها و یا پرداخت تسهیلات مالی براي احیاي دوباره



 
این بخش است. 

رئیس انجمن شرکت هاي زنجیره اي توزیع فرآورده هاي نفتی بیان کرد: بحث معطلی در جایگاه ها براي سوخت گیري به مشکلات
کارت سوخت باز می گردد که در صورت جمع آوري کارت هاي سوخت و اتصال کارت سوخت به کارت بانکی روند سوخت گیري

 
تسریع خواهد یافت. 

وي افزود: افزایش تعداد جایگاه سوخت مشروط به اصلاح اقتصادي جایگاه دارن است و اگر افزایش جایگاه باعث افزایش خدمت رسانی
و اشتغال شود اقدام مناسب است، اما باید به شرایط اقتصادي جایگاه دارن نیز توجه شود.



از 67 ماده معدنی شناخته شده در کشور، 52 ماده معدنی در استان

آذربایجان شرقی داریم

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی در ادامه با اشاره به ضرورت احصاء نیازها، استفاده از تکنولوژي
و روش هاي نوین علمی و دوستدار طبیعت در حوزه معادن و صنایع معدنی، گفت: از 67 ماده معدنی شناخته شده در کشور،

52 ماده معدنی در استان داریم و این امر نشان دهنده غناي آذربایجان شرقی در ...

اقتصادگردان- حبیب امین زاده در دیدار با اعضاي هیئت مدیره انجمن جوانان کارآفرین استان، افزود: آذربایجان شرقی داراي
ظرفیت عظیمی از ذخایر معدنی است و بهترین و ایمن ترین راهبرد مقابله باتحریم هاي ظالمانه دشمن، برنامه ریزي براي استحصال

 
و فرآوري منابع استخراج شده در استان با هدف ایجاد ارزش افزوده، اشتغال و افزایش صادرات و بهره وري می باشد . 

وي همچنین با اشاره به بخشی از اقدامات موفق استان در مقابله با شیوع بیماري کرونا، گفت: همزمان با شیوع این بیماري، جامعه
بزرگ صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی با راه اندازي 8 واحد تولید ماسک و طراحی و تولید 38 دستگاه ماسک زنی و ارسال به

 
سایر شهرهاي کشور پیشگام جهش تولید در کشور بوده اند . 

امین زاده با تبیین اقدامات سازمان صمت استان در مواجهه با بیماري کرونا، اضافه کرد: با تغییر خطوط تولید مواد ضد عفونی کننده
و تأمین مواد اولیه مورد نیازتولید کنندگان استان، به عنوان استان معین در تأمین الکل محلول هاي ضدعفونی کننده براي 10 استان

 
دیگر کشور، برنامه ریزي و اقدام کردیم . 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی از آغاز به کار 4 واحد تولید الکل در آبان ماه سال جاري به منظور
تأمین و تولید مواد اولیه مورد نیاز صنایع تولید محلول هاي ضدعفونی کننده و ملزومات بهداشتی خبر داد و افزود: با مشارکت و
همراهی متخصصان دانشگاهی استان توانستیم مواد ضدعفونی غیر حلال الکل با فناوري نانو ذرات با حلال آب تولید نموده و با فزایش

 
ظرفیت تولید علاوه بر تأمین نیاز داخلی، صادرات این محصولات را نیز داشته باشیم . 

امین زاده ضمن تأکید بر حمایت همه جانبه سازمان صمت استان از ظرفیت علمی جوانان متخصص، متعهد و توانمند براساس منویات
مقام معظم رهبري در گام دوم انقلاب، گفت: حضور جوانان در فعالیت هاي اقتصادي و عرصه تولید فرصتی بزرگ براي هر منطقه می

 
تواند باشد و در سال جهش تولید نیز نگرش تولید محور و اعتماد ساز به جوانان اثربخش ترین حرکت در مسیر توسعه می باشد . 

وي توجه بیشتر فعالین اقتصادي جوان به سرمایه گذاري در صنایع دانش بنیان، تطبیق صنعت با شرایط روز جامعه و ارتباط مستمر
صنعت و دانشگاه را لازمه امروز کشور دانست و افزود: جوانان کارآفرین و متخصصان دانشگاهی با تسریع در احصاء نیازمندي هاي
استان در زمینه هاي مختلف با در نظر داشتن تمامی جوانب فنی و اقتصادي موضوعات به رونق چرخه تولید کمک کنند و اصلاح

 
فرایند و ساختارتولید را در جهت افزایش بهره وري به کار گیرند . 

در ادامه نشست مشترك رئیس سازمان صمت آذربایجان شرقی با انجمن جوانان کارآفرین استان، حاضرین در جلسه به بیان



دیدگاهها، نظرات و پیشنهادات خود در عرصه هاي متنوع و گسترده صنعت، معدن و تجارت و چالش و راهکارهاي پیش رو پرداختند
.



شمار جایگاه هاي سوخت استان کرمانشاه به 155 باب رسید

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه کرمانشاه، از افتتاح یکصدوپنجاه وپنجمین جایگاه عرضه سوخت در این
استان خبرداد.

اقتصادگردان- به نقل از شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه کرمانشاه، فریدون یاسمی گفت: جایگاه دومنظوره بنزین و
نفت گاز «زیتون» در زمینی به گستردگی 5 هزار مترمربع و با سرمایه گذاري بخش خصوصی در شهرستان قصرشیرین احداث شده
است. به گفته وي، این جایگاه افزون بر اشتغال زایی مستقیم براي 5 نفر، داراي 16 نازل عرضه بنزین و نفت گاز است که حدوداً در

 
طول شبانه روز امکان سوخت رسانی به 600 خودرو وجود دارد. 

منطقه کرمانشاه یکی از مناطق سی و هفت گانه شرکت ملی پخش است که با 155 جایگاه عرضه سوخت و 6 ناحیه در شهرهاي
مرکزي (کرمانشاه)، قصرشیرین، اسلام آباد، سقز، پاوه و کنگاور، وظیفه تأمین سوخت مردم این استان را به عهده دارد.



از واردات برنج جلوگیري کنید

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/05/01

نماینده مردم رشت از وزیر جهاد کشاورزي خواست حال که فصل برداشت محصول برنج است براي حمایت از کشاورزان از
واردات این محصول جلوگیري کند.

اقتصادگردان- محمدرضا احمدي نماینده مردم رشت در مجلس در تذکر شفاهی جلسه علنی امروز مجلس، خطاب به وزیر جهاد
کشاورزي گفت: فصل برداشت محصول برنج کشاورزان آغاز شده است، به همین جهت وزیر نباید اجازه دهد با واردات برنج طعم
شیرین بهره برداري براي کشاورزان هنگام برداشت با واردات به تلخی مبدل شود. وي افزود: در خصوص زباله در منطقه سراوان گیلان

 
از مسئولان تقاضا می کنم به داد مردم رنج کشیده حوزه انتخابیه برسند و این غده سرطانی را از منطقه برچینند. 

احمدي عنوان کرد: دولتمردان و مسئولین در خصوص این گرانی افسارگسیخته که دامن مردمان را گرفته است با همت اقدامی انجام
دهید، اشتغال و ازدواج جوانان را دریابید که همتی بلند نیاز دارد، همچنین به داد کارگران و کارگران شرکتی و فرهنگی که در حق

 
آن ها جفا شده است برسید. 

وي خطاب به وزیر نیرو گفت: به داد مردم استان گیلان که از قطعی مکرر برق آسیب هاي زیادي دیده اند برسید.



مدیران ظرفیت هاي توسعه گلستان را جدي بگیرند

منبع: ایرناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/05/01

گرگان - ایرنا - استاندار گلستان گفت که این استان با امکاناتی از جمله زمین هاي مستعد، میانگین بارندگی سالانه 450
میلیمتر و وجود نیروي انسانی جوان، ظرفیت فراوانی براي جهش اقتصادي دارد که رسیدن به این هدف نیازمند هم افزایی

بیشتر مدیران براي استفاده از این ظرفیت ها است.

گرگان - ایرنا - استاندار گلستان گفت که این استان با
امکاناتی از جمله زمین هاي مستعد، میانگین بارندگی
سالانه 450 میلیمتر و وجود نیروي انسانی جوان، ظرفیت
فراوانی براي جهش اقتصادي دارد که رسیدن به این هدف
نیازمند هم افزایی بیشتر مدیران براي استفاده از این

 
ظرفیت ها است. 

هادق حق شناس روز چهارشنبه در شوراي مهارت گلستان
اظهار داشت: یکی از راه هاي رسیدن به توسعه، سرمایه

گذاري در حوزه نهضت مهارت آموزي است تا ضمن رفع دغدغه اشتغال جوانان، بهره وري از امکانات در اختیار نیز افزایش یافته و

 
تاثیر مثبت آن در اقتصاد منطقه مشهود باشد. 

وي با بیان این که نرخ بیکاري 2 رقمی این استان با وجود امکانات و ظرفیت هاي موجود قابل قبول نیست، تاکید کرد: سرمایه گذاري
در حوزه مهارت آموزي با همکاري دستگاه هاي مرتبط به ویژه فنی و حرفه اي و هنرستان ها و مراکز آموزش عالی، تحقق این هدف

 
را امکان پذیر می کند. 

استاندار گلستان افزود: هدف گذاري امسال استان ایجاد 30 هزار فرصت شغلی است و بی شک مبناي ایجاد شغل در بنگاه هاي

 
اقتصادي افزایش بهره وري همراه با مهارت خواهد بود. 

مدیرکل فنی و حرفه اي گلستان نیز در این جلسه بر ضرورت سرمایه گذاري بیش از گذشته در حوزه مهارت آموزي با توجه به وجود

 
604 هزار جمعیت فعال در استان تاکید کرد. 

سید ابوالفضل حسینی طلب پیشنهاد کرد تقاضا سنجی دستگاه ها در حوزه مهارت آموزي، اولویت قرار دادن پرداخت تسهیلات
اشتغالزایی به مهارت آموزان، توجه ویژه در تکمیل طرح هاي فنی و حرفه اي و الزام دستگاه هاي دولتی به پیوست نیروي انسانی

 
جدي گرفته شود. 

گلستان یک میلیون و 869 هزار نفر جمعیت دارد و بخش عمده فعالیت هاي اقتصادي این استان به ترتیب در بخش هاي خدمات،
کشاورزي و صنعت است. 



 
برچسب ها 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- اشتغال زایی 

 
- مهارت اموزي 

- گلستان



مصرف بیش از 7 میلیارد متر مکعب گاز در نیروگاه هاي استان در سال 98

منبع: دیده بان فرداشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، مطلب با بیان این که تمامی نیروگاه هاي استان از گاز طبیعی استفاده می کنند، گفت:
مصرف گاز نیروگاه ها در سال گذشته...

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، مطلب با بیان این که
تمامی نیروگاه هاي استان از گاز طبیعی استفاده می کنند،
گفت: مصرف گاز نیروگاه ها در سال گذشته به 7 میلیارد و
125میلیون مترمکعب رسید و گازرسانی صحیح و به موقع
به نیروگاه هاي استان و تأمین گاز آنها، مصرف سوخت

 
مایع را در نیروگاه ها به صفر رسانده است. 

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان،
مهندس علوي در حاشیه مجمع عمومی عادي سالیانه شرکت ملی گاز ایران، با تأکید بر اینکه مصرف گاز، سبب کاهش میزان آلودگی
هوا می شود، اظهار کرد: مصرف سوخت مایع آلایندگی زیادي به همراه دارد، اما جایگزین شدن گاز، علاوه بر آثار زیست محیطی

 
مطلوب، می تواند در اقتصاد کشور نیز سهم بسزایی داشته باشد. 

وي ، تصریح کرد: سهم گاز در سبد انرژي استان رو به افزایش است، به طوري که هم اکنون 70 درصد سبد انرژي به گاز اختصاص

 
دارد. 

مهندس علوي با بیان اینکه یکی از سیاست هاي مهم این شرکت، بهره مندي تمامی صنایع سطح استان از گاز طبیعی در راستاي
کمک به سطح اشتغال و تولید در استان و همچنین کاهش میزان آلودگی محیط زیست می باشد، گفت: بالغ بر 59 شهرك صنعتی و

 
8 هزار و 600 واحد صنعتی در استان از نعمت گاز برخوردارند. 

این مقام مسئول با بیان اینکه هم اکنون حجم قابل توجهی از گاز، میانگین 58 میلیون مترمکعب در روز، در استان مصرف می شود،
گفت: این حجم مصرف گاز، صنایع را از مصرف سوخت مایع بی نیاز کرده و این در حالی است که اگر صنایع و نیروگاه ها به جاي

 
استفاده از گاز، از سوخت مایع استفاده می کردند، مسلماً یک فاجعه زیست محیطی شدید به وجود می آمد. 

وي، میانگین مصرف روزانه گاز طبیعی صنایع عمده و فوق عمده استان را در سال گذشته، 42 میلیون مترمکعب عنوان کرد و توضیح
داد: از این میزان، میانگین مصرف روزانه گاز در صنایع سیمان یک میلیون و 799 هزار مترمکعب، فولاد 11میلیون و 682

 
هزارمترمکعب و نیروگاه ها 16 میلیون و 850 هزار مترمکعب بوده است. 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، اظهار کرد: در حال حاضر، بیش از یک میلیون و 878 هزار مشترك گاز در سطح استان داریم



 
که از این میزان، بالغ بر 48 هزار و 142 مشترك، طی سال 98 به تعداد مشترکین این استان اضافه شده است. 

 
وي، ادامه داد: تاکنون، 110 شهر و یک هزار و 60 روستا از نعمت گاز طبیعی بهره مند شده اند. 

علوي، از اجراي بیش از 600 کیلومتر شبکه گذاري طی سال 98 خبر داد و افزود: با اجراي این حجم شبکه در بخش خانگی، صنعتی

 
و عمومی، در حال حاضر، بیش از 26 هزار و 526 کیلومتر شبکه گاز در سطح استان اصفهان اجرایی شده است. 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، اجراي حدود یک میلیون و 100 هزار انشعاب، 2 هزار و 564 ایستگاه تقلیل فشار و391 ایستگاه
حفاظت از زنگ، 156 جایگاه CNG و یک هزار و 111 کیلومتر خط انتقال را از دیگر خدمات گازرسانی در سطح استان برشمرد و
افزود: در حال حاضر، 99٫5 درصد استان شامل 99٫08 درصد جمعیت روستایی و 99٫78 درصد جمعیت شهري استان از نعمت گاز

طبیعی برخوردارند.



عدم همکاري بنگاه هاي صنعتی به نیازهاي شغلی آینده هرمزگان

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/05/01

در مراکز علمی کاربردي عموما به نیازسنجی آموزشی و
شغلی پرداخته وسپس درخواست رشته ارائه می شود که
یکی از مهمترین مشکلات مربوط به نیازسنجی می توان به
عدم همکاري شرکت ها و بنگاه هاي صنعتی نسبت به

 
نیازهاي شغلی آینده اشاره کرد. 

به گزارش صبح ساحل، رئیس دانشگاه جامع علمی
کاربردي استان هرمزگان در گفتگو با خبرنگاران با بیان
این مطلب ادامه داد: تمام سعی و تلاش هاي که در این

مورد تاکنون انجام شده اما نتیجه چندانی نداشته است. دکتر موسی جاودان افزود: پذیرش رشته ها در مراکز اگر بر مبناي اعلام نیاز
بنگاه هاي اقتصادي باشد می توان بر اساس نیاز بنگاه هاي صنعتی نیروي متخصص را تربیت کرد به طوري که دوره نظري و کلاس
درس را در دانشگاه و دوره کاربینی و کارورزي را که بالغ بر 500 ساعت است در همان بنگاه صنعتی کار یاد می گیرد. به گفته وي
،افراد پس از فراغت از تحصیل به عنوان یک فرد کاردان، کارشناس و مطلع وارد عرصه صنعت می شود که از جمله فواید آن کاهش
دانش آموختگان بیکار و هم تربیت نیروي کارآمد می باشد. جاودان یادآور شد: باید رسانه ها به این موضوع ورود کنند که به چه
دلایلی صاحبان صنایع تاکنون حاضر به این همکاري نشدند ،نیازهاي خود را پیشاپیش اعلام نمی کنند و بعد از گذشت مدتی از نبود

 
نیروي مخصص بومی گله مند هستند . 

فاکتورهاي نیازسنجی رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان در خصوص نیازسنجی رشته هاي مورد نظر گفت:نیاز
سنجی شغلی و آموزشی که نیاز به چند فاکتور دارد از جمله افراد متخصص، هزینه لازم، ثبات و پایداري در برنامه هاي اقتصادي،
فرهنگی، اجتماعی و شغلی.اگر این فاکتورها نباشد نیازسنجی چه مشکلی را حل می کند. البته نیاز سنجی هاي جزیی، غیر استاندارد

 
و تبلیغاتی می شود که با توجه به عوامل ذکر شده نمی توان از آن بهره اي کسب کرد. 

پیگیرهاي ایجاد رشته هاي مورد نیاز نفت و گاز رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان درپاسخ به سوال صبح ساحل
درخصوص تدریس رشته هاي گاز و نفت در این دانشگاه با توجه به اینکه هرمزگان یکی از قطبهاي مهم صنعت نفت تبدیل شده است
گفت: به نیاز وافر رشته هاي مربوط به صنایع نفت و گاز از جمله در مناطق سواحل مکران که در حال گسترش است اطلاع داریم.، در
این مورد سال گذشته پیگیري هاي انجام شد و حتی شرکتی مقرر بود تقاضاي مرکز علمی کاربردي ارائه بدهد اما به دلایلی این کار
به انجام نرسید .دکتر جاودان افزود: براي این رشته می بایست درخواستی از سوي یک شرکت یا صنعت صاحب ، به ما ارائه شود که با

 
جدیت موضوع را پیگیري خواهیم کرد. 

رشته هاي جدید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان رشته هاي کاردانی فنی آسانسور، کاردانی فنی شیلات_ صید و بهره



برداري میگو، کاردانی حرفه اي گردشگري و محصولات امور دامی و برخی از رشته هاي نسبتا جدید مراکز علمی کاربردي خواند.
جاودان در رابطه با سطح بندي مدرسین گفت: مقرراست از مهر امسال بر اساس مقطع تحصیلی، معدل، تالیف و ترجمه، ثبت اختراع،
مشارکت در کارآفرینی و کارآفرین بودن و کیفیت تدریس بر اساس ارزشیابی هاي انجام شده مدرسین مراکز علمی کاربردي ( االف،
ب، ج و د) سطح بندي می شوند.وي تصریح کرد: سطح "الف" حق التدریس بیشتر دارد و سطح "د"در صورت عدم بهبود وضعیت،

 
براي ترم هاي بعد اجازه تدریس در مراکز علمی کاربردي نخواهد داشت. 

 
 .

آماده کردن نیروي انسانی براي ورود به بازار کار رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان که به تشریح ماموریتهاي این
مرکز دانشگاهی می پرداخت با بیان اینکه در حوزه گسترش وبرنامه ریزي درسی:،دانشگاه جامع علمی کاربردي با هدف اصلاح هرم
شغلی و تربیت نیروي انسانی ماهر در سال 1370 تاسیس شده است گفت: این دانشگاه با توجه به رسالت خود مبنی بر آموزش و
پژوهش در مرزهاي فناوري، آماده کردن نیروي انسانی براي ورود به بازار کار، افزایش توان علمی و تخصصی شاغلین بخش هاي
مختلف صنعت، مدیریت و خدمات اجتماعی، فرهنگ و هنر کشاورزي و هم چنین به دلیل تفاوت با آموزش هاي رایج دانشگاهی و

 
بومی کردن دانش منطقه اي نسبت به طراحی و تدوین رشته هاي مورد نیاز جامعه اقدام می کند . 

دلایل کاهش تعداد دانشجو دکتر جاودان دلایل کاهش تعداد دانشجو در این مرکز گفت : مراکز علمی کاربردي در سال 98 در بیش
از 100 کد رشته اقدام به پذیرش دانشجو داشته و بیشترین سهم پذیرش دانشجو در گروه مدیریت و خدمات اجتماعی و صنعت بوده
است ،با توجه به مصوبه شوراي عالی اداري مبنی بر انحلال مراکز علمی کاربردي وابسته به دستگاه هاي اجرایی ،مرکز علمی کاربردي

 
جهاد کشاورزي و فرهنگ و هنر تعطیل شدند و این موجب کاهش دانشجو در گروه کشاورزي و فرهنگ و هنر شده است. 

نحوه جذب مدرسان رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان در مورد نحوه جذب مدرسان در دانشگاه جامع علمی کاربردي
توضیحاتی ارائه کرد و گفت : دراین دانشگاه سه گروه مدرس ( آموزشی، معارف و خبره یا تجربی) داریم که نحوه جذب آنها با هم
متفاوت است.مدرسان آموزشی از طریق فراخوان برگزیده می شوند . جاودان افزود:اولین دوره فراخوان در سال 95 برگزار شده است
فراخوان دوم در سال 97، فراخوان سوم در سال 98 که با توجه به وضعیت پیش آمده در کشور هنوز به پایان نرسیده و فعلاً در مرحله
برنامه ریزي براي برگزاري مصاحبه کارگروه تخصصی می باشد . وي ادامه داد: پس از برگزاري جلسات مصاحبه علمی و تخصصی و
برگزاري دوره آشنایی با نظام علمی کاربردي و روش و فنون تدریس ، تا شهریور کد مدرسی این دسته از مدرسان صادر خواهد شد.
این مقام مسوول تصریح کرد: فراخوان 99 مقرر شده است در شهریورماه اعلام و تا قبل از ترم بهمن کد مدرسان فراخوان 99 صادر
شود ،مدرسانی که در فراخوان تدریس شرکت می کنند باید به غیر از شرایط عمومی شرایط اختصاصی از قبیل داشتن سن بین 28
سال تا 75 سال. داراي معدل ارشد یا دکتري بالاي 16 مرتبط بودن مدرك تحصیلی با گروه درس انتخابی و نیز همسان بودن مدرك
دو مقطع تحصیلی را نیز باید داشته باشند.به گفته جاودان ،مدرسان گروه معارف که از بین دو گروه مدرسان معارف داراي مجوز از
نهاد نمایندگی و یا فارغ التحصیلان سطح سه دانشگاه در رشته هاي معین و در فراخوان اعلامی توسط نهاد نمایندگی دانشگاه جذب
می شوند باید در سن زیر 45 سال باشند مجموع معدل دو مقطع تحصیلی نباید از 16 کمتر باشد. افرادي که داراي مجوز از نهاد
نمایندگی استانی یا کشوري باشند پس از گذراندن دوره آشنایی با نظام علمی کاربردي ،کد مدرسی صادر خواهد شد و افرادي که

 
مجوز ندارند بایستی در جلسات مصاحبه شرکت و مراحل فراخوان را طی نمایند. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 



 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند
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70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند 

تابناك/رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با بیان اینکه
آموزش هاي این دانشگاه منجر به اشتغال و کارآفرینی می شود،
گفت: بر اساس نظرسنجی هاي انجام شده افزون بر 70 درصد از
فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می

 
شوند که البته در برخی رشته ها تا بالاي 90 درصد است. 

دکتر رسول شمشادي روز چهارشنبه در نشست خبري در جمع
خبرنگاران رسانه هاي گروهی استان گیلان در رشت افزود:
دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه دولتی است که در عرصه مهارت
آموزي و کارآفرینی خدمت می کند، خروجی هنرستان ها ورودي

 
هاي دانشگاه فنی و حرفه اي هستند. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاهی مهارت محور و بر پایه دروس عملی و کارگاهی است، اظهار داشت: سابقه دانشگاه
فنی و حرفه اي به بیش از نیم قرن می رسد و دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان نیز یکی از قدیمی ترین مراکز آموزش علی فنی و حرفه

 
اي کشور است که قدمت آن با دانشگاه فنی و حرفه اي کشور سنجیده می شود. 

شمشادي خاطر نشان کرد: بناي دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با دانشکده شهید چمران رشت به سال 1346 می رسد که آغاز
آن با رشته هاي برق مکانیک و ساختمان بوده و با نام انستیتو تکنولوژي شناخته می شد و یکی از مراکز بنام و صاحب ایده در این

 
رشته ها است. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان داراي هفت دانشکده و آموزشکده و افزون بر هشت هزار دانشجوي پسر و دختر است،
اضافه کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي استان داراي 6 واحد دانشگاهی پسران و یک واحد آموزشکده دختران در حال تحصیل است که به

 
لحاظ آماري حدود 70 درصد پسران هنرستانی و 20 درصد دختران جذب این مراکز دانشگاهی می شوند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان بیان داشت: این دانشگاه داراي 112 کارگاه و آزمایشگاه، یک هزار و 500 مدرس، حدود

 
50 عضو هیات علمی، نزدیک 55 دوره کاردانی، 33 کد رشته و محل رشته کارشناسی داریم. 

وي اظهار داشت: رسالت اصلی دانشگاه فنی و حرفه اي در کشور و این استان را تربیت نیروي ماهر کارآمد خودکفا براي صنعت ،
اصناف و سایر موارد عنوان و اظهار کرد: به همین واسطه رسالت این دانشگاه اهمیت دو چندان پیدا می کند و این مهم در این برهه از



زمان براي کشور حیاتی است، اگر نیروي کافی در اختیار صنعت قرار گیرد و فاصله بین دانشگاه و صنعت کم شود موتور محرك

 
اقتصاد تولید نیر به حرکت در می آید. 

وي در ادامه سخنانش با اشاره به تعامل خوب دانشگاه فنی و حرفه اي با صنعت اضافه کرد: این دانشگاه با تعامل خوبی که با صنعت و
آموزش و پرورش دارد هر ساله با رصد و پایش اطلاعات جدید دانش آموزي و صنایع و اصناف سعی بر تعریف رشته مورد نیاز بازار کار

 
دارد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان خاطر نشان کرد: در سال 98 بازنگري در سرفصل دروس دانشگاه فنی و حرفه اي انجام

 
شد که این استان سرگروه نساجی کشور بوده که این بازنگري با رویکرد 70 درصد دروس به صورت عملی است. 

وي با اشاره به این که آموزشکده بندرانزلی به عنوان قطب دریایی و یکی از چهار مرکز دانشکاهی کشور در توسعه رشته هاي فنی و
حرفه اي در زمینه دریایی است، اظهار داشت: دانشکده شهید چمران رشت به عنوان قطب نساجی سعی در احیاء و به روز کردن این

 
صنعت به صورت آکادمیک است. 

وي با بیان اینکه بیشتر مراکز دانشگاهی دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان بنا به منطقه و بوم در شاخه اي از فنی و حرفه اي سرآمد و
زبانزد هستند، خاطر نشان کرد:در دانشکده صومعه سرا صنایع چوب ، رستم آباد صنایع فلزي و مکانیک، آموزشکده دختران گرافیک و
طراحی دوخت سرآمد دانشگاه هاي استان در این زمینه بوده، ضمن اینکه سایر مراکز نیز به فراخور منطقه در برخی از رشته هاي

 
دیگر در پهنه اي از وسعت استان در حال انجام امور محوله هستند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان از احیاء هنرستان نساجی در این استان خبر داد و اظهار داشت: این کار با امضاء تفاهمنامه
آموزش و پرورش ، دانشگاه فنی و حرفه اي ، انجمن مدیران صنایع استان و انجمن تخصصی صنعت نساجی احیاء خواهد شد.



صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است

منبع: آفتابشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/05/01

زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از راهکارهایی
است که به کاهش پسماند کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه هایی از حضور

مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. رییس اداره محیط زیست ...

زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و
بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از راهکارهایی است که به کاهش پسماند
کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه
هایی از حضور مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل
می کنند. رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن ابراز تاسف
نسبت به وضعیت صنعت بازیافت کشور گفت: واقعیت این است که در حال
حاضر صنعت بازیافت کشور در دست عده اي دلال است که اجازه نمی دهند

 
اقدامات مناسبی در زمینه بازیافت پسماند صورت گیرد چراکه به نظر می رسد سود عده اي در این بی نظمی است. 

آفتاب نیوز : فاطمه اکبرپور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان و
پیمانکاران غیر رسمی تفکیک، جمع آوري و حتی بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این اشخاص بر این است که تا حد
امکان از محل دفع زباله درآمدزایی کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف
و گام اصلی در فرایند بازیافت باشد بنابراین این نوع نگاه به فرایند بازیافت به یک ذهنیت بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي

 
اجازه ندهند که مدیریت و بازیافت پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

 
مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسد 

اکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و
اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از
چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به طورقطع فرایندي هم براي بازیافت

 
وجود نخواهد داشت. 

وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا



پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی

 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 

 
ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور اظهار کرد : در حوزه پسماند
باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این زمینه
باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار صنعتگران

 
بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

 
مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیست 

رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان حفاظت محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی
پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت محیط زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است
بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما در عین حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا
حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره سازي، پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی
در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف کرده است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها
برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف شهرداري ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي

 
صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را
موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این



کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 

وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید
اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در
نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

مداومی در این زمینه باشیم.



کار آفرینی جوان ایرانی در صنعت کالاي خواب و دکوراسیون

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/05/01

صنعت نساجی ، کالاي خواب و دکوراسیون مربوطه جزو صنایع پر طرفدار در بین تولید کنندگان این صنعت بوده است. با
این وجود در سالهاي اخیر همانگونه که میزان تولید کنندگان کالاهاي این رشته افزایش یافته گاهی شاهد افت کیفی از

لحاظ کیفیت محصول و جذابیت محصولات شده ایم . علت آن نیز به گفته صاحبان این رشته ...

 
 

همچنین کالاهاي وارداتی این رشته نیز با توجه به محدودیت هاي وارداتی و افزایش قیمت ارز از قیمت بسیار بالایی برخوردار
گردیده.حال تولید کنندگان صنعت کالاي خواب و دکوراسیون رسالت بزرگی در تامین نیاز هاي جامعه دارند.تولید کنندگانی که

 
علاوه بر تولید کالاي با کیفیت ، می بایست همپاي استاندارد هاي طراحی صنعتی این محصولات در سطح جهانی بکوشند. 

 
)هِرمُدر ؛ برندي ایرانی در صنعت کالاي خواب و دکوراسیون ( 

گروه صنعتی هرمدر که این روزها مورد استقبال بسیاري از هم وطنان قرار گرفته است ، از تولید کنندگان این صنعت می
باشد.موسس و مدیر عامل آن جوانی 26 ساله است که با اتکا به نیروي انسانی جوان ، توانسته محصولاتی همپاي استانداردهاي جهانی

 
و با طراحی منحصر به فرد خلق کند.حال گفت و گویی با میلاد گلابدار موسس گروه صنعتی هرمدر خواهیم داشت. 



 
 

آقاي گلابدار هرمدر از کجا شکل گرفت ؟ هرمدر اساسا از تجربه و علاقه ي شخصی به طراحی و تصویر سازي شروع شد و پس از آن
شاخه اي صنعتی به خود گرفت . رشد و تمایز آن در درجه اول از نظر بنده طراحی محصولات نسبت به کالاهاي موجود در بازار و در
درجه دوم تمرکز بر کیفیت محصول مطابق با استاندارد هاي جهانی بوده است. تحصیلات آکادمیک شما با فضاي فعالیت اکنون شما
همخوانی داشته است؟ نمی توان گفت بی تاثیر بوده ، اما بنده دانشجوي انصرافی از دانشگاه هستم و صرفا فعالیت تجربی موجب
شکل گیري این روند شده است. انصراف تحصیلی از دانشکده هنرهاي زیبا دانشگاه تهران و ورود به صنعت کالاي خواب ! راجع به این
مورد براي ما توضیح دهید ؟ راستش دلایل خیلی زیادي براي اون تصمیم بود که خارج از گفت و گوي ماست . بنده هیچکس را
تشویق به انصراف از تحصیل نمی کنم اما فضاي دانشگاهی در زمان ورودي ما بسیار منفعل بود و این انفعال مطابق میل شخصی بنده
نبود . نیاز به فضایی پویا و هدفمند داشتم و بیش از این امکان ادامه تحصیل در دانشگاه را نداشتم.در واقع تحصیل دانشگاهی بیشتر
بهانه اي براي فعالیت تجربی است. بعد از انصراف از دانشگاه چه اقداماتی انجام دادید ؟ بعد از انصراف از دانشگاه مدت زیادي زمان برد
تا هرمدر تاسیس شود . انجام کارهاي گرافیکی آشنایی به مسایل مربوط به بافندگی و منسوجات و ... تجربه هاي که در این بازه

 
کسب کردم تاثیر بسیار زیادي در ادامه مسیرم داشت. 

 
 

هرمدر به چه معناست؟ هرمدر از اساطیر ناحیه اسکاندیناویست و علت نام گذاري آن علاقه شخصی بنده به فرهنگ و هنر آن است. به
نظر شما چه ویژگی هایی موجب استقبال عمومی از محصولات شما گردیده است؟ در درجه اول ، مشتري در هرمدر با سبک جدیدي
از چیدمان و طراحی دکوراسیون مواجه می گردد.طراحی محصولات ساده است اما این سادگی خسته کننده نیست و چشم همیشه



براي دیدن آن در چرخش است.در درجه دوم جنس جدید و متمایز آن از سایر تولیدات این رشته است که کیفیت و مقاومت بسیار
بالایی دارد و در آخر تمام فرآیند تولید ، از مواد اولیه تا محصول نهایی کاملا ایرانیست و توسط نیروي جوان ایرانی تولید می گردد که
این باعث افتخار ماست. به نظر شما مشتري با مواجه شدن با یک کالاي ایرانی هنوز پذیرش آن را نسبت به محصول خارجی پیدا
کرده است؟ کاملا همینطور است . بسیاري از مشتریان ما چه در صفحات مجازي و چه در فروشگاه ها بازخورد فوق العاده به ما داده
اند.بسیاري از آنها هنگام اینکه متوجه می شوند کالاي ما یک کالاي ایرانیست هیجان زده می شوند و فیدبک بسیار خوبی به ما می

 
دهند. 

 
 

آیا در زمینه صادرات کالا اقدامی نموده اید ؟ متاسفانه با توجه به شرایط موجود هنوز این اقدام با محدودیت هاي زیادي رو به روست
اما مشتریان خارجی بسیاري داشته ایم که پیشنهاد همکاري داده اند. رقباي شما در این صنعت چگونه بازخوردي نسبت به فعالیت
شما دارند؟ به هرحال تمام تولید کنندگان سعی در ارایه کالاي با کیفیت و جذب مشتري دارند و این براي این صنعت با توجه به
محدودیت هاي واردات بسیار قابل تحسین هست و همکاري ها بسیار دوستانه است.هرچند متاسفانه بسیاري دیگر از تولید کنندگان
نسبت به کپی کردن طراحی مدل هاي محصولات اقدام می کنند که از نظر بنده سازنده نیست. قطعا هر سلیقه اي مشتري و بازار
مربوط به خودش را کسب می کند و این اقدام کپی کردن علاوه بر آن که ذهنیت مشتري را نسبت به محصول اصلی ، دچار خدشه
می کند ، موجب عدم بازدهی بیشتر در این صنعت می گردد. یعنی می فرمایید رقابت تخریبی اتفاق می افتد ؟ نمی توان گفت

 
تخریب. در هر حال رقابت ها گاهی منجر به اقداماتی منفی می گردد که بسیار بی فایده است. 



 
 

بحث اشتغال زایی و کار آفرینی در هم نسل هاي شما که به نوعی دهه هفتادي محسوب می شوند چگونه است؟ ببینید معمولا انسان
، دوستانی که در کنار خودش داره هم فکر و هم جهت با خودش هستند . من هم به نوعی دهه هفتادي محسوب می شوم و دوستان
و اطرافیانم غالبا در فکر ایجاد کسب و کاري نوپا و استارت آپ ها هستند.چیزي که درون همه ي آنها کاملا محرز هست شخصیت
جست و جو گر با افکار بزرگ است. عملگرایی آن ها با ایجاد انگیزه محقق می شود و مطمئنا وقتی دست به عمل بزنند با توجه به
ویژگی هاي شخصیتی که مطرح شد می توانند به سرعت بدرخشند و اتفاقات بزرگی را رقم بزنند. بیشتر راجع به چالش هاي
کارآفرینی و تولید صنعتی براي ما توضیح دهید. به هر حال هر واحد تولیدي و صنعتی چالش هاي مخصوص به خود را دارد . اولین
چالش مهم ما در حال حاضر قیمت گذاري محصولات است . همانطور که می دانید با توجه به شرایط حاکم اقتصادي ، تامین مواد
اولیه با قیمت بالا موجب می گردد قیمت نهایی کالا نیز افزایش یابد . از این جهت تنها هدف مهم ما قیمت گذاري متناسب براي
خرید تمام اقشار جامعه است. بحث قیمت گذاري شد این سوال مهم پیش میاد که تفاوت قیمت محصولات شما با محصولات خارجی
تا چه مقدار متفاوت است؟ خوشبختانه کیفیت محصولات ما همپاي رقباي خارجی بوده و در عین حال قیمت آن تا 50% کمتر از
قیمت نهایی محصولات مشابه خارجیست و تا 10% کمتر از رقباي داخلی. و همانطور که پیشتر گفته شد دلیل کاهش قیمت ، وجود

 
آن در سبد خرید مردم ایران است. 

 
 

شرایط بهداشتی تولید محصولات در شرایط کنونی و وجود ویروس کرونا چگونه است ؟ شرایط تولید محصولات هرمدر به صورت
صنعتی بوده و فرآیند آن کاملا مطابق با پروتکل هاي بهداشتی است . اگرچه این اتفاق موجب کند شدن روند تولید گردید است اما



محصول نهایی کاملا از لحاظ بهداشتی تایید شده می باشد. هرمدر به غیر از کالاي خواب محصولات دیگري نیز تولید دارد؟ ما در
هرمدر محصولاتی از قبیل راگ ، رومیزي و رانر ، هردراپ ، بالش هاي پر و طبی و همچنین کوسن نیز تولید و به فروش می رسانیم.

 
می توانید درباره هردراپ توضیح دهید ؟ هردراپ نوعی پرده آویز تزیینی بوده و محصول اختصاصی هرمدر می باشد. 

آیا گروه صنعتی هرمدر در آینده تنها در شاخه دکوراسیون و کالاي خواب فعالیت خواهد داشت؟ خیر ، ما در آینده نزدیک در تدارك
خط تولید پوشاك و اکسسوري زنانه و مردانه با نام BLUEZ هستیم . BLUEZ برندي در زیرمجموعه هرمدر می باشد. طراحی این
محصولات هم بر عهده شماست ؟ ما در Bluez با هنرمندان ایرانی و خارجی در حال رایزنی هستیم و تمرکز بسیاري بر روي طراحی
منحصر به فرد پارچه ها داریم. در پایان اگر صحبتی هست خوشحال می شویم بشنویم ؟ تنها صحبتی که باقی می ماند این است که
تولید کنندگان نوپا در بدو ورود چالش هاي بسیاري دارند که این مهم تنها با حمایت خریدار و حفظ بهاي آن محقق می گردد. به

 
امید آنکه تولید کننده ایرانی بتواند خدمت رسانی بیشنر و بهتر نه فقط به مردم کشورش بلکه به تمامی مردم جهان داشته باشد. 

تهیه و تنظیم : مریم حمیدي



به قدر قطره اي در دریا

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/05/01

بسیاري از محبان صحن و سراي حضرت دوست به مشارکت در سنت حسنه وقف علاقه مند هستند، اما شاید توان مالی وقف
یک خانه، آپارتمان، مغازه، زمین و... را نداشته باشند.

 بسیاري از محبان صحن و سراي حضرت دوست به
مشارکت در سنت حسنه وقف علاقه مند هستند، اما شاید
توان مالی وقف یک خانه، آپارتمان، مغازه، زمین و... را

 
نداشته باشند. 

 
آرزو مستأجر حقیقی/ 

بسیاري از محبان صحن و سراي حضرت دوست به
مشارکت در سنت حسنه وقف علاقه مند هستند، اما شاید
توان مالی وقف یک خانه، آپارتمان، مغازه، زمین و... را

 
نداشته باشند. 

در چند سال اخیر به واسطه ترویج وقف مشارکتی در مجموعه آستان قدس رضوي، افراد بسیاري امکان وقف در بارگاه ملکوتی امام
هشتم(ع) را دارند. وقفی که در آن افراد با دارایی ها و سرمایه هاي اندك هم می توانند نامشان را در فهرست بلندبالاي واقفان این

 
آستان مطهر به ثبت برسانند. در این گزارش با وقف مشارکتی بیشتر آشنا شده و پاي سخن یکی از واقفان این حوزه می نشینیم. 

 
فرصتی ارزشمند 

در گذشته هاي دور، وقف فرصتی براي افراد با تمکن بالا بود و اگر کسی هم اندك سرمایه و دارایی داشت، آن را در ضریح حرم مطهر
می انداخت و دیگر جایی به عنوان یک موقوفه ماندگار ثبت نمی شد. اما ترویج این نوع وقف توانسته زمینه مشارکت بسیاري از نیک
اندیشان کشور را در چنین سنت حسنه اي فراهم کند. فرصتی که بی شک منشأ خیرات و برکات بسیاري در آینده خواهد شد. در
واقع با توجه به شرایط اقتصادي کنونی بسیاري از افراد ممکن است با وجود تمایل به وقف، قادر به انجام وقف هاي بزرگ و مستقل
نباشند، اما با وجود وقف مشارکتی انگار نوري بر دل هاي آنان تابیده و مسیر جدیدي پیش روي این دریادلان گشوده شده است.
همچنین اشاعه وقف مشارکتی موجب تشویق بیشتر مردم به این سنت نیکو هم شده است. از سویی دیگر، بعضی از پروژه هاي
عمرانی عام المنفعه هم با توجه به نیاز نقدینگی بالا، شاید نتواند در قالب یک موقوفه و یک یا چند واقف محدود تعریف شود، اما بهره
گیري از ظرفیت وقف مشارکتی می تواند راه را براي توسعه این پروژه ها و تأسیس چنین موقوفه هایی آسان کند. در این نوع وقف
افراد نیکوکار می توانند دارایی هاي نقدي خود را با مشارکت در بعضی از پروژه ها و برنامه هاي آستان قدس رضوي از جمله زائرشهر
و زائرسراي رضوي، مجتمع هاي بین راهی و نمازخانه، زیارت اولی ها و نشر و چاپ قرآن کریم، به موقوفه اي ارزشمند تبدیل کنند.
چنان که در سال هاي اخیر تعدادي از این افراد براي موضوعی واحد یک وقف نامه مشترك را امضا کردند، به طور نمونه اعضاي یک
خانواده تهرانی توانستند با مشارکت یکدیگر، اعیان یک واحد زائرسراي رضوي در مشهد مقدس را بخرند تا نامشان در بین واقفان حرم



 
مطهر رضوي ماندگار شود. 

 
روایت دلدادگی 

عشق به غریب الغربا(ع) در جاي جاي ایران اسلامی موج می زند و ارادتمندان این امام همام ساکن هر شهر و دیاري باشند، کبوتر
دلشان را روانه مشهدالرضا می کنند. غلامحسین جنت شعار از جمله محبان خوزستانی آقا علی بن موسی الرضا(ع) است که در مسیر
وقف مشارکتی قدم برداشته است. او متولد 1352، کارمند و ساکن اهواز است. جنت داستان مهربانی خود را این گونه آغاز می کند:
«تابستان سال 97 بود. در صحن آزادي حرم مطهر امام هشتم(ع) نشسته بودم که به یاد مجتمع هاي خدمات رفاهی بین راهی آستان
قدس رضوي افتادم. مجتمع هایی که در بعضی از آن ها در مسیر سفر به مشهد مقدس چند ساعتی با خانواده ام استراحت کرده
بودم. در آن لحظه به فکرم رسید کاش می شد افرادي که امکان وقف خانه و زمین ندارند، با اهداي مبلغ کمتري در سنت وقف براي
انجام کارهاي بزرگ تر سهیم شوند. بنابراین تصمیم گرفتم ایده خودم را با خادمان این آستان ملکوتی در میان بگذارم». او در آن
زمان نمی دانست که چنین فرصتی براي شیفتگان شمس الشموس(ع) فراهم شده است، اما پس از گفت وگو با مسئول دفتر راهنما و
مشاوره وقف صحن آزادي حرم مطهر با وقف مشارکتی آشنا شد و مبلغی را به نیت مرحوم پدرش علی جنت شعار به آستان قدس
رضوي اهدا کرد تا صرف اموري همچون ساخت زائرسرا، مجتمع هاي بین راهی و نمازخانه و فراهم کردن امکان سفر زیارت اولی ها و
محرومان شود. جنت می گوید: «پس از تقدیم این هدیه کوچک، احساس سبکی خاصی داشتم. خدا را شاکر هستم که بارها توفیق
زیارت این بارگاه نورانی نصیبم شده است و پس از ازدواجم، تقریباً هر سال به مشهد مقدس مشرف شده ام و زندگی ام با این امام
بزرگوار بیمه شده است. امیدوارم دوباره سعادت زیارت حرم مطهر رضوي نصیبم شود». او توجه ویژه اي به فرهنگ سازي در امور خیر
دارد. چنان که با همراهی تنی چند از نزدیکانش، صندوق قرض الحسنه اي در اهواز بنا کردند تا از سرمایه آن براي کمک و کارآفرینی
خانواده هاي آسیب پذیر استفاده شود. جنت با تأکید بر ضرورت بهره گیري هر چه بیشتر از ظرفیت دفاتر نمایندگی آستان قدس
رضوي در استان ها براي اشاعه سنت وقف می افزاید: «بسیاري از ارادتمندان امام رضا(ع) از قدم هاي کوچکی که می توانند براي
انجام کارهاي بزرگ در پرتو این آستان مقدس بردارند، اطلاعی ندارند. در حالی که با فرهنگ سازي گسترده تر در این حوزه می توان

شاهد ارائه خدمات بیشتري به پشتوانه سنت وقف به مردم به ویژه در مناطق محروم کشور بود».



کارآفرینی در گرو توسعه آموزش هاي مهارتی است

منبع: ایرناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/05/01

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی گفت: داشتن جامعه اي توام با مهارت کار و کارآفرینی در گرو توسعه و بسط
آموزش هاي مهارتی است.

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی گفت: داشتن
جامعه اي توام با مهارت کار و کارآفرینی در گرو توسعه و

 
بسط آموزش هاي مهارتی است. 

به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی استانداري خراسان
جنوبی، محمد صادق معتمدیان در پیامی به مناسبت هفته
ملی مهارت اظهار داشت: کارآفرینی یکی از عوامل مهم
براي رسیدن به نقطه مطلوب اقتصادي است و بدون شک
تلفیق مهارت، دانش و خلاقیت براي جوانان این مرز و بوم،
زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار توام با کارآفرینی است که
تاثیر بسزایی در رشد و توسعه اقتصادي و توانمندسازي

 
منابع انسانی دارد. 

وي افزود: امروز کشور در مقطع سرنوشت سازي به سر می برد و بی گمان پویایی و اعتلاي اشتغال و داشتن جامعه اي توام با مهارت

 
کار و کارآفرینی، در گرو توسعه و بسط آموزش هاي مهارتی است. 

استاندار خراسان جنوبی گفت: رسالت آموزش فنی و حرفه اي در تربیت نیروي کار ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف صنعت،
خدمات، کشاورزي و ارتقاي مهارت هاي حرفه اي شاغلین و فارغ التحصیلان دانشگاهی و کارجویان شهري و روستایی نقش بسزایی

 
در توسعه پایدار استان خواهد داشت. 

وي بیان کرد: با توجه به طرح هاي متعدد اشتغال زایی و توسعه اي در استان از جمله نهضت گلخانه اي، صنایع دستی، احداث
مسکن شهري و روستایی و ده ها طرح بزرگ و کوچک دیگر، آموزش فنی و حرفه اي در استان باید متناسب با نیازهاي بازار کار

 
حرکت کرده و آموزش هایی را ارایه کنند که در راستاي اهداف پیش بینی شده منجر به ایجاد شغل و تخصص در افراد شود. 

معتمدیان افزود: اینک در ایام هفته ملی مهارت و در آستانه 6 مرداد «روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی وحرفه اي» ضمن
گرامیداشت و تبریک هفته مهارت به همه تلاشگران عرصه مهارت آموزي، انتظار می رود دست اندرکاران این حوزه با اهتمام به ارزش
هاي الهی و والاي انسانی، به ترویج و تعالی فرهنگ مهارت آموزي و گسترش همه جانبه آن به عنوان ضرورت جدي رشد و توسعه
استان توجه نموده و برنامه ها به گونه اي دنبال شود تا استان خراسان جنوبی در حوزه مهارت آموزي، ممتاز و پیشرو باشد؛ ان شاءاالله.



 
برچسب ها 

 
- اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان خراسان جنوبی 

 
- محمدصادق معتمدیان 

 
- خراسان جنوبی 

 
- کارآفرینی 

- مهارت اموزي



افزایش 29 درصدي سهم روستاها از اشتغال کشور

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/05/01

اقتصادنیوز: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم بخش روستایی از اشتغال سالانه
کشور از رقم سه درصد به 29 درصد افزایش یافت.

 
افزایش 29 درصدي سهم روستاها از اشتغال کشور 

اقتصادنیوز: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم بخش روستایی از اشتغال

 
سالانه کشور از رقم سه درصد به 29 درصد افزایش یافت. 

به گزارش اقتصادنیوز به نقل از صدا و سیما، عیسی منصوري
در بخش خبري 21 شبکه یک سیما با بیان این که سهم

بخش روستایی از اشتغال سالانه کشور از رقم سه درصد به 29 درصد افزایش یافته، افزود: البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش

 
یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد اضافه کرد: در طرح

 
اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. 

 
منصوري گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

 
وي افزود: عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی در گزارش خبري صدا و سیما گفت: در یک سال و پنج

 
ماه گذشته، بانک ها منابع جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. 

وي افزود: البته انحراف در این طرح، بدیهی است اما گزارش صدا و سیما طرح اشتغال روستایی را زیر سؤال برد و رسانه باید اخلاق

 
حرفه اي را رعایت کند. 



منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده ، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و

 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 

منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار

 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است

 
و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

وي گفت: با دو نفر از کسانی که در گزارش خبري صدا و سیما با آنها مصاحبه شده بود گفتگو کردیم و هر دو نفر اعلام کردند که

 
تسهیلات را دریافت کرده و فعال هستند. 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص

 
یابد. 

 
ایزدخواه گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد، اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و



255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در این
بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند، در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 

وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستائیان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم، اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

وي افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید پرسید این چطور ممکن است.



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان: دانشگاه جامع علمی

کاربردي در سال 98 بیش از 100 کد رشته دانشجو پذیرش کرد

شماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان هرمزگان -

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي هرمزگان در نشست خبري به صورت ویدئو کنفرانس با اصحاب رسانه استان گفت: مراکز
علمی کاربردي در سال 98 در بیش از 100 کد رشته اقدام به پذیرش دانشجو داشته است که بیشترین سهم پذیرش دانشجو مربوط

 
به گروه مدیریت خدمات اجتماعی و صنعت بوده است. 

دکتر موسی جاودان رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان، در جمع خبرنگاران با تشریح ماموریت هاي این مرکز
دانشگاهی گفت: دانشگاه جامع علمی کاربردي با هدف اصلاح هرم شغلی و تربیت نیروي انسانی ماهر در سال 1370 تاسیس شده
است. این دانشگاه با توجه به رسالت خود مبنی بر آموزش و پژوهش در مرزهاي فناوري، آماده کردن نیروي انسانی براي ورود به بازار
کار، افزایش توان علمی و تخصصی شاغلین بخش هاي مختلف صنعت، مدیریت و خدمات اجتماعی، فرهنگ و هنر کشاورزي و هم
چنین به دلیل تفاوت ماهوي با آموزش هاي رایج دانشگاهی و بومی کردن دانش منطقه اي نسبت به طراحی و تدوین رشته هاي

 
مورد نیاز جامعه اقدام می کند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان در ادامه  در خصوص برنامه هاي درسی افزود: در نظام آموزشی علمی کاربردي با
توجه به نیاز مخاطبین (تقاضا در جامعه) طراحی و اجراي دوره ها به دو شکل امکان پذیر است. آموزش هاي رسمی که شامل اهداف
کلان براي فراگیران است. این آموزش ها نظام یافته و در مراکز مجري شکل گرفته و به آموزشهاي مقطع دار نیز معروف است و شامل
کاردانی ناپیوسته علمی کاربردي(کاردانی فنی و کاردانی حرفه اي) و کارشناسی ناپیوسته علمی کاربردي (مهندسی فناوري و
کارشناسی حرفه اي) است و آموزش هاي تکمیلی بین سطوح تحصیلی که دوره هاي کوتاه مدت هستند که بین مقاطع تحصیلی
آموزش عالی به منظور ارتقا بهره وري نیروي کار مطابق با فناوري هاي روز در شروع یا حین کار در محیط کارگاه یا مرکز آموزشی
ارائه می شود. این آموزش ها در قالب پودمان ها و یا بسته هاي آموزشی طراحی و اجرا می شود و قابلیت تجمیع به دوره هاي رسمی

 
عالی را دارند. 

وي تدوین و بازنگري برنامه هاي درسی را یکی از مهم ترین فعالیتهاي دانشگاه جامع علمی کاربردي دانست و اظهار کرد: واحد
استانی هرمزگان اهتمام ویژه اي را براي تحقق اهداف عالیه دانشگاه در این زمینه دارد. کمیسیون برنامه ریزي آموزشی و درسی
دانشگاه از سال 1392 فعالیت خود را به منظور ایجاد هماهنگی، تعامل و برقراري ارتباط مستمر و موثر بین دانشگاه جامع علمی
کاربردي استان هرمزگان و دستگاه هاي اجرایی، نهادهاي دولتی و غیر دولتی مرتبط در استان به منظور شناسایی و بهره گیري از
ظرفیت هاي استانی آغاز کرده است. تاکنون بیش از 50 عنوان برنامه درسی کوتاه مدت به دبیرخانه این کمیسون پیشنهاد داده شده

 
است و با توجه به تفویض اختیار صورت گرفته بیش از 15عنوان در این دبیرخانه مصوب شده و آماده اجرا است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي با اشاره به اقدامات انجام شده این واحد دانشگاهی در حوزه تدوین و بازنگري برنامه هاي درسی،
یاد آور شد: انجام فعالیت هاي نیازسنجی با توجه به برنامه هاي توسعه اي استان، سند آمایش سرزمینی تعامل و هماهنگی با دستگاه



هاي اجرایی مستقر در سطح استان و تلاش براي وضع مشوق هاي قانونی و ترویجی به منظور حمایت از دانش آموختگان دانشگاه،
ایجاد توازن بین رشته هاي در حال اجرا با نیاز واقعی بازار کار استان، نظارت بر حسن اجراي برنامه هاي درسی، شناسایی متخصصان
خبره در حوزه مختلف شغلی براي تشکیل کمیته هاي تخصصی برنامه ریزي درسی و ایجاد بانک اطلاعاتی متخصصان و افراد توانمند
در حوزه تدوین برنامه هاي درسی وهدایت و ارائه خدمات مشاوره اي و کارشناسی به سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی و نهاد هاي

 
متقاضی تدوین برنامه درسی انجام شد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان دلایل کاهش تعداد دانشجو در این مرکز را اعلام کرد و گفت : مراکز علمی
کاربردي در سال 98 در بیش از 100 کد رشته اقدام به پذیرش دانشجو داشته اند بیشترین سهم پذیرش دانشجو در گروه مدیریت
خدمات اجتماعی و صنعت بوده است. با توجه به مصوبه شوراي عالی اداري مبنی بر انحلال مراکز علمی کاربردي وابسته به دستگاه
هاي اجرایی مرکز علمی کاربردي جهاد کشاورزي و فرهنگ و هنر تعطیل شدند و این موجب کاهش دانشجو در گروه کشاورزي و

 
فرهنگ و هنر شده است. 

دکتر جاودان پیرامون نحوه جذب مدرسان در دانشگاه جامع علمی کاربردي خاطر نشان کرد: در دانشگاه جامع علمی کاربردي سه
گروه مدرس داریم که نحوه جذب آنها با هم تفاوت دارد. گروه اول مدرسان آموزشی،گروه دوم مدرسان معارف و گروه سوم نیز

 
مدرسان خبره یا تجربی هستند. 

وي تشریح کرد: مدرسان آموزشی از طریق فراخوان که اولین دوره فراخوان در سال 95، فراخوان دوم در سال 97 و فراخوان سوم در
سال 98 برگزار شد که با توجه به وضعیت پیش آمده در کشور هنوز به پایان نرسیده و فعلاً در مرحله برنامه ریزي براي برگزاري
مصاحبه کارگروه تخصصی می باشد و ان شاءاالله  پس از برگزاري جلسات مصاحبه علمی و تخصصی و برگزاري دوره آشنایی با نظام

 
علمی کاربردي و روش و فنون تدریس، تا شهریور کد مدرسی این دسته از مدرسان صادر خواهد شد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان ابراز داشت: مدرسانی که در فراخوان تدریس شرکت می کنند باید به غیر از
شرایط عمومی شرایط اختصاصی از قبیل داشتن سن بین 28 سال تا 75 سال، معدل ارشد یا دکتري بالاي 16( که البته براي
فراخوان 99 قرار شده ملاك معدل5/15 باشد) مرتبط بودن مدرك تحصیلی با گروه درس انتخابی و نیز همسان بودن مدرك دو

 
مقطع تحصیلی را نیز باید داشته باشند. 

جاودان تصریح کرد: مدرسان گروه معارف که از بین دو گروه مدرسان معارف داراي مجوز نهاد نمایندگی و یا فارغ التحصیلان سطح
سه دانشگاه در رشته هاي معین و در فراخوان اعلامی توسط نهاد نمایندگی دانشگاه جذب می شوند و شرایط اختصاصی این گروه نیز
سن زیر 45 سال، مجموع معدل دو مقطع تحصیلی بیش از 16 و مجوز از نهاد نمایندگی استانی یا کشوري است و پس از گذراندن
دوره آشنایی با نظام علمی کاربردي برایشان کد مدرسی صادر خواهد شد و افرادي که مجوز ندارند بایستی در جلسات مصاحبه
شرکت و مراحل فراخوان را طی نمایند. دکتر موسی جاودان رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان در پاسخ به سئوال
خبرنگار خبرگزاري ایرنا در خصوص سطح بندي مدرسان گفت: قرار است از مهر امسال بر اساس مقطع تحصیلی، معدل، تالیف و
ترجمه، ثبت اختراع، مشارکت در کارآفرینی و کارآفرین بودن و کیفیت تدریس بر اساس ارزشیابی هاي انجام شده مدرسین مراکز
علمی کاربردي سطح بندي شوند( احتمالا الف، ب، ج و د) و سطح الف حق التدریس بیشتر و سطح د در صورت عدم بهبود وضعیت

 
براي ترم هاي بعد اجازه تدریس در مراکز علمی کاربردي نداشته باشند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان هرمزگان در پاسخ به سئوال خبرنگار صح ساحل و خبرگزاري مهر درباره رشته هاي ایجاد
شده متناسب با نیاز استان افزود : رشته هاي کاردانی فنی آسانسور، کاردانی فنی شیلات_ صید و بهره برداري میگو، کاردانی حرفه



اي گردشگري و محصولات امور دامی برخی از رشته هاي نسبتا جدید مراکز علمی کاربردي هستند. در مراکز علمی کاربردي عموما
به نیازسنجی سنجی آموزشی و شغلی پرداخته می شود سپس درخواست رشته ارائه می شود. اما یکی از مهمترین مشکلات مربوط به
نیازسنجی، عدم همکاري شرکت ها و بنگاه هاي صنعتی است نسبت به نیازهاي شغلی آینده است و تمام تلاش هاي که تا کنون
صورت گرفته نتیجه چندانی نداشته؛ چراکه پذیرش رشته ها در مراکز اگر بر مبناي اعلام نیاز بنگاه هاي اقتصادي باشد می توان بر
اساس نیاز بنگاه هاي صنعتی نیروي متخصص را تربیت کرد به طوري که دوره نظري و کلاس درس را در دانشگاه و دوره کاربینی و
کارورزي را که بالغ بر 500 ساعت است در همان بنگاه صنعتی کار یاد می گیرد و پس از فراغت از تحصیل به عنوان یک فرد کاردان،
کارشناس و مطلع وارد عرصه صنعت می شود که از جمله فواید آن کاهش دانش آموختگان بیکار و هم تربیت نیروي کارآمد می باشد.
اما به چه دلیل صاحبان صنایع تا کنون حاضر به این همکاري نشدند و نیازهاي خود را پیشاپیش اعلام نمی کنند و بعدا گله مند

 
هستند از نبود نیروي متخصص بومی موضوعی است که صاحبان رسانه هاي عزیز    ان را پیگیري بررسی و توصیف نمایند. 

دکتر جاودان به سئوال خبرنگار روزنامه صبح ساحل در باره نیاز سنجی رشته هاي مورد نیاز خاطر نشان کرد : رشته هاي مربوط به
صنایع نفت و گاز از جمله در منطق سواحل مکران که در حال گسترش است مورد نیاز است. سال گذشته پیگیري کردم یک شرکت
بنا شد تقاضاي مرکز علمی کاربردي بدهند چند بار هم صحبت کردم اما آخرش مدارك و درخواستش را ارائه نداد. براي این رشته
می باید یک شرکت یا صنعت صاحب حرفه درخواست بدهند تا ما در استان پیگیري کنیم. شما به خوبی می دانید که نیاز سنجی
شغلی و آموزشی که نیاز به چند فاکتور دارد از جمله افراد متخصص، هزینه لازم، ثبات و پایداري در برنامه هاي اقتصادي، فرهنگی،
اجتماعی و شغلی. حال اگر این فاکتورها نباشد نیازسنجی چه مشکلی را حل می کند. البته نیاز سنجی هاي جزیی، غیر استاندارد و

تبلیغاتی می شود که با توجه به عوامل ذکر شده نمی توان از آن بهره اي کسب کرد.



تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی همدان

منبع: تابناكشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/05/01

 
تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی همدان 

اسحاق ترکاشوند با اشاره به تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی در فهرست آثار ملی خاطرنشان کرد: این عمارت در روستاي قلعه

 
آستیجان متعلق به دوره قاجاریه و در 4 هزار متر مربع زیربنا احداث شده است. 

رئیس میراث فرهنگی تویسرکان از راه اندازي سه اقامتگاه بوم گردي در این شهرستان خبر
داد و گفت: ثبت عمارت کرد کریمی روستاي قلعه آستیجان در فهرست آثار ملی در حال

 
پیگیري است. 

به گزارش فارس، ترکاشوند از راه اندازي سه اقامتگاه بوم گردي در این شهرستان خبر داد و
اظهار کرد: نخستین اقامتگاه بوم گردي در محله (ده بنه) منطقه سرابی در چهار واحد با ظرفیت 20 نفر و سرمایه گذاري 500

 
میلیون تومان و اشتغالزایی براي چهار نفر ایجاد می شود. 

وي با اشاره به اینکه این اقامتگاه در باغ قدیمی با چشم انداز بسیار خوب بازسازي شده ایجاد می شود افزود: اقامتگاه منطقه سرابی

 
قبل از هفته دولت افتتاح می شود. 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تویسرکان از راه اندازي دومین اقامتگاه بومگردي در محله (زرهان) با سرمایه گذاري
2 میلیارد تومانی حمیدرضا ترکاشوند خبر داد و گفت: این اقامتگاه داراي 12 اتاق و دو سوئیت است که هم اکنون مرمت آن در حال

 
انجام است. 

وي با اشاره به اینکه با راه اندازي اقامتگاه بومگردي محله زرهان با سرمایه گذاري بخش خصوصی بستر اشتغال براي 10 نفر ایجاد می

 
شود بیان کرد: اگر بتوانیم به این پروژه تسهیلات دهیم تا پایان امسال به بهره برداري می رسد؛ البته فعلا تسهیلات ابلاغ نشده است. 

ترکاشوند از ایجاد سومین اقامتگاه بوم گردي در روستاي قلعه آستیجان در عمارت قدیمی کرد کریمی خبر داد و افزود: این اقامتگاه
در خانه قدیمی بسیار زیباي کرد کریمی با 10 اتاق توسط علیرضا کرد کریمی فعال خواهد شد؛ البته بازسازي این عمارت با ارائه

 
تسهیلات انجام می شود. 

وي با اشاره به تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی در فهرست آثار ملی خاطرنشان کرد: این عمارت در روستاي قلعه آستیجان متعلق

 
به دوره قاجاریه و در 4 هزار متر مربع زیربنا احداث شده است. 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تویسرکان با اشاره به اینکه ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي نقش زیادي در انتقال
داشته هاي هر قوم از هر جامعه به نسل هاي بعد دارد گفت: اقامتگاه هاي بوم گردي ضمن ارائه خدمات به گردشگران، اشتغال و رونق

اقتصادي را به دنبال دارد.





غلامی: لایحه پیشنهادي توزیع عادلانه فرصت ها و امکانات تحصیلی بررسی

می شود

منبع: دانشجوشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جلسه 344 شوراي اسلامی شدن دانشگاه ها و مراکز آموزشی به ریاست منصور
غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با بررسی موضوع سهمیه بومی گزینی کنکور سراسري برگزار شد. منصور غلامی وزیر

علوم، تحقیقات و فناوري و رئیس شوراي اسلامی شدن دانشگاه ها در مقام جمع بندي نهایی ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جلسه 344 شوراي
اسلامی شدن دانشگاه ها و مراکز آموزشی به ریاست منصور غلامی
وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با بررسی موضوع سهمیه بومی گزینی

 
کنکور سراسري برگزار شد. 

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري و رئیس شوراي اسلامی شدن دانشگاه ها در مقام جمع بندي نهایی جلسه با اشاره به
لایحه پیشنهادي توزیع عادلانه فرصت ها و امکانات تحصیلی در آموزش عالی، تأکید کرد: این لایحه به صورت گزارش و با ارائه داده

 
ها به صورت خلاصه براي مطالعه و بررسی توسط اعضاي شوراي اسلامی شدن دانشگاه ها در اختیار دبیرخانه این شورا قرار گیرد. 

وي تصریح کرد: وزارتین بهداشت، آموزش وپرورش و دانشگاه آزاد اسلامی پیشنهادات خود را قبل از برگزاري جلسه آتی به دبیرخانه

 
شوراي اسلامی شدن دانشگاه ها ارائه دهند تا جمع بندي کارشناسی از این پیشنهادات تهیه و در دستور جلسه آینده شورا قرار گیرد. 

در ادامه جلسه حسین کچوییان عضو شوراي عالی انقلاب فرهنگی در ابتدا و پیش از دستور جلسه به تسریع در اجرایی شدن آمایش

 
آموزش عالی تأکید کرد و گفت: ضرورت دارد فرآیند جذب اساتید با سرعت بیشتري بر اساس آمایش آموزش عالی انجام شود. 

وزیر علوم با بیان اینکه بحث کلان آمایش آموزش عالی، ساماندهی آموزش عالی است، افزود: نظم بخشی، هدفمندسازي و کیفی

 
سازي آموزش ها از اهداف آمایش آموزش عالی است. 

وي ادامه داد: متأسفانه از دوره دبیرستان گرایش بیشتر داوطلبین به دلیل بازار کار و اشتغال به رشته هاي علوم تجربی است که این

 
موضوع باعث ایجاد انباشت پشت کنکور شده است. 

وزیر علوم به موضوع ساماندهی مراکز آموزش عالی اشاره کرد و تأکید کرد: اجرایی سازي این امر نیاز به بسترسازي فرهنگی و
مدیریتی دارد.



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور : در نیمسال آینده آموزشها مجازي

و غیر حضوري ارائه می شود

شماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان هرمزگان -

در اولین نشست استانی مجازي رئیس دانشگاه  جامع علمی کاربردي کشور با  اصحاب رسانه، مدیران دانشگاه و مراکز علمی

 
کاربردي استان هرمزگان مطرح شد : 

 
  

دکتر محمد حسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در اولین سفر مجازي استانی به استان هرمزگان وظیفه ما اعتماد سازي
است گفت: اگر ما کیفیت آموزشی و مهارتی را بالا ببریم، و به مردم اطمینان دهیم که متقاضیان در دانشگاه واقعا مهارت می آموزند،
می توانیم در جذب دانشجو موفق شویم . البته فراموش نکنیم که یک ظرفیت مغفول مانده و همان دوره هاي کوتاه مدت است . که

 
باید از آن بهترین بهره را برد 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور در ادامه افزود : تا سال 1397بیش از 93هزار مدرس داشتیم که تعدادي زیادي شرایط را
نداشتند و الان به کمتر از 30هزار نفر رسیده است در واقع این مدرسین از صافی جذب گذشته اند این مدرسین وظیفه سنگینی
دارند. متاسفانه در سال گذشته تا نیمه هاي ترم مدرسین از ارسال مدارك خودداري می کردندحتی تا آخر سال مقاومتهایی صورت

 
گرفت. ولی معتقد به پالایش و ارزیابی هستیم. 

دکتر امید با اشاره به کاهش سن دانشجویان خاطر نشان کرد : میانگین سن دانشجویان از 40به 27سال رسیده است. سابقا اغلب
دانشجویان ما کارمند بودند اما الان وضع تغییر کرده است. 93 درصد دانشجویان سال 1398شاغل نبودند پس برنامه ما براي غیر
شاغلین است.  تقریبا از دوسال پیش سهمیه شاغلین برداشته شد. و مدرسین باید خود را براي روبرو شدن با نسل جدید دانشجو

 
آماده کنند چون بافت دانشجویی ما تغییر کرده است . 

وي با اشاره به لزوم آمادگی مدرسان براي آغاز سال تحصیلی جدید یاد آور شد : 15شهریور ماه آغاز سال تحصیلی جدید است و در
نیمسال آینده آموزشها قطعا به صورت غیرحضوري و مجازي برگزار می شود. لذا باید مدرسان جهت تولید محتوا براي 16جلسه آماده
باشند و زمان کافی براي آماده سازي محتوا وجود دارد . البته استانها باید از شرکت هاي دانش بنیان براي برگزاري کلاسهاي آنلاین

 
بهره گیرند . 

محمد حسین استاد مدیر جامعه معلولین استان هرمزگان در این نشست با قدردانی از برگزاري این نشست گفت : جامعه معلولین در
خواست تاسیس مرکز علمی کاربردي یارا را ارائه کرده اند هدف از ایجاد این مرکز مهارت آموزي و حرکت در مسیر رسالت دانشگاه
جامع علمی کاربردي است . قطعا با راه اندازي این مرکز به دنبال اشتغال و ارتقاي امنیت شغلی معلولین هستیم . در بازدیدهاي
سالهاي 1397و1398دکتر جلالی از فضاي مد نظر ، مشاهده کرد که هم فضا و امکانات آموزشی و هم حرفه آموزي مهیاست .چون



این فضاي مطلوب در اختیار داریم امکان ایجاد رشته هاي متعدد نیز وجود دارد با مخابرات هم قرارداد دریافت اینترنت پرسرعت امضا

 
کرده تا بتوانیم دانشجوهاي بیشتري را جذب نماییم . 

مدیر جامعه معلولین استان هرمزگان افزود: ما در این مرکز علاوه بر کلاسها و تجهیزات مناسب و رایزنی با مدرسین استان بخوبی می
توانیم شرایط کیفی مطلوبی را داشته باشیم و از نظر کمی نیز قطعا دچار نقصان نشویم . ضمن اینکه باید متذکر شوم 1000متر زمین
خریداري شده و مجوزهاي لازم جهت ایجاد سه طبقه به مساحت سیصد متر مربع دریافت شده و از ابتداي مهر ماه نیز عملیات
اجرایی آن آغاز می شود . امیدواریم نظر مساعد دانشگاه جامع علمی کاربردي در راستاي تاسیس مرکز علمی کاربردي یارا تامین شود

 
. یارا به معناي مددکار است امیدواریم دانشگاه در این برهه مددکار جامعه معلولین باشد . 

دکتر سیدهادي سجادي نماینده مدیران مراکز علمی کاربردي هرمزگان در این نشست به مسایل مختلفی اشاره کرد و گفت : به
صورت مختصر در خواست ها را اعلام می نمایم . معطل ماندن اساسنامه مراکز علیرغم وعده حل شش ماهه آن ، نقش پررنگ نظارتی
و تنبیهی دانشگاه بجاي ایفاي نقش تعاملی و تفاهمی ، عدم تطابق زمان ثبت نام و پذیرش دانشجو با سایر دانشگاهها ، کندي عملکرد
سامانه در بخش انتخاب واحد، تعدد مدارك خواسته شده از دانشجویان در صورتی که این مدارك موجود است، حذف رشته هاي
حیاتی براي مراکزي که شرایط دارند ، طولانی بودن فرایند جذب، از فراخوان تا شروط خاص، کمبود مدرس در برخی رشته ها، غیر
فعال شدن کد مدرسی برخی مدرسین که موجب کمبود شده است. عدم صدور کارت شناسایی روسا و مدرسان مراکز، حذف رشته
حقوق از مرکز پارسیان ، نامشخص بودن برگزاري ترم تابستان و سردرگمی در بخش کارورزي و چگونگی اعمال نمره از جمله مواردي

 
است که مشکل آفرین شده و امید است تمهیداتی براي آنها اندیشیده شود. 

 مهدي روشن زاده مدیر مرکز علمی کاربردي شهرداري قشم در این نشست با قدردانی از ایجاد مرکز نوآوري قشم با محوریت
گردشگري گفت: راه اندازي این مرکز نشان دهنده شناخت دقیق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور از ظرفیت هاي منطقه
است .بی تردید اگر تحریمها نبود امروز ما می توانستیم دانشجویانی را از کشورهاي همسایه مانند افغانستان جذب کنیم . مدیر مرکز
علمی کاربردي شهرداري قشم با تشریح اقدامات انجام شده از حضور در مدارس با هدف جذب دانشجو، انعقاد تفاهم با پارك فناوري و
آموزش و پرورش، انعقاد تفاهم با ده مرکز پرورش میگو در شهرستان از جمله اقدامات است. روشن زاده در این نشست درخواست
ایجاد رشته بهداشت محصولات دامی در این شهرستان را مطرح کرد و گفت: بیش از 50دانشجوي این شهرستان در این رشته در
استانهاي کرمان و فارس تحصیل می کنند که با ایجاد این رشته می توان به آنان خدمات داد . متاسفانه کد مدرسی تنها مدرس این
رشته که مسئول دامپزشکی شهرستان هم هست غیر فعال شده است. ما نیازمند ایجاد رشته در زمینه محصولات دامی هستیم و در
این راستا رایزنی هاي لازم با واحد استان و دامپزشکی هرمزگان انجام شده است. و مقدمات ایحاد رشته فراهم می باشد. کمبود
مدرس و موافقت با حضور مدرسین تهران بجاي استفاده از مدرسین استانهاي همجوار بدلیل تسهیل رفت و آمد مدرسان تهرانی مورد

 
درخواست می باشد . 

علی بندرعباسی معاون مالی اداري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هرمزگان نیز در این نشست با اشاره به اینکه هرمزگان
داراي تنوع فرهنگی است، گفت : استان با یک میلیون و هفتصد هزار نفر جمعیت در بخش فرهنگ و هنر ظرفیت بالایی دارد .قبلا
مرکز علمی کاربردي فرهنگ و هنر داشتیم که متاسفانه با مصوبه دولت مبنی بر واگذاري آن به بخش خصوصی این مرکز تعطیل شد
. حدود 4تا 5هزار متقاضی داریم و فارغ التحصیلان هنرستان هنرهاي زیبا نیز امیدوارند با ایجاد این مرکز ادامه تحصیل آنان در
استان فراهم شود . معاون مالی اداري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هرمزگان  افزود: ما متقاضی را معرفی کردیم ،
نمایندگان مجلس و استاندار هم به جد پیگیري می کنند که امیدواریم با حمایت رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور این مرکز

 
مجددا فعال شود . 



صدیقه مظفر نماینده مدرسین مراکز علمی کاربردي هرمزگان در این نشست گفت : در بحث افزایش واحدهاي درسی به تعریف
دروس دچار مشکل هستیم .که امیدوارم در این زمینه راهنمایی لازم صورت گیرد . برگزاري دوره هاي توانمند سازي آنلاین براي
مدرسین ضروري است . نماینده مدرسین مراکز علمی کاربردي هرمزگان در ادامه به صورت تیتر وار در خواست افزایش حق التدریس
دروس عملی و کارگاهی خصوصا پروژه، افزایش حق التدریس مدرسان، برداشتن محدودیتهاي درسی، جذب کارشناس براي مرکز

 
کیش و استخدام از بین اساتید را مطرح کرد. 

دکتر محمد حسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان در پاسخ به درخواست هاي مطرح شده گفت : مرکز علمی
کاربردي باید با مراکز دانشگاهی دیگر متفاوت باشد و این تفاوت در داشتن محیط کار واقعی است . باید مرکزي که دایر می شود
محیط کار واقعی باشد . در خصوص مرکز علمی کاربردي فرهنگ و هنر متاسفانه کوتاهی از استان بوده و یکسال زمان براي تغییر و
تحولات وجود داشت که از آن بهره گرفته نشد و بازگشت آن بدلیل اتمام مهلت غیر ممکن است اما اگر مرکزي،محیط واقعی کار

 
فرهنگ و هنر را داشت ما استقبال می کنیم. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در ادامه با اشاره به ضرورت ارتقاي کیفیت در مراکز علمی کاربردي افزود : اگر روزي ما مشتري
محصول خودمان باشیم باید باور کنیم که نتیجه کارمان عالی است . من از مرکز علمی کاربردي آلومینیوم المهدي انتظار بیشتري

 
دارم باید رشته هاي صنعتی دایر شود و ما هم از آن استقبال می کنیم . 

دکتر امید پیرامون اساسنامه مراکز علمی کاربردي اظهار کرد : متاسفانه روساي مراکز عامل تاخیر در تصویب اساسنامه بودند اما الان
یکسال از تصویب آن گذشته و مراکز علمی کاربردي غیر دولتی داراي اساسنامه هستند هرچند در خصوص ثبت شرکتها باید مراکز

 
اقدام می کردند اما بدلیل کاهش هزینه ها بحث ثبت مراکز در ثبت شرکتها به صورت متمرکز در حال انجام است . 

وي با اشاره به فعالیت 800مدرس در مراکز علمی کاربردي هرمزگان یاد آور شد : 800مدرس در 28مرکز در این استان فعالند اگر
کمبودي در زمینه مدرسین وجود دارد در فراخوانها باید لحاظ شود . معطلی فراخوانها در مرکز نیست و باید مدرسین فراخوان
1398باید در مهر 1399کد آنها صادر شده و سرکلاس بروند. با اعزام مدرس از تهران به قشم به دلیل شرایط خاصی که مطرح شد

 
موافق هستیم . 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور زمان ثبت نام دانشجویان را اعلام کرد امسال ثبت نام از 4شهریور آغاز می شود که زمان
مناسبی است . شما می توانید از ظرفیت خبره ها استفاده نمایید . معتقدم در این یکی دو هفته باید مقدمات فراهم شود تا مهرماه
کدمدرسی صادر شود . .لذا مدرسین که کد مدرسی ندارند الزاما باید در فراخوان بعدي شرکت نمایند و راه دیگري براي همکاري

 
وجود ندارد. البته تمام کسانی که در طرح ساماندهی شرکت کرده یا نکرده اند می توانند در فراخوان شهریورماه شرکت کنند . 

دکتر امید برگزاري کلاسها ي عملی با رعایت پروتکل هاي بهداشتی را بلامانع دانست و گفت : چگونه همه مراکز و صنوف امکان کار
دارند اما دانشگاهها باید تعطیل باشد ؟ آنچه مسلم است کلاسهاي نیم سال اول بصورت مجاز ي و آنلاین برگزار می شود و مدرسین
باید آماده باشند و البته در استان باید سامانه مناسبی براي آموزش داشته باشید. از برگزاري دوره هاي توانمند سازي مدرسان هم

 
استقبال می کنیم. 

وي با اشاره به سطح بندي مدرسان افزود : ما همه ساله رشته ها را بررسی کرده و رشته هاي فاقد متقاضی را حذف می کنیم لذا
مدرسان باید خود را با شرایط سازگار کنند. افزایش حق التدریس مدرسین در دستور کار است ولی امیدواریم سطح بندي انجام شود

 
تا حق التدریس متناسب با سطح بندي پرداخت شود. 



در بخش انتهایی نشست دکتر امید به سئوالات خبرنگاران در خصوص حمایت از مراکز نوآوري که در سال گذشته تاسیس شده اند ،

 
ایجاد رشته هاي متناسب با نیاز استان، و سئوالات مطروحه دیگر پاسخ داد . 



سطح زیر کشت گیاهان دارویی در لرستان 2791 هکتار است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/05/01

استفندیار حسنی مقدم گفت: سطح زیر کشت گیاهان دارویی 2791 هکتار با تولید 13 هزار و 699 تن است.

رییس سازمان جهادکشاورزي لرستان خبرداد: سطح زیر
کشت گیاهان دارویی در لرستان 2791 هکتار است
استفندیار حسنی مقدم گفت: سطح زیر کشت گیاهان

 
دارویی 2791 هکتار با تولید 13 هزار و 699 تن است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از لرستان ؛ اسفندیار حسنی
مقدم در دیدار با رئیس اداره امور عشایر الیگودرز با اشاره
به اینکه کشت گیاهان دارویی یکی از ظرفیت هاي استان
است، اظهار کرد: با توجه به اینکه کشت گیاهان دارویی در

 
استان نهادینه شده ، ضروري است منابع طبیعی زمین مورد نیاز براي توسعه کشت گیاهان دارویی را ختصاص دهد. 

اوافزود: وجود اقلیم هاي متفاوت آب و هوایی از کوهستانی سرد در مناطق شمالی گرفته تا مناطق معتدل مرکزي و گرم و خشک

 
جنوبی ، چشمه سارها و منابع آب زیرزمینی فراوان از جمله مزیت هاي نسبی استان براي تولید گیاهان دارویی است . 

حسنی مقدم با اشاره به سطح زیر کشت گیاهان دارویی استان ،تصریح کرد: سطح زیر کشت گیاهان دارویی 2791 هکتار با تولید 13

 
هزار و 699 تن است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي لرستان تاکیدکرد: توسعه و کشت گیاهان دارویی یکی از راهکارهاي عملیاتی جهت تحقق شعار اقتصاد

 
مقاومتی است. 

حسنی مقدم گفت: کشت گیاهان دارویی علاوه بر ارتقاء درآمد و ایجاد اشتغال براي استان و کشور می تواند راهکار برون رفت از
اقتصاد تک محصولی نفت و ارز آوري براي کشور باشد.



ثبت نام 648 واحد کسب و کار فرهنگی در سامانه تسهیلات کرونا

منبع: ایسناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس گروه طرح و برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوي گفت: تا امروز 648  واحد کسب و کار فرهنگی
داراي کد کارگاهی و فاقد بیمه و خویش فرمایی در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا، ثبت نام کرده اند.

مهدي یونسی با اعلام این خبر، اظهار کرد: در راستاي
حمایت از کسب و کارهاي فرهنگی آسیب دیده از ویروس
کرونا با توجه به سیاست هاي وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی و تعریف رسته ها، متقاضیان می توانند تسهیلات

 
مدنظر را دریافت نمایند . 

وي ادامه داد: تاکنون لیست 1094 متقاضی دیگر که فاقد
کد کارگاهی هستند و یا موفق به ثبت اطلاعات در سامانه
نشده اند به تایید این اداره کل رسیده و براي وزارت متبوع
جهت بهره گیري از این تسهیلات ارسال شده است، که

 
پس از بارگذاري در سامانه و تایید وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از این تسهیلات بهره مند خواهند شد . 

رئیس گروه طرح و برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوي تاکید کرد: با توجه به فرصت باقی مانده کسب و کارهاي
https://corona- فرهنگی، هنري و قرآنی که تاکنون اقدام نکرده اند، تنها می توانند تا 5 مردادماه سال جاري به سامانه

 
kara.mcls.gov.ir/ مراجعه و نسبت به ثبت نام اقدام نمایند. 

بر اساس گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوي، یونسی تصریح کرد: در صورت ایجاد نقص در ثبت
نام و سامانه، روساي ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی باید موضوع را در اسرع وقت پیگیري و به واحد اشتغال این اداره کل، اعلام و

 
نسبت به رفع موانع ثبت نام اقدام نمایند. 

انتهاي پیام



شرایط ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) در جامعه نقل شود

منبع: ایسناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/05/01

امام جمعه ماهشهر با اشاره به سالروز ازدواج امام علی (ع) و حضرت فاطمه (س) اظهار کرد: با توجه به نیاز جامعه بشري به
الگو گرفتن از این دو بزرگوار به ویژه در خصوص تشکیل خانواده، باید جریان و شرایط ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت

فاطمه (س) نقل شود.

حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین غبیشاوي در گفت
وگو با ایسنا، اظهارکرد: براي تداوم بهتر زندگی دخترها
باید مهارت هاي زندگی مشترك را بیاموزند و پسرها نیز
آمادگی ازدواج را داشته باشند و فکر نکنند ازدواج و زندگی

 
مشترك هیچ مشکلی ندارد. 

وي با اشاره به سالروز ازدواج امام علی (ع) و حضرت فاطمه
(س) اظهار کرد: با توجه به نیاز جامعه بشري به الگو
گرفتن از این دو بزرگوار به ویژه در خصوص تشکیل
خانواده، باید این روز زنده نگه داشته شود و جریان و

 
شرایط ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) نقل شود. 

وي در خصوص تعویق ازدواج برخی جوانان به دلیل شیوع کرونا، افزود: با توجه به شیوع کرونا در جهان به تدریج باید خود را با

 
شرایط کرونا تطبیق دهیم. 

امام جمعه ماهشهر با اشاره به مشکلاتی از قبیل اشتغال و تورم نیز گفت: نباید توقعات بالا باشد و قسمتی از مشکلات با ساده زیستی

 
قابل حل است. 

غبیشاوي تصریح کرد: ملاك ازدواج باید مسائل معنوي معرفتی باشد. زمانی که امام علی (ع) به خواستگاري حضرت فاطمه زهرا (س)
رفتند، پیامبر (ص) به دخترشان فرمودند، امام علی (ع) از نظر مالی فقیر است اما سرشار از ایمان است. ایمان زندگی را شیرین می

 
کند، بنابراین باید بیشتر اهمیت ایمان، معرفت و فرهنگ دینی درك شود. 

وي اضافه کرد: جوانان باید بدانند اگر همدل باشند و عشق شان ماندگار باشد، سختی ها نیز قابل تحمل است اما اگر مسائل معنوي،

 
معرفتی و توکل به خدا کم رنگ شود، تحمل مشکلات بسیار سخت می شود. 

امام جمعه ماهشهر با اشاره به عوامل عدم ازدواج جوانان نیز گفت: هزینه هاي بالا، مهریه هاي سنگین و بی کاري جوانان می توانند

 
مانع ازدواج جوانان شوند. 



انتهاي پیام



موانع فردي؛ همچنان در صدر عوامل تأخیر در ازدواج چهارمحال و بختیاري

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر کل ورزش و جوانان چهارمحال و بختیاري گفت: موانع فردي شامل ادامه تحصیل، مشکل پسندي زوجین، فقر و تنگ
دستی و ... از جمله عوامل تاخیر ازدواج جوانان بوده است.

مدیر کل ورزش و جوانان چهارمحال و بختیاري گفت:
موانع فردي شامل ادامه تحصیل، مشکل پسندي زوجین،
فقر و تنگ دستی و ... از جمله عوامل تاخیر ازدواج جوانان

 
بوده است. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین استان چهارمحال
وبختیاري به نقل از روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان
استان، حمید کریمی بیان کرد: میانگین سنی ازدواج
زوجین در سال 95، از 25.32 به 27.5 در سال 98 رسیده
است، همچنین میانگین سنی طلاق در سال 95 از 32.25

 
به 34.68 در سال 98 رسید. 

وي با اشاره به اینکه در سال گذشته 6825 مورد ازدواج و 1403 مورد طلاق در استان به ثبت رسیده است، تصریح کرد: نسبت طلاق
به ازدواج استان 20.5 درصد و نسبت طلاق به ازدواج کشور 32.97 بوده که آمارها بیانگراین است که از هر 5 مورد ازدواج در استان

 
یک مورد منجر به طلاق می شود. 

کریمی گفت: در مقایسه با میانگین کشوري، چهارمحال و بختیاري از لحاظ تعداد واقعه ازدواج و طلاق در وضعیت مطلوب تري قرار

 
دارد. 

طبق گفته وي، در سال گذشته با توجه به ثبت 1403 مورد طلاق در استان، تعداد طلاق ثبت شده بر حسب طول مدت ازدواج در
سال هاي اول تا چهارم زندگی 527 مورد، 4 تا 10 سال 427 مورد، 10 تا 15 سال 223 مورد و 15 سال بیشتر 226 مورد بوده،

 
بنابراین طبق آمار در چهار سال ابتداي زندگی ، بیشترین تعداد طلاق به ثبت رسیده است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان موانع فردي شامل ادامه تحصیل، مشکل پسندي زوجین، فقر و تنگ دستی، ترس از آینده، عدم درك
متقابل جوان و خانواده از خواسته ها و نیازها، وجود خواهر یا برادر بزرگتر در خانواده، موانع اجتماعی و اقتصادي شامل شرایط

 
اقتصادي و شغلی، مشکل مسکن و آداب و رسوم نادرست را از موانع و عوامل تأخیر در ازدواج برشمرد. 

وي گفت: لزوم بهره گیري از ظرفیت سازمان هاي مردم نهاد در راستاي توسعه فرهنگ آسان سازي ازدواج، گسترش مراکز مشاوره
تخصصی ازدواج و خانواده در استان، آسان سازي روند پرداخت تسهیلات ازدواج به جوانان و ایجاد اشتغال پایدار براي جوانان

 
راهکارهاي پیشنهادي آسان سازي ازدواج در استان است. 
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بهره برداري از 809 طرح گلخانه اي و مجتمع گلخانه اي در 8 استان کشور

منبع: ایاناشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي از بهره برداري809 طرح گلخانه اي و مجتمع گلخانه اي در کشور با حضور ریاست

 
جمهوري به صورت ویدیوکنفرانس در روز پنج شنبه (فردا) خبر داد. 

با بهره برداري از طرح هاي گلخانه اي شاهد جهش تولید به میزان 127 هزار تن انواع سبزي و صیفی گلخانه اي، 29 میلیون شاخه
انواع گل و گیاهان زینتی و حفظ و رونق تولید بیش از 250 تن محصول درختان میوه زیر سایبان خواهیم بود. اشتغال زایی این طرح

 
ها هم بیش از 4720 نفر به صورت مستقیم خواهد بود. 

علی اشرف منصوري، مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي امروز چهارشنبه در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري کشاورزي ایران (ایانا)
در ارتباط با اهمیت بهره برداري 809 طرح گلخانه اي و مجتمع گلخانه اي در کشور که قرار است فردا پنج شنبه 2 مرداد به صورت
ویدیوکنفرانس با حضور ریاست جمهوري به بهره برداري برسد گفت: از آنجا که کشورمان داراي اقلیمی خشک و نیمه خشک است و
آب براي تولید محصولات کشاورزي عامل تعیین کننده و مهم محسوب می شود و کمبود آن طی فصل رشد گیاهان اثرات چشمگیري
در میزان تولید محصول به ویژه محصولات سبزي و صیفی دارد افتتاح این طرحها از تاثیرگذاري بالایی در تامین نیاز آبی این

 
محصولات در فصول گرم سال برخوردار است. 

وي با بیان اینکه در کشت هاي گلخانه اي افزایش کارایی بیش از 10 برابري مصرف آب به ازاي تولید هر کیلوگرم محصول و به
همین میزان افزایش عملکرد تولید محصول در واحد سطح نسبت به فضاي باز به عمل خواهد آورد، تصریح کرد: این در حالی است که
با مدیریت صحیح رسیدن به ارقام بالاتر از آن نیز امکان پذیر بوده و دستاورد پیوستگی تولید و عرضه به بازار را نیز به همراه خواهد

 
داشت. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي تصریح کرد: بهره گیري از سیستم هاي نوین و مدرن کشت هاي کنترل شده گلخانه اي
براي تولید محصولات باغبانی در سرتاسر جهان گسترش وسیعی دارد، به نحوي که بر اساس آمار جهانی فائو سطح زیر کشت گلخانه
هاي جهان اعم از گلخانه هاي تونلی، خورشیدي، تک قلو پلاستیکی، بهم پیوسته پلاستیکی و گلخانه هاي شیشه اي حدود 3 میلیون

 
هکتار است. 

 
افزایش 125 درصدي سطح گلخانه ها از سال 1392 

منصوري با اشاره به وضعیت کنونی تولیدات گلخانه اي در کشور، یادآور شد: کشور ایران با افزایش 125 درصدي سطح گلخانه ها از 8
هزار و 800 هکتار در آغاز بکار دولت تدبیر و امید در سال 1392 به بیش از 18 هزار هکتار در پایان سال 1398 رسیده که معادل

 
0.6 (شش دهم) درصد سطح گلخانه هاي جهان است. 

وي افزود: با توجه به اینکه سال جاري از سوي مقام معظم رهبري مزین به شعار جهش تولید است، برنامه توسعه گلخانه هاي کشور



در سطح 4 هزار و 600 هکتار ابلاغ شده و پیش بینی می شود 2500 هکتار تا پایان سال به طور کامل به بهره برداري برسد و 2100

 
هکتار نیز تا نیمه اول سال 1400 به بهره برداري خواهد رسید. 

وي با بیان اینکه توسعه کشتهاي گلخانه اي در کشور یکی از مهمترین سیاست هاي افزایش بهره وري اقتصادي و مدیریت راهبردي

 
آب است اظهار کرد: همچنین با انتقال کشت هاي سبزي و صیفی از فضاي باز به گلخانه، اراضی فضاي باز آزادسازي می شود. 

منصوري با اشاره به اینکه سطح گلخانه هاي کشور در پایان سال 1391 حدود 8000 هکتار بود که در این دولت با 10500 هکتار
افزایش به بیش از 18500 هکتار رسیده است گفت: با رویکرد جذب سرمایه هاي بخش خصوصی براي رونق و جهش تولید، ایجاد

 
اشتغال پایدار و تقویت صادرات و ارزآوري گامهاي ارزشمندي برداشته شده است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي درباره اقدامات انجام شده در حوزه ایجاد شهرك هاي گلخانه اي که عمدتاً منابع آن در
سفرهاي کاروان تدبیر و امید به استان ها مصوب شده، تصریح کرد: استعدادیابی و انجام مطالعات مربوطه در کلیه استان هاي کشور و

 
تعیین 273 هزار هکتار از اراضی کشور به عنوان اولویت اول براي توسعه شهرك هاي کشاورزي انجام شده است. 

وي با اشاره به انجام فرایند مستندسازي و مراحل قانونی و تحویل بیش از 41 هزار هکتار از اراضی استان ها براي ایجاد شهرك هاي
کشاورزي در قالب تعداد 192 شهرك دولتی، افزود: با ایجاد 124 شهرك خصوصی در 3 هزار و 300 هکتار از اراضی مستثنیات مردم

 
موافقت شده است. 

 
 

NFT (Nutrient film ) در تعدادي از گلخانه ها براي نخستین بار از فناوري روز جهان از جمله سیستم ان اف تی بسته

 
technique یعنی کشت در محیط هیدروپونیک آبی و بازچرخانی آب استفاده شده است 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي ادامه داد: مطالعات طراحی تفصیلی براي ایجاد 92 شهرك به مساحت حدود 40 هزار هکتار

 
و مطالعات نظام بهره برداري در 29 هزار هکتار از اراضی شهرك ها انجام شده است. 

وي از واگذاري 8 هزار و 500 هکتار از عرصه هاي آماده واگذاري در 100 شهرك به صورت اجاره به شرط تملیک و نظارت مستمر بر
فعالیت سرمایه گذاران خبر داد و گفت: با توجه به اینکه بیش از 90 درصد واگذاري ها در سال هاي 97 و 98 بوده است، از مجموع
7200 هکتار زمین در اختیار سرمایه گذاران حدود 5 هزار و 100 هکتار در 90 شهرك کشاورزي در مرحله ساخت واحدهاي تولیدي

یا بهره برداري است. 



 
تولید سالانه 21 میلیون تن سبزي و صیفی تا پایان سال 1404 

منصوري تصریح کرد: با توجه به پایین بودن کیفیت و عدم یکنواختی محصول تولیدي در فضاي باز، علاوه بر دشواري برنامه ریزي
براي صادرات، محصولات تولیدي داراي ضایعات فراوان است و به منظور بهره وري مناسب از منابع آبی کشور و تولید محصول
باکیفیت مناسب و قابل رقابت در بازارجهانی با اجراي طرح توسعه گلخانه هاي کشور در برنامه 10 ساله اقتصاد مقاومتی (از سال
1395 تا سال 1404)، در نهایت میزان سطح گلخانه هاي سبزي و صیفی کشور در پایان سال 1404 به حدود 53 هزار هکتار خواهد

 
رسید که میزان تولید آن نیز به حدود 21 میلیون تن افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: با تحقق این برنامه علاوه بر تأمین نیاز بیش از 92 میلیون نفر جمعیت کشور با سرانه مصرف حدود 128 کیلوگرم به

 
ازاي هر نفر، فرصت صادرات مازاد بر نیاز داخلی در حدود 9 میلیون تن امکان پذیر خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي کشاورزي با بیان اینکه از میزان 48 هزار و 355 هکتار کل سطح توسعه گلخانه ها طی برنامه 10 ساله
اقتصاد مقاومتی، مقدار 31 هزار هکتار آن مربوط به هدایت کشت سبزي و صیفی قابل انتقال از فضاي باز به محیط هاي کنترل شده
گلخانه اي خواهد بود، یادآور شد: با تحقق این هدف حدود 370 هزار هکتار از اراضی کشاورزي که زیرپوشش کشت سبزي و صیفی

 
بوده اند، براي کشت سایر محصولات اساسی و کم آب بر، آزاد می شوند. 

 
بهره برداري از 809 طرح گلخانه اي و شهرك گلخانه اي گلخانه اي در قالب 15 شهرك گلخانه اي 

منصوري درباره طرح هاي قابل افتتاح فردا پنج شنبه در استان هاي مختلف کشور در حوزه گلخانه ها، گفت: این طرح ها شامل 809
طرح گلخانه اي و شهرك گلخانه اي گلخانه اي به مساحت 473 هکتار در سطح کشور است که بخشی از آن ها در قالب 15 شهرك
گلخانه اي در مساحتی بالغ بر 109 هکتار در 8 استان (اردبیل، اصفهان، بوشهر، خراسان جنوبی، فارس، کهگیلویه و بویراحمد، لرستان

 
و یزد) آماده بهره برداري شده است. 

وي کل اعتبار و سرمایه گذاري صورت گرفته در 809 طرح مذکور را رقمی بالغ بر یک هزار و 700 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: با
اجراي این طرح ها شاهد جهش تولید به میزان 127 هزار تن انواع سبزي و صیفی گلخانه اي، 29 میلیون شاخه انواع گل و گیاهان
زینتی و حفظ و رونق تولید بیش از 250 تن محصول درختان میوه زیر سایبان خواهیم بود. اشتغال زایی این طرح ها هم بیش از

 
4720 نفر به صورت مستقیم خواهد بود. 

 
پروژه شهرك گلخانه اي ارنان 

منصوري در خصوص یکی از مهمترین شهرکهاي گلخانه اي در دست بهره برداري در بین طرح ها به فاز اول شهرك گلخانه اي
بهشت ارنان در شهرستان مهریز استان یزد اشاره کرد که قرار است در جریان آیین بهره برداري از طرح ها بصورت ویدیوکنفرانس

 
وزیر جهاد کشاورزي در استان مورد نظر یعنی یزد حضور داشته باشد. طرحی مساحت آن بالغ بر 15 هکتار است. 

 
وي در مورد دلیل انتخاب این شهرك چند نکته حائز اهمیت را به شرح زیر برشمرد. 

نخست اینکه استان یزد استانی خشک و کم آب بوده و به همین لحاظ افزایش بهره وري منابع آب و توسعه گلخانه در این استان حائز



 
اهمیت است. 

دوم آن که تمام سازه هاي احداثی در این شهرك مدرن و کشت آن بصورت هیدروپونیک انجام می شود و داراي زنجیره ارزش

 
هستند. 

NFT ) سوم آن که در این شهرك در تعدادي از گلخانه ها براي نخستین بار از فناوري روز جهان از جمله سیستم ان اف تی بسته
Nutrient film technique) یعنی کشت در محیط هیدروپونیک آبی و بازچرخانی آب استفاده شده که می تواند نقش مؤثري

 
در گسترش این فناوري در کشور و افزایش کارایی و راندمان آب و صرفه در مصرف آب داشته باشد. 

وي جمع کل اعتبار و سرمایه گذاري این پروژه را حدود 78 میلیارد تومان اعلام کرد که تولیدات آن 4000 تن انواع سبزي و صیفی و
بیش از یک میلیون شاخه گل رز خواهد بود. درضمن تعداد 150 نفر بصورت مستقیم اشتغال مولد ایجاد خواهد کرد.



بهره برداري از حدود 17 هزار هکتار باغ در اراضی شیب دار 27 استان

منبع: ایاناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/05/01

16 هزار و 834 هکتار باغ در اراضی شیب دار در 27 استان به صورت ویدئو کنفرانس با حضور ریاست جمهوري در روز پنج

 
شنبه (2مرداد) به بهره برداري می رسد. 

 
 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري کشاورزي ایران (ایانا)، بهره برداري از 16 هزار و 834 هکتار در اراضی شیب دار در 27 استان به صورت
ویدئو کنفرانس با حضور رئیس جمهوري یکی از دستاوردهاي مهم در حوزه کشاورزي در سال جهش تولید است که همزمان با 809
طرح گلخانه اي و مجتمع گلخانه اي در 8 استان کشور و چند طرح مهم آب و خاك در کشور فردا پنجشنبه به بهره برداري می رسد.
از مزایاي افتتاح این پروژه افزایش اشتغال پایدار و تغذیه و تقویت سفره هاي آب هاي زیرزمینی است که به نوبه خود باعث کاهش
مهاجرت روستائیان به مناطق شهري، کاهش پدیده حاشیه نشینی در شهرها و کاهش تهدیدات سیاسی، امنیتی و اجتماعی ناشی از

 
بیکاري خواهد شد. 

بر اساس مطالعات انجام شده، بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیب دار کشور داراي امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر
باغی و گیاهان دارویی با ارزش افزوده بالا شامل انگور، بادام، انجیر، گردو، فندق، انار، توت، گیاهان دارویی و سایر گونه هاي سازگار
است که با در نظر گرفتن سیاست هاي کلان وزارت جهادکشاورزي، توسعه باغ ها در اراضی شیب دار در فاز اول با هماهنگی سازمان

 
برنامه وبودجه کشور، این سطح به 100 هزار هکتار در یک دوره 5 ساله منطبق با برنامه ششم توسعه، هدف گذاري شده است. 

از سال 1397-1396 تاکنون سطحی بالغ بر 61 هزار 586 هکتار باغ دیم در اراضی شیب دار با 19 هزار و 866 نفر اشتغال جدید در

 
سطح کشور احداث شده است. 

کاهش مهاجرت روستاییان و جلوگیري از پدیده حاشیه نشینی و همچنین افزایش 138 هزار تن از انواع محصولات کشاورزي از دیگر

 
مزایاي این طرح هاست. 



تولید محصولات باغبانی در کشور ایران، داراي مزیت نسبی بالایی است و تخصیص منابع در فعالیت هاي باغبانی موجب دستیابی به
بهره وري بیشتر در استفاده از منابع تولید می شود که در نهایت علاوه بر تامین نیازهاي داخلی، پتانسیل مناسبی براي صادرات
محصولات غیرنفتی را ایجاد می کند. اراضی شیبدار به عنوان یکی از پتانسیل هاي توسعه باغها در اسناد و برنامه هاي ملی مطرح

 
شده است. 

گفتنی است که در استفاده از اراضی شیب دار با 3 چالش مهم از جمله محدودیت اراضی مناسب، حفاظت منابع آب و خاك و ایجاد

 
اشتغال و بهبود معیشت افراد است. 

نگاهی به اراضی با پتانسیل مناسب براي توسعه باغات نشان می دهد که سطح اراضی مناسب در امر توسعه باغات با توجه به
محدودیت هاي گوناگون خاك گستره چندانی ندارد. در این میان بخش زیادي از اراضی کشور در شیب هاي بالاي 12 درصد قرار
دارند که عمدتاً فاقد پوشش گیاهی دائمی و در اغلب موارد به دلیل اجراي عملیات غیر فنی (شخم در جهت شیب) در دیم زارها و یا

 
عدم برنامه ریزي مناسب در زمینهٔ استفاده از آن ها، با کاهش توان بالقوه تولید و گاهی تخریب منابع خاك و آب روبه رو است. 

در مرحله بهره برداري از باغها نیز به دلیل افزایش پوشش گیاهی در اراضی شیب دار و درنتیجه کاهش بروز روان آب هاي سطحی در
هنگام بارندگی و افزایش ضریب نفوذ آب در زمین، منجر به تغذیه و تقویت سفره هاي آب زیرزمینی خواهد شد. ضمن این که بهره
برداران این اراضی، در صیانت از مراتع و جنگل ها و حفظ و حراست از آن ها در مقابله با مخاطرات مختلف به ویژه آتش سوزي

 
همکاري بیشتري خواهد کرد. 

 
 

علاوه بر پتانسیل بالاي عرصه هاي مذکور، بارندگی مناسب در استان هاي شمال، شمال غرب و غرب کشور براي توسعه کشت گونه

 
هاي گیاهی مثمر و کم آب بر در اراضی شیب دار، ایجاد اشتغال و بهبود معیشت از سیاست هاي وزارت جهاد کشاورزي است. 

 
ایجاد اشتغال و افزایش درآمد جوامع محلی در محدوده اجرایطرح توسعه باغها در اراضی شیب دار 

البته یکی از مهم ترین اثرات مثبت طرح توسعه باغ ها در اراضی شیب دار، ایجاد اشتغال و افزایش درآمد جوامع محلی در محدوده

 
اجراي طرح است و انتظار می رود که با اجراي طرح، سطح درآمد و به تبع آن کیفیت زندگی و سطح رفاه بهره برداران افزایش یابد. 

تولید محصولات باغبانی در کشور ایران، داراي مزیت نسبی بالایی است. به بیان دیگر، تخصیص منابع در فعالیت هاي باغبانی موجب
دستیابی به بهره وري بیشتر در استفاده از منابع تولید میگردد که در نهایت علاوه برتامین نیازهاي داخلی، پتانسیل مناسبی براي
صادرات محصولات غیرنفتی را ایجاد می نماید. اراضی شیبدار به عنوان یکی از پتانسیل هاي توسعه باغات در اسناد و برنامه هاي ملی



 
مطرح شده است. 

 
امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر باغی در بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیبدار کشور 

بر اساس مطالعات انجام شده، بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیبدار کشور داراي امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر
باغی با ارزش افزوده بالا شامل انگور، بادام، انجیر، گردو، فندق، انار، توت، گیاهان دارویی و سایر گونه هاي سازگار است. در سیاست
هاي کلان وزارت جهاد کشاورزي مطابق با برنامه ششم توسعه تا پایان سال 1400 توسعه باغات دیم در سطح 100 هزار هکتار هدف
گذاري گردیده است. اجراي این سطح حدود 33 هزار اشتغال مستقیم را ایجاد خواهد نمود که در سالهاي بهره برداري، سالانه میزان
338 هزار تن به تولید محصولات باغبانی اضافه خواهد شد. که ضمن دستیابی به اهداف اصلی طرح از جمله مسائل زیست محیطی
نظیر افزایش پوشش گیاهی، کاهش بروز رواناب هاي سطحی در هنگام بارندگی و افزایش ضریب نفوذ آب در زمین، کمک به تغذیه و
تقویت سفره هاي آب زیرزمینی؛ با توجه به اهمیت و جایگاه محصولات باغبانی در تجارت جهانی و ارز آوري این محصولات کمک

 
بسیار مهمی به مثبت تر نمودن تراز تجاري بخش کشاورزي و تامین ارز مورد نیاز کشور خواهد نمود. 

و به بیان دیگر مجموع این اتفاقها موجب شده است تا از سال زراعی 97-1396 تاکنون سطحی بالغ بر 61586 هکتار باغ دیم در
اراضی شیبدار با 20528نفر اشتغال جدید در سطح کشور ایجاد شده است.



دعوت استاندار از وزیر جهاد کشاورزي براي حضور در چهارمحال و بختیاري

منبع: ایاناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/05/01

 
استاندار چهارمحال و بختیاري از وزیر جهاد کشاورزي براي سفر به چهارمحال و بختیاري دعوت کرد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان چهارمحال و بختیاري، اقبال
عباسی در دیدار با وزیر جهاد کشاورزي با بیان اینکه کشاورزان
چهارمحال و بختیاري با مشکل تأمین نهاده هاي دامی و طیور
مواجه هستند، گفت: براي افزایش تولید و حل مشکلات کمبود
تولید گوشت نیازمند تأمین نهاده هاي مورد نیاز دامداران و

 
مرغداران به قیمت مصوب هستیم. 

استاندار چهارمحال و بختیاري در ادامه این دیدار با بیان اینکه
توسعه کشت گلخانه اي در مناطق مختلف چهارمحال و بختیاري از ضروریات است، گفت: کشت گلخانه اي علاوه بر افزایش تولید

 
محصولات کشاورزي می تواند موجب ایجاد اشتغال نیز شود، بنابراین نیاز است به متقضیان تسهیلات ارزان قیمت پرداخت شود. 

عباسی با بیان اینکه در چهارمحال و بختیاري ظرفیت هاي بالایی براي پرورش ماهیان سردآبی و پرورش ماهی در قفس وجود دارد،
عنوان کرد: طرح هاي پرورش ماهی نیز مورد حمایت وزارت جهادکشاورزي قرار بگیرد.



بیکاري 9 هزار کارگر بیمه شده در استان اردبیل

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل گفت: شیوع کرونا در پنج ماه گذشته موجب بیکاري 9 هزار کارگر بیمه
شده در استان شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اردبیل، قاسم رحیمی، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
اردبیل با اشاره به آسیب جدي و زیان مستقیم و غیرمستقیم بسیاري
از مشاغل در استان اردبیل در پی شیوع کرونا گفت: تاکنون بیش از
20 هزار کسب و کار متاثر از کرونا جهت پرداخت تسهیلات شناسایی

 
شده است. 

او برقراري بیمه بیکاري براي 9 هزار نفر کارگر بیمه شده و اختصاص پنج هزار و 350 میلیارد تومان تسهیلات براي پرداخت به بنگاه
ها و کسب و کارهاي اسیب دیده از کرونا را از اقدامات مهم اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل براي حمایت از مشاغل

 
آسیب دیده از کووید19 ذکر کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل همچنین گفت: همزمان با شیوع کرونا براي 26 هزار نفر از شهروندان این استان که
داراي شغل ثابت نبوده و تراکنش مالی بسیار اندکی داشتند، پس از شناسایی با استفاده از ظرفیت سامانه رفاه ایرانیان، مبلغ 2 تا 6

 
میلیون ریال به صورت ماهانه و بلاعوض پرداخت شد. 

رحیمی افزود: مرحله نخست وام وام 10 میلیون ریالی کمکی نیز براي 409 هزار خانوار یارانه بگیر حائز شرایط استان اردبیل پرداخت

 
شد و دور دوم آن نیز براي خانوارهاي بیش از پنج نفر عضو پرداخت خواهد شد. 

او جذب به موقع و صد درصدي تسهیلات اشتغال زا یکی از اهداف اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل در جهت اشتغال
زایی و تثبیت اشتغال موجود ذکر کرد و گفت: در این راستا تاکنون سه هزار و 500 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی پرداخت

 
شده است. 

رحیمی همچنین جذب و پرداخت 55 میلیارد ریال وام مشاغل خانگی را از جمله موفقیت هاي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
استان اردبیل براي کاهش نرخ بیکاري در استان ذکر کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل، خواستار تطبیق سیستم آموزشی با نیازهاي بازار کار براي موفقیت برنامه هاي
کارآفرینی و اشتغال شد و افزود: عوامل مهم دیگر نظیر شرایط اقتصادي داخلی، کیفیت روابط خارجی نیز در بهبود فضاي کسب و کار



 
و رونق اشتغال تاثیرگذار است. 

او ادامه داد: اشتغال تابعی از فرایندهاي به هم پیوسته بوده و به جاي اعمال سیاست هاي مستقیم براي گشایش اشتغال، باید به دنبال

 
تغییر سایر موارد دخیل از قبیل وضع و اصلاح قوانین مربوط به سرمایه گذاري، سیستم بانکی و توسعه تجارت بود. 

رحیمی یکی از رسالت هاي مهم دستگاه اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی را صیانت از نیروي کار و رسیدگی به شکایت هاي
مربوط به این حوزه عنوان کرد و ادامه داد: استان اردبیل به لحاظ عدم بروز تنش هاي کارگري و نیز بررسی و رصد مستمر مشکلات

کارگري، کارفرمایی و پیمانکاران از استان هاي داراي رتبه مطلوب در سطح کشور به شمار می رود.



صنعت بازیافت در دست دلالان

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/05/01

زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از راهکارهایی
است که به کاهش پسماند کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه هایی از حضور

مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند.

زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست
محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از
راهکارهایی است که به کاهش پسماند کمک می کند اما
سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه
هایی از حضور مافیاي پسماند شنیده می شود که روند

 
بازیافت را دچار مشکل می کنند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن ابراز تاسف نسبت به وضعیت صنعت
بازیافت کشور گفت: واقعیت این است که در حال حاضر صنعت بازیافت کشور در دست عده اي دلال است که اجازه نمی دهند

 
اقدامات مناسبی در زمینه بازیافت پسماند صورت گیرد چراکه به نظر می رسد سود عده اي در این بی نظمی است. 

فاطمه اکبرپور، با اشاره به اینکه اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان و پیمانکاران غیر رسمی تفکیک، جمع
آوري و حتی بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این اشخاص بر این است که تا حد امکان از محل دفع زباله درآمدزایی
کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف و گام اصلی در فرایند بازیافت باشد
بنابراین این نوع نگاه به فرایند بازیافت به یک ذهنیت بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي اجازه ندهند که مدیریت و بازیافت

 
پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسد اکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده
اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در
دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به

 
طورقطع فرایندي هم براي بازیافت وجود نخواهد داشت. 



وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا
پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی

 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 

ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه
بازیافت در کشور اظهار کرد : در حوزه پسماند باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه
حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این زمینه باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست

 
حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار صنعتگران بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیست رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان
حفاظت محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت
محیط زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما
در عین حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره
سازي، پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف
کرده است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف

 
شهرداري ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را



موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این
کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 

وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید
اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در
نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

 
مداومی در این زمینه باشیم. 

پربیننده ترین اینترنت شبکه شاد رایگان می شـود مهمترین عناوین روزنامه هاي صبح کشور +عکس هلندي ها چگونه از «خودرو»
پیاده شدند؟ آموزش و پرورش اطلاعات دانش آموزان را می فروشد؟ روابط ایران و عراق باید بیش از پیش ارتقاء یابد/ حشدالشعبی را

باید حفظ کرد



نامه رئیس شوراي شهر مشهد به نماینده مجلس درخصوص طرح نوسازي و

بهسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/05/01

محمدرضا حیدري طی نامه اي به حجت الاسلام و المسلمین نصراالله پژمان فر، نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس
شوراي اسلامی به تشریح اقدامات مدیریت شهري در دوره پنجم در راستاي تحقق طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامون

حرم مطهر رضوي پرداخت.

به گزارش شهرآرانیوز، مشهدالرضا (ع)، پایتخت معنوي ایران، نقطه کانونی و اساسی در جهان اسلام و تشیع و مقصد سفر

 
میلیون ها زائر و دلداده اهل بیت (ع) از اقصی نقاط دنیاست. 

مدیریت شهري و تمامی ارکان حکومتی و دولتی پیوسته سعی داشته که شایسته ترین، بهترین و درخورترین شرایط را براي میزبانی
از میهمانان شهر بهشت فراهم آورد؛ برهمین اساس، طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامونی حرم مطهر رضوي در دستورکار قرار

 
گرفت و اکنون بیش از 2 دهه از تصویب و اجراي آن می گذرد. 

این طرح علی رغم اینکه مسیر قانونی خود را طی کرده و تاییدیه شوراي عالی معماري و شهرسازي را گرفته است، تا به امروز چندین

 
بار دستخوش تغییراتی شده و همین تغییرات با کاستن از سرعت پیشرفت پروژه، اثرات نامطلوب بسیاري را بهمراه داشته است. 

در ماه هاي اخیر هم موضوع بازنگري در طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامونی حرم مطهر رضوي در محافل گوناگون و از سوي افراد
مختلف از جمله نمایندگان محترم مجلس مطرح شده و جامعه نیز نسبت به آن حساس است؛ لذا باید با آگاهی بخشی عمومی، شرح

 
ماوقع را بیان کرد و به اطلاع شهروندان و مردم رساند. 

بر همین اساس، محمدرضا حیدري، رئیس شوراي شهر مشهد در نامه اي رسمی خطاب به حجت الاسلام والمسلمین پژمانفر، نماینده
محترم مردم مشهد و کلات در مجلس شوراي اسلامی به تشریح مطالبی با سرفصل هاي «پیشینه طرح»، «وضعیت طرح در ابتداي
فعالیت شوراي پنجم شهر مشهد»، «اقدامات و رویکرد شوراي پنجم بعنوان مدیریت جدید شهري» و «نگاه به آینده» پرداخته است؛

 
متن نامه به شرح ذیل است: 

 
باسلام و احترام 

با عنایت به نظرات جنابعالی در خصوص طرح بافت پیرامون حرم مطهر رضوي، به نظر می رسد مدیریت شهري در دوره پنجم
نتوانسته وضعیت گذشته و تغییر رویکرد خود را به خوبی اطلاع رسانی نماید؛ لذا جهت شفافیت و مزید استحضار جنابعالی، موارد ذیل

 
تقدیم حضور می گردد: 

 
الف) پیشینه طرح: 

1- تهیه طرح نوسازي و بهسازي بافت پیرامون حرم مطهر رضوي با اخذ نظر از مقام معظم رهبري در سال 1371 آغاز و در سال
1378، در کمیسیون ماده 5 قانون تأسیس شورایعالی شهرسازي و معماري ایران تصویب و بازنگريِ طرح تفصیلی نیز، در سال 1387
تصویب گردید. لازم به ذکر است طرح مذکور توسط وزارت راه و شهرسازي (شرکت عمران و بهسازي شهري ایران سابق و شرکت

 
بازآفرینی شهري ایران فعلی) تهیه شده بود. 



2- حسب توافقات انجام شده از سال 1387، اجراي نیمی از طرح برعهده شرکت بازآفرینی شهري ایران وابسته به وزارت راه و

 
شهرسازي و نیم دیگر برعهده شهرداري مشهد قرار گرفت. 

3- درسال 1396، شورایعالی شهرسازي ومعماري به موجب مصوبه شماره 264664/300 مورخ 1396/05/31 طرح راهبردي (نه
تفصیلی) را براي بافت پیرامون حرم مطهر تصویب و بدون تصویب و جایگزینی طرحِ تفصیلیِ جدید توسط همان افرادي که روزي

 
تصویب این طرح را " بیانگر هویت ملی و مذهبی ایران" می دانستند، طرح تفصیلی جاري را لغو می نماید. 

 
ب) وضعیت طرح در ابتداي دوره پنجم شوراي اسلامی شهرمشهد: 

دوره پنجم شوراي اسلامی در آغاز به کار خود، با انبوهی از مسائل و مشکلات در بافت پیرامون حرم مطهر رضوي مواجه بود، از جمله

 
آن ها می توان به موارد ذیل که باعث بروز اعتراضات گروه هاي مختلف مردمی شده است اشاره نمود: 

1- طولانی شدن فرآیند تهیه و اجراي طرح از سال 1371 تا 1396 که حدود 45% پیشرفت فیزیکی داشته و به تلخ شدن کام زائران

 
و مجاوران حریم رضوي منجر شده بود. 

 
2- وجود ناامنی در فضا هاي شهري و معابر رها شده در طرح بدلیل عدم اجراي فضا هاي شهري مناسب و کارگاه هاي ساختمانی 

 
3- شیوه کار سبب فروش املاك و کوچ اجباري بسیاري از مجاوران شده بود. 

 
4- کم توجهی به هویت بافت تاریخی 

 
5- بلاتکلیفی بسیاري از پروژه هاي سرمایه گذاري بدلیل اختلافات با شهرداري و عدم شفافیت حقوق مکتسبه آنان 

 
ج) اقدامات و رویکرد شوراي پنجم به عنوان مدیریت جدید شهري: 

1- اصلاح رویه سابق با هدف حفظ و ارتقاي میراث معنوي و هویت تاریخی شهر مشهدبا تهیه طرح و آغاز عملیات مرمت و بازسازي

 
بازار فرش، بازار سرشور، سراي عزیزاله اف، خرید خانه پریشانی و ... 

2- تغییر رویکرد اصلی از تعریف پروژه هاي بزرگ مقیاس به پاسخگویی به املاك ریزدانه در راستاي تکریم و ماندگاري مجاورین در

 
محدوده بافت پیرامون حرم مطهر 

3- برنامه ریزي جهت جلب مشارکت ساکنین در نوسازي و بهسازي بافت با تشکیل دفاتر تسهیلگري (9 محله) و استقرار گروه هاي

 
تسهیلگر براي حفظ مالکین قدیمی 

4- توجه جدي به اجراي زیرساخت هاي منطقه و کسب 14/8 درصد پیشرفت فیزیکی در اجراي فضا هاي عمومی طرح طی 2/5 سال
و افزایش فضاي سبز منطقه معادل کل دوره اجراي طرح و تسریع در اجراي معابر عمومی و ره باغ ها به منظور تسهیل تشرف زائران

 
به حرم مطهر رضوي 

5- تعامل و پشتیبانی از حقوق مردم و سرمایه گذارانی که نسبت به سرمایه گذاري مشروع اقدام و ضمن توسعه و آبادانی، موجبات
کارآفرینی شده بودند، در همین راستا مشکل تعداد زیادي از پروژه هاي سطحی شهر مرتفع و در سطح منطقه ثامن نیز مشکلات
قدیمی و چندین ساله ي حدود 26 پروژه مرتبط با قبل از دوره ي مدیریت جدید شهري تعیین تکلیف شدکه این امر سبب رونق

 
اقتصادي و اشتغال چند هزار نفري شده است. 

آنچه بعضاً باقی مانده یا در خواست هاي خارج از اختیارات شهرداري و شوراي اسلامی شهر مشهد بوده و یا طرف مقابل به دلایل

 
شخصی تمایلی به پیگیري و حل و فصل موضوعات نداشته است. 



 
د) نگاه به آینده: 

 
1- اعتقاد راسخ به ضرورت بازنگري طرح تفصیلی طاش 

2- تاکید بر رعایت حقوق مکتسبه مالکین و سرمایه گذاران باستناد مواد 49 و 50 آیین نامه نحوه بررسی وتصویب طرح هاي توسعه
وعمران محلی، ناحیه اي، منطقه اي، ملی و مقرارت شهرسازي ومعماري کشوروهمچنین تبصره ماده 3 قانون حمایت از مرمت و

 
احیاي بافت هاي تاریخی ـ فرهنگی در زمان تهیه و تصویب طرح و یا تامین منابع مشخص براي جبران خسارت حقوق قانونی آنان 

 
3- الزام وزارت راه و شهرسازي به رعایت قانون در فرآیند تهیه و تصویب طرح هاي تفصیلی 

 
لذا از آن مقام محترم استدعا می شود که: 

از ابزار هاي قانونی و نظارتی لازم در جهت هدایت نهاد هاي ذیربط از جمله شورایعالی شهرسازي و معماري و تمکین آنان به فرآیند
هاي قانونی تهیه طرح هاي تفصیلی (از جمله بند 1 ماده 2، بند 3 ماده 4، تبصره ماده 7 و ماده 5 قانون تأسیس شورایعالی شهرسازي
و معماري و بند 34 ماده 80 قانون تشکیلات وظایف و انتخابات شورا هاي اسلامی شهر) و نیز به رسمیت شناختن قوانین موضوعه و
اختیارات مدیریت استانی و محلی استفاده نموده و بر بازگشت روند اصلاح و بازنگري طرح تفصیلی بافت پیرامون حرم مطهر رضوي بر

 
مدار قانون و منطق، تأکید و نظارت نمایند. 

اصلاح شیوه نامه موضوع نامه شماره 34078/300 مورخ 99/04/04 که با تغییر، تحدید و نادیده گرفتن حقوق مالکانه موجود در طرح
تبعات جبران ناپذیر قضایی، اقتصادي، اجتماعی و سیاسی به همراه داشته و ضمن اینکه مشکلات عدیده اي را براي شهرداري،
دستگاه قضایی و در نهایت کشور ایجاد می نماید به دلیل نادیده گرفتن واقعیت ها از روند اجراي طرح، با شکایت صاحبان حق متوقف

 
خواهد شد و صرفنظر از آسیب به اعتماد عمومی و خروج سرمایه گذاران، منابعی هم براي جبران خسارت وجود ندارد. 

در خصوص حقوق قانونی مکتسبه نیز خواسته مدیریت شهري اجراي پیشنهادات کمیته حقوقی ذیلِ ستاد راهبردي بافت پیرامون
حرم مطهر که در جلسه مورخ 1398/06/10 به تصویب رسیده است، می باشد



70 درصد مراکز کارگاهی فنی و حرفه اي اصفهان فعال است

منبع: ایمناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان گفت: آموزش هاي فنی و حرفه اي در بحران کرونا حدود چهار ماه تعطیل بود
و فقط آموزش دوگانه فعال شد، در این سیستم آموزشی 30 درصد آموزش را در بخش کارگاهی و خصوصی اجرا می کنیم و

70 درصد بعدي در محیط واقعی با فاصله گذاري اجتماعی انجام می گیرد و نیاز به تعطیلی ندارد.

 
70 درصد مراکز کارگاهی فنی و حرفه اي اصفهان فعال است 

مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان گفت: آموزش هاي
فنی و حرفه اي در بحران کرونا حدود چهار ماه تعطیل بود و
فقط آموزش دوگانه فعال شد، در این سیستم آموزشی 30 درصد
آموزش را در بخش کارگاهی و خصوصی اجرا می کنیم و 70
درصد بعدي در محیط واقعی با فاصله گذاري اجتماعی انجام می

 
گیرد و نیاز به تعطیلی ندارد. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، آرش اخوان پیش از ظهر امروز
(چهارشنبه) با اشاره به آغاز هفته ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي در جمع خبرنگاران اظهار کرد: سازمان آموزش و فنی
حرفه اي استان اصفهان با برخورداري از 53 مراکز دولتی و کارگاه ها، 46 کارگاه صنایع و اصناف، 225 کارگاه ثابت شهري، 47
کارگاه مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی، 149 کارگاه سیار شهري، 114 کارگاه جوار روستایی، 52 کارگاه جوار پادگان، 53
کارگاه جوار زندان، 270 کارگاه صنایع ضمن کار و یک هزار و 800 آموزشگاه شامل 231 آموزشگاه ویژه زنان، 53 آموزشگاه ویژه

 
مردان، 88 آموزشگاه دو منظوره و 362 آموزشگاه آزاد در سطح استان فعال است. 

وي با بیان اینکه سازمان آموزش فنی و حرفه اي با برخورداري از این تعداد مراکز والاترین حجم عملیاتی را در سطح استان اصفهان
دارد، افزود: قطب گردشگري و بیشترین تعداد صنایع بعد از تجزیه دو استان البرز و تهران مختص استان اصفهان است، از 600 مورد

 
صنایع دستی ثبت شده در جهان 300 مورد مربوط به کشور و 200 مورد مختص اصفهان است. 

مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان گفت: اصفهان دومین شهر دانشگاهی کشور است و با توجه به ظرفیت هاي موجود
استان به عنوان پایتخت فرهنگی ایران نامگذاري شده که این اتفاق حق اصفهان است و پنجم مردادماه هم تمبر اصفهان پایتخت
مهارت ایران رونمایی خواهد شد. رسالت استان اصفهان در بخش مهارت آموزي در کشور بالا است و وظایف سنگینی را بر روي دوش

 
این سازمان می گذارد. 

لزوم وجود نیروي انسانی ماهر براي رونق اقتصادي وي با تأکید بر اینکه اصفهان همیشه پیشنهاد دهنده دستورالعمل هاي جدید بوده
است، تصریح کرد: اصفهان استانی است که نیازمند نیروي ماهر است و به دلیل شیوع ویروس کرونا با مشکلات زیادي براي مشاغل رو
به رو شده، در حیطه آموزش مهارتی تصمیم هاي جدي گرفته شده است و براي تحقق جهش تولید یکی از پارامترهاي اصلی بحث

انسان ماهر است و با وجود همه مواد اولیه باید این انسان ماهر وجود داشته باشد تا بحث اقتصادي رونق یابد. 



اخوان با تأکید بر اینکه احساس وظیفه می کنیم که با یک جهش تولید بتوانیم انسان ماهر بهتري را تحویل صنایع استان دهیم،
خاطرنشان کرد: بحران کرونا بسیاري از فعالیت ها را محدود کرده درجامعه در هر حیطه اي باید همیشه آمادگی انعطاف را داشته
باشیم و این اتفاق نیازمند تغییر نگرش ها است.آموزش مهارتی در بخش دولتی اگر با شیوه هاي قدیمی کار کند منسوخ شده است و

 
موفقیت در رسالت اصلی فراهم نمی شود. 

وي درباره اینکه روش هاي نوین مهارتی تأثیرگذاري بیشتري را در جامعه دارد، گفت: پروژه آموزش دوگانه و صلاحیت حرفه اي در
اصفهان راه اندازي کردیم آموزش دوگانه براي افراد جویاي کار و سیستم صلاحیت حرفه اي را براي شاغلین پیشنهاد دادیم و شاهد

 
اتفاقات خوب در سطح اصفهان بودیم. 

70 درصد بخش کارگاهی و خصوصی فنی و حرفه اي در اصفهان فعال است مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان تصریح
کرد: آموزش هاي فنی و حرفه اي در بحران کرونا حدود چهار ماه تعطیل بود و فقط آموزش دوگانه فعال شد، در این سیستم آموزشی
30 درصد آموزش را در بخش کارگاهی و خصوصی اجرا می کنیم و 70 درصد بعدي در محیط واقعی با فاصله گذاري اجتماعی انجام

 
می گیرد و نیاز به تعطیلی ندارد. 

ارائه مدل تلفیقی و آموزش هاي مجازي و دوگانه وي با اشاره به اینکه امسال مدل تلفیقی هم معرفی شد که ترکیبی از آموزش هاي
مجازي و آموزش هاي دوگانه در بخش دولتی و آموزش هاي آزاد است، اظهار کرد: در این مدل سیستم آموزش هاي جایگزین
آموزش هاي حضوري به دلیل شیوع اپیدمی کرونا شد و در بسترهاي مجازي سیستم آموزش الکترونیکی این برنامه تدوین شد و با

 
تهیه فیلم ها و محتواهاي آموزشی، دیجیتالی ادامه دارد. 

به گفته اخوان طی بازدیدهاي به عمل آمده مدل سیستم آموزش هاي دوگانه سیستم واقعی بود که پیاده سازي شده و در واقع

 
آموزش سفارش محور بوده و شغل تعریف شده است. ابتدا با سیستم صنوف صحبت شده و با تعریف شغل استارت کار زده می شود. 

وي با بیان اینکه در سیستم خودروهاي سبک، اصفهان موفق ترین سیستم دوگانه را اجرا کردیم، افزود: بزرگ ترین تغییر اجراي
استانداردها بوده تا نیاز واحد صنفی برآورده شود. در سیستم دوگانه فرد با نیاز روزانه آموزش می بیند و شغل تضمین شده و اواسط

 
دوره فرد جذب بنگاه می شود و با توجه به ظرفیت هاي قانونی به عنوان نیروي آن بنگاه استخدام شده و مشغول فعالیت است. 

مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان گفت: مدل آموزش دوگانه در اصفهان استاندارد است و به عنوان پایلوت به سایر استان

 
ها اعلام شده تا از این مدل الگوبرداري کنند و در واقع خودروي سبک اصفهان از موثق ترین مدل هاي سیستم دوگانه است. 

وي با تأکید بر اینکه سیستم آموزش دوگانه و صلاحیت حرفه اي الگو گرفته از سیستم مهارتی آلمان است، که یکی از موفق ترین
سیستم هاي مهارتی در بین کشورهاي اروپایی بوده، تصریح کرد: یکی از اتفاقات خوشایند طی دوسال اخیر این بوده که نشست هاي

 
مؤثر با صنایع مختلف استان داشتیم و در این زمینه فعالیت هاي گسترده صورت گرفته است. 

اجراي سیستم صلاحیت حرفه اي و گرید بندي در مهارت اخوان ادامه داد: پیشنهادي به سازمان برنامه و بودجه کشور دادیم و اکنون
بر روي برنامه هفتم توسعه کشور کار می کند و قرار است دستور اجراي سیستم صلاحیت حرفه اي را بدهد و این اتفاق نیازمند آگاه

 
سازي و اطلاع رسانی گسترده در جامعه است. 



وي درخصوص اینکه درکشور آلمان انطباق سه آیتم مدرك تحصیلی، شغل و صلاحیت هاي لازم داشت آن شغل 93 درصد و در
کشور ژاپن 86 درصد است، اظهار کرد: اگر کمک کنیم این اتفاق مبارك رخ دهد و بتوانیم سیستم صلاحیت حرفه اي و آموزش هاي

 
دوگانه را در جامعه جا بیندازیم شاهد انسان و جامعه اي ماهر و تحقق اقتصادي پویا خواهیم بود. 

وي تصریح کرد: لازم است که خانواده ها به این سمت بروند که داشتن شغل براي افراد مهم تر است و شناسایی استعدادهاي دانش

 
آموزان و راهنمایی آنها به سمت مشاغل حائز اهمیت است و با این روند شاهد جهش تولید در سطح جامعه خواهیم بود. 

اخوان درپاسخ به سوال خبرنگاران در سیستم صلاحیت حرفه اي براي شاغلان صنعت اظهار کرد: در این خصوص تضمین صدرصدي
اشتغال را می دهیم در شرکت هایی که ورود یافتیم پروژه صلاحیت حرفه اي در پارس جنوبی و ذوب آهن یک جامعه آماري 20 هزار

 
نفري را شروع کرده است و در یک بازه دو ساله مهارت آموزان در صنایع مختلف تحت آموزش قرار می گیرند. 

وي خاطرنشان کرد: در حیطه آموزش دوگانه از سال گذشته با 18 نفر در صنف خودروي اصفهان شروع به کار کردیم و امسال در
شرایط کرونا صنف خودروي اصفهان به 300 نفر رسیده است و این اتفاق مبارکی است. در اصفهان تا امروز قریب به هزار نفر را در
پوشش آموزش هاي دوگانه قرار دادیم و این حرکت نوینی است. در ایجاد فرهنگ مهارت آموزي دوگانه و آمدن بنگاه هاي صنفی و

 
جذب مهارت آموزان شاهد رشد بالایی بودیم. 

اهمیت سیستم آموزشی بدون فاصله و مطابق با نیازهاي واقعی مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان گفت: در هر سیستم
آموزشی اگر فاصله بین آموزش و بازار کار وجود داشته باشد، آن آموزش رو به فنا خواهد بود. سیستم آموزشی دوگانه و صلاحیت
حرفه اي به طور کامل در بستر اصناف و بدون فاصله انجام می شود و با تألیف سند واقعی از نیازهاي واحدهاي صنفی صورت می

 
گیرد. 

وي یادآور شد: از دید مسئولیت اجتماعی به نظرات و دستورالعمل ها در ستاد کرونا در هر شهرستان در کل استان توجه می کنیم و

 
با توجه به اهمیت سلامت مردم مصوبه ها را اجرایی می کنیم. 

اخوان درخصوص ارائه راهکارها به آموزشگاه ها براي مهارت آموزي علاقه مندان اظهار کرد: براي مهارت آموزي و تبدیل فرد ماهر به
جامعه براي آموزشگاه ها مجوز آموزش الکترونیکی و غیرحضوري را ارائه دادیم و در بخش هایی سیستم یادگیري دولتی را براي علاقه
مندان فراهم کردیم و براي تکمیل فرایند آموزش با رعایت فاصله گذاري اجتماعی و شیفت بندي گروه ها با نفرات کمتر براي رفع

 
اشکال و کار عملی امکان مراجعه مهارت آموزان فراهم شده است. 

به گفته اخوان تا زمانی که ستاد کرونا به ما اجازه این فعالیت ها را بدهد آموزشگاه ها با این روند و ارائه مهارت ها فعال خواهند بود و

 
اکنون 35 آموزشگاه در حیطه سیستم آموزش دوگانه فعالیت می کنند. 

وي درباره فعالیت هاي سازمان فنی و حرفه اي استان در حیطه خودروهاي سنگین اظهار کرد: از فروردین ماه امسال در بخش
خودروهاي سنگین وارد فعالیت شدیم و بر روي ماشین آلات صنعتی و معدن نیز ورود پیدا کردیم و با تجهیزات آن ها در این حیطه
وارد فعالیت خواهیم شد. همه ساله از سی و یکم تیرماه تا ششم مرداد ماه به عنوان هفته ملی مهارت نامگذاري شده است و امسال به
دلیل بحران کرونا در حد امکان بسیاري از برنامه ها در قالب مجازي تشکیل می شود و علاوه بر این شهرداري اصفهان تعامل ویژه اي

در قالب اطلاع رسانی به مردم در بیلبوردها با سازمان فنی و حرفه اي داشته که حرکت شایسته اي در پیشبرد برنامه ها بوده است.



نهضت اشتغال در استان نیازمند جامعه متخصص
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با توجه به طرح هاي متعدد اشتغال زایی و توسعه اي در استان از جمله نهضت گلخانه اي، صنایع دستی، احداث مسکن
شهري و روستایی و دهها طرح بزرگ و کوچک دیگر، آموزش فنی وحرفه اي در استان باید متناسب با نیازهاي بازار کار

حرکت کرده و آموزش هایی را ارائه نماید که در راستاي اهداف پیش بینی شده، منجر به ایجاد ...

پیام استاندار خراسان جنوبی به مناسبت هفته ملی مهارت
؛ نهضت اشتغال در استان نیازمند جامعه متخصص با توجه
به طرح هاي متعدد اشتغال زایی و توسعه اي در استان از
جمله نهضت گلخانه اي، صنایع دستی، احداث مسکن
شهري و روستایی و دهها طرح بزرگ و کوچک دیگر،
آموزش فنی وحرفه اي در استان باید متناسب با نیازهاي
بازار کار حرکت کرده و آموزش هایی را ارائه نماید که در
راستاي اهداف پیش بینی شده، منجر به ایجاد شغل و

 
تخصص در افراد گردد. 

به گزارش خبرگزاري برنا خراسان جنوبی، کارآفرینی یکی از عوامل مهم براي رسیدن به نقطه مطلوب اقتصادي است و بدون شک
تلفیق مهارت، دانش و خلاقیت براي جوانان این مرز و بوم، زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار توأم با کارآفرینی است که تأثیر بسزایی در

 
رشد و توسعه اقتصادي و توانمندسازي منابع انسانی دارد. 

امروز کشور در مقطع سرنوشت سازي به سر می برد و بی گمان پویایی و اعتلاي اشتغال و داشتن جامعه اي توأم با مهارت کار و

 
کارآفرینی، در گرو توسعه و بسط آموزش هاي مهارتی است. 

رسالت آموزش فنی و حرفه اي در تربیت نیروي کار ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات، کشاورزي و ارتقاي
مهارت هاي حرفه اي شاغلین و فارغ التحصیلان دانشگاهی و کارجویان شهري و روستایی نقش بسزایی در توسعه پایدار استان خواهد

 
داشت. 

با توجه به طرح هاي متعدد اشتغال زایی و توسعه اي در استان از جمله نهضت گلخانه اي، صنایع دستی، احداث مسکن شهري و
روستایی و دهها طرح بزرگ و کوچک دیگر، آموزش فنی وحرفه اي در استان باید متناسب با نیازهاي بازار کار حرکت کرده و آموزش

 
هایی را ارائه نماید که در راستاي اهداف پیش بینی شده، منجر به ایجاد شغل و تخصص در افراد گردد. 

اینک در ایام هفته ملی مهارت و در آستانه 6 مرداد «روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی وحرفه اي» ضمن گرامیداشت و تبریک
هفته مهارت به همه تلاشگران عرصه مهارت آموزي، انتظار می رود دست اندرکاران این حوزه با اهتمام به ارزش هاي الهی و والاي
انسانی، به ترویج و تعالی فرهنگ مهارت آموزي و گسترش همه جانبه آن به عنوان ضرورت جدي رشد و توسعه استان توجه نموده و



 
برنامه ها به گونه اي دنبال شود تا استان خراسان جنوبی در حوزه مهارت آموزي، ممتاز و پیشرو باشد؛ ان شاءاالله. 

 
محمد صادق معتمدیان 

استاندار خراسان جنوبی



آموزش مهارت، اولویت جهش تولید و رونق اقتصادي
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توسعه آموزشهاي فنی و حرفه اي در شرایط کنونی براي رشد اقتصادي ایران و به ویژه شتاب دهی به فرایند تولید امري
حیاتی است.

آموزش مهارت، اولویت جهش تولید و رونق اقتصادي
توسعه آموزشهاي فنی و حرفه اي در شرایط کنونی براي
رشد اقتصادي ایران و به ویژه شتاب دهی به فرایند تولید

 
امري حیاتی است. 

به گزارش خبرگزاري برنا خراسان جنوبی، ""مهدي
پارسا"" در پیامی به مناسبت ششم مرداد ماه روز ملی
کارآفرینی و ترویج آموزشهاي فنی و حرفه اي را به تمامی

 
تلاشگران عرصه مهارت آموزي تبریک گفت. 

 
در متن این پیام آمده است: 

 
بسمه تعالی 

در سالی که با رهنمود هاي داهیانه مقام معظم رهبري ( مدظلُه العالی) به عنوان سال"جهش تولید" نامگذاري شده است ، توسعه و

 
بسط آموزش هاي مهارتی با همت والا و بی شائبه همه دست اندر کاران عرصه آموزش هاي فنی و حرفه اي محقق می گردد. 

بی تردید تلفیق دانش با مهارت و خلاقیت براي جوانان این مرز و بوم زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار توام با کار آفرینی، تاثیر بسزایی
در رشد و توسعه اقتصادي و توانمند سازي منابع انسانی دارد و رسالت آموزش فنی و حرفه اي به عنوان متولی اصلی آموزش مهارت
هاي گوناگون در تربیت نیروي کار ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف صنعت ، خدمات وکشاورزي، نقش بسزایی در توسعه پایدار

 
وکاهش نرخ بیکاري و جهش تولید خواهد داشت . 

توسعه آموزشهاي فنی و حرفه اي در شرایط کنونی براي رشد اقتصادي ایران و به ویژه شتاب دهی به فرایند تولید امري حیاتی است
؛ زیرا سرمایه گذاریهاي زیربنایی و افزایش ابزار و تجهیزات و به طور کلی سرمایه فیزیکی بدون سرمایه انسانی بلااستفاده مانده و یا به

 
نحو اقتصادي و کارآمد مورد بهره برداري قرار نمی گیرد. 

اینک در آستانه فرا رسیدن 6 مرداد ماه روز ملی کارآفرینی و کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي ،ضمن گرامیداشت
هفته ملی مهارت و تبریک به تمام تلاشگران عرصه مهارت آموزي، امیدواریم که بستر تلاش هاي موثر در این زمینه روز به روز
مناسب تر، و اهتمام به این امور مهم نوید بخش تحول عظیمی در حرکت به سمت مهارت آموزي، رشد و آبادانی و ایجاد اشتغال



 
پایدار در جامعه بویژه در خراسان جنوبی را فراهم آورد. 

 
مهدي پارسا 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان جنوبی



اجراي برنامه هاي تابستانی کانون هاي مساجد در فضاي مجازي/ شهدا

سرمایه هاي معنوي جامعه هستند

منبع: شبستانشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/05/01

ناهیدي فرد گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا، برنامه هاي طرح غنی سازي اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري
مساجد استان امسال بیشتردر فضاي مجازي و کلاس هاي حضوري به صورت محدود با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی

انجام می شود.

ناهیدي فرد گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا، برنامه هاي طرح غنی سازي اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري
مساجد استان امسال بیشتردر فضاي مجازي و کلاس هاي حضوري به صورت محدود با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی انجام می

 
شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از همدان، «حمیدرضا ناهیدي
فرد» ظهر امروز (یکم مرداد) در نشست خبري با خبرنگاران
همدان ضمن تبریک دهه اول ذي الحجه سالروز ازدواج حضرت
علی (ع) و حضرت فاطمه (س) گفت: مساجد در طول تاریخ
نقش برجسته اي در شکل گیري انقلاب اسلامی ایران داشته اند.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان افزود: مساجد در طی تاریخ نقش برجسته اي در رشد و تقویت

 
روحیه کفر ستیزي در برابر مستکبران تاریخ با رشد و تربیت بسیاري از بزرگ مردان داشته اند. 

وي ادامه داد: امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا برنامه هاي طرح غنی سازي اوقات فراغت کانون هاي مساجد به صورت محدود و با

 
رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی اجرا می شود و اکثر برنامه ها در فضاي مجازي است. 

وي افزود: کانون هاي مساجد با محوریت امام جماعت و با همراهی اصحاب مسجد اعم از هیئت امنا، پایگاه هاي مقاومت بسیج و سایر
نهاد ها و تشکل هاي فعال با رویکرد جریان سازي و شبکه سازي و استفاده از ظرفیت هاي خودجوش مردمی و فعالان فرهنگی و

 
دینی محله می توانند گامی موثر براي غنی سازي اوقات فراغت اعضاي کانون بردارند. 

ناهیدي افزود: امسال برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي مساجد در تابستان تحت عنوان «تابستانه فهما» برگزار می شود که زمان

 
اجراي برنامه هاي این طرح از 10 تیر ماه لغایت پنجم شهریور ماه تعیین شده است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: برنامه هاي تابستانه فهما در قالب سه شبستان، فرهنگ،
هنر و نوآوري طراحی شده است، شبستان فرهنگ با رویکردي قرآنی در بخش هاي مختلف کتاب، رسانه، همدلی و ... طراحی شده

 
است. 



وي اظهار داشت: برنامه هاي شبستان هنر، شامل سرود، فیلم، بخش قلم و ترنج(هنرهاي تجسمی) و شبستان نوآوري شامل فنآوري و

 
کارآفرینی است. 

وي بیان کرد: کانون هاي مساجد استان همدان باید براي کسب امتیاز و ارزیابی کانون، گزارش ها و آثار تولید شده را در سامانه بچه

 
هاي مسجد به نشانی https://bachehayemasjed.ir ثبت کنند. 

وي همچنین در بخش دیگر سخنان خود در مورد رویداد بین المللی روح مقاومت گفت: ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد کشور اقدام به برگزاري رویداد بین المللی «روح مقاومت» با محوریت گرامیداشت مقام شهدا، با تکیه بر 110 روز روایت

 
مردمی از وصایاي شهداي انقلاب اسلامی از دیروز تا امروز، کرده است. 

ناهیدي فرد افزود: این رویداد بین المللی از روز چهارشنبه 14 خرداد مصادف با سالروز ارتحال حضرت امام خمینی (ره) آغاز شده و تا

 
دوشنبه 31 شهریور مقارن با چهلمین سالگرد دفاع مقدس به مدت 110روز ادامه می یابد. 

وي تصریح کرد: رویداد بین المللی مقاومت، در بخش هاي مختلف نظیر صوت، نماهنگ، فیلم موبایلی، عکس نوشت و ... از وصیت

 
نامه شهدا برگزار می شود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان همدان گفت: این رویداد با هدف زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهیدا
و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، ترویج و زنده نگه داشتن روح مقاومت و تقویت جبهه مقاومت، بازخوانی و تبلیغ وصایاي شهدا جهت

 
عمل به آنها در زندگی و کشف گنجینه هاي معنوي موجود در وصایاي شهداء برگزار می شود. 

وي همچنین به برنامه سه شنبه هاي تکریم اشاره کرد و اظهار داشت: گروه هدف اجراي این طرح خانواده هاي معزز شهدا و
ایثارگران، معلمان، نخبگان، کسبه محل، خیرین محل، مروجان ارزش ها و فضائل دینی، نوجوانان و جوانان ممتاز، کارآفرینان،
هنرمندان، ورزشکاران، خانواده هاي موفق، مفاخر فرهنگی هنري، همسایگان و خادمین مسجد، مسئولین تأثیر گذار و مسجد محور و

 
گروه هاي جهادي و محرویت زدایی است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان همدان گفت: فعالیت هاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در قالب
3 شبستان و 12 رواق دسته بندي می شوند که طرح «شنبه هاي تکریم» از فعالیت هاي رواق همدلی است.



پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ رضا مسرور در
نشست خبري گفت: از سال 91 تاکنون با توجه به افزایش
حقوق سالانه، معوقه هاي بازنشستگان مانده بود که مجوز
هاي لازم را از مراجع ذیصلاح، سازمان تأمین اجتماعی و
سازمان تابع وزارت کار دریافت کردیم و منابع مالی لازم
نیز تأمین شده است و از ماه جاري معوقه ها را پرداخت
می کنیم که در 2 تا 3 قسط براي بازنشستگان واریز می

 
شود. 

مدیر عامل صندوق بازنشستگی فولاد گفت: یکی دیگر از
برنامه هاي صندوق فولاد، متناسب سازي حقوق

بازنشستگان صندوق فولاد است که باید مجوز هاي لازم دریافت و منابع مالی آن تأمین شود که بعد از پرداخت معوقه ها انجام

 
خواهیم داد. 

براي اجراي متناسب سازي حقوق بازنشستگان، 400 میلیارد تومان در سال نیاز است که اگر اجرا شود براساس سابقه بیمه

 
بازنشستگان صندوق به حقوق شان افزوده می شود و رقم این افزایش حدود 400 هزار تومان یا بیشتر است. 

مدیر عامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه باید بخشی از سهام را که در وثیقه است، آزاد کنیم، گفت: یکی دیگر موضوع
هاي مهم صندوق بازنشستگی، توسعه طرح هاي مختلف است، این کار علاوه بر ایجاد درآمد، سودآوري نیز دارد. یکی از طرح هاي
مهم، شرکت سنگ آهن مرکزي است که تا پایان شهریور با حضور رئیس جمهور قرار است افتتاح شود. در این طرح 2 هزار و 600
میلیارد تومان سرمایه گذاري کردیم و راه اندازي این پروژه براي 400 نفر ایجاد اشتغال می کند و ارزش افزوده زیادي براي صندوق

 
خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه یکی از اقدامات صندوق در ماه هاي اخیر، بهینه سازي سبد دارایی شرکت هاي صندوق است، افزود: بخشی از هزینه
هاي صندوق هاي بیمه اي با حق بیمه تأمین می شود، اما صندوق بازنشستگی فولاد 5 هزار بیمه شده دارد و در مقابل 87 هزار نفر
مستمري بگیر از این صندوق هستند. امیدواریم از بخش هاي مختلف به غیر دریافت رد دیون، مانند افزایش بازدهی سرمایه گذاري

 
ها، هزینه هاي مربوطه را تأمین کنیم. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد بیان کرد: 55 درصد سهام شرکت دخانیات براي صندوق بازنشستگی فولاد است. بورسی کردن
شرکت هاي مدیریتی نیز مهم است، بورسی شدن آن ها تأثیر زیادي خواهد داشت، شرکت هایی مانند ذغال سنگ کرمان، سنگ آهن

 
دخانیات و... را باید وارد بورس کنیم. 

وي افزود:برخی شرکت هاي ما آمادگی ورود به بورس را دارند و اقدامات اولیه آن در شرکت سنگ آهن مرکزي انجام شده است و

 
امیدواریم تا ماه هاي آینده شرکت سرمایه گذاري صندوق فولاد را وارد بورس کنیم. 

مسرور افزود: سهم بازار دخانیات کاهش پیدا کرده است، به همین دلیل قصد داریم شرکت دخانیات را وارد بورس کنیم، با این کار

 
علاوه بر ایجاد شفافیت، مشکلات کمبود منابع مالی این شرکت تأمین خواهد شد که تا سال آینده وارد بورس می شود. 

مسرور درباره مشکلات بیمه درمان بازنشستگان ذوب آهن هم گفت: اختلاف نظر هایی در این خصوص وجود داشت که تا پایان سال



98 حل شده بود. اختلافاتی وجود داشت که هزینه هاي درمانی این بازنشستگان را صندوق بازنشستگی فولاد دهد یا خیر، چرا که

 
جزء وظایف صندوق بازنشستگی فولاد تعریف نشده بود. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه یکی از موضوع هاي مهم بحث رفاهی بازنشستگان است، افزود: تفاهم نامه اي با
صندوق کارآفرینی امید داشتیم، تخصیص وام و تسهیلات به بازنشستگان در حال انجام است، همچنین تفاهم نامه اي با معاونت
وزارت کار داریم تا بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد از امکانات وزارت کار استفاده کنند و اعطاي وام خرید خودرو به

 
بازنشستگان انجام شده است. 

وي گفت: در حال حاضر قراردادي با شرکت هاي خارجی مانند چین در حوزه هاي معدنی و فولاد نداریم. اگر قرارداد ایران با چین
بسته شود، در این حوزه نیز ممکن است با چین همکاري کنیم، یکی از اقدامات ما این است که از خام فروشی به سمت تولید

محصولی که ارزش افزوده بیشتري دارد برویم و خام فروشی را کنار بگذاریم.



لزوم تغییر سبد کالاهاي مصرفی مردم از خارجی به داخلی

منبع: پول نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/05/01

چنانچه بخواهیم در باب رشد اقتصادي سخن بگوییم، شاید بتوانیم تاکید کنیم بخش قابل توجهی از بستر رشد اقتصادي هر
کشوري به فراهم بودن فضاي مناسب کسب وکار آن کشور بستگی دارد. لذا آنچه تحت عنوان » فضاي کسب وکار خاکستري» در
ادبیات اقتصادي و مدیریتی کشور مطرح می شود، به طورقطع و یقین می تواند بر عملکرد مدیران بنگاه هاي تولیدي، نیروي کار،
سرمایه  گذاران اقتصادي، روندها و فرایندهاي تولید و مصرف تأثیر گذاشته و چهره اقتصادي، سیاسی و اجتماعی کشور را مخدوش

 
سازد. 

به گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز در این میان یکی از پدیده هاي
اثرگذار که ریشه در حوزه فرهنگ جامعه ما دارد اما تجلی آن بیشتر در
حوزه اقتصاد به چشم می خورد، کمیت و کیفیت سبد مصرفی مردم و
نحوه انتخاب کالاهاي ایرانی یا خارجی توسط آنهاست. به عبارت دیگر
مواجهه با دوراهی مصرفِ کالايِ ایرانی یا خارجی و مرجح دانستن کالاي
خارجی نسبت به مشابه داخلی آن، پدیده اي است فرهنگی و نیز
اقتصادي که در طول زمان بر اثر ضعف سیاست گذاري و نظارت مسئولان

 
اقتصادي کشور ایجاد و گسترش یافته است. 

به دیگر سخن، نداشتن سیاست هاي اقتصادي صحیح و حمایت گرانه از تولیدات داخلی، منجر به شکل گیري ترجیحاتِ فرهنگی
درگذشته و اشاعه رفتارهاي غلط در زمان حال شده است. اینجاست که غالب مردم به هنگام انتخاب و تصمیم گیري هاي خود، کالاي
خارجی را به ایرانی ترجیح می دهند و با این کار ناخواسته ضربه محکمی بر پیکر تولید کشور وارد می شود. به طورقطع ادامه این

 
روند پیامدها و عواقب ناگواري را به ارمغان خواهد آورد که جبران آن روزبه روز دشوارتر خواهد بود. 

شاید در این عرصه تنها کسی که طی سالیان گذشته به دفعات در بیانات خود همه دلسوزان و مسئولان کشور را به تلاش، تولید و
کارآفرینی مکلف کرده و از آنان خواسته تا همگی دست به دست هم داده و کارگاه عظیم تولید صنعتی ایران را هر روز پررونق تر
سازند، مقام معظم رهبري بوده اند. ایشان در فرازي از بیانات خود فرموده اند: باید منابع را در مسیري که براي کشور ارزش افزوده
مالی و غیرمالی دارد تخصیص دهیم تا تولید و اشتغال افزایش یابد و کسب وکار رونق گیرد... ایشان طی سالهاي گذشته ستون فقرات
اقتصاد مقاومتی را، تقویت تولیدِ داخلی دانسته و معتقدند: اگر این کار تحقّق پیدا کرد و همت ها متوجّه به این مسئله شد، مسائل کار
به تدریج حل می شود؛ کار ارزش پیدا میکند؛ کارگر ارزش پیدا میکند؛ اشتغال عمومی میشود؛ بیکاري که یک معضلی است در
جامعه به تدریج کم میشود و از بین می رود. ایشان این مسئله را تا جایی پراهمیت می دانند که می فرمایند: هر چه علم دارید و هر
چه درس خوانده اید، آن را به کار بیندازید براي اینکه این نقدینگی عظیمِ سنگین را هدایت کنید به سمت تولید... در این میان دولت
موظف به مدیریت منابع مالی و بهبود فضاي کسب وکار است، کارآفرینان بایستی براي ایجاد مرغوبیت و افزایش کیفیت کالاهاي



ساخت داخل تلاش مستمر نمایند زیرا تغییر رغبت مردم به مصرف کالاهاي داخلی با شعار تحقق نمی یابد بلکه نیازمند افزایش
کیفیت این کالاهاست. مردم نیز می دانند که مصرف هر کالاي خارجی یعنی بیکاري یک کارگر ایرانی. ایشان ضمن ضروري دانستن
اصلاح برخی مقررات و رفع پیچ وخم هاي اداري براي بهبود فضاي کسب وکار، موضوع فرهنگ سازي براي مصرف کالاهاي ساخت
داخل را نیازمند تفکر، مطالعه، نگاه عمیق، برنامهریزي و در نظر گرفتن ابعادِ روان شناختی اجتماعی موضوع را به عنوان حلقه مکمل

 
این فرایند برشمرده اند. 

با اندکی تعمق در بیانات معظم له به خوبی مشخص می شود که «اهتمام جدي به حوزه تولید» و «فرهنگ سازي براي آموزشِ شیوه
هاي صحیح مصرف» دو رکن اساسی نجات از شرایط پیچیده امروزي است. براي تحقق این امر، همه رسانه ها به ویژه رادیو و
تلویزیون به دلیل نفوذ و گستردگی آنها در جامعه موظف اند با تبلیغ و آگاهی بخشی و سپس از طریق آموزش شیوه هاي صحیح
مصرف، به رونق و جهش تولید و همچنین شکل گیري ترجیحات و اولویتهاي مؤثر در سبک زندگی مردم کمک کنند. به عبارت دیگر
رسانه ها مکلف اند تا ضمن حفظ رویکرد مطالبه گري خود از مسئولان ذي ربط، با نگاهی هوشمندانه و انتقادي نسبت به انتقال

 
نظرات و نیازهاي جامعه به تولیدکنندگان، زمینه هاي نظارت بر فرایند تولید و ارتقاء کیفی تولیدات ملی را رقم بزنند. 

 
حال ببینیم عواقب و پیامدهاي ناگوار خرید کالاهاي خارجی باوجود کالاهاي مشابه داخلی چه چیزهایی می تواند باشد؟ 

افزایش بیکاري: یکی از مهم ترین معضلات اقتصادي سالیان اخیر کشورمان پدیده بیکاري است که مطابق آمارهاي رسمی سال
گذشته بین 10 تا 12 درصد است که با فرض صحیح بودن، آمار مناسبی نیست. بدیهی است یکی از عمده دلایل انباشت بیکاري به
عقیده صاحب نظران اقتصادي واردات بی رویه کالاهاي خارجی است که امکان تولید آن در کشور وجود داشته است.درواقع عرضه
بسیار زیاد کالاهاي خارجی با رنگ و لعاب شیک باعث شده کمتر کسی کالاي ایرانی بخرد و لذا رفته رفته کارگاه ها تعطیل شده اند.
از طرف دیگر واردات بی رویه کالاهاي خارجی منجر به تضعیف تولید داخلی و نهایتاً باعث از بین رفتن استقلال کشور و تأثیرپذیري
حداکثري از تحریم هاي ظالمانه شده است درصورتی که ایستادن روي پاهاي قدرتمند تولید داخلی می تواند کشور را بدون ذره اي

 
وابستگی به خارج، مدیریت نماید. 

خروج ارز براي واردات بی رویه و غیرضروري: به رغم تحریم هاي سنگینی که طی سالیان گذشته به ایران تحمیل شده و باعث
محدودیت منابع ارزي شده است، متأسفانه نه تنها جلوي واردات بی رویه کالاهاي غیرضروري گرفته نشده بلکه در مواردي بیشتر هم
شده که این مهم باعث خروج بیجا و بی موقع ارز از کشور شده است. نگاهی به لیست واردات کالاهاي غیرضروري در گمرك
کشورمان حکایت از ورود کالاهایی از کشور چین دارد که مشابه آنها (حتی باکیفیت تر از آنها ) در کشور وجود دارد. از مهر و تسبیح
و سجاده و چادرنماز گرفته تا کیف و کفش و فرش و لوازم خانگی و میوه جات و خشکبار که باکیفیت ترین آنها در کشورمان موجود

 
است. 

هدایت نشدن نقدینگی: به جرات می توان گفت بخش عمده اي از دارایی ها و سرمایه هاي ملی کشور در چرخه تولید به گردش نمی
آید و بالطبع به شکوفایی اقتصادي ایران هم کمک نمی کند و لذا وارد حوزه هاي واسطه گري و دلالی شده و باعث افزایش قیمت
دلار و به تبع آن افزایش قیمت واردات کالا و قیمت تمام شده مسکن می شوند. بنابراین هدایت صحیح نقدینگی کشور به سمت
تولید و رونق اقتصادي و جلوگیري از ورود افسارگسیخته سوداگران به بازارهاي دیگر می تواند دلیل دیگري براي واجب بودن خرید

 
کالاي ایرانی باشد. 

مؤلفه هایی که مطرح شد تنها بخشی از مباحثی است که همه ما را موظف و مکلف به حمایت از کالاي ایرانی می کند. به طور قطع
حمایت گسترده و مستمر از کالاي داخلی هم می تواند زمینه ساز استقلال کشور باشد و هم می تواند موجبات اعتلاي کمیت، کیفیت



 
و برند محصولات ایرانی را در دنیا فراهم آورد. 

در این راستا بانک انصار براي حمایت از تولید ملی و تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و همچنین حمایت مستقیم و بدون واسطه از
تولیدکنندگان داخلی مدت هاست که با ارائه طرح حمایت از تولید ملی یا «طرح حاتم» اقدام به انعقاد قرارداد با شرکتهاي
تولیدکننده لوازم خانگی و واگذاري آنها به زوجین در قالب عقد مرابحه نموده است تا به سهم خود فرهنگ استفاده از کالاي ایرانی را

 
تشویق و ترویج نماید. 

پس همه ما موظفیم تا دیرتر نشده در ترجیحات، انتخاب ها و تصمیمات خود تجدیدنظر کنیم. امید است کشور عزیزمان ایران در

 
آینده اي نزدیک به توان علمی شایسته اش در دنیا دست یابد و به منبع تأمین نیاز مردم در سطح منطقه اي و جهانی تبدیل شود. 

نویسنده: مهدي رضایی- مدیرعامل بانک انصار



پیام استاندارمازندران بمناسبت فرا رسیدن هفته ملی مهارت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا- احمد حسین زادگان، مقام عالی دولت در
مازندران با صدور پیامی؛ فرا رسیدن هفته ملی مهارت را به
تمامی تلاشگران و دست اندرکاران عرصه آموزش هاي فنی
و حرفه اي و مهارت آموزي استان تبریک گفت و توسعه
این مهارت ها را یک ضرورت در جهت تقویت اشتغال

 
دانست. 

به گزارش خبرنگاراریادفترمازندران درساري،متن پیام احمد
حسین زادگان، مقام عالی دولت در مازندارن به شرح ذیل

 
است: 

در عصر حاضر، دانش و فعالیت کارآفرینی در اقتصاد مبتنی
بر بازار کار، نقش کلیدي در تحولات هر جامعه دارد، که در
این راستا مهارت آموزي یکی از راهکارهاي اصلی و اساسی

 
توسعه جوامع می باشد. 

آموزشهاي فنی و حرفه اي به سبب انعطاف پذیري نشأت گرفته از خصیصه هاي بازار کار و اوضاع اقتصادي کشور و نیز به دلیل
آموزش و ایجاد مهارتهاي لازم در افراد براي توانایی در احراز مشاغل، نقش به سزایی در اشتغال دارد. این آموزشها هم مهارتهاي خاص
مورد نیاز صنعت و هم مهارتهاي عمومی بازار کار را فراهم می سازد و همچنین براي شاغلینی که به دلیل تغییرات تکنولوژي دچار

 
کاهش کارایی می شوند امکان به روز شدن و تکمیل مهارت را فراهم می کند. 

در سالی که از سوي مقام معظم رهبري (مدظله العالی) به عنوان سال"جهش تولید " نامگذاري شده است، توجه جدي به مقوله

 
مهارت آموزي و توسعه این مهارت ها؛ بی گمان زمینه ساز اشتغال پایدار و مولد در فردایی روشن خواهد بود. 

نقش اداره کل آموزش فنی و حرفه اي به عنوان متولی اصلی ارائه آموزش هاي فنی و مهارتی در راستاي تربیت و آموزش نیروي کار
ماهر و توانمند در عرصه هاي گوناگون بر کسی پوشیده نیست و پیشرفت و تعالی استان در گرو کیفیت و کارآیی نیروهاي متخصص،

 
ماهر، خلاق و کارآفرین می باشد. 

اینجانب هفته ملی مهارت و پیشاپیش ششم مرداد، روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي را به همه تلاشگران عرصه
مهارت آموزي تبریک عرض می نمایم و موفقیت هاي روز افزون براي خانواده بزرگ آموزش فنی و حرفی اي استان مازندران را از



 
درگاه خداوند بزرگ آرزومندم. 

 
احمد حسین زادگان 

استاندار مازندران



معاون استاندار لرستان: اعتبارات اشتغالزایی باید بموقع جذب شود

منبع: ایرناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/05/01

خرم آباد - ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي لرستان گفت: تسهیلات نقش مهمی در رفع معضل اشتغال ایفا می کند و
اعتبارات اشتغالزایی با اقدام به موقع جذب شوند.

خرم آباد - ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي لرستان
گفت: تسهیلات نقش مهمی در رفع معضل اشتغال ایفا می

 
کند و اعتبارات اشتغالزایی با اقدام به موقع جذب شوند. 

به گزارش ایرنا اسد عبداللهی روز چهارشنبه در کارگروه
اشتغال بیان کرد:مشکلات اقتصادي از مهمترین موضوعات
کشور در شرایط کنونی است که کارگروه اشتغال و سرمایه

 
گذاري در زمینه رفع آن نقش مهمی ایفا می کند. 

وي با تأکید بر لزوم پیگیري براي جذب به موقع اعتبارات

 
اشتغالزایی افزود: با توجه به فرصت محدود جذب این اعتبارات، اعضاي کارگروه نسبت به پیگیري موضوع اهتمام ویژه داشته باشند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري لرستان بیان کرد: واحد هاي معرفی شده نیز باید به تعهدات خود در خصوص اجراي پروژه

 
و جذب نیروي کار عمل کنند. 

عبدالهی گفت: دستگاه هاي اجرایی عضو کارگروه در رابطه با پرداخت تسهیلات اشتغال زا، زمینه اطلاع رسانی به موقع را با توجه به

 
مدت زمان باقیمانده فراهم کنند. 

وي با بیان اینکه شرایط کنونی جامعه مشابه جنگ اقتصادي است، ادامه داد: اعضاي کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري استان نسبت به

 
اجراي تعهدات و وظایف خود براي بهبود شرایط استان توجه ویژه داشته باشند. 

 
برچسب ها 

 
- استانداري لرستان 

 
- اشتغال زایی 

 
- خرم آباد 

- لرستان



پیگیري ثبت اثر ملی و راه اندازي سه اقامتگاه بومگردي در تویسرکان

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/05/01

 
سه اقامتگاه بوم گردي درشهرستان تویسرکان راه اندازي می شود. 

رئیس میراث فرهنگی تویسرکان با بیان این مطلب گفت: ثبت عمارت کرد کریمی روستاي قلعه آستیجان در فهرست آثار ملی در

 
حال پیگیري است. 

به گزارش فارس، اسحاق ترکاشوند اظهار کرد: نخستین اقامتگاه بوم گردي در محله (ده بنه) منطقه سرابی در چهار واحد با ظرفیت

 
20 نفر و سرمایه گذاري 500 میلیون تومان و اشتغالزایی براي چهار نفر ایجاد می شود. 

وي با اشاره به اینکه این اقامتگاه در باغ قدیمی با چشم انداز بسیار خوب بازسازي شده ایجاد می شود افزود: اقامتگاه منطقه سرابی

 
قبل از هفته دولت افتتاح می شود. 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تویسرکان از راه اندازي دومین اقامتگاه بومگردي در محله (زرهان) با سرمایه گذاري
2 میلیارد تومانی حمیدرضا ترکاشوند خبر داد و گفت: این اقامتگاه داراي 12 اتاق و دو سوئیت است که هم اکنون مرمت آن در حال

 
انجام است. 

وي با اشاره به اینکه با راه اندازي اقامتگاه بومگردي محله زرهان با سرمایه گذاري بخش خصوصی بستر اشتغال براي 10 نفر ایجاد می

 
شود بیان کرد: اگر بتوانیم به این پروژه تسهیلات دهیم تا پایان امسال به بهره برداري می رسد؛ البته فعلا تسهیلات ابلاغ نشده است. 

ترکاشوند از ایجاد سومین اقامتگاه بوم گردي در روستاي قلعه آستیجان در عمارت قدیمی کرد کریمی خبر داد و افزود: این اقامتگاه
در خانه قدیمی بسیار زیباي کرد کریمی با 10 اتاق توسط علیرضا کرد کریمی فعال خواهد شد؛ البته بازسازي این عمارت با ارائه

 
تسهیلات انجام می شود. 

وي با اشاره به تلاش براي ثبت عمارت کرد کریمی در فهرست آثار ملی خاطرنشان کرد: این عمارت در روستاي قلعه آستیجان متعلق

 
به دوره قاجاریه و در 4 هزار متر مربع زیربنا احداث شده است. 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تویسرکان با اشاره به اینکه ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي نقش زیادي در انتقال
داشته هاي هر قوم از هر جامعه به نسل هاي بعد دارد گفت: اقامتگاه هاي بوم گردي ضمن ارائه خدمات به گردشگران، اشتغال و رونق

اقتصادي را به دنبال دارد.



حمایت دولت از بنگاه هاي آسیب دیده مشروط به حفظ اشتغال است

منبع: ایرناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/05/01

بیرجند - ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان جنوبی با تاکید بر اینکه حمایت هاي دولت مشروط به حفظ
اشتغال در بنگاه هاست گفت: 14 رسته شغلی که بیش از 500 زیرشاخه را شامل می شوند از تسهیلات حمایتی دولت به

بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا بهره مند می شوند.

بیرجند - ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
خراسان جنوبی با تاکید بر اینکه حمایت هاي دولت
مشروط به حفظ اشتغال در بنگاه هاست گفت: 14 رسته
شغلی که بیش از 500 زیرشاخه را شامل می شوند از
تسهیلات حمایتی دولت به بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا

 
بهره مند می شوند. 

مشیرالحق عابدي روز چهارشنبه بیان کرد: افراد متقاضی
تسهیلات تا روز یکشنبه پنجم مردادماه مهلت دارند نسبت

 
به ثبت نام در سامانه کارا اقدام کنند. 

وي افزود: پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد و بنگاه هایی که در زمان شیوع

 
بیماري کرونا، کسب و کار خود را فعال نگه داشته و نیروي کارشان را حفظ کرده اند، مورد حمایت دولت واقع می شوند. 

معاون استاندار خراسان جنوبی گفت: دولت به ازاي هر نفر نیروي کار فعال از طریق بانک هاي عامل تسهیلات 12 درصدي را به این

 
بنگاه ها پرداخت می کند. 

وي اظهار داشت: بر اساس دستورالعمل هاي ابلاغی بنگاه هاي به شدت آسیب دیده و تعطیل شده به ازاي هر فرد بیمه شده 16
میلیون تومان و واحدهاي کسب و کار که تعطیل نشده اند و همچنان فعال هستند به ازاي هر فرد شاغل به کار 12 میلیون تومان

 
تسهیلات دریافت می کنند. 

عابدي تصریح کرد: تسهیلات در نظر گرفته شده براي رانندگان مسافربر و فعالان حوزه حمل و نقل عمومی به ازاي هر فرد بیمه شده

 
6 میلیون تومان است. 

 
وي گفت: براي فاقدین بیمه فعال در 14 رسته شغلی به ازاي هر نفر نیروي کار مبلغ هشت میلیون تومان لحاظ شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان جنوبی افزود: دیگر افرادي که متقاضی استفاده از این طرح حمایتی هستند به
تشخیص دستگاه بخشی مبلغ 6 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 



وي گفت: مراکز تولید و توزیع غذاهاي آماده اعم از رستوران ها، بوفه ها، طباخی ها، تالارهاي پذیرایی، قهوه خانه ها، اغذیه فروشی ها
و موارد مشابه مراکز مربوط به گردشگري شامل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مجتمع هاي جهانگردي و گردشگري، مهمانپذیرها،
مهمانسراها، مسافرخانه ها، مراکز بوم گردي، مراکز اقامتی، پذیرایی، تفریحی، خدماتی بین راهی، موزه ها و زایرسراها، حوزه حمل و
نقل عمومی مسافر درون شهري و برون شهري اعم از هوایی، جاده اي، ریلی و دریایی همچنین دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري و

 
زیارتی از جمله واحدهاي کسب و کارهاي آسیب دیده به شمار می روند. 

عابدي ادامه داد: از دیگر واحدهاي کسب و کار مشمول این قانون می توان واحد تولید و توزیع پوشاك، تولید و توزیع کیف و کفش،
مراکز توزیع آجیل، خشکبار، قنادي، بستنی و آبمیوه، مراکز و مجتمع هاي ورزشی و تفریحی، مراکز و مجتمع هاي فرهنگی، آموزشی،
هنري و رسانه اي، مراکز تولید، توزیع و فروش صنایع دستی، موسسات خصوصی داراي پروانه بهره برداري از وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی که در حوزه هاي درمانی، تشخیصی، آزمایشگاهی و پاراکلینیکی فعالند و آموزشگاه هاي رانندگی، آرایشگاه ها، سالن

 
هاي زیبایی و گرمابه ها را نام برد. 

https://kara.mcls.gov.ir وي گفت: افرادي که در این رسته هاي شغلی مشغول فعالیت هستند می توانند با مراجعه به سامانه

 
از این تسهیلات بهره مند شوند. 

معاون استاندار خراسان جنوبی با اشاره به 2 ماه تنفس تعیین شده براي بازپرداخت تسهیلات افزود: زمان بازپرداخت تسهیلات از

 
مهرماه امسال با کارمزد 12 درصد و به مدت 2 سال خواهد بود. 

وي اظهار داشت: در صورتی که تسهیلات دریافتی در غیر مصادیق تعیین شده هزینه شود یا اقساط به موقع پرداخت نشود، فرد به
مدت 2 سال از دریافت هرگونه خدمات بانکی (تسهیلات، ضمانت نامه و اعتبارات اسنادي) محروم و موظف به بازپرداخت وام با نرخ

 
سود 24 درصد، شامل 18 درصد نرخ مصوب شوراي پول و اعتبار و 6 درصد جریمه خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- بسته حمایتی 

 
- خراسان جنوبی 

 
- اصناف 

 
پروندهٔ خبري 

 
- مدیریت استانی کرونا 

- کرونا و کارگران



تنها 10 درصد بی کاران، بیمه بی کاري دریافت می کنند | معاونت رفاه

اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/05/01

با وجود اینکه ایران نسبت به کشورهاي منطقه، یکی از بالاترین نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار
فعال موفق به برخورداري از مزایاي بی کاري می شوند.

با وجود اینکه ایران نسبت به کشورهاي منطقه، یکی از بالاترین نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار

 
فعال موفق به برخورداري از مزایاي بی کاري می شوند. 

با وجود اینکه ایران نسبت به کشورهاي منطقه، یکی از بالاترین
نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار فعال
موفق به برخورداري از مزایاي بی کاري می شوند. معاونت رفاه
اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در آخرین مطالعات

خود به حوزه بیمه بی کاري پرداخته است. بر این اساس، یکی از مطالعات انجام شده در حوزه بیمه بی کاري در سال 1398، نشان
می دهد از حدود سه میلیون نفر بی کار، تنها 260 هزار نفر مقرري بی کاري دریافت می کردند. طبق این آمار، نسبت مقرري بگیران
بیمه بی کاري در ایران به کل بی کاران، کمتر از 10 درصد و نسبت به بی کاران قبلا شاغل، کمتر از 15 درصد بوده است. در همین
گزارش، پژوهشگران اعلام کرده اند در مجموع حدود 8.8 میلیون نفر به صورت بالقوه می توانند مقرري بی کاري دریافت کنند که این
تعداد شامل 30 درصد کل شاغلان بازار کار رسمی می شود. نکته شایان تأمل آن است که در حال حاضر بسیاري از نیروهاي کار با

 
قرارداد موقت، در صورت اتمام قرارداد، مشمول دریافت مستمري بی کاري نمی شوند. 

 
برنامه ریزي براي حمایت از بی کاران به چه زمانی برمی گردد؟ 

برنامه ریزي براي حمایت از بی کاران در ایران سابقه اي طولانی دارد. در حالی که قانون بیمه هاي کارگري در سال 1325 و لایحه
قانونی بیمه هاي اجتماعی کارگران در سال 1331، در راستاي حمایت از بی کاران تصویب شده بود، در قانون تأمین اجتماعی مصوب
سال 1345، نامی از حمایت از بی کاران برده نشد. مجددا، در سال 1366، قانون بیمه بی کاري براي مدت سه سال به طور آزمایشی
و در سال 1369، با انجام اصلاحاتی به طور دائمی، تصویب شد؛ اما صندوق بیمه بی کاري، در این سه دهه و بالاخص در سال هاي
اخیر، با مشکلات زیادي، به ویژه در زمینه پوشش ناکافی و کسري بودجه مواجه بوده است. معاونت رفاه اجتماعی در گزارشی، ابتدا به
اولویت هاي پیشنهادي سازمان بین المللی کار براي حل چالش هاي مربوط به بیمه بی کاري می پردازد. از نظر این سازمان، تمرکز
سیاست گذار در حوزه بیمه بی کاري باید بر (1) پوشش فراگیر و کفایت میزان مقرري، (2) اطمینان از پایداري منابع صندوق و (3)
جلوگیري از تقلب و سوء استفاده از بیمه بی کاري باشد. در بخش دوم گزارش، وضعیت فعلی بیمه بی کاري را در کشورمان از منظر
سه چالش بالا بررسی کرده و با نگاهی به سیاست هاي دولت براي حمایت از بی کارشدگان در دوره همه گیري جهانی کرونا، گزارش

 
را به پایان می رساند. 

 
اولویت سیاست گذار: پوشش همگانی، کفایت مقرري و تضمین ثبات مالی صندوق 

Designing) «سازمان بین المللی کار در گزارش سال 2014 خود، با عنوان «طراحی مزایاي بی کاري در کشورهاي در حال توسعه
Unemployment Benefits in Developing Countries)، توضیح می دهد که در زمینه اصلاح سیستم هاي بیمه بی



 
کاري، مباحث زیر باید در مرکز توجه باشند: 

1. تعیین میزان مقرري ها و بازتوزیع منابع، به نحوي که تمام نیروي کار فعال تحت پوشش قرار بگیرند، یکی از اولین چالش هاي
سیاست گذاران و محققان این حوزه است. طراحی مزایا باید به نحوي صورت بگیرد که تعادل بین حمایت اجتماعی از نیروي کار و
اجتناب از ایجاد یک سیستم بسیار پرهزینه حفظ شود. براي تعیین حداقل میزان مقرري می توان به خط فقر، حداقل حقوق یا

 
میانگین درآمد در سطح ملی مراجعه کرد. 

2. تصمیم گیري درباره مالیات هایی که این بازتوزیع منابع را تأمین می کنند و اطمینان از کفایت و پایداري منابع مالی طرح (ها)،
یکی دیگر از مسائل مهم این حوزه است. باید بیشتر صندوق هاي بیمه بی کاري از طریق مشارکت مستقیم مزدبگیران و کارفرمایان
در صندوق بیمه بی کاري، مالیات بر درآمد یا درآمدهاي عمومی تأمین شود. اگر امکان استفاده از درآمدهاي عمومی فراهم نیست،
می توان به منابع دیگري مانند مالیات بر مصرف و مالیات بر دارایی نیز رجوع کرد؛ گرچه تجربیات جهانی نشان می دهد استفاده از

 
این مالیات ها، کارایی چندانی براي تأمین هزینه هاي صندوق ندارد. 

حساب هاي پس انداز بی کاري شخصی (individual unemployment saving accounts)، طرحی نسبتا جدیدتر از نظام
هاي مشارکتی بی کاري است که بیشتر در آمریکاي لاتین، در کنار اتریش و اردن، به اجرا درآمده است. در بیشتر کشورهاي آمریکاي
لاتین، مزدبگیران باید براي تأمین مالی یک ماه مزایا، هشت درصد از حقوق خود را با نرخ سود سه درصد، پس انداز کنند. در
کشورهایی که نرخ مشارکت کمتري از طرف نیروي کار دارند، مثل اردن (یک درصد) و شیلی (1.5 درصد)، منابع مالی بیمه بی کاري
از منابع دیگري مانند صندوق هاي بازنشستگی و صندوق هاي سرمایه گذاري مشترك (solidarity fund) نیز تأمین می شود. در
برخی کشورها نیز دولت اجازه می دهد بخشی از مشارکتی که فرد با کسر از حقوقش در صندوق بیمه بی کاري داشته، در صورت

 
استفاده نکردن، با شرایط خاصی برداشت شود. 

3. پس از تصمیم گیري درباره پوشش، میزان مقرري و تعیین منابع پایدار، دولت باید ترتیبات اجرائی لازم براي به حداقل رساندن
تقلب و سوءاستفاده از این مزایا را طراحی و اعمال کند. باید پذیرفت که تضمین اینکه دریافت کنندگان مزایاي بی کاري هم زمان در
بخش غیررسمی کار نکنند، فراتر از ظرفیت اداري و اجرائی اکثر کشورهاي درحال توسعه است. با توجه به گستردگی اقتصاد
غیررسمی، دولت هاي درحال توسعه، به جاي مشروط کردن پرداخت مزایا به وضعیت اشتغال، می توانند سیاست هاي خود را بر
مشارکت فعال دریافت کنندگان مقرري بیمه بی کاري در برنامه هاي آموزشی، افزایش مهارت هاي شخصی و مهارت هاي جست وجو
در بازار کار متمرکز کنند. با توجه به سه اولویت پیش گفته، به شکاف ها و چالش هاي موجود سیاست گذاري و اجرا در حوزه حمایت

 
اجتماعی از بی کاران در ایران می پردازیم. 

 
سطح پوشش پایین و محرومیت مزدبگیرانِ با قراردادهاي موقت 

با وجود اینکه ایران، نسبت به کشورهاي منطقه یکی از بالاترین نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار فعال
موفق به برخورداري از مزایاي بی کاري می شوند. یکی از مطالعات انجام شده در حوزه بیمه بی کاري در سال 1398 نشان می دهد
که از حدود سه میلیون نفر بی کار، که از میان آنها 1.74 میلیون قبلا شاغل بودند، تنها 260 هزار نفر مقرري بی کاري دریافت می
کردند. طبق این آمار، نسبت مقرري بگیران بیمه بی کاري در ایران به کل بی کاران کمتر از 10 درصد و نسبت به بی کاران قبلا
شاغل کمتر از 15 درصد بوده است. در همین گزارش پژوهشگران اعلام کرده اند که در مجموع حدود 8.8 میلیون نفر به صورت بالقوه
می توانند مقرري بی کاري دریافت کنند که این تعداد شامل 30 درصد کل شاغلان بازار کار رسمی می شود. بسیاري از پژوهش ها و
گزارش هاي منتشرشده درباره بیمه بی کاري در ایران، در توضیح چرایی پوشش محدود این مزایا، به ابهامات قانونی موجود در قانون
بیمه بی کاري اشاره دارند و اینکه این ابهامات سبب تفاسیر چندگانه و یکنواخت اجرانشدن قانون می شود. با وجود اینکه در ابتداي
تصویب قانون بخش بزرگی از نیروي کار تحت پوشش بیمه بی کاري قرار می گرفتند، پوشش بیمه بی کاري، عمدتا به دلیل ابهامات
قانونی، کاهش قابل ملاحظه اي پیدا کرد. از اوایل دهه 70 شمسی و همراه با تحولات اقتصادي، تعداد قراردادهاي موقت کاري
گسترش یافت و این نوع قراردادها به مرور از استثنا به قاعده تبدیل شد و براي این نوع قراردادها تفسیر ماده 2 قانون بیمه بی کاري،
یعنی «غیر ارادي بودن» بی کاري، با مشکل مواجه شد. در همین زمان، برخی از کارگاه هاي خانوادگی و کوچک نیز از شمول قانون
کار خارج شدند. با وجود اینکه در دهه هاي 80 و 90 تلاش هایی براي افزایش مشمولیت مزدبگیرانی که قراردادي با مدت معین



دارند صورت گرفت، همچنان بسیاري از نیروي کار با قرارداد موقت، در صورت اتمام قرارداد، مشمول دریافت مستمري بی کاري نمی
شوند. این در حالی است که سالنامه بیمه بی کاري سال 1396 نشان می دهد که علت بی کار شدن بیش از 60 درصد شاغلان، اتمام
قرارداد بوده است. جدا از مزدبگیرانی که قراردادهاي موقت دارند، صاحبان حرف و مشاغل آزاد، بیمه شدگان اختیاري و اتباع خارجی
نیز مشمول دریافت بیمه بی کاري نیستند که این افراد، طبق گزارش «کرونا و بیمه بی کاري» (در حال انتشار) 30 درصد از بیمه

 
شدگان اصلی سازمان را تشکیل می دهند. 

 
سیاست هاي دولت براي گسترش پوشش مزایاي بی کاري بدون اختصاص منابع مالی لازم 

منابع صندوق بیمه بی کاري در ایران از محل سه درصد حقوق و مزایاي افراد بیمه مشمول قانون کار و تأمین اجتماعی تأمین می
شود که این مبالغ توسط کارفرما پرداخت می شود. از لحاظ قانونی نقشی براي دولت در تأمین مالی صندوق بیمه بی کاري در نظر

 
گرفته نشده و هرگونه پرداختی از سوي دولت، کمک تلقی می شود. 

بنابراین، منابع مالی محدود صندوق و عدم مشارکت مستقیم دولت، بار مالی زیادي را بر دوش صندوق بیمه بی کاري گذاشته است.
به طور کلی هزینه هاي صندوق بیمه بی کاري در ایران شامل مقرري بیمه شدگان، حق بیمه فرد مقرري بگیر در دوران بی کاري،
هزینه آموزش هاي حرفه اي براي بی کاران مقرري بگیر، هزینه هاي اداري و پرسنلی صندوق و هزینه هاي درمان بیمه شدگان بی
کار و خانواده آنها می شود. درعین حال، هزینه هاي دیگري مانند مساعدت به کارفرمایان، کمک مالی به واحدهاي ورشکسته و
حمایت از بی کارشدگان در اثر حوادث غیرمترقبه، با وجود پوشش ناکافی، منجر به ایجاد کسري بودجه در صندوق شده است.
«درصد هزینه به درآمد صندوق بیمه بی کاري» نشان می دهد که این میزان که در سال 1380 برابر 96 درصد بوده، با روندي
افزایشی در سال 1389 به 118 درصد رسیده و پس از آن با روند نوسانی اندك در سال 1392 به 107 درصد رسیده است. لازم به
ذکر است که اعداد بزرگ تر از 100 حاکی از کسري صندوق در آن سال هستند. در سال 1397، تعداد مقرري بگیران بیمه بی کاري
معادل 240 هزار نفر بوده که با اضافه شدن به مقرري بگیران قبلی، به مجموع 465 هزار نفر رسید. منابع صندوق در این سال 49
هزار میلیارد ریال و مصارف آن 51 هزار میلیارد ریال بوده که نشان دهنده کسري صندوق در این سال است. پژوهش در حال
انتشاري که به تازگی توسط مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی انجام شده است (اکبرپور، 1399) عنوان می کند که دولت، بدون
پیش بینی و اختصاص منابع براي تأمین هزینه هاي احتمالی ناشی از سیاست گذاري هایش، صندوق را از لحاظ مالی با مشکل مواجه
کرده است. به گزارش این پژوهش، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به عنوان بخشی از بدنه دولت، در سیاست گذاري هایش همواره
ملاحظات اجتماعی، سیاسی و اقتصادي کشور را در نظر دارد؛ براي مثال در بسیاري از موارد، این وزارتخانه، با معرفی کارگران فصلی
(عموما صیادان و کشاورزان) براي دریافت مقرري، اهدافی فراتر از پوشش ریسک بازار کار مانند کاهش فقر، تأمین نیازهاي معیشتی
روستاییان و جلوگیري از مهاجرت آنها به شهر را دنبال می کند. این پژوهش اذعان می کند که استفاده دولت از صندوق جهت
پیگیري اهداف عمومی، در زمانی که نقش آن در تأمین منابع صندوق شفاف نیست، یکی از عوامل لطمه خوردن به نظام بیمه بی
کاري در ایران است. این گزارش به مواردي مانند خصوصی سازي و تأثیر آن بر روند تعدیل نیرو و تصویب قوانین اثرگذار بر صندوق
بیمه بی کاري، از جمله قانون حمایت از نوسازي و بازسازي صنایع نساجی، اشاره می کند و اینکه این تصمیم ها، بدون ایفاي تعهدات
و جبران بار مالی آن براي صندوق، بر مشکلات نقدینگی آن افزوده است. یکی دیگر از دلایل کسري صندوق، حمایت از بیمه شدگانی
ا ست که به علت بروز حوادث غیرمترقبه از قبیل سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي بی کار شده اند. در شرایط بحران، بی کاري
افزایش می یابد و بسته به اندازه بحران، ممکن است شمار بی کاران بسیار زیاد باشد، به همین دلیل، در بیشتر کشورها دولت ها
نقشی بنیادین در اداره طرح هاي بیمه بی کاري بر عهده دارند. اتکاي صرف صندوق هاي بیمه بی کاري بر حق بیمه کارفرمایان و
کارگران، در شرایط بحران هاي اقتصادي، نمی تواند حمایت قابل قبولی از بی کارشدگان، چه از نظر گستردگی جمعیت تحت پوشش

 
و چه از نظر کفایت مقرري ارائه شده به مشمولان، به همراه داشته باشد. 

 
ناکارآمدي اجرائی و سوءاستفاده از مزایاي بیمه بی کاري 

یکی از مشکلات اجرائی طرح بیمه بی کاري در ایران، خروج کند مقرري بگیران از صندوق است. در قانون بیمه بی کاري، مقدار
مقرري معادل 55 درصد متوسط مزد یا حقوق روزانه بیمه شده در 90 روز قبل از بی کاري است که براي افراد متأهل یا متکفل، تا
حداکثر چهار فرد تحت تکفل، به ازاي هر فرد، 10 درصد حداقل مزد به این مقدار افزوده می شود. در عین حال مجموع دریافتی



مقرري بگیر نباید از حداقل دستمزد کمتر و از 80 درصد متوسط مزد یا حقوقش بیشتر باشد. مدت برخورداري از مقرري بیمه بی
کاري نیز بسته به سابقه شغلی بیمه شده و وضعیت تأهل، از شش ماه (براي مجردان با سابقه شش تا 24 ماه) تا 50 ماه (براي
متأهلان با سابقه 24 ماه به بالا) متغیر است. در عین حال به فردي که 55 سال دارد یا در حال دریافت مقرري به این سن می رسد،
تا زمان بازنشستگی مقرري پرداخت می شود. میانگین مقرري بی کاري پرداختی در سال 1398 تقریبا 2.7 میلیون تومان (1.8 برابر
حداقل مزد در این سال) بوده است و در مجموع، مبالغ پرداختی به طور متوسط 2.57 برابر حداقل دستمزد بوده است. البته، جدا از
این میانگین، باید توجه داشت که مطابق برخی آمارهاي غیررسمی حدود 90 درصد کارگران کشور حداقل حقوق را دریافت می کنند
و بسیاري از کارفرماها نیز لیست حق بیمه را بر اساس حقوق حداقلی تنظیم می کنند. همچنین،به نقل از گزارش «بیمه بی کاري»
(منوري و قیصري، 1398)، تنها چهار درصد از کل مقرري بگیران، سقف قانونی بیمه بی کاري را دریافت می کنند و میانگین دوره
پرداخت نیز به طور متوسط 19 ماه است. البته، همین میزان نیز فراتر از ظرفیتی است که نظام رفاهی ایران براي مقابله با بحران هاي
پیش رو تدارك دیده است. در بیشتر گزارش ها و مقالات پژوهشی منتشر شده درباره بیمه بی کاري، طولانی بودن مدت بهره مندي
از مزایاي بی کاري در مقایسه با دیگر کشورها، یکی از دلایل انگیزه بالاي دریافت کنندگان خدمات براي سوء استفاده عنوان شده
است. در مجموع و به طور متوسط، بیش از 70 درصد مقرري بگیران تنها پس از اتمام دوره دریافت از جرگه مشمولان خارج یا
مشمول استفاده از مستمري هاي تأمین اجتماعی می شوند. البته، سرعت خروج از صندوق براي همه بیمه شدگان یکسان نیست و
شواهد نشان می دهد که زنان و افراد مجرد زودتر از دیگران از بیمه بی کاري خارج شده و هرچه سطح مقرري بیشتر باشد، میزان
ماندگاري افراد در بیمه بی کاري بیشتر است. بیمه بی کاري، با توجه به شرایط دریافت، می تواند در مواردي تأثیري منفی بر دستمزد
افراد پس از خروج از بیمه داشته باشد. فرد دریافت کننده بیمه بی کاري، ممکن است در نبود یک سیستم کاریابی فعال، جست
وجوي شغل را تا ماه هاي پایانی دریافت بیمه بی کاري به تعویق بیندازد و دور ماندن از بازار کار احتمال پیدا کردن کار با دستمزد
بالا را کاهش دهد. یافته هاي برخی پژوهش ها در ایران نشان می دهد که افراد به دلیل دوره بی کاري بلندمدت فرصت هاي شغلی را
از دست داده و به اجبار شغلی را برمی گزینند که دستمزد پیشنهادي آن کمتر از دستمزد دوره قبل است. علاوه بر نداشتن انگیزه
کافی براي یافتن کار، سوءاستفاده و تقلب هایی مانند مخفی کردن درآمدهاي به دست آمده از اشتغال غیررسمی در هنگام دریافت
مقرري، نپذیرفتن پیشنهادهاي شغلی مناسب و ترك شغل به صورت ارادي با استفاده از فرم هاي ساختگی قرارداد کار و تبانی با

 
کارفرما از سوي برخی افراد تحت پوشش صورت می گیرد. 

 
بیمه بی کاري و کرونا 

بنا بر تشخیص دولت، بی کاري ناشی از شیوع کووید19 در قالب حوادث غیرمترقبه (موضوع تبصره 2 ماده 2 قانون بیمه بی کاري)
قرار گرفت. با تشخیص بی کاران ناشی از کرونا به عنوان بی کاران مشمول این تبصره، شرط حداقل شش ماه سابقه پرداخت حق بیمه
براي کارگران رسمی و یک سال براي کارگران قراردادي براي استحقاق مقرري بی کاري از میان برداشته شد و پرداخت یک ماه حق
بیمه (دي 1398) براي هر دو دسته مبناي استحقاق افراد براي برخورداري قرار گرفت. به این ترتیب بسیاري از کسانی که تحت
وضعیت فوق العاده ناشی از کرونا واجد شرایط دریافت مقرري تشخیص داده شدند، در حالت عادي و در چارچوب قانون بیمه بی
کاري، امکان دریافت مقرري را نداشتند. در ابتدا قرار بود بیمه شدگان مشمولِ شاغل در 10 رسته فعالیت (که بعدها به 14 رسته
فعالیت افزایش یافت) که بیشترین آسیب را از کرونا دیده اند، بدون بررسی، از مقرري بی کاري برخوردار شوند و براي بقیه شاغلان،
درخواست در کمیته هایی متشکل از مدیران کل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و تأمین اجتماعی استان بررسی شود؛ اما در
نهایت، دیگر گروه ها نیز از رسیدگی معاف شدند و برقراري مقرري براي آنها بدون نیاز به بررسی انجام شد. به این ترتیب در شرایط
ناشی از کرونا، مقرري بی کاري براي تمام افرادي که مشمول قانون بیمه بی کاري بودند، به صورت غیرارادي در ماه هاي اسفند
1398 و فروردین و اردیبهشت 1399 بی کار شده بودند و حق بیمه دي 1398 براي آنها پرداخت شده بود، بدون بررسی، برقرار شد.
دلیل بی کاري همه این افراد لزوما همه گیري کرونا نیست و برخی ممکن است به دلیل اتمام قراردادشان بی کار شده باشند. بنا به
گزارش «صندوق بیمه بی کاري در بحران کرونا» که از طرف مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی در حال انتشار است، از ابتداي
بحران تاکنون، بیش از 800 هزار نفر در سامانه ثبت درخواست بیمه بی کاري ثبت نام کردند که بیش از 700 هزار نفر آنها در
پالایش اولیه، مشمول شناخته شده اند. در اسفند 1398، در مرحله نخست پرداخت مقرري، 103 هزار نفر مزایاي خود را دریافت



کردند که در ادامه 46 هزار نفر به فهرست اولیه افزوده شدند. به طور خلاصه، به نظر می رسد پوشش ناکافی که مهم ترین چالش
بیمه بی کاري در ایران است، عمدتا به دلیل اعمال سلیقه در تفسیر قانون و وجود ابهامات قانونی، نبود وحدت رویه اجرائی در
بوروکراسی تشخیص نوع بی کاري، بی توجهی به مشاغل ناپایدار و جدي نگرفتن سه جانبه گرایی و گفت وگوي اجتماعی با نیروي

کار به وجود آمده است.



برنامه هاي هفته «ازدواج» کمیته امداد گیلان تشریح شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/05/01

رشت- مدیرکل کمیته امداد گیلان برنامه هاي هفته ازدواج این نهاد را تشریح و از اجراي طرح کوثر و پرداخت هدیه به زوج
هاي جوان خبر داد.

رشت- مدیرکل کمیته امداد گیلان برنامه هاي هفته
ازدواج این نهاد را تشریح و از اجراي طرح کوثر و پرداخت

 
هدیه به زوج هاي جوان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، عباس اهرابی پیش از ظهر
چهارشنبه در گفتگو با خبرنگاران ضمن تبریک فرارسیدن
سالروز پیوند آسمانی حضرت علی (ع) و حضرت زهرا
(س)، گفت: با بهره گیري از ظرفیت هاي موجود و از
طریق تعامل با مراکز و مؤسسات فعال در زمینه ازدواج،
خیرین و حامیان فعال، برنامه هاي ویژه اي در دستور کار

 
کمیته امداد استان قرار گرفته است. 

مدیرکل کمیته امداد گیلان با اشاره به تشکیل ستاد ازدواج در قالب طرح کوثر، تصریح کرد: این ستاد با هدف برنامه ریزي، به منظور
بهره مندي حداکثري از ظرفیت هاي درون و برون سازمانی و همچنین ارتقاي سطح کمی و کیفی عملکرد برنامه کمک به ازدواج

 
نیازمندان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مرکز و شهرستان هاي استان تشکیل خواهد شد. 

وي، پرداخت کمک هزینه ازدواج به 110 زوج را از اقدامات کمیته امداد امام (ره) در این ایام برشمرد و ادامه داد: تعامل و همکاري با
سازمان هاي دولتی و مردمی همچون سپاه و بسیج، آستان قدس رضوي، ادارات، اصناف مختلف و خیریه ها، جهت فراهم نمودن

 
مقدمات ازدواج نیازمندان از طریق هم افزایی ظرفیت ها و منابع صورت پذیرفته است. 

اهرابی با اشاره به اهمیت ارزش گذاري بر امر پسندیده مهریه پایین، تصریح کرد: اعطاي هدیه به زوج هاي جوان با مهریه پایین در

 
راستاي ترویج فرهنگ ازدواج آسان از دیگر اقدامات کمیته امداد امام (ره) در این ایام خواهد بود. 

مدیرکل کمیته امداد گیلان با بیان اینکه شاهد کمترین میزان طلاق به نسبت کشور در بین مددجویان تحت پوشش کمیته امداد
هستیم، افزود: ارائه خدمات مشاوره اي به زوجین به صورت فردي و یا مجازي با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در کلیه سطوح سه
گانه پیشگیري، راهنمایی و مشاوره با هدف کمک به شکل گیري خانواده هاي سالم و توانمند جهت مواجه شدن کارآمد با مسائل،

 
مشکلات و بحران هاي زندگی از جمله اقداماتی است که در طول سال به ویژه در این ایام انجام خواهد شد. 

وي تصریح کرد: یکی از دغدغه هاي مهم و جدي موانع ازدواج در بین جوانان موضوع اشتغال است که کمیته امداد امام (ره) در
راستاي حل این موضوع به همسران دختران مددجوي تحت پوشش خود نیز تسهیلات قرض الحسنه اشتغال اعطا می کند.



صادرات صنایع دستی اصفهان از دستورالعمل بازگشت ارز مستثنی می شود

منبع: میراث آریاشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/05/01

نشست شوراي سیاست گذاري توسعه گردشگري و ترویج صنایع دستی اصفهان در راستاي حمایت از فعالان گردشگري و
صنایع دستی استان برگزار شد.

نشست شوراي سیاست گذاري توسعه گردشگري و ترویج
صنایع دستی اصفهان در راستاي حمایت از فعالان

 
گردشگري و صنایع دستی استان برگزار شد. 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اصفهان،
سیدحسن قاضی عسگر معاون هماهنگی امور اقتصادي
استانداري امروز 1 مردادماه، در این نشست با اشاره به آثار
منفی بیماري کرونا بر فعالان صنایع دستی، گفت: «آمارها
حاکی است که در سه ماه اول سال 1399، تجارت فرش

 
دستبافت ایران به نسبت مدت مشابه در سال گذشته، 64 درصد کاهش داشته است.» 

او افزود: «با توجه به زمان بر بودن تهیه مواد اولیه، تولید و عرضه محصولات صنایع دستی از یک سو و شیوع بیماري کرونا که حداقل
تا یک سال آینده ادامه خواهد داشت، به نظر می رسد براي حمایت از فعالان گردشگري و صنایع دستی استان نیاز به برنامه ریزي

 
جمعی در یک دوره زمانی 3 ساله است.» 

قاضی عسگر در ادامه با اشاره به طرح هاي که در خصوص حمایت از فعالان صنایع دستی استان تأکید کرد: «با توجه به ضررهاي
فراوان فعالان صنایع دستی در ایام شیوع بیماري کرونا، با ارسال نامه اي به ریاست جمهوري، درخواست کرده ایم تا صادرات صنایع
دستی به ویژه فرش از دستورالعمل بازگشت ارز در قالب طرح ""ارز نیمایی"" مستثنی شود، تا از این طریق فعالان صنایع دستی با

 
دغدغه مالی کمتري به فعالیت بپردازند.» 

 
چرخ گردشگري و تولید صنایع دستی اصفهان دوباره فعال می شود 

فریدون الهیاري مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و دبیر شوراي سیاست گذاري توسعه گردشگري و صنایع دستی
استان نیز با گفت: «در حال حاضر با توجه به اینکه حجم قابل توجهی از فعالان گردشگري و صنایع دستی کشور در استان مستقر
هستند، در دو سطح ملی و استانی در سطح وزارتخانه و اداره کل در تلاش هستیم تا شرایط را به منظور فعالیت مجدد فعالان

 
گردشگري و صنایع دستی استان فراهم کنیم.» 

او افزود: «در حال حاضر تسهیلات اشتغال به هر هنرمند 160 میلیون ریال با 12 درصد سود بانکی، پرداخت می شود، البته اعتقاد



داریم این مبلغ کافی نیست، لذا باید تلاش کنیم تا به هر شکل ممکن چرخ گردشگري و تولید صنایع دستی اصفهان دوباره فعال
شود.»



تدبیر منابع طبیعی کردستان در طرح هاي آبخیزداري ارزنده است

منبع: ایرناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/05/01

سنندج - ایرنا - نماینده ولی فقیه در کردستان گفت: تدبیر اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداري کردستان در اجراي طرح
هاي آبخیزداري وآبخوان داري حرکتی ارزنده است که میتواند به اشتغال وزندگی راحت کمک کند.

سنندج - ایرنا - نماینده ولی فقیه در کردستان گفت:
تدبیر اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداري کردستان در
اجراي طرح هاي آبخیزداري وآبخوان داري حرکتی ارزنده

 
است که میتواند به اشتغال وزندگی راحت کمک کند. 

آیت االله سید محمد حسینی شاهرودي روزچهارشنبه در
بازدید از طرح هاي آبخیزداري و آبخوان داري چمقلو در
قروه اظهار داشت: در آیات قرآنی می خوانیم خداوند به

 
اندازه کافی آب از آسمان می فرستد و در زمین جاي می دهد تا به تدریج استفاده شود. 

وي افزود: اجراي چنین طرح هایی در حقیقت عمل به همین دستور قرآنی براي استفاده بهینه و به موقع از آب است و در مکان هایی

 
که بشر زمین را دست کاري کرده باید تدبیري به کار ببندد تا از این نعمت به خوبی استفاده کند. 

نماینده ولی فقیه در کردستان با تاکید بر استفاده به اندازه از آب ومنابع آبی اضافه کرد: با اجراي طرح هاي آبخیزداري وآبخوان داري

 
از تبیخر آب جلوگیري و زمینه استفاده بیشتر و به موقع از آن فراهم می شود. 

آیت االله حسینی شاهرودي با بیان اینکه این طرح از برکات سفر رهبر معظم انقلاب به کردستان است، به سالروز ازدواج آسمانی
حضرت علی (ع) و حضرت زهرا(س) اشاره کرد و افزود: یکی از مصادیق کوثر که لقب حضرت زهرا (س) در قرآن است، همین خیر
فراوان و مداومی است که به واسطه نسل آن حضرت در زمین جاري است ورهبر معظم انقلاب نیز از ذریه همان کوثر است که دنیا از

 
برکات وجود ایشان بهره مند هستند. 

وي تاکید کرد: انسان هاي بسیاري از این طرح ها سالهاي سال بلکه قرن ها استفاده کرده و از مشکلات بسیاري مانند فرسایش و

 
سیل در امان می مانند. 

نماینده ولی فقیه در کردستان افزود: علاوه بر بهره هاي بسیاري که این طرح ها دارد، می تواند به منطقه گردشگري وپرورش ماهی

 
تبدیل شود وعلاوه بررونق کشاورزي وباغداري به تولید واشتغال هم رونق می دهد. 

آیت االله حسینی شاهرودي با اشاره به رشد جمعیت و کمبود فضاي شهري تاکیدکرد: باید به فکر اماکن جدیدي براي انتقال جمعیت
باشیم وکردستان چنین فضایی را براي جاي دادن جمعیتی بیش از جمعیت فعلی را دارد. 



وي به زیرساخت هاي خوب در قالب این طرحها براي جاي دادن جمعیت شهري اشاره کرد وافزود: میتوان جمعیت بسیاري را در

 
جوار این طرح ها جاي داد. 

نماینده ولی فقیه در کردستان تاکید کرد: این طرح از کارهاي اساسی وارزشمندي است که در مناطقی مانند دشت ممنوعه قروه حتی

 
از سدسازي هم مهمتراست و از هدررفت آب جلوگیري کرده و به تغذیه سفره هاي زیرزمینی ومعیشت مردم کمک می کند. 

 
برچسب ها 

 
- کردستان 

 
- منابع طبیعی و آبخیزداري 
- نماینده ولی فقیه کردستان



حمایت از سرمایه گذار عاملی در جهت کاهش جرم و فساد

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/05/01

 
حمایت از سرمایه گذار در زمینه تولید موجب اشتغال خواهد شد و اشتغال عاملی براي کاهش جرم و فساد در جامعه است. 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان همدان بر توجه به در بازدید از یک مجموعه اشتغالزاي نیمه کاره ایجاد شده توسط بخش
خصوصی در همدان افزود: این مجموعه با ایجاد شهر سفال، مبل، چرم و فرش می تواند منجر به اشتغال بسیاري از جوانان استان

 
شود. 

به گزارش مهر، حسن خانجانی با بیان اینکه براي پیشگیري از وقوع جرم باید زمینه وقوع جرم از بین برود، گفت: بیکاري فساد آور

 
است و تولید و حمایت از تولید با ایجاد اشتغال و درآمد باعث کاهش فساد خواهد شد. 

خانجانی بابیان اینکه سرمایه گذاران در بخش هاي تولید با سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال به منویات رهبري جامه عمل می پوشانند،

 
گفت: اگر قبل از شروع یک کار عظیم مطالعه لازم انجام شود نتیجه آن نیز خوب خواهد بود. 

وي ادامه داد: باید مشوق هایی در بخش دولتی و عمومی ایجاد شود که سرمایه گذار مجتمع هاي تولیدي و خدماتی را راه اندازي

 
کند چراکه نتیجه این اقدام از بین رفتن حجم عظیمی از معضلات جامعه خواهد بود. 

وي با بیان اینکه این مجموعه توانسته با مطالعات و نیازسنجی هاي دقیق خود که قبل از آغاز پروژه انجام داده به جانمایی مناسبی در
شهر دست یابد که این امر سبب توازن فرهنگی و اقتصادي بیشتري در سطح شهر خواهد شد، گفت: ورودي هر شهر چشم اندازي از
فرهنگ و تمدن آن شهر را براي مسافران ترسیم می کند و اگر اتفاق فاخري در ورودي شهر رقم خورده باشد این امر هر مسافري را

 
به خود جذب می کند. 

خانجانی همچنین با بیان اینکه تشکر از سرمایه گذار امري واجب است و شرایطی کنونی کشور حمایت از سرمایه گذار و رفع
مشکلات آنها می تواند امید و نشاط را به جامعه بازگرداند، افزود: در سال جهش تولید باید بیشتر بکوشیم تا هر فرد در جایگاه خود

 
بتواند در این عرصه نقش خود را به خوبی ایفا کند که نتیجه آن افزایش تولید و اشتغال جوانان خواهند بود. 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان همدان بیان کرد: دستور رئیس قوه قضائیه ورود براي حمایت از سرمایه گذار و رفع موانع پیش
روي آنهاست و دستگاه قضا با تمام توان به سرمایه گذاران بخش هاي تولید کمک خواهد کرد.



عامل پیروزي در میدان رقابت کسب وکار

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/05/01

در آغاز قرن حاضر و با گسترش روزافزون تکنولوژي، گسترش پدیده جهانی شدن و تغییرات سرسام آور در تمامی حوزه ها،
توجه به نوآوري و گذر از اقتصاد سنتی به اقتصاد مبتنی بر دانش و فناوري به مهم ترین چالش برنامه ریزان اقتصادي در

اقصی نقاط جهان تبدیل شده است. در جهان امروز، پیروزي در رقابت بازار کسب و کار ...

در آغاز قرن حاضر و با گسترش روزافزون تکنولوژي، گسترش پدیده جهانی شدن و تغییرات سرسام آور در تمامی حوزه ها،
توجه به نوآوري و گذر از اقتصاد سنتی به اقتصاد مبتنی بر دانش و فناوري به مهم ترین چالش برنامه ریزان اقتصادي در اقصی نقاط
جهان تبدیل شده است. در جهان امروز، پیروزي در رقابت بازار کسب و کار مستلزم ادغام دانش هاي نوین با صنایع است و در شرایط

 
کنونی، صنعتی که از دانش روز بی بهره باشد محکوم به زوال و نابودي است و در میان مردم از هیچ جایگاهی برخوردار نخواهد بود. 

 
 

در آغاز قرن حاضر و با گسترش روزافزون تکنولوژي، گسترش پدیده جهانی شدن و تغییرات سرسام آور در تمامی حوزه ها، توجه به
نوآوري و گذر از اقتصاد سنتی به اقتصاد مبتنی بر دانش و فناوري به مهم ترین چالش برنامه ریزان اقتصادي در اقصی نقاط جهان
تبدیل شده است. در جهان امروز، پیروزي در رقابت بازار کسب و کار مستلزم ادغام دانش هاي نوین با صنایع است و در شرایط

 
کنونی، صنعتی که از دانش روز بی بهره باشد محکوم به زوال و نابودي است و در میان مردم از هیچ جایگاهی برخوردار نخواهد بود. 

 
 

با این رویکرد، روز به روز ارزش شرکت هاي دانش بنیان جهت تسریع در علم و فناوري، کشف پدیده هاي جدید و رشد بی بدیل
صنایع براي همگان معلوم و مشخص می شود تا جایی که این فناوري هاي حیرت انگیز در این مدت نه چندان طولانی توانسته بر



منابع فیزیکی چیره و رتبه اهمیت آنها را به درجه دوم و در بعضی مواقع تا درجه سوم کاهش دهد و این اهمیت تغییر در دیدگاه ها
را دو چندان می کند. نوآوري و خلاقیت در دنیاي کنونی عنصر مهمی براي رقابت پذیري است. راز بقاي سازمان ها و بنگاه هاي
بزرگ، متوسط و کوچک در پیروي از اصل نوآوري نهفته شده است. تغییر در گرایش هاي سازمانی در جهت نوآوري به شکل کالا،
خدمت، تکنولوژي، منابع انسانی، بهره وري و اثر بخشی بیشتر در تمام سطوح سازمانی به زودي به وقوع خواهد پیوست. به عبارتی
نوآوري به عنوان فرآیندي سیستمی و پیچیده از خلق ایده تا دستیابی به محصول، خدمت و تجاري سازي به طور مستمر در بدنه
اصلی سازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي و تجاري به اجرا در خواهد آمد. چرخه اي مهم که تمام مراحل و فرآیند آن با تولید اطلاعات و

 
دانش روز همراه است به نحوي که در مسیر توسعه سازمان ها قادر است به سرعت عقب ماندگی هاي قبلی را جبران کند. 

به زودي اقتصاد متکی بر شرکت هاي دانش بنیان در تمام جهان فراگیر خواهد شد و علاوه بر ایجاد تصویر جدیدي از رفتارهاي مدرن
اقتصادي در جامعه بشري، برنامه ریزان کشورها نیز به طور قطع با اتکا بر اقتصاد دانش بنیان در ابعاد کلان اقتصادي به توسعه پایدار
خواهند رسید به گونه اي که فرآیند آن در ساختارهاي اقتصادي، بهره وري کالا و خدمات، مدیریت و رهبري سازمانی، تولیدات،
تعیین استراتژي ها، کوچک شدن دولت ها، ارتقا و تغییر در ماهیت کسب و کارها و... آشکار خواهد شد. از آنجا که شرکت هاي دانش
بنیان عموما در ردیف شرکت هاي کوچک و در بعضی مواقع متوسط قرار می گیرند در بسیاري از مواقع 90 درصد سهم اقتصاد
کشورها را شامل می شوند علاوه بر اینکه این شرکت هاي کوچک با صادرات قابل توجه خود نقش موثري نیز در توسعه اقتصادي
کشورهاي خود ایفا می کنند. در ایران نیز موسسات صنعتی کوچک 96 درصد از کل صنعت کشور را شامل می شوند. در کشور ایران
نیز در دهه 80، در سال هایی که خیل عظیم جوانان دهه شصتی به مرور از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند، تغییر جهت اقتصادي از
منابع طبیعی به اقتصاد دانش بنیان احساس شد. با توجه به محدودیت استخدام هاي دولتی، این طیف از جوانان با تفکر راه اندازي یا
اشتغال در فضاي مجازي و شرکت هاي دانش بنیان در جامعه ظهور کردند و از آنجا به بعد در بدنه مدیران کشور این باور متجلی شد
که در دنیاي پر تلاطم امروز دستیابی به تکنولوژي و پدیده هاي نو بر پایه اقتصاد دانش بنیان یکی از شاخص هاي مهم توسعه و
بالندگی کشور محسوب می شود. هر چند در این دوره نیز فضاي فعالیت شرکت هاي دانش بنیان آن طور که باید در خور توجه و

 
چشمگیر نبوده و تا شکوفایی کسب و کارهاي نوپا فاصله زیادي باید طی شود. 

ضمناً رونق فعالیت هاي اقتصادي در شرکت هاي دانش بنیان مستلزم فرهنگ سازي، تثبیت و ترویج گفتمان اقتصاد مبتنی بر دانش
براي اصلاح مسیر حرکت اقتصادي کشور است و در این میان یکی از بزرگ ترین مشکلات مربوط به این دسته از شرکت ها عدم
آگاهی و اطلاعات مدیریتی اقتصادي صاحبان ایده است که موجب می شود با وجود ایده و در نهایت دستیابی به محصول استراتژیک
نتوانند به پیشرفت و رونقی در بازار مصرف دست یابند و با تلفیق ایده هاي جدید خود با کمک فناوري هاي روز به کسب و کارهاي
سودآور و محبوبیت بین طیف هاي مختلف مردمی برسند. قابل توجه اینکه در کشور ما رقمی بالغ بر 600 هزار نوع از کسب و کارهاي
کوچک و متوسط دانش بنیان وجود دارند. هر چند اغلب کارآفرینان شامل متخصصان، مهندسان و خلاقان جوان و خوش فکر هستند،
همواره از دو کمبود بزرگ رنج می برند و چه بسا متاسفانه 95 درصد این شرکت ها به وسیله یک یا دو عامل زیر با شکست مواجه می

 
شوند: 

 
یکی عدم دانش و تجربه مدیریتی و دیگري عدم اخذ منابع مالی و کافی جهت شروع یا ادامه کار. 

بنابراین براي تبري جستن از این دو عامل خطرناك لزوم حضور سرمایه گذاران و شتاب دهنده هاي آگاه و ریسک پذیر در طول
فعالیت این نوع شرکت ها و همچنین حضور مدیران قدر و با تجربه می تواند عامل مهمی در عدم شکست آنها محسوب شود که
بعضی از آنها در مرحله جوانه زدن و بعضی دیگر در مرحله توسعه کار به یاري آنها می شتابند. مکان فیزیکی این دست از شرکت ها
معمولا تحت عناوینی مانند شهرك تحقیقاتی، پارك هاي علمی، مناطق فناوري، مراکز رشد و فناوري و کارآفرینی، مراکز رشد پارك
علم و فناوري و ... به اجرا در می آیند. شرکت هاي مستقر در این پارك هاي فناوري به مرور از یک طرف به محصول پارك و از طرف



دیگر به سرمایه گذار در پارك تبدیل می شوند. در مورد بازاریابی و مدیریت بهینه، شرکت هاي دانش بنیان قیمت محصول و خدمت
خود را بر اساس توانایی بازار و تمایل مشتریان بالفعل و بالقوه خود تعیین و سعی می کنند در قیمت گذاري ها در صورت وجود رقیب

 
یا رقبا به قیمت هاي آنها نیز توجه کنند و در طول دوره عمر کالا، قیمت کالا و خدمات خود را نیز دستخوش تغییر خواهند داد. 

در این رابطه کسب رضایت مشتري و ایجاد مشتري وفادار و ارتباطات بلندمدت با آنان نیز از اهمیت خاصی برخوردار است. در ضمن
فراموش نشود که مدیریت بازاریابی در بقا و ماندگاري این نوع شرکت هاي نوپا و ضعیف از لحاظ مالی و تجربی نقش بسیار اساسی
بازي می کند، چرا که شکست در این حوزه موجب انهدام تمام فرآیندهاي قبلی تیم خواهد شد و به مرور به قبرستان وسیع شرکت

 
هاي مغلوب و متلاشی سوق داده خواهند شد. 

 
این مکان ها با جذب منابع مالی، انسانی و فیزیکی دو هدف عمده را پیگیري می کنند: 

 
1- کمک به رشد، توسعه و انتقال دانش فناورانه و نوین به شرکت ها و موسسات صنعتی 

 
2- کمک به شکل گیري و رشد شرکت ها و مراکز جدید فناوري و دانش محور دیگر 

از این رو محقق استاد مدیریت ویلیام استاربوك (William H. Starbuck) می گوید که مدیریت دانش مناسب ترین شیوه و
الگوي مدیریتی براي شرکت هاي دانش بنیان محسوب می شود. این نوع مدیریت دانش بر سه موضوع اصلی انسان، ساختار و فناوري
تاکید دارد تا با ایجاد ساختار مناسب و فناوري لازم با محور قرار دادن انسان، تولید و استفاده صحیح از منابع علمی و دانش روز به

 
اهداف سازمانی دست یابد. 

شرکت هاي دانش بنیان معمولا در ابتدا بر پایه سه اصل ایده، تیم و سرمایه بنا می شوند و در ادامه مسیر فعالیت خود به عواملی

 
چون: 

 
-رهبران و مدیران شایسته و خبره 

 
-تحقیقات اصول بازاریابی براي کشف نیاز بازار 

 
-تیم کاري متخصص، مستعد، با پشتکار، خستگی ناپذیر و ایجاد هماهنگی بین آنها 

 
-تامین سرمایه و امکانات اولیه براي رشد و توسعه شرکت 

 
-برنامه ریزي در جهت کیفیت اجرا با هدف رفع نیاز و خواسته واقعی مشتریان 

 
-تهیه نقشه راه (استراتژي و چشم انداز) به طور دقیق و حساب شده 

 
-تبلیغات، بازاریابی و تولید محتواهاي مناسب به وسیله فضاهاي ارتباطی، شبکه هاي اجتماعی و... 

 
-ایجاد ارتباطات هوشمندانه و موفق با شرکت ها، سازمان ها و در نهایت عموم مردم 



 
-جذب شتاب دهنده ها که به نوعی سوخت حرکت شرکت را تامین خواهند کرد. 

-بررسی، ارزیابی و آسیب شناسی و در نهایت اقدامات اصلاحی جهت رفع نواقص و نارسایی هاي احتمالی و تداوم کیفی فعالیت ها با

 
هدف رضایت مندي مشتریان و... نیاز خواهند داشت. 

 
عمده ترین مزایاي اقتصاد دانش بنیان را به صورت مختصر می توان اینگونه مورد ارزیابی قرارداد: 

 
دسترسی صاحبان صنایع به اطلاعات جامع تر و واقعی تر 

 
تاثیر بیشتر دانش بر سایر منابع قدرت 

 
ترغیب و تمایل رهبران و مدیران بنگاه ها به تکنولوژي هاي نوظهور و پیشرو 

 
تلاش و تمایل بیشتر جهت ارتباط بین صنایع و دانشگاه ها 

 
حکمرانی مدبرانه، علمی و موثر دولت ها و... 

شرکت هاي دانش بنیان عامل حیات آینده کشور محسوب می شوند. آنها همواره در مسیر هم افزایی علم و ثروت و به کارگیري
صحیح اختراعات و نوآوري ها در تبدیل علم به تکنولوژي و در نهایت تولید ثروت قرار دارند و امروز در دنیاي توسعه یافته به عنوان

 
مهم ترین عامل سرمایه اجتماعی از آنها یاد می شود. 

ایجاد شرکت هاي زایشی نیز از محصولات توسعه شرکت هاي دانش بنیان در تمام دنیا است. به عبارت ساده تر شرکت هاي زایشی به

 
دو صورت پا به عرصه وجود می گذارند: 

الف: شرکت هاي جدیدي که از درون شرکت هاي قدیمی زاده می شوند و از نگاهی دیگر شرکت هاي زایشی جزء کوچکی از یک کل
(سازمان) هستند که سازمان مادر بخشی از سرمایه، دانش، مهارت و فناوري خود را در قالب یک موجودیت جدید با مدیریت مستقل

 
جهت رشد و بالندگی خود به آنها واگذار می کند. 

 
ب: صنایع با فناوري بالا یا هاي تک که از فرآورده هاي شرکت هاي زایشی محسوب می شوند. 

جذب و به کارگیري متخصصان حرفه اي با تحصیلات بالا، توانایی رقابت و استفاده سریع از نوآوري هاي تکنولوژیک نوپا جهت رشد
سریع بنگاه ها و سازمان ها، اختصاص بودجه هاي بالا در حوزه تحقیق و توسعه (R&D) و... از نشانه هاي بارز شرکت هاي دانش

 
بنیان و هاي تک هستند. در واقع رسیدن به همان آرمان همیشگی سازمان ها یعنی «جهانی اندیشیدن و محلی عمل کردن». 

 
چهار هدف اصلی و سازنده اي که باید در بدو شروع فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مد نظر قرارداد: 

 
1-چه کسی؟ (مشتریان، ارتباط با مشتریان، کانال هاي توزیع و مصرف، شبکه سازي تجاري و...) 



 
2-چه چیزي؟ (ارزش پیشنهادي) 

 
3- چگونه؟ (تعیین منابع، تعریف فعالیت هاي اصلی، جذب شرکاي تجاري و...) 

 
4-چه مقدار؟ (جریان درآمد، ساختار هزینه ها و...) 

در خاتمه با توجه به اینکه عمده فعالیت هاي دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کشور غالبا در دو حوزه کلی آموزش و پژوهش
نهفته است شاید بتوان اینگونه تعبیر کرد که فعالیت مراکز آموزش عالی در کل در برگیرنده 90درصد آموزش آکادمیک و 10 درصد
هم سایر فعالیت ها است. با توجه به گسترش و توسعه علم و فناوري در گستره جهانی، بهتر آن است که دانشگاه ها ظرفیت
محصولات قابل تجاري شدن خود را باز تعریف کرده و حوزه سومی که چند سالی است تحت عنوان کار آفرینی به کار گرفته اند را با

 
قدرت هر چه بیشتر جهت رفع نیاز جامعه تجاري و صنعتی کشور با هدف پیوند علمی با اقتصاد و صنعت کشور به حرکت در آورند. 

خوشبختانه با تاسیس مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري در چند سال اخیر و توجه بیشتر به این امر، بهتر آن است که براي یافتن
راه حل هاي کلیدي مشکلات موجود میان ارتباط بین صنعت و دانشگاه از این پس با سیاست گذاري هاي صحیح از شکست بیشتر
کسب و کارهاي نوپا به دلیل فقدان مهارت هاي مدیریتی و کمبود سرمایه که ماحصل تاثیرات سوء مدیریتی در اقتصاد کلان است

ممانعت به عمل آوریم.



ابطال مجوز 900 صیاد در منطقه گمیشان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/05/01

خون میرزایی گفت: سال گذشته در منطقه گمیشان 900 صیاد تعدیل شدند و مجوز صیادي آن ها باطل شد.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، نبی االله خون میرزایی رئیس
سازمان شیلات کشور در مراسم انعقاد تفاهم نامه راه
اندازي مرکز تولید و تکثیر ماهیان دریایی در مناطق
ساحلی اظهار کرد: با آغاز برنامه هاي اجرایی نظام
جمهوري اسلامی از سال 58 تا پایان سال 1398

 
محصولات شیلاتی از 32 هزار تومان به یک میلیون و 380 هزار تومان افزایش یافت. 

او با بیان اینکه این دستاورد از تجربیات گذشته نیست اگر هم تجربه وجود داشت از قدم هاي نخستین بود، گفت: در سال 98

 
تولیدات شیلات کشور از تکلیف سالن فراتر رفت و امیدوار هستیم تا پایان برنامه ششم بتوانیم بیشتر از تکلیف تولید کنیم. 

خون میرزایی گفت: ضرورت اصلاح رویکرد و توسعه دریا محور، توسعه مناطق کم برخوردار، ضرورت ضریب امنیت غذایی و... از برنامه

 
هاي جدید تدوین شده در سازمان شیلات است. 

او با بیان اینکه بخشی از تکالیف انجام شده از سوي سازمان شیلات از سال 1400 تا سال 1404 برنامه ریزي شده است، افزود: تا

 
سال 1400، 200 هزار تن و تا سال 1404، 400 هزار تن افزایش تولیدات خواهیم داشت. 

خون میرزایی ادامه داد: سال گذشته در منطقه گمیشان 900 صیاد تعدیل شدند و مجوز صیادي آن ها باطل شد، اما با این تفاهم

 
نامه امیدوار هستیم خلا هاي موجود در زمینه اشتغال را براي آن ها رفع کنیم. 

 
بیشتر بخوانید 

 
ایجاد 229 هزار شغل از طریق مشارکت با واحدهاي صنعتی و تولیدي 

ارتقاي مهارت هاي دریانوردي در دستور کار سازمان فنی و حرفه اي کشور



ضرورت تسریع در ایجاد گذر فرهنگ و هنر در دامغان

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان در نشستی با شهردار دامغان ضمن بحث و تبادل نظر در خصوص ایجاد «گذر
فرهنگ و هنر» در این شهر بر ضرورت تسریع در شروع فعالیت گذر فرهنگ و هنر تاکید کرد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) در سمنان، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان در این نشست با
اشاره به ظرفیت شهرداري ها در خصوص اجراي فعالیت هاي فرهنگی و هنري، گفت: یکی از مهمترین ارکان اجرا و موفقیت برنامه
هاي فرهنگی و هنري در شهرها، شهرداري ها هستند که با توجه به ظرفیت و امکاناتی که در اختیار دارند، می توانند ضامن موفقت

 
فعالیت هاي این حوزه باشند. 

فلاح تصریح کرد: تلاش براي تحقق و اجراي طرح هایی همچون شهرهاي خلاق فرهنگ و هنر، گذر فرهنگ و هنر و پایتخت کتاب با
همکاري شهرداري ها از جمله اولویت هاي مهم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است که در استان ها توسط ادارات کل فرهنگ و
ارشاد اسلامی و شهرداري ها، دنبال می شود و این آمادگی وجود دارد براي اجراي این طرح ها همکاري لازم را با شهرداري داشته

 
باشیم. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان با تشریح طرح گذر فرهنگ و هنر و پایتخت کتاب و دستورالعمل هاي مرتبط بر

 
ضرورت تشریح در ایجاد گذر فرهنگ و هنر و طرح پایتخت کتاب تاکیدکرد. 

فلاح گفت: هدف از اجراي این طرح در شهرستان فراهم کردن امکان تجمیع تمامی ظرفیت ها و توانمندي هاي فرهنگی و هنري
مردم و هنرمندان و نیز اجراي برنامه هاي مختلف فرهنگی و هنري توسط شهروندان در یک مکان ثابت و تحت عنوان گذر فرهنگ و

 
هنر است. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: این طرح ها می تواند علاوه بر کمک به رونق اقتصاد حوزه هنر، تبدیل به یک ظرفیت

 
گردشگري شود که باید مورد توجه بیشتري قرارگیرد. 

شهردار دامغان نیز در این نشست گفت: ساماندهی و استفاده از ظرفیت چهره هاي شاخص فرهنگی و هنري از مهمترین برنامه هاي

 
شهرداري در آینده است که می تواند تعامل شهرداري با اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی را تقویت کند. 

مسلم نصرتی تصریح کرد: براي ایجاد گذر فرهنگ و هنر آمادگی وجود دارد تا تمام توان خود را براي اجراي این طرح به کارگیریم و

 
در اجراي این طرح مشارکت و همکاري لازم را با اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی به عمل آوریم. 

وي افزود: گذر فرهنگ و هنر طرحی تازه براي گسترش فضاي کسب و کار در این حوزه است و خارج شدن از فضاي بسته فرهنگی و

 
هنري و رفتن به سمت اجتماعی شدن فرهنگ و هنر از اهداف مهم ایجاد گذر فرهنگ و هنر است. 

مسلم نصرتی بیان کرد: حمایت از سرمایه گذاري بخش خصوصی در راه اندازي کسب و کار فرهنگی، پشتیبانی از کارآفرینی و فعالیت



هاي نوآورانه در حوزه فرهنگ و هنر، فراهم آوردن امکانات لازم براي افزایش دسترسی مردم به آثار فرهنگی و هنري، افزایش نشاط
اجتماعی، کمک به توسعه پایدار شهري و احیاي هویت فرهنگی شهرها از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد.



جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره در پژوهش هاي اصیل پیشتاز بوده

است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس دانشگاه ارومیه گفت: جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره با جهاد علمی و پژوهشی به دستاورد هاي قابل تحسینی
دست یافته و در پژوهش هاي اصیل پیشتاز بوده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ارومیه،رحیم حب نقی رئیس دانشگاه ارومیه ضمن
تبریک سالروز تاسیس جهاد دانشگاهی که برکات علمی و
پژوهشی زیادي براي نظام به دنبال داشته است، افزود:
جهاددانشگاهی ظرفیت هاي فراوانی را در حوزه فرهنگی،
آموزشی، اشتغال و پژوهش دارد که همواره در راستاي
توسعه و پیشرفت جامعه از این پتانسیل ها استفاده کرده

 
است. 

رئیس دانشگاه ارومیه با اشاره به اقدامات تاثیرگذار این نهاد انقلابی در بخش آموزشی، پژوهشی و فرهنگی تصریح کرد: این نهاد

 
توانسته با تربیت متخصص، عرصه را براي فعالیت هاي پژوهشی در راستاي نیاز جامعه و حتی نیاز کشور هاي منطقه باز کند. 

حب نقی با تاکید براینکه جهاد دانشگاهی همواره با جهاد علمی و پژوهشی به دستاورد هاي قابل تحسینی دست یافته است، اظهار
کرد: این نهاد انقلابی با جهاد علمی خود توانسته به دستاورد هاي خوبی در تجاري سازي برخی ایده ها و همچنین تولید گیاهان

 
دارویی دست یابد. 

رئیس دانشگاه ارومیه با اشاره به اینکه جهاد دانشگاهی توانسته در ایجاد ارتباط بین صنعت و دانشگاه گام هاي خوبی بردارد افزود:
تربیت فارغ التحصیلانی با مهارت و توان کارآفرینی بالا از مراکز آموزش عالی جهاد دانشگاهی گامی مهم در توسعه کشور و استان

 
بشمار می آید. 

حب نقی با اشاره به ضرورت شناسایی نیاز هاي روز جامعه، اولویت بندي و نهایتا ارائه راهکار ها و برنامه هاي مناسب جهت رفع
مشکلات گفت: جهاد دانشگاهی می توانند همچنان با بهره گیري از توان نیرو هاي خود با شناسایی نیاز هاي منطقه، مشکلات موجود

را رفع کند.



افزایش 26 درصدي سهم روستاها از اشتغال کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرگزاري فارس، به نقل از صدا و سیما، عیسی
منصوري در بخش خبري 21 شبکه یک سیما با بیان این
که سهم بخش روستایی از اشتغال سالانه کشور از رقم سه
درصد به 29 درصد افزایش یافته، افزود: البته با شیوع

 
بیماري کرونا این آمار کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی
کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد اضافه

کرد: در طرح اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود

 
دارد. 

 
منصوري گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

 
وي افزود: عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی در گزارش خبري صدا و سیما گفت: در یک سال و پنج

 
ماه گذشته، بانک ها منابع جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. 

وي افزود: البته انحراف در این طرح، بدیهی است اما گزارش صدا و سیما طرح اشتغال روستایی را زیر سؤال برد و رسانه باید اخلاق

 
حرفه اي را رعایت کند. 

منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده ، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و

 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 

منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار

 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است

 
و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

وي گفت: با دو نفر از کسانی که در گزارش خبري صدا و سیما با آنها مصاحبه شده بود گفتگو کردیم و هر دو نفر اعلام کردند که

 
تسهیلات را دریافت کرده و فعال هستند. 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص

 
یابد. 

 
ایزدخواه گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد، اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و
255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 



ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در این
بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند، در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 

وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستائیان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم، اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

 
وي افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید پرسید این چطور ممکن است. 

انتهاي پیام/ب



کرونا 9 هزار کارگر بیمه شده استان اردبیل را بیکار کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/05/01

اردبیل- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل اعلام کرد: شیوع کرونا در پنج ماه گذشته موجب بیکاري 9
هزار کارگر بیمه شده در استان شد.

اردبیل- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
اردبیل اعلام کرد: شیوع کرونا در پنج ماه گذشته موجب

 
بیکاري 9 هزار کارگر بیمه شده در استان شد. 

قاسم رحیمی روز چهارشنبه در مصاحبه با خبرنگار ایرنا، با
اشاره به آسیب جدي و زیان مستقیم و غیرمستقیم
بسیاري از مشاغل در استان اردبیل در پی شیوع کرونا
گفت: تاکنون بیش از 20 هزار کسب و کار متاثر از کرونا

 
جهت پرداخت تسهیلات شناسایی شده است. 

وي برقراري بیمه بیکاري براي 9 هزار نفر کارگر بیمه شده و اختصاص پنج هزار و 350 میلیارد تومان تسهیلات براي پرداخت به
بنگاه ها و کسب و کارهاي اسیب دیده از کرونا را از اقدامات مهم اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل براي حمایت از

 
مشاغل آسیب دیده از کووید19 ذکر کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل همچنین گفت: همزمان با شیوع کرونا براي 26 هزار نفر از شهروندان این استان که
داراي شغل ثابت نبوده و تراکنش مالی بسیار اندکی داشتند، پس از شناسایی با استفاده از ظرفیت سامانه رفاه ایرانیان، مبلغ 2 تا 6

 
میلیون ریال به صورت ماهانه و بلاعوض پرداخت شد. 

وي ادامه داد: مرحله نخست وام وام 10 میلیون ریالی کمکی نیز براي 409 هزار خانوار یارانه بگیر حائز شرایط استان اردبیل پرداخت

 
شد و دور دوم آن نیز براي خانوارهاي بیش از پنج نفر عضو پرداخت خواهد شد. 

رحیمی جذب به موقع و صد درصدي تسهیلات اشتغال زا یکی از اهداف اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل در جهت
اشتغال زایی و تثبیت اشتغال موجود ذکر کرد و افزود: در این راستا تاکنون سه هزار و 500 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی

 
پرداخت شده است. 

وي همچنین جذب و پرداخت 55 میلیارد ریال وام مشاغل خانگی را از جمله موفقیت هاي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان

 
اردبیل براي کاهش نرخ بیکاري در استان ذکر کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل، خواستار تطبیق سیستم آموزشی با نیازهاي بازار کار براي موفقیت برنامه هاي



کارآفرینی و اشتغال شد و افزود: عوامل مهم دیگر نظیر شرایط اقتصادي داخلی، کیفیت روابط خارجی نیز در بهبود فضاي کسب و کار

 
و رونق اشتغال تاثیرگذار است. 

وي ادامه داد: اشتغال تابعی از فرایندهاي به هم پیوسته بوده و به جاي اعمال سیاست هاي مستقیم براي گشایش اشتغال، باید به

 
دنبال تغییر سایر موارد دخیل از قبیل وضع و اصلاح قوانین مربوط به سرمایه گذاري، سیستم بانکی و توسعه تجارت بود. 

رحیمی یکی از رسالت هاي مهم دستگاه اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی را صیانت از نیروي کار و رسیدگی به شکایت هاي
مربوط به این حوزه عنوان کرد و ادامه داد: استان اردبیل به لحاظ عدم بروز تنش هاي کارگري و نیز بررسی و رصد مستمر مشکلات

 
کارگري، کارفرمایی و پیمانکاران از استان هاي داراي رتبه مطلوب در سطح کشور به شمار می رود. 

به گزارش ایرنا، در پی شیوع بیماري کرونا در استان اردبیل از اواخر سال گذشته، برخی از واحدهاي تولیدي و کارگاهی فعالیت خود

 
را متوقف و تعطیل کردند و در پی این اقدام ناخواسته تعدادي از فعالان مشاغل آزاد و کارگاهی، شغل خود را از دست دادند. 

 
هنوز برآورد دقیقی از میزان بیکاري ناخواسته شیوع بیماري کرونا در استان اردبیل انجام نشده است. 

نرخ بیکاري رسمی اعلام شده در استان اردبیل حدود 16 درصد و 65 هزار نفر است ولی برخی مراجع که آمارهاي کشوري بیکاري را

 
اعلام می کنند، نرخ بیکاري در این استان را حدود 10 درصد اعلام کرده اند. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- بیکاري 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



حمایت از طرح هاي گردشگري، ایجاد اشتغال 10 برابري/ جاذبه هاي طبیعی

نقطه قوت استان

منبع: ایلناشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون برنامه ریزي و توسعه شهرستان رشت گفت: با توجه به جذابیت هاي طبیعی شهرستان و با حمایت از طرح هاي
گردشگري می توانیم تعداد شاغلین این حوزه را تا 10 برابر افزایش دهیم.

معاون برنامه ریزي و توسعه شهرستان رشت گفت: با توجه
به جذابیت هاي طبیعی شهرستان و با حمایت از طرح هاي
گردشگري می توانیم تعداد شاغلین این حوزه را تا 10 برابر

 
افزایش دهیم. 

به گزارش ایلنا از رشت، سیده زهرا میراعلمی در جلسه
بررسی و شناسایی فرصت هاي سرمایه گذاري شهرستان
در حوزه صنایع دستی و گردشگري با بیان اینکه امروزه
گردشگري به دلیل ارزش افزوده اي که ایجاد می کند، به
عنوان یک صنعت پر رونق مطرح است، اظهارداشت: باتوجه

به ظرفیت هاي زیست محیطی متنوع در شهرستان و این امر که در سال رونق و جهش تولید قرار داریم، ضروري است نسبت به

 
ساماندهی مسافرکاشانه ها اقدام کنیم. 

معاون برنامه ریزي و توسعه فرمانداري شهرستان رشت با بیان اینکه بیش از 2 هزار و 300 نفر در هتل ها و سایر مراکز حوزه
گردشگري در شهرستان مشغول به کار هستند، خاطرنشان کرد: با توجه به جذابیت هاي طبیعی شهرستان و با حمایت از طرح هاي

 
گردشگري می توانیم این تعداد را به 10 برابر افزایش دهیم. 

وي با ارائه گزارشی از میزان تسهیلات پرداخت شده به فعالان بخش صنایع دستی گفت: در سال گذشته به 23 طرح در حوزه صنایع
دستی مبلغی بالغ بر 435 میلیون تومان تسهیلات پرداخت شده است و لازم است با برگزاري جلسات مستمر در این خصوص گام

 
هاي موثرتري برداشته شود. 

میراعلمی حمایت از اجراي طرح هاي سرمایه گذاري به خصوص در حوزه تولید صنایع دستی و گردشگري را امري ضروري دانست و
تصریح کرد: با توجه به طرح روستاي بدون بیکار و همچنین طرح یک روستا، یک محصول از سوي صندوق کارآفرینی امید، باید

نسبت به شناسایی روستاهاي مستعد جهت دریافت تسهیلات، در حوزه صنایع دستی و گردشگري اقدام لازم صورت پذیرد.



راه اندازي کسب و کارهاي دسته جمعی در قالب تعاونی ها

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/05/01

فصل اقتصاد - فعال کارآفرینی با راه اندازي تعاونی هاي تولیدي، موفق به ایجاد یک کسب و کار دسته جمعی شده است.

فصل اقتصاد - فعال کارآفرینی با راه اندازي تعاونی هاي
تولیدي، موفق به ایجاد یک کسب و کار دسته جمعی شده

 
است. 

به گزارش فصل اقتصاد، حرف از تعاونی که می شود یعنی
کاري دستی جمعی، کاري که چند نفر دست به دست هم

 
می دهند براي رزق و روزي خودشــان تلاش می کنند. 

مصطفــی سیف، کارشــناس مدیریت منابع طبیعی سازمان بسیج سازندگی استان همــدان هم درخصــوص تعاونی هــا همین
نظــر را دارد. او که این روزهــا مجري طرح راه اندازي تعاونی ها در نقاط مختلف استان همدان اســت و با همکاري همکارانش

 
تسهیلاتی را براي متقاضیان درنظر گرفته اند تا قدمی تازه در عرصــه ي اقتصاد مقاومتی و محرومیت زدایی بر دارنــد. 

وي می گوید: با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبري درخصوص اقتصاد مقاومتی، سیاست کلی سازمان بسیج سازندگی از همان ابتدا
این بود که شرکت هاي تعاونی به جاي فعالیت انفرادي قرار بگیرد. دلیل این تفکر هم این بود که تجربه ثابت کرده کارهاي انفرادي
هر چند می تواند اشــتغال زا باشــد اما فقط براي یک نفر ایــن کار صورت می گیــرد درحالی که اگر تعــدادي از افراد با هم جمع
شوند و شرکت تعاونی راه اندازي کنند نه تنها درآمد زایی بیشتري خواهد داشت بلکه آنها می توانند محصولات خود را تبدیل به برند

 
کرده و آنها در جامعه ي بزرگتري مثل کشور به فروش برسانند. 

سیف ادامه داد: یکی دیگر از مزیت هاي شــرکت هاي تعاونی این اســت کــه افراد به جاي اینکه براي دیگران کار بکنند می توانند
براي خودشــان کار بکنند و سود را بین خود اعضاء تعاونی تقسیم کنند.از طرفی وظیفه ي هرفرد در تعاونی ها مشخص است و قانونا
باید پاســخ گوي کاري که به او محول شده است باشد به این ترتیب مســئولیت پذیري هر فرد در کار تعاونی بیشتر از کارهاي

 
انفرادي ویا کار کردن براي دیگران است. 

این فعال تعاونی گفت: راه اندازي شرکت هاي تولیدي به صورت تعاونی میزان ســود کار را چندین برابر می کند و میزان ضرر را نیز
کاهش می دهد، همینطور در شرکت هاي تعاونی افراد بیشتري می توانند به عنوان نیروي کار مشغول شــوند و به همین ســادگی

 
میزان اشتغال به صورت چشــم گیري در سطح جامعه افزایش پیدا می کند. 

وي اضافه کرد: با توجه به این سیاست کلی سازمان بسیج ســازندگی استان همدان در ســال 96 به صورت پایلوت به 5 شــرکت
تعاونی در ســطح اســتان همدان که بیشتر این شــرکت هاي تعاونی به صورت خانوادگی راه اندازي شده بودند تسهیلاتی با سود کم
بهره ارائه کرد. به این ترتیب این تعاونی ها با نظارت دقیق ودلسوزانه ي ســازمان بسیج کشاوزي کارشان را در حوزه هاي مختلف
همچون تولید و بسته بندي چیپس میوه، تولید شیره انگور و بســته بندي آن، مبــل و منبت کاري، تولید ترشــیجات و

 
شــوریجات، پرورش قــارچ در شهرهاي این تعاونی، اسدآباد ملایر، تویسرگان،.کبودر آهنگ همدان آغاز کرده اند. 

سیف بیان کرد: نکته ي جالــب در آغاز به کار این شــرکت هاي تعاونی مردمی بودند آنهاست. این تعاونی ها شــخصا به بســیج
سازندگی مراجعه کرده ومتقاضی دریافت تســهیلات شــدند و دربرخی از موارد نیز توسط یکی از روحانیون فعال که با ســازمان



بسیج ارتباط خیلی خوبی داشت معرفی شدند. سازمان نیز بعد از بررسی هاي لازم و کارشناسانه وقتی از درآمدزا بودن طرح مطمئن
می شود تسهیلات را اعطاء می کند.این تســهیلات براي هرنفر 15 میلیون تومان درنظر گرفته شده است و به صورت مرحله به
مرحله در اختیار متقاضیان قرار می گیرد. در مرحله اول تســهیلات براي خریداري تجهیزات و دستگاه ها پرداخت شده و در مرحله

 
ي دوم تســهیلات براي سرمایه ي درگردش تعاونی ها اعطاء می شود. 

 
آموزش می دهیم 

اینکه فرد و یــا تعاونی ها براي آغاز به کار خود اطلاعات کافی داشته باشند و یا آموزش دیده باشــند یکی از فاکتورهاي مهمی

 
اســت که سازمان بسیج سازندگی به آن اهمیت می دهد. 

ســیف بیان کرد: اگر فرد یا افرادي که صورت شرکت تعاونی قصد دارند کاري را آغاز کنند درآن زمینه مهارت نداشته باشند
درسازمان بسیج ســازندگی این افراد توســط مربیان و کارشناسان مجرب تحت آموزش قرار گرفته واز طریق ســازمان فنی و حرفه
اي کشور و یا سازمان ترویج جهاد کشاورزي گواهی آموزشی دریافت می کنند. با این مدرك ایــن افــراد می توانند در بحث

 
مجوزهایی که براي شــروع کار احتیاج دارند نیز اقدام کنند. 

 
سفارش می کنیم 

وي ادامــه می دهد: خبــر خوشــحال کننده این اســت که ســازمان بسیج ســازندگی به شرکت هاي تعاونی که تســهیلات
سازمان را دریافت کرده ا ند و یا درحال دریافت هســتند کمک هاي دیگري نیز می کند. به طور مثال در بحث مجوزهاي لازم مثل
مجوز سازمان غذا و دارو و غیره تفاهم نامه هایی با این ســازمان ها داریم که از این طریق می توانیم تعاونی ها را براي گرفتــن
مجوز از این نهادها سفارش می کنیم. حتی اگر این افراد در زمان آغاز بــه کار و یا حتی در زمــان بهره برداري احتیاج به مشــاوره
داشته باشــند نیز آنها را همراهی می کنیم و تنهایشــان نمی گذاریم. حتی در ســازمان بسیج ســازندگی همدان به افرادي که قرار
اســت به صــورت انفرادي کاري مثل صنایع دستی و بسته بندي و حتی صنایع تبدیلی را آغاز کننــد نیز هم آموزش می دهیم و

 
هم مشاوره و در انتها تسهیلات نیز دراختیارشان می گذاریم. 

انتهاي پیام/



سطح اشتغال روستایی افزایش یافت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - معاون اشتغال وزیر کار با بیان اینکه دادن
وام به تنهایی به ایجاد شغل منجر نمی شود، از پرداخت
تسهیلات اشتغال روستایی به 135 هزار طرح خبر داد و
گفت: خوشبختانه سطح اشتغال سالانه بخش روستایی

 
افزایش یافته و از سه درصد به 29 درصد رسیده است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، عیسی منصوري اظهار کرد:
معتقدیم که دادن وام به تنهایی اشتغال ایجاد نمیکند و
کسب و کاري که با وام شروع شود از دوام و پایداري

 
برخوردار نیست. 

وي ادامه داد: در طرح اشتغال روستایی براي حدود 134 هزار طرح تسهیلات پرداخت شده و براي اولین بار نظارت چند لایه بر

 
تسهیلات را اعمال کردهایم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار که در گفتوگوي خبري صدا و سیما سخن میگفت، ادامه داد: از اواخر سال 1397
اطلاعات افرادي که تسهیلات طرح را دریافت کردند به طور کامل روي سامانه وزارت کار ثبت شده و امکان راستی آزمایی فراهم شده

 
است. 

منصوري نظارت بر وام گیرندگان، نظارت بر پرداخت به موقع تسهیلات از طرف بانکها، وجود کمیتههاي نظارت استانی، سامانه ناظر و
سامانه شفافیت را از جمله مراحل نظارت بر روند پرداخت تسهیلات طرح اشتغال روستایی عنوان کرد و با تایید انحراف برخی از طرح
هاي اشتغال روستایی، گفت: در حال حاضر نزدیک به 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده که بعضا مورد اصلاح قرار گرفتهاند و

 
رقم 604 میلیارد تومان هم پول برگردانده شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در عین حال از افزایش سطح اشتغال سالانه روستایی از سه درصد به 29 درصد خبر داد

 
و تاکید کرد: به دنبال شیوع ویروس کرونا این آمار کاهش پیدا کرده است. 

منصوري در بخش دیگري از این گفتوگو به گزارشی که در خصوص انحراف از تسهیلات طرح اشتغال روستایی از این بخش خبري
پخش شده اشاره و با انتقاد از آن اظهارکرد: سقف تسهیلات پرداختی در این طرح 15 میلیارد تومان است و ما تسهیلات 50 میلیارد
تومانی نداریم. در بحث خرید و فروش وام اشتغال طی 1.5 سال گذشته بانکها منابع جدیدي در اختیار نداشتند که بر اساس آن وام

 
جدیدي بدهند لذا موضوع خرید و فروش وام اتفاق نیفتاده است. 

به گفته وي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی و معادل 11.5 هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم پرداخت تسهیلات به بخش
کشاورزي اختصاص یافته و بیشتر آن مربوط به صنایع تبدیلی بوده و در بخش زراعت و باغداري نیز 15 درصد تسهیلات پرداختی

 
متعلق به بخش کشاورزي بوده است. 

معاون اشتغال وزارت کار در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر با منابعی که به طرح اشتغال روستایی اضافه و تزریق شده و به

 
حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده میزان تسهیلات هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد بوده است. 

<--





نخستین استودیو تولید محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز

پیام نور رفسنجان راه اندازي شد

منبع: خانه خشتیشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان گفت: نخستین استودیو تولید محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز پیام نور
رفسنجان راه اندازي شد. نوشته نخستین استودیو تولید محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز پیام نور

رفسنجان راه اندازي شد اولین بار در پایگاه اطلاع رسانی خانه خشتی رفسنجان ...

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان گفت: نخستین استودیو تولید
محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز پیام نور

 
رفسنجان راه اندازي شد. 

خانه » آخرین اخبار » نخستین استودیو تولید محتواي الکترونیکی

 
دانشگاه پیام نور کشور در مرکز پیام نور رفسنجان راه اندازي شد 

به گزارش خانه خشتی؛ رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان این
دانشگاه را در مسیر مأموریت تعریف شده به عنوان دانشگاهی
پیشرو، صاحب سبک و متمایز در زمینه همگانی کردن آموزش
عالی، تسهیل دسترسی برابر فرصتهاي آموزشی و تربیت نیروهاي
متخصص مورد نیاز دانست و گفت: دانشگاه پیام نور براي ایفاي
نقش و مسئولیت خود در جهت تحکیم جایگاه علمی و پژوهشی در
میان دانشگاه هاي باز و آموزش از راه دور دنیا به گسترش رشد و
تعالی تقوي و فضائل انسانی، ارتقاء علمی و پژوهشی و گسترش

 
دامنه دانش، یادگیري در همه جا، همه وقت و براي همه در محیطی ایمن و مبتنی بر عدالت اهتمام می ورزد. 

احسان مهرابی گوهري درباره اقدامات انجام شده طی یک سال گذشته در این دانشگاه اظهار داشت: ایجاد و گسترش بستر مناسب و
تسهیل شرایط ورود متقاضیان با معرفی پتانسیل ها و ظرفیت هاي دانشگاه پیام نور رفسنجان موجبات جذب حداکثري داوطلبان در

 
زمان ثبت نام و تکمیل ظرفیت را فراهم کرده است که نسبت به سال پیش از آن رشد مناسبی را نشان می دهد. 

وي راه اندازي وب سایت جدید دانشگاه با امکانات به روز و درج کامل اخبار رویدادها و اطلاعات مورد نیاز دانشجویان و اساتید وسایر
مخاطبان را یکی از اقدامات مهم در زمینه معرفی ظرفیت ها و پتانسیل هاي دانشگاه عنوان کرد و افزود: راه اندازي صفحه دانشگاه در
شبکه هاي مجازي، تولید محتواي هاي الکترونیکی متعدد، راه اندازي کمپین هاي مختلف پیام نوري و ارتباط مستقیم مستمر با
مشاوران تحصیلی شهرستان از دیگر عوامل موثر و مهم در توجه و علاقه مندي جوانان و داوطلبان براي تحصیل در دانشگاه پیام نور

 
رفسنجان بوده است. 

مهرابی گوهري از تاسیس و راه اندازي نخستین استودیو تولیدي محتواي الکترونیکی دانشگاه پیام نور کشور در مرکز رفسنجان خبر



داد و تصریح کرد: این مرکز که به نام شهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی مزین شده است به همت حاج اقا ابراهیمی &– یکی از
خیرین بزرگوار دانشگاه- راه اندازي شده و هم اکنون این استودیو تبدیل به یک بستر مناسب براي تولید محتواي الکترونیکی در همه
حوزه هاي مختلف آموزشی و فرهنگی و اجتماعی در سطح کشور شده و زمینه اشتغال دانشجویان دانشگاه در سایر ارگان ها را فراهم

 
نموده است. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان توجه به آموزش الکترونیک و افزایش 70 درصدي سیستم هاي رایانه اي دانشگاه، راه اندازي
قرنطینه متمرکز و همچنین افزایش 100 درصدي پهناي باند اینترنت دانشگاه را از دیگر اقدامات مهم انجام شده در سال گذشته
جهت پیشبرد اهداف دانشگاه و مدیریت سبز اعلام کرد و افزود: با انجام این اقدامات، دانشگاه پیام نور مرکز رفسنجان زمینه ساز ارائه
خدمات کلاس هاي آنلاین به سایر ادارات و موسسات شهرستان و اساتید و دانشجویان سراسر استان به عنوان یکی از سه سرور

 
مرکزي استان در حوزه الکترونیک و آموزش مجازي بوده است. 

مهرابی گوهري با اشاره به توجه مسولان شهرستان رفسنجان به مقوله آموزش هاي عالی آزاد، با تقدیر از نگاه ویژه شهرداري
رفسنجان به مقوله آموزش کارکنان خود، خاطرنشان کرد: طی تفاهم نامه منعقد شده با شهرداري رفسنجان، از ابتداي سال گذشته

 
تاکنون دوره هاي متعددي براي آموزش کارکنان محترم شهرداري توسط دانشگاه برگزار شده و در حال برگزاري است. 

وي توسعه زیرساخت ها در حوزه الکترونیک و مجازي و به دنبال آن توسعه آموزش عالی آزاد و برگزاري دوره هاي آموزشی و ضمن
خدمت آنلاین براي کارکنان دستگاههاي اجرایی، که نخستین بار در سطح استان در دانشگاه رفسنجان روي داده است را به عنوان

 
یکی دیگر از دستاوردهاي مهم دانشگاه در سال جاري معرفی کرد. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان، یکی از دغدغه ها و مطالبات جامعه را ساماندهی رشته هاي تحصیلی مطابق با نیاز جامعه خصوصا
در مقاطع تحصیلی تکمیلی برشمرد و گفت: این موضوع نیازمند جذب اعضاي هیات علمی و فراهم کردن زیرساخت هاي مناسب
است که با توجه به ظرفیت هاي موجود و تمهیدات اندیشیده شده شرایط جذب و انتقال اعضاي علمی از سایر مراکز واحدها به مرکز

 
رفسنجان تسهیل گردید. 

مهرابی گوهري ادامه داد: تاکنون پنج عضو علمی جدید به دانشگاه جذب شده اند که با تکمیل تحصیلات عالی این عزیزان شرایط

 
اخذ مجوز جدید رشته هاي تحصیلی علی الخصوص کارشناسی ارشد حقوق در آینده نزدیک فراهم خواهد شد. 

وي بیان کرد: علاوه براین، ساماندهی رشته هاي کارشناسی و اخذ مجوز رشته هاي جدید با توجه به ظرفیت علمی و امکانات موجود
در دست اقدام می باشد که ان شااالله با همیاري وزارت محترم علوم، تحقیقات و فناوري و سازمان مرکزي دانشگاه پیام نور، شاهد اخذ

 
مجوز رشته هاي جدید امور بانکی و امور بیمه و مهندسی عمران در دانشگاه خواهیم بود. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان با بیان اینکه مرکز نوآوري و شکوفایی با رویکرد کارافرینی در این دانشگاه ایجاد شده است، تصریح
کرد: با توجه به تجهیز آزمایشگاه ها بویژه آزمایشگاه هاي زمین شناسی، دانشگاه پیام نور رفسنجان به عنوان قطب آزمایشگاهی در
سطح استان معرفی شده است که انتظار می رود که با فعالیت بیشتر اساتید و دانشجویان شاهد ارتقاي آموزش هاي کاربردي و

 
مهارتی در دانشگاه باشیم. 

مهرابی گوهري برگزاري سمینارهاي مختلف پژوهشی، نمایشگاه هاي مختلف کارآفرینی و عرضه محصولات دانشجویی را از مهمترین
اقدامات انجام شده حوزه پژوهش در سال گذشته یاد کرد و ابراز داشت: خوشبختانه برنامه ریزي جامعی در زمینه ارتقاي سطح



 
پژوهش وکارآفرینی براي اساتید و دانشجویان ترسیم شده است. 

فعالیت هاي فرهنگی و دانشجویی دانشگاه پیام نور رفسنجان بخش دیگري از سخنان دکتر مهرابی گوهري بود. وي در این زمینه به
راه اندازي کلینیک سلامت و چکاپ سلامت دانشجویان، تجهیز و ارتقا سیستم صوتی دانشگاه و مسجد دانشگاه، برگزاري جشن هاي
مختلف فرهنگی و مناسبتی، برگزاري اردوهاي جهادي، توزیع ارزاق دانشجویی و پرداخت تسهیلات رفاهی به دانشجویان اشاره و
خاطرنشان کرد: خوشبختانه پیرو تفاهم نامه هاي منعقد شده بین دانشگاه پیام نور و بانک ها و موسسات مالی مختلف، امکان تقسیط

 
کامل شهریه دانشجویان این دانشگاه فراهم شده است. 

وي برگزاري موفق مسابقات دانشجویان استان کرمان به میزبانی مرکز رفسنجان و دو مرکز دیگر در پاییز سال گذشته و کسب عناوین
قهرمانی در رشته هاي فوتسال و تنیس روي میز بانوان و مقام سومی تیم فوتسال آقایان دانشگاه پیام نور رفسنجان را به عنوان

 
فعالیت ها و موفقیت هاي ورزشی دانشجویان این دانشگاه در سال گذشته ذکر کرد. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان از راه اندازي و تاسیس سالن ورزشی تنیس روي میز و آمادگی جسمانی در آینده نزدیک خبر داد و
عنوان کرد: خوشبختانه برنامه ریزي بلندمدت و گسترده اي در زمینه ارتقاي فرهنگی و هنري و ورزشی براي کارکنان و دانشجویان

 
این دانشگاه ترسیم شده است. 

مهرابی گوهري از رشد بیش از 20 درصدي کمک خیرین حامی دانشگاه پیام نور رفسنجان در سال 98 نسبت به سال قبل از آن و
جذب بیش از 1100 میلیون ریال کمک از خیرین بزرگوار یاد کرد و اظهار داشت: با توجه به اهمیت تکمیل پروژه هاي نیمه تمام،
بیش از 400 میلیون ریال در اجراي پروژهاي عمرانی خیرساز و حدود 700 میلیون ریال در جهت پرداخت کمک هزینه شهریه

 
دانشجویی، ارایه خدمات رفاهی به دانشجویان و اساتید و کارکنان هزینه شده است. 

وي در این زمینه از خیّرین بزرگوار حاج آقا مرتضوي و حاج آقا ابراهیمی و آقاي اسماعیلی مسول خیریه کوثر رفسنجان براي همکاري

 
و کمک به دانشگاه پیام نور رفسنجان در حوزه هاي مختلف قدردانی و تشکر کرد. 

رئیس دانشگاه پیام نور با بیان اینکه متاسفانه مطالبات معوقه زیادي(چند برابر بودجه جاري دانشگاه در سال 98) از سنوات گذشته
باقیمانده بود، افزود با تمهیدات صورت گرفته و صرفه جویی و درآمدزایی هاي جدید انجام شده خوشبختانه بخش زیادي از این

 
مطالبات معوق به پیمانکاران پرداخت شده و برنامه ریزي مناسب جهت تسویه باقیمانده مطالبات معوق انجام شده است. 

وي ادامه داد: درآمدزایی و درآمدهاي اختصاصی دانشگاه پیام نور رفسنجان در سال 98 نسبت به سال قبل از آن افزایش 100

 
درصدي داشته و خوشبختانه با برنامه ریزي انجام شده رشد بیشتري در سال جاري را پیش بینی می کنیم. 

مهرابی گوهري برگزاري آزمون استخدامی مس به میزبانی مرکز رفسنجان را یکی دیگر از اقدامات نو و اتفاقات خوب سال 98 برشمرد
و تأکید کرد: برگزاري آزمون استخدامی براي نخستین بار در دانشگاه پیام نور رفسنجان ضمن معرفی ظرفیت ها و پتانسیل هاي

 
دانشگاه براي مجموعه شهرستان و ارگان ها و موسسات مختلف، درآمدزایی بسیار خوبی براي دانشگاه داشته است. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان در ادامه به فعالیت هاي عمرانی و رفاهی در این دانشگاه پرداخت و گفت: تکمیل و بهسازي سردرب
دانشگاه، ساخت و ایجاد فضاي سبز محوطه بیرون دانشگاه، ساخت و آسفالت پارکینگ دانشجویی و طراحی و ایجاد باغ پارك نور با
همکاري مهندسین مشاور شهرداري و تاسیس استودیو تولید محتوا الکترونیکی و... از جمله اقدامات حوزه عمرانی دانشگاه بوده است



و با برنامه ریزي هاي انجام شده تکمیل پروژه باغ پارك نور، مسجد دانشگاه و طرح بزرگ 12 هکتاري تحقیقاتی کشاورزي در دست

 
اقدام است. 

وي همچنین بهسازي و زیباسازي فضاي سبز دانشگاه و نصب دستگاه عابربانک و آبسردکن در بخش هاي مختلف دانشگاه و توزیع
تعاونی ارزاق براي پرسنل و برگزاري اردوهاي فرهنگی و تفریحی براي کارکنان را به عنوان بخشی از اقدامات انجام شده در حوزه

 
رفاهی بیان کرد. 

مهرابی گوهري در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به نقش شهدا در حفظ عزت و استقلال و امنیت کشور، تصریح کرد: براي

 
تدفین شهداي گمنام در دانشگاه پیام نور رفسنجان با همکاري سپاه شهرستان رفسنجان اقدام و پیگیري انجام شده است. 

انتهاي پیام/



اتاق فکرهاي مجازي در شرایط کرونایی

منبع: ایسناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی از برگزاري اتاق فکرهاي این حوزه به صورت مجازي خبر داد.

نفیسه نخعی، امروز چهارشنبه 1 مرداد به خبرنگاران رسانه هاي گروهی
گفت: دفتر امور بانوان و خانواده استان به منظور ارتقاء مطالعات فکري و
بهینه سازي برنامه ریزي آموزشی، پژوهشی، فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی،

 
برگزاري اتاق فکرهاي مرتبط را در برنامه دارد. 

به گزارش ایسنا، وي با تأکید بر اینکه این اتاق فکرها در شرایط کرونایی به
صورت مجازي برگزار می شود، خاطرنشان کرد: هدف از برگزاري اتاق فکر،
استفاده از ظرفیت متخصصان و کارشناسان توانمند استان در زمینه هاي

 
مختلف است. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی بیان کرد: این تبادل اندیشه ها در غنابخشی به برنامه ها بسیار مؤثر است و

 
بالطبع نتیجه بهتري به همراه دارد. 

 
نخعی تصریح کرد: براي برگزاري اتاق فکرهاي مجازي، موضوعاتی در راستاي نیاز استان تعیین شده که اطلاع رسانی نیز شده است. 

وي ادامه داد: نیازسنجی طرح هاي پژوهشی و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، ارتقاء وضعیت حقوق کودکان، ارتقاء و توسعه
مشارکت اقتصادي، کارآفرینی و اشتغال زنان و همچنین ارتقاء و بهبود وضعیت سلامت روانی، جسمی و نشاط زنان و خانواده و نیز

 
توسعه و تعمیق باورهاي دینی و فرهنگی جامعه از موضوعات تعیین شده است. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی یادآور شد: اندیشمندان جامعه علمی، فرهیختگان، نخبگان و جامعه هدف می

 
توانند نظرات خود را در مورد موضوع مشخص شده در سایت دفتر به آدرس www.sk-banovan.ir درج کنند. 

نخعی ادامه داد: پیشنهاداتی که در بازه زمانی بیستم تا پایان هر ماه به این صفحه منتقل شوند، پس از بررسی و پایش توسط دبیران

 
اتاق فکر، نظرات برتر براي طرح در گروه کاري زنان و خانواده و سایر کارگروه هاي مربوطه ارائه می شود. 

وي بیان کرد: هدف از این جمع آوري پیشنهادات و استفاده از نظرات نخبگان جامعه بهبود وضعیت زنان و تحکیم بنیان خانواده در

 
استان است. 

نخعی در مورد تخصص و حوزه فعالیتی دبیران اتاق فکر امور بانوان و خانواده استانداري، گفت: دکتر لیلا طالب زاده؛ عضو هیئت
علمی دانشگاه بیرجند، دکتر عاطفه آجري آیسک؛ عضو هیئت علمی دانشگاه بیرجند، دکتر میترا مودي؛ عضو هیئت علمی دانشگاه



علوم پزشکی بیرجند و دکتر مجتبی ابراهیمی؛ مدیر سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان جهاد دانشگاهی، دبیران

 
اتاق فکر دفتر امور بانوان و خانواده استانداري هستند. 

وي ادامه داد: نیازسنجی طرح هاي پژوهشی و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، ارتقاء وضعیت حقوق کودکان، ارتقاء وضعیت و
بهبود سلامت روانی، جسمی و نشاط زنان و خانواده استان و همچنین ارتقاء و توسعه مشارکت اقتصادي، کارآفرینی و اشتغال زنان،

 
چهار عنوان برگزیده براي اتاق فکرهاي مجازي دفتر امور بانوان است. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی یادآور شد: هر چه سطح مشارکت فعالان اجتماعی و صاحبنظران در ارائه ایده

 
ها و پیشنهادات مرتبط بیشتر باشد، قطع به یقین بازدهی کار و نتیجه حاصله بهتر خواهد بود. 

انتهاي پیام



یک مستند مسابقه براي حمایت از محیط زیست

منبع: ایسناشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/05/01

کارگردان مجموعه مستند «بوم گرد» که در قالب مسابقه براي حمایت از محیط زیست و فرهنگ روستایی تهیه شده است،
در یک مصاحبه به ارائه چگونگی شکل گرفتن ایده این برنامه پرداخت.

به گزارش ایسنا، تورج کلانتري ـ تهیه کننده مجموعه
مستند «بوم گرد» ـ درباره ساخت این مستند گفت:
دغدغه من و امیر منیري کارگردان کار، بحث محیط زیست
و فرهنگ روستایی بود و فکر کردیم شاید بشود در این

 
زمینه در حوزه مستند کاري انجام داد. 

وي ادامه داد: در صحبت هایی که داشتیم به این نتیجه
رسیدیم که این ایده قابلیت تبدیل شدن به مستند مسابقه
دارد و البته نگاه ما در این زمینه به گردشگري هم بود و
طی آن می خواستیم در قالب مستند به فرهنگ روستایی

هم بپردازیم. بعد از آن به این نتیجه رسیدیم که اگر بخواهیم این مجموعه براي مردم عامه هم جذاب باشد، در ساختار مسابقه بهتر
جواب می دهد؛ به گونه اي که با چند خانواده در قسمت هاي مختلفی همراه باشیم، شخصیت پردازي کنیم و این افراد خودشان از

 
فضاي شهري جدا شده و به فضاي روستا بیایند. 

کلانتري با بیان اینکه از زمان انتخاب خانواده ها تا کلید خوردن کار، پنج بار ایده کلی کار را تغییر داده اند، عنوان کرد: اول بحث این
بود که بوم گردها با هم رقابت کنند و به شهرهاي مختلف رفته و پذیرایی شوند، بعد از آن دیدیم که این بخش نمی تواند جذابیت
مسابقه اي داشته باشد. سپس تصمیم گرفتیم که اگر خانواده شهري به روستا برود و رقابت هاي روستایی بینشان باشد، می تواند هم
به بحث اشتغال زایی در روستا و به محیط زیست آنجا کمک کند؛ یعنی وقتی به عنوان یک بوم گرد وارد روستایی می شویم قرار
است با چالش هایی که یک روستایی با آن مواجه است روبرو شویم، از همان ها هم لذت ببریم و براي آنها هم پایه درآمد زایی داشته

 
باشد. 

او افزود: در این شمایل، علاوه بر اینکه فرهنگ را خراب نمی کنیم به محیط زیست هم لطمه نمی زنیم؛ ضمن اینکه به فضاي محیط
زیست کمک کرده و محدودیت هایی که اهالی روستا براي روستایشان دارند را هم در نظر می گیریم. همه اینها در کنار هم جمع شد
تا سه خانواده را وارد یک مستند مسابقه کنیم که چالش هاي روستایی را قرار است انجام دهند و از این چالش ها درآمد داشته

 
باشند. این موضوع به مخاطب روستایی مان یک نگاه می دهد و به او می گوید که می توانم از روستاي خودم درآمد داشته باشم. 

وي تاکید کرد: روستا فضاهاي بسیاري براي اشتغال زایی دارد؛ براي مثال چاي در شمال دچار مشکل شده و خیلی از شالیکارها چاي
نمی چینند ولی ما بر اساس یک نگاه بومی، در نظر گرفتیم که چه نگاهی را می توانیم براي چاي گسترش دهیم؟ به این فکر رسیدیم
که در گذشته شمالی ها چطور چاي درست می کردند؟ این ایده را براي شرکت کنندگان عملی کردیم و ما گفتیم اگر این ایده را در



 
برنامه استفاده کنیم، باعث می شود تا شمالی ها به فکر رونق دادن به چاي هایشان بیفتند که خوشبختانه همین اتفاق هم افتاد. 

مستند مسابقه «بوم گرد» با طراحی و کارگردانی تورج کلانتري و امیر منیري در موسسه اومافیلم تهیه شده و محصول سازمان هنري

 
رسانه اي اوج است. 

انتهاي پیام



700 میلیون تومان تسهیلات سهم صنایع دستی قم براي اشتغالزایی

منبع: قم پرسشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/05/01

محمد بختیاري با اشاره به اینکه 12 دفتر کاریابی فعال در قم وجود دارد گفت: یکی از این دفاتر در حوزه کاریابی بین المللی
فعالیت می کند و 11 دفتر دیگر در حوزه داخل کشور فعال هستند که بر اساس مهارت هاي فردي و متناسب با بازار،...

محمد بختیاري با اشاره به اینکه 12 دفتر کاریابی فعال در قم وجود دارد گفت: یکی از این دفاتر در حوزه کاریابی بین المللی
فعالیت می کند و 11 دفتر دیگر در حوزه داخل کشور فعال هستند که بر اساس مهارت هاي فردي و متناسب با بازار، افراد را معرفی

 
می کنند. 

وي با اشاره به ارائه تسهیلات مشاغل خانگی براي افرادي که به صورت انفرادي اشتغال دارند، گفت: براي ایجاد مشاغل خانگی

 
تسهیلات 10 میلیون تومانی با کارمزد چهار درصد با بازپرداخت 4 ساله ارائه می شود. 

معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم سقف تسهیلات اشتغال روستایی را هم 15 میلیون
تومان بیان کرد و افزود: سال قبل 5 میلیارد تومان تسهیلات مشاغل خانگی به حدود 500 نفر پرداخت کردیم که امسال هم برنامه

 
ریزي شده 5 میلیارد تومان پرداخت کنیم. 

وي با اشاره به اقدامات سال قبل براي افرادي که بیشتر از سقف اختصاصی درخواست تسهیلات کرده بودند گفت: با وجود اینکه در

 
استان تلاش بسیاري شد تا تسهیلات بیشتري جذب شود اما به دلیل محدودیت منابع در وزارت خانه این اتفاق نیافتاد. 

 
بختیاري افزود: رقم پیش بینی شده در بودجه استان جوابگوي استان نیست چراکه ما 20 برابر این مبلغ متقاضی داریم. 

وي با اشاره به اینکه از سال 72 تاکنون که قانون مشاغل خانگی در مجلس به تصویب رسید، سهم مشخصی براي صنایع دستی تحت
پوشش مشاغل خانگی در نظر گرفته شد گفت: میزان تسهیلات در نظر گرفته شده در بخش صنایع دستی 700 میلیون تومان است

 
که در قالب طرح هاي کوچک زود بازده پرداخت می شود. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



نرخ کالاها در بازار تابعی از نرخ ارز است/ باید اشتغال را از زنجیره هاي

کسب و کار آغاز کنیم

منبع: شبستانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/05/01

گزارش توییتري ظریف از سفرش به مسکو، تاخیر ستاد تنظیم بازار در اعلام نرخ کالاها از دلایل گرانی، نرخ کالاها در بازار
تابعی از نرخ ارز است، باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم برخی از اخبار سیاسی امروز شبستان است.

گزارش توییتري ظریف از سفرش به مسکو، تاخیر ستاد تنظیم بازار در اعلام نرخ کالاها از دلایل گرانی، نرخ کالاها در بازار

 
تابعی از نرخ ارز است، باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم برخی از اخبار سیاسی امروز شبستان است. 

 
 

به گزارش خبرنگار سیاسی خبرگزاري شبستان، گزارش توییتري ظریف از سفرش به مسکو، تاخیر ستاد تنظیم بازار در اعلام نرخ
کالاها از دلایل گرانی، نرخ کالاها در بازار تابعی از نرخ ارز است، باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم از جمله گزیده

 
اخبار سیاسی شبستان در چهارشنبه اول مردادماه است. 

 
گزارش توییتري ظریف از سفرش به مسکو 

 
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در توییتی نوشت: در مسکو پیام مهمی را به رئیس جمهور پوتین رساندم. 

همچنین گفت وگوهاي سازنده اي در خصوص همکاري هاي دوجانبه و هماهنگی هاي منطقه اي و جهانی داشتیم. دیدگاه هاي
یکسان مان در خصوص برجام و حفظ قوانین بین المللی را ابراز و بر سر انعقاد توافق بلندمدت همکاري هاي جامع راهبردي توافق

 
کردیم. 

 
تاخیر ستاد تنظیم بازار در اعلام نرخ کالاها از دلایل گرانی 



 
 

«سیدیاسر رایگانی» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما از فراوانی کالا جداي از گرانی و
گرانفروشی گفت و افزود: عوامل مختلفی دست به دست یکدیگر می دهند تا نظارت بر بازار کنترل شود. ستاد تنظیم بازار نرخ کالا را

 
دیر اعلام می کند و این یکی از دلایل افزایش قیمت کالا است. 

سخنگوي سازمان تعزیرات حکومتی از ناهماهنگی تمام نشدنی عوامل مختلف گفت و افزود: مشکلات نهاده هاي دامی در افزایش
گوشت مرغ در کنار معدوم شدنِ جوجه یکروزه از عوامل گرانی گوشت مرغ است. البته قیمت مرغ کم کم به قیمت واقعی نزدیک می

 
شود. 

رایگانی با تایید تاثیر افزایش نرخ ارز بر قیمت کالاها در بازار گفت: با افزایش قیمت ارز کالا در بازار کمیاب می شود و فروشننده بازار
را از کالا به قصد گرانفروشی تخلیه می کند. با بالا رفتن قیمت دلار قیمت ها افزایش می یابد اما با کاهش قیمت دلار، قیمت اجناس

 
پایین نمی یابد. 

 
نرخ کالاها در بازار تابعی از نرخ ارز است 

 
 

«جعفر قادري» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما گفت: نرخ کالاها در بازار تابعی از نرخ ارز است.

نماینده مجلس شوراي اسلامی گفت: تا زمانی که تولید کننده کالا با نرخ ارز می تواند کالاي خود را صادر کند دلیلی وجود ندارد تا

 
کالا را در بازار داخلی به فروش برساند. 

 
قادري گفت: با نوسانات نرخ ارز کنترل و نظارت بی فایده است. 



 
باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم 

«روح االله ایزدخواه» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما گفت: گزارش ها نشان می دهد در

 
20 سال گذشته بخشی از تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

نماینده مجلس شوراي اسلامی افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی
به این موضوع اختصاص یابد. باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید

 
دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد.



افزایش سطح بخش روستایی به 29 درصد/سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی

ها را نظام مند می کند

منبع: شبستانشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/05/01

سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی ها را نظام مند می کند، تهیه گزارش انحراف تسهیلات روستایی از لیست پرداختی ها،
تسهیلات طرح اشتغال روستایی 7 درصد جمعیت اقتصادي را پوشش می دهد، افزایش سطح بخش روستایی به 29 درصد

برخی از اخبار اقتصادي امروز شبستان است.

سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی ها را نظام مند می کند، تهیه گزارش انحراف تسهیلات روستایی از لیست پرداختی ها،
تسهیلات طرح اشتغال روستایی 7 درصد جمعیت اقتصادي را پوشش می دهد، افزایش سطح بخش روستایی به 29 درصد برخی از

 
اخبار اقتصادي امروز شبستان است. 

 
 

 
به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري شبستان، مهمترین اخبار اقتصادي امروز چهارشنبه اول مرداد ماه شبستان به شرح زیر است: 

 
هر گرم طلاي 18 عیار 950 هزار تومان/دلار در کانال 20 هزار تومان 

امروز (چهارشنبه اول مرداد) هر گرم طلاي 18 عیار 950 هزار تومان، هر انس طلا در بازارهاي جهانی 1857 دلار و هر گرم طلاي
24 عیار یک میلیون و 266 هزار تومان ارزشگذاري شده است. سکه بهار آزادي طرح قدیم 9 میلیون و 700 هزار تومان، سکه بهار
آزادي طرح جدید 10 میلیون و 328 هزار تومان، نیم سکه بهار آزادي 5 میلیون و 150 هزار تومان، ربع سکه بهار آزادي 3 میلیون و

 
150 هزار تومان و سکه یک گرمی یک میلیون و 610 هزار تومان ارزشگذاري شده است. 

امروز (چهارشنبه اول مرداد) در بازار آزاد ارز دلار 20 هزار و 452 تومان، یورو 23 هزار و 452 تومان، پوند 27 هزار و 916 تومان،

 
درهم امارات 6001 تومان، یوان چین 3153 تومان و لیر ترکیه 3212 تومان ارزشگذاري و معامله می شود. 

این در حالی است که روز گذشته (سه شنبه 31 تیر) هر گرم طلاي 18 عیار 979 هزار و 600 تومان، هر انس طلا در بازارهاي جهانی



1818 دلار، هر گرم طلاي 24 عیار یک میلیون و 306 هزار تومان، سکه بهار آزادي طرح قدیم 9 میلیون و 900 هزار تومان، سکه
بهار بهار آزادي 10 میلیون و 680 هزار تومان، نیم سکه بهار آزادي 5 میلیون و 600 هزار تومان، ربع سکه بهار آزادي 3 میلیون و

 
320 هزار تومان و سکه یک گرمی یک میلیون و 750 هزار تومان ارزشگذاري شده بود. 

روز گذشته (سه شنبه 31 تیر) در بازار آزاد ارز دلار 22 هزار و 602 تومان، یورو 25 هزار و 102 تومان، پوند 28 هزار و 970 تومان،

 
درهم امارات 6273 تومان، یوان چین 3294 تومان و لیر ترکیه 3351 تومان ارزشگذاري و معامله می شد. 

 
سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی ها را نظام مند می کند 

 
 

«سید جواد احمدي» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما از رونمایی «سامانه یکپارچه مدیریت
بازرسی (سیمبا)» خبر داد و گفت: سامانه هاي الکترونیکی، بازرسی ها را نظام مند می کند و در کنار این موضوع، از ظرفیت اصناف

 
براي کنترل بازار نیز استفاده می شود. 

معاون بازرسی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: سامانه یکپارچه مدیریت بازرسی با هدف هوشمند سازي و

 
مردمی کردن نظارت ها تشکیل شد و در این سامانه همه ي عملیات بازرسی بصورت الکترونیکی انجام می شود. 

احمدي با بیان اینکه امروز (سه شنبه) در بازار نبوده است و قیمت کالایی مانند ""عدس"" را ندارد گفت:حبوبات قیمت ستاد تنظیم

 
بازار ندارد و قیمت ها توسط 2 هزار بازرس نظارت می شود. 

 
معاون بازرسی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: ما هستیم تا با گرانفروشی مقابله کنیم. 

 
تهیه گزارش انحراف تسهیلات روستایی از لیست پرداختی ها 



 
 

«موسی ویسی پور» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما که گزارش انحراف تسهیلات طرح
اشتغال روستایی را تهیه کرده بود، گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید

 
پرسید این چطور ممکن است؟ 

 
تسهیلات طرح اشتغال روستایی 7 درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد 

 
 

«حجت ورمرزیار» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما گفت: در طرح اشتغال روستایی به
109 هزار طرح یک میلیارد و 255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا

 
هشت درصد جمعیت فعال روستایی را پوشش می دهد. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و

 
هفت میلیون نفر جمعیت فعال اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است، گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در
این بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 



وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

 
افزایش سطح بخش روستایی از 3 درصد در اشتغال سالانه کشور به 29 درصد 

«عیسی منصوري» شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما با اشاره به اینکه سطح بخش
روستایی از حدود سه درصد در اشتغال سالانه کشور به 29 درصد افزایش یافت، گفت: البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش

 
یافته است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و
کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد اضافه کرد: در طرح اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و

 
نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. 

منصوري گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد.

 
عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

است./



منطقه اقتصادي پیام البرز مصمم به تحقق رونق تولید است

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام عنوان کرد
که با همت جمعی مصمم هستیم زیر ساخت ها را با هدف سرمایه
گذاري هاي داخلی و خارجی و کمک به رونق تولید و اشتغال در

 
منطقه ویژه پیام توسعه دهیم. 

نادر ثناگومطلق در جمع خبرنگاران با اشاره به وجود شرکت هاي
مختلف تولیدي داخلی و خارجی در این منطقه اقتصادي افزود: یکی از اولویت هاي منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام
این است که با توسعه زیر ساخت ها زمینه حضور هر چه بیشتر این شرکت هاي تولیدي فراهم شود.در همین راستا از جمله برنامه
هایی که امسال در دستور کار منطقه ویژه قرار گرفته و طی ماه هاي آینده به صورت کامل اجرایی خواهد شد، توسعه شبکه برق به
عنوان یکی از مهم ترین زیر ساخت هاي مورد نیاز بخش تولید است.ثناگو مطلق گفت: براي تحقق این مهم، قرارداد همکاري بین
منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام با شرکت توزیع نیروي برق البرز منعقد شد.وي ادامه داد: این قرارداد به منظور اجراي
شبکه 20 کیلوولتی، شبکه روشنایی معابر و پست هاي هوایی به همراه تهیه، حمل و نصب تجهیزات مرتبط با 2 پهنه از اراضی فاز 4
منطقه و بلوار 90 متري منعقد شده است.وي ادامه داد: با اجرایی شدن این طرح که در آینده نزدیک بهره برداري می رسد، یکی از
مهم ترین زیرساخت هاي مورد نیاز در منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام ایجاد خواهد شد. هم اکنون بیش از 70 واحد
صنعتی و تولیدي در منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام مشغول به فعالیت هستند.منطقه ویژه اقتصادي پیام در سال 69
تحت عنوان مرکز خدمات هوایی براي ارائه خدمات هوایی ، حمل و نقل، توزیع بار کالاهاي پستی و ارائه خدمات هلیکوپتري به نقاط
صعب العبور در شرایط جوي متفاوت و پشتیبانی از عملیات توسعه و تائید و تجهیز و نگهداري مراکز، دستگاه ها و امکانات مخابراتی و
پستی کشور فعالیت خود را آغاز کرد.منطقه اقتصادي و فرودگاهی پیام به عنوان بزرگترین و تنها فرودگاه کارگو (پایانه بار هوایی)

 
کشور شناخته می شود.بخش مسافري این فرودگاه نیز هم اکنون به مقصدهاي کیش، مشهد مقدس و اهواز فعال است. 

منبع ایرنا



تمدید مهلت جشنواره ملی خلاقیت براي دانش آموزان

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش پایگاه خبري امتداد  ، کانون جوانه هاي بانک در راستاي عمل به مسئولیت هاي اجتماعی از نخستین جشنواره
ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی حمایت می کند تا دانش آموزان خلاق بتوانند ایده هاي خود را جامه عمل بپوشانند. این

جشنواره با هدف شناسایی، پرورش و شکوفایی استعدادها و خلاقیت دانش آموزان و ارزش ...

امتداد - مهلت شرکت در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی که با مشارکت کانون جوانه هاي بانک ملی ایران و اداره کل

 
آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران برگزار می شود، تا پایان مردادماه براي دانش آموزان تمدید شد. 

به گزارش پایگاه خبري امتداد  ، کانون جوانه هاي بانک در راستاي عمل به مسئولیت هاي اجتماعی از نخستین جشنواره ملی

 
خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی حمایت می کند تا دانش آموزان خلاق بتوانند ایده هاي خود را جامه عمل بپوشانند. 

این جشنواره با هدف شناسایی، پرورش و شکوفایی استعدادها و خلاقیت دانش آموزان و ارزش بخشیدن به دستاوردهاي آنها، استفاده
از ایده هاي ناب و ایجاد انگیزه و بستر مناسب براي ارایه ایده خلاقانه دانش آموزان در محورهاي مختلف علمی و آموزشی مانند علوم

 
پایه، فنی و مهندسی، علوم رایانه، علوم انسانی، آفرینش هاي هنري، سواد مالی، مسئولیت اجتماعی و... برگزار می شود. 

شایان ذکر است، شیوه نامه این جشنواره با اخذ مجوزهاي لازم به سرپرستی هاي مدارس ایرانی خارج از کشور نیز ارسال شده تا

 
دانش آموزان سراسر دنیا بتوانند در این جشنواره شرکت کنند. 

براي شرکت در این جشنواره می توانید به آدرس اینترنتی stideas-src.medu.ir و براي اطلاع از دوره ها و آموزش ها به آدرس
stideas.ir مراجعه کنید.



ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان
البرز در سومین جلسه کمیته فنی بررسی طرح هاي اشتغال روستایی
استان از ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي

 
عامل البرز خبر داد. 

ابراهیم شادمهر در این جلسه که با حضور نمایندگان دستگاه هاي
اجرایی و بانک هاي مرتبط در اداره کل تعاون کار ورفاه اجتماعی

استان برگزار شد گفت: مرحله پنجم اعتبارات قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده
از منابع صندوق توسعه ملی انجام و به استان البرز ابلاغ شده است.وي افزود: چهار بانک عامل در استان براي پرداخت این تسهیلات
شامل بانک هاي توسعه تعاون، پست بانک، کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید هستند.شادمهر در خصوص پرداخت این تسهیلات به
متقاضیان خاطر نشان کرد: این تسهیلات به طرح هاي اشتغال زا در مناطق روستایی و عشایري و بر اساس رسته هاي اولویت دار با
هدف اشتغال پایدار در این مناطق پرداخت می شود.مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان با اشاره به
پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در البرز و میزان اشتغال زایی این طرح در استان از ابتدا تاکنون گفت: از بهمن ماه سال
1396 تاکنون حدود 208 میلیارد تومان تسهیلات به 1074 طرح با تعهد اشتغال 2311 نفر در استان البرز پرداخت شده است.وي
ادامه داد: از این میزان تسهیلات حدود 168 میلیارد تومان به 275 طرح با اشتغال زایی 1253 نفر مربوط به دستگاه هاي اجرایی و
حدود 40 میلیارد تومان به 799 طرح با اشتغال زایی 1058 نفر مربوط به دستگاه هاي حمایتی استان بوده است.در ادامه جلسه این
کمیته ، درخواست هاي متقاضیان دریافت تسهیلات تکمیلی در قالب متمم و نیز تخلفات و انحرافات گزارش شده از سوي ناظرین
شهرستان ها و بانک ها و دستگاه هاي اجرایی استان در خصوص تسهیلات مذکور مورد بررسی قرار گرفت.همچنین در بخش دیگري
از این کمیته بانک هاي عامل مرتبط این طرح،گزارشی از تخصیص اعتبارات تسهیلات اشتغال روستایی به استان ارائه داده و نیز دو
طرح ارائه شده از سوي نهاد حمایتی بنیاد شهید استان به میزان مبلغ 100 میلیون تومان در این جلسه تصویب شد.گفتنی است یکی
از مهم ترین اولویت هاي دولت تدبیر و امید، توسعه اشتغال پایدار در روستاها است و آئین نامه اجرایی قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی به عنوان یکی از طرحهاي دولت در سال 96 به

 
اجرا درآمده است و تاکنون در استان هاي کشور اجرایی می شود. 

منبع ایسنا



بسیاري از بندهاي ''سیاست هاي کلی خانواده'' اجرایی نشده است/ کوتاهی

معاونت زنان ریاست جمهوري؛ از ملاوردي تا ابتکار!

منبع: داناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/05/01

با گذشت نزدیک به 4 سال از ابلاغ سیاست هاي کلی خانواده از سوي رهبر انقلاب، همچنان اجراي بندهاي آن در هاله اي از
ابهام قرار دارد و در این میان بیشترین کم کاري از سوي معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري بوده است.

 با گذشت نزدیک به 4 سال از ابلاغ سیاست هاي کلی
خانواده از سوي رهبر انقلاب، همچنان اجراي بندهاي آن در هاله اي از ابهام قرار دارد و در این میان بیشترین کم کاري از سوي

 
معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري بوده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از قم فردا، نزدیک به 6 ماه از یکه تازي ویروس کرونا یا همان کووید19 می گذرد،

 
ویروسی که تقریباً تمام کشورها را درگیر کرده و اقتصاد بسیاري از کشورهاي دنیا را با مشکل مواجه کرده است. 

از بیکاري میلیون ها نفر در سراسر جهان گرفته تا افت شاخص هاي بورس در نقاط مختلف جهان همه و همه از آثار منفی شیوع این

 
بیماري است. 

اما در سوي مقابل به هرحال شیوع ویروس کرونا به مانند هر اتفاق دیگري داراي پیامدهاي مثبتی نیز بوده است، که یکی از اصلی
ترین پیامدهاي آن را می توان به پررنگ شدن نهاد خانواده در این ایام اشاره کرد، نهادي که تقویت و حراست از آن می تواند بقاي

 
جامعه و سلامت آن را تضمین کند و امروز به پناهگاهی امن براي در امان ماندن از ویروس تبدیل شده است. 

از سوي دیگر اهمیت نهاد خانواده و ضرورت تشکیل آن، پارها در قرآن کریم بیان شده و احادیث فراوانی نیز در این زمینه وجود دارد
که شاید معروف ترین آن حدیثی از پیامبر اسلام است، که می فرمایند: در اسلام هیچ بنایی ساخته نشد که نزد خداوند عز و جل

 
محبوب تر و ارجمندتر از ازدواج باشد. 

 
نزدیک به 4 سال از ابلاغ سیاست هاي کلی خانواده گذشت 

در این میان اهمیت نهاد خانواده و ضرورت پرداختن به آن موضوعی است که پارها از سوي رهبر معظم انقلاب در طی دهه هاي اخیر
پارها بیان شده که درنهایت ایشان در شهریورماه سال 95 و در اجراي بند یک اصل 110 قانون اساسی سیاست هاي کلی «خانواده»

 
را پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، ابلاغ کردند. 

در این سیاست ها که در 16 بند ابلاغ شد نه تنها به خوبی به کوچک ترین موضوعات حول خانواده اشاره شده است بلکه با بررسی آن

 
به خوبی می توان به وظایف هر یک از دستگاه ها در نهایی کردن این ابلاغیه پی برد، اتفاقی که تاکنون رخ نداده است. 



 
کوتاهی معاونت زنان ریاست جمهوري؛ از ملاوردي تا ابتکار! 

هرچند که 3 ماه بعد از ابلاغ این سیاست ها از سوي رهبر انقلاب، معاون اول رئیس جمهور در نامه اي آن را به معاونت زنان ریاست
جمهوري ابلاغ کردند که در نوع خود جالب بوده است اما موضوع مهم تر عدم پیگیري این موضوع از سوي این معاونت نه در دوره

 
ریاست ملاوردي و نه در دوره ریاست ابتکار بوده است. 

بسیاري از کارشناسان بر کوتاهی این معاونت تأکید کرده و معتقدند در این سال ها باید لایحه اي در راستاي اجرایی شدن بهتر این
سیاست ها از سوي معاونت زنان به مجلس ارائه می شد اما هیچ گاه این اتفاق رخ نداد و به جاي آن معاونت زنان ریاست جمهوري

 
حضور دختران در ورزشگاه ها و دوچرخه سواري بانوان را در دستور کار خود قرار داد. 

شاید مهم ترین اقدامی که از سوي معاونت زنان ریاست جمهوري در این زمینه در طی 4 سال گذشته صورت گرفته بارگذاري دوباره

 
این متن این سیاست ها در سایت معاونت است که در این دولت باید آن را هم غنیمت شمرد! 

 
 

 
بعد از ابلاغ رهبري هیچ اتفاقی رخ نداده است 

دکتر سید محمدحسین چاوشیان پژوهشگر مطالعات خانواده در دانشگاه برن سوئیس و استاد حوزه و دانشگاه در گفتگو با خبرنگار ما
در این زمینه اظهار داشت: خانواده محوري و نگاه به روز به خانواده مهم ترین نیاز کشور است و پارها از سوي رهبر انقلاب نیز تأکید

 
شده است. 

 
وي ادامه داد: رهبر انقلاب در این زمینه به صورت جدي وارد شدند و حتی در سال 95 سیاست هاي کلی خانواده را نیز ابلاغ کردند. 

 
 

 
چاوشیان افزود: بعد از فرمایش مقام معظم رهبري در سال 95 و ابلاغ سیاست هاي خانواده تاکنون هیچ اتفاق رخ نداده است. 

وي ادامه داد: این در حالی است که باید خانواده یک اصل و محور دیده شود یعنی خانواده هم در فرهنگ عمومی و هم در فرهنگ
سازمانی دیده شود. البته ما در این موضوع با دو رویکرد مواجه می شود که اولی رویکرد ورود حداکثر است که خود دولت به این



 
موضوع وارد می شود و یا رویکرد حداقلی است. 

 
انتقاد کارشناسان از انفعال مجلس درزمینهٔ خانواده 

در این میان بسیاري از کارشناسان نسبت به انفعال مجلس شوراي اسلامی نیز در این زمینه انتقاد دارند و بر این باور هستند که

 
مجلس باید بیش از این ها در این زمینه ورود می کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین حجت االله بیات در گفتگو با خبرنگار ما، با اشاره به وظایف مجلس اظهار داشت: قطعاً در تمام مواردي که

 
مجلس به آن خواهد پرداخت انتظار می رود که نمایندگان به نهاد و جایگاه خانواده نیز توجه ویژه اي داشته باشند. 

 
 

حجت الاسلام والمسلمین بیات تأکید کرد: مهم ترین، مقدس ترین و مبنایی ترین نهاد اجتماعی در جامعه خانواده است و نیاز است

 
که این نهاد قوي تر از قبل شود. 

وي افزود: در این میان بسیار مهم است که مجلس در این زمینه ورود جدي کرده و به وضع قوانین مناسب بپردازد و درواقع اولین

 
قدم درزمینهٔ حمایت از خانواده ها را باید مجلس بردارد و بعدازآن اجراي قوانین است که وظیفه اي دولت است. 

معاون گروه روانشناسی و ارتباطات دانشگاه قرآن و حدیث تأکید کرد: مجلس با محوریت کمیسیون فرهنگی باید در برنامه هاي

 
فرهنگی نگاه ویژه اي به خانواده داشته باشد و درواقع عمده برنامه هاي خودش را در بر مبناي خانواده ریل گذاري و تدوین کند. 

وي بیان داشت: امروز نهاد خانواده در کشور وضعیت خوبی را سپري نمی کند از بالا رفتن سن ازدواج گرفته تا عدم فرزند آوري در

 
بین زوجین و خانواده ها و همچنین طلاق از مشکلات اساسی است که نه تنها خانواده بلکه کشور را مورد تهدید قرار می دهد. 

حجت الاسلام والمسلمین بیات تأکید کرد: رهبر انقلاب در بیانات خودشان تأکید کردند که باید کشور را قوي کنیم و در این زمینه

 
باید گفت کشوري قوي می شود که خانواده هاي قوي و مقتدر داشته باشد. 

وي بابیان این که همه چیز بر روي محور خانواده است، خاطرنشان کرد: هر آن چیزي که در جامعه نیاز داریم پایه و اساس آن در
نهاد خانواده است به عنوان مثال در قضیه کرونا نیز همه کارشناسان و مسئولان بر این نکته تأکید داشتند که امن ترین و مطمئن

 
ترین نهاد براي انسان ها بازهم نهاد خانواده است. 

معاون گروه روانشناسی و ارتباطات دانشگاه قرآن و حدیث تصریح کرد: متأسفانه خانواده ها در کشور به حاشیه برده شده اند و بودجه
ها در جاي خود هزینه نمی شوند؛ به عنوان مثال وزارت ورزش و جوانان بیش از این که به خانواده ها و جوانان نگاه داشته باشد به

 
ورزش توجه دارد و درواقع جوانان به فراموشی سپرده شده اند. 

وي افزود: مسئله آموزش و بالا بردن مهارت هاي زندگی در محیط خانواده باید در جاي جاي قوانین مدنظر باشد و قطعاً اگر مجلس

 
مقوله خانواده را به عنوان محور قرار دهد، اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد 

 
رسانه هاي که شهریورماه هرسال یادي از این سیاست ها می کنند 

در این میان نباید از کم کاري و قصور رسانه ها در این زمینه نیز چشم پوشی کرد، با یک جستجوي ساده به راحتی می توان دید که
تنها در شهریورماه هرسال و در سالروز ابلاغ این سیاست ها برخی از رسانه ها به این موضوع می پردازند و درواقع هیچ مطالبه اي از

 
دستگاه هاي مختلف در این زمینه نمی شود. 



 
 

 
بیکاري، تورم و مسکن؛ سه مشکل اصلی جوانان براي تشکیل خانواده 

در این میان هرچند که در اجراي بسیاري از بندهاي این ابلاغیه کوتاهی شده است اما به اعتقاد بسیاري از کارشناسان اجراي بند 9

 
این سیاست ها موضوعی که است که باید به صورت جدي دنبال شود. 

"" ارتقاء معیشت و اقتصاد خانواده ها با توانمندسازي آنان براي کاهش دغدغه هاي آینده آن ها درباره اشتغال، ازدواج و مسکن""
مواردي است که در این بند از این ابلاغیه بر روي آن تأکید شده است که بررسی میدانی و آماري نیز نشان می دهد که برخی از
جوانان به علت بیکاري، تورم و مشکل مسکن چندان رغبتی به ازدواج ندارند که در این زمینه دولت باید اقدامات اساسی را انجام دهد.
به هرحال تنها این مجمع تشخیص مصلحت نظام است که در این زمینه اقداماتی را انجام داده و پیگیري هاي خبرنگار ما حاکی از آن
است که کارگروهی به صورت منظم تشکیل شده و در آینده اي نزدیک گزارشی از آن منتشر خواهد شد، هرچند که باید همه دستگاه

 
هاي در قواي سه گانه به این مهم ورود پیداکرده و اجازه ندهند مشکلات کنونی در مسیر تشکیل خانواده به یک بحران تبدیل شود. 

انتهاي پیام/



95درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج در ایلام پرداخت شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام گفت: 95 درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج جوانان این استان توسط بانک
هاي عامل پرداخت شده است.

معاون استاندار ایلام; 95درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج در ایلام پرداخت
شد معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام گفت: 95 درصد درخواست هاي

 
تسهیلات ازدواج جوانان این استان توسط بانک هاي عامل پرداخت شده است. 

به گزارش برنا از ایلام,معروف بسطامی روز چهارشنبه در نشست کارگروه
ساماندهی امور جوانان و خانواده استان ایلام با قدردانی از همراهی بانک ها در

راستاي پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان افزود: با همکاري بانک ها بیشتر درخواست ازدواج جوانان استان پرداخت شده و بخش

 
باقیمانده نیز در دست اقدام است. 

وي پرداخت به موقع تسهیلات ازدواج جوانان را در امر تسهیل و فراهم شدن امکان شروع زندگی مشترك براي جوانان تاثیرگذار

 
برشمرد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام با تاکید بر تداوم فعالیت سازمان هاي مردم نهاد در حوزه هاي مختلف گفت: این سازمان

 
ها می توانند در کاهش بسیاري از آسیب ها اثرگذار باشند. 

بسطامی بر برنامه ریزي براي استفاده از ظرفیت جوانان با تداوم فعالیت سازمان هاي مردم نهاد و همچنین توسعه ورزش در حوزه
زنان و جوانان شهري و روستایی استان تاکید کرد و گفت: باید امکانات لازم براي توسعه ورزش در حوزه شهري و روستایی و زنان

 
فراهم شود. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام با اشاره به ضرورت آموزش پیش از ازدواج جوانان استان، یادآور شد: آموزش قبل، حین و

 
بعد از ازدواج در آگاهی بخشی ازدواج جوانان و تداوم زندگی مشترك آنان تاثیرگذار است. 

بسطامی اظهار داشت: بر اساس بررسی هاي انجام شده بخش زیادي از دلایل طلاق و اختلاف زوجین عدم آگاهی آنان از مسایل

 
مختلف است که نیاز آموزش را دو چندان می کند. 

وي تاکید کرد: بهره گرفتن از سنت هاي قدیمی نظیر نفوذ اجتماعی افراد و بزرگان در راستاي حل مشکلات جوانان می تواند راهگشا

 
باشد. 



وي از مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري نیز خواست با توجه به اینکه بخش عظیمی از جمعیت جامعه را زنان تشکیل می دهند
و با محدودیت هایی در زمینه اشتغال مواجه اند براي رفع مسائل آنان با همکاري سایر دستگاه ها اقدام کند.



جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره در پژوهشهاي اصیل پیشتاز بوده

است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس دانشگاه ارومیه گفت: جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی همواره با جهاد علمی و پژوهشی به دستاوردهاي قابل تحسینی
دست یافته و در پژوهشهاي اصیل پیشتاز بوده است.

رئیس دانشگاه ارومیه: جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی
همواره در پژوهشهاي اصیل پیشتاز بوده است رئیس
دانشگاه ارومیه گفت: جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی
همواره با جهاد علمی و پژوهشی به دستاوردهاي قابل
تحسینی دست یافته و در پژوهشهاي اصیل پیشتاز بوده

 
است. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی ، دکتر رحیم حب نقی
ضمن تبریک سالروز تاسیس جهاد دانشگاهی که برکات

علمی و پژوهشی زیادي براي نظام به دنبال داشته است، افزود: جهاددانشگاهی ظرفیتهاي فراوانی را در حوزه فرهنگی، آموزشی،

 
اشتغال و پژوهش دارد که همواره در راستاي توسعه و پیشرفت جامعه از این پتانسیل ها استفاده کرده است. 

وي با اشاره به اقدامات تاثیرگذار این نهاد انقلابی در بخش آموزشی، پژوهشی و فرهنگی تصریح کرد: این نهاد توانسته با تربیت

 
متخصص ، عرصه را براي فعالیت هاي پژوهشی در راستاي نیاز جامعه و حتی نیاز کشورهاي منطقه باز کند. 

دکتر حب نقی با تاکید براینکه جهاد دانشگاهی همواره با جهاد علمی و پژوهشی به دستاوردهاي قابل تحسینی دست یافته است،
اظهار کرد: این نهاد انقلابی با جهاد علمی خود توانسته به دستاوردهاي خوبی در تجاري سازي برخی ایده ها و همچنین تولید گیاهان

 
دارویی دست یابد. 

رئیس دانشگاه ارومیه با اشاره به اینکه جهاد دانشگاهی توانسته در ایجاد ارتباط بین صنعت و دانشگاه گام هاي خوبی بردارد افزود:
تربیت فارغ التحصیلانی با مهارت و توان کارآفرینی بالا از مراکز آموزش عالی جهاد دانشگاهی گامی مهم در توسعه کشور و استان

 
بشمار می آید. 

وي با اشاره به ضرورت شناسایی نیازهاي روز جامعه، اولویت بندي و نهایتا ارائه راهکارها و برنامه هاي مناسب جهت رفع مشکلات
گفت: جهاد دانشگاهی می توانند همچنان با بهره گیري از توان نیروهاي خود با شناسایی نیازهاي منطقه ، مشکلات موجود را رفع

کند.



نگاه ما به موزه آب نگاه زینتی نیست/ به دنبال نهادینه کردن فرهنگ استفاده

بهینه از آب از گذشته تا حال و آینده هستیم

منبع: شبکه خبري آب ایرانشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/05/01

در جلسه سرپرست شرکت آب منطقه اي گلستان و معاون میراث فرهنگی و مدیر امور موزه هاي اداره کل میراث فرهنگی ،
صنایع دستی و گردشگري استان، بر پیگیري احداث موزه آب شرکت آب منطقه اي تا پایان سال جاري تاکید شد .

به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه اي گلستان، سرپرست شرکت آب منطقه اي در این جلسه با بیان اینکه الگوگیري از
گذشته چراغ راه آینده است، اظهار کرد: ما در شرکت آب منطقه اي به موزه به عنوان یک زینت نگاه نمی کنیم. بلکه دنبال نهادینه

 
کردن فرهنگ استفاده بهینه ازآب از گذشته تا حال و آینده در استان هستیم. 

مهندس سید محسن حسینی از جمله موارد بهره وري آب به ظرفیت سدها و رودخانه هاي استان اشاره کرد و گفت: همانگونه که در
قدیم آسیاب ها و آبدنگها از انرژي رایگان آب استفاده می کردند ، امروزه نیز با همان الگو می توان حدود 100 نیروگاه برقی کوچک
مقیاس بر روي رودخانه هاي استان احداث کرد ، که هم برق روستاهاي مجاور خود را تامین کند وهم در صرفه جوئی مصرف انرژي و

 
ایجاد اشتغال موثر باشد و در راستاي بحث پدافند غیر عامل نیز قرار می گیرد. 

مهندس حسینی بیان کرد: براي شکل دادن به موزه ، 4 بخش تاسیسات آبی مثل آسیاب ها، پل ها و سایر سازه هاي آبی ، یک بخش

 
براي ابزار آبی و بخشی براي اسناد آب و یک بخش هم در خصوص فرهنگ آب در نظر گرفتیم. 

وي افزود: از دیگر برنامه هاي شرکت آب منطقه اي این است که جهت غناي موزه آب در استان با همکاري میراث فرهنگی بتواند در
یکی از تاسیسات قدیمی آب در شهر گرگان مانند در یکی از آب انبارها یا حمام هاي قدیمی اقدام به راه اندازي موزه آب نماید که در

 
این مسیر نیازمند همکاري کامل میراث فرهنگی وشهرداري و اوقاف هستیم. 

مهندس حسینی افزود: ساختمانی در سد نگارستان به نام ساختمان ملی آموزش دیده شده که بخشی براي موزه آب در نظر گرفته

 
شده است که باید براي شروع کار آن از نظر معماري و نقشه و در ادامه در بحث محتوا از میراث همکاري کمک بگیریم. 

وي در پایان گفت: در نظر داریم از ظرفیت تورهاي معمول گلستان گردي براي بازدید تاسیسات جدید آبی و تاسیسات قدیمی مانند

 
سد گرکز و.. استفاده نمائیم. 

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان در این جلسه اظهار کرد: از نوع نگاه شما به
موضوعات حوزه میراث فرهنگی تشکر می کنیم و خوشحال هستیم شما به عنوان مدیر دستگاه با این دیدگاه در حوزه آب مشغول کار

 
هستید که می تواند منشا اثر اقدامات فرهنگی بیشتري بین دو دستگاه باشد. 

مهندس سارا اخوت افزود: در بافت قدیم گرگان در بخش آب انبارها و سردابه ها دغدغه داریم و می خواهیم اتفاق خوبی در این حوزه
رخ دهد. هم اکنون در بخش بافت تاریخی تفاهم نامه اي با اوقاف داریم که این تفاهم نامه می تواند از حالت دو جانبه به صورت چهار
جانبه با حضور شهرداري و آب منطقه اي منعقد گردیده تا بتوانیم در بافت قدیم در زمینه تاسیسات آبی قدیمی اقدامی در خور انجام



 
دهیم. 

وي بیان کرد: در حوزه بافت قدیم گرگان آب انبار دربنو و سردابه اي در امامزاده نور هم ظرفیت خوبی براي بحث موزه آب است که

 
البته نیازمند بازدید میدانی از تاسیسات آبی مد نظر دو دستگاه در بحث موزه آب هستیم. 

اخوت با اشاره به وجود آسیاب آبی در منطقه گمیشان که ثبت هم شده است، گفت: این آسیاب سیستمی داشت که برق منطقه

 
گمیشان از این آسیاب تامین می شد. به دنبال ثبت سازه این آسیاب و همچنین احیاي آسیاب آبی محمدآبادکتول هستیم. 

وي همچنین بر اعلام آمادگی این اداره کل براي ثبت قدیمی ترین سازه آبی قدیمی استان یعنی سد گرکز خبر داد و افزود: این
آمادگی وجود دارد پرونده ثبت سدگرکز را مجدد به تهران ارسال نمائیم وآماده هر همکاري منتج به نتیجه اثر گذار در بحث موزه و

 
میراث با شرکت آب منطقه اي هستیم. 

مهندس محمد حمیدي مسئول امور موزه هاي اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري استان نیز در این جلسه گفت:
یک موزه براي طی کردن مسیر خود ابتدا باید طرح توجیهی و سپس طرح محتوایی داشته باشد که آمادگی داریم در این زمینه ظرف

مدت کوتاهی با توجه به اولویت ها این شرایط را براي احداث موزه آب در استان آماده نمائیم.



70 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار کار می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/05/01

رشت - ایرنا- رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با بیان اینکه آموزش هاي این دانشگاه منجر به اشتغال و کارآفرینی می
شود، گفت: بر اساس نظرسنجی هاي انجام شده افزون بر 70 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي جذب بازار

کار می شوند که البته در برخی رشته ها تا بالاي 90 درصد است.

رشت - ایرنا- رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با بیان
اینکه آموزش هاي این دانشگاه منجر به اشتغال و
کارآفرینی می شود، گفت: بر اساس نظرسنجی هاي انجام
شده افزون بر 70 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و
حرفه اي جذب بازار کار می شوند که البته در برخی رشته

 
ها تا بالاي 90 درصد است. 

دکتر رسول شمشادي روز چهارشنبه در نشست خبري در
جمع خبرنگاران رسانه هاي گروهی استان گیلان در رشت
افزود: دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه دولتی است که در

 
عرصه مهارت آموزي و کارآفرینی خدمت می کند، خروجی هنرستان ها ورودي هاي دانشگاه فنی و حرفه اي هستند. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاهی مهارت محور و بر پایه دروس عملی و کارگاهی است، اظهار داشت: سابقه دانشگاه
فنی و حرفه اي به بیش از نیم قرن می رسد و دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان نیز یکی از قدیمی ترین مراکز آموزش علی فنی و حرفه

 
اي کشور است که قدمت آن با دانشگاه فنی و حرفه اي کشور سنجیده می شود. 

شمشادي خاطر نشان کرد: بناي دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با دانشکده شهید چمران رشت به سال 1346 می رسد که آغاز
آن با رشته هاي برق مکانیک و ساختمان بوده و با نام انستیتو تکنولوژي شناخته می شد و یکی از مراکز بنام و صاحب ایده در این

 
رشته ها است. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان داراي هفت دانشکده و آموزشکده و افزون بر هشت هزار دانشجوي پسر و دختر است،
اضافه کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي استان داراي 6 واحد دانشگاهی پسران و یک واحد آموزشکده دختران در حال تحصیل است که به

 
لحاظ آماري حدود 70 درصد پسران هنرستانی و 20 درصد دختران جذب این مراکز دانشگاهی می شوند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان بیان داشت: این دانشگاه داراي 112 کارگاه و آزمایشگاه، یک هزار و 500 مدرس، حدود

 
50 عضو هیات علمی، نزدیک 55 دوره کاردانی، 33 کد رشته و محل رشته کارشناسی داریم. 

وي اظهار داشت: رسالت اصلی دانشگاه فنی و حرفه اي در کشور و این استان را تربیت نیروي ماهر کارآمد خودکفا براي صنعت ،



اصناف و سایر موارد عنوان و اظهار کرد: به همین واسطه رسالت این دانشگاه اهمیت دو چندان پیدا می کند و این مهم در این برهه از
زمان براي کشور حیاتی است، اگر نیروي کافی در اختیار صنعت قرار گیرد و فاصله بین دانشگاه و صنعت کم شود موتور محرك

 
اقتصاد تولید نیر به حرکت در می آید. 

وي در ادامه سخنانش با اشاره به تعامل خوب دانشگاه فنی و حرفه اي با صنعت اضافه کرد: این دانشگاه با تعامل خوبی که با صنعت و
آموزش و پرورش دارد هر ساله با رصد و پایش اطلاعات جدید دانش آموزي و صنایع و اصناف سعی بر تعریف رشته مورد نیاز بازار کار

 
دارد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان خاطر نشان کرد: در سال 98 بازنگري در سرفصل دروس دانشگاه فنی و حرفه اي انجام

 
شد که این استان سرگروه نساجی کشور بوده که این بازنگري با رویکرد 70 درصد دروس به صورت عملی است. 

وي با اشاره به این که آموزشکده بندرانزلی به عنوان قطب دریایی و یکی از چهار مرکز دانشکاهی کشور در توسعه رشته هاي فنی و
حرفه اي در زمینه دریایی است، اظهار داشت: دانشکده شهید چمران رشت به عنوان قطب نساجی سعی در احیاء و به روز کردن این

 
صنعت به صورت آکادمیک است. 

وي با بیان اینکه بیشتر مراکز دانشگاهی دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان بنا به منطقه و بوم در شاخه اي از فنی و حرفه اي سرآمد و
زبانزد هستند، خاطر نشان کرد:در دانشکده صومعه سرا صنایع چوب ، رستم آباد صنایع فلزي و مکانیک، آموزشکده دختران گرافیک و
طراحی دوخت سرآمد دانشگاه هاي استان در این زمینه بوده، ضمن اینکه سایر مراکز نیز به فراخور منطقه در برخی از رشته هاي

 
دیگر در پهنه اي از وسعت استان در حال انجام امور محوله هستند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان از احیاء هنرستان نساجی در این استان خبر داد و اظهار داشت: این کار با امضاء تفاهمنامه

 
آموزش و پرورش ، دانشگاه فنی و حرفه اي ، انجمن مدیران صنایع استان و انجمن تخصصی صنعت نساجی احیاء خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- رشت 

 
- گیلان 

- دانشگاه فنی وحرفه اي



هشتمین کنگره ملی علوم ترویج و آموزش کشاورزي، منابع طبیعی و محیط

زیست پایدار

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/05/01

سیویلیکا

هشتمین کنگره ملی علوم ترویج و آموزش کشاورزي، منابع طبیعی و محیط زیست پایدار ، در
تاریخ 6 تا 7 آبان 1399 توسط انجمن ترویج و آموزش کشاورزي ایران و موسسه آموزش و

 
ترویج کشاورزي در شهر کرج برگزار می شود. 

علاقه مندان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی به پایگاه اطلاع رسانی کنگره مراجعه

 
نمایند. 

 
محورهاي اصلی کنگره جهت ارسال مقالات بدین شرح می باشد: 

 
- نظام نوین ترویج کشاورزي: چالش ها، فرصتها و زمینه هاي بهبود 

 
-  توسعه منابع انسانی بخش کشاورزي 

 
- آسیب شناسی نظام هاي ترویج و آموزش کشاورزي از منظر: 

 
- ماموریت هاي ویژه ترویج و آموزش کشاورزي در سده جدید (1400 هجري شمسی): 

 
- ترویج و آموزش کشاورزي و توسعه کارآفرینی و کسبوکارهاي نوپاي کشاورزي 

 
- همکاري هاي بخش هاي خصوصی و دولتی در فرایند توسعه پایدار بخش کشاورزي 

 
- نظام آموزش عالی کشاورزي پایدار، صلاحیت محور و کارآفرین 

- و... (اطلاعات کامل کنگره)



انتخاب کتاب مرکز نشر دانشگاه فنی و حرفه اي به عنوان اثر برتر جایزه علامه

مجلسی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/05/01

دانشگاه فنی و حرفه اي

به گزارش روابط عمومی به نقل از مرکز نشر حوزه معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه، کتاب «کارآفرینی پایدار،
موفقیت کسب و کار از طریق پایداري» اثر آقاي دکتر علی عبدي جمایران، آقاي دکتر حسین سلمانی و سرکار
خانم مهندس سحر لطیفی به عنوان کتاب برتر در جشنواره تالیفات علمی برتر علوم انسانی و اسلامی جایزه ویژه

 
علامه مجلسی انتخاب گردید. 

جشنواره تالیفات علمی برتر علوم انسانی و اسلامی در پایان هر ترم تحصیلی دانشگاهی با مشارکت طیف وسیعی از اساتید و
دانشجویان دانشگاه ها و مراکز علمی و تحقیقاتی برگزار می گردد و هدف از آن بررسی و درجه بندي پایان نامه ها، مقالات علمی،
طرح هاي پژوهشی و کتاب هاي علمی ایرانی در زمینه هاي غیر مهندسی و در نهایت گردآوري یک مجموعه ارزشمند و نفیس از
برترین این آثار می باشد. همچنین هدف مهم دیگر این جشنواره، نزدیک کردن موضوعات پایان نامه هاي دانشگاهی، طرح هاي
پژوهشی، مقالات علمی و کتاب هاي علمی دانشجویان، اساتید و پژوهشگران ایرانی در زمینه هاي غیر مهندسی به موضوعات مهم و

 
اساسی کشور می باشد. 

در میان شرکت کنندگان در بخش کتاب هاي دانشگاهی کتاب «کارآفرینی پایدار، موفقیت کسب و کار از طریق پایداري» که توسط
انتشارات دانشگاه فنی و حرفه اي به چاپ رسیده، ترجمه آقاي دکتر علی عبدي جمایران، آقاي دکتر حسین سلمانی و سرکار خانم

 
مهندس سحر لطیفی؛ گواهینامه کتاب برتر  این جشنواره را کسب نمود. 

معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه فنی و حرفه اي این موفقیت بزرگ را به این عزیزان و مسوولان محترم صمیمانه تبریک عرض
نموده و از خداوند متعال، توفیق روز افزون مسالت می نماید.



راه اندازي کسب و کارهاي دسته جمعی در قالب تعاونی ها

منبع: تسنیمشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/05/01

فعال کارآفرینی با راه اندازي تعاونی هاي تولیدي، موفق به ایجاد یک کسب و کار دسته جمعی شده است.

فعال کارآفرینی با راه اندازي تعاونی هاي تولیدي، موفق به
ایجاد یک کسب و کار دسته جمعی شده است. - اخبار

 
اقتصادي - 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، حرف از
تعاونی که می شود یعنی کاري دستی جمعی، کاري که
چند نفر دست به دست هم می دهند براي رزق و روزي

 
خودشــان تلاش می کنند. 

مصطفــی سیف، کارشــناس مدیریت منابع طبیعی
سازمان بسیج سازندگی استان همــدان هم درخصــوص تعاونی هــا همین نظــر را دارد. او که این روزهــا مجري طرح راه اندازي
تعاونی ها در نقاط مختلف استان همدان اســت و با همکاري همکارانش تسهیلاتی را براي متقاضیان درنظر گرفته اند تا قدمی تازه

 
در عرصــه ي اقتصاد مقاومتی و محرومیت زدایی بر دارنــد. 

وي می گوید: با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبري درخصوص اقتصاد مقاومتی، سیاست کلی سازمان بسیج سازندگی از همان ابتدا
این بود که شرکت هاي تعاونی به جاي فعالیت انفرادي قرار بگیرد. دلیل این تفکر هم این بود که تجربه ثابت کرده کارهاي انفرادي
هر چند می تواند اشــتغال زا باشــد اما فقط براي یک نفر ایــن کار صورت می گیــرد درحالی که اگر تعــدادي از افراد با هم جمع
شوند و شرکت تعاونی راه اندازي کنند نه تنها درآمد زایی بیشتري خواهد داشت بلکه آنها می توانند محصولات خود را تبدیل به برند

 
کرده و آنها در جامعه ي بزرگتري مثل کشور به فروش برسانند. 

سیف ادامه داد: یکی دیگر از مزیت هاي شــرکت هاي تعاونی این اســت کــه افراد به جاي اینکه براي دیگران کار بکنند می توانند
براي خودشــان کار بکنند و سود را بین خود اعضاء تعاونی تقسیم کنند.از طرفی وظیفه ي هرفرد در تعاونی ها مشخص است و قانونا
باید پاســخ گوي کاري که به او محول شده است باشد به این ترتیب مســئولیت پذیري هر فرد در کار تعاونی بیشتر از کارهاي

 
انفرادي ویا کار کردن براي دیگران است. 

این فعال تعاونی گفت: راه اندازي شرکت هاي تولیدي به صورت تعاونی میزان ســود کار را چندین برابر می کند و میزان ضرر را نیز
کاهش می دهد، همینطور در شرکت هاي تعاونی افراد بیشتري می توانند به عنوان نیروي کار مشغول شــوند و به همین ســادگی

 
میزان اشتغال به صورت چشــم گیري در سطح جامعه افزایش پیدا می کند. 

وي اضافه کرد: با توجه به این سیاست کلی سازمان بسیج ســازندگی استان همدان در ســال 96 به صورت پایلوت به 5 شــرکت



تعاونی در ســطح اســتان همدان که بیشتر این شــرکت هاي تعاونی به صورت خانوادگی راه اندازي شده بودند تسهیلاتی با سود کم
بهره ارائه کرد. به این ترتیب این تعاونی ها با نظارت دقیق ودلسوزانه ي ســازمان بسیج کشاوزي کارشان را در حوزه هاي مختلف
همچون تولید و بسته بندي چیپس میوه، تولید شیره انگور و بســته بندي آن، مبــل و منبت کاري، تولید ترشــیجات و

 
شــوریجات، پرورش قــارچ در شهرهاي این تعاونی، اسدآباد ملایر، تویسرگان،.کبودر آهنگ همدان آغاز کرده اند. 

سیف بیان کرد: نکته ي جالــب در آغاز به کار این شــرکت هاي تعاونی مردمی بودند آنهاست. این تعاونی ها شــخصا به بســیج
سازندگی مراجعه کرده ومتقاضی دریافت تســهیلات شــدند و دربرخی از موارد نیز توسط یکی از روحانیون فعال که با ســازمان
بسیج ارتباط خیلی خوبی داشت معرفی شدند. سازمان نیز بعد از بررسی هاي لازم و کارشناسانه وقتی از درآمدزا بودن طرح مطمئن
می شود تسهیلات را اعطاء می کند.این تســهیلات براي هرنفر 15 میلیون تومان درنظر گرفته شده است و به صورت مرحله به
مرحله در اختیار متقاضیان قرار می گیرد. در مرحله اول تســهیلات براي خریداري تجهیزات و دستگاه ها پرداخت شده و در مرحله

 
ي دوم تســهیلات براي سرمایه ي درگردش تعاونی ها اعطاء می شود. 

 
آموزش می دهیم 

اینکه فرد و یــا تعاونی ها براي آغاز به کار خود اطلاعات کافی داشته باشند و یا آموزش دیده باشــند یکی از فاکتورهاي مهمی

 
اســت که سازمان بسیج سازندگی به آن اهمیت می دهد. 

ســیف بیان کرد: اگر فرد یا افرادي که صورت شرکت تعاونی قصد دارند کاري را آغاز کنند درآن زمینه مهارت نداشته باشند
درسازمان بسیج ســازندگی این افراد توســط مربیان و کارشناسان مجرب تحت آموزش قرار گرفته واز طریق ســازمان فنی و حرفه
اي کشور و یا سازمان ترویج جهاد کشاورزي گواهی آموزشی دریافت می کنند. با این مدرك ایــن افــراد می توانند در بحث

 
مجوزهایی که براي شــروع کار احتیاج دارند نیز اقدام کنند. 

 
سفارش می کنیم 

وي ادامــه می دهد: خبــر خوشــحال کننده این اســت که ســازمان بسیج ســازندگی به شرکت هاي تعاونی که تســهیلات
سازمان را دریافت کرده ا ند و یا درحال دریافت هســتند کمک هاي دیگري نیز می کند. به طور مثال در بحث مجوزهاي لازم مثل
مجوز سازمان غذا و دارو و غیره تفاهم نامه هایی با این ســازمان ها داریم که از این طریق می توانیم تعاونی ها را براي گرفتــن
مجوز از این نهادها سفارش می کنیم. حتی اگر این افراد در زمان آغاز بــه کار و یا حتی در زمــان بهره برداري احتیاج به مشــاوره
داشته باشــند نیز آنها را همراهی می کنیم و تنهایشــان نمی گذاریم. حتی در ســازمان بسیج ســازندگی همدان به افرادي که قرار
اســت به صــورت انفرادي کاري مثل صنایع دستی و بسته بندي و حتی صنایع تبدیلی را آغاز کننــد نیز هم آموزش می دهیم و

هم مشاوره و در انتها تسهیلات نیز دراختیارشان می گذاریم.



اهتمام ویژه به آموزش هاي فنی و حرفه اي لازم است

منبع: بازار کارشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/05/01

استاندار فارس در پیامی به مناسب روز ملی کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت بر لزوم توجه به
آموزش علمی و مهارت آموزي شغلی تاکید و اعلام کرد اهتمام ویژه به چنین آموزش هایی با توجه به شعار سال لازم است.

استاندار فارس در پیامی به مناسب روز ملی کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت بر لزوم توجه به

 
آموزش علمی و مهارت آموزي شغلی تاکید و اعلام کرد اهتمام ویژه به چنین آموزش هایی با توجه به شعار سال لازم است. 

عنایت االله رحیمی در پیامی که نسخه اي از آن چهارشنبه به ایرنا واصل شد نوشت: در سالی که از سوي رهبر معظم انقلاب به نام
سال جهش تولید نامگذاري شده، شایسته است به ضرورت اشتغال مولد و تحول آفرینی در بازار و شرایط کسب و کار و در کنار

 
آموزش هاي آکادمیک به آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارت آموزي و نقش آن در جذب منابع انسانی اهتمام ویژه شود. 

وي افزود: متولیان این بخش با توجه به مزیت هاي استان و نیازسنجی دقیق از بازار تقاضا، نسبت به هدفگذاري هاي درست اقدام
کنند؛روز ملی کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت آموزي، فرصت مناسبی براي توجه به نقش آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي در توسعه کشور نیز هست. 

رحیمی ادامه داد: پیشرفت هاي پرشتاب علمی در عصر امروز و لزوم بهره وري از تکنولوژي روز، لاجرم نگاه ما را به آموزش فنی و
حرفه اي به عنوان مکملِ جدایی ناپذیر نظام آموزشی معطوف می دارد و مهارت آموزي و تلفیق تئوري و تجربه و علم و عمل به
عنوان یکی از بهترین راهکارهاي تربیت نیروي انسانی کارآمد و نقشه راه کارآفرینی خواهد بود تا با آموزش عملی به مهارت کافی در

 
کسب و کار و بهتر زیستن نائل شویم. 

استاندار فارس اضافه کرد: خوشبختانه جامعه ما به این درجه از فهم و کمال رسیده است که براي آموزش فنی و حرفه اي و مهارت
آموزي، اهمیت و احترام قائل است و می داند که ارزش قائل شدن براي آموزش فنی و حرفه  اي در واقع استقبال از واقعیت  هاي

 
زندگی نوین و رفتن به سمت فرصت  هایی است که براي بهتر ساختن زندگی پیش روي ما است. 

رحیمی ابراز امیدواري کرد که متولیان بخش آموزش فنی و حرفه  اي، علاوه بر توجه به تربیت دانش آموختگان براي ورود به دنیاي
واقعی کار و انتخاب شغل، گام را فراتر گذاشته و در کنار آموزش عمومی، به کمک دیگر نهادهاي متولی، به خوبی در پرورش استعداد،
شخصیت و منش افراد بکوشند و توانایی درك، داوري، اظهار وجود و سازگاري با محیط  هاي گوناگون را در نوجوانان و جوانان عزیز

 
تقویت کنند. 

در تقویم رسمی، روز ششم مردادماه به عنوان روز ملی کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و از 31 تیرماه تا ششم مرداد
به عنوان هفته مهارت آموزي نامگذاري شده است.



ایجاد اشتغال 10 برابري با حمایت از طرح هاي گردشگري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون فرماندار رشت گفت: با حمایت از طرح هاي گردشگري در این شهرستان تعداد شاغلان این حوزه تا 10 برابر افزایش
می یابد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از رشت، سیده زهرا میر اعلمی، معاون برنامه ریزي و
توسعه شهرستان رشت گفت: با توجه به جذابیت هاي
طبیعی این شهرستان و با حمایت از طرح هاي گردشگري
می توانیم تعداد شاغلان این حوزه را تا 10 برابر افزایش

 
دهیم. 

او در جلسه بررسی و شناسایی فرصت هاي سرمایه گذاري شهرستان در حوزه صنایع دستی و گردشگري اظهار داشت: امروزه

 
گردشگري به دلیل ارزش افزوده اي که ایجاد می کند، به عنوان یک صنعت پر رونق مطرح است. 

معاون فرماندار رشت افزود: با توجه به ظرفیت هاي زیست محیطی متنوع در این شهرستان و این امر که در سال رونق و جهش تولید

 
قرار داریم، ضروري است نسبت به ساماندهی مسافرکاشانه ها اقدام کنیم. 

میر اعلمی با ارائه گزارشی از میزان تسهیلات پرداخت شده به فعالان بخش صنایع دستی گفت: در سال گذشته به 23 طرح در حوزه
صنایع دستی مبلغی بالغ بر 435 میلیون تومان تسهیلات پرداخت شده است و لازم است با برگزاري جلسات مستمر در این خصوص

 
گام هاي موثرتري برداشته شود. 

او حمایت از اجراي طرح هاي سرمایه گذاري به خصوص در حوزه تولید صنایع دستی و گردشگري را امري ضروري دانست و افزود:

 
بیش از 2 هزار و 300 نفر در هتل ها و سایر مراکز حوزه گردشگري در شهرستان مشغول به کار هستند. 

معاون برنامه ریزي و توسعه فرمانداري شهرستان رشت تصریح کرد: با توجه به طرح "روستاي بدون بیکار" و همچنین طرح "یک
روستا، یک محصول" از سوي صندوق کارآفرینی امید، باید نسبت به شناسایی روستا هاي مستعد براي دریافت تسهیلات، در حوزه

صنایع دستی و گردشگري اقدام لازم انجام شود.



کاهش ساعات کاري ادارات قزوین از امروز

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون سیاسی استاندار قزوین گفت: ساعت اداري دستگاه ها با توجه به گرمی هوا و بالا رفتن میزان مصرف به استناد
درخواست وزیر نیرو به منظور جلوگیري از خاموشی برق و قطعی آب کاهش یافت.

معاون سیاسی استاندار قزوین گفت: ساعت اداري دستگاه
ها با توجه به گرمی هوا و بالا رفتن میزان مصرف به استناد
درخواست وزیر نیرو به منظور جلوگیري از خاموشی برق و

 
قطعی آب کاهش یافت. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ منوچهر حبیبی،
معاون سیاسی استاندار قزوین در ستاد پیشگیري و مقابله
با کروناي استان قزوین، گفت: از ابتداي مردادماه به مدت
یک ماه، ساعت کاري ادارات استان از هفت صبح تا 13 و

 
30دقیقه تعیین می شود. 

او گفت: بعد از این مدت، حوزه معاونت منابع انسانی استانداري و شرکت توزیع نیروي برق موضوع را بررسی کرده و اگر نیاز به تمدید

 
کاهش ساعات کاري بود در ستاد مطرح می کنند. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قزوین در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه کرونا کماکان در حال جولان و قربانی
گرفتن است، افزود: علیرغم پیش بینی هاي سازمان بهداشت جهانی و وزارت بهداشت که شرایط کرونا در فصل تابستان بهتر می
شود، متاسفانه وضعیت بدتر شده است و موج و حمله دوم آن بسیار شدیدتر، ناجوانمردانه تر و ناشناخته تر ظهور و بروز پیدا کرده و

 
قربانی می گیرد. 

او گفت: تنها راه مبارزه با کرونا رعایت اصول بهداشتی بوده و مناسب ترین، ساده ترین و کم هزینه ترین روش، استفاده از ماسک و

 
رعایت فاصله گذاري اجتماعی است چون این بیماري واکسن، دارو و درمانی ندارد. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار افزود: برخی مواقع احساس می کنیم که مردم در رعایت اصول بهداشتی از مدیران جلوتر
هستند به عنوان مثال در بازار به مراتب از ماسک بیشتر از شهرداري ها و بانک ها استفاده می شود و باید ما نیز بیشتر دستورالعمل

 
ها را مراعات کنیم. 

این مقام مسئول افزود: مدیران دستگاه ها باید توجه کنند که مصوبه ستاد کرونا براي همه لازم الاجرا است و تخلف از آن پیگرد

 
قانونی دارد. 

او در خصوص جبران خسارات و ضرر وارده به کسب و کارهاي کوچک ناشی از کرونا، افزود: با هماهنگی صورت گرفته تاکنون
30میلیارد ریال اعتبار به صندوق کارآفرینی امید استان اختصاص یافته است که همین مقدار هم از سوي صندوق تامین می شود و با

 
بهره چهار درصد به کسب و کارهاي کوچک و خرد آسیب دیده از کرونا پرداخت می شود. 

 
حبیبی افزود: همچنین تسهیلاتی به صورت ویژه به مهدهاي کودك استان پرداخت می شود تا ضرر و زیان وارده به آنها جبران شود. 

او در خصوص راه اندازي همیاران سلامت در استان، گفت: در این بخش انتظار داریم تشکل هاي مردمی و جمعیت هلال احمر استان

 
وارد عمل شده و راه اندازي همیاران سلامت را براي فرهنگ سازي مقابله با کرونا در دستور کار داشته باشند. 



حبیبی افزود: بیمارستان بوعلی قزوین همچنان براي بیماران کرونایی اختصاص یابد و مابقی بیمارستان ها از این لحاظ پاك باشند

 
ولی باید سایر مراکز درمانی استان آماده باشند تا در صورت نیاز ظرفیت آنها براي بیماران کرونایی مورد استفاده قرار گیرد. 

او بیان کرد: همچنین کارگروه نظارت، بهداشت و سلامت با مسوولیت پدافند و دبیري شبکه بهداشت استان به منظور کنترل پروتکل

 
ها راه اندازي شود تا جلوي شیوع بیشتر بیماري کرونا در سطح استان گرفته شود. 
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حذف 160 رشته دانشگاه فنی و حرفه اي/توسعه رشته هاي متناسب با بازار

منبع: تیتر 1شماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت:سعی ما این است که رشته هایی که بازار کار خوبی دارند را اضافه کنیم، 160 رشته را
حذف کردیم تا رشته هاي متناسب با بازار کار را توسعه دهیم.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت:سعی ما این است که رشته هایی که بازار کار خوبی دارند را اضافه کنیم، 160 رشته را

 
حذف کردیم تا رشته هاي متناسب با بازار کار را توسعه دهیم. 

گروه دانش تیتریک،نشست کارگروه تخصصی راهبري و هماهنگی در سیاست
گذاري شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی صبح امروز با حضور
اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شوراي اسلامی در سازمان مرکزي

 
دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد. 

ابراهیم صالحی عمران رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در این نشست ضمن ابراز
امیدواري براي معرفی این دانشگاه به عنوان یکی از متولیان اصلی آموزش هاي
مهارتی گفت: امیدواریم این نشست براي پیشبرد و ساماندهی آموزش هاي مهارتی

و فنی مفید باشد. این کمیسیون اراده خوبی به خرج داده است زیرا درباره آموزش هاي مهارتی دغدغه دارد لذا باید از این فرصت

 
استفاده کرد تا آموزش هاي فنی و مهارتی را با شوراي تشکیل شده که مصوبه مجلس است، ساماندهی کنیم. 

وي یکی از ضروریات اصلی و دغدغه کشور را تشکیل این شورا دانست و افزود: این نشان می دهد دستگاه هاي درگیر آموزش هاي
مهارتی بسیار هستند اما اگر پیامدهاي اقتصادي و اجتماعی حاصل نمی شود شاید به این موضوع برمی گردد که ارتباط عمودي و

 
افقی در بین دستگاه ها وجود ندارد لذا باید تشکیل این شورا و عزم کمیسیون براي تشکیل آن رامغتنم شمرد. 

 
صالحی عمران در ادامه نیز گفت: چالش هاي اساسی وجود دارد که اگر بتوانیم آنان را از سوي شورا حل کنیم، موفق خواهیم بود. 

وي اشاره کرد: براساس گزارش مجمع جهانی اقتصاد 2019 رتبه ایران در مولفه دانشگاهی کشور 42 و در مولفه مهارت 133 است.
پاشنه آشیل ایران در شاخص سرمایه انسانی، معیار مشارکت افراد 24 تا 54 ساله (افراد در سن اشتغال و اغلب با تحصیلات

 
دانشگاهی) در اقتصاد است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي حرفه گرایی در آموزش عالی را در کشورهاي مختلف مقایسه کرد و افزود: راهکار این است که به
آموزش هاي مهارتی توجه ویژه داشته باشیم چرا که این موضوع یک ضرورت امنیتی و اجتماعی است قانون نیز مسیر را مشخص

 
کرده است که تا پایان برنامه ششم، باید سهم این نوع از آموزش ها 38 درصد باشد. 

وي اشاره کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي اکنون 176 آموزشکده دارد که تا پایان سال نیز تعداد آن افزایش خواهد داشت. این دانشکده
ها 54 دانشکده براي دختران و 127 دانشکده براي پسران است. ما همچنین در سال جدید 89 رشته در کاردانی، 58 رشته در
کارشناسی ناپیوسته و 2 رشته در بحث کارشناسی پیوسته خواهیم داشت و سعی شده رشته هایی که بازار کار خوبی دارند را اضافه

 
کنیم ما 160 رشته را حذف کردیم تا رشته هاي متناسب با بازار کار را توسعه دهیم. 



صالحی عمران گفت: با موافقت وزارت علوم، تحقیقات و فناوري 101 رشته کاردانی جدید ایجاد شد. ما در موضوع کادر آموزشی،
976 کادر ثابت و 20 هزار نیروي حق التدریسی داریم. بیش از 133 هزار دانشجو داریم و در سال 98_99، 257 هزار دانش آموز
هنرستانی داشتیم که واجد شرایط شرکت در کنکور بودند که 30 هزار نفرشان به این دانشگاه آمدند و بقیه وارد سیستم نظري شدند.

وي با بیان اینکه در کشور ما آموزش مهارتی یک آموزش درجه دوم است گفت: از سال گذشته رشته هاي کاردانی پیوسته را با
همکاري آموزش و پرورش تغییر سرفصل دادیم و 40درصد نظري و 60 درصد عملی و کارگاهی شدند، سایر سرفصل ها نیز تا پایان

 
سال تغییر می کنند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي اشاره کرد: 2 هزار و 300 گارگاه داریم و 197 کارگاه جدید نیز ایجاد شد. امسال 212 میلیارد براي
تجهیزات آزمایشگاهی نیز در اختیار داریم. با مقایسه خروجی هاي این دانشگاه در سال هاي اخیر 64 درصد دانشجویان وارد بازار کار
شدند لذا هدایت تحصیلی باید در آموزش و پرورش طوري باشد که دانش آموزان وارد رشته هاي مهارتی سوق داده شوند و ورود آنان

 
به بازار کار به خوبی باشد. 

وي در پایان افزود: تقاضامحوري در بحث آموزش هاي مهارتی بسیار مهم است لذا باید در شورا براي این موضوع تصمیمات کلیدي

 
بگیریم. 

 
منبع:مهر 

انتهاي پیام/



بازنگري در قانون تسهیل ازدواج در صورت تشکیل کمیسیون ویژه جمعیت/

کاهش 40 درصدي ازدواج در سال هاي گذشته

منبع: تسنیمشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/05/01

یک نماینده مجلس گفت: در حال حاضر 13 میلیون جوان در سن ازدواج داریم که امکان ازدواج ندارند؛ مجلس شوراي
اسلامی مصمم است در ارتباط با تسهیل ازدواج جوانان و تشکیل خانواده قدم هاي مثبتی بردارد، از این رو پیشنهاد تشکیل

کمیسیون ویژه جمعیت داده شده است.

یک نماینده مجلس گفت: در حال حاضر 13 میلیون جوان
در سن ازدواج داریم که امکان ازدواج ندارند؛ مجلس
شوراي اسلامی مصمم است در ارتباط با تسهیل ازدواج
جوانان و تشکیل خانواده قدم هاي مثبتی بردارد، از این رو
پیشنهاد تشکیل کمیسیون ویژه جمعیت داده شده است. -

 
اخبار اجتماعی - 

زهره الهیان در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی باشگاه
خبرنگاران پویا با اشاره به نام گذاري امروز به نام روز
ازدواج جوانان به مناسبت ازدواج حضرت علی(ع) و حضرت

فاطمه(س) اظهار کرد: در این فرصت باید در باب تسهیل ازدواج جوانان فرهنگ سازي کنیم، ما با مشکلات جدي در باب ازدواج
جوانان مواجه هستیم، معضلاتی از قبیل ازدواج، اشتغال، مسکن، هزینه هاي سرسام آور و رسم و رسومات نهادینه شده در فرهنگ

 
جامعه باعث شده اند آمار ازدواج نسبت به سال هاي گذشته 40 درصد کاهش پیدا کند. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: از طرفی با فرهنگ هاي غلط، سخت گیري خانواده ها، تجملات و تشریفات مواجه

 
هستیم؛ در واقع نگاه مادي گرایانه نسبت به مقوله ازدواج به عنوان آسیبی در حوزه ازدواج جوانان مطرح است. 

وي اضافه کرد: ما در حال حاضر 13 میلیون جوان در سن ازدواج داریم که متاسفانه فرصت و امکان ازدواج براي آنها فراهم نیست؛
مجلس شوراي اسلامی مصمم است در ارتباط با تسهیل ازدواج جوانان و تشکیل خانواده قدم هاي مثبتی بردارد، از این رو پیشنهاد
تشکیل کمیسیون ویژه جمعیت داده شده است؛ این کمیسیون قانون تسهیل ازدواج جوانان را نیز مورد بازنگري قرار می دهد،

 
همچنین به وسیله آن نظارت برعملکرد دستگاها از طریق ساز وکار مجلس ممکن می شود. 

الهیان تصریح کرد: متاسفانه ساختار دولت در حوزه جوانان ساختاري نامناسب و حداقلی است، در نتیجه اعتبار لازم براي ازدواج

 
جوانان اختصاص داده نشده است و قاعدتا می توان با عارضه یابی درباره ازدواج جوانان پیشنهاداتی را مطرح کرد. 

وي افزود: از جمله پیشنهاد تشکیل صندوقی که ازدواج جوانان را تسهیل کند؛ به این صورت که یکسري از منابع در این صندوق

 
تجمیع شود تا موضوعاتی مثل مسکن، اشتغال و ازدواج جوانان را پوشش دهد و تسهیلاتی حمایتی به جوانان تعلق گیرد. 



منتخب مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: ان شاءاالله با تشکیل کمیسیون ویژه جمعیت و طرح این نوع

 
پیشنهادات بتوانیم در طول چهار سال مجلس، قدم هاي مثبت و بلندي در حمایت از ازدواج جوانان و فرزندآوري برداریم. 

وي افزود: موضوع مهم دیگر برداشتن موانع فرزندآوري ست؛ براي مثال خانم هایی که در شرایط حاضر در حین اشتغال و فعالیت
هاي اجتماعی، در باب فرزندآوري مورد حمایت قرار نمی گیرند؛ این موضوع نیز قاعدتا بحث رشد جمعیت را تحت تاثیر قرار می دهد؛
از این بابت باید براي خانواده ها مشوق هایی در نظر گرفت؛ این مشوق ها در قالب کمیسیون ویژه جمعیت به خانواده ها اختصاص

 
داده خواهد شد. 

 
"پنجره جمعیتی" بسته شود دیگر براي حل "بحران جمعیت کشور" دیر است! 

 
تشکیل "کمیسیون ویژه جمعیت" در مجلس به راي گذاشته می شود 

 
مجله معتبر لنست: کاهش جمعیت ایران در سال 2100 به 70 میلیون نفر! 

 
لغو سیاست هاي "کنترل جمعیت" در تمامی کشورها/ افزایش "قدرت، ثروت و امنیت" کشور از طریق افزایش جمعیت 

 
خاطره هاشمی رفسنجانی از "موفقیت چشمگیر ایران در کاهش جمعیت!" 

مصوبه "ضدجمعیتی" دولت چطور ملغی شد!



مسابقه ایده هاي نوین خدمت رسانی در استان البرز برگزار می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/05/01

گروه استان ها- معاون فرهنگی سپاه پاسداران شهرستان کرج، گفت: مسابقه ایده هاي نوین خدمت در استان البرز برگزار و
طرح هاي برتر در استان البرز اجرا می شود.

گروه استان ها- معاون فرهنگی سپاه پاسداران شهرستان
کرج، گفت: مسابقه ایده هاي نوین خدمت در استان البرز
برگزار و طرح هاي برتر در استان البرز اجرا می شود. -

 
اخبار استانها - 

سید روح االله فضلی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در
کرج، با تبریک ایام دهه امامت در خصوص برنامه هاي
سپاه شهرستان کرج در این ایام، اظهار داشت: در این ایام
برنامه هاي متعددي تدوین شده که اکثر این برنامه ها در

 
عرصه خدمت رسانی به مردم است. 

 
مسابقه فرهنگی "سیره علوي" ویژه عید غدیر برگزار می شود 

 
برگزاري مسابقه «پیام مهارت» با محوریت توسعه مهارت آموزي، کار و کارآفرینی 

 
مراسم قرعه کشی مسابقه اینستاگرامی 35 سالگی بانک سینا برگزار شد 

وي با بیان اینکه یکی از این برنامه ها اجراي جشنواره عصر جدید خدمت است، افزود: در این جشنواره ایده ها و طرح هاي زود بازده

 
و کم هزینه جمع آوري می شود. 

معاون فرهنگی سپاه پاسداران شهرستان کرج با اشاره به اینکه ایده هاي برتر در کرج برگزار می شود، بیان کرد: دستگاه هاي حامی

 
برگزار کننده این ایده ها شامل شهرداري، اتاق اصناف، بسیج سازندگی، بنیاد مستضعفان و ستاد فرمان امام(ره) هستند. 

 
فضلی عنوان کرد: این جشنواره در این ایام آغاز شده و تا اربعین امام حسین (ع) ادامه دارد. 

وي با اشاره به فرامین مقام معظم رهبري مبنی بر اجراي مرحله جدید کمک مؤمنانه سپاه شهرستان کرج در روز عید غدیر 50 هزار

 
پرس غذاي گرم در حاشیه شهر و بین افراد کم بضاعت توزیع می کند. 

معاون فرهنگی سپاه پاسداران شهرستان کرج از دیگر برنامه هاي فرهنگی سپاه شهرستان به اجراي بالغ بر 50 مسابقه محله و مسجد
محور در سطح کرج اشاره کرد و گفت: همچنین 110 کاروان شادي در این ایام با حمایت شهرداري، سازمان تبلیغات و بنیاد غدیر در

معابر مختلف شهرستان به اجراي برنامه می پردازند.



بهره برداري از حدود 17 هزار هکتار باغ در اراضی شیب دار 27 استان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/05/01

16 هزار و 834 هکتار باغ در اراضی شیب دار در 27 استان به صورت ویدئو کنفرانس با حضور ریاست جمهوري در روز پنج
شنبه (2مرداد) به بهره برداري می رسد.

16 هزار و 834 هکتار باغ در اراضی شیب دار در 27
استان به صورت ویدئو کنفرانس با حضور ریاست جمهوري

 
در روز پنج شنبه (2مرداد) به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت جهاد کشاورزي،
بهره برداري از 16 هزار و 834 هکتار در اراضی شیب دار
در 27 استان به صورت ویدئو کنفرانس با حضور رئیس
جمهوري یکی از دستاوردهاي مهم در حوزه کشاورزي در
سال جهش تولید است که همزمان با 809 طرح گلخانه اي
و مجتمع گلخانه اي در 8 استان کشور و چند طرح مهم

آب و خاك در کشور فردا پنجشنبه به بهره برداري می رسد. از مزایاي افتتاح این پروژه افزایش اشتغال پایدار و تغذیه و تقویت سفره
هاي آب هاي زیرزمینی است که به نوبه خود باعث کاهش مهاجرت روستاییان به مناطق شهري، کاهش پدیده حاشیه نشینی در

 
شهرها و کاهش تهدیدات سیاسی، امنیتی و اجتماعی ناشی از بیکاري خواهد شد. 

بر اساس مطالعات انجام شده، بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیب دار کشور داراي امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر
باغی و گیاهان دارویی با ارزش افزوده بالا شامل انگور، بادام، انجیر، گردو، فندق، انار، توت، گیاهان دارویی و سایر گونه هاي سازگار
است که با در نظر گرفتن سیاست هاي کلان وزارت جهاد کشاورزي، توسعه باغ ها در اراضی شیب دار در فاز اول با هماهنگی سازمان

 
برنامه وبودجه کشور، این سطح به 100 هزار هکتار در یک دوره 5 ساله منطبق با برنامه ششم توسعه، هدف گذاري شده است. 

از سال 1397-1396 تاکنون سطحی بالغ بر 61 هزار 586 هکتار باغ دیم در اراضی شیب دار با 19 هزار و 866 نفر اشتغال جدید در

 
سطح کشور احداث شده است. 

کاهش مهاجرت روستاییان و جلوگیري از پدیده حاشیه نشینی و همچنین افزایش 138 هزار تن از انواع محصولات کشاورزي از دیگر

 
مزایاي این طرح هاست. 

تولید محصولات باغبانی در کشور ایران، داراي مزیت نسبی بالایی است و تخصیص منابع در فعالیت هاي باغبانی موجب دستیابی به
بهره وري بیشتر در استفاده از منابع تولید می شود که در نهایت علاوه بر تأمین نیازهاي داخلی، پتانسیل مناسبی براي صادرات
محصولات غیرنفتی را ایجاد می کند. اراضی شیبدار به عنوان یکی از پتانسیل هاي توسعه باغ ها در اسناد و برنامه هاي ملی مطرح

 
شده است. 



گفتنی است که در استفاده از اراضی شیب دار با 3 چالش مهم از جمله محدودیت اراضی مناسب، حفاظت منابع آب و خاك و ایجاد

 
اشتغال و بهبود معیشت افراد است. 

نگاهی به اراضی با پتانسیل مناسب براي توسعه باغات نشان می دهد که سطح اراضی مناسب در امر توسعه باغات با توجه به
محدودیت هاي گوناگون خاك گستره چندانی ندارد. در این میان بخش زیادي از اراضی کشور در شیب هاي بالاي 12 درصد قرار
دارند که عمدتاً فاقد پوشش گیاهی دائمی و در اغلب موارد به دلیل اجراي عملیات غیر فنی (شخم در جهت شیب) در دیم زارها و یا

 
عدم برنامه ریزي مناسب در زمینهٔ استفاده از آن ها، با کاهش توان بالقوه تولید و گاهی تخریب منابع خاك و آب روبه رو است. 

در مرحله بهره برداري از باغ ها نیز به دلیل افزایش پوشش گیاهی در اراضی شیب دار و درنتیجه کاهش بروز روان آب هاي سطحی
در هنگام بارندگی و افزایش ضریب نفوذ آب در زمین، منجر به تغذیه و تقویت سفره هاي آب زیرزمینی خواهد شد. ضمن این که
بهره برداران این اراضی، در صیانت از مراتع و جنگل ها و حفظ و حراست از آن ها در مقابله با مخاطرات مختلف به ویژه آتش سوزي

 
همکاري بیشتري خواهد کرد. 

علاوه بر پتانسیل بالاي عرصه هاي مذکور، بارندگی مناسب در استان هاي شمال، شمال غرب و غرب کشور براي توسعه کشت گونه

 
هاي گیاهی مثمر و کم آب بر در اراضی شیب دار، ایجاد اشتغال و بهبود معیشت از سیاست هاي وزارت جهاد کشاورزي است. 

 
ایجاد اشتغال و افزایش درآمد جوامع محلی در محدوده اجراي طرح توسعه باغ ها در اراضی شیب دار 

البته یکی از مهم ترین اثرات مثبت طرح توسعه باغ ها در اراضی شیب دار، ایجاد اشتغال و افزایش درآمد جوامع محلی در محدوده

 
اجراي طرح است و انتظار می رود که با اجراي طرح، سطح درآمد و به تبع آن کیفیت زندگی و سطح رفاه بهره برداران افزایش یابد. 

تولید محصولات باغبانی در کشور ایران، داراي مزیت نسبی بالایی است. به بیان دیگر، تخصیص منابع در فعالیت هاي باغبانی موجب
دستیابی به بهره وري بیشتر در استفاده از منابع تولید می گردد که در نهایت علاوه بر تأمین نیازهاي داخلی، پتانسیل مناسبی براي
صادرات محصولات غیرنفتی را ایجاد می نماید. اراضی شیبدار به عنوان یکی از پتانسیل هاي توسعه باغات در اسناد و برنامه هاي ملی

 
مطرح شده است. 

 
امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر باغی در بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیبدار کشور 

بر اساس مطالعات انجام شده، بالغ بر 860 هزار هکتار از اراضی شیبدار کشور داراي امکان توسعه کشت گونه هاي مثمر کم آب بر
باغی با ارزش افزوده بالا شامل انگور، بادام، انجیر، گردو، فندق، انار، توت، گیاهان دارویی و سایر گونه هاي سازگار است. در سیاست
هاي کلان وزارت جهاد کشاورزي مطابق با برنامه ششم توسعه تا پایان سال 1400 توسعه باغات دیم در سطح 100 هزار هکتار هدف
گذاري گردیده است. اجراي این سطح حدود 33 هزار اشتغال مستقیم را ایجاد خواهد نمود که در سالهاي بهره برداري، سالانه میزان
338 هزار تن به تولید محصولات باغبانی اضافه خواهد شد. که ضمن دستیابی به اهداف اصلی طرح از جمله مسائل زیست محیطی
نظیر افزایش پوشش گیاهی، کاهش بروز رواناب هاي سطحی در هنگام بارندگی و افزایش ضریب نفوذ آب در زمین، کمک به تغذیه و
تقویت سفره هاي آب زیرزمینی؛ با توجه به اهمیت و جایگاه محصولات باغبانی در تجارت جهانی و ارز آوري این محصولات کمک

 
بسیار مهمی به مثبت تر نمودن تراز تجاري بخش کشاورزي و تأمین ارز مورد نیاز کشور خواهد نمود. 



و به بیان دیگر مجموع این اتفاق ها موجب شده است تا از سال زراعی 97-1396 تاکنون سطحی بالغ بر 61586 هکتار باغ دیم در
اراضی شیبدار با 20528 نفر اشتغال جدید در سطح کشور ایجاد شده است.



تحصیل 8 هزار دانشجو در دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/05/01

رشت- رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با اشاره به تحصیل هشت هزار دانشجو در این دانشگاه، گفت: تربیت تکنسین
ماهر و کارآمد که بتواند نیازمندي هاي صنعتی را تأمین کند در اولویت است.

رشت- رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با اشاره به
تحصیل هشت هزار دانشجو در این دانشگاه، گفت: تربیت
تکنسین ماهر و کارآمد که بتواند نیازمندي هاي صنعتی را

 
تأمین کند در اولویت است. 

به گزارش خبرنگار مهر، رسول شمشادي صبح چهارشنبه
در نشست خبري با اصحاب رسانه با اشاره به نقش
خبرگزاري ها و رسانه در حوزه هاي مختلف اعم از فرهنگی
و آموزشی، اظهار کرد: عدم توجه به ظرفیت هاي این حوزه

 
سبب مغفول ماندن رسالت و فعالیت دستگاه ها می شود. 

 
70 درصد آموزش هاي ارائه شده در فنی و حرفه اي زمینه اشتغال را فراهم می کند 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاه دولتی کشور بوده که در عرصه مهارت آموزشی و کارآفرین فعالیت دارد، گفت:

 
حدود 70 درصد آموزش هاي ارائه شده توسط این دانشگاه به دانشجویان منجر به کارآفرینی و ایجاد اشتغال می شود. 

شمشادي در ادامه با اشاره به اینکه این دانشگاه از عقبه غنی سه ساله دانش آموزان هنرستانی بهره مند می شود، گفت: امروزه در

 
کشورهاي توسعه یافته از دانشگاه هاي فنی و حرفه اي به عنوان دانشگاه هاي نسل چهارم و کارآفرین نام می برند. 

وي در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر هشت هزار دانشجو در دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان مشغول به تحصیل هستند، گفت: این

 
دانشگاه داراي 112 کارگاه آموزشی است که از هزار و 500 استاد براي آموزش بهره گیري برده و 55 عضو هیئت علمی دارد. 

وي ادامه داد: این دانشگاه در حدود 55 رشته کاردانی، 33 کد رشته محل کارشناسی و یک کد رشته کارشناسی پیوسته پذیرش

 
دانشجو دارد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با اشاره به اینکه پراکندگی مراکز فنی و حرفه اي در استان بر اساس جغرافیاي هر منطقه انجام
شده است، گفت: کلیه رشته هاي این دانشگاه بر اساس آمایش و نیاز سنجی جامعه راه اندازي شده است کلیه رشته هاي این دانشگاه
بر اساس آمایش و نیاز سنجی جامعه راه اندازي شده است و در حال حاضر نیز این آمادگی راه اندازي رشته هاي جدید بر اساس نیاز

 
بخش هاي مختلف به ویژه صنعت و آموزش و پرورش هستیم. 



وي تربیت تکنسین ماهر و کارآمد که بتواند نیازمندي هاي صنعتی را تأمین کند را از مهم ترین اولویت ها و اهداف این دانشگاه
عنوان و تصریح کرد: رعایت عدالت آموزشی یکی دیگر از رسالت هاي این دانشگاه است و این بدان معنا است که براي قشر آسیب

 
پذیري که موفق نشده اند در زمان هنرستان از کارگاه هاي مدرن استفاده کنند در این دانشگاه این امکان به آنها داده خواهد شد. 

 
هنرستان نساجی در رشت افتتاح می شود 

شمشادي با بیان اینکه تمام آموزش ها در این دانشگاه 100 درصد رایگان و بدون دریافت هزینه است، گفت: یکی از چالش ها در
حال حاضر عدم هدایت درست تحصیلی توسط مشاوران به دانش آموزان و خانواده ها آنها در انتخاب رشته هاي فنی و حرفه اي است

 
حضور در این رشته ها زمینه کارآفرینی و اشتغال را براي دانش آموزان فراهم خواهد کرد. 

وي با اشاره به همکاري این دانشگاه با حوزه صنعت و عضویت آن در شوراي همکاري هم خانواده صمت استان گیلان، افزود: دوره
توانمندسازي اساتید این دانشگاه در دل صنعت انجام می شود و پایش اشتغال دانشجویان فارغ التحصیل در دستور کار این دانشگاه

 
قرار دارد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان یکی از برنامه هاي این دانشگاه در آینده نزدیم راه اندازي هنرستان نساجی با همکاري سایر
دستگاه هاي مرتبط با توجه به سابقه گیلان در این بخش عنوان کرد و ادامه داد: این دانشگاه ظرفیت پذیرش 13 هزار دانشجوي در

 
رشته هاي مختلف را دارد. 

وي تأکید کرد: یکی از مهم ترین انتظارات ما از رسانه جلب مشارکت همه ذي نفعان همانند اصناف و همچنین مشاوران تحصیلی در

 
آموزش و پرورش است تا دانش آموزان را به سمت کسب مهارت و حضور در رشته هاي فنی و حرفه اي هدایت کنند. 

شمشادي با بیان اینکه با توجه به ظرفیت گیلان در بخش کشاورزي هنوز اقدام مهمی در این زمینه انجام نشده اما در دستور کار قرار
دارد، ادامه داد: در حوزه دوره هاي تخصصی خبر و خبر نویسی خبرنگاري نیز این آمادگی وجود دارد تا با همکاري ارشاد گیلان دوره

 
هاي برگزار شود. 

 
وي بر ضرورت بهره گیري از ظرفیت خیران در انجام برنامه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي تأکید کرد. 

شمشادي به حضور فعال این دانشگاه در حوزه آموزش هاي مجازي در ایام شیوع ویروس کرونا اشاره کرد و افزود: در این زمینه
دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان یکی از دانشگاه هاي برتر کشور انتخاب شده است.



شمار جایگاه هاي سوخت استان کرمانشاه به 155 باب رسید

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه کرمانشاه، از افتتاح یکصدوپنجاه وپنجمین

 
جایگاه عرضه سوخت در این استان خبرداد. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه کرمانشاه، فریدون یاسمی گفت: جایگاه
دومنظوره بنزین و نفت گاز «زیتون» در زمینی به
گستردگی 5 هزار مترمربع و با سرمایه گذاري بخش

 
خصوصی در شهرستان قصرشیرین احداث شده است. 

به گفته وي، این جایگاه افزون بر اشتغال زایی مستقیم
براي 5 نفر، داراي 16 نازل عرضه بنزین و نفت گاز است

 
که حدوداً در طول شبانه روز امکان سوخت رسانی به 600 خودرو وجود دارد. 

منطقه کرمانشاه یکی از مناطق سی و هفت گانه شرکت ملی پخش است که با 155 جایگاه عرضه سوخت و 6 ناحیه در شهرهاي
مرکزي (کرمانشاه)، قصرشیرین، اسلام آباد، سقز، پاوه و کنگاور، وظیفه تأمین سوخت مردم این استان را به عهده دارد.



صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - زباله همیشه به عنوان یکی از معضلات
اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي
خشک نیز یکی از راهکارهایی است که به کاهش پسماند
کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از
جمله ایران زمزمه هایی از حضور مافیاي پسماند شنیده
می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. رییس
اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن ابراز تاسف
نسبت به وضعیت صنعت بازیافت کشور گفت: واقعیت این
است که در حال حاضر صنعت بازیافت کشور در دست عده

اي دلال است که اجازه نمی دهند اقدامات مناسبی در زمینه بازیافت پسماند صورت گیرد چراکه به نظر می رسد سود عده اي در این

 
بی نظمی است. 

فاطمه اکبرپور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان و پیمانکاران غیر
رسمی تفکیک، جمع آوري و حتی بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این اشخاص بر این است که تا حد امکان از محل
دفع زباله درآمدزایی کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف و گام اصلی در
فرایند بازیافت باشد بنابراین این نوع نگاه به فرایند بازیافت به یک ذهنیت بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي اجازه ندهند

 
که مدیریت و بازیافت پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسداکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده
اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در
دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به

 
طورقطع فرایندي هم براي بازیافت وجود نخواهد داشت. 

وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا
پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی



 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 

ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشوررییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه
بازیافت در کشور اظهار کرد : در حوزه پسماند باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه
حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این زمینه باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست

 
حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار صنعتگران بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیسترییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان حفاظت
محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت محیط
زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما در عین
حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره سازي،
پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف کرده
است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف شهرداري

 
ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را
موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این
کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 

وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید
اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در



نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

مداومی در این زمینه باشیم.



در شرایط نیاز به ارز نباید به صادرکنندگان فشار وارد کرد

منبع: ایسناشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/05/01

رییس اتاق بازرگانی استان مرکزي گفت: دولت در این شرایط که نیاز ارزي دارد نباید به صادرکنندگان فشار وارد کند و توقع
داریم که مسیر روشنی در این رابطه در پیش گرفته شود.

منوچهر توسطی اول مردادماه در چهل و چهارمین جلسه
شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان
مرکزي، با اشاره به نوسانات نرخ ارز که اخیرا در کشور رخ
داده است، افزود: نوسانات مکرر نرخ ارز باعث شده است که

 
تولیدکنندگان امکان برنامه ریزي درازمدت نداشته باشند. 

وي تصریح کرد: نرخ ارز تاثیر مستقیم بر تامین مواد اولیه
دارد و در این شرایط نمی توان مواد اولیه را به عنوان عنصر
اصلی تولید بدون مشکل تهیه کرد و قطعا این امر می تواند
به بدهی و معوقات بانکی شرکت ها، تعدیل نیرو و افزایش

 
بیکاري بینجامد. 

توسطی تاکید کرد: اتاق بازرگانی استان مرکزي تقاضا دارد که دولت به تثبیت نرخ ارز حداقل براي 6 ماه برسد تا تولیدکنندگان هم

 
بتوانند براي آینده برنامه ریزي داشته باشند. 

وي با اشاره به مشکلات موجود در حوزه صادرات اظهار کرد: دیروز 31 تیرماه، مهلت بانک مرکزي به صادرکنندگان براي بازگشت ارز
به پایان رسید، از طرفی فروش نفت و درآمد ارزي کاهش یافته است و شرایط نفتی موجود کشور فرصتی براي توسعه صادرات
غیرنفتی است، اما روندي که در پیش گرفته شده و پایان این مهلت نه تنها صادراتی را به دنبال نخواهد داشت بلکه بقاي

 
صادرکنندگان را نیز از بین می برد. 

رییس اتاق بازرگانی استان مرکزي گفت: دولت در این شرایط که نیاز ارزي دارد نباید به صادرکنندگان فشار وارد کند و توقع داریم

 
که مسیر روشنی در پیش گرفته شود. 

وي با اشاره به اینکه اتاق بازرگانی استان مرکزي از جایگاه 23 کشوردر سال 96 به رتبه نخست در پایان سال 98 رسید، در خصوص
فعالیت هاي این اتاق در مورد بیماري کووید 19 بیان کرد: اتاق بازرگانی درطول ماه هاي اخیر اقدام به توزیع 2500 بسته الکل در
مناطق کم برخوردار، 120 هزار عدد دستکش لاتکس، هزار عدد شیلد در بیمارستان هاي شهرستان اراك، ساوه، دلیجان و خمین،
هزار دست لباس ایزوله و 2500 عدد ماسک n95 و توزیع هزار بسته کمک معیشتی به ارزش هر بسته 200 هزار تومان و کمک یک

 
میلیارد ریالی به کارگاه هاي تولید ماسک در روزهاي ابتداي شیوع کرونا کرد. 



توسطی در ادامه، به ارائه گزارشی از روند پرداخت تسهیلات تبصره 18 قانون بودجه پرداخت و بیان کرد: اعتبارات بودجه اي این
تسهیلات در کشور 454 هزار میلیارد ریال است که با عاملیت هفت بانک ملی، صنعت و معدن، سپه، توسعه تعاون، آینده، پست بانک
و تجارت از سال 97 در دستور کار قرار دارد که 50 درصد منابع از محل صندوق توسعه ملی و 50 درصد از محل منابع داخلی بانک

 
ها با هدف ایجاد اشتغال و تثبیت اشتغال موجود پرداخت می شود. 

وي با بیان اینکه سهم استان مرکزي از این منابع در بخش صنعت و معدن در سال 97 و 98 بالغ بر 7469 میلیارد ریال بوده است که
تاکنون 2956 میلیارد تومان پرداخت شده است، گفت: از این منابع و سهم استان، سرمایه در گردش بالغ بر 3289 میلیارد ریال و
باقی سهم سرمایه ثابت است که البته به نظر می رسد فعالیت استان مرکزي در حوزه پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش مطلوب

 
بود، اما در حوزه سرمایه ثابت عملکرد مطلوبی را شاهد نیستیم. 

انتهاي پیام



ثبت نام648 واحدکسب وکار در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از

کرونا

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/05/01

رییس گروه طرح و برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوي از ثبت نام 648 واحد کسب و کار داراي کد
کارگاهی و فاقد بیمه و خویش فرمایی در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا خبرداد.

رییس گروه طرح و برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان
رضوي از ثبت نام 648 واحد کسب و کار داراي کد کارگاهی و فاقد بیمه
و خویش فرمایی در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا

 
خبرداد. 

به گزارش قدس آنلاین ، مهدي یونسی اظهار داشت: در راستاي حمایت
از کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا با توجه به سیاست هاي

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و تعریف رسته ها ، متقاضیان می توانند تسهیلات مدنظر را دریافت نمایند . 

وي ادامه داد: تاکنون لیست یک هزارو نود و چهار متقاضی دیگر که فاقد کدکارگاهی می باشند و یا موفق به ثبت اطلاعات در سامانه
نشده اند به تایید این اداره کل رسیده و براي وزارت متبوع جهت بهره گیري از این تسهیلات ارسال که پس از بارگذاري درسامانه و

 
تایید وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از این تسهیلات بهره مند خواهند شد . 

یونسی تاکید کرد: با توجه به فرصت باقی مانده کسب و کارها ي فرهنگی و هنري و قرآنی که تاکنون اقدام نکرده اند تنها می توانند

 
تا 5 مردادماه سال جاري به سامانه https://corona-kara.mcls.gov.ir/ مراجعه و نسبت به ثبت نام نمایند. 

یونسی درپایان تصریح کرد: در صورت ایجاد نقص در ثبت نام و سامانه، روساي ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی باید موضوع را دراسرع
وقت پیگیري و به واحد اشتغال این اداره کل اعلام و نسبت به رفع موانع ثبت نام اقدام نمایند. انتهاي پیام/



اجراي اولین طرح ضربت مهندسی بهداشت حرفه اي براي مقابله با کرونا در

ادارات

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز اصفهان؛ مدیر
گروه مهندسی بهداشت حرفه اي استان اصفهان گفت: از
امروز تا فروکش کردن شیوع کووید 19، کارشناسان
بهداشت حرفه ایی در دو شیفت صبح و بعدازظهر از این
نهاد ها و واحد هاي استانی در خصوص وضع رعایت

 
دستورالعمل هاي بهداشتی بازدید می کنند. 

مجید مشایخ افزود:استفاده کارمندان و ارباب رجوع از
ماسک و رعایت فاصله گذاري اجتماعی براي ارائه و دریافت

 
خدمات از مهمترین موارد مورد بررسی در اجراي طرح ضربتی مقابله با کروناست. 

مدیر بهداشت و درمان شماره 1 اصفهان هم گفت: امروز در آغاز اجراي این طرح به طور نمادین 20 نفر درحال بازدید و بررسی

 
رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی در 38 اداره دولتی و خصوصی این کلانشهر هستند. 

حمید ترك زاده افزود: در اجراي طرح ضربتی مهندسی بهداشت حرفه اي مقابله به کرونا به مدیران و رئیسانی که اداره و سازمانشان
دستور العمل هاي بهداشتی را رعایت نکرده باشند دو بار اخطار داده و براي مرتبه سوم با آن ها برخورد و شرکت هاي خصوصی واحد

 
هاي صنفی و صنعتی متخلف هم پلمپ می شود. 

فرماندار اصفهان هم با اشاره به فعالیت 300 اداره و سازمان استانی در کلانشهر اصفهان گفت:از این تعداد، فعالیت 120 اداره در

 
حیطه شهرستانی است. 

حسین سیستانی افزود:همچنین بیش از 100 هزار واحد صنفی در شهرستان اصفهان فعالیت دارند که 60 درصد آن ها توزیعی و بقیه

 
تولیدي است. 

هشت هزار و 500 سازمان و اداره دولتی و خصوصی با 160 هزار کارمند و 70 هزار واحد صنفی و صنعتی با اشتغال 300 هزار نفر در
استان اصفهان فعالیت دارند. /



رهاسازي 500 هزار قطعه بچه ماهی در سد دز

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان، مدیرکل شیلات خوزستان گفت: تولید بچه ماهی در خوزستان از این 13

 
میلیون قطعه به 27 میلیون قطعه رسیده است. 

فتح اله ابوعلی افزود: با توجه به ظرفیت منابع آبی استان خوزستان باید بودجه اي به تولید بچه ماهی در این استان اختصاص باید تا

 
از ظرفیت بخش خصوصی نیز براي تولید بچه ماهی استفاده شود. 

وي گفت: از ابتداي امسال تاکنون چهار میلیون قطعه بچه ماهی در دریاچه هاي مخزنی و تنظیمی استان خوزستان رهاسازي شده که

 
به اشتغال صیادان بومی و محلی کمک خواهد کرد. 

مدیرکل شیلات خوزستان گفت: رهاسازي بچه ماهی در آب هاي خوزستان را امسال به شش میلیون قطعه خواهیم رساند که با این

 
اقدام تولید ماهی از چهار هزار تن به 14 هزار تن ماهی در رودخانه ها و آب هاي داخلی خواهد رسید. 

 
 {sepehr_media_5098682_400_300$}

بیشتر بخوانید: افزایش دو برابري تولید آبزیان در خوزستان مدیر کل شیلات استان: خوزستان 10 درصد تولید آبزي پروري کشور را
به خود اختصاص داده است.



انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی
گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف ...

به گزارش بولتن نیوز، عیسی منصوري در گفتگو با بخش
خبري 21 شبکه یک سیما با بیان این که سطح بخش
روستایی از حدود سه درصد در اشتغال سالانه کشور به 29
درصد افزایش یافت افزود: البته با شیوع بیماري کرونا این

 
آمار کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی
کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد اضافه
کرد: در طرح اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح،

 
تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. 

 
منصوري گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

 
وي افزود: عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی گفت: در یک سال و پنج ماه گذشته، بانک ها منابع

 
جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. 

 
وي افزود: البته انحراف در این طرح، بدیهی است. 

منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده ، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 



منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار

 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است

 
و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص

 
یابد. 

 
ایزدخواه گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و
255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در این
بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 



وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستائیان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

وي افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید پرسید این چطور ممکن است؟



پرداخت مطالبات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد از مرداد ماه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/05/01

مسرور گفت: معوقات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد که از سال 99 تاکنون باقی مانده بود، از مرداد ماه پرداخت می
شود.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، رضا مسرور مدیرعامل صندوق
بازنشستگی فولاد با اشاره به تشریح پرداخت مطالبات و
معوقات بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد، اظهار کرد:
یکی از موضوعات مهم صندوق بازنشستگی، پرداخت

 
مطالبات و معوقات بازنشستگان بوده است. 

وي بیان کرد: از سال 91 تاکنون با توجه به افزایش
حقوقی که هر ساله صورت می گرفت، معوقات بازنشستگان
باقی مانده بود که همین موضوع باعث نارضایتی

بازنشستگان شده بود. خوشبختانه مجوزهاي لازم را از مراجع ذیصلاح، سازمان تأمین اجتماعی و سازمان تابع وزارت کار دریافت
کردیم و منابع مالی لازم نیز تأمین شده بود که در نهایت با پیگیري هاي انجام شده و حمایت هاي وزیر کار این مجوز ها اخذ شد و

 
از مرداد ماه معوقات را پرداخت کنیم و در 2 تا 3 قسط این معوقات براي بازنشستگان واریز می شود. 

مسرور با اشاره به اینکه محل تأمین منابع براي پرداخت معوقات، از طریق سود سرمایه گذاري هاي صندوق فولاد بوده است، گفت:
برخی از این منابع از طریق عرضه شرکت ها در بازار بورس بوده است و تا پایان مهرماه تمام معوقات و مطالبات بازنشستگان پرداخت

 
می شود. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد گفت: یکی دیگر از برنامه هاي صندوق فولاد، متناسب سازي حقوق بازنشستگان صندوق فولاد
است که باید مجوزهاي لازم اخذ و منابع مالی آن تأمین شود که بعد از پرداخت معوقات این کار را نیز انجام خواهیم داد. براي اجراي
متناسب سازي حقوق بازنشستگان، 400 میلیارد تومان در سال نیاز است که اگر اجرا شود براساس سابقه بیمه بازنشستگان صندوق

 
بر حقوقشان افزوده می شود و رقم این افزایش حدود 400 هزار تومان یا بیشتر است. 

مسرور افزود: متوسط دریافتی بازنشستگان فولاد از بازنشستگان کشوري و تأمین اجتماعی بیشتر است، چراکه سخت ترین کار ها

 
مربوط به حوزه فولاد و معدن است و یکی از برنامه هاي اصلی ما اجراي همسان سازي حقوق این بازنشستگان است. 

وي با بیان اینکه یکی از اقدامات صندوق در ماه هاي اخیر، بهینه سازي پورتفوي شرکت هاي صندوق است، افزود: می دانیم که
بخشی از هزینه هاي صندوق هاي بیمه اي از طریق حق بیمه تأمین می شود، اما صندوق بازنشستگی فولاد تنها 5 هزار بیمه شده
دارد و در مقابل 87 هزار نفر مستمري بگیر از این صندوق هستند. امیدوار هستیم از بخش هاي مختلف به غیر دریافت رد دیون،



 
مانند؛ افزایش بازدهی سرمایه گذاري ها، هزینه هاي مربوطه را تأمین کنیم. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه باید بخشی از سهامشان که در وثیقه است را آزاد کنیم، گفت: یکی دیگر
موضوعات مهم صندوق بازنشستگی، توسعه طرح هاي مختلف است، چراکه این کار علاوه بر ایجاد درآمد، سودآوري نیز دارد.
امیدواریم تمامی پروژه هاي مربوطه را در زمان خودشان افتتاح کنیم، یکی از پروژه هاي مهم براي شرکت سنگ آهن مرکزي است
که تا پایان شهریور ماه با حضور رئیس جمهور قرار است افتتاح شود. در این پروژه 2 هزار و 600 میلیارد تومان سرمایه گذاري کردیم
و راه اندازي این پروژه براي 400 نفر ایجاد اشتغال می کند. بعد از اینکه این پروژه اجرایی شود، ارزش افزوده زیادي براي صندوق به

 
همراه خواهد داشت. 

مسرور ادامه داد: تأمین آب، فاضلاب و برق این پروژه صورت گرفته است و سایر پروژه هاي مربوط به شرکت هاي مختلف تحت نظر

 
صندوق بازنشستگی فولاد در حال تکمیل هستند که امیدواریم تا پایان سال به پایان برسند. 

وي با بیان اینکه یکی از اقداماتی که باید صورت گیرد، ادغام و انحلال شرکت هایی است که ارزش افزوده اي براي صندوق ندارند،
ادامه داد: برخی از این شرکت ها جزء ماده 141 هستند و برخی نیز مشکلات دیگري دارند و امیدواریم تا ماه آینده براي این شرکت

 
ها تعیین تکلیف کنیم. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد بیان کرد: یکی دیگر از اقداماتی را که در صندوق بازنشستگی فولاد باید انجام دهیم در حوزه

 
شرکت دخانیات این صندوق است و 55 درصد سهام شرکت دخانیات براي صندوق بازنشستگی فولاد است. 

وي افزود: در حال حاضر سهم بازار دخانیات کاهش پیدا کرده است، به همین دلیل قصد داریم شرکت دخانیات را وارد بورس کنیم،
چراکه با این کار علاوه بر ایجاد شفافیت، مشکلات کمبود منابع مالی این شرکت تأمین خواهد شد، به همین منظور کار هاي آن در

 
حال انجام است که تا سال آینده وارد بورس شود. 

مسرور گفت: یکی دیگر از موضوعات مهم، بورسی کردن شرکت هاي مدیریتی است، شرکت هاي مدیریتی ما بورسی نیستند، بورسی
شدن آن ها تأثیر زیادي خواهد داشت، شرکت هایی مانند؛ ذغال سنگ کرمان، سنگ آهن دخانیات و... را باید وارد بورس کنیم، در
حال حاضر برخی از شرکت هاي ما آمادگی ورود به بورس را دارند و اقدامات اولیه آن در شرکت سنگ آهن مرکزي انجام شده است،

 
همچنین امیدوار هستیم تا ماه هاي آینده شرکت سرمایه گذاري صندوق فولاد را وارد بورس کنیم. 

وي با بیان اینکه تبدیل شرکت تجارت فولاد به مدیریت صادرات از دیگر اقداماتی است که باید انجام دهیم، افزود: در حال حاضر یکی
از مشکلاتی که کشور ما در حوزه صادرات دارد، این است که شرکت صادرات قوي نداریم، به همین دلیل قصد داریم شرکت تجارت

 
فولادمان را تبدیل به مدیریت صادرات کشور کنیم که برنامه هایی براي آن تهیه کردیم. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد با اشاره به اینکه یکی از موضوعات مهم بحث رفاهی بازنشستگان است، افزود: در این خصوص در
ماه هاي اخیر اقداماتی را انجام دادیم، به عنوان مثال تفاهم نامه اي با صندوق کارآفرینی امید داشتیم، تخصیص وام و تسهیلات به
بازنشستگان در حال انجام است، همچنین تفاهم نامه اي با معاونت وزارت کار انجام دادیم تا بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد از

 
امکانات وزارت کار استفاده کنند و اعطاي وام خرید خودرو به بازنشستگان انجام شده است. 

مسرور در خصوص مشکلات بیمه درمان بازنشستگان ذوب آهن، گفت: در خصوص درمان بازنشستگان ذوب آهن مشکلاتی وجود



دارد، اما در سایر بخش ها مشکلی وجود نداشت. اختلاف نظر هایی در این خصوص وجود داشت که تا پایان سال 98 حل شده بود.
اختلافاتی وجود داشت که هزینه هاي درمانی این بازنشستگان را صندوق بازنشستگی فولاد دهد یا خیر، چراکه جزء وظایف صندوق

 
بازنشستگی فولاد تعریف نشده بود. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر قراردادي با شرکت هاي خارجی مانند چین در حوزه هاي معدنی و فولاد نداریم. اگر قرارداد ایران
با چین بسته شود، در این حوزه نیز ممکن است با چین همکاري داشته باشیم، یکی از اقدامات ما این است که از خام فروشی به
سمت تولید محصولی که ارزش افزوده بیشتري دارد برویم و خام فروشی را کنار بگذاریم تا محصول با ارزش افزوده بیشتري داشته
باشیم. همچنین صادرات ما به کشور هاي همسایه است که این روز هاي کرونایی بر فعالیت ما تأثیر گذار بوده، اما در ماه هاي اخیر

این مشکل نیز رفع شده است.



امضاي تفاهم نامه همکاري دانشگاه با شرکت ایران خودرو

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/05/01

دانشگاه علم و صنعت ایران

 امضاي تفاهم نامه همکاري دانشگاه با شرکت ایران خودرو

 
 

تفاهم نامه همکاري دانشگاه علم و صنعت ایران و شرکت ایران خودرو، سه شنبه 31 تیرماه 1399، توسط دکتر ذاکري (رییس

 
دانشگاه) و دکتر مقیمی (مدیرعامل ایران خودرو) به امضا رسید . 

در این مراسم که در محل شرکت ایران خودرو و با حضور دکتر ذاکري (رییس دانشگاه)، دکتر دوایی مرکزي ( معاون پژوهش و
فناوري)، دکتر خان میرزا (مدیر دفتر توسعه فناوري، تجاري سازي و کارآفرینی)، دکتر شجاعی فرد (رییس دانشکده و پژوهشکده
مهندسی خودرو) و دکتر کاکایی (عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو) برگزار شد، با توجه به تجربیات دانشگاه در حوزه
خودرو، تفاهم نامه همکاري در زمینه هاي  توسعه پلتفرم ملی جدید خودرو؛ زنجیره دستیابی به دانش فنی و تولید قطعات خودرو و
لجستیک و زنجیره تامین بین دانشگاه علم و صنعت ایران و شرکت ایران خودرو به امضا رسید.



 
 

در جلسه امضاي تفاهم نامه، ابتدا دکتر پورمجیب (معاون مدیرعامل ایران خودرو در تحقیقات، طراحی و تکوین محصول) در خصوص
مفاد تفاهم نامه و اهمیت اجراي آن براي شرکت خودروسازي سخن گفت. سپس دکتر وفادار (نایب رییس هیات مدیره گروه صنعتی
ایران خودرو و قائم مقام کیفیت این شرکت) با تاکید بر اینکه نیازمند کمک در بخش کاهش قیمت تمام شده و افزایش کیفیت
محصولات خودروسازي هستیم، گفت: شرکت خودروسازي در حال حاضر، بنگاه اقتصادي به معناي واقعی خود نیست .

 
 

دکتر ذاکري (رییس دانشگاه) گفت: تفاهم نامه امروز، مقدمه اي براي همکاري هاي مشترك براي توسعه صنعت خودروسازي در
شرایط خاص کشور است و دانشگاه نقش خود را ایفا خواهد کرد. وي با تاکید بر لزوم حضور اعضاي هیات علمی در صنعت خودرو
افزود: دانشکده مهندسی خودرو باید هاب ارتباط دانشکده ها و صنعت خودروسازي باشد و با تعاملات خود، نقش آفرین ارتقاي صنعت

 
خودرو در کشور شود . 

دکتر مقیمی (مدیرعامل شرکت ایران خودرو) نیز با ابراز امیدواري از اینکه امضاي این تفاهم نامه، مایه خیر هم براي دانشگاه و هم
براي صنعت خودروي کشور باشد، ضمن تصریح بر شکل گیري هر چه زودتر کمیته مشترك و کمیته راهبردي، از پیگیري هاي انجام

 
شده براي امضاي تفاهم نامه از هر دو مجموعه تقدیر کرد . 



 
 

در این جلسه، دکتر شجاعی فرد، دکتر دوایی مرکزي و دکتر کاکایی نیز نکات مورد نظر خود درباره اجرایی شدن مفاد تفاهم نامه را

 
مطرح کردند . 

در پایان، تفاهم نامه همکاري دانشگاه علم و صنعت ایران و ایران خودرو توسط دکتر ذاکري و دکتر مقیمی به امضا رسید و تبادل شد

 
 .

 
آلبوم تصاویر 

Sapp.ir/iust_iran



نخستین هنرستان نساجی در گیلان افتتاح می شود

منبع: گیلانستانشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گیلان با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاهی
است که دانشجو رشته تخصصی خود را جذب می کند، گفت: رشته نساجی یکی از رشته هاي
موردعلاقه صنعت استان گیلان است و به همین دلیل هفته آینده با کمک سازمان صمت استان،

 
هنرستان نساجی را در گیلان افتتاح می کنیم. 

به گزارش گیلانستان، رسول شمشادي صبح امروز در نشست خبري هفته کارآفرینی در سالن جلسات دانشگاه فنی و حرفه اي استان
گیلان در رشت با اشاره به اینکه خبرنگاران مبشرین تمامی حوزه ها هستند اظهار کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي، تنها دانشگاه دولتی

 
کشور است که در حوزه مهارت آفرینی در حال فعالیت است. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه مهارت محور و بر پایه دروس عملی و کارگاهی است، افزود: سابقه دانشگاه فنی
و حرفه اي به بیش از نیم قرن می رسد و دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان نیز یکی از قدیمی ترین مراکز آموزش عالی فنی و

 
حرفه اي در کشور است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي تربیت نیروي ماهر کارآمد خودکفا براي
صنعت و اصناف است، گفت: ازآنجایی که نیاز مبرم جامعه به داشتن نیروي تکنسین آشنا به تکنولوژي جدید است و به همین دلیل

 
رسالت این دانشگاه اهمیت دوچندان پیدا می کند. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاه نسل چهارم کشور است، افزود: سه دوره دانشگاهی داریم که درگذشته

 
آموزشی، پژوهشی بوده اما امروز دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه کارآفرینی است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه دانشجویان ما عقبه سه ساله را پشت سر گذاشته اند، گفت: دانشجویان ما

 
در هنرستان سه سال آموزشی را پشت سر گذاشته اند و بعد دو سال نزد ما حرفه اي می شوند. 

شمشادي با بیان اینکه هفته ملی مهارت را در پیش داریم، گفت: در این هفته با مسئولان استانی دیدار خواهیم داشت و هنرستان

 
نساجی را نیز در رشت افتتاح خواهیم کرد. 

وي با اشاره به اینکه هشت هزار دانشجو در دانشگاه ما در حال تحصیل هستند، بیان کرد: تعداد 54 نفر از اساتید ما عضو هیئت علمی

 
دانشگاه هستند و ما درمجموع بیش از یک هزار و 500 مدرس داریم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه 112 کارگاه آموزشی در استان داریم، گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي استان



گیلان حدود 50 رشته دوره کاردانی و 33 کد رشته دوره کارشناسی دارد و درمجموع 70 درصد پسران و 20 درصد دختران

 
هنرستانی جذب این دانشگاه می شوند. 

شمشادي با اشاره به اینکه در اقلیم جغرافیایی استان گیلان 7 دانشکده داریم، بیان کرد: در رشت دو دانشکده، در رودبار یک
دانشکده، در انزلی یک دانشکده، در لاهیجان، آستانه اشرفیه و صومعه سرا هرکدام یک دانشکده داریم و کلیه رشته هایی که جذب

 
می کنیم بر اساس نیازسنجی جامعه است. 

وي با بیان اینکه صنعت و اصناف استان گیلان اگر رشته اي را نیاز داشته باشد ما این مسئله را به کشور اعلام می کنیم، تصریح کرد:

 
در کشور ما تکنسین هاي ماهر کم هستند اما دانشگاه ما این تکنسین ها را تربیت می کند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با اشاره به اینکه رعایت عدالت آموزشی جزو اولویت هاي ما است، گفت: باید دانش

 
آموزان در دوره تحصیل هدایت فرهنگی شوند تا بتوانند در دانشگاه بازدهی بیشتري داشته باشند. 

شمشادي با بیان اینکه دانشگاه فنی حرفه اي نمونه کامل دانشگاه هاي توسعه یافته است، افزود: میزان 70 درصد از دروس ما عملی

 
است و ارتباط خوبی نیز با سازمان صنعت، معدن و تجارت استان داریم. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاهی است که دانشجو رشته تخصصی خود را جذب می کند، بیان کرد: رشته
نساجی یکی از رشته هاي موردعلاقه صنعت استان گیلان است و به همین دلیل هفته آینده با کمک سازمان صمت استان، هنرستان

 
نساجی را در گیلان افتتاح می کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با تأکید بر اینکه دانشکده هاي ما تخصصی محور هستند، گفت: رشته هاي تخصصی

 
مهندسی عمران و مهندسی برق کیفیت و جذابیت بالاتري در استان دارند. 

شمشادي با اشاره به اینکه توانایی جذب 14 هزار دانشجو را در کل استان گیلان داریم، بیان کرد: میزان 70 درصد از دانشجویان ما

 
جذب بازار کار می شوند و این نشان از آموزش حرفه اي دانشگاه فنی و حرفه اي است. 

وي با اعلام آمادگی جهت برگزاري دوره هاي آموزش خبرنگاري گفت: جدا از آموزش هاي بلندمدت توانایی برگزار دوره هاي کوتاه

 
مدت آموزش خبرنگاري را با ارائه مدارك دانشگاهی داریم. 

 
انتهاي پیام/فارس 

print



کمک بیش از یک میلیارد ریالی خیرین به دانشگاه پیام نور رفسنجان

منبع: یوپناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/05/01

خیرین شهرستان دانشگاه پیام نور رفسنجان در سال گذشته بیش از یک میلیارد ریال به دانشگاه پیام نور کمک نقدي
کردند.

 
 

کمک بیش از یک میلیارد ریالی خیرین به دانشگاه پیام نور
رفسنجان

 
 

کمک بیش از یک میلیارد ریالی خیرین به دانشگاه پیام نور
رفسنجان

 
خیرین شهرستان دانشگاه پیام نور رفسنجان در سال گذشته بیش از یک میلیارد ریال به دانشگاه پیام نور کمک نقدي کردند. 

به گزارش یوپنا  احسان مهرابی گوهري  در جمع خبرنگاران بیان کرد: رسالت دانشگاه پیام نور آموزش به دانشجویان وحمایت آن ها
بعد از فارغ التحصیلی است که این حمایت از طریق فراهم کردن بستر آموزش هاي عملی در آزمایشگاه و محیط هاي تحقیقاتی
کشاورزي است و به نوعی کارآفرینی به حساب می آید که دانشجو می تواند بعد از فارغ التحصیل شدن مهارت هاي عملی را که در

 
دانشگاه کسب کرده است شغل مورد علاقه خود را به دست بگیرد و کمک به رشد اقتصادي کشور کند. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان از راه اندازي نخستین استودیو تولیدي محتواي الکترونیکی دانشگاه هاي پیام نور کشور در مرکز
رفسنجان به نام شهید حاج قاسم سلیمانی خبر داد و گفت: این استودیو به همت یکی از خیرین راه اندازي شده و بستري مناسب
براي تولید محتواي الکترونیکی در همه حوزه هاي مختلف از جمله آموزشی، فرهنگی و اجتماعی و ایجاد زمینه اشتغال دانشجویان

 
دانشگاه شده است. 

مهرابی گوهري گفت: در آینده نزدیک مجوز تدریس رشته هاي جدید از جمله کارشناسی ارشد حقوق، امور بانکی، امور بیمه و

 
مهندسی عمران را دریافت خواهیم کرد. 

رئیس دانشگاه پیام نور رفسنجان با اشاره به اینکه این نهاد آموزشی به آزمایشگاه هاي زمین شناسی مجهز شده است؛ تصریح کرد:

 
دانشگاه پیام نور رفسنجان به عنوان قطب آزمایشگاهی در سطح استان معرفی شده است. 

وي با اشاره به اینکه کمک هاي مالی خیرین ( آقایان ابراهیمی، مرتضوي و اسماعیلی ) به دانشگاه پیام نور رفسنجان در سال 98
نسبت به سال قبل از آن 20 درصد رشد داشته؛ گفت: حمایت این خیرین قابل ستایش است آن ها سال گذشته 1٫1 میلیارد ریال
کمک کردند که 400 میلیون ریال از این مبلغ در اجراي پروژهاي عمرانی خیرساز و 700 میلیون ریال هم جهت پرداخت کمک

 
هزینه شهریه دانشجویی، ارائه خدمات رفاهی به دانشجویان و اساتید و کارکنان صرف شده است. 

مهرابی گوهري گفت: در راستاي فعالیت هاي عمرانی دانشگاه تاکنون با کمک هاي خیرین و سایر منابع سردرب دانشگاه بهسازي و



آسفالت پارکینگ دانشجویی و طراحی پارك نور دانشگاه با همت شهرداري انجام و فضاي سبز محوطه بیرون دانشگاه هم اجرا شد؛
ضمن اینکه تکمیل طرح پارك نور، طرح 12 هکتاري تحقیقاتی کشاورزي و نیز تکمیل مسجد دانشگاه د ردستور کار قرار دارد که با

 
جذب منابع این طرح ها هم جهت استفاده دانشجویان تکمیل خواهند شد. 

 
 upna

 
 -
-



نخستین هنرستان نساجی در گیلان افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش خبرگزاري فارس از رشت، رسول شمشادي صبح
امروز در نشست خبري هفته کارآفرینی در سالن جلسات
دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان در رشت با اشاره به
اینکه خبرنگاران مبشرین تمامی حوزه ها هستند، اظهار
کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي، تنها دانشگاه دولتی کشور

 
است که در حوزه مهارت آفرینی در حال فعالیت است. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه
مهارت محور و بر پایه دروس عملی و کارگاهی است، افزود: سابقه دانشگاه فنی و حرفه اي به بیش از نیم قرن می رسد و دانشگاه فنی

 
و حرفه اي استان گیلان نیز یکی از قدیمی ترین مراکز آموزش عالی فنی و حرفه اي در کشور است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي تربیت نیروي ماهر کارآمد خودکفا براي
صنعت و اصناف است، گفت: ازآنجایی که نیاز مبرم جامعه به داشتن نیروي تکنسین آشنا به تکنولوژي جدید است و به همین دلیل

 
رسالت این دانشگاه اهمیت دوچندان پیدا می کند. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاه نسل چهارم کشور است، بیان کرد: سه دوره دانشگاهی داریم که درگذشته

 
آموزشی، پژوهشی بوده اما امروز دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاه کارآفرینی است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه دانشجویان ما عقبه سه ساله را پشت سر گذاشته اند، گفت: دانشجویان ما

 
در هنرستان سه سال آموزشی را پشت سر گذاشته اند و بعد دو سال نزد ما حرفه اي می شوند. 

شمشادي با بیان اینکه هفته ملی مهارت را در پیش داریم، گفت: در این هفته با مسؤولان استانی دیدار خواهیم داشت و هنرستان

 
نساجی را نیز در رشت افتتاح خواهیم کرد. 

وي با اشاره به اینکه هشت هزار دانشجو در دانشگاه ما در حال تحصیل هستند، بیان کرد: تعداد 54 نفر از اساتید ما عضو هیئت علمی

 
دانشگاه هستند و ما درمجموع بیش از یک هزار و 500 مدرس داریم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با بیان اینکه 112 کارگاه آموزشی در استان داریم، تصریح کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي
استان گیلان حدود 50 رشته دوره کاردانی و 33 کد رشته دوره کارشناسی دارد و درمجموع 70 درصد پسران و 20 درصد دختران

 
هنرستانی جذب این دانشگاه می شوند. 



شمشادي با اشاره به اینکه در اقلیم جغرافیایی استان گیلان 7 دانشکده داریم، گفت: در رشت دو دانشکده، در رودبار یک دانشکده، در
انزلی یک دانشکده، در لاهیجان، آستانه اشرفیه و صومعه سرا هرکدام یک دانشکده داریم و کلیه رشته هایی که جذب می کنیم بر

 
اساس نیازسنجی جامعه است. 

وي با بیان اینکه صنعت و اصناف استان گیلان اگر رشته اي را نیاز داشته باشد ما این مسئله را به کشور اعلام می کنیم، افزود: در

 
کشور ما تکنسین هاي ماهر کم هستند اما دانشگاه ما این تکنسین ها را تربیت می کند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با اشاره به اینکه رعایت عدالت آموزشی جزو اولویت هاي ما است، بیان کرد: باید دانش

 
آموزان در دوره تحصیل هدایت فرهنگی شوند تا بتوانند در دانشگاه بازدهی بیشتري داشته باشند. 

شمشادي با بیان اینکه دانشگاه فنی حرفه اي نمونه کامل دانشگاه هاي توسعه یافته است، گفت: میزان 70 درصد از دروس ما عملی

 
است و ارتباط خوبی نیز با سازمان صنعت، معدن و تجارت استان داریم. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي تنها دانشگاهی است که دانشجو رشته تخصصی خود را جذب می کند، تصریح کرد:
رشته نساجی یکی از رشته هاي موردعلاقه صنعت استان گیلان است و به همین دلیل هفته آینده با کمک سازمان صمت استان،

 
هنرستان نساجی را در گیلان افتتاح می کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان با تأکید بر اینکه دانشکده هاي ما تخصصی محور هستند، افزود: رشته هاي تخصصی

 
مهندسی عمران و مهندسی برق کیفیت و جذابیت بالاتري در استان دارند. 

شمشادي با اشاره به اینکه توانایی جذب 14 هزار دانشجو را در کل استان گیلان داریم، بیان کرد: میزان 70 درصد از دانشجویان ما

 
جذب بازار کار می شوند و این نشان از آموزش حرفه اي دانشگاه فنی و حرفه اي است. 

وي با اعلام آمادگی جهت برگزاري دوره هاي آموزش خبرنگاري گفت: جدا از آموزش هاي بلندمدت توانایی برگزار دوره هاي کوتاه

 
مدت آموزش خبرنگاري را با ارائه مدارك دانشگاهی داریم. 

انتهاي پیام/84008



طرح «شمیم خدمت» در بقاع متبرکه همدان اجرا می شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون فرهنگی اداره اوقاف و امور خیریه استان همدان گفت: در راستاي تحقق شعار سال، طرح «شمیم خدمت» در بقاع
شاخص استان همدان اجرا می شود.

معاون فرهنگی اداره اوقاف و امور خیریه استان همدان گفت: در راستاي تحقق شعار سال، طرح «شمیم خدمت» در بقاع

 
شاخص استان همدان اجرا می شود. 

حجت الاسلام علی حسینی، معاون فرهنگی اداره اوقاف و امور
خیریه استان همدان در گفت و گو با ایکنا از همدان گفت: در
راستاي تحقق شعار سال مبنی بر «جهش تولید»، طرح «شمیم

 
خدمت» در بقاع متبرکه شاخص استان همدان اجرا می شود. 

معاون فرهنگی اداره اوقاف و امور خیریه استان همدان با اشاره به
اینکه این طرح براي نخستین بار در سطح کشور و استان ها اجرا
می شود افزود: این طرح چند روزي است که آغاز شده است و
هدف طرح «شمیم خدمت» ایجاد اشتغال پایدار براي افراد

 
علاقمند به کار است. 

وي گفت: در این طرح سه گام مهم و اساسی مد نظر است، گام
نخست بهره گیري از تجربیات کارآفرینان موفق و تعامل با سازمان ها، نهادها، موسسات و گروه هایی که در زمینه آموزش حرفه و

 
صنعت عملکرد مناسب و قابل قبولی دارند، به آموزش متقاضیان کار پرداخته می شود. 

حسینی گفت: در گام دوم تلاش می شود با استفاده از ظرفیت بقاع متبرکه و موقوفات مرتبط و همچنین استفاده از ظرفیت خیرین،

 
زمینه کار و درآمد براي کارآموزان مهیا شود. 

معاون فرهنگی اوقاف همدان ادامه داد: در گام سوم نیز تلاش می شود با راه اندازي بازارچه هاي خیریه و فروشگاه هاي ویژه،

 
محصولات تولید شده توسط جامعه هدف در معرض فروش قرار گیرد. 

وي با اشاره به اینکه طرح شمیم خدمت در بقاع شاخص استان اجرا خواهد شد گفت: در گام نخست این طرح، از اساتید و کارشناسان

 
مجرب در حوزه کارآفرینی براي آموزش در سطح بقاع و یا به صورت مجازي دعوت می شود. 

حسینی یادآور شد: در خصوص آموزش، محدودیتی بین خواهران و برادران و همچنین گروه هاي سنی وجود ندارد و هر کسی که
توان یادگیري و استفاده از آموزش ها را داشته باشد می تواند در کلاس هاي آموزشی که توسط اساتید در بقاع متبرکه برگزار می

 
شود شرکت کنند. 

وي با اشاره به اینکه امسال گام نخست این طرح اجرایی خواهد شد افزود: نوع آموزش نیز بستگی به منطقه پیرامونی بقعه و همچنین
توانایی و ظرفیت کارآموزان دارد و مشاغل مختلفی از جمله، فرشبافی، صنایع دستی، پرورش گیاهان دارویی و... در دستور کار قرار

 
دارد. 

انتهاي پیام



قانون تسهیل ازدواج جوانان، قانونی که قابل اجرا نیست!

منبع: شعار سالشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/05/01

شعار سال : آذر 84 که مجلس، «قانون تسهیل ازدواج جوانان» را تصویب کرد، همه در خیالی خوش فرو رفتیم که خوشا
جوانانی که از این پس قصد ازدواج و تشکیل خانواده می کنند. قطعا این خیال خوش، چندان بی راه نبود چون به نظر می

رسید با توجه به ابعاد حمایتی که این قانون در خود دارد مسیر ازدواج جوانان نه تنها ...

شعار سال : آذر 84 که مجلس، «قانون تسهیل ازدواج جوانان» را تصویب کرد، همه در خیالی خوش فرو رفتیم که خوشا
جوانانی که از این پس قصد ازدواج و تشکیل خانواده می کنند. قطعا این خیال خوش، چندان بی راه نبود چون به نظر می رسید با
توجه به ابعاد حمایتی که این قانون در خود دارد مسیر ازدواج جوانان نه تنها آسان و چه بسا مشوق آن ها نیز می شود اما گویا این
خیال خوش آن روز ما (آذر84) پس از 15 سال حالا به خیال خامی می ماند که نه تنها جوانان از منافع این قانون تاکنون سودي

 
نبرده اند بلکه قانون گذار و مجري هم درباره آن در یک سردرگمی طولانی مدت فرو رفته اند. 

 
قانونی براي اجرا نشدن! 

واقعا مشکل چیست؟ چرا این قانون پس از 15سال هنوز رنگ و بوي اجرا به خود نگرفته است؟ براي دریافت پاسخ این پرسش با
طیبه سیاوشی نماینده و عضو کمیسیون فرهنگی مجلس قبل که از پیگیري کنندگان این قانون بود تماس می گیرم. به خانم
سیاوشی می گویم برخی معتقدند این قانون به گونه اي طراحی شده است که قابل اجرا نیست یا حداقل این که موانع بزرگی پیش
روي خود دارد، این نماینده سابق مجلس می گوید: «دقیقا همین گونه است، مهم ترین و بزرگ ترین مشکل این قانون همین است
که هیچ دستگاهی را موظف به نگاشتن آیین نامه نکرده است. من بارها در کمیسیون التماس کردم که تکلیف این موضوع را مشخص

 
کنیم که شرایط مهیا نشد». 

 
شکایت از دولت براي اجرا نکردن قانون 

طبق قانون، مجلس می تواند از دولت براي عدم تمکین به تکالیف خود به قوه قضاییه شکایت کند. از همین رو پژمانفر عضو
کمیسیون فرهنگی وقت مجلس در آذر98 از شکایت از دولت براي بی توجهی به این قانون خبر داد. من از خانم سیاوشی درباره
سرنوشت این شکایت هم می پرسم. او می گوید: «متاسفانه قوه قضاییه پاسخ و گزارش پیگیري براي این شکایت به مجلس نداد.

 
طبیعتا در دوره جدید مجلس، کمیسیون فرهنگی باید موضوع را پیگیري کند.» 

 
3 اشکال مهم قانون تسهیل ازدواج 

به هر روي منتقدان این قانون کم نبوده و نیستند. سینا کلهر مدیرکل وقت مطالعات فرهنگی مرکز پژوهش هاي مجلس هم در

 
سال98 درباره قانون تسهیل ازدواج جوانان به سه دلیل براي ناکام ماندن این قانون اشاره کرده است: 

1- این قانون، نهادهاي مجري را به طور دقیق مشخص نکرده است. یعنی تکلیفی تعیین شده و حکمی بیان شده است که نهاد

 
اجراکننده آن مشخص نیست. به همین دلیل وقتی قانون اجرا نمی شود نهاد ناظر نمی داند که مقصر کیست. 

2- در این قانون به محل تامین منابع مالی اشاره نشده است. مثلا مشخص نیست که هزینه تاسیس صندوق اندوخته ملی جوانان باید

 
از کجا بیاید؟ 

3- آخرین مورد هم نبود ضمانت اجراست. در دل خود این قانون حکمی وجود ندارد که اگر کسی تخلف کرد و مواد قانون را اجرا

 
نکرد، چه اتفاقی براي او می افتد. 



 
این قانون چه می گوید؟ 

 
براي این که بیشتر با این قانون ناکام آشنا شویم، خوب است برخی بندهاي آن را با هم مرور کنیم: 

در بند یک این قانون به ایجاد صندوقی با عنوان «صندوق اندوخته ازدواج جوانان» اشاره شده است تا منابع مالی این قانون تامین

 
شود. 

 
ماده دو تاکید می کند که باید از محل این صندوق به مزدوجین نیازمند به اجاره مسکن، وام ودیعه مسکن پرداخت شود. 

ماده سه دولت را موظف می کند تا با همکاري با چندین نهاد، واحدهاي ساختمانی به عنوان «مسکن موقت» احداث کرده و آن ها را

 
در اختیار زوج هاي جوان با اجاره مناسب به مدت سه سال قرار دهد. 

ماده چهار کلیه دستگاه هاي دولتی و عمومی را موظف کرده تا تالارها و باشگاه هاي خود را در اختیار زوج ها قرار بدهند. هر یک از
خانواده هایی هم که زوجین شغل یا منبع درآمدي ندارند باید تا دوسال بعد از ازدواج مبلغی به عنوان کمک هزینه زندگی و به صورت

 
قرض الحسنه دریافت کنند. 

ماده هفت وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح را خطاب قرار داده و مقرر کرده با موافقت فرمانده کل نیروهاي مسلح محل خدمت

 
سربازان متاهل در نزدیک ترین پایگاه به محل سکونت او باشد و به سربازان متاهل دوبرابر بیشتر از مجردان مستمري پرداخت شود. 

ماده 9می گوید که دولت موظف است متاهلین واجد شرایط را در اولویت دسترسی به فرصت هاي شغلی، وام اشتغال و وام مسکن

 
قرار دهد. 

ماده 10براي وزارت هاي علوم و بهداشت مقرر کرده است که براي متاهلین خوابگاه دانشجویی ایجاد کند و به آن ها دو برابر

 
دانشجویان متاهل کمک هزینه تحصیلی پرداخت کند. 

همان طور که دیدید مواردي که در این قانون اشاره شده است، حقا که جا داشت براي جوانان همچون «خیال خوش» باشد اما نشد
که نشد. اما چرا در این 15 سال این قانون اصلاح و اجرایی نشده است، پاسخ روزهاي قبل مدیرکل دفتر برنامه ریزي و توسعه
اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان تازه پس از این همه سال همین است: «قانون تسهیل ازدواج جوانان 15 سال مسکوت مانده و

 
باید بازنگري نسبت به آن صورت بگیرد.» 

بله، ما هم می دانیم، همه هم می دانند که این قانون باید اصلاح و بازنگري شود، اما چه زمانی؟ توسط چه کسی؟ چرا برخی از شما

 
مسئولان این قدر خسته اید و کند حرکت 

 
می کنید؟! 

 
گفت و گو 

 
سخنگوي کمیسیون به خراسان گفت 

 
روزآمد کردن سیاست هاي تسهیل ازدواج در دستور کار کمیسیون اجتماعی 

محمد اکبري- سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: مجلس دولت را وادار خواهد کرد برنامه جامع و تامینی براي دو جمعیت
24 میلیونی داوطلب ازدواج براي تسهیل ازدواج و پس از آن ارائه کند.علی بابایی کارنامی درگفت وگو با خراسان اظهارکرد: سیاست
هاي اتخاذ شده براي تسهیلات ازدواج نیازمند بازنگري جدي و اصلاح فوري است و کمیسیون بحث به روز کردن این سیاست ها را در
دست رسیدگی دارد.وي افزود: از نکات مهم در زمینه تسهیل ازدواج سامان دهی خیریه ها براي کمک به امر ازدواج است باید براي
ورود بنیادهاي صنفی و دیگر مراکز به امور خیریه ازدواج قانون داشته باشیم و مشوق هایی را از سوي دولت در این زمینه در نظر
بگیریم.نماینده ساري گفت: طرح هاي جامعی درخصوص مشوق هاي ازدواج، برنامه هاي تامینی براي زوج ها ، مسکن موقت سه ساله
براي جوانان تازه ازدواج کرده و همچنین ایجاد مسکن بعد از پایان سه سال اول زندگی، پیگیري بیمه بیکاري و رسیدگی به خطرهاي

 
اجتماعی که کانون خانواده را به خطر می اندازد از جمله برنامه هاي ما در مجلس یازدهم است که یک به یک ارائه می شود. 



شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه خراسان ، تاریخ انتشار:1مرداد 1399، کد خبر:
khorasannews.com_701885



سند راهبردي ایران و چین، تحریم هاي آمریکا را بی اثر می کند

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش گروه سایر رسانه هاي دفاع پرس، عشرت شایق نماینده
ادوار مجلس در گفت وگویی با اشاره به سند راهبردي 25 ساله ایران
و چین اظهار داشت: انعقاد این سند باعث ایجاد اشتغال، امنیت
بیشتر، تبادل علم و دانش و افزایش سرمایه گذاري در ایران می

 
شود. 

وي افزود: بر اساس این سند راهبردي، چین تعهد داده است در طول
5 سال حدود 400 هزار میلیارد دلار زیرساخت در ایران ایجاد کند و

 
همانطور که می دانیم، ایجاد زیرساخت به ایجاد شغل در جامعه می انجامد. 

کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه در شرایط فعلی اگر بخواهیم از شر دلار در مبادلات تجاري بین المللی خلاص شویم، چاره
اش نگاه به همین کشور هاي همسایه است، عنوان کرد: هنوز این سند به امضاي طرفینی نرسیده است که می بینیم آمریکایی ها دایه
مهربان تر از مادر شده اند و با توجه به اینکه زورشان به حاکمیت ایران نمی رسد؛ شروع به حاشیه سازي علیه این سند در شبکه هاي

 
مجازي کرده اند. 

شایق خاطرنشان کرد: آمریکایی ها اصلا تمایل ندارند کشور هاي منطقه با دیگر قدرت هاي جهان وارد معامله و مذاکره اقتصادي و
تجاري شوند چنانچه وقتی عادل عبدالمهدي به چین رفت و پیشنهاداتی بین شان تبادل شد و یکی از این موارد نیز تامین برق بود و

 
انعقاد این قرارداد حتما عراق را از شرایط فعلی، نجات می داد؛ آمریکایی ها نگذاشتند این توافقات به مرحله قرارداد برسد. 

وي با اشاره به افول قدرت آمریکا در جهان به پیش بینی کارشناسان همین کشور، تصریح کرد: آمریکا در سال 2030 هیچ هژمونی
قدرتی در دنیا ندارد و در سال 2035 ائتلاف بزرگی بین کشور هاي چین، برزیل، هند و روسیه تشکیل می شود و این ائتلاف هاي

 
بزرگ هستند که آینده دنیا را می سازند. 

نماینده ادوار مجلس با اشاره به اینکه هم اکنون خیلی از کشور هاي دنیا هستند که با چین کار می کنند، لذا این حجم از تخریب
علیه سند 25 ساله راهبردي ایران وچین غیرعادي بود، عنوان کرد: عربستان یک برنامه 5 ساله با نام غول توسعه 5 ساله تدارك دیده
است که رقم مربوط به آن نیز در 300 میلیون دلار در نظر گرفته شده، اما در این قرارداد، چین ظرف 5 سال می خواهد رقمی معادل

 
400 میلیارد دلار در ایران سرمایه گذاري داشته باشد. 

شایق با بیان اینکه بر اساس توافقات صورت گرفته در این سند، چین تعهد می دهد نفت و محصولات پتروشیمی ایران را خریداري
کند، تاکیدکرد: مانند چنین زمانی که ما مشکل فروش نفت داریم، با خریداري نفت از سوي چینی ها دیگر دغدغه و مشکلی وجود

 
نخواهد داشت. 



وي با اشاره به تاثیر عقد قرارداد تجاري با یک کشور بزرگ منطقه بر دیگر کشور ها گفت: وقتی چین وارد چنین توافقاتی با ایران می
شود، مطمئنا در آینده نزدیک د یگر کشور ها از جمله هند، روسیه، مالزي و اندوزي و دیگرانی هم براي عقد قرارداد با ایران ترغیب و

 
تشویق می شوند. 

کارشناس مسائل بین الملل یادآور شد: چرا افراد منتقد سند 25 ساله ایران و چین، توافقنامه برجام و قرارداد 20 ساله توتال را که
ایران از آن ها ضرر و زیان فراوانی دیده اند را فراموش کرده اند؟ چرا کسی در آنجا فریاد نزد که این قرارداد ها چقدر براي کشور

 
هزینه داشت؟ 

نماینده ادوار مجلس با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر توسعه روابط با کشور ها و همسایه هاي شرقی توضیح داد:
چین هرگز استعمارگر نبوده است، استعمارگري خوي کشور هاي غربی است. چین هم اکنون در خیلی دیگر از کشور هاي جهان

 
قرارداد هایی را براي سرمایه گذاري و مشارکت اقتصادي امضا کرده است و امضاي چنین سندي تنها با ایران نبوده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید دید چه کسانی از انعقاد این سند وحشت زده شده اند و منافع شان به خطر افتاده است، تصریح کرد: ارتباط
با کشور هاي قدرتمند شرقی از لحاظ مختلف براي ایران حائز اهمیت است چنانچه اخیرا در شوراي امنیت هر مصوبه اي علیه ایران
آمد، توسط دو کشور چین و روسیه وتو شد و و این اتفاق عظیمی است. اگر این قطعنامه ها، وتو نمی شدند شاید شرایط به مراتب

 
بحرانی تر می شد. 

شایق با بیان اینکه بعد از امضاي طرفینی سند راهبردي ایران وچین احتمالا 120 تا 150 قرارداد تولید می شود که باید به تصویب
مجلس برسد، گفت: قطعا شروع این قرارداد ها زمان خاتمه فشاري آمریکا علیه ملت ایران است و باعث بی اثر شدن تحریم هاي

 
آمریکا می شود. 

 
منبع: میزان 

انتهاي پیام/ 341



لزوم بهره گیري از ظرفیت هاي داخلی و استفاده از توان متخصان ایرانی

منبع: تین نیوزشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان برلزوم تقویت و تعمیق تعاملات بین دستگاه هاي همکار با التزام عملی به شعار جهش
تولید تاکید کرد.

تین نیوز مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان برلزوم تقویت و تعمیق تعاملات بین دستگاه هاي همکار با التزام عملی به شعار

 
جهش تولید تاکید کرد. 

به گزارش تین نیوز به نقل از خبرگزاري مهر، علی رضا محمدي کرجی ران در دیدار با حمید رضائیان اصل مدیر عامل مجتمع کشتی
سازي و صنایع فراساحل ایران (ایزوایکو) بر لزوم بهره گیري هر چه بیشتر از ظرفیت هاي مجموعه هاي داخلی در زمینه ساخت و
تعمیر کشتی با تکیه بر توان و دانش ایرانی اشاره کرد و اظهارداشت: ضرورت انجام مطالعه در ارتباط با علل و عوامل ساخت و
تعمیرات کشتی هاي خارج از کشور و تدوین یک برنامه نظام مند به منظور معرفی ظرفیت ها و پتانسیل هاي مجموعه هاي توانمند

 
داخلی می تواند کمک شایانی به حفظ و گسترش اشتغال مولد در شرایط موجود نماید. 

مدیر کل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: تمام تلاش مجموعه سازمان بنادر بر این است تا بتواند علاوه بر انجام وظایف حاکمیتی
خود که تسهیل تجارت دریایی و ایجاد بستر مناسب مبادلات بین المللی در دریاها است، با التزام به شعار جهش تولید، نیازهاي

 
دریایی و بندري خود را با تکیه بر توان داخلی تا جایی که امکان دارد از مجموعه هاي داخلی تأمین نماید. 

حمید رضائیان اصل مدیر عامل مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران (ایزوایکو) نیز در این دیدار ضمن تبریک انتصاب علی
رضا محمدي کرجی ران به سمت مدیر کلی بنادر و دریانوردي هرمزگان با بیان ظرفیت ها موجود در منطقه ویژه اقتصادي کشتی
سازي گفت: این منطقه ویژه در محدوده اي به مساحت 1100 هکتار ایجاد شده که 5200 نفر نیروي متخصص و کارگري در آن

 
مشغول فعالیت می باشند. 

رضائیان اذعان داشت: این مجتمع یک منطقه صنعتی اقتصادي معتبر و شناخته شده است که مجموعه هاي صنعتی و مدرن به ویژه

 
مرتبط با کشتی سازي و صنایع وابسته به آن را در خود جاي داده است. 

وي افزود: اقدامات بزرگ و غرورآفرینی نظیر اجراي پروژه هاي فازهاي 16، 17، 18 و 12 پارس جنوبی ماحصل سال ها تحقیق و

 
پژوهش متخصصان ایرانی بوده که در این مجموعه ساخته و به محل منتقل شده است. 

این مقام مسئول ساخت کشتی ایران کاشان، کشتی شهر کرد و کشتی ایران اراك و همچنین تعمیرات ادواري و اساسی نفتکش هاي
کوچک و مگاسایز در مجتمع کشتی سازي را برگرفته از توان متخصصان این مجموعه دانست و از آمادگی مجموعه تحت مدیریت

 
خود جهت تداوم همکاري با اداره کل بنادر و دریانوردي در زمینه هاي ساخت و تعمیر شناورها سخن به میان آورد. 

گفتنی است؛ همجواري مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران (ایزوایکو) با بندر شهید رجایی به عنوان بزرگترین بندر تجاري
و همکاري هاي مشترك در زمینه هاي ساخت انواع شناورها مورد نیاز خدماتی بندر و تعمیرات شناورهاي مختلف زمینه هاي بوده که



 
از گذشته تاکنون در قالب توافق نامه هاي همکاري بین مجموعه کشتی سازي و سازمان بنادر و دریانوردي به انجام رسیده است. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



آگهی هاي استخدام برق 1 مرداد 99

منبع: برق نیوزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/05/01

آگهی هاي استخدامی برق 1 مرداد 99 (کارشناسی و کاردانی) در بخش هاي مختلف در این قسمت بصورت یکجا جمع آوري
شده است. می توانید همه را یکجا مشاهده نمایید. امکان تماس یا ارسال رزومه در روز هاي بعد نیز وجود دارد.

 
استخدام مهندس برق خانم براي انجام امور اداري و فنی 

وظایف: پیگیري هاي اداري در حوزه نیروگاه هاي خورشیدي و
تاسیسات برقی؛ پاسخ به استعلامات و درخواست ها، اطلاع رسانی
دوره هاي سمینار ها و دوره هاي تخصصی، تهیه و ارسال محتوا هاي

 
مرتبط با حوزه کاري شرکت در وب سایت و شبکه هاي اجتماعی 

 
حقوق، مرخصی، اضافه کار و... بر اساس قانون کار 

محل کار: تهران میدان فاطمی- زرتشت غربی (دسترسی راحت به

 
مترو و بی آر تی) 

مصاحبه حضوري بعد از ظهر ها - دادن سفته به مبلغ 10 میلیون

 
تومان الزامی است (عدم سوء استفاده از اطلاعات و اسناد) 

رزومه و سوابق خود را به جیمیل ما ارسال نمایید یا به شماره

 
09128991430 واتساپ نمایید. 

 
 lidopars@gmail.con

 
شماره تماس 09128991430 - 02188983866 

به مهندس برق خانم حتی بدون سابقه کار جهت کار در یک شرکت مهندسی واقع در مرزداران با حقوق و بیمه نیازمندیم. از افراد
واجد شرایط دعوت می شود لطفا رزومه خود را به آدرس ایمیل niakan@meyarniroo.ir و یا شماره واتساپ 09194897791

 
ارسال نمایند. 

 
مهندس برق و مکانیک داراي پروانه نظارت و طراحی عضو هیئت مدیره ـ فوري 09127030920 

 
نیاز به پروانه نظام مهندسی سازه معماري مکانیک برق پایه 1 و 2 و 3 

 
جهت شرکت حقوقی هیئت مدیره خارج از شرکا 

 
 09127358433

 
 td@saa.i و آنالوگ ST ومیکرو هاي C + + و C کارشناس الکترونیک مسلط به برنامه نویسی

 
 zharfanoor.office@ gmail.com مهندس الکترونیک خانم یاآقا آشنا به طراحی مدار

 
مهندسیـن داراي پـروانه نظـام مهندسین رشته هاي عمران، معماري بـرق و مکانیک جهـت عضـویت 



 
تلفن: 44027051 

 
 kasraautomation@g mail.com ومستندات FPGA DSP مهندس برق والکترونیک خانم مسلط به

 
مهندس الکترونیک جهت تعمیر برد هاي الکترونیکی درشرکت معتبر 

 
 mrz162@yahoo.com

 
 jobspdc@yahoo.com مهندس برق قدرت حداقل 3 سال سابقه کار طراحی پست هاي فشارقوي

 
(داخلی 130) 61672 ـ 021 

 
 employ.ca66@gmail.com تمام وقت یا پروژه اي نیازمندیم ARM و AVR ،مهندس الکترونیک مسلط به طراحی مدار

 
مهندس برق داراي پروانه اشتغال به کار جهت همکاري با شرکت حقوقی 

 
تلفن: 26217180، 22053596 

 
تلفن همراه: 09199844267 

 
تلفن: 02126217180 

شرکت فعال در زمینه کنترل و ابزار دقیق استخدام دو نفر کارشناس الکترونیک آقا جهت بخش فنی با سابقه کار مرتبط ارسال رزومه

 
 info@rahinf.com به

research.m.mail @ تکنسین الکترونیک آقا (واحد تولید) با سابقه مونتاژ برد، ساخت و تولید محصولات الکترونیک

 
 gmail.com

 
شرکت معتبر تجهیزات پزشکی یکنفرمونتاژکاردستگاه هاي الکتریکی و برد هاي SMB؛ (تماس 9 الی 17) 88175156 

به یکنفر کارشناس الکترونیک در شرکت بازرگانی جهت تعمیر دوربین مداربسته با سابقه کار در محدوده بلوار کشاورز نیازمندیم.

 
جهت همکاري رزومه خود را به آي دي NFadmin2@ ارسال فرمایید. 

تلفن همراه: 09397510075



بازدید دکتر روزبهان از شرکت تولید فیبر ایران و عزم راسخ جهت احیاي

مجدد قدیمی و بزرگترین تولیدي منطقه آزاد انزلی

منبع: اخبار رشتشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/05/01

بازدید دکتر روزبهان از شرکت تولید فیبر ایران و عزم
راسخ جهت احیاي مجدد قدیمی و بزرگترین تولیدي

 
منطقه آزاد انزلی 

به گزارش پایگاه خبري رشت پرس، دکتر محمد ولی
روزبهان رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان در راس
هیئتی از شرکت تولید فیبر ایران بازدید به عمل آورده و
در جلسه اي راهکارهاي توسعه فعالیت و ترسیم افق هاي

 
جدید صادرات به بازارهاي منطقه اي را مورد بررسی کارشناسی قرار دادند. 

در این نشست مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی با حمایت سازمان متبوع خود از اجراي طرح هاي توسعه اي و احیاي مجدد
قدیمی ترین و بزرگترین مجموعه تولیدي منطقه که منجر به افزایش ضریب اشتغال می شود،حضور و بهره گیري از ظرفیت هاي

 
بورس کالاي کشور، توسط شرکت مزبور را الگویی براي دیگر تولید کنندگان اعلام کرد. 

شرکت فیبر ایران با سابقه بیش از نیم قرن ، نخستین کارخانه تولید فیبر کشور در پسکرانه مجتمع بندري کاسپین قرار گرفته، که
هم اکنون بالغ بر هفتاد نفر در آن مشغول به کار می باشند. در طرح توسعه آن تولید چیپس چوب، اوراق فشرده چوب با روکش
ملامین، کاغذي، پی وي سی و هاي گلاس در کنار تولید فیبر و روکش فیبر از طریق خرید و نوسازي خطوط تولید جدید با
تکنولوژي روز اروپا، و تبدیل شدن به مرکز لجستیک چوب کشور در دستور کار قرار دارد که ظرف پنج سال زمینه اشتغالزایی

 
مستقیم براي افزون بر ششصد نفر را فراهم می کند. 

انتهاي پیام/083466



پرداخت 95 درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج جوانان در استان

منبع: تابناكشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/05/01

 
پرداخت 95 درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج جوانان در استان 

معاون توسعه مدیرت و منابع استاندار ایلام گفت: 95 درصد درخواست هاي تسهیلات ازدواج جوانان این استان توسط بانک هاي

 
عامل پرداخت شده است. 

به گزارش تابناك ایلام ؛ معروف بسطامی در نشست کارگروه ساماندهی امور جوانان و خانواده استان ایلام با
قدردانی از همراهی بانک ها در راستاي پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان افزود: با همکاري بانک ها بیشتر

 
درخواست ازدواج جوانان استان پرداخت شده و بخش باقیمانده نیز در دست اقدام است. 

وي پرداخت به موقع تسهیلات ازدواج جوانان را در امر تسهیل و فراهم شدن امکان شروع زندگی مشترك براي جوانان تاثیرگذار

 
برشمرد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام با تاکید بر تداوم فعالیت سازمان هاي مردم نهاد در حوزه هاي مختلف گفت: این سازمان

 
ها می توانند در کاهش بسیاري از آسیب ها اثرگذار باشند. 

بسطامی بر برنامه ریزي براي استفاده از ظرفیت جوانان با تداوم فعالیت سازمان هاي مردم نهاد و همچنین توسعه ورزش در حوزه
زنان و جوانان شهري و روستایی استان تاکید کرد و گفت: باید امکانات لازم براي توسعه ورزش در حوزه شهري و روستایی و زنان

 
فراهم شود. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار ایلام با اشاره به ضرورت آموزش پیش از ازدواج جوانان استان، یادآور شد: آموزش قبل، حین و

 
بعد از ازدواج در آگاهی بخشی ازدواج جوانان و تداوم زندگی مشترك آنان تاثیرگذار است. 

بسطامی اظهار داشت: بر اساس بررسی هاي انجام شده بخش زیادي از دلایل طلاق و اختلاف زوجین عدم آگاهی آنان از مسایل

 
مختلف است که نیاز آموزش را دو چندان می کند. 

وي تاکید کرد: بهره گرفتن از سنت هاي قدیمی نظیر نفوذ اجتماعی افراد و بزرگان در راستاي حل مشکلات جوانان می تواند راهگشا

 
باشد. 

وي از مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري نیز خواست با توجه به اینکه بخش عظیمی از جمعیت جامعه را زنان تشکیل می دهند
و با محدودیت هایی در زمینه اشتغال مواجه اند براي رفع مسائل آنان با همکاري سایر دستگاه ها اقدام کند./م



پذیرش داوطلبی بذرپاش از اساس غیرقانونی است

منبع: روزنامه روزانشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش ایسنا، الف نوشت: «احمد توکلی علت این مخالفت را نداشتن سابقه کافی و تحصیلات مرتبط جهت تصدي در
جایگاه ریاست دیوان محاسبات دانست. متن این نامه بدین شرح است: بسم االله الرحمن الرحیم برادر ارجمند جناب آقاي

دکتر قالیباف رئیس محترم مجلس سلام علیکم مطلع هستید که کمیته دیوان محاسبات در کمیسیون ...

به گزارش ایسنا، الف نوشت: «احمد توکلی علت این
مخالفت را نداشتن سابقه کافی و تحصیلات مرتبط جهت

 
تصدي در جایگاه ریاست دیوان محاسبات دانست. 

 
متن این نامه بدین شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
برادر ارجمند جناب آقاي دکتر قالیباف 

 
رئیس محترم مجلس 

 
سلام علیکم 

مطلع هستید که کمیته دیوان محاسبات در کمیسیون برنامه و بودجه، براي ارزیابی داوطلبان ریاست دیوان محاسبات به هر یک از
آنان 10 دقیقه فرصت سخن گفتن داد و 5 دقیقه نیز براي پرسش و پاسخ به نمایندگان و هر یک از آنان وقت داد. پس از این گفت
وگوي ده &– دوازده دقیقه اي با داوطلبان دست به رأي گیري زد و نفرات اول تا چهارم، آقایان مهرداد بذرپاش، عادل آذر، لطف االله

 
فروزنده و ضرغام صادقی براي معرفی به کمیسیون برگزیده شدند. 

اگر کمیته محترم وقت مناسب می گذاشت و براي کسب اطلاعات به مردم و به منتقدان خوش سابقه دیوان محاسبات رجوع می کرد،
اسناد زیادي به آنان می دادند تا درست تر قضاوت کنند؛ چنان که به دیده بان دادند. ما از بیان نتایج بررسی اسناد، موقتا دست نگه
می داریم. تنها به شرح اشکالی مهم می پردازیم که اگر گفته و جلوگیري نشود، بیم بدعت تازه اي پیدا می شود که مسئولیت
بازداشتن از آن بر عهده شماست. آن موضوع مهم، پذیرش داوطلبی آقاي بذرپاش در کمیته مجلس، بدون داشتن شرایط احراز قانونی

 
است. 

پذیرش داوطلبی آقاي بذرپاش از اساس غیر قانونی است؛ چرا که تبصره 1 ماده 51 قانون آئین نامه داخلی مجلس می گوید که

 
داوطلب باید حداقل بیست سال سابقه کار داشته باشد؛ در حالی که سابقه کار نامبرده به 17 سال هم نمی رسد. 

وقتی برادرانه به آقاي بذرپاش تذکر داده شد که جنابعالی بیست سال سابقه کار ندارید و سابقه تراشی نیز در شان شما نیست و



مصلحت آن است که داوطلب نشوید تا اعتراضات برانگیخته نشود، گفت که من در سال 1378 در تاسیس فلان پژوهشگاه نقش
مهمی داشتم. و بعدا در بسیج دانشجویی سمت فرماندهی داشتم. در حالی که سابقه کار در عرف و متون حقوقی معناي روشنی دارد

 
که رکن آن بیمه شدن در مشمولین قانون کار است و غیر آن، و داشتن حکم استخدامی در مشمولان قوانین استخدامی دولتی است. 

البته کسر حق بیمه، در سازمان امور اداري و استخدامی کشور هم ملاك محاسبه سابقه خدمت است. در حالی که براي بسیجیان
چنین امتیازي مطلقا در نظر گرفته نشده است. قانون فرماندهی در بسیج دانشجویی و هر تشکل دانشجویی دیگر را اشتغال نمی

 
شمارد و تنها براي جبران زحمات دانشجو کسر خدمت سربازي دارد. 

در ارتباط با بخش دولتی، ماده 105 قانون مدیریت خدمات کشوري سابقه خدمت را آن قسمت از خدمات کارمند می داند که در
حالت اشتغال تمام وقت انجام شده باشد. تبصره 3 ماده 144 قانون استخدام کشوري مضمون مشابهی دارد. بند پ ماده 1 آئین نامه
اجرایی ماده 147 قانون استخدام کشوري، منظور از خدمات تمام وقت را مشخص می کند. راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري هم
که براي همه لازم الاتباع است، تاکید دارد که اشتغال غیر رسمی در دستگاه هاي اجرایی تنها اگر تمام وقت باشد جزو سابقه خدمت

 
محسوب می شود. 

در ارتباط با مشمولان قانون کار، سنوات خدمت افراد اصولاً از زمانی که مشمول قانون کار شناخته شده اند مبناي محاسبه قرار
خواهد گرفت در طبقه بندي مشاغل «براي احتساب تجربه بخش غیر دولتی ارائه گواهی سابقه کار با قید تاریخ شروع، استمرار،
خاتمه و عنوان شغل مورد تصدي» همچنین «ارائه لیست یا سیاهه ریز حقوقی سنوات خدمت معتبر و تائیدیه پرداخت کسور
بازنشستگی یا سهم بیمه» ارائه گردد. حتی تجربیات کسب شده در موسسات خارج از کشور نیز در صورتی به عنوان سابقه محسوب

 
می شود که «در مشاغل تخصصی بوده و به طور تمام وقت و در مقابل دریافت دستمزد حاصل شده باشد.» 

آقاي بذرپاش کدام یک از این گواهی و تأئیدیه ها را ارائه کرده است؟ بنابراین با هیچ منطقی آقاي بذرپاش 20 سال سابقه پیدا نمی

 
کند و کمیته محترم حق نداشت داوطلبی آقاي بذرپاش را بپذیرد بلکه باید سابقه تراشی مزبور را رد می کرد. 

علاوه بر این کمیته محترم توجه کرده است که تجربه و تحصیلات علمی آقاي بذرپاش با دیوان محاسبات که بازرسی مالی و
حسابرسی کل نظام دیوانی را بر عهده دارد، چه تناسبی دارد؟ ممکن است بگویند قانون در این مورد حرفی نزده است، عقل هم
ساکت بوده است؟ آیا عقل می پذیرد که این چنین مسامحه هایی باعث شود کسانی بر کرسی صدارت دیوان تکیه زنند که بزرگترین
سازمان نظارتی را همچنان ناکارآمد اداره کنند، تا منابع مردم مظلوم کشور به جاي آن که یکی از مصارفش مثلا، سرپناه ساختن براي
گرسنگان بی سرپناه حاشیه نشین تهران باشد، صرف کاخ هاي افسانه اي برخی از صاحب منصبان و مسئولان ناپاك دست و شکمباره

 
در لواسانات گردد؟ 

 
جناب آقاي قالیباف! 

مسئولیت این امر ناصواب و بدعت نامیمون پس از آقاي حاجی بابایی با جنابعالی است. دیده بان شفافیت و عدالت از شما انتظار دارد

 
قاطعانه از ادامه بررسی امر در کمیسیون بازدارید. 

 
سر چشمه باید گرفتن به بیل 

 
چو پر شد نشاید گذشتن به پیل 



 
احمد توکلی 

 
رئیس هیات مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و عدالت» 

انتهاي پیام



تولید سالانه بیش از سه هزار تن قارچ خوراکی در آذربایجان غربی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی گفت: سالانه بیش از 3000 تن قارچ خوراکی در استان تولید می شود.

تولید سالانه بیش از سه هزار تن قارچ خوراکی در
آذربایجان غربی رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان
غربی گفت: سالانه بیش از 3000 تن قارچ خوراکی در

 
استان تولید می شود. 

رسول جلیلی رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان
غربی با اشاره به اینکه در 3ماهه نخست سال جاري
500تن قارچ در استان تولید شده است، تصریح کرد:
ارومیه با تولید بیش از 1000 تن قارچ رتبه اول را در تولید

 
قارچ در استان دارد. 

جلیلی با تاکید بر اینکه کسب وکارهاي کوچک با هزینه کم و بهره اقتصادي بالا نقش موثري در رشد و توسعه استان و اشتغال زایی

 
پایدار دارند، اظهار کرد: در حال حاضر 65 واحد تولیدي قارچ با اشتغالزایی بین 320 تا 400نفر در استان فعالیت دارند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان خاطرنشان کرد: با وجود تولید 3000تن قارچ در استان متاسفانه سرانه مصرف سالیانه قارچ در

 
استان به ازاي هر نفر 200 الی 350 گرم است که باید افزایش یابد. 

وي بااشاره به اینکه تولید قارچ یک کسب وکار کم هزینه با در آمد بالا است، یاد آور شد: صدور مجوز هاي تاسیس وبهره برداري
واعطاي تسهیلات بانکی در جهت حمایت ازاین بخش تولیدي ازجمله اقدامات سازمان براي رونق تولید و اشتغال کسب وکارهاي

کوچک پرباز ده در استان است.



648 واحد کسب و کار در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا ثبت

نام کردند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/05/01

رییس گروه طرح و برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوي از ثبت نام 648 واحد کسب و کار داراي کد
کارگاهی و فاقد بیمه و خویش فرمایی در سامانه تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا خبرداد.

به گزارش شهرآرانیوز، مهدي یونسی با اعلام این خبر گفت: در راستاي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده از ویروس کرونا

 
با توجه به سیاست هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و تعریف رسته ها، متقاضیان می توانند تسهیلات دریافت کنند. 

به گفته یونسی تاکنون لیست یک هزار و 94 متقاضی دیگر که فاقد کدکارگاهی بوده و یا موفق به ثبت اطلاعات در سامانه نشده اند
به تایید این اداره کل رسیده و براي وزارت متبوع جهت بهره گیري از این تسهیلات ارسال که پس از بارگذاري درسامانه و تایید

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از این تسهیلات بهره مند خواهند شد. 

یونسی تاکید کرد: با توجه به فرصت باقی مانده کسب و کار ها ي فرهنگی و هنري و قرآنی که تاکنون اقدام نکرده اند تنها میتوانند تا

 
5 مردادماه سال جاري به سامانه https://corona-kara.mcls.gov.ir/ مراجعه و نسبت به ثبت نام کنند. 

یونسی درپایان تصریح کرد: در صورت ایجاد نقص در ثبت نام و سامانه، روساي ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی باید موضوع را دراسرع
وقت پیگیري و به واحد اشتغال این اداره کل اعلام و نسبت به رفع موانع ثبت نام اقدام کنند.



به مناسبت روز ملِّی کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته

مهارت

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/05/01

استاندار فارس به مناسبت روز ملِّی کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارتپیامی صادر کرد.

پیام استاندار فارس، به مناسبت روز ملِّی کار آفرینی و
ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت استاندار
فارس به مناسبت روز ملِّی کار آفرینی و ترویج آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارتپیامی صادر کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از فارس، در متن پیام دکتر

 
عنایت االله رحیمی به شرح زیر است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

روز ملِّی «کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه
اي» و هفته «مهارت»، فرصت مناسبی براي توجه به نقش آموزش هاي فنی و حرفه اي در توسعه کشور و اهمیت دادن به آموزش

 
عملی و مهارت آموزي است. 

پیشرفت هاي پرشتاب علمی در عصر امروز و لزوم بهره وري از تکنولوژي روز، لاجرم نگاه ما را به آموزش فنی و حرفه اي به عنوان
مکملِ جدایی ناپذیرِ نظام آموزشی، معطوف می دارد و «مهارت آموزي» و تلفیقِ «تئوري و تجربه» و«علم و عمل» به عنوان یکی از
بهترین راهکارهاي تربیتِ نیروي انسانیِ کارآمد و نقشه ي راهِ «کارآفرینی» خواهد بود تا با آموزش عملی به مهارت کافی در کسب و

 
کار و بهتر زیستن، نائل شویم. 

خوشبختانه جامعه ي ما به این درجه از فهم و کمال رسیده است که براي آموزش فنی و حرفه اي و مهارت آموزي، اهمیت و احترام،
قائل است و می داندکه ارزش قائل شدن براي آموزش فنی و حرفه اي، درواقع، استقبال از واقعیت هاي زندگی نوین و روي آوري به

 
فرصت هایی است که براي بهتر ساختنِ زندگی، پیش روي ماست. 

در سالی که به فرمایش مقام معظم رهبري، سالِ «جهش تولید» نامیده شده، شایسته است به ضرورت اشتغال مولدّ و تحول آفرینی
در بازار و شرایط کسب و کار و در کنار آموزش هاي آکادمیک به آموزش هاي فنی حرفه اي و مهارت آموزي و نقش آن در جذب
منابع انسانی اهتمام ویژه مبذول گردد و متولیان این بخش با توجه به مزیت هاي استان و نیازسنجی دقیق از بازار تقاضا نسبت به

 
هدف گذاري هاي درست، اقدام نمایند. 

اینجانب ضمن گرامیداشت «روز کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي» و «هفته مهارت»، توفیق خدمتگزاران این عرصه را از
خداوند بزرگ خواهانم. امید است متولیان بخش آموزش فنی و حرفه اي، علاوه بر توجه به تربیت دانش آموختگان براي ورود به
دنیاي واقعی کار و انتخاب شغل؛ قدمی را فرا تر گذاشته، همراه با آموزش عمومی، به کمک دیگر نهادهاي متولی، به خوبی در پرورش
استعداد، شخصیت و منش افراد بکوشند و توانایی درك، داوري، اظهار وجود و سازگاري با محیط هاي گوناگون را در نوجوانان و

جوانان عزیز، تقویت کنند.



نشست شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی کشور در

دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد

شماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

نشست کارگروه تخصصی راهبري و هماهنگی در سیاست گذاري شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی با
حضور دکتر علیرضا منادي رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات، سید محمد مولوي، شیوا قاسمی پور، احمدحسین فلاحی و

حسین حق وردي اعضاي هیأت رییسه، اسفندیار اختیاري کسنویه یزد، علی کریمی فیروزجائی، اکبر ...

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه
فنی و حرفه اي، در این نشست دکتر علیرضا منادي سفیدان در
خصوص برنامه هاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در
راستاي تقویت آموزش هاي مهارتی بیان داشت: در سال جهش
تولید و به توصیه مقام معظم رهبري، کمیسیون آموزش نسبت به
سال هاي گذشته در بحث مهارت ورود جدي تري خواهد داشت
در همین راستا در هفته مهارت و کارآفرینی اولین جلسه خارج از
مجلس کمیسیون آموزش و تحقیقات در محل دانشگاه فنی و

 
حرفه اي برگزار شد. 

وي ادامه داد: تمام اعضاي شوراي عالی مهارت در این جلسه حضور دارند و به بیان چالش هاي این حوزه می پردازند و تمام
نمایندگان و اعضاي این شورا تمام تلاش خود را براي شناسایی چالش ها و جلوگیري از مسائلی که مانع رشد و اعتلاي مهارت آموزي

 
در کشور می شود به کار خواهند بست. 

منادي سفیدان افزود: برنامه پنج ساله ششم توسعه نیز نگاه 50 درصدي به توسعه آموزش مهارتی در آموزش و پرورش دارد که باید
عملیاتی کنیم. قانون نظام جامع آموزش مهارت و تربیت فنی و حرفه اي سال 96 تصویب و در سال 97 عملیاتی شده است این شورا

 
با ریاست معاون اول رئیس جمهور به فعالیت می پردازد. 

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شوراي اسلامی گفت: هر ایرانی باید مهارت داشته باشد 23 میلیون خانواده در کشور
داریم و خانواده اولین محل آموزش مهارت در زندگی است در مدرسه بخش دیگري از مهارت ها آموزش داده می شود اما آن مهارتی

 
که جوانان را به سمت کار برده و اشتغال ایجاد کند مهارتی است که بایستی در مجموعه هاي فنی و حرفه اي کسب کند. 

دکتر منادي با تأکید بر اینکه تمام سعی بنده و همکارانم در مجلس بر این است تا بحث آموزش هاي مهارتی و فنی و حرفه اي در
کشور اوج بگیرد، گفت: باید تلاش کنیم بودجه دانشگاه فنی و حرفه اي افزایش پیدا کند چرا که بیش از 60 درصد از خروجی هاي

 
این دانشگاه وارد بازار کار شده و مشکل اشتغال ندارند. 



دکتر ابراهیم صالحی عمران رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در این نشست ضمن ابراز امیدواري براي معرفی این دانشگاه به عنوان
یکی از متولیان اصلی آموزش هاي مهارتی گفت: امیدواریم این نشست براي پیشبرد و ساماندهی آموزش هاي مهارتی و فنی مفید
باشد. این کمیسیون اراده خوبی به خرج داده است زیرا درباره آموزش هاي مهارتی دغدغه دارد لذا باید از این فرصت استفاده کرد تا

 
آموزش هاي فنی و مهارتی را با شوراي تشکیل شده که مصوبه مجلس است، ساماندهی کنیم. 

وي یکی از ضروریات اصلی و دغدغه کشور را تشکیل این شورا دانست و افزود: این نشان می دهد دستگاه هاي درگیر آموزش هاي
مهارتی بسیار هستند اما اگر پیامدهاي اقتصادي و اجتماعی حاصل نمی شود شاید به این موضوع برمی گردد که ارتباط عمودي و

 
افقی در بین دستگاه ها وجود ندارد لذا باید تشکیل این شورا و عزم کمیسیون براي تشکیل آن رامغتنم شمرد. 

دکتر صالحی عمران در ادامه نیز گفت: چالش هاي اساسی وجود دارد که اگر بتوانیم آنان را از سوي شورا حل کنیم، موفق خواهیم

 
بود . 

وي اشاره کرد: براساس گزارش مجمع جهانی اقتصاد 2019 رتبه ایران در مولفه دانشگاهی کشور 42 و در مولفه مهارت 133 است.
پاشنه آشیل ایران در شاخص سرمایه انسانی، معیار مشارکت افراد 24 تا 54 ساله (افراد در سن اشتغال و اغلب با تحصیلات

 
دانشگاهی) در اقتصاد است. 

دکتر صالحی عمران با اشاره به گزارش بانک جهانی در خصوص بی فایدگی سرمایه انسانی گفت: بطور نسبی سرمایه انسانی یک
جامعه زمانی گرایش به بی فایده شدن دارد که: مهارتهایی که آموخته می شوند با فرصت هاي بازار کار هماهنگ نباشند. باید سیستم

 
هاي آموزشی را ساماندهی کنیم. مقام معظم رهبري آموزش عالی را نقد می کنند که از توسعه غیرهدفمند به شدت پرهیز شود. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي حرفه گرایی در آموزش عالی را در کشورهاي مختلف مقایسه کرد و افزود: راهکار این است که به
آموزش هاي مهارتی توجه ویژه داشته باشیم چرا که این موضوع یک ضرورت امنیتی و اجتماعی است قانون نیز مسیر را مشخص

 
کرده است که تا پایان برنامه ششم، باید سهم این نوع از آموزش ها 38 درصد باشد. 

وي اشاره کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي اکنون 176 آموزشکده دارد که تا پایان سال نیز تعداد آن افزایش خواهد داشت. این دانشکده
ها 54 دانشکده براي دختران و 127 دانشکده براي پسران است. ما همچنین در سال جدید 89 رشته در کاردانی، 58 رشته در
کارشناسی ناپیوسته و 2 رشته در بحث کارشناسی پیوسته خواهیم داشت و سعی شده رشته هایی که بازار کار خوبی دارند را اضافه

 
کنیم ما 160 رشته را حذف کردیم تا رشته هاي متناسب با بازار کار را توسعه دهیم. 

دکتر صالحی عمران گفت: با موافقت وزارت علوم، تحقیقات و فناوري 101 رشته کاردانی جدید ایجاد شد. ما در موضوع کادر
آموزشی، 976 کادر ثابت و 20 هزار نیروي حق التدریسی داریم. بیش از 133 هزار دانشجو داریم و در سال 98_99، 257 هزار دانش
آموز هنرستانی داشتیم که واجد شرایط شرکت در کنکور بودند که 30 هزار نفرشان به این دانشگاه آمدند و بقیه وارد سیستم نظري

 
شدند. 

وي با بیان اینکه در کشور ما آموزش مهارتی یک آموزش درجه دوم است گفت: از سال گذشته رشته هاي کاردانی پیوسته را با
همکاري آموزش و پرورش تغییر سرفصل دادیم و 40 درصد نظري و 60 درصد عملی و کارگاهی شدند، سایر سرفصل ها نیز تا پایان

 
سال تغییر می کنند. 



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي اشاره کرد: 2 هزار و 300 گارگاه داریم و 197 کارگاه جدید نیز ایجاد شد. امسال 212 میلیارد براي
تجهیزات آزمایشگاهی نیز در اختیار داریم. با مقایسه خروجی هاي این دانشگاه در سال هاي اخیر 64 درصد دانشجویان وارد بازار کار
شدند لذا هدایت تحصیلی باید در آموزش و پرورش طوري باشد که دانش آموزان وارد رشته هاي مهارتی سوق داده شوند و ورود آنان

 
به بازار کار به خوبی باشد. 

وي در پایان افزود: تقاضامحوري در بحث آموزش هاي مهارتی بسیار مهم است لذا باید در شورا براي این موضوع تصمیمات کلیدي

 
بگیریم. 

محمدرضا سپهري دبیر شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی نیز در این نشست با تبریک هفته مهارت و کارآفرینی
ضمن قدردانی از اراده قوي مجلس شوراي اسلامی در جهت توجه به ارتقا و حل مسائل آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارتی گفت:

 
آینده کار و مهارت در دنیا و کشور به شدت در حال تحول و تغییر است. 

سپهري با عنوان اینکه رویکرد جهانی به سمت مسائل اقتصادي و اشتغال، انسان محور و برپایه تقویت گفت وگوهاي اجتماعی و
توسعه پایداري است که در آینده کار و مهارت تغییر ایجاد می کند تصریح کرد: امروزه تغییرات جمعیتی براساس تغییرات

 
دموکراتیک، تغییرات تکنولوژي و اقلیمی، جهانی شدن و تحولات غیرمترقبه است. 

وي ادامه داد: این تغییرات از نظر بافت هم قابل مشاهده است و نیروي انسانی که وارد محیط کار می شود شرایط یاددهی و یادگیري
را براساس سلیقه تنظیم می کند بنابراین نسل فناوري هاي مشارکتی، رفتار جوانان را در بازار کار جدید خواهد کرد و در همین راستا

 
باید در بستر آموزش هاي مهارتی، این نسل را بشناسیم. 

دبیر شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی با بیان اینکه اشکال و شیوه هاي کار نیز در مشاغل جدید که وارد بازار کار
می شوند تغییر می کند گفت: ما به سمت کارکنان یادگیرنده حرکت می کنیم و در تغییرات ایجاد شده هوش مصنوعی، ربات ها و

 
اینترنت به وجود می آیند که خود در بازار کار و آموزش و مهارت تاثیر گذاشته است. 

وي اشاره کرد: در این بین نیاز به مدیریت استعداد داریم که باید کمپین هایی براي نگهداشت این استعدادها تشکیل دهیم . اشتغال
پذیري مفهوم مهمی در دانشگاه ها شده است و نتایج و اثربخشی دانشگاه ها را نشان خواهد داد لذا در این زمینه ارتباط دانشگاه با

 
صنعت نیز یکی از شاخص هاي ارزیابی دانشگاه ها قلمداد می شود. 

سپهري ادامه داد: دنیاي کار به شدت در حال تغییر و انعطاف است، آموزش و یادگیري نیز در حال تغییر است. ما در شرایط فعلی با
چالش هایی روبه رو هستیم و مشاغل در حال ازبین رفتن است، به عنوان مثال پیش بینی شده است که 47 درصد کارگران در آمریکا

 
و 56 درصد افراد در کشورهاي گروه آسه آن (انجمن ملل آسیاي جنوب شرقی) با خطر جایگزین شدن مشاغل خود مواجه هستند. 

دبیر شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی با بیان اینکه فناوري تهدید دارد اما مهارت و مشاغل جدید نیز ایجاد می
کند گفت: سهم جمعیت در سن جهانی و تغییرات اقلیمی، نیروي کار را تحت تاثیر قرار داده و شغل هاي جدیدي را در دستور کار
قرار می دهد. در دنیا اعلامیه اي در سازمان بین المللی کار منتشر شده که همه کشورها باید مهارت و قابلیت را تقویت کنند تا از

 
توسعه و اقتصاد عقب نمانند. 

وي افزود: شرایط حاکم بر جوامع با شیوع ویروس کرونا نیز باعث شده از 3.3 میلیارد نیروي کار، 83 درصد تحت تاثیر آن قرار بگیرند



و سرعت کار افت پیدا کند. این موارد خطري است که در اثر این بحران به وجود آمده است پس باید در این شرایط انسجام سیاستی

 
داشته باشیم. 

سپهري گفت: باید این موضوع را به گفت وگوهاي اجتماعی تبدیل کنیم، و گفت وگو بین نهادهاي تصمیم گیر در امر مهارت و
آموزش هاي فنی و حرفه اي گسترش پیدا کند. اگر رغبت جامعه و مردم به سمت آموزش هاي مهارتی و دانشگاه فنی و حرفه اي و

 
کاردانش کم است باید آن را به گفتمان عمومی تبدیل کنیم که آینده بچه ها در گرو آموزش هاي مهارتی است. 

دبیر شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی در ادامه به رویکردهاي پسا کرونا اشاره کرد و گفت: بسیاري از تعییرات در

 
محیط کار ایجاد می شود لذا باید در بخش اقتصاد سایبري، اقتصاد دانش بنیان، خدمات مردم محور، و … حرکت کنیم. 

وي با اشاره بر اینکه این شورا به دنبال استقرار نظام آموزشی یکپارچه مهارتی در کشور است تا تمام ذینفعان بتوانند آموزش هاي
مهارتی را در کشور توسعه دهند افزود: از تمام اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات در این امر کمک می طلبیم چراکه این طرح

 
حکمرانی، نیاز به تقسیم کار دارد باید آموزش مهارتی متناسب با نیازهاي آمایشی و منطقه اي تدوین شود. 

سپهري گفت: سند آموزش هاي مهارتی در استان ها تنطیم شده است که نیازهاي خود را نیازسنجی کردند و لازم است نیازهاي بازار

 
کار را بشناسیم و باید در این رابطه یک اطلس با محوریت مهارت و شایستگی تدوین کنیم. 

ل.م 54



ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز

منبع: ایسناشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز در سومین جلسه کمیته فنی بررسی طرح هاي
اشتغال روستایی استان از ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل البرز خبر داد.

ابراهیم شادمهر روز چهارشنبه یکم مرداد در این جلسه که
با حضور نمایندگان دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي
مرتبط در اداره کل تعاون کار ورفاه اجتماعی استان برگزار
شد گفت: مرحله پنجم اعتبارات قانون حمایت از توسعه و
ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با
استفاده از منابع صندوق توسعه ملی انجام و به استان البرز

 
ابلاغ شده است. 

به گزارش ایسنا، وي افزود: چهار بانک عامل در استان براي
پرداخت این تسهیلات شامل بانک هاي توسعه تعاون،

 
پست بانک، کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید هستند. 

شادمهر در خصوص پرداخت این تسهیلات به متقاضیان خاطر نشان کرد: این تسهیلات به طرح هاي اشتغال زا در مناطق روستایی و

 
عشایري و بر اساس رسته هاي اولویت دار با هدف اشتغال پایدار در این مناطق پرداخت می شود. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان با اشاره به پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در البرز و
میزان اشتغال زایی این طرح در استان از ابتدا تاکنون گفت: از بهمن ماه سال 1396 تاکنون حدود 208 میلیارد تومان تسهیلات به

 
1074 طرح با تعهد اشتغال 2311 نفر در استان البرز پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: از این میزان تسهیلات حدود 168 میلیارد تومان به 275 طرح با اشتغال زایی 1253 نفر مربوط به دستگاه هاي اجرایی

 
و حدود 40 میلیارد تومان به 799 طرح با اشتغال زایی 1058 نفر مربوط به دستگاه هاي حمایتی استان بوده است. 

در ادامه جلسه این کمیته ، درخواست هاي متقاضیان دریافت تسهیلات تکمیلی در قالب متمم و نیز تخلفات و انحرافات گزارش شده

 
از سوي ناظرین شهرستان ها و بانک ها و دستگاه هاي اجرایی استان در خصوص تسهیلات مذکور مورد بررسی قرار گرفت. 

همچنین در بخش دیگري از این کمیته بانک هاي عامل مرتبط این طرح،گزارشی از تخصیص اعتبارات تسهیلات اشتغال روستایی به
استان ارائه داده و نیز دو طرح ارائه شده از سوي نهاد حمایتی بنیاد شهید استان به میزان مبلغ 100 میلیون تومان در این جلسه

 
تصویب شد. 



گفتنی است یکی از مهم ترین اولویت هاي دولت تدبیر و امید، توسعه اشتغال پایدار در روستاها است و آئین نامه اجرایی قانون
حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی به عنوان یکی از

 
طرحهاي دولت در سال 96 به اجرا درآمده است و تاکنون در استان هاي کشور اجرایی می شود. 

انتهاي پیام



استاندار فارس:اهتمام ویژه به آموزش هاي فنی و حرفه اي لازم است

منبع: ایرناشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/05/01

شیراز- ایرنا- استاندار فارس در پیامی به مناسب روز ملی کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت بر
لزوم توجه به آموزش علمی و مهارت آموزي شغلی تاکید و اعلام کرد اهتمام ویژه به چنین آموزش هایی با توجه به شعار

سال لازم است.

شیراز- ایرنا- استاندار فارس در پیامی به مناسب روز ملی
کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته
مهارت بر لزوم توجه به آموزش علمی و مهارت آموزي
شغلی تاکید و اعلام کرد اهتمام ویژه به چنین آموزش

 
هایی با توجه به شعار سال لازم است. 

عنایت االله رحیمی در پیامی که نسخه اي از آن چهارشنبه
به ایرنا واصل شد نوشت: در سالی که از سوي رهبر معظم
انقلاب به نام سال جهش تولید نامگذاري شده، شایسته
است به ضرورت اشتغال مولد و تحول آفرینی در بازار و

شرایط کسب و کار و در کنار آموزش هاي آکادمیک به آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارت آموزي و نقش آن در جذب منابع

 
انسانی اهتمام ویژه شود. 

وي افزود: متولیان این بخش با توجه به مزیت هاي استان و نیازسنجی دقیق از بازار تقاضا، نسبت به هدفگذاري هاي درست اقدام
کنند؛روز ملی کار آفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت آموزي، فرصت مناسبی براي توجه به نقش آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي در توسعه کشور نیز هست. 

رحیمی ادامه داد: پیشرفت هاي پرشتاب علمی در عصر امروز و لزوم بهره وري از تکنولوژي روز، لاجرم نگاه ما را به آموزش فنی و
حرفه اي به عنوان مکملِ جدایی ناپذیر نظام آموزشی معطوف می دارد و مهارت آموزي و تلفیق تئوري و تجربه و علم و عمل به
عنوان یکی از بهترین راهکارهاي تربیت نیروي انسانی کارآمد و نقشه راه کارآفرینی خواهد بود تا با آموزش عملی به مهارت کافی در

 
کسب و کار و بهتر زیستن نائل شویم. 

استاندار فارس اضافه کرد: خوشبختانه جامعه ما به این درجه از فهم و کمال رسیده است که براي آموزش فنی و حرفه اي و مهارت
آموزي، اهمیت و احترام قائل است و می داند که ارزش قائل شدن براي آموزش فنی و حرفه  اي در واقع استقبال از واقعیت  هاي

 
زندگی نوین و رفتن به سمت فرصت  هایی است که براي بهتر ساختن زندگی پیش روي ما است. 

رحیمی ابراز امیدواري کرد که متولیان بخش آموزش فنی و حرفه  اي، علاوه بر توجه به تربیت دانش آموختگان براي ورود به دنیاي
واقعی کار و انتخاب شغل، گام را فراتر گذاشته و در کنار آموزش عمومی، به کمک دیگر نهادهاي متولی، به خوبی در پرورش استعداد،
شخصیت و منش افراد بکوشند و توانایی درك، داوري، اظهار وجود و سازگاري با محیط  هاي گوناگون را در نوجوانان و جوانان عزیز

 
تقویت کنند. 

در تقویم رسمی، روز ششم مردادماه به عنوان روز ملی کارآفرینی و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و از 31 تیرماه تا ششم مرداد



 
به عنوان هفته مهارت آموزي نامگذاري شده است. 

 
برچسب ها 

 
- کارآفرینی 

 
- شیراز 

 
- مهارت اموزي 

 
- استانداري فارس 

 
- عنایت االله رحیمی 

- فارس



فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی منطقه آزاد انزلی در روزهاي کرونایی/

توجه ویژه به کسب و کارهاي کوچک و آگاهی بخشی به جوامع محلی

منبع: فریناشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: در دوره کرونا فعالیت هاي متنوعی براي حوزه هاي
اجتماعی، فرهنگی و گردشگري منطقه آزاد انزلی...

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد
انزلی گفت: در دوره کرونا فعالیت هاي متنوعی براي حوزه
هاي اجتماعی، فرهنگی و گردشگري منطقه آزاد انزلی در
نظر گرفته ایم تا کمترین خسارت را شاهد باشیم و در

 
تلاشیم تا جامعه دچار انفعال، استرس و بی پروایی نشود. 

به گزارش فرینا، از ماه ها پیش و با شیوع ویروس کرونا،
مناطق آزاد مانند سایر مناطق و بخش هاي کشور، برنامه
هاي خود را در راستاي مقابله با این ویروس و به حداقل
رساندن خسارت هاي ناشی از این بیماري قرار دادند و چه

بسا در بسیاري از موارد مناطق آزاد کشور پیشتاز بسیاري از برنامه ها شدند چرا که بسیاري از حوزه ها در این مناطق حساسیت

 
بیشتري دارند و لازم است تا توجه ویژه اي به آنها شود. 

منطقه آزاد انزلی نیز از روزهاي نخست، فعالیت هاي مهم و تاثیرگذاري چه در زمینه تولید لوازم مورد نیاز بهداشتی و چه در حوزه
مسئولیت اجتماعی انجام داده است. براي اطلاع بیشتر از فعالیت هاي این سازمان در حوزه اجتماعی، گفتگویی داشتیم با سید حجت

 
مهدوي سعیدي، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی که در ادامه می خوانید. 

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی به خبرنگار اقتصاد 24 گفت: در همه نشست ها در حوزه هاي مختلف
از فرهنگی و اجتماعی گرفته تا اقتصادي و گردشگري به شرایط کرونایی توجه داشته ایم و به مباحث سمت و سو می دهیم و درصدد
هستیم از نظر تئوریکی مباحث را جلو ببریم و عملیاتی کردن آن ها را هم متناسب با سویه هاي فکري و نظري دنبال کنیم و تلاش

 
کرده ایم نگذاریم این شرایط خللی به حوزه هاي فعال منطقه آزاد انزلی وارد کند. 

مهدوي سعیدي افزود: امروز بیشتر مباحث منطقه چه به لحاظ مباحث نظري و تئوریک و چه به لحاظ اجرایی و تئوریک، متناسب با
بحث کرونا جلو می رود. براي مثال امروز جلسه اي را با حضور فعالان اقتصادي خواهیم داشت با عنوان ""چگونه می توان در شرایط
کرونا تولید را پیش برد"" و در نظر داریم مباحث را در این شرایط و در راستاي تحقق شعار جهش تولید پیش ببریم. کارخانه هاي ما
در شهرك صنعتی تاکنون فعالیت چشمگیري در تولید لوازم بهداشتی مورد نیاز در روز هاي کرونایی داشته اند و تلاش کردیم این
ملزومات تولید شده با قیمت مناسب در اختیار شهروندان قرار گیرد و در نظر داریم این تولیدي ها با قدرت فعالیت هاي خود را ادامه

 
دهند. 

وي خاطرنشان کرد: در بخش گردشگري نیز جلسات متنوعی داشته ایم و در روز هاي آینده نیز با نماینده استان جلسه اي تحت
عنوان ""سرنوشت گردشگري در دوران کرونا"" خواهیم داشت و راه حل هاي اجرایی براي به حداقل رساندن خسارات گردشگري را
پیگیري خواهیم کرد. منطقه آزاد انزلی در این مدت تسهیلات خوبی را براي مشاغل آسیب دیده از کرونا در نظر گرفته است به

 
خصوص در صنعت گردشگري این تسهیلات با کمک بانک ها اختصاص داده شد. 



معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: از جلسات مهم و تاثیرگذاري که در روز هاي گذشته داشتیم
امضاي تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد انزلی و سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور در راستاي توانمندسازي جوامع محلی و
نیروي کار بود که به موجب آن ارتقاي سطح مهارت هاي فنی ساکنین منطقه و جویندگان کار فاقد مهارت، بالا بردن میزان بهره وري
نیرو هاي شاغل در سطح منطقه با رویکرد اشتغال پایدار، شناسایی نیاز هاي آموزشی متناسب با مشاغل جدید و پیشرفت هاي علمی
براساس ظرفیت هاي موجود در سطح منطقه و در نهایت ارتقاي توانمندي هاي گردشگري منطقه آزاد انزلی و ارائه خدمات بهتر به

 
گردشگران داخلی و خارجی مدنظر قرار گرفت. 

مهدوي سعیدي اضافه کرد: علاوه بر آن در جریان دیدار مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور با دکتر روزبهان، مدیرعامل سازمان
منطقه آزاد انزلی تفاهم نامه دیگري هم با این صندوق با هدف ساماندهی، توانمندسازي و حمایت از ایجاد فرصت هاي کسب و کار
هاي خانگی خرد و کوچک امضا شد و با حضور رئیس صندوق کارآفرینی، اعتبار نامه اي را تعیین کردیم تا بتوانیم مبالغی را جذب
کنیم که سقف اعتبار تعیین شده براي تفاهم نامه 100 میلیارد ریال خواهد بود که از محل منابع صندوق کارآفرینی امید به طرح
هاي معرفی شده از سوي سازمان منطقه آزاد انزلی در قالب ضوابط صندوق تخصیص خواهد یافت و سقف تسهیلات مرتبط با هر یک
از کسب وکار هاي معرفی شده در حوزه هاي خانگی، خوداشتغالی و کارفرمایی یک میلیارد ریال است که پس از طی مراحل اداري

 
پرداخت می شود. 

وي عنوان کرد: این دو جلسه را می توان نقاط عطفی در روز هاي کرونا دانست که می توانند براي کسب و کار هاي کوچک و جوامع

 
محلی مفید باشند. 

مهدوي سعیدي گفت: در زمینه هاي اجتماعی نیز فعالیت هاي قابل توجهی در سازمان انجام می شود. براي نمونه هفته گذشته
نشستی با عنوان ""زندگی در سایه کرونا"" برگزار و از مردم و فعالان اقتصادي دعوت کردیم تا در آن شرکت کنند. در این نشست
مباحث روانشناسی اجتماعی و روانشناختی مواجهه با بیماري هاي سهمناك مطرح شد و متخصصان در این موارد توضیحاتی دادند و

 
راهنمایی هاي لازم در اختیار افراد قرار گرفت که همه این موارد با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی صورت گرفت. 

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري سازمان منطقه آزاد انزلی در پایان یادآور شد: یکی از ضروري ترین کار هایی امروز که باید به
آن توجه ویژه شود، آگاهی بخشی است که با کمک رسانه ها این مهم را انجام می دهیم و با راهنمایی هاي لازم در تلاشیم تا جامعه

دچار انفعال، استرس و بی پروایی نشود.



عیسی منصوري

انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی/ بازگشت 604 میلیارد تومان

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی و بازگشت 604 میلیارد
تومان خبر داد. نوشته انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی/ بازگشت 604 میلیارد تومان اولین بار در خبرگزاري

صنایع. پدیدار شد.

 
معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

 
انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی/ بازگشت 604 میلیارد تومان 

معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی و بازگشت 604 میلیارد تومان

 
خبر داد. 

معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از انحراف چهار هزار و 800 طرح اشتغال روستایی و بازگشت 604 میلیارد تومان

 
خبر داد. 

 
  

 
تسهیلات طرح اشتغال روستایی 

به گزارش خبرگزاري صنایع، عیسی منصوري در رسانه ملی با بیان این که سطح بخش روستایی از حدود سه درصد در اشتغال سالانه

 
کشور به 29 درصد افزایش یافت، اظهار داشت: 

 
البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش یافته است. 

 
می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد. 

در طرح اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد.

 
تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

 
عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

 
  



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی مبنی بر انحراف تسهیلات طرح اشتغال

 
روستایی، افزود: 

 
ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان است. 

 
  

 
منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی گفت: 

در یک سال و پنج ماه گذشته، بانک ها منابع جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش

 
تسهیلات اتفاق بیفتد. 

 
البته انحراف در این طرح، بدیهی است. 

بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم به خود

 
اختصاص داده، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

 
  

 
نظارت بر پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی   

 
منصوري در ادامه اضافه کرد: 

با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش

 
کشاورزي زیر 45 درصد است. 

از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار ثبت شده است

 
و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

 
  

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم،

 
افزود: 

داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار

 
اشتغال ایجاد شده است. 



نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته نظارت استانی با

 
مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

 
  

 
افزایش نرخ تسهیلات به 19 درصد   

 
نماینده مجلس شوراي اسلامی در ادامه این گفتگو، اظهار داشت: 

گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته

 
است. 

 
مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص یابد. 

 
باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در بدنه دولت براي

 
جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

 
  

 
روح االله ایزدخواه پیرامون تسهیلات بانکی براي استغال، گفت: 

در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات خود را به 19

 
درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

 
اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه روستایی را پوشش داده است. 

 
  

 
تسهیلات طرح اشتغال روستایی پوشش دهنده مشاغل روستایی هستند؟   

 
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه نیز اظهار داشت: 

در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و 255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما

 
این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال روستایی را پوشش می دهد. 



به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال اقتصادي

 
روستایی داریم. 

 
  

 
حجت ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است گفت: 

اعلام می کنند 114 هزار نفر در این بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت

 
هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي فعال بوده اند. 

29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می کند به

 
معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي

 
اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد روستائیان امکان

 
فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي در این

 
مناطق ایجاد کند. 

 
  

 
مسئول اصلی توسعه روستایی    

 
به گزارش خبرگزاري صنایع، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران در پایان اظهار داشت: 

واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه روستایی نبود

 
موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم اما 38 هزار آبادي بالاي 20 خانوار داریم که

 
پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

 
 ofv’chvd wkuj

انتهاي پیام///



بنگاه هاي کوچک؛ 79درصد اشتغال، 6درصد سهم وام

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/05/01

ساختار اقتصاد ایران به گونه اي است که صنایع بزرگ حدود 20 درصد از پتانسیل هاي بالقوه صنعتی ـ تولیدي ایران را به
خود اختصاص داده و 80 درصد مابقی مربوط به صنایع کوچک و متوسط است، با این حال گرچه آماري از میزان تسهیلات

صنایع بزرگ چندان در دست نیست، اما بررسی آمارهاي بانک مرکزي ایران نشان می دهد طی ...

 
 

ساختار اقتصاد ایران به گونه اي است که صنایع بزرگ حدود 20 درصد از پتانسیل هاي بالقوه صنعتی ـ تولیدي ایران را به خود
اختصاص داده و 80 درصد مابقی مربوط به صنایع کوچک و متوسط است، با این حال گرچه آماري از میزان تسهیلات صنایع بزرگ
چندان در دست نیست، اما بررسی آمارهاي بانک مرکزي ایران نشان می دهد طی سال هاي گذشته از کل تسهیلات نظام بانکی

 
کشور، کمتر از 6 درصد آن در اختیار صنایع کوچک و متوسط قرار گرفته است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فرهیختگان، اهمیت صنایع کوچک و متوسط در کشور به دلیل این است که این بنگاه ها در مجموع
به لحاظ تعدادي، بیش از 80 درصد از بنگاه هاي موجود کشور و در بخش اشتغال نیز 19.3 میلیون نفر از 24 میلیون شاغل کشور
(سهم 79 درصدي از کل اشتغال کشور) را در خود جاي داده است. این بنگاه ها که کلید عبور از شرایط هاي تحریمی و فشارهاي
خارجی بوده و همچون شرکت ها و بنگاه هاي بزرگ تحت تاثیر مسائل بیرونی و بحران هاي اقتصادي نبوده و درحال حاضر با بی
مهري در کشور در وضعیت نامطلوبی قرار گرفته اند. یکی از موارد توجه به این بخش، تامین مالی و تسهیلات ارائه شده به آنهاست که
در مقایسه با بنگاه هاي بزرگ رقم خاصی محسوب نمی شود. به عنوان مثال در سال 98 از مجموع 974 هزار میلیارد تومان تسهیلات
اعطا شده در سیستم بانکی تنها 54 هزار میلیارد (کمتر از 6 درصد) در اختیار بنگاه هاي کوچک و متوسط قرار گرفته است. بنابراین
با توجه به شرایط کرونایی و بحران اخیر اقتصادي کشور، بنگاه هاي کوچک و متوسط که بیش از 80 درصد اقتصاد ما را چه از نظر
اشتغال و چه به لحاظ تعداد بنگاه تشکیل می دهند، نیازمند حمایت دولت و سیستم بانکی بوده، حمایت هایی که تا به حال به خوبی
انجام نشده چراکه با وجود رونق در بازار سهام و همچنین بالا رفتن ذخایر بانکی، سیاستگذاران می توانستند از هر دو طریق حمایت
مالی و تامین مالی این بخش بزرگ از اقتصاد ایران را حمایت کنند که به هر روي تا به حال صورت نگرفته است. در این گزارش براي
نمونه اشاره کرده ایم در کشور ترکیه که در آن صنایع و بنگاه هاي اقتصادي تحول چشمگیري در دهه هاي اخیر تجربه کرده اند، به

 
لحاظ عددي، بیش از 98 درصد بنگاه هاي فعال این کشور جزء همین بنگاه هاي کوچک و متوسط هستند. 

7 .1میلیون نفر نیروي کارسرخورده از بازار خارج شدند از مهم ترین موضوعات اقتصادي هر کشور که می توان با توجه به آن به



شاخص هاي توسعه یافتگی آن پی برد، اشتغال و موضوع بیکاري است. یافته ها براساس نتایج دفتر جمعیت نیروي کار و سرشماري از
طریق طرح آمارگیري از ویژگی هاي اشتغال و بیکاري خانوار در بهار سال 99 درحالی منتشر شد که شیوع ویروس کرونا در اسفند
سال گذشته موجب تعطیلی تعداد زیادي از کسب وکار هاي کوچک و کاهش فعالیت هاي تولیدي در صنایع بزرگ تر شد که از تاثیر
این عامل در شکل گیري بیکاري موقت و دائم بسیاري از افراد نمی توان چشم پوشید. براساس این گزارش نرخ بیکاري در بهار سال
99 به 9.8 رسیده که نسبت به زمستان 98، کاهش 0.9درصدي را نشان می دهد. تا اینجاي کار وضعیت ظاهرا خوب است، اما بهار
سال جاري تعداد شاغلان کشور نسبت به زمستان سال گذشته کاهش 500 هزار نفري و نسبت به مدت مشابه بهار سال 1398
کاهش نزدیک به 1.5 میلیون نفري را نشان می دهد و همچنین جمعیت فعال کشور (مجموع بیکاران و شاغلان) هم به 25.5 میلیون
نفر در بهار امسال رسیده که نسبت به زمستان سال 98 کاهش 1.7 میلیونی و نسبت به بهار 98 کاهش دومیلیونی داشته است، یعنی
بسیاري از افراد از پیدا کردن شغل ناامید شده اند و ورودي جمعیت در سن کار به بازار کار براي مشارکت در فعالیت هاي اقتصادي
کم شده است. حاصل همه اینها کاهش نرخ بیکاري و افزایش جمعیت غیرفعال بوده است که بررسی ها در ادامه این گزارش تضعیف
بنگاه هاي کوچک و متوسط را دلیل اصلی این مساله می داند. درواقع با توجه به آنکه بخش بزرگی از درآمد اقتصادي کشور در بنگاه
ها بزرگی که عمدتا دولتی، شبه دولتی و وابسته به نهادهاي بزرگ اقتصادي همچون بانک ها هستند، متمرکز است، بنگاه هاي
کوچک و متوسط با آنکه بیش از 80 درصد اشتغال را دربر دارند به آن اندازه نه از درآمد و نه از حمایت هاي لازم برخودارند. همین
امر سبب کاهش روزافزون اشتغال در این بخش شده و از آنجا که ورود به بنگاه هاي دولتی کار آسانی نیست، بسیاري از نیروي کار

 
بنگاه هاي تضعیف شده و شکست خورده کوچک و متوسط به جمعیت غیرفعال کشور اضافه می شوند. 

SMEها ستون فقرات اشتغال و تولید بنگاه هاي کوچک و متوسط (SME) نهادهاي محدود اقتصادي هستند که از طریق تجمیع
منابع مالی خرد، کارآفرینی و پیوند با صنایع، زمینه هاي توسعه اقتصادي و پیشرفت را فراهم می آورند. در تعریف جهانی، این کسب
وکارها به بنگاه هایی اطلاق می شود که داراي حداکثر 300 نفر نیرو باشند و فروش کل سالانه آن از 15 میلیون دلار متجاوز نمی
شود و تعریف داخلی آن با وجود تفاوت هاي سلیقگی هر سازمان در شاخص «تعداد نیروي کار مشترك» است. به عنوان نمونه در
طبقه بندي اداره آمار بانک مرکزي واحدهاي با کمتر از 10 کارکن «خرد»، 10 تا 49 کارکن «کوچک»، 50 تا 99 کارکن «متوسط»
و بالاتر از 100 کارکن «بزرگ» نامیده می شوند. این بنگاه ها در افزایش متغیرهایی مانند رشد اقتصادي، اشتغال، تولید ثروت و
کاهش فقر در کشورها نقش حیاتی دارند. از سوي دیگر، درصد بالایی از نیروي کار هر کشور در بنگاه هاي کوچک و متوسط فعالیت
می کنند و از همین رو باید دولت ها و سیاستگذاران با حساسیت بالایی به عملکرد آنها نظارت داشته باشند. ظرفیت موجود در این
بنگاه ها براي خلق فرصت هاي شغلی جدید و به کار گرفتن نیروهاي بیکار یکی از دیگر کارکردهاي این بنگاه هاست که منجر به
کاهش نرخ مشارکت نیروي کار در شغل هاي کاذب و غیررسمی نیز می شود. درواقع این مکانیسم منجر به کاهش نرخ بیکاري شده و

 
یک راهبرد مهم براي هدایت بخش غیررسمی بازار به بخش مولد اقتصاد است. 

به عنوان نمونه براساس آمار کمیسیون اروپا، 83 درصد از خلق فرصت هاي شغلی جدید در اتحادیه اروپا در پنج سال منتهی به سال
2018 برعهده بنگاه هاي کوچک و متوسط بوده است. با این حال بنگاه هاي کوچک و متوسط تحت تاثیر عوامل خارجی و داخلی قرار
دارند که تضعیف آنها درنهایت منجر به کاهش رشد اقتصادي، تولید و اشتغال خواهد شد، این عوامل که به دو دسته خارجی و داخلی
تقسیم شده اند، می توانند حتی این بنگاه ها را به مرز ورشکستگی بکشانند و اجازه ادامه فعالیت را به آنها ندهند. عوامل بیرونی که به
طور مشخص عامل تضعیف این بنگاه در ایران محسوب می شود، عوامل سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و قانونی هستند که جز از سوي
سیاستگذاران نمی توان آن را کنترل کرد. برخی از این عوامل عبارتند از رقابت، بحران اقتصادي، رفتار مصرف کننده، سیاست هاي
دولتی، دسترسی به منابع مالی، موقعیت جغرافیایی و فساد که در این گزارش با بررسی اهمیت این بنگاه ها در کشور و جهان، بیشتر

 
به نقش مخرب دسترسی به منابع مالی، سیاست هاي دولتی اشاره شده است. 

85 درصد بنگاه هاي کشور کوچک و متوسط هستند همان طور که گفته شد صنایع کوچک و متوسط نقش پررنگی در توسعه



اقتصادي کشور ها دارد، اما این پتانسیل در کشور ما به فراموشی سپرده شده و با توجه به بحران هاي اقتصادي و کرونایی اخیر
درمعرض تهدید جدي قرار گرفته است. یکی از معیار هایی که می توان براساس آن وضعیت بنگاه هاي کوچک و متوسط کشور را
ارزیابی کرد، تعداد این بنگاه درمقایسه با کل بنگاه هاي موجود در کشور است. براساس سالنامه مرکز آمار ایران تعداد کارگاه هاي
صنعتی خصوصی و عمومی به تفکیک تعداد کارکنان تا پایان سال 96 منتشر شده است. این آمار نشان می دهد مجموع بنگاه هاي
کوچک و متوسط از کل بنگاه هاي صنعتی کشور طی سال هاي 92 تا 96 حدود 90 تا 91 درصد بوده است. به عنوان نمونه در سال
96 تعداد بنگاه هاي صنعتی کوچک (10 تا 49 نفر) حدود 24هزار و 160 بنگاه، بنگاه هاي متوسط (50 تا 99 نفر) سه هزار و 154
بنگاه و بنگاه هاي بزرگ به تعداد (100 نفر و بیشتر) تقریبا سه هزار و 300 بوده است. بنابراین از مجموع 30 هزار و 300 بنگاه

 
صنعتی موجود در کشور در سال 96، 27 هزار و 300 بنگاه آن را بنگاه هاي کوچک و متوسط تشکیل داده اند. 

آمار هاي منتشرشده چنین نسبت هایی را در سال 93، 94 و 95 هم تایید می کنند، به طوري که طی این سال ها به ترتیب
90.7،91.1 و90.4درصد از مجموع بنگاه هاي کشور را بنگاه هاي کوچک و متوسط تشکیل داده اند. هرچند ریز جزئیات بنگاه هاي
کشور مربوط به سال هاي 97 و 98 منتشر نشده است، با بررسی اظهارنظرهاي مقامات کشور و همچنین وضعیت اقتصادي درطول
دوسال اخیر می توان تعداد کل بنگاه هاي کشور را 29 هزار و 605 و 28 هزار و 944 به ترتیب براي سال هاي 97 و 98 تخمین زد.
همچنین برآورد ها از مجموع 26 هزار و 548 و 25 هزار و 854 براي بنگاه هاي کوچک و متوسط کشور حکایت دارد. حال با توجه به
نقش کلیدي بنگاه هاي SME کشور در بخش صنعت می توان این اهمیت را به دیگر بخش هاي اقتصاد نیز تعمیم داد و براساس
سالنامه آماري مرکز آمار در بررسی تمام بخش هاي اقتصادي به طورکلی از نقش بیش از 85 درصدي بنگاه هاي کوچک و متوسط از

 
کل بنگاه هاي کشور صحبت به میان آورد. 

آب رفتن بنگاه هاي کوچک و متوسط در درآمد و تعداد بررسی هاي بنگاه کوچک و متوسط دو نکته بسیار مهم را روشن می سازد؛
اول آنکه به نظر می رسد درطول بحران هاي اخیر علی الخصوص در دوسال گذشته این بنگاه هاي کوچک و متوسط بوده اند که در
صف اول ورشستگی و عقب ماندگی قرار داشتند و بنگاه هاي دولتی -که عمدتا هم بنگاه هاي بزرگ محسوب می شوند- به کار خود
ادامه داده اند. به عنوان نمونه مقایسه وضعیت بنگاه هاي صنعتی طی سال هاي 96 و 95 نشان می دهد مجموع بنگاه هاي کوچک و
متوسط صنعتی از 28 هزار و 313 در سال 95 به 27 هزار و 315 در سال 96 رسیده است. این درحالی است که طی همین سال
تعداد بنگاه هاي دولتی، شبه دولتی و بنگاه هاي وابسته به بانک ها و سایر نهادها که عمدتا بنگاه هاي بزرگ بالاي 100 نفر را تشکیل
می دهند، از دو هزار و 995 به سه هزار و 17 بنگاه افزایش داشته اند. در ادامه همچنین روند کاهشی تعداد بنگاه هاي کوچک و
متوسط براساس جدول مشخص و واضح است که این روند نشان دهنده آسیب پذیري این بنگاه ها طی سال هاي بحران است. با توجه
به اینکه این بنگاه ها بیش از 85 درصد بخش هاي صنعتی، خدماتی، کشاورزي، ساختمان و... را تشکیل می دهند، روند ادامه دار

 
کاهشی آنها معنایی جز افزایش بیکاري، کاهش تولید و کاهش رشد اقتصادي نخواهد داشت. 

دومین موردي که در بررسی هاي آماري به چشم می خورد، درآمد این بنگاه ها و مقایسه آن با بنگاه بزرگ کشور است. طبق تحلیل
هاي صورت گرفته در 10 ساله منتهی به سال 96 بخش صنعت اقتصاد ایران، سهم بزرگی از اشتغال در بنگاه هاي صنعتی کوچک و
متوسط داشته است. این درحالی است که بیشترین سهم درآمدي به دست آمده در این بخش در بنگاه هاي صنعتی بزرگ تولید می
شود. در ساختار مورد بحث حدود 67 درصد کل اشتغال بخش صنعت، در بنگاه هاي خرد ایجاد شده اند، درحالی که فقط 19درصد از
کل درآمد حاصل در این بخش در این بنگاه ها تولید می شوند. برعکس، بنگاه هاي بزرگ 12 درصد کل اشتغال بخش صنعتی را در

 
اختیار داشتند، درحالی که 53 درصد از کل درآمد صنعت در این بنگاه ها به وجود می آمد. 

79 درصد شاغلان ایران در SMEها فعالند معیار دیگري که می توان براساس آن وضعیت بنگاه هاي کوچک و متوسط کشور را
ارزیابی کرد، درصد اشتغال بنگاه هاي کوچک و متوسط نسبت به کل اشتغال است براساس اطلاعات موجود در سال 1390 درصد



اشتغال بنگاه هاي کوچک و متوسط نسبت به کل شاغلان بنگاه هاي صنعتی 70 درصد است. این درحالی است که 85 درصد از بنگاه
هاي صنعتی خصوصی کشور را طی این سال بنگاه هاي کوچک و متوسط تشکیل می دهند. همچنین براساس اطلاعات موجود در
سال 97(آخرین اطلاعات منتشر شده) از مجموع 24 میلیون و 500 هزار نیروي کار مشغول در کشور، در حدود 19 میلیون و
300هزار نفر در بنگاه هاي کوچک و متوسط که کمتر از 50 نفر هستند، فعالیت دارند و تنها 5 میلیون و 200 هزار نفر در بنگاه هاي
بزرگ مشغول به کار بوده اند. در واقع SMEها سهم 78 درصدي در اشتغال کشور را دارند و مشخص است که نسبت اشتغال در بنگاه
هاي کوچک و متوسط به کل اشتغال بنگاه ها طی سال هاي 90 تا 97 افزایش یافته است. بر این اساس با توجه به اینکه بیش از 90
درصد بنگاه هاي صنعتی کشور را بنگاه هاي کوچک و متوسط تشکیل می دهند، این بخش از توجه بیشتري باید برخودار باشد. به
نظر می رسد که بالا بودن نیروي کار مشغول در بنگاه هاي کوچک و متوسط به چالش هاي موجود در این بنگاه ها در کشور ما می

 
افزاید و به همین دلیل باید مورد حمایت هاي دولت و سیستم اقتصادي بانکی قرار بگیرند. 

جایگاه جهانی SMEها در منابع بین المللی بنگاه هاي کوچک و متوسط به شرکت هاي مستقلی اطلاق می شود که تعداد معینی
نیروي کار استخدام می کند که این تعداد در کشور هاي مختلف متفاوت است. بررسی روند تعداد بنگاه هاي کوچک طی سالیان اخیر
نشان می دهد تعداد بنگاه هاي کوچک و متوسط مخصوصا آنهایی که به شدت تحت تاثیر بحران مالی قرار دارند کاهش یافته، اما
بخش خدمات در اکثر موارد در این کشور ها در موقعیت بهتري قرار گرفته است به عنوان نمونه، در بخش تعداد بنگاه هاي کوچک و
متوسط آمریکا، ایتالیا و انگلستان در سال 2014 کمتر از سال 2008 بوده است. این بنگاه ها که بیشتر در تجارت عمده فروشی و
خرده فروشی و ساخت وساز ها فعالیت می کنند سهم بالایی از تعداد بنگاه ها را در هر کشور به خود اختصاص داده اند، به نحوي که
در کشور ترکیه98.3 درصد از تعداد کل بنگاه هاي این کشور بنگاه خرد محسوب می شود. اگرچه سهم بنگاه هاي بزرگ از نظر تعداد
کمتر از یک درصد کل بنگاه هاست، اما سهم قابل توجهی از اشتغال را به خود اختصاص داده اند. در روسیه حدود 67 درصد اشتغال
مربوط به بنگاه هاي بزرگ است. با این وجود بررسی هاي بیشتر نشان می دهد که در اکثر کشورها نیز بیشترین میزان اشتغال در
بنگاه هاي کوچک و متوسط به بخش صنعت و تجارت اختصاص داشته است و بخش اطلاعات و ارتباطات کمترین میزان اشتغال را به
خود اختصاص داده است. تعداد بنگاه هاي خرد در بخش خدمات در کشور هاي ترکیه، آمریکا و ایتالیا بیشترین میزان را داشته است.
در بخش صنعت نیز کشور هاي ترکیه، کره جنوبی و ایتالیا سهم بیشتري به خود اختصاص داده و در بخش ساختمان نیز تعداد بنگاه
هاي خرد فرانسه، آمریکا و ایتالیا بیشتر از سایر بخش ها بوده است. در کشور هایی با درآمد بالا، بنگاه هاي کوچک و متوسط حداقل

 
45 درصد از نیروي کار را استخدام می کنند و این نسبت براي کشور ها با درآمد پایین تر 27 درصد است. 

در توزیع منطقه اي، آسیاي شرقی و اقیانوسیه بالاترین اشتغال در بنگاه هاي کوچک و متوسط را به خود اختصاص داده اند که در این
بین کشور چین با سهم 80 درصدي از اشتغال در بنگاه هاي کوچک و متوسط پیشرو است. در سال 2008 و 2014 اشتغال در
صنعت، در کلیه کشور هاي عضو OECD به جز کشور هاي لوکزامبورگ و آلمان کاهش یافت که عمدتا ناشی از کاهش تعداد بنگاه
هاي کوچک و متوسط و بزرگ است. سطح اشتغال در کشورهایی که شدیدا تحت تاثیر بحران بوده اند در سال 2014 پایین تر از سال
2008 قرار داشته است به خصوص براي بنگاه هاي کوچک و متوسطی که از وضعیت رکودي اخیر، آسیب هاي جدي را متوجه شده

 
اند. 

سهم SMEها از کل تسهیلات بانکی کشور فقط 5.5 درصد نتایج بررسی ها نشان می دهد اصلی ترین مانع در ادامه حیات بنگاه هاي
کوچک و متوسط را می توان مشکل تامین مالی دانست. لازم به ذکر است که شکاف مالی بین بنگاه هاي کوچک و متوسط و بانک ها
در اغلب بازارهاي مالی دنیا وجود دارد، اما این شکاف در ایران بسیار بیشتر از سایر کشورهاست. وجود این شکاف، رشد و گسترش
بنگاه هاي کوچک و متوسط را در کشور دچار مشکل می کند و این سازوکار باعث می شود فقط بنگاه هاي بزرگ در بازار باقی بمانند.
حضور پررنگ بنگاه هاي بزرگ اقتصادي منجر به تاثیرپذیري مضاعف فضاي کسب وکار کشور از شوك هاي اقتصادي می شود. این
فرآیند به دلیل عدم انعطاف بنگاه هاي بزرگ دربرابر شوك هاي اقتصادي رخ می دهد و این درحالی است که رشد بیشتر بنگاه هاي



کوچک و متوسط در فضاي کسب وکار کشور، انعطاف پذیري و عکس العمل مناسب دربرابر شوك هاي اقتصادي را امکان پذیر خواهد
کرد. اولین قدم براي پرداختن به مشکل تامین مالی بنگاه هاي کوچک و متوسط داشتن اطلاعات آماري دقیق از وضعیت تامین مالی
بنگاه هاي کوچک و متوسط است که متاسفانه در کشور این آمار موجود نیست. اما داده هاي منتشرشده از سوي بانک مرکزي در
سال 1398 حاکی از تامین مالی 37 هزار و 462 بنگاه اقتصادي کوچک و متوسط با تخصیص مبلغی معادل 54هزار و 703 میلیارد
تومان توسط شبکه بانکی است که تنها 6 درصد از کل تسهیلات ارائه شده در این سیستم را شامل می شود. این درحالی است که این
عدد تنها 5.5 درصد از کل تسهیلات اعطایی از سوي سیستم بانکی در سال 98 را که حدود 970 هزار میلیارد تومان است، تشکیل
می دهد. از طرفی براساس دستورالعمل هاي بانک مرکزي بنا بوده است که حداقل 10 درصد از تسهیلات اعطایی سیستم بانکی در
اختیار بنگاه هاي کوچک و متوسط قرار بگیرد که این مساله نه تنها در سال 98، بلکه در سال هاي قبل تر نیز رعایت نشده است.
براساس آمار در سال 97، درحالی 19 هزار میلیارد تومان تسهیلات به این بنگاه ها اعطا شده که کل تسهیلات سیستم بانکی حدود
773 هزار میلیارد تومان بوده است. همچنین در سال 1396 از کل 614 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی کشور، 19.5 هزار میلیارد
تومان آن به بنگاه هاي کوچک داده شده و در سال 1395 نیز از کل 549 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی کشور 16.8 هزار
میلیارد تومان به این بنگاه ها اختصاص داده شده است. بنابراین مشخص است بنگاه هاي کوچک و متوسط کشور که حدود 80 درصد
اشتغال کشور را تامین می کنند طی سال هاي اخیر و به ویژه در دوسال 98 و 97 که جزء سخت ترین سال هاي اقتصادي کشور
بوده، تنها کمتر از 6 درصد از کل تسهیلات اعطایی نظام بانکی را دریافت کرده و درعین حال آسیب هاي فراوانی دیده است. این
درحالی است که با توجه به رونق بازار سهام علاوه بر تامین مالی از سوي سیستم بانکی، تامین مالی از سوي بازار سهام نیز باید مورد
توجه سیاستگذاران قرار بگیرد. بنابراین پیشنهاد می شود در شرایط کرونایی اقتصاد کشور و همچنین فشار هاي تحریمی، نجات بنگاه
هاي کوچک و متوسط با استفاده از نظام بانکی و بازار سهام در دستور کار قرار گیرد و هرچه زود تر از آب رفتن این بخش بزرگ

 
اقتصاد کشور جلوگیري شود. 

 
 

 
 



 
 

پربیننده ترین پیشنهاد پرداخت یارانه دلاري به خانوار/ تخصیص ارز4200تومانی باید هر چه سریع تر متوقف شود ارزش سهام عدالت
532هزار تومانی چقدر اسـت؟! افزایش مبلغ وام ضروري بازنشستگان 5 خبر مهم اقتصادي 1399/4/30 چرا سهام عدالت ارزان به

فروش می رسد؟



صنعت بازیافت کشور در دست دلالان است

منبع: ایسناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/05/01

پسماند همیشه به عنوان یکی از معضلات اصلی زیست محیطی مطرح بوده و بازیافت زباله هاي خشک نیز یکی از
راهکارهایی است که به کاهش پسماند کمک می کند اما سال هاست که در بسیاري از کشورها از جمله ایران زمزمه هایی از

حضور مافیاي پسماند شنیده می شود که روند بازیافت را دچار مشکل می کنند. رییس اداره محیط زیست ...

فاطمه اکبرپور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه
اشخاصی که روند فرایند بازیافت را مختل می کنند، فعالان
و پیمانکاران غیر رسمی تفکیک، جمع آوري و حتی
بازیافت پسماند هستند، تاکید کرد: تمام تلاش این
اشخاص بر این است که تا حد امکان از محل دفع زباله
درآمدزایی کنند تا اینکه کنترل آلودگی هاي زیست
محیطی و مدیریت اصولی پسماندها در وهله اول، هدف و
گام اصلی در فرایند بازیافت باشد. این روند به یک ذهنیت
بیمار دامن می زند و باعث می شود عده اي اجازه ندهند

 
که مدیریت و بازیافت پسماند به صورت اصولی پیش برود. 

وي ادامه داد: صنعت بازیافت در عین حال که باعث اشتغال زایی و کارآفرینی می شود، می تواند حرکتی به سوي توسعه پایدار و
اقتصاد سبز باشد چراکه موجب مدیریت پسماند، حفظ محیط زیست از آلودگی و حفظ منابع طبیعی می شود همچنین صنعت
بازیافت می تواند به حفظ اراضی کشور کمک کند و به جاي اینکه اراضی کشور به محل هاي دفن و دفع پسماندها اختصاص پیدا
کنند، پسماندها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار می گیرند اما متاسفانه صنعت بازیافت کشور را دلالان می گردانند و آنان

 
باعث از بین رفتن واحدهاي صنعتی بازیافت می شوند. 

مواد اولیه به واحدهاي صنعتی بازیافت نمی رسد اکبرپور با اشاره به اینکه واحدهاي صنعتی بازیافت تا حدودي در کشور مستقر شده
اند، گفت: صنعتگران بازیافت، سرمایه گذاري و اقدامات اولیه را انجام می دهند اما زمانی که پسماند به عنوان مواد اولیه این صنایع در
دسترس آن ها قرار نمی گیرد به مرور از چرخه اقتصادي و صنعتی خارج می شوند چون زمانی که مواد اولیه اي وجود نداشته باشد به

 
طورقطع فرایندي هم براي بازیافت وجود نخواهد داشت. 

وي ادامه داد: با مقایسه فرایند بازیافت پسماند در ایران با کشوري که پسماند به صورت اصولی وارد واحدهاي صنایع بازیافت پسماند
می شود، خواهید دید که در این کشورها صنایع بازیافت مستقیم این زباله ها را دریافت و وارد چرخه بازیافت می کنند اما در ایران تا
پسماند به دست صنعتگران بازیافت برسند چند دست میان دلالان چرخیده و قیمت آن ها افزایش پیدا کرده است تا حدي که دیگر
براي صنایع بازیافت توجیه و صرفه اقتصادي لازم را ندارد. از این رو همین گردش زباله و حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این
حوزه باعث می شود که افرادي که به صورت اصولی و قانونی در صنعت بازیافت فعالیت می کنند عملا پس از گذشت مدت کوتاهی

 
دلسرد شوند، انگیزه خود را از دست دهند و در نهایت از چرخه اقتصادي خارج شوند. 



ضرورت ساماندهی چرخه بازیافت در کشور رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران ضمن تاکید بر ضرورت ساماندهی چرخه
بازیافت در کشور اظهار کرد : در حوزه پسماند باید از اقتصاد خطی عبور کنیم و به اقتصاد چرخشی نزدیک تر شویم اما متاسفانه
حضور فعالان غیر رسمی پسماند در این زمینه باعث می شود که نه مدیریت اصولی و صحیح پسماند اجرایی شود، نه محیط زیست

 
حفظ شود و نه مواد اولیه در اختیار صنعتگران بازیافت قرار گیرد تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي همچنین بازیافت اصولی پسماند را یکی از عوامل موثر در صرفه جویی مصرف انرژي و منابع کشور دانست و گفت: اکنون براي
تولید یک بطري شیشه اي نیاز داریم انرژي و منابع کشور را مصرف کنیم تا مقداري مواد اولیه را به شیشه تبدیل کنیم اما اگر بطري
هاي شیشه اي را بازیافت و استفاده مجدد کنیم به طور قطع میزان کمتري انرژي و منابع طبیعی کشور را مصرف خواهیم کرد

 
همچنین بازیافت می تواند در کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي که یکی از عوامل گرمایش زمین محسوب می شوند، موثر باشد. 

اکبرپور ضمن تاکید بر اینکه مدیریت اجرایی پسماند درشهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري است، خاطرنشان کرد:
قانونگذار شهرداري را به عنوان مدیر اجرایی تفکیک، جمع آوري، دخیره سازي و در نهایت بازیافت پسماند در محدوده شهرها و
روستاها می شناسد اما شهرداري می تواند طبق ظرفیتی که در قانون تعریف شده است، بخشی یا کل این مدیریت اجرایی را به
اشخاص حقیقی یا حقوقی مانند پیمانکاران واگذار کند اما این مساله نافی مسئولیت شهرداري در این حوزه نیست بنابراین شهرداري
باید نظارت کافی و لازم را بر عملکرد پیمانکارانی که مدیریت اجرایی پسماند را به آنان واگذار کرده است، داشته باشد که از قوانین و

 
مقررات تخطی نکنند. 

مناسبات حاکم بر بازار خرید و فروش پسماند شفاف نیست رییس اداره محیط زیست انسانی استان تهران درباره نقش سازمان
حفاظت محیط زیست در فرایند بازیافت پسماند و مدیریت اصولی پسماند کشور گفت: قانون مدیریت پسماندها، سازمان حفاظت
محیط زیست را به عنوان ناظر بر اجراي قانون تعیین کرده است بنابراین این سازمان وظیفه اجرایی و عملیاتی در این زمینه ندارد اما
در عین حال مدیریت اجرایی پسماند را یک شخصیت حقیقی یا حقوقی تعیین کرده که مسئول برنامه ریزي، جمع آوري، ذخیره
سازي، پردازش، بازیافت، دفع پسماند و حتی آموزش و اطلاع رسانی در این زمینه است همچنین تمام مراحل اجرایی را نیز تعریف
کرده است. مدیر اجرایی در محدوده شهرها و روستاها و حریم آن ها برعهده شهرداري و دهیاري ها و در خارج از حوزه و وظایف

 
شهرداري ها بر عهده بخشداري ها است. مدیریت اجرایی پسماندهاي صنعتی و ویژه نیز برعهده تولیدکننده خواهد بود. 

اکبرپور همچنین با اشاره به اینکه سازمان حفاظت محیط زیست می تواند از حیث استراتژي و سیاستگذاري هاي کلان از درون مفاد
و آیین نامه ها راهکارهاي اصلاح مدیریت پسماند را مشخص کند، تصریح کرد: متاسفانه سیاست حاکم بر بازار پسماند شفاف نیست
بنابراین تکلیف پسماندهاي کشور نیز روشن نیست که آیا خرید و فروش پسماند در کشور آزاد است یا خیر و تنها نگاهی که به لحاظ
اقتصادي در این زمینه وجود دارد «ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت پسماندها» است که تولیدکنندگان داخلی و
واردکنندگان 9 کالاي مشخص شده شامل مواد پلیمري، کالاهاي شیشه اي ، اشیاي ساخته شده از فلزات ساده و آلیاژي و ... را
موظف به بازیافت این کالاها کرده است همچنین در این ماده اشاره شده است که اگر تولیدکنندگان داخلی و واردکنندگان این
کالاهاي 9 گانه موفق نشوند که پسماندهاي خود را مدیریت و بازیافت کنند باید میزانی از ارزش کالاي خود را به صندوق ملی محیط
زیست واریز کنند تا صندوق ملی محیط زیست نیز این پول را در اختیار صنایع بازیافت قرار دهد تا این صنایع بتواند این پسماندها را

 
بازیافت کند. 

وي در ادامه اظهار کرد: اگر بورس پسماند در کشور وجود داشت شاید خرید و فروش پسماند بهتر مدیریت می شد همانطور که لجن
هاي آندُي که پسماندهاي صنعت مس هستند زمانی مانند سایر پسماندها مدیریت و در محلی تخلیه می شد و به فروش می رسید



اما پس از مدتی آن ها را در بورس ارائه کردند و باعث شد هم صنایع بازیافت کننده نظم پیدا کنند و هم پروانه هاي بهره برداري از

 
آن ها قانونمند شود. 

اکبرپور در پایان گفت: در قانون بودجه سال 98 به استناد ماده 12 آیین نامه اجرایی مدیریت پسماندها یک تبصره اي را تنفیض
کردند و یکسري کالاها را در نظر گرفتند که اگر واردکنندگان و تولیدکنندگان آن ها نتواند این کالاها را بازیافت کنند، باید عوارض
مشخص شده اي را بپردازند و سازمان امور مالیاتی در پایان هر دوره مالیاتی این میزان مقادیر را به حساب خزانه داري واریز و در
نهایت به صندوق ملی سازمان حفاظت محیط زیست واریز کند تا در اختیار بخش خصوصی یا مدیران اجرایی پسماند قرار بگیرد و
پسماند ها را بازیافت یا تبدیل به انرژي و کود کنند اما متاسفانه این آیین نامه هنوز به صورت ملموس اجرایی نشده است و امیدواریم
این آیین نامه در سال جاري به معناي واقعی اجرا شود و اعتبارات مورد نیاز تخصیص پیدا کند تا بتوانیم شاهد اتفاقات خوب و

 
مداومی در این زمینه باشیم. 

انتهاي پیام



ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل در البرز

منبع: ایلناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز در سومین جلسه کمیته فنی بررسی طرح هاي
اشتغال روستایی استان از ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل البرز خبر داد.

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان البرز در سومین جلسه کمیته فنی بررسی
طرح هاي اشتغال روستایی استان از ابلاغ مرحله پنجم
اعتبارات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل البرز خبر

 
داد. 

به گزارش ایلنا، ابراهیم شادمهر در این جلسه که با حضور
نمایندگان دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي مرتبط در اداره
کل تعاون کار ورفاه اجتماعی استان برگزار شد، گفت:

مرحله پنجم اعتبارات قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه

 
ملی انجام و به استان البرز ابلاغ شده است. 

وي افزود : چهار بانک عامل در استان براي پرداخت این تسهیلات شامل ؛ بانک هاي توسعه تعاون،پست بانک، کشاورزي وصندوق

 
کارآفرینی امید هستند. 

شادمهر در خصوص پرداخت این تسهیلات به متقاضیان خاطر نشان کرد : این تسهیلات به طرح هاي اشتغال زا در مناطق روستایی و

 
عشایري و بر اساس رسته هاي اولویت دار با هدف اشتغال پایدار در این مناطق پرداخت می شود. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کارورفاه اجتماعی استان با اشاره به پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در البرز و
میزان اشتغال زایی این طرح در استان از ابتدا تاکنون ابراز داشت : از بهمن ماه سال 1396 تاکنون حدود 208 میلیارد تومان

 
تسهیلات به یک هزار و 74 طرح با تعهد اشتغال 2 هزار و 311 نفر در استان البرز پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: از این میزان تسهیلات حدود 168 میلیارد تومان به 275 طرح با اشتغالزایی هزار و 253 نفر مربوط به دستگاه هاي

 
اجرایی و حدود 40 میلیارد تومان به 799 طرح با اشتغالزایی هزار و 58 نفر مربوط به دستگاه هاي حمایتی استان بوده است. 

در ادامه جلسه این کمیته، درخواست هاي متقاضیان دریافت تسهیلات تکمیلی در قالب متمم و نیز تخلفات و انحرافات گزارش شده

 
از سوي ناظرین شهرستان ها و بانک ها و دستگاه هاي اجرایی استان در خصوص تسهیلات مذکور مورد بررسی قرار گرفت. 

همچنین در بخش دیگري از این کمیته بانک هاي عامل مرتبط این طرح، گزارشی از تخصیص اعتبارات تسهیلات اشتغال روستایی به



استان ارائه داده و نیز دو طرح ارائه شده از سوي نهاد حمایتی بنیاد شهید استان به میزان مبلغ 100 میلیون تومان در این جلسه
تصویب شد.



علم در ایران درگیر سوفیست هاي مدرن شده است

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/05/01

بین فکر و بیان فکر تفاوت است. نباید سخنرانی را ملاك فکر و اندیشه گرفت. سخنرانی فن و مهارت (حالا یا ذاتی یا اکتسابی
یا هنر) است و لزوماً هر کسی که خوب صحبت می کند، متفکر خوبی نیست. ما به نوعی دچار همان فسادي شده ایم که

برخی از سوفیسط ها در یونان باستان دچارش شدند

سرویس دین و اندیشه جوان آنلاین: علم و علم ورزي همانقدر که ارزشمند است و ما را به رشد و توسعه می رساند اگر دچار
آفت هایی من جمله سطحی نگري شود، می تواند به پسرفت جامعه و درهم تنیدگی مشکلات بینجامد. در حال حاضر بسیار دکتر ها
و مهندس هایی می بینیم که با چرب زبانی خود را علامه دهر می دانند و در مسائل مختلف از بهداشت و درمان گرفته تا اقتصاد و
هوافضا سخن می گویند و با همین چرب زبانی ها نه تن ها بودجه هاي پژوهشی کشور را می بلعند بلکه ذهن و معرفت جامعه ایرانی
را نیز به بازي می گیرند. این جاي بسی تأسف دارد که گوش هایی که روزي صداي استادان بزرگی، چون شهید مطهري در آن ها
پیچیده می شد، امروز میزبان چرب زبانی هاي نخبه نما ها و سلبریتی هاي علمی شده اند. دکتر مجتبی همتی فر، دانش آموخته
دکتراي فلسفه تعلیم و تربیت دانشگاه فردوسی مشهد و مدیر پردیس تربیتی توانا، علم در ایران را دچار سوفیست هاي مدرن تعبیر
می کند که سخنرانی را به مثابه تولید علم می نمایند. او معتقد است این وضعیت حاصل چرخه معیوب علم، فقدان شایسته گزینی و
ساختار ها و سازمان هاي بروکراتیکی است که یا به علم نیازي نمی بینند یا از سر خامی و بی سوادي به نخبه نما کفایت می کنند.
آنچه در ادامه می خوانید حاصل گفتگو با اوست که امیدوار است روزي به علوم انسانی در ایران و چرخه توزیع و تولید علم جدي تر

 
نگریسته شود. 

جناب دکتر! فکر می کنم خوب است از اینجا شروع کنیم که چرا آنطور که در علوم فنی ومهندسی شاهد پیشرفت و رشد متخصصان

 
و کارشناسان هستیم، در علوم انسانی رشد را نمی بینیم؟ 

بله؛ اساساً خیلی خوب است که ما به این سؤال بپردازیم که چه شده است که «حس» می کنیم نخبگان علوم انسانی ما کمتر شده
اند. براي پرداخت به این سؤال باید به چرخه علم از نظر تا عمل یا از تولید تا کاربرد علم که توزیع علم هم در آن قرار می گیرد،
نظري بیندازیم. نکته خیلی مهم در این چرخه این است که بدانیم کاربرد علم بر تولید و توزیع آن مؤثر است و به آن جهت می دهد و
حتی در نظام تعلیم و تربیت هم اثر گذار است. یکی از عواملی که خیلی بر این چرخه اثرگذار است نقاط تمرکزمان در کشور است. به
طور مثال در دوره سازندگی شاهد بودیم که به دلیل ساخت وسازها، مهندسی عمران و معماري جایگاه ویژه اي داشت و حتی در
جامعه هم به جهت وجهه مالی و اجتماعی پررنگ، مهندسان این رشته جایگاه بالاتري داشتند. حتی اگر به شخصیت هاي سینمایی
آن زمان نگاه کنید، بیشتر افرادي که جایگاه اجتماعی والایی داشتند، مهندسان پاترول سوار بودند؛ یعنی رسانه هم به بازنمایی این
چهره ها و سیاست ها کمک می کرد. در دهه اخیر پزشک و پزشکی این جایگاه را پیدا کرده است که حالا برخی معتقدند برجسته
شدن این رشته ها تحت تأثیر سیاست هایی همچون نظام تحول سلامت بوده است چراکه به واسطه این سیاست ها جایگاه پزشک از
منظر درآمدي فاصله چشمگیري با سایر مشاغل پیدا کرده است. این برجسته شدن جایگاه ها به گرایش دانشجویان به رشته هاي
مختلف تغییر ایجاد می کند. شاید یادتان باشد که در یکی دو دهه گذشته همه دوست داشتند مهندس شوند و این رشته ها جزء
رشته هاي به اصطلاح تاپ بود، اما امروز همه می خواهند پزشک شوند. به عبارتی می خواهم از تأثیر سیاست هاي اقتصادي، سیاسی

 
و علمی در جهت دهی افراد و به تبع آن فربه اي رشته هاي علمی بگویم. 



 
پس یعنی معتقدید پیشرفت امروز در علوم فنی و مهندسی حاصل همین گرایش به رشته هاي فنی در دهه هاي گذشته بوده است؟ 

بله و البته سیاست هاي پژوهشی کشور هم در این مسئله نقش پررنگی دارد. گاهی سیاست هاي کشور این است که در فنی
ومهندسی و صنایع دفاعی سرمایه گذاري کند؛ این تصمیم موجب می شود خودبه خود بودجه ها به آن سمت برود و آن عرصه از
سایر حوزه ها اهمیت بیشتري پیدا کند و مراکز و نهاد هاي علمی بیشتر تمرکزشان را بر پرورش کارشناسان و متخصصان آن حوزه
قرار دهند. جامعه هم وقتی می بیند توجه بیشتري به آن رشته ها وجود دارد و فارغ التحصیلان آن رشته هم از نظر بازار کار و هم از
نظر وجاهت اجتماعی جایگاه بالاتري دارند به آن سمت گرایش پیدا می کنند. البته مراد من از بازار کار فقط اقتصاد نیست. به نظرم
بازار کار چیزي فراي اقتصاد است. بازار کار جایی است که فرد متخصص و تحصیلکرده (در اینجا با اغماض یکی می گیریم) می تواند
تخصصش را به کار بگیرد؛ یعنی بازار فقط محل کسب سود و پول نیست، بلکه محل کاربرد تخصص است و این اگر وجود نداشته
باشد و متخصص نتواند علم و تخصصش را در جایی پیاده کند، ناخودآگاه یا سستی و رخوت می آورد یا موجب می شود فرد مهاجرت
کند و از کشور برود. پس به نظرم جواب سؤال نخست را باید فراتر از نهاد علم جست وجو کرد و در واقع اینطور پرسید که چرا

 
نخبگان در حوزه هایی بیشتر به چشم می آیند؟ 

استدلال شما تا حدي قابل قبول است، اما می توان پرسید چرا به همان اندازه که به علوم انسانی توجه می شود ما بروز و ظهور

 
نخبگان را در این رشته نمی بینیم و کار در این رشته به دست افرادي افتاده که به شدت سطحی هستند. 

یکی از ایراداتی که در مجموعه هاي ما وجود دارد فقدان شایسته سالاري و کارشناس محوري است. ما خیلی از کارشناس محوري
صحبت می کنیم، اما ملاك ما براي انتخاب یک فرد متخصص و کارشناس چیست؟ شاخصه هایی که ما براي انتخاب کارشناسان و
شایسته ها قرار داده ایم به شدت دچار ضعف است و موجب شده است کار در این حوزه ها به دست نخبه نما ها و سلبریتی هاي
علمی بیفتد که بعضاً عناوین سنگینی، چون دکتر، مهندس و استاد دانشگاه را هم یدك می کشند، اما فقط چهره هستند. متأسفانه در
بسیاري از اوقات متولی یا مدیر یک اداره خودش اینطوري انتخاب شده است و حالا توهم نخبگی هم دارد. این آقا که بعضاً مدرکش را
هم به نحوي که می دانیم، حین کار گرفته است و حرف هاي هیچ کدام از متخصصان دانشگاهی را نخوانده و پاي درس هیچ کدام از
نخبه ها نبوده است وقتی می خواهد مشاور یا کارشناسی را استخدام کند هیچ ملاك دقیقی ندارد و فقط عنوان و بروز فرد را در
رسانه ها که مشهود است و همه می بینند، ملاك نخبه گزینی و واگذاري پروژه هاي علمی قرار می دهد. وقتی هم که سازمان یا
نهادي براي رفع نیاز هاي خود به این حد پایین و سطحی اکتفا می کند و بیش از آن نه می تواند و نه می خواهد که مطالبه کند،
چرخه تولید، توزیع و مصرف علم معیوب و بیشتر از تخصص و سواد و نخبگی واقعی افراد، پشتوانه رسانه اي آن ها مهم می شود.
وقتی هم یک کارشناس نخبه نما به عنوان نخبه در سازمانی به کار گیري می شود، بدیهی است که ساختار را بیش از پیش نزول می

 
دهد و سطحی می کند. 

 
چرا ظهور و بروز رسانه اي نمی تواند ملاکی براي گزینش نخبگان باشد؟ 

بین فکر و بیان فکر تفاوت است. نباید سخنرانی را ملاك فکر و اندیشه گرفت. سخنرانی فن و مهارت (حالا یا ذاتی یا اکتسابی یا هنر)
است و لزوماً هر کسی که خوب صحبت می کند، متفکر خوبی نیست. ما به نوعی دچار همان فسادي شده ایم که برخی از سوفیست
ها در یونان باستان دچارش شدند. سوفیست ها کسانی بودند که خوب می توانستند سخنرانی و دیگران را قانع کنند، اما خود آن ها
در مقام فکر و اندیشه نبودند. اگر فرد سخنران جایگاه خودش را متوجه نباشد، ممکن است اصل فکر را زیر سؤال ببرد. در حال حاضر
ما درگیر سوفیست هاي جدید و مدرن هستیم. افرادي که اقتصادشان در آن اقبالی است که به ایشان می شود، علم را به بازي گرفته
اند. البته نمی خواهم بگویم همه آن به خاطر سود و اقتصاد است، گاهی از سر دغدغه مندي و دلسوزي فرد است، اما اگر فرد سخنران
به مقام خود آگاه نباشد و تفاوت شأن و جایگاه خطیب و متفکر را نداند، انحرافات و حرف هاي غیردقیق و التقاطی پیش می آید.



بعضی اوقات این شبهه براي خود افراد و بعد براي شنوندگان ایجاد می شود که فلان آقا که سخنران خوبی است متفکر خوبی هم
است! بله حالا گاهی یک تولیدکننده و متفکر عالی مثل شهید مطهري، خطیب توانایی هم است و این خیلی خوب است، اما الزاماً
خطیب کسی نیست که کتاب خوبی نوشته است، بلکه کسی است که می تواند حرف هاي خوب دیگران را خوب بیان کند و به مصرف
کنندگان برساند. بین خطیب و مبلغ و تولیدکننده تفاوت است. معرفت باید صادق و موجه باشد، اما خیلی از این خطیب ها فقط

 
موجه هستند. 

 
پس با شرایط موجود می توانیم بگوییم علم در ایران در قرق سوفیست هاي مدرن است؟ 

من نمی توانم و نمی خواهم چنین ادعایی کنم، اما این واقعیت ماست که حاکمیت رسانه و افکار عمومی و جهل مرکب افراد باعث
شده است این اتفاق بیفتد و از یک سخنران و مبلغ جایگاه فرد به متفکر جابه جا می شود. متأسفانه این فقط در جامعه ما نیست و با
همان سازوکاري که عرض کردم به دستگاه ها، سازمان ها و ادارات ما هم سرایت کرده است. ما تصمیم سازي مان در سطوح مختلف
کشور جلسه محور است و اساساً فکر در جلسه اتفاق می افتد، در حالی که می دانیم جلسه در حد مطالعه هم نیست چه برسد به
پژوهش. من نافی جلسات نیستم، اما نمی توان به «تصمیم سازي جلسه اي» که با بارش فکري لحظه اي و بدون اتکا به مطالعه و
پژوهش و گاهی حتی بدون نسبت سنجی با واقعیت انجام می شود، دل بست. به ویژه آنکه وزن این جلسات هم با همان سلبریتی
هاي علمی تعیین می شود؛ یعنی در آخر جلسه بیشتر از آنکه حرف ها مهم باشد امضا هاي پاي مصوبات مهم است. براي سازمان مهم
این است که آقاي دکتر فلانی و حاج آقا فلانی در این جلسه بودند نه اینکه فلان تصمیم علمی گرفته شد. این نوع تصمیم سازي ها
موجب می شود گاهی ولو از سر خیرخواهی تصمیمی براي برداشتن ابرو بگیریم، اما در واقعیت چشم را هم کور کنیم. یادم است آن
زمان که در سیستان و بلوچستان تحصیل می کردم استادمان نقل می کرد که گروهی جهت اشتغال آفرینی و ترویج ماهیگیري در
منطقه سیستان چند تانکر ماهی را در هیرمند ریختند، اما توجه نکردند بعضی از این ماهی ها ریشه نی هاي هیرمند را می خورند و
زمینه ساز خشکسالی می شوند؛ لذا تا اینجاي بحث خواستم عرض کنم اگر به چرخه علم و ظرایف آن دقت نشود و در عرصه مصرف
فکر به خطا بیفتیم یا سازمان ها به جایی می رسند که نسبت به نخبگان حقیقی دچار بی نیازي می شوند یا اینکه سراغ چهره هاي

 
کاذب و سلبریتی هاي علمی می روند. 

البته فکر می کنم درگیري با نخبه نما ها بیشتر است. چون در کشور ما تأکیدات فراوانی بر علم می شود و بعید است که دستگاه ها

 
نسبت به علم بی نیاز باشند. مثلاً ما بار ها شاهد بوده ایم که رهبر انقلاب تأکیدات فراوانی بر علم و استفاده از عالم داشته اند. 

درست است، اما مشکل ما همین جاست که مدیران ما و حتی برخی دستگاه هاي علمی مان دچار نوعی اخباري گري شده اند و
نهایت عمل شان به توصیه هاي رهبري یا مطالعه اندیشه ایشان تکرار حرف هاست حتی بدون اینکه فهم کنند رهبري چه فرمودند.
مثال خیلی بارز این قضیه چیزي است که شخص حضرت آقا بار ها آن را توضیح داده اند. ایشان سال 84 فرمودند ما نیاز به اتاق هاي
فکر داریم. در آن زمان خیلی ها این اتاق فکر را به همان معناي مصطلح و رایج در غرب گرفتند تا اینکه خود ایشان مجبور شد
توضیح دهد که منظور من از اتاق فکر، هیئت هاي اندیشه ورز است. باز هم آقایان نفهمیدند و همان جلسات همیشگی شان را که
اتاق فکر نامیده بودند به هیئت اندیشه ورز تغییر دادند. هیئت اندیشه ورز اساساً با اتاق فکر متفاوت است. در هیئت اندیشه ورز قرار
نیست جلسه اي تشکیل شود و چند نفر مدیر یا مسئول و کارشناس درباره یک موضوع نظر بدهند، بلکه قرار است نخبگان جمع شوند
و روي یک مسئله فکر کنند. ما خیلی از مدیرانمان تفاوت مسئله، سؤال و چالش را نمی دانند! فرق مطالعه و پژوهش را نمی دانند!
طرف چالشی دارد، اما فکر می کند این مسئله است. خب روي چالش که نمی شود پژوهش کرد، ولی می کنند! وقتی مسئله مشخص
نباشد خروجی ها خیلی کلی و مبهم می شود. مسئله یابی یک فن است. باید به مسئله ها فکر کرد ولی وقتی مسئله را نفهمیم و
نتوانیم تشخیص دهیم راه را اشتباه می رویم. مسئله، پژوهش می خواهد؛ سؤال، مطالعه می خواهد، اما خیلی از اوقات به این موارد
بی توجه هستیم و آن ها را جابه جا می گیریم؛ براي سؤال پژوهش می کنیم، براي مسئله مطالعه می کنیم. مسئله را نمی توان در



 
جلسه حل کرد براي مسئله باید سیري پژوهشی را طی کنیم. حتی متأسفانه بین نظر و نظریه هم تفکیک قائل نمی شویم! 

 
پس نظر شما این است که ما نخبه داریم، اما ساختار ها و چرخه معیوب علم باعث شده است این نخبگان دیده نشوند؟ 

بله؛ داریم و داشتیم، اما اینکه چقدر جامعه نخبگی از نظر کمی و کیفی گسترده می شود، مهم است. نخبه باید فرصت بروز نخبگی
داشته باشد. این بروز باعث علاقه جامعه می شود، افراد با علاقه وارد آن حوزه می شوند و این چرخه اي به وجود می آورد که نخبگی
جامعه را ارتقا می دهد. اگر هم جامعه با افکار سطحی درگیر شود، سطح نخبگی ا ش تنزل می کند و سطح انتظارش از نخبه هم
پایین می آید؛ لذا این یک چرخه است؛ نخبه، جامعه و نهاد نخبگانی شکل داده و جامعه، نخبه را رشد می دهد. جامعه هم خیلی مهم
است؛ یک ضرب المثل در جامعه داریم که می گوید باید به کسی رجوع کرد که پیراهن بیشتري پاره کرده است. این واقعاً یک ضرب
المثل ضد علم و مانع شکل گیري و بسط نخبگی است. ما باید به کسی مراجعه کنیم که نه با پیراهن پاره کردن به تجربه رسیده بلکه
با علم به این نتیجه رسیده باشد که چطور پیراهن پاره نمی شود. پس چرخه نخبگی خیلی مهم است. در حال حاضر ما فارغ
التحصیل دانشگاهی زیاد داریم، اما این به این معنا نیست که متفکر هم زیاد داریم. حاصل متفکر، تولید علمی است، حالا این تولید
هم الزاماً به معناي اثر علمی نیست، گاهی یک تحلیل و راه حلی براي مشکلات و مسائل جامعه کشور است، به نظر می رسد الان
خیلی از مقالات و کتب پژوهشی ما مسئله شان، مسئله جامعه نیست و متأسفانه در حال حاضر متفکر تنها کسی است که مدرك دارد
و علم و نخبگی با مدرك معادل گرفته می شود. ما کلی دکتر داریم که در سال یک کتاب هم نمی خواند و حتی در همان حوزه

 
تخصصی اي که رساله نوشته است هم تخصصی ندارد. 

آیا می توان گفت این سطحی بودن یک حالت تاریخی دارد و تنها در یک بازه زمانی خاص به دلیل شرایط انقلاب و وجود حسینیه
ارشاد نخبگانی امثال شهید مطهري فرصت ظهور و بروز داشتند و اینکه ما احساس می کنیم الان سطحی شده ایم در واقع به دلیل

 
قیاس شرایط امروز با یک شرایط استثنایی در ابتداي انقلاب است؟ 

ما دو نهاد علمی داریم؛ یکی نهاد حوزه و دیگري نهاد دانشگاه. نمی شود این دو نهاد را یکدست نگاه کرد. حوزه، قدمت، سنت و
سیستمی خاص خود دارد که به رغم تغییراتی که داشته اند، اما هنوز بسیاري از این سنت ها پا برجاست و خیلی هم به پرورش فکر
کمک می کند، اما دانشگاه در ایران نهاد وارداتی بوده است. براي پاسخ به سؤال شما باید به این سؤالات پرداخت که دانشگاه با چه
انگیزه و الگویی وارد ایران شد و چه کارکردي داشت؟ یک نگاه بدبینانه، اما قابل تأملی وجود دارد که نهاد دانشگاه را اساساً در خدمت
استعمار می بیند. استعمار که همیشه به شیوه مستقیم نیست گاهی سیستم تعلیم و تربیت را به نوعی می چیند که آن کشور سال ها
و قرن ها وابسته باشد. فردي که به لحاظ فکري وابسته است اولاً از نظر فرهنگی هم وابسته می شود و ثانیاً هیچ گاه به فکر استقلال

 
سیاسی و اقتصادي نمی افتد. 

 
چطور دانشگاهی مثل دارالفنون را می توان استعماري دید؟ 

حالا محل بحث ما دانشگاه نوین است که بیشتر از زمان رضاخانی آغاز به کار کرد و رشته ها و سازوکار هایی داشت که بیشتر انسان
را در آن نظریه بدبینانه که عرض کردم مطمئن می کند، اما درباره دارالفنون هم که پرسیدید البته من به این صراحت نمی خواهم به
این دانشگاه بدبینانه نگاه کنم، اما بیایید فارغ از نیت امیرکبیر خروجی هاي دارالفنون را بررسی کنیم و ببینیم آیا استاد هایی که به
ایران آمدند به استقلال ایران که هدف دارالفنون بود کمک کردند یا نه. در کتابی از آقاي مددپور می خواندم که خیلی از این استاد
هایی که به ایران می آمدند اصلاً کشیش بودند. خروجی هاي دارالفنون هم که قرار بود مهندس و فنی شوند بیشتر به سمت روزنامه
نگاري متمایل شدند و سازمان هاي فراماسونري را ایجاد کردند. پس یا سازوکار مشکل داشته است یا افرادي اشتباه وارد این سازوکار
شدند. دانشگاه امروز ما هم به نوعی درگیر همین مشکل است. امام خمینی (ره) حتی پیش از انقلاب به این نکته اشاره می کنند و بر



 
لزوم نوسازي نظام آموزشی تأکید دارند. من فکر می کنم امام (ره) این را خیلی خوب فهمیدند. 

یکی دیگر از نکاتی که می توان درباره وضعیت دانشگاه ها اشاره کرد این است که اصولاً دانشگاه ها متفکر تولید نمی کنند و دانشجو

 
اگر بخواهد پیشرفت کند باید خارج از ساختار دانشگاه تلاش نماید و حتی گاهی ساختار دانشگاه را به اصطلاح بپیچاند. چرا؟ 

نه فقط دانشگاه کلاً ساختار هاي علمی ما اینگونه هستند که اولاً نهاد و ساختار علمی نیستند. اگر یک نهاد علمی شکل بگیرد آن
وقت اگر یک فرد غیرمتخصص هم وارد این نهاد شد، مجبور می شود یا کار را ترك یا علمی و دقیق کار کند. ثانیاً سیستماتیک عمل
نمی کنند و خروجی ها بیشتر حاصل نتایج زحمات شخصی است. این ها نشان می دهد نظام آموزش عالی ما معیوب است. بخشی از
اندیشمندان این مسئله را به اصل ورود و شکل گیري دانشگاه، بخشی به فلسفه آموزش عالی ما و بخشی هم به سیاست گذاري ما در
سطح آموزش عالی مربوط می دانند، اما یکی از نکات مهمی که در حوزه علوم انسانی به ذهن می رسد دسته بندي اشتباه دانش
آموزان از همان بدو انتخاب رشته در مدرسه است. ما اصولاً رشته علوم انسانی را در مدارس تخفیف می دهیم و جامعه ما فکر می کند
این رشته براي بچه زرنگ ها نیست. این باعث می شود خیلی از بچه هاي با استعداد در علوم انسانی به سمت این رشته نیایند. همان
هایی هم که وارد علوم انسانی می شوند هنگام کنکور باز به رشته هایی مثل حقوق، روانشناسی و علوم سیاسی که به قول معروف تاپ
هستند گرایش پیدا می کنند. اینطوري عملاً رشته هاي مهمی مثل علوم تربیتی که از رشته هاي آینده ساز هستند خالی از دانش
آموزان با انگیزه و با استعداد می شود؛ همان ها هم که آمده اند از همان ترم اول راضی نیستند و انگیزه اي ندارند و نهایت کار خود را
کارمندي تلقی می کنند. کمتر پیش می آید که کسی با اشتیاق به سمت این رشته ها بیاید. این یک چرخه معیوب است که دانش
آموزان نخبه ما را به جاي آنکه به سمت استعدادهایشان سوق دهد به سمت رشته هایی می برد که در بورس و چشمگیر است! این
رویه را در بازگشت دانشجویان علوم مهندسی به علوم انسانی می توان کاملاً مشهود یافت؛ طرف بعد از شش یا چهار سال مهندسی
خواندن به این نتیجه می رسد که استعدادش در علوم انسانی است و یکدفعه می خواهد برگردد و علوم انسانی بخواند، در حالی که
سال هاي بسیار مهمی از جوانی و زندگی اش را صرف رشته دیگري کرده است. این عوامل در کنار هم باعث می شود در رشته هاي

 
علوم انسانی ضعفی جدي شاهد باشیم. 

می توان اینطور نتیجه گرفت که ما هنوز تکلیف خودمان را با علم مشخص نکرده ایم؟ یعنی می خواهیم مشکلات در حوزه علوم

 
انسانی حل شود، اما بیشتر نگاه مان به جاي دیگر است. 

حرف بیراهی نیست. ما تکلیف مان را مشخص نکرده ایم. علوم انسانی واقعاً در ایران مهجور است و آنطور که باید به آن توجهی نمی
شود. پژوهشگران حوزه علوم انسانی واقعاً حمایت نمی شوند و ساختار ها توقع دارند این پژوهشگران حاصل کار خود را به صورت
رایگان در اختیار آن ها قرار دهند؛ انگار نه انگار که این افراد هم زندگی دارند؛ یعنی نه تن ها نگاه شایسته سالارانه وجود ندارد، بلکه
حاضر هم نیستند هزینه پژوهش و کار نخبگی را بدهند و دنبال کار ارزان هستند، به همین دلیل سازمان ها بیشتر تمایل دارند با
برگزاري چند جلسه و پرداخت حق الجلسه به جاي پژوهش مسائل را حل کنند. خب اینطور که نمی توان توقع داشت مسائل حوزه
علوم انسانی حل شود. البته مشخص نبودن تکلیف در حوزه فنی ومهندسی هم به طرق دیگري وجود دارد. مثال خوبی آقاي رضا
امیرخانی در کتاب «نشت نشا» دارد که به نظرم پاسخی به پرسش شماست. ایشان در آنجا به درستی می گوید صنعت ما صنعت
مونتاژ بوده، اما مهندسی ما مهندسی طراحی است؛ یعنی شما در تحصیل مهندسی مکانیک در دانشگاه طراحی اجزا می آموزید، اما
وقتی وارد صنعت می شوید با صنعت مونتاژ روبه رو هستید و صنعت از شما مطالبه طراحی ندارد؛ یعنی مهندس ما چیز هایی را
آموخته است که هیچ به درد جامعه و صنعتش نمی خورد و صنعت هم نمی تواند از این متخصص و علم استفاده کند. دانشجو می
گوید صنعت، من را به کار نمی گیرد، صنعت می گوید دانشجو به درد من نمی خورد. در علوم انسانی هم مشابه این قضیه وجود دارد.



شرح محاوره اي انتقادي بین خود و دیگري

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/05/01

دکتر ناصر فکوهی در شرح اهمیت سفرنامه ها بیان می کند: بسیاري از متفکران بر آن بودند که با سفر و سیر و سیاحت در
این جهان به گونه اي آن را کشف کنند. از این لحاظ می توان پنداشت که نگاه این متفکران به خود نیز نوعی مفهوم «دیگر

بودگی» را حمل می کرد که کاملاً با برداشت کنونی ما از توصیف اتنوگرافیک ...

سرویس دین و اندیشه جوان آنلاین: سفرنامه تنها ثبت لحظات شیرین سفر نیست بلکه روشی علمی است که ما را با جهان و
دیگري آشنا می سازد و از منظر آن خود را می یابیم و باز می شناسیم. متفکران حوزه اجتماعی اسلام از خود سفرنامه هایی به جاي
گذاشته اند که امروز همچون منبعی غنی در دست ماست. اروپاییان سال هاست که از اطلاعات سفرنامه ها براي استعمار جوامعی من
جمله ایران، بهره می گیرند و چه بسا افراد و اندیشمندان بسیاري را در قالب هاي مختلفی از جمله مستشاران نظامی و تجار به ایران
می فرستادند تا اطلاعات مردم نگارانه دست اولی را حتی از اندرونی شاه و حرمسرا گردآورند. این مهم، اما در میان مسلمانان بیشتر
کاربردي جهان شناختی داشته و اندیشمندان مسلمان تلاش کرده اند به واسطه سفرنامه نویسی جهان را بهتر بشناسند هر چند در
عمده سفرنامه هاي موجود سفرنامه نویسان بیشتر به توصیف آنچه دیده اند پرداخته و بررسی دلایل را وانهاده اند. در پرونده پیش رو
نگاهی داریم به اهمیت سفرنامه نویسی در تاریخ تفکر اجتماعی و به برخی از سفرنامه هاي مهم مسلمانان در قرون هشتم تا پانزدهم

 
میلادي که دوران اعتلا و شکوفایی تمدن اسلامی است، اشاره خواهد شد. 

بسیاري سفرنامه را در حد تفریحی دانسته که تنها یاد سفر و خاطرات خوش آن را در آینده زنده می دارد. این عده سفرنامه نویسی را
امري پیش پاافتاده تلقی می کنند که محدود به چند عکس یادگاري و چند خطی در توضیحات معمول است، اما اندیشمندان
اجتماعی سفرنامه ها را منبعی براي تولید علم و تفکر می دانند. آن ها سفرنامه نویس را متفکري اجتماعی تلقی می کنند که تلاش
دارد فرهنگ و اجتماع دو ملک و ملت را به یکدیگر پیوند دهد و چشم ها را بر زوایاي تازه اي از جهان که می تواند براي ملت ها در
فرهنگ، سیاست و اجتماع کارگشا باشد بگشاید. به عبارت دیگر سفرنامه ها تنها روایتی از خاطرات و لحظات ناب سفر نیست بلکه این
متن ها، خوانندگانی را که خود مجال سفر ندارند یا سفر کرده اند و از باب دیگري به امور پرداخته اند با فرهنگ ها و خرده فرهنگ
هاي دیگر آشنا می کند. سفرنامه نویس مشاهدات، تجارب، وقایع و همه مواردي که در کشف سرزمین ها و مواجهات با فرهنگ هاي
دیگر و سایر آثار تمدنی شکل می گیرد و از دیرباز تأثیرات شگرفی در تحول و تعالی اندیشه هاي بشري داشته است، به رشته تحریر
درمی آورد. (زیویار، 1396) از منظر هویتی نیز سفرنامه ها «امکانی بالقوه براي ایجاد تفاهم فرهنگی بین ملت ها به شمار می روند. در
این متن ها، به صورت آشکار و پنهان دو فرهنگ رو در روي هم قرار می گیرند و در «فرایند ارتباطی منِ» فردي و جمعی یک
فرهنگ، خود را در آیینه «دیگران» باز می شناسند و به «طور پیوسته به هویت خود شکل می دهند.» (طاهري، 1390) دکتر نعمت
االله فاضلی در توضیح این خاصیت سفرنامه ها در کتاب «بسیار سفر باید» بیان می کند: «سفرنامه روایت مسافر از زندگی است. روایت
انسانی که از خانه و جاي خود به در شده و در جاي دیگر قرار گرفته است. حاصل این جابه جایی جغرافیایی، پویایی فرهنگی است که
باعث کنجکاوي ذهن و ضمیر مسافر بین خود و دیگري براي شکل بخشیدن و دست یافتن به خودي دیگر می شود. خود دیگري که
دیگري را در خود دارد بی آنکه خود را به دیگري واگذارد. مجموعه این پویایی ها محصول فکري است که سفرنامه نام دارد. این تلاش
فکري تقلایی روشنفکرانه براي دستیابی به جهانی آرمانی یا بهتر ساختن وضع موجود در سایه آگاهی انتقادي است، آگاهی انتقادي
که از تقابل و تطبیق فرهنگ خودي و دیگري که مسافر آن ها را زیسته به دست آمده است. سفرنامه شرح گفتگو و محاوره اي

 
انتقادي و درونی بین داشته ها و نداشته هاي خود و دیگري است.» 



 
تاریخچه مختصر سفرنامه نویسی 

آن طور که در کتب علوم اجتماعی آمده است براي آغاز سفرنامه نویسی نمی توان تاریخ مشخصی معین کرد، اما سفرنامه نویسی در
میان تمام ملل سابقه دارد، هر چند این سابقه پیوستگی نداشته و در سال هایی سفرنامه نویسی رونق داشته و در سال هایی دیگر کم
فروغ بوده است. در میان ملت هاي اسلامی نیز هر چند در قرن نخست هجري به علت اشتغال مسلمانان به برپایی نظام سیاسی
سفرنامه اي مشهود نیست، اما قرن دوم هجري سرآغاز روشن سفرنامه نویسی است. در این قرن دانشمندان بسیاري به گوشه و کنار
جهان رفتند و از وضعیت زندگی ملل مختلف گزارش هایی تهیه کردند. این سفرنامه ها شامل مباحث اجتماعی، آداب و سنن،
فرهنگ، اعتقاد و مسائل سیاسی و ادبیات و علوم و زندگینامه دانشمندان و... است. (آزادارمکی، 1392، ص 178) بنابراین می توان
گفت مسلمانان در سفر و سفرنامه نویسی ید طولایی دارند به نوعی که «اگر به جهان قرن پنجم هجري نگاهی بیندازیم، در جاده ها و
بازار هاي اروپا، سیاحان و مسافران مسلمان و شرقی (عرب، ایرانی، ارمنی، هندي و چینی) زیادي می بینیم، در حالی که در مشرق
زمین و ایران به ندرت با یک جهانگرد و تاجر غربی مواجه می شویم. سفر کردن و سفرنامه نویسی بیشتر کار ملت هاي شرق است و
ظاهراً مردم غرب رغبتی به این کار نداشتند. پنج قرن بعد وضع برعکس می شود. علت این تغییر به تحولات درونی جامعه و شکل

 
گیري تمدن ها مربوط است. (آزادارمکی به نقل از روحانی، 1392، ص 181) 

 
هدف از سفرنامه نویسی 

مطابق تحقیقات بسیاري از سفرنامه پژوهان هدف عمده سفرنامه نویسان اروپایی یافتن زمینه هایی براي استعمار کشورهایی، چون
ایران بوده است. اروپاییان با بررسی و گزارش زمینه ها و ساختار هاي فرهنگی، اجتماعی، سیاسی، مذهبی و دینی اطلاعات نابی را
حتی از حرمسرا هاي شاهی به دولت هاي خود مخابره می کردند. اما در میان مسلمانان این انگیزه وجود ندارد و آن ها با صداقتی
مثال زدنی آنطور که ابن فضلان در صفحات نخست سفرنامه خود آورده است، نیتی جز «آشنا ساختن اهالی به امور دنیایی» و توصیف
واقعیت هاي جهان عصر خود نداشته اند. این تفاوت آنجا آشکار می شود که بدانیم «سفرنامه نویسان غربی تمام اطلاعات خود را در
کتاب هایشان منعکس نمی کردند، بلکه اطلاعات مهم و اساسی را که بیشتر جنبه اطلاعاتی و محرمانه داشت در اختیار دولت هاي

 
خود قرار می دادند و اطلاعات عام و غیرمحرمانه را به چاپ می رساندند.» (آزادارمکی، 1396، ص 187) 

بنابر آنچه گذشت سفرنامه نویسی را می توان یکی از روش هاي مردم نگاري دانست که اطلاعات بسیار مناسبی را در خصوص ملت
هاي دیگري در اختیار قرار می دهد. سفرنامه ها اطلاعات همه جانبه اي را در مورد مردم، فرهنگ عمومی، اعتقادات، زبان،
مورفولوژي، اقتصاد و آداب و سنن جوامع گوناگون ارائه می دهند. دکتر ناصر فکوهی در شرح اهمیت سفرنامه ها در صفحه 63 کتاب
«تاریخ اندیشه و نظریه هاي انسان شناسی» بیان می کند: «بسیاري از متفکران بر آن بودند که با سفر و سیر و سیاحت در این جهان
به گونه اي آن را کشف کنند. از این لحاظ می توان پنداشت که نگاه این متفکران به خود نیز نوعی مفهوم «دیگر بودگی» را حمل می
کرد که کاملاً با برداشت کنونی ما از توصیف اتنوگرافیک نزدیکی دارد. در حقیقت این متفکران تلاش می کردند با شناخت مردمان،
فرهنگ ها و قلمرو عظیم اسلامی به درکی تازه دست یابند. این درك عمدتاً بر دو محور اساسی قرار می گرفت که عبارت بودند از
تاریخ و جغرافیا. این دو محور، همان گونه که خواهیم دید، تا قرن ها بعد حتی در اروپاي قرن 19 نیز اساس اندیشه و توصیف
اتنوگرافیک و سرآغاز دو مکتب تطورگرا و اشاعه گرا بودند و در این دو حوزه تاریخ و جغرافیا بود که ما شاهد تبلور و شکوفایی اندیشه

 
انسان شناختی اسلام قرون وسطایی هستیم.» 

در ادامه استناد به کتاب دکتر ناصر فکوهی که ذکر آن گذشت، به بخش هایی از مهم ترین سفرنامه هاي اندیشمندان اسلامی در

 
قرون اعتلاي تمدن اسلامی یعنی هشتم تا پانزدهم میلادي اشاره شده است. 



 
مرز ها و کیش چینیان به روایت یعقوبی 

یعقوبی از تاریخ دانان شیعه به حساب می آید. او ایرانی تبار و از مردم اصفهان بود و سفر هاي متعددي در ایران، ارمنستان، خراسان،
هند، مصر، مغرب و... انجام داد. کتاب مهم یعقوبی «البلدان» است که او آن را در سال هاي 278-279 میلادي و پس از سفر هاي
طولانی به رشته تحریر درآورد. در ادامه بخشی از توصیفات او از چین را به نقل از کتاب تاریخ یعقوبی، ترجمه محمد ابراهیم آیتی

 
صص 227، 225- می خوانیم: 

چین را از خشکی سه مرز و از دریا یک مرز است: مرز اول ترك و تاتار است، همیشه در میان این ها و چین جنگ هاي پیوسته اي
بود تا آنکه سازش کرده به یکدیگر زن دادند و گرفتند. مرز دوم تبت است، در میان تبت و چین کوهی است که چینیان را بر آن
مرزبانانی در مقابل تبت و تبت را مرزبانانی در مقابل چین است و اینان در میان مرز دو کشور جاي دارند. مرز سوم به قومی وابسته
است که آن ها را «مانساس» می گویند و دولت مستقل و شهر هاي وسیعی دارند که به گفته بعضی هر یک از طول و عرض
کشورشان چندین سال راه است و کسی نمی داند که پس از آن ها چه کسانی هستند، اینان نزدیک به اهل چین هستند. مرز چهارم

 
که به دریا وابسته است راه آمدن مسلمین به چین است به طوري که در شمار دریا ها گفتیم. 

کیش چینیان پرستش بت ها و خورشید و ماه است، براي بت هاي خود عید هایی دارند که از همه مهم تر عیدي است در اول سال به
نام «زارار» همگی به انجمنی که دارند می روند، خوردنی ها و نوشیدنی ها فراهم می کنند سپس مردي را که خود را وقف این بت
بزرگ ساخته، بر همه شهوات خود غالب آمده و بر هر چه بخواهد قدرت یافته است، می آورند، او را نزدیک بت می برند و در حالی که
بر انگشتان دست خود چیزي نهاده است که آتش می گیرد، پس انگشتان خود را آتش می زند و پیش روي آن بت چراغ می کند تا
وقتی که می سوزد و می میرد آنگاه او را پاره پاره می کنند و هر کس کمتر پاره اي از استخوان یا جامه اش به دست آورد بی شک
رستگار است. بعد از این مرد دیگري که می خواهد براي سال نو خود را وقف بت نماید می آورند، پس به جاي اولی قرار می گیرد و
جامه ها را می پوشد و چنگ ها بر او نواخته می شوند آنگاه مردم پراکنده می شوند و یک هفته در آنجا به خوردن و آشامیدن می
گذرانند و بازمی گردند. ماهی را که این عید است «جناح» می نامند و روز عید روز اول «حزیران» است. چینیان را نیز حسابی است و
ماه ها را به حساب هایی که فهمیده اند به نام هاي مختلفی می نامند: جناح، رداح، رامح، مالح، کسران، بارد، نمرود، کنعان، زاغ، هراه،

 
هرهر و ناهر.» 

 
روس ها به روایت ابن فضلان 

احمد بن فضلان بن راشد بن حماد از جمله دانشمندان غیر عرب قرن سوم و چهارم هجري است که در سال 259 هجري در رأس
هیئتی چهار نفره از طرف پادشاه عباسی به کشور هاي روس، اسلاو و بلغار مأمور شد. این سفر به درخواست بعضی از حکام کشور ها
براي ایجاد ارتباطات فرهنگی بود. (آزادار مکی، 1396) ابن فضلان به رغم عدم آشنایی با زبان هاي بیگانه و به رغم کوتاهی این سفر
11 ماهه، در سفرنامه خود توصیفی دقیق و قابل توجه از وضعیت فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی آن منطقه عرضه می کند به صورتی
که سفرنامه او به آداب و رسوم، اخلاق و زندگی اهالی روسیه، بلغارستان و ترکیه می پردازد و یکی از محدود منابع قدیمی در شناخت

 
روسیه قدیم است. بخشی از سفرنامه او را به ترجمه سیدابوالفضل طباطبایی می خوانید: 

گفت: روس ها را دیدم براي تجارت می آمدند و در رود «أتل» رفت وآمد می کردند. من هیچ کس را به تناسب اندام آنان ندیده ام.
ایشان سرخ و سفید و همچون درخت خرما هستند. پیراهن کوتاه «قرطق» و جلیقه (خفتان) نمی پوشند، اما مردانشان لباسی می
پوشند که یک طرف بدنشان را می پوشاند و یک دست ایشان از آن بیرون است. هر یک از آنان یک داس و یک شمشیر و یک کارد
همراه دارد و هیچگاه از خود دور نمی کند. شمشیرهایشان عبارت از ورق هاي فلزي (تبغه) خط دار رنگی است. از ناخن تا گردن هر



یک از آنان از نقش ها و تصویر هاي مشجر به رنگ سبز (مخضر شجر) و ... پوشیده شده است. زنان ایشان هر یک حقه هایی از نقره یا
مس یا از طلا به تناسب دارایی شوهر بر پستان خود می بندند. هر حقه حلقه اي دارد که یک کارد به آن وصل و به پستان بسته شده
است. آنان نیز طوق هایی از طلا و نقره به گردن خود می بندند، زیرا هر وقت مردي صاحب 10 هزار درهم شد یک طوق براي زنش
می سازد. اگر 20 هزار درهم داشت دو طوق و به همین نسبت در مقابل هر 10 هزار درهم که به دارایی او افزوده می شود یک طوق
اضافی به زن خود می دهد و گاهی دیده می شود که زنان تعداد زیادي طوق زینت گردن خود نموده اند. بهترین زینت زنان مهره
هاي (خزر) سبز از جنس سفال (خزف) است که در کشتی ها آن را معامله می کنند. هر مهره را به یک درهم می خرند و براي زنان
خود گردنبند درست می کنند. آنان کثیف ترین خلق خدا هستند. خود را از بول و غایط پاك نمی کنند و غسل جنابت بجا نمی
آورند. دستان خویش را پس از غذا نمی شویند بلکه این جماعت همچون خران گمراهند. از شهر خودشان می آیند و کشتی هاي
خویش را در أتل که نهر بزرگی است لنگر می اندازند. در کنار آن خانه هاي بزرگی از چوب بنا می کنند. در هر خانه 10 و 20 نفر،
کمتر یا بیشتر، با هم زندگی می کنند. هر یک از ایشان تختی دارد که روي آن می نشیند. آن ها کنیزانی زیبا و طناز براي بازرگانان
همراه دارند. هر مردي کنیز خود را در آغوش می گیرد در حالی که دوستش او را تماشا می کند. گاهی ایشان به طور دسته جمعی و
با حضور یکدیگر این کار را می کنند و «گاهی» شخص بازرگان که نزد ایشان می رود تا از یکی از آن ها کنیزي خریداري کند، می

 
بیند او با کنیزش هم آغوش است. او را رها نمی کند تا احتیاجش از او رفع شود.» 

 
مراسم تشییع جنازه در دمشق و هندوستان به روایت ابن بطوطه 

ابن بطوطه از جمله اندیشمندان عرب زاده طنجه بود که به قصد زیارت و سفر حج نخستین بار زادگاه خود را در سن 21 سالگی ترك
کرد ولی شنیدن خبر بذل و بخشش سلطان هند او را علاقه مند سفر به این دیار کرد و بدین طریق او در فاصله سال هاي -725،
751 هجري سفري نزدیک به 30 سال را آغاز کرد که طی آن از کشور ها و مناطق مختلفی، چون مغرب، مصر، سوریه، ایران، عراق،
روسیه، قسطنطنیه، خوارزم، خراسان، افغانستان، هند، مالدیو، مالزي، اندونزي، سیلا، چین و سودان دیدن کرد. ابن بطوطه در بازگشت
خاطرات خود را گردآورد و سرانجام در سال 756 منتشر کرد. ابن بطوطه همچون ابن فضلان هرگز نفرت خود را از اعمال غیر انسانی
و آنچه بدعت شیعه می نامد، پنهان نمی کند. با وجود این شهادت او در بسیاري موارد منحصر به فرد است. براي مثال، توصیف ابن
بطوطه از شیوع بیماري طاعون در سرزمین هاي مدیترانه اي، اوضاع اقتصادي و اجتماعی چین، مصر و هند قابل توجه است. او
توصیفی بسیار دقیق از نظام دولتی چین ارائه می دهد که در آن نظام پلیسی و بوروکراتیک این کشور با دقت تشریح شده اند.
همچنین توصیف او از ابداعات و اختراعات تمدن چینی شگفت آور است. در هند نیز ابن بطوطه به عنوان شاهدي زنده در مراسمی،
چون سوزاندن بیوه زنان به همراه شوهرانشان شرکت داشته است و نظام دینی هند از جمله رسوم مربوط به کار هاي مقدس را تشریح

 
می کند. بخشی از سفرنامه او را با ترجمه فاخر دکتر محمدعلی موحد می خوانیم: 

مراسم دمشقیان در تشییع جنازه نیز عجیب است. مردم در پیشاپیش جنازه راه می افتند. قاریان با آواز خوش و آهنگ محزون و غم
انگیز که روح آدمی را تکان می دهد به خواندن قرآن می پردازند. میت را تا جلو مقصوره مسجد جامع می برند و در آنجا نماز می
گزارند. اگر میت از پیش نمازان یا از مؤذنان یا خدام مسجد باشد جنازه تا محل اقامه نماز به ترتیبی که گفتیم تشییع می شود لیکن
براي اشخاص عادي قرائت قرآن بعد از وصول به در مسجد قطع می شود و جنازه را برون می آورند. آنگاه جمعی در شبستان غربی
نزدیک باب البرید پشت ربع قرآن نشسته به قرائت می پردازند، هر یک از بزرگان و اعیان شهر که وارد مجلس تعزیه می شود معرف
لقب وي را به بانگ بلند می گوید بدین سان: «بسم االله! کمال الدین یا جمال الدین یا شمس الدین یا بدرالدین فلانی» و، چون قرائت
قرآن به پایان رسید مؤذن برخاسته چنین می گوید: «اي مردم بیندیشید و از این نماز که بر جنازه این مرد صالح عالم می خوانید

 
عبرت گیرید.» آنگاه صفات خوب مرده را برمی شمرد و سپس به جنازه نماز می گزارند و به گورستانش می برند. 

مردم هندوستان را در این مورد رسوم عجیب تر و مفصل تري هست. هندیان بامداد روز سوم دفن مرده بر سر خاك او می آیند و



فرش هاي خوب می گسترانند و پرده گرانبهایی روي قبر می افکنند. دور و بر قبر را نیز گل هاي سرخ و نسرین و یاسمن و ... که
همیشه در هندوستان وجود دارند و همچنین شاخه هاي لیمو و ترنج می چینند و اگر نباشد تخم آن ها را می گذارند و سراپرده اي
ترتیب می دهند که مردم زیر سایه آن گرد می آیند. قضات و امرا و بزرگان در سراپرده می نشینند و قاریان در برابر آنان جاي می
گیرند، سپس جزوه هاي قرآن می آورند و هر کس یک جزوه بر می دارد و، چون قرائت قرآن توسط قاریان خوش الحان به پایان رسید
قاضی دعا می کند و از جاي برخاسته خطبه اي مناسب حال می خواند که در اثناي آن ذکري از میت به میان می آورد و شعر ها در
مرثی او می خواند و اقارب و خویشاوندان او را تعزیت می دهد و انجام سخن را به دعاي پادشاه می رساند. حاضران به شنیدن نام
پادشاه از جاي برمی خیزند و سر خود را به جانبی که سلطان نشسته باشد خم می کنند. پس قاضی به جاي خود می نشیند و گلاب
می آورند و اول به دست قاضی و سپس به دست دیگران می ریزند، آنگاه ظرف هاي شیره می آورند و آن جلابی است که با آب در
هم آمیخته اند (شربت) و به همان ترتیب ابتدا به قاضی و اطرافیان او می دهند و سپس به سایر حضار. آنگاه تنبول می آورند که
سخت مورد علاقه هندیان است و اگر سلطان به کسی از آن بدهد از طلا و خلعت هم در نظر آنان ارزش بیشتري دارد. هیچ کس از
خانواده میت تا روز سوم تنبول نمی خورد و آن روز قاضی یا قائم مقام او به ولی میت از آن تعارف می کند و بعد از خوردن آن متفرق

می شوند.
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رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي گفت: اگر مالکان معادن بتوانند براي دریافت تسهیلات از
پروانه بهره برداري معدن خود بهره بگیرند، تامین مالی در بخش معدن تسهیل می شود. علی اکبر لبافی رئیس دبیرخانه بند

(ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي گفت: اگر مالکان معادن بتوانند براي دریافت ...

 
رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي
گفت: اگر مالکان معادن بتوانند براي دریافت تسهیلات از پروانه

بهره برداري معدن خود بهره بگیرند، تامین مالی در بخش معدن تسهیل می شود.

علی اکبر لبافی رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي گفت: اگر مالکان معادن بتوانند براي دریافت
تسهیلات از ظرفیت پروانه بهره برداري معدن خود بهره بگیرند و ناگزیر از آن نباشند که سند ملکی یا سپرده بانکی دیگري را

 
وثیقه قرار دهند، گره بخشی از مشکلات این بخش گشوده و بحث تامین مالی در بخش معدن تسهیل می شود. 

 
او با اشاره به تبصره یک ماده 9 قانون معادن "قانون اصلاح سال 1390" افزود: در نص این قانون مؤسسات مالی نظیر بانک ها
مکلف شده اند معادن داراي پروانه بهره برداري را به عنوان وثیقه و تضمین اعطا و بازپرداخت تسهیلات مالی بپذیرند. البته که این

 
بحث در عمل اجرا نمی شود و فعالان این حوزه با مشکلات جدي در این رابطه مواجه شده اند. 

 
رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي ادامه داد: طبیعتا اگر مالکان معادن بتوانند براي دریافت تسهیلات
از ظرفیت پروانه بهره برداري معدن خود بهره بگیرند و ناگزیر از آن نباشند که سند ملکی یا سپرده بانکی دیگري را وثیقه قرار

 
دهند، گره بخشی از مشکلات این بخش گشوده و بحث تامین مالی در بخش معدن تسهیل می شود. 

 
لبافی بیان کرد: ماحصل این رویه نیز رشد تولید و اشتغال در این بخش خواهد بود و توامان ظرفیت معادن استان شکوفا شده و به

 
کمک اقتصاد این خطه می آید. به نظر می رسد باید از اهرم هاي قانونی براي اجراي نص قانون بهره بگیریم. 

 
او تصریح کرد: مواد دیگري از این قانون نیز براي فعالان این بخش محدودیت هایی را رقم زده است که تلاش خواهد شد، از

 
مراجع مربوطه براي اصلاح آن ها کمک بگیریم.بیشتربخوانید: خسارت هاي کرونا سر از معادن خراسان رضوي درآورد 

رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي تاکید کرد: بانک ها مکلفند پروانه هاي بهره برداري را به عنوان
وثیقه بپذیرند و قانون گذار باید تفسیر هاي لازم را به صراحت مطرح می کرد، لذا صراحت قانون مشخص است و ضمانت هاي

 
اجرا براي این قانون نیز باید شفاف گردد و می توان در ستاد تدبیر استان براي اخذ تصمیمات لازم این موضوع را مطرح کرد. 

 
لبافی اظهار کرد: در تبصره 3 ماده 19 تکالیفی براي منابع طبیعی در حوزه تصرف معادن درج شده و این سازمان باید در قالب
تکالیفی که دارد، انجام وظیفه کند، بنابراین باید شفاف سازي لازم بین بخش خصوصی و منابع طبیعی صورت گیرد تا این مشکل

مرتفع شود. 



 
او با بیان اینکه در حوزه قوانین کار شیوه هاي موجود باید تغییر یابد، افزود: این تغییر به ویژه در نظام دستمزدي باید رخ دهد و
از وقت مزدي به سمت و سوي کارمزدي برویم، فرهنگ کار در کشور ما جا نیفتاده و نمیتوان با نظام وقت مزدي، کار را پیش برد.

 
رئیس دبیرخانه بند (ب) ماده 12 احکام دائمی خراسان رضوي ادامه داد: مقررات کار اوضاع به هم ریخته اي دارد و باید اصلاح

 
شود، این موضوع حتی به نفع کارگر نیز هست و نمی توان گفت به زیان او است. 

 
لبافی در جمع بندي این مباحث بیان کرد: اگر بند به بند قانون کار کنونی اجرا شود، هم اکنون بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي
باید تعطیل شوند، لذا احتیاج به بررسی و بازنگري در قانون داریم و پیشنهاد این است که مسائل مطرح شده را پیگیري کنیم، اما
لازم است در مجموع یک تیم با محوریت انجمن مدیران صنایع تشکیل گردد و بند به بند قانون کار توسط آن تیم بررسی

شود.دنیاي معدن
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طبق آمار، بیش از 4 هزار معدن غیر فعال در کشور وجود دارد که از این میزان، 468 معدن فلزي است. با توجه به کوچکی
حجم این معادن، سرمایه گذاري براي احداث واحد فرآوري در جوار معادن مذکور که کمتر از 2 سال نیاز خواهد بود- صرفه

اقتصادي ندارد و از این رو، تعداد قابل (...) نوشته نسخه به صرفه و اثربخش توسعه ...

 
 

طبق آمار، بیش از 4 هزار معدن غیر فعال در کشور وجود دارد که از این میزان، 468 معدن فلزي است. با توجه به کوچکی حجم
این معادن، سرمایه گذاري براي احداث واحد فرآوري در جوار معادن مذکور که کمتر از 2 سال نیاز خواهد بود- صرفه اقتصادي
ندارد و از این رو، تعداد قابل توجهی از معادن غیر فعالند. براي رفع این چالش، واحدهاي فرآوري سیار (موبایل) به کمک این

معادن آمده تا بتوانند مواد معدنی با ارزش را فرآوري و به زنجیره تولید فلزات کشور وارد کنند.

در این زمینه، کارشناسان و فعالان درباره مزایاي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل و راهکارهاي توسعه آن به دلیل محدودیت هاي

 
کرونا در قالب میزگرد تلفنی اظهار نظر کرده اند که در ادامه می آید: 

 

 
چالش هاي توسعه معادن کوچک 

 
سیدرضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس با اشاره به چالش
هاي توسعه معادن کوچک گفت: امروزه، موضوع ایجاد ارزش افزوده در تولید مواد معدنی فلزي و غیرفلزي امري بسیار مهم و از
اولویت هاي بخش معدن کشورمان است. در این راستا، کمک به فرآوري مواد معدنی و تکمیل زنجیره تولید، در دستور کار طرح
احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس قرار گرفته است. با توجه به اینکه برخی از این معادن کوچک مقیاس ذخایر
کمی دارند، اساساً احداث کارخانه کنسانتره سازي به صورت مجزا براي هر معدن توجیه پذیري فنی و مالی نخواهد داشت. اما

 
یکی از راهکارهاي پیشنهادي براي فعال سازي و توسعه این معادن، استفاده از کارخانه هاي فرآوري موبایل است. 

 
مجید وفایی فرد، مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران در این زمینه گفت: یکی از مهمترین چالش ها در توسعه معادن
کوچک، محدود بودن ذخایر ماده معدنی است و اگر کانسنگ استخراجی به صورت خام قابل مصرف نباشد با توجه به پراکندگی
جغرافیایی این معادن و دوري از مراکز مصرف یا واحدهاي فرآوري و با عنایت به هزینه هاي سنگین حمل و نقل &– که به طور
تصاعدي نیز سالانه افزایش می یابد- در عمل تعداد زیادي از این ذخایر بدون استفاده می ماند. آمار مجوزهاي اکتشاف و برداشت

 
موقت و غیره، متعدد و فعال شدن تعداد معدودي از پروانه هاي صادره در هر استان، گویاي این مساله است. 

 
از طرفی، با وجود چالش هاي مربوط به تامین زیرساخت هاي لازم، تملک زمین، مسائل زیست محیطی و غیره، به دلیل پایین
بودن ذخیره، امکان برنامه ریزي و احداث واحدهاي فرآوري در محل میسر نیست. ضمن آنکه با توجه به ماهیت ذخایر معدنی
کوچک به ویژه در مواد معدنی فلزي به دلیل عیار پایین ماده معدنی، بخش قابل ملاحظه اي از کانسنگ استخراجی &– که
گاهی اوقات بیش از 95 درصد وزن آن را تشکیل می دهد- جزو باطله محسوب شده و درنتیجه، انجام فرآوري در محل، صرفه



 
جویی زیادي در هزینه هاي حمل و نقل و دیگر بخش هاي مرتبط با آن را به دنبال دارد. 

 
علی سدهی، مدیرعامل شرکت سازنده نخستین واحد فلوتاسیون موبایل در کشور گفت: با توجه به نداشتن صرفه اقتصادي براي
ایجاد واحدهاي فرآوري در معادن کوچک، از دهه هاي پیش، کشورهایی نظیر سوئد و آلمان، واحدهاي کوچک فرآوري مواد
معدنی به ایران ارسال کرده اند اما هیچ یک از شرکت هاي مشابه خارجی در ایران فرآوري فلوتاسیون را به صورت سیار اجرا

 
نکرده اند. در ایران نیز هیچ شرکتی چنین طرحی را به طور کامل ایرانی پیاده نکرده است. 

 
وي افزود: خوشبختانه با فراهم شدن این فناوري بومی سازي شده در کشور، امکان فرآوري به صورت فلوتاسیون در هر نقطه از

 
کشور با هزینه به نسبت کم و با سرعت بالا فراهم شده است. 

 

 
مزایاي واحدهاي فرآوري موبایل (سیار) 

 
عظیمی درباره مزیت هاي واحدهاي فرآوري سیار گفت: از جمله مزیت هاي این نوع واحدهاي فرآوري، قابلیت حمل و انعطاف
پذیري بالا، کاهش هزینه هاي تولید کنسانتره، امکان فرآوري در مناطق بدون زیرساخت (همچون کمبود منابع آب، برق و ...) و
نیز تسریع فرآیندها است. دستگاه هاي سنگ شکن و سیستم هاي جدایش و فرآوري این واحدها نیز بر اساس جانمایی صورت
گرفته بر روي تریلر یا کانتینر قابل نصب هستند. از این رو، با تجمیع چند معدن کوچک و استفاده از واحد سیار، می توان ارزش

 
افزوده بسیار بالاتري ایجاد کرد. 

 
وفایی فرد با اشاره به ظرفیت اشتغال 40 درصدي معادن کوچک با سطح اشتغال 50 نفر و کمتر، گفت: توسعه این بخش و ایجاد
ساز و کارهاي مناسب براي تجهیز و سود آوري معادن کوچک، نه تنها سهم این بخش در اشتغال و تولید ناخالص ملی را افزایش
داده بلکه توسعه درون زا- که از اهداف اصلی در استراتژي توسعه مناطق محروم بوده- را نیز به دنبال دارد. استفاده از واحدهاي
فرآوري سیار نیز به دلیل ویژگی هایی نظیر حذف هزینه هاي گزاف براي سرمایه گذاري واحدهاي ثابت، می تواند معادن کوچک

 
غیرفعال را احیا کند. 

 
سدهی نیز گفت: از مزایاي واحدهاي فرآوري موبایل اینکه امکان اجاره براي معادن کوچک تا زمان برداشت ذخایر وجود دارد و
معدنکاران مجبور نیستند هزینه هاي سنگینی براي احداث فونداسیون واحد فرآوري –که ممکن است زمان زیادي هم براي
استفاده از آنها نیاز نباشد- یا حمل مواد معدنی خام به کارخانه هاي فرآوري ثابت متقبل شوند. از دیگر مزایاي واحدهاي مذکور،
امکان ساخت 9 ماهه، راحتی انتقال، جابجایی (حدود یک ماه به معدن دیگر) و آماده سازي (یک هفته)، فعال سازي و اقتصادي
کردن معادن دورافتاده کشور، امکان ایجاد پایلوت براي کارخانه ها و معادن دیگر و نیز خودکفایی از نظر تامین برق با ژنراتور

 
موجود در آن است. 

 

 
بومی سازي واحدفرآوي موبایل در کشور 

 
مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در زمینه توانمندي هاي کشور براي
ساخت واحدهاي فرآوري موبایل گفت: در حال حاضر، چندین شرکت ایرانی فعال این حوزه، اقدام به طراحی و راه اندازي
واحدهاي سیار کرده اند. از لحاظ تکنولوژیکی، امکان ساخت و بومی سازي همه قطعات و تجهیزات مورد استفاده است. از طرف

 
دیگر، امکان واردات بخش زیادي از این نوع تجهیزات نیز از کشورهایی مانند روسیه، ترکیه و چین وجود دارد. 

 



یکی از اقدامات اساسی در طرح احیاي معادن کوچک مقیاس، برگزاري یک فراخوان براي شناخت دست اندرکاران احداث
واحدهاي فرآوري سیار و سازندگان تجهیزات آن بود که منتج به تایید 8 مجموعه شد و در قالب برنامه هاي آتی طرح، براي
همفکري و هم افزایی جهت تصمیم گیري در زمینه هاي مرتبط به کار گرفته خواهند شد. خوشبختانه با وجود مرکز تحقیقات
فرآوري مواد معدنی و زیرساخت هاي موجود، تقریباً این صنعت به طور کامل بومی شده و نیاز به تامین ماشین آلات از خارج از

 
ایران وجود نخواهد داشت. 

 
مدیرعامل شرکت سازنده نخستین فلوتاسیون موبایل (سیار) ایرانی در حوزه فرآوري مواد معدنی در کشور تصریح کرد: این واحد
سیار در اسفند سال 97، با همکاري سازگان داخلی در استان هاي مختلف ساخته شد که قابلیت فرآوري مواد معدنی در حوزه
هاي سرب و روي و مس را دارد و می تواند مواد معدنی کم عیار را به پرعیار تبدیل و کنسانتره تولید کند. این واحد سیار کار خود
را در معدن سرب و روي منصور آباد یزد آغاز کرد و اکنون در معدن مس رمشک (جنوب استان کرمان) مستقر شده و قرار است6
ماه آینده به طبس منتقل شود. ظرفیت روزانه فرآوري این واحد 100 تا 200 تن است. براي ساخت این واحد، در سال 96 حدود

 
10 میلیارد تومان هزینه شده که صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی، 3 میلیارد تومان حمایت کرده است. 

 
مدیر مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران (زیرمجموعه ایمیدرو) با اشاره به اقدامات انجام شده درباره تجهیزات فرآوري مواد
معدنی در این مرکز گفت: این مرکز تاکنون طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي 3 واحد مدولار سیکلون واسطه سنگین با ظرفیت
اسمی 5 تن در ساعت را براي بخش خصوصی به انجام رسانده است. واحدهاي مدولار براساس آزمایش هاي انجام شده در مقیاس
پایلوت با هدف استحصال فلورین و سرب و روي از باطله هاي معدنی طراحی و ساخته شده است. با توجه به تجربه ساخت مدولار
این تجهیزات، طراحی، ساخت، نصب و راه اندازي واحد سیار سنگ شکن و سیکلون واسطه سنگین در مرکز انجام شد. در این
راستا، مرکز در نظر دارد با تدوین دانش فنی طراحی و ساخت واحدهاي سیار فرآوري براي معدن کوچک مقیاس، این دانش را در

 
کشور بومی سازي کند. 

 
همچنین، این مرکز طراحی و ساخت تیکنر خمیري را با همکاري دانشگاه تهران انجام داد که در سال 97 به عنوان طرح برتر
بخش ارتباط صنعت و دانشگاه از سوي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري شناخته و لوح تقدیر به وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
اهدا شد. 

 
وفایی فرد به اقدامات دیگر در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات و خطوط فرآوري مواد معدنی ایران از سال 87 تاکنون در مرکز
تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران تصریح کرد: طراحی و ساخت نخستین اتوکلاو تحت فشار نیمه صنعتی با ظرفیت 200 لیتر و
فشار کاري 30 بار (سال 87)، طراحی و ساخت سلول فلوتاسیون طرح دنور (سال 88) و طراحی و ساخت انواع سرندهاي آبگیري

 
(سال 89)، از جمله این اقدامات است. 

 
وي ادامه داد: ساخت ماسه شور نسل جدید با ظرفیت 150 تن برساعت، طراحی و ساخت دستگاه جداکننده مغناطیسی
آزمایشگاهی، طراحی و ساخت مخازن لیچینگ دو جداره پایلوت، طراحی و ساخت غبارگیر، طراحی و ساخت کوره هاي ساده و
همزن دار آزمایشگاهی و رآکتور و نیز طراحی و ساخت تجهیزات خط نیمه صنعتی تولید شمش آنتیموان (سنگ شکن، آسیا،

 
کوره، پمپ و غیره طی سال هاي 92 تا 94)، از دیگر اقدامات انجام شده در این زمینه است. 

 

 
پیشنهادات توسعه اي واحدهاي فرآوري سیار 

 
عظیمی براي توسعه واحدهاي فرآوري موبایل در کشور پیشنهاد داد: نکته مهم در رشد این صنعت، ایجاد واحد هاي مستقل به



صورت مدولار و توسعه اشتغال آن در قالب مجزا به عناون سرویس دهنده هاي مستقل است. امیدواریم با ایجاد پلتفرم هاي جدید

 
بتوان با توسعه بازارهاي جدید و اقتصادي شدن آنها، بستر مناسب براي فعال سازي معادن کوچک را فراهم کرد. 

 
سدهی بیان داشت: با توجه به نداشتن پشتوانه مالی براي ساخت واحدهاي جدید فرآوري سیار، چنانچه ایمیدرو و شرکت تهیه و
تولید مواد معدنی ایران هزینه هاي ساخت 2 واحد سیار را تامین کند تا بتوانیم نسبت به ساخت آنها اقدام و به صورت اجاره در

 
اختیار معدنداران قرار گیرد، گامی مثبت براي توسعه فرآوري معادن کوچک خواهد بود. 

 
وفایی فرد گفت: براي عملیاتی شدن اهداف و تسهیل فرایند تجهیز معادن کوچک در بخش فرآوري و ایجاد ارزش افزوده و به
منظور بهره گیري هرچه بیشتر از توانمندي ها و پتانسیل هاي زیر مجموعه هاي ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه اي و نقش
مرکز به عنوان بازوي تحقیقات و توسعه فن آوري ایمیدرو 2 راهکار پیشنهاد می شود: نخست، «فراخوان عمومی و بین المللی
سازندگان تجهیزات فراوري براي مشارکت در طراحی و ساخت تجهیزات سیار فرآوري مواد معدنی و تاسیس شرکت با مشارکت
کنسرسیوم برنده و ایمیدرو» است که با تشکیل کارگروه، فرآیند تجاري سازي و بازاریابی و توسعه فن آوري هاي سایر تجهیزات
ایجاد شده در مرکز نیز به دلیل مشکلات معاملات دولتی و بروکراسی سنگین موجود می تواند به شرکت تاسیس شده سپرده
شود. همچنین با عنایت به سهم کمتر از 50 درصد دولتی، شرکت جدید التاسیس می تواند با طی مراحل اداري و قانونی از

 
مزایاي قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات بهره مند شود. 

 
پیشنهاد دوم، «تعریف، ایجاد و بازتعریف طرح توسعه و تجهیز صنایع فرآوري سیار در محل معادن کوچک» است. در این گزینه،
ایمیدرو بیشتر نقش هماهنگ کننده را از طریق بازوهاي اجرایی و انعقاد تفاهم نامه با آنها (صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیتهاي
معدنی، مرکز تحقیقات فرآوري مواد معدنی ایران و طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک) عهده دار شده که می تواند در

قالب یک طرح تعریف شده و با عنایت به سوابق، شرح وظایف و امکانات سه مجموعه اجرایی شود./دنیاي معدن



10 هزار واحد اقتصادي لرستان براي دریافت تسهیلات کرونایی به بانک معرفی

شدند

منبع: تسنیمشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/05/01

گروه استانها- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان گفت: تاکنون نیز باهمکاري دستگاه هاي اجرایی 10 هزار و 300
واحد اقتصادي با اشتغال13 هزار نفر براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شدند.

گروه استانها- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان
گفت: تاکنون نیز باهمکاري دستگاه هاي اجرایی 10 هزار و
300 واحد اقتصادي با اشتغال13 هزار نفر براي دریافت
تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شدند. - اخبار استانها

 
 -

علی آشتاب در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در خرم آباد در
رابطه با پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي متضرر از
شیوع ویروس کرونا اظهارداشت: 25 هزار واحد اقتصادي در

 
لرستان با 39 هزار شغل مشمول دریافت تسهیلات شدند. 

وي با بیان اینکه براي واحدهاي مشمول پیامک ارسال شده است افزود: تقریبا نزدیک به 700 میلیارد تومان اعتبار براي پرداخت
تسهیلات به واحدهاي آسیب دیده اختصاص یافته است و تاکنون نیز باهمکاري دستگاه هاي اجرایی 10 هزار و 300 واحد اقتصادي با

 
اشتغال13 هزار نفر براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شدند. 

 
حسین زاده: اعطاي تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده براثر کرونا اولویت است 

 
سایه شوم کرونا بر کسب و کار ایلامی ها؛ دولت به اصناف ورشکسته تسهیلات بلندمدت بدهد 

 
کار قشنگ یک گروه جهادي در اهواز / خدمت به کسب و کار خانگی مردم در مناطق محروم + فیلم 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان عنوان کرد: به واحدهاي اقتصادي که بر اساس مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا تعطیل
شده اند به ازاي هر نفر اشتغال 16 میلیون تومان پرداخت می شود اما اگر افراد بیمه نشده باشند تقریبا 12 میلیون تومان پرداخت

 
می شود. 

وي بیان کرد: صاحبان کسب و کاري آسیب دیده از کرونا تا پنجم مرداد ماه فرصت دارند تا جهت دریافت تسهیلات در سامانه کارا

 
ثبت نام کنند. 

 
انتهیا پیام/642/ت 

 
 R41450/P/S6,72/CT1



بیشتر بخوانید...



قرارداد 25 ساله ایران و چین؛ باید هاي رئالیستی و نباید هاي لیبرالی

منبع: اسلام تایمزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/05/01

اسلام تایمز: قرار داد 25 ساله میان ایران و چین به موضوعی براي جنگ و جدل میان موافقان و مخالفان تبدیل شده است.

اسلام تایمز: قرار داد 25 ساله میان ایران و چین به
موضوعی براي جنگ و جدل میان موافقان و مخالفان

 
تبدیل شده است. 

بهمن ماه 1394 و تنها چند ماه پس از حصول توافق
هسته اي ایران موسوم به برجام، تهران میزبان شی جین
پینگ، رئیس جمهور چین بود. وي در این سفر با مقامات
ارشد جمهوري اسلامی دیدار کرد و چندین سند همکاري

میان دو طرف به امضا رسید. با گذشت 5 سال از این سفر، آنچه سبب اهمیت موضوع براي افکار عمومی شده بیانیه مشترکی است که

 
طرفین آن را به امضا رساندند. یکی از مفاد این بیانیه صراحتاً به توافق و تفاهم دو طرف براي همکاري 25 ساله با یکدیگر اشاره دارد. 
فارغ از هیاهوي رسانه اي و زنده باد ها و مرده باد هایی که میان مخالفان و موافقان این توافق وجود دارد، بی تردید توجه به اصل یک
همکاري در نظام بین الملل با دیدگاهی واقع گرایانه می تواند اثربخشی مثبت آن را افزایش داده و پیامد ها و تبعات منفی احتمالی را

 
کاهش دهد. 

حقیقت آن است که آنچه توافق 25 ساله میان ایران و چین خوانده می شود هنوز در حد یک پیش نویس است و دو طرف تنها
موافقت کرده اند در این رابطه مذاکره کنند، در نتیجه اظهارات موافقان و مخالفان تنها براساس تصوري است که واقعیت خارجی
ندارد. نگارنده در این گزارش می کوشد بخشی از باید هاي واقع گرایی (رئالیستی) که ایران باید به آن توجه کند تا نفع خود از این

 
توافق را افزایش دهد و نباید ها لیبرالی که می تواند پیامد هاي منفی براي تهران داشته باشد را ترسیم کند. 

 
موازنه سازي 

جان مرشایمر، استاد روابط بین الملل دانشگاه شیکاگو و سردمدار رئالیسم تهاجمی، دولت ها را اصلی ترین بازیگران عرصه نظام بین
الملل می داند. بقا یک اصل غیرقابل چشم پوشی در روابط بین الملل است و کشور ها در نظام آنارشیک جهانی باید با تکیه بر توانایی
هایشان، امنیت خود را تامین کنند. یکی از اصول تامین امنیت، موازنه سازي است. کشوري که احساس خطر می کند، یا با موازنه

 
سازي داخلی نیرو ها و امکاناتش را در مقابل تهدیدات خارجی بسیج می کند و یا روي به اتحاد و ائتلاف هاي بیرونی می آورد. 

خاورمیانه در حال حاضر به دلیل وقوع جنگ در سوریه و یمن، شرایط نابسامان افغانستان و عراق و نیز مداخله گسترده کشور هاي
خارجی همچون آمریکا مستعد بی ثباتی است. همچنین کارزار فشار حداکثري دولت آمریکا علیه ایران و حمایت گسترده واشنگتن از

 
رقباي منطقه اي تهران، شرایط را بسیار پیچیده و بغرنج کرده است. 



در این شرایط و با توجه به دشمنی آشکار مثلث عبري -عربی - غربی با تهران و تلاش گسترده پیدا و پنهان براي نقض حاکمیت و در
راس آن تجزیه ایران، نزدیکی جمهوري اسلامی به قطب مخالف غرب اجتناب ناپذیر به نظر می رسد. دستکم بر روي کاغذ، ورود چین
به بازي قدرت خاورمیانه و به عنوان نیروي سوم در تقابل با آمریکا می تواند نفع بسیاري براي ایران داشته باشد و در عین حال باعث

 
افزایش قدرت مانور تهران به عنوان یکی از قدرت هاي اصلی منطقه شود. این اندیشه خود داراي باید ها و نبایدهاست. 

 
باید ها و نبایدها 

موازنه سازي یکی از اصول اساسی براي بقا در نظام بین الملل محسوب می شود، ولی همیشه این اصل به راحتی آنچه تصور می شود
قابل حصول نیست. دولت ها بازیگران عاقل هستند و از همین رو همواره هزینه و فایده اقدامات خود در نظام آنارشیک بین الملل را
در نظر می گیرند. حقیقت این است که دولت ها علاقه اي ندارند با کشور هایی وارد اتحاد و ائتلاف شوند که داراي دشمن هاي بزرگ
هستند، زیرا اتحاد با این کشور ها به معناي تقابل با دشمن مشترك است. آمریکا بیش از 40 سال است با جمهوري اسلامی ایران
دشمنی و عداوت آشکار دارد. از طرفی رژیم صهیونیستی صراحتاً در قطب مخالف تهران قرار دارد و نیز برخی کشور هاي عربی مانند

 
رژیم سعودي نگرش مثبتی به ایران ندارند. 

از همین رو، تصور اینکه پکن بپذیرد در ابعاد نظامی در خاورمیانه نقش نیروي سوم را براي تهران ایفا کند و به ابزاري براي موازنه
سازي با غرب تبدیل شود غیرواقع گرایانه است. کما اینکه چین هم اینک رابطه بسیار خوبی با کشور هاي عربی، آمریکا و رژیم
صهیونیستی دارد و بعید است بخواهد چنین نقشی را در راهبرد موازنه سازي ایران بپذیرد. از همین رو نباید با تفکر ایده آلیستی به
رابطه با چین نگاه کرد و تصور نمود پکن به دلیل همکاري با تهران، به دولت هاي مخالف ایران پشت خواهد کرد. بی تردید چین در

 
تعاملش با هر کشوري به دنبال منافع شخصی است و امنیت ملی خود را فداي منافع اقتصادي همکاري با یک دولت نخواهد کرد. 

در مقابل، تهران باید از پکن به عنوان ابزاري براي افزایش قدرت خود براي موازنه سازي داخلی بهره ببرد. موازنه سازي خارجی به
معناي اتحاد و ائتلاف با کشور هاي دیگر است که این امر به معناي استقرار نظامیان خارجی و ایجاد پایگاه هاي نظامی است. قانون
اساسی جمهوري اسلامی اجازه ایجاد پایگاه نظامی خارجی در کشور را نمی دهد. همچنین محمد جواد ظریف، رئیس دستگاه
دیپلماسی ایران شایعات رسانه هاي معاند درباره استقرار نظامیان چینی در کشور را رد کرده است. از همین رو، گزینه مناسب براي
تهران این است که بجاي موازنه سازي خارجی، از قدرت چین استفاده کند (مانند خرید فناوري هاي روز نظامی، خرید تجهیزات و
تسلیحات، استفاده از قدرت فضایی و ماهواره اي، همکاري هاي مستشاري و...) و با توانمندسازي خود، راهبرد موازنه سازي داخلی را
براي مقابله با تهدیدات خارجی اجرایی کند. همچنین تعامل تجاري با چین می تواند باعث تقویت قدرت اقتصادي کشور شود و همین

 
موضوع در افزایش قدرت تهران در منطقه تاثیر شگرفی دارد. 

 
یک کمربند - یک راه 

طرح افسانه اي یک کمربند - یک راه، سرمایه گذاري بزرگ و جاه طلبانه پکن براي ایجاد راه دریایی و زمینی به منظور گسترش
روابط اقتصادي با 60 کشور جهان است. برآورد اولیه درباره این پروژه حکایت از سرمایه گذاري 2 هزار و 200 میلیارد دلاري دارد.
پکن می کوشد با استفاده از این طرح و زنده کردن جاده قدیم ابریشم، روابط اقتصادي خود با کشور هاي جهان را گسترش دهد و

 
خیز بزرگی در تبدیل شدن به قدرت برتر اقتصادي بردارد. 

خوشبختانه ایران در مسیر این پروژه اقتصادي قرار دارد و نقش ویژه اي در اتصال شرق به غرب براي طرح یک کمربند - یک راه ایفا
می کند. ایران به دلیل موقعیت ژئوپلوتیک خود دست بالا را در این طرح دارد و می تواند سالانه میلیارد ها دلار درآمد از این طریق
کسب کند. براي کشوري که تحت تحریم هاي ظالمانه آمریکا قرار دارد، طرح یک کمربند - یک راه می تواند مسیر را براي گسترش



 
مناسبات تجاري با جهان هموار کند. 

 
باید ها و نباید ها 

لیبرال ها که اندیشمندان رئالیست آن ها را متوهم هایی ساده لوح می دانند، بر این باورند گسترش روابط اقتصادي میان کشور ها به
مرور باعث ایجاد وابستگی متقابل شده و همین امر مانع بروز جنگ می شود و در نهایت در پرتوي آن صلح و ثبات در نظام بین الملل
افزایش می یابد. برخی از این خوشبینان کوته فکر بر این باورند وجود منافع دائمی قدرت هاي بزرگ در کشور هاي کوچک و ضعیف

 
آن ها را از گزند دشمنان حفظ می کند و استقلال و حاکمیت آن ها را تضمین خواهد کرد. 

در رابطه تجاري تهران و پکن باید این موضوع را در نظر داشت که جمهوري خلق چین هم اینک خیز بلندي براي تبدیل شدن به یک
هژمون منطقه اي و یک قدرت جهانی برداشته است. حقیقت این است که ایران از بعُد جایگاه جهانی پایین تر از چین قرار دارد و هر
کشوري باید در روابط با قدرت هاي بزرگ ملاحظات لازم را در نظر داشته باشد. تهران باید در ابعاد اقتصادي طرح یک کمربند - یک

 
راه مشارکت فعالی داشته باشد، اما نباید آزادي عمل در سیاست خارجی خود را فداي منافع اقتصادي یک همکاري کند. 

نباید تصور کرد به دلیل تحریم هاي ظالمانه واشنگتن، تهران در موضع ضعف قرار دارد بلکه ایران در موقعیت ژئوپلوتیکی مناسبی
است و بی تردید می تواند یکی از شرکاي راهبردي این طرح باشد. ایران باید با مشارکت هوشمندانه در طرح یک کمربند - یک راه،

 
سالانه میلیارد ها دلار درآمد مستمر براي اقتصاد خود محیا کند و با گسترش صادرات، وابستگی به درآمد هاي نفتی را کاهش دهد. 

با این وجود، تهران نباید با تصور وابستگی متقابل به دنبال پیوند زدن موضوعات اقتصادي به تمامی مسائل خود در نظام بین الملل
باشد. همکاري هاي اقتصادي با یک کشور نباید براي سیاست خارجی تهران ایجاد محدودیت کند و منافع ملی کشور را نادیده بگیرد.
عرصه نظام بین الملل، عرصه تقابل منافع است و هیچ دو کشوري در جهان وجود ندارند که منافعشان به طور کامل مطابق و موافق
یکدیگر باشد. بی تردید با وجود اشتراکات در منافع ایران و چین، دو کشور وجوه اختلافی در راهبردهایشان در خاورمیانه دارند. تهران
به عنوان یک قدرت منطقه اي که از سوي پایگاه هاي نظامی آمریکا در اطراف خود تهدید دائمی می شود و نیز وجود رقباي متعدد

 
منطقه اي، نیازمند اتخاذ راهبرد هایی است که بدون شک با راهبرد هاي پکن متفاوت خواهد بود. 

نباید از یاد برد، قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران صراحتاً وابستگی کشور به شرق و غرب را نفی کرده و از آزادي و استقلال عمل
در اتخاذ سیاست خارجی سخن گفته است. همچنین مقامات وزارت خارجه ایران بار ها تاکید کرده اند همکاري با چین منجر به

 
محدودیت در اعمال راهبردهاي ایران نخواهد شد و تهران همواره استقلال عمل خود را حفظ خواهد کرد. 

با این وجود، منطقی است که ایران اقدام به جذب سرمایه گذاري خارجی کند. براساس برآورد ها هر 50 میلیارد دلار سرمایه گذاري
خارجی می تواند یک میلیون شغل در کشور ایجاد کند. کشور ایران به دلیل تحریم هاي ظالمانه آمریکا و پیروي بی چون و چراي
کشور هاي اروپایی، از بخش اعظم سرمایه گذاري خارجی محروم شده است. حال که قرار است چین در یک ابرپروژه بیش از 2 هزار
میلیارد دلار سرمایه گذاري کند، مقامات تهران می توانند با هوشمندي، بخش قابل توجهی از آن را جذب کشور کنند. این اقدام
علاوه بر ایجاد اشتغال، باعث گردش چرخ صنعت کشور و در نهایت رونق اقتصادي خواهد شد. براساس پیش نویس اولیه، چین طی
25 سال در ایران 400 میلیارد دلار سرمایه گذاري خواهد کرد که بخش اعظم آن در بازه زمانی کوتاه مدت خواهد بود و همچنین در

 
بلند مدت رقم سرمایه گذاري هاي قابل افزایش است. 

 
طلاي سیاه 

براساس گزارش صندوق بین المللی پول، چین در سال 2019 با 14 هزار و 140 میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی، دومین اقتصاد
برتر جهان بوده است. فاکتور هاي زیادي براي رشد مداوم و مستمر اقتصادي وجود دارد که اصلی ترین آن دسترسی به انرژي است.



 
نفت در دنیاي اقتصاد کالایی راهبردي محسوب می شود و دسترسی آسان به آن براي رشد اقتصادي کشور ها ضروري است. 

بهاي نفت در بازار جهانی طی یک سال اخیر فراز و فرود هاي زیادي را تجربه کرده است. از پیوستن آمریکا به جرگه صادرکنندگان
نفت خام تا ظهور نفت شیل و تولید بی حساب عربستان و عراق، همگی دست به دست هم دادند تا بهاي طلاي سیاه در بازار جهانی

 
رقم منفی را تجربه کند. با وجود همه این فراز و فرودها، هنوز هم نفت، طلاي سیاه است. 

 
باید ها و نباید ها 

حقیقت این است که بهاي نفت در بازار انرژي همواره داراي نوسان بوده و قیمت طلاي سیاه از «دست نامرئی» آدام اسمیت (قانون
عرضه و تقاضا) تبعیت می کند. جهان در قرن 21 شاهد نفت بشکه اي 140 دلار در سال 2008 و منفی چند دلار در همین چند ماه
گذشته بود. بخش اعظمی از سرمایه گذاري چین قرار است در میادین نفت و گاز ایران صورت بگیرد. با این وجود، گمانه زنی هاي

 
زیادي درباره نحوه قیمت گذاري و چگونگی پرداخت پول به تهران صورت گرفته است. 

نباید فراموش کرد از زمان فروپاشی سیستم برتون وودز (چاپ پول با پشتوانه طلا) در سال 1971، دولت ها بدون پشتوانه اقدام به
چاپ پول هاي کاغذي می کنند. همین امر منجر به ایجاد تورم می شود و در نتیجه قدرت خرید پول با گذشت زمان کاهش می یابد.
آنچه در توافقات ابتدایی میان ایران و چین مطرح شده کنار گذاشتن دلار در روابط اقتصادي دو کشور است. این اقدام ضربه اي

 
مناسب به دیپلماسی دلار آمریکا است که از واحد پولی خود براي تحریم هاي ظالمانه علیه کشور هاي جهان استفاده می کند. 

برخلاف هیاهوي رسانه اي مبنی بر تخفیف ایران به چین در خرید نفت، این مهم موضوع جدیدي نیست. سیاست اعطاي تخفیف به
خریداران نفت در بازار انرژي مرسوم است و از سوي تمامی کشور ها صادر کننده از جمله عربستان، عراق و کویت اجرایی می شود. با

 
این وجود، تهران باید در سیاست اصلی خود در معامله با چین روي 3 موضوع تمرکز ویژه اي داشته باشد. 

نخست، باید سیستم قیمت گذاري نفت براساس بهاي بازار جهانی تعیین شود. در چند ماه گذشته به دلیل پیامد هاي اقتصادي شیوع
ویروس کرونا و رکود نسبی جهانی (کاهش تقاضا) و نیز عرضه بیش از حد به بازار، شاهد افت بهاي نفت بودیم، اما این کاهش بها
امري ماندگار و دائمی نیست. نفت کالایی راهبردي است و بزودي با رونق اقتصاد جهانی و افزایش تقاضا، بهاي آن نیز افزایش خواهد
یافت. دیدگاه واقع گرایانه آن است که سیستم قیمت گذاري نفت براي فروش به چین براساس مکانیسمی از قیمت جهانی و در بازه

 
هاي کوتاه مدت تعیین شود. 

در گام بعدي، تهران باید منابع مالی حاصل از فروش خود را از پایه پولی کشور ها جدا کند و آن را براساس طلا محاسبه کند. در
صورتی که ایران نفت خود را به یوان بفروشد و همزمان بخواهد به چین اجازه دیرکرد در پرداخت بدهی را بدهد، وجود نرخ تورم بر

 
یوان، قدرت خرید تهران را کاهش خواهد داد. 

سومین و اصلی ترین موضوع نیز این است که تهران باید بتواند تحت هر شرایطی به پول حاصل از فروش نفت خود دسترسی داشته
باشد و نباید درآمد هاي نفتی ایران به ابزاري براي چانه زنی تبدیل شود. در واقع کشور هاي قدرتمند در توافق با کشور هاي دیگر
استراتژي هاي خاصی را برمی گزینند. نخست، آن ها تمامی امتیازات لازم را می گیرند و در گام بعد، از امتیازاتی که قرار است به
کشور دیگر بدهند به عنوان ابزاري براي چانه زنی و گرفتن امتیازات بیشتر استفاده می کنند. براي مثال در توافق برجام، کشور هاي
غربی تمامی امتیازات لازم را از تهران گرفتند و از امتیازات ایران در برجام به عنوان اهرمی براي اعمال فشار استفاده کردند. واقع
گرایانه آنکه، تهران و قدرت هاي بزرگ تنها درباره برنامه هسته اي ایران مذاکره کردند، اما کشور هاي غربی با گسترش موضوعات،

 
دادن امتیازات ذیل برجام به تهران را منوط به تغییر رفتار منطقه اي، توقف برنامه موشکی و ... کردند. 



فارغ از تفکرات خوشبینانه، مقامات تهران تنها و تنها باید حول یک موضوع بخصوص با چینی ها مذاکره کنند و اجازه ندهند اجراي
توافقات میان دو طرف منوط به انجام عملی خارج از توافقات دو جانبه شود. همچنین امتیازاتی که قرار است تهران به دست بیاورد
باید کاملا قابل حصول باشد و منافع ایران از این توافق باید به هیچ موضوعی خارج از مفاد همکاري پیوند نخورد. (براي مثال نباید به
دلیل تحریم آمریکا، دسترسی ایران به منابع مالی اش قطع شود، و یا چین پرداخت پول نفت به ایران را منوط به واگذاري پروژه هاي

 
دیگر در کشور کند) همچنین تهران باید بتواند تضمین هایی مطمئن و قاطع در صورت تخلف طرف مقابل دریافت کند. 

لیبرال ها رویکردي خوشبینانه (ساده لوحانه) به همکاري هاي بین المللی دارند و از همین رو ممکن است با حسن نیت تمامی
تعهدات خود را پیش از دریافت امتیازات لازم اجرایی کنند. با این وجود، تهران باید رویکردي رئالیستی در تعاملات و همکاري هاي
بین المللی داشته باشد. تعاملات و همکاري ایران با هر کشوري در عرصه نظام بین الملل باید مبتنی بر سیاست گام به گام باشد به
طوري که با هر گامی که طرف مقابل در انجام تعهداتش برداشت، تهران نیز گام هاي خود را بردارد. همچنین باید ایران بتواند در

 
صورت تخلف طرف مقابل، برداشتن گام هاي بعدي را متوقف کرده و حتی گام هایی را به عقب بردارد. 

بی تردید در صورت کنار گذاشتن تفکرات خوشبینانه لیبرالی در سیاست خارجی و داشتن تفکر واقع گرایانه، منافع ملی کشور تامین

 
و از توافقاتی که امنیت ملی را به مخاطره می اندازد اجتناب خواهد شد. 

مرجع : باشگاه خبرنگاران



آغاز به کار «مدرسه تابستانی دانایی» در تابستان داغ کرونایی

منبع: شبکه خبري ایرانیانشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/05/01

ایرانیان_دوره دوم برنامه هاي آموزشی غیر حضوري کتابخانه هاي عمومی تهران با نام «مدرسه تابستانی دانایی» مرداد و

 
شهریور 99 برگزار می شود. 

به گزارش شبکه خبري ایرانیان به نقل از روابط عمومی اداره کل
کتابخانه هاي عمومی استان تهران از زمان شیوع کرونا در کشور،
کتابخانه هاي عمومی تهران با بهره گیري از ظرفیت فضاي
مجازي و سامانه هاي آموزش آنلاین، فعالیت هاي فرهنگی و
ترویجی متنوعی را براي گروه هاي سنی مختلف بزرگسال،
کودك و نوجوان در زمینه هاي تخصصی و عمومی طرح ریزي و

 
برگزار کرده است. 

در همین راستا، دوره دوم برنامه هاي آموزشی غیر حضوري
کتابخانه هاي عمومی تهران با نام «مدرسه تابستانی دانایی» از
روز شنبه 4 مرداد ماه براي گروه هاي مختلف کودك و نوجوان،

 
والدین و کتابداران شروع به کار می کند. 

علاقه مندان براي شرکت در هر یک از این برنامه ها می توانند
عدد کلاس مورد نظر را به سامانه 100045018 ارسال کنند. به دلیل ظرفیت محدود کلاس ها، اولویت با اعضاي کتابخانه هاي

 
عمومی و کتابداران است. 

(Instagram.com/tehranplir) جهت کسب اطلاعات بیشتر به صفحه مجازي اداره کل کتابخانه هاي عمومی استان تهران

 
مراجعه نمایید. 

 
برنامه برگزاري کارگاه ها به شرح زیر است: 

 
دوره ویژه کتابداران؛ 

کارگاه تسهیل گري پرورش مهارت هاي تفکر در کودکان و نوجوانان با استفاده از کتاب هاي داستان/ ارسال عدد 2 به شماره

 
 100045018

 
کارگاه آموزش بازاریابی در کتابخانه ها با تاکید بر رسانه هاي اجتماعی/ ارسال عدد 1 به شماره 100045018 

 
دوره ویژه نوجوانان: 

 
کارگاه آموزش مفاهیم قرآنی به نوجوانان/ ارسال عدد 9 به شماره 100045018 

کارگاه اصول مقدماتی داستان نویسی/ ارسال عدد 6 به شماره 100045018 



 
کارگاه تربیت اقتصادي نوجوان(12 تا 15 سال) / ارسال عدد 11 به شماره 100045018 

 
کلاس هاي عمومی؛ 

 
کارگاه تربیت اقتصادي کودك (ویژه والدین) / ارسال عدد 11 به شماره 100045018 

 
کارگاه آشنایی با کارآفرینی و روش هاي عملی راه اندازي کسب و کارهاي خانگی/ ارسال عدد 3 به شماره 100045018 

 
کارگاه پرورش کودك بالنده/ ارسال عدد 13 به شماره 100045018 

 
جلسه مشاوره فرزندآوري و مشکلات تک فرزندي/ ارسال عدد 14 به شماره 100045018 

 
شیوه هاي شاد زیستن/ ارسال عدد 8 به شماره 100045018 

 
کارگاه نحوه انتخاب کتاب براي کودك(مقدماتی و پیش رفته) / ارسال عدد 5 به شماره 100045018 

 
اصول داستانک نویسی/ ارسال عدد 7 به شماره 100045018 

 
ویژه کودکان؛ 

 
پرورش خلاقیت در کودك و نوجوان با کتاب، شعر و بازي/ ارسال عدد 4 به شماره 100045018 

 
قصه گویی و شعرخوانی(انتقال مفاهیم اجتماعی) / ارسال عدد 12 به شماره 100045018 

 
تربیت اقتصادي کودك(6 تا 9 سال و 9 تا 12 سال) / ارسال عدد 11 به شماره 100045018 

آموزش مفاهیم قرآنی به کودکان/ ارسال عدد 9 به شماره 100045018



اجحافی در حق بانوان/ نگاه متعصبانه مانعی براي تصاحب پست هاي مدیریتی

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/05/01

شعارهاي انتخاباتی که محقق نشد؛ اجحافی در حق بانوان/
نگاه متعصبانه مانعی براي تصاحب پست هاي مدیریتی
مرصاد نیوز: نگاه متعصبانه به جایگاه زنان در پست هاي
مدیریتی آفتی است که گریبان بانوان کرمانشاهی را گرفته
و آنها را در رقابتی نابرابر با مردان براي دستیابی به جایگاه

 
هاي بالاتر قرار داده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، ارتقاي شاخص هاي
عدالت جنسیتی در دستگاه هاي اجرایی یکی از وعده هاي دولت راستگویان بود که قرار بود با تدابیرش امید به پیشرفت را براي بانوان

 
کارمند به ارمغان آورد. 

«تا پایان برنامه ششم توسعه نسبت مدیران زن در پست هاي مدیریتی به 30 درصد افزایش یابد. سهم هر یک از دستگاه هاي اجرایی
براي انتصاب مدیران زن با در نظر گرفتن شرایط و ویژگی هاي هر دستگاه، توسط سازمان اداري و استخدامی کشور و با هماهنگی
دستگاه اجرایی ذي ربط تعیین و ابلاغ خواهد شد»؛ اینها تبصره دو الحاقی ماده پنج تصویب نامه شوراي عالی اداري است که به

 
امضاي حسن روحانی رسیده است. 

استاندار کرمانشاه هم تاکیدات فراوانی در این مورد داشته که به بخشی از آنها اشاره می کنیم؛ « اعتقادم این است که زنان دقیق تر،
منظم تر و با شتاب بیشتري می توانند چرخ توسعه استان را بچرخانند. در همین راستا اعلام کردیم که فرمانداران حتما یکی از

 
معاونان خود را از میان بانوان انتخاب کنند، چون اعتقاد داریم بانوان بهتر می توانند مشکلات و مسائل استان را حل کنند. 

در خصوص دستگاه هاي اجرایی استان نیز برنامه داریم که بتوانیم از توان زنان به عنوان معاون یا مدیران کل دستگاه هاي اجرایی

 
بهره گیریم». 

اما براي اینکه ببینیم این وعده ها چقدر محقق شده است می توانیم نگاهی به آمار بیاندازیم؛ معاون امور بانوان و خوانواده استاندار
کرمانشاه اواخر سال گذشته اعلام کرد که «11 درصد بدنه مدیریتی استان کرمانشاه از بانوان تشکیل شده است و امیدواریم این

 
درصد در استان تا پایان برنامه به 30 درصد برسد». 

زهره رستمی، مدیرکل امور بانوان و خانواده استاندار کرمانشاه اما در پیگیري خبرنگار مرصاد براي آخرین وضعیت این موضوع اظهار

 
داشت: به دلیل برخی مسائل از ارائه آمار در خصوص سهم بانوان استان در پست هاي مدیریتی، معذور هستم. 

 
وي افزود: معمولا چنین خبرهایی را استاندار و یا اداره استخدامی اعلام می کند. 



مدیرکل امور بانوان و خانواده استاندار کرمانشاه ادامه داد: با توجه به اینکه آخر سال دولت است و این یکی از تعهدات دولت بوده ارائه

 
آمار ممکن است با تنش مواجه شود! 

رستمی اظهار داشت: البته استان کرمانشاه جزء آن دسته از استانهایی است که در خصوص تحقق این تعهد وضعیت بهتري دارد و

 
آمار قابل قبولی دارد. 

 
وي گفت: در حال حاضر در استان کرمانشاه به کارگیري بانوان در پست معاونین فرمانداران از تمام استان هاي دیگر بالاتر است. 

 
مساله دفاع از حقوق زنان همواره یک شعار انتخاباتی بوده است 

فاطمه جانجانی، یک جامعه شناس در گفتگو با خبرنگار مرصاد اظهار داشت: بحث شغل زنان در جامعه امروز یک مقوله پر چالش

 
است که در این زمینه برخی تندروي کرده اند و برخی متوجه قابلیت هاي زنان نشده اند با این حال نباید دچار افراط و تفریط شویم. 

وي افزود: در برخی مواقع درباره مساله دفاع از حقوق زنان به عنوان شعارهاي انتخاباتی وعده هایی داده می شود مبنی بر اینکه باید
جایگاه مشاغل زنانه را بیشتر کنیم و در سطح مدیریت از زنان استفاده شود اما واقعیت این است بیشتر این کارها به صورت جناحی

 
اتفاق می افتد درحالی که اگر بدون توجه به شخصیت زنان به این مساله نگاه شود دچار مشکل خواهیم شد. 

این جامعه شناس بیان کرد: بانوان به دلیل وظیفه اولشان به عنوان همسر یا مادر نمی توانند هرکاري را انجام دهند و به هر شغلی

 
وارد شوند و هر مسئولیتی را بپذیرند اگر اینها درباره مشاغل زنان لحاظ شود آنها ظرفیت فوق العاه اي درباره اشتغال دارند. 

جانجانی گفت: با توجه به این مسائل برخی مواقع نگاه هاي فمنیستی و شعارهاي انتخاباتی باعث می شود به عنوان دفاع از حقوق
زنان هر شغلی به آنها پیشنهاد شود و به دنبال تساوي حقوق زن و مرد هستند برهمین مبنا در مواردي شغل هاي مدیریتی به زنان

 
پیشنهاد می شود که نه به اندازه جایگاه آنها با توجه به وظایف دیگر آنها است و نه مطابق با شان یک زن. 

وي عنوان کرد: باید با توجه به ظرفیت، شخصیت و شئون زنان به آنها پست شغلی داده شود زیرا جامعه ما به خوبی می تواند از این

 
ظرفیت زنان استفاده کند. 

این جامعه شناس تصریح کرد: زنان نسبت به تحصیلات و توانمندي هایی که دارند قادر هستند بسیاري از مشاغل را به درستی حتی

 
بهتر از مردان مدیریت کنند اما این به مثابه پذیرش هر شغلی توسط زن نیست و شرایط در استان ما این گونه است. 

وي افزود: در بسیاري از مشاغل اگر یک زن مدیر بود بسیار بهتر بود و بالعکس در برخی مدیریت ها چون یک زن در راس کار است،

 
اتفاق مبارکی در آن دیده نمی شود. 

جانجانی خاطرنشان کرد: باید درباره اشتغال زنان به وظیفه و رسالت اول آنها به عنوان نقش تربیت کنندگی شان توجه شود و اگر

 
شغلی به زنان پیشنهاد می شود باید به گونه اي باشد که براي رسالت اول وي مزاحمت ایجاد نشود. 

 
توانمندي هاي زنان در کرمانشاه نادیده گرفته می شود 



جانجانی گفت: در استان کرمانشاه در بسیاري موارد ظرفیت و توانمندي هاي زنان دیده نشده و نگاه متعصبانه در برخی از مشاغل
وجود دارد و به دلیل جنسیت زنان سمتی به آنها داده نشده البته در برخی مواقع نیز صرفا می خواهند نشان بدهند مدیران در سطح

 
کلان از جنس زن وجود دارد در حالی که نباید یک زن مدیر می شد. 

وي با تاکید بر اینکه سواي از جنبه شخصیتی یک زن باید جایگاه زنان هم لحاظ شود، افزود: به دور از هرگونه نگاه فمنیستی بلکه با
داشتن نگاه واقع بینانه در مواردي به ویژه در استان کرمانشاه در حق زنان اجحاف می شود و توانمندي آنها به دلیل زن بودن، دیده

 
نمی شود به گونه اي که در برخی ادارات زنان مورد ظلم قرار می گیرند و از توانمندي آنها استفاده نمی شود. 

بر اساس این گزارش، واگذاري بخشی از مدیریت ها به زنان به نفع جامعه است چرا که نیمی از جمعیت کشور را زنان تشکیل می
دهند و نباید توانمندي هاي آنان نادیده گرفته شود و از سویی این حق زنان است که بتوانند قوانین و مقررات و امور جامعه را از نگاه

 
صرف مردانه خارج کنند تا برابري و عدالت رعایت شود. 

نگاه متعصبانه به جایگاه زنان در پست هاي مدیریتی آفتی است که گریبان بانوان کرمانشاهی را گرفته و آنها را در رقابتی نابرابر با
مردان براي دستیابی به جایگاه هاي بالاتر قرار داده است که لازم است براي این موضوع و تحقق وعده هاي دولت تدابیر مناسب تري

اندیشیده شود چرا که با این نوع نگاه به مدیریت بانوان قطعا هیچگاه شاهد تحقق وعده هاي دولت نخواهیم بود.



سفري که رخدادهاي خوب فناورانه را براي اصفهان رقم زد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/05/01

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در سفر یک روزه خود به اصفهان علاوه بر بازدید از دستاوردهاي شرکت
هاي فناور و دانش بنیان، چند طرح بزرگ را در این خطه افتتاح کرد که چشم اندازي از سرمایه گذاري ها و اتفاقات خوب در

این عرصه است.

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در
سفر یک روزه خود به اصفهان علاوه بر بازدید از
دستاوردهاي شرکت هاي فناور و دانش بنیان، چند طرح
بزرگ را در این خطه افتتاح کرد که چشم اندازي از

 
سرمایه گذاري ها و اتفاقات خوب در این عرصه است. 

اصفهان به عنوان استان پیشرو در راه اندازي مراکز رشد و
پارك هاي علم و فناوري با بیش از 540 شرکت فناور،
دومین استان دانش بنیان کشور پس از تهران بشمار می
آید و در سال هاي اخیر نیز نقش بسزایی در توسعه اقتصاد

 
دانش بنیان و غیر نفتی در کشور داشته است. 

اصفهان با برخورداري از تنها شهرك علمی و تحقیقاتی کشور، مامنی براي رشد و توسعه شرکت هاي فناور و دانش بنیان است و در
دولت یازدهم و دوازدهم اقدام هاي بسیاري براي حمایت و افزایش آنها صورت گرفت بطوریکه تعداد شرکت هاي دانش بنیان مستقر
در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان از سال 92 تا کنون بیش از 60 درصد افزایش یافت که گامی بلند در جهت تحقق اقتصاد دانش

 
محور و غیر نفتی، تولید محصولات فناورانه و ایجاد اشتغال محسوب می شود. 

 
افزایش 60 درصدي شرکتهاي دانش بنیان در اصفهان از سال 92 تاکنون 

علاوه بر افزایش تعداد شرکت هاي فناور و دانش بنیان، سرمایه گذاري هاي جدید، ورود به فناوري هاي روز و برتر، توسعه صادرات و
اشتغال، راه اندازي واحدهاي تولیدي جدید و اجراي طرح هاي حمایتی از واحدهاي فناور و استارتاپ ها از دیگر اقدام هاي چند سال
اخیر در این خطه بود که تعدادي از آنها روز گذشته سی و یکم تیر با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري

 
بهره برداري شد. 

در سفر معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به اصفهان چند طرح عمده در حوزه نوآوري و توسعه فناوري افتتاح و عملیات اجرایی
چند طرح بزرگ مانند نخستین پارك علم و فناوري خصوصی کشور با نام ""پارك تجهیزات پزشکی و سلامت"" با 23 هکتار وسعت
آغاز شد؛ دیدار و گفت و گو با فعالان فناور و بخش خصوصی و مسوولان استانی از دیگر برنامه هاي سفر یک روزه ستاري به اصفهان

 
بود. 



معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در نخستین بخش از سفر خود در دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان (خوراسگان) حضور یافت
و از نمایشگاه محصولات فناورانه و دانش بنیان محققان این دانشگاه و منتخب واحدهاي دانشگاهی آزاد اسلامی استان بازدید کرد؛ وي

 
در جریان بازدید از 45 غرفه این نمایشگاه بر لزوم پیگیري و حمایت از برخی طرح هاي فناورانه به نمایش گذاشته شده، تاکید کرد. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین از پژوهشکده زیست فناوري رویان در اصفهان بازدید کرد و در جریان آخرین

 
دستاوردها و طرح هاي پژوهشی آن قرار گرفت. 

 
افتتاح مجتمع فناوري و نوآوري غدیر 

در سفر روز سه شنبه معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به اصفهان، مجتمع فناوري و نوآوري ""غدیر"" با زیربناي سه هزار و
350 متر مربع به منظور استقرار دفاتر فروش و بازرگانی شرکت هاي فناور و استقرار صندوق پژوهش و فناوري استان اصفهان و شتاب

 
دهنده ها افتتاح شد. 

این مجتمع فضایی مناسب را براي گسترش فعالیت شرکت هاي دانش بنیان و فناور استان در اختیار آن ها قرار می دهد و نزدیکی
این ساختمان به مراکزي مانند اتاق بازرگانی اصفهان و دیگر دستگاه هاي فعال در حوزه بازرگانی و کسب و کار باعث استقبال شرکت

 
هاي دانش بنیان و فناور براي استقرار در این مرکز شده است. 

ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با حضور در این ساختمان از ""نمایشگاه محصولات فناورانه و دانش بنیان شهرك

 
علمی و تحقیقاتی اصفهان"" بازدید کرد. 

سامانه لوله هاي خون گیري تحت خلاء، مدل هاي مختلف دستگاه هاي سانتریفوژ تحقیقاتی تا 18 هزار و 500 دور بر دقیقه، تصفیه
هوا به وسیله لامپ UVC، تولید ایزومات و سایر قندهاي الکلی جایگزین شکر، سنسور باران سنج، سطح سنج چاه، شبکه تلویزیونی
یکپارچه 5g، پودر الومینا، سامانه اطلاع رسانی لحظه اي نرخ طلا، ارز و مسکوکات و آنتی بادي اختصاصی علیه کووید19 از جمله

 
محصولات ارائه شده در این نمایشگاه بود. 

 
ستاري در بازدید از این نمایشگاه با پژوهشگران و فناوران اصفهان گفت و گو و بر ضرورت حمایت از این طرح ها تاکید کرد. 

 
بهره برداري از مرکز نوآوري سلامت دیجیتال اصفهان 

همچنین در این روز مرکز نوآوري سلامت دیجیتال اصفهان شروع به کار کرد؛ این مرکز محل استقرار تیم هاي فناور در حوزه بین
رشته اي سلامت دیجیتال است که با بهره گیري از ظرفیت ها و زیرساخت هاي ایجاد شده در این مرکز به تولید و توسعه محصولات

 
حوزه سلامت دیجیتال می پردازند. 

در سفر معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به اصفهان سامانه "" زیست ایران"" رونمایی شد؛ این سامانه ارائه دهنده خدمات

 
پردازش در زمینه ارائه تحلیل داده و داده ورزي زیست پزشکی به محققان کشور است. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین از محصولات فناورانه حوزه سلامت دیجیتال که توسط اعضاي هیات علمی دانشگاه

 
علوم پزشکی اصفهان و هسته ها و شرکت هاي فناور و دانش بنیان مستقر در مرکز سلامت دیجیتال تولید شده است، بازدید کرد. 

متراژ شبیه ساز صداهاي قلب و ریه، کیوسک تصویر برداري چشم، قندان پرستار همراه دیابت، سامانه راهبري بیماران، نرم افزار

 
سلامت همراه و فعالیت هاي چندین شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت دیجیتال از جمله غرفه هاي این نمایشگاه بود. 

در این مراسم تفاهم نامه همکاري و راه اندازي سراي سلامت دانشگاه علوم پزشکی، اتاق بازرگانی، صنایع، معاون و کشاورزي اصفهان



 
به امضا رسید. 

 
افتتاح مجتمع کارگاهی و آزمایشگاهی شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان 

مرحله دوم مجتمع کارگاهی و آزمایشگاهی شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان با نام "" تلاش "" روز سه شنبه با حضور معاون علمی و
فناوري رییس جمهوري افتتاح شد؛ این مجتمع با زیربناي سه هزار متر مربع محل استقرار آزمایشی تولیدي و تجاري شرکت هاي

 
فناور شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان است. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین از تعدادي از کارگاه هاي این مجتمع بازدید کرد؛ بازدید از نمایشگاه محصولات

 
فناورانه و دانش بنیان با محوریت ""جهش تولید"" در این مجتمع از دیگر برنامه هاي ستاري در سفر به اصفهان بود. 

 
تزریق سرمایه هاي تازه به زیست بوم نوآوري اصفهان 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري امروز در نشست ""اقتصاد دانش بنیان و جهش تولید"" در جمع فعالان فناور و مسوولان
استان و شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان گفت: سرمایه گذاري هاي جدیدي براي توسعه زیست بوم فناوري و نوآوري استان اصفهان

 
انجام شده که تسهیل گر گسترش فناوري در این خطه است. 

ستاري با بیان اینکه شاهد اتفاقات فناورانه خوبی در این مجموعه هستیم که نشان دهنده گسترش فعالیت هاي محققان و فناوران
استان است، افزود: سرمایه گذاري هاي جدیدي در این شهرك و در دیگر اجزاي زیست بوم فناوري و نوآوري اصفهان انجام شده است.

وي با بیان اینکه چند تفاهم نامه جدید در این سفر امضا شد که می تواند تسهیل گر توسعه فناوري در استان باشد، خاطرنشان کرد:
دانشگاه اصفهان تصمیم دارد 30 هکتار از اراضی متعلق به این مرکز آموزشی را به احداث پارك علم و فناوري اختصاص دهد و

 
معاونت علمی و فناوري رییس جمهوري نیز سعی می کند با اختصاص اعتبار و حمایت از این طرح، فرایند احداث آن را تسریع کند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با اشاره به فعالتر شدن صندوق پژوهش و فناوري در استان ها گفت: صندوق نوآوري سال
گذشته 400 میلیارد ریال به صندوق هاي استانی تزریق کرد ولی نیاز است سرمایه هاي بخش خصوصی نیز براي کمک به صندوق

 
پژوهش و فناوري بشتابند. 

وي با بیان اینکه صندوق هاي فناوري استانی در حال توسعه است، افزود: استان اصفهان در این زمینه پیشتاز است و قریب 420

 
میلیارد ریال سرمایه ثبت شده دارد که در کمتر استانی این میزان سرمایه محقق شده است. 

ستاري با اشاره به کمبود فضاي شهري براي شرکت هاي دانش بنیان اصفهان، گفت: معاونت علمی و فناوري رییس جمهوري آماده

 
است براي بازسازي فضاي مناسب درون شهر و فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي چنین فضایی همکاري لازم داشته باشد. 

 
بسیاري از شرکت هاي دانش بنیان نیازهاي داخلی را تامین کردند 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین در جمع فناوران اصفهان گفت: توجه به شرکت هاي دانش بنیان در بحران کرونا

 
نقش خود را نشان داد زیرا بسیاري از شرکت هاي دانش بنیان توانستند نیازهاي داخلی را از این طریق برطرف کنند. 



ستاري به تولید برخی داروهاي موثر در بهبود بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: جایگاه ایران اسلامی در حوزه بیوتکنولوژي در منطقه

 
بی نظیر است و در بسیاري از رشته هاي مهندسی و علوم پایه در رتبه هاي تک رقمی جهان قرار داریم. 

وي تصریح کرد: تغییر نگاه به علم و دانش، زمینه ساز رشد شرکت هاي دانش بنیان است زیرا زمانی که دانشگاه بخشی از درآمد خود

 
را از بخش خصوصی تامین کند، خلق ثروت نیز رُخ می دهد. 

ستاري با اشاره به رشد شرکت هاي دانش بنیان بخش خصوصی اظهار داشت: در زمان حاضر 180 هزار میلیارد تومان ارزش سهام 35
شرکت دانش بنیانی است که در بورس وارد شدند و چند شرکت دانش بنیان دیگر نیز در هفته اخیر وارد شده و 25 شرکت دانش

 
بنیان دیگر نیز در نوبت وارد شدن به بورس قرار دارند. 

وي، تامین امنیت غذایی کشور از طریق ایجاد زنجیره هاي فناوري را راهبرد دولت تدبیر و امید و معاونت علمی و فناوري رییس
جمهوري، خواند و تاکید کرد: امروز شرکت هاي دانش بنیان مختلفی در این زمینه ورود پیدا کرده اند و در بسیاري از مسائل از جمله

 
تامین دارو، واکسن هاي انسانی و دامی، تلاش هاي خوبی صورت گرفته است. 

 
خبر خوش تولید انبوه واکسن آنفلوآنزا 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در جمع خبرنگارانی اصفهان از تولید انبوه واکسن آنفلوآنزا ساخت داخل در آینده نزدیک خبر
داد و گفت: این واکسن براي اولین بار در تاریخ کشور در داخل تولید می شود و علاوه بر این سه واکسن دیگر در نیمه اول سال جاري

 
رونمایی خواهد شد. 

ستاري روز سه شنبه در حاشیه سفر خود به اصفهان در جمع خبرنگاران افزود: در حوزه دارو شرکت هاي دانش بنیان توانستند
اقدامات بسیار موثري داشته باشند و در زمان حاضر معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با 6 شرکت و پژوهشکده براي ساخت
واکسن کرونا قرارداد دارد که 2 شرکت از این مجموعه فعالیت هاي امیدوار کنندهاي داشته و امید می رود در آینده نزدیک شاهد

 
دستاوردهاي آنها باشیم. 

 
وي خاطرنشان کرد : شرکت هاي دانش بنیان در حوزه کرونا خوش درخشیدند و نیازمندي هاي داخل را تامین کردند. 

ستاري با اشاره به نقش شرکت هاي دانش بنیان در تولید محصولات مرتبط با بیماري کرونا، افزود: پیش از بیماري کرونا بسیاري از
محصولات در داخل تولید نمی شد و به عنوان مثال حجم تولید ماسک در کشور روزانه 200 هزار ماسک بود ولی این بیماري موجب

 
شد برخی از شرکت هاي دانش بنیان در تولید این محصولات ورود پیدا کنند. 

وي ادامه داد: امروز در تولید انواع ماسک سه لایه و 95n به تولید انبوه دست یافتیم و حتی تولید دستگاه ساخت ماسک توسط برخی

 
شرکت هاي دانش بنیان ساخته می شود. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري بیان کرد: امروز تولید بسیاري از تجهیزات از جمله کیت هاي تشخیصی، دستگاه ونتیلاتور،
بسیاري از تجهیزات آي سی یو، ترنومترها، انواع اکسیژن سازهاي شخصی و بیمارستانی توسط شرکت هاي دانش بنیان انجام می

 
شود. 



وي تولید داروي IVIG ( داروي بیماران نقص ایمنی) را از دیگر تولیدات شرکت هاي دانش بنیان برشمرد و تصریح کرد: براي اولین

 
بار پالایشگاه خون با فناوري و سیستم بومی در داخل تولید شده که در منطقه بی نظیر و منحصر به فرد است. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري اضافه کرد: آمادگی شرکت هاي دانش بنیان براي مقابله با ویروس کرونا به گونه اي است که
حتی اگر در پاییز یا زمستان تغییرات و جهشی در این ویروس بوجود آید، شرکت هاي دانش بنیان به طور قطع نیازمندي هاي داخلی

 
را براي مدیریت و مقابله با این ویروس تامین می کنند. 

وي به همکاري خوب معاونت علم و فناوري ریاست جمهوري با وزارتخانه هاي بهداشت و درمان و صنعت، معدن و تجارت اشاره کرد
و افزود: براي صادرات محصولات مرتبط با کرونا برخی مجوزهاي از وزات صمت و بهداشت به غیر از ماسک سه لایه و برخی کیت

 
هاي تشخیصی، اخذ شد و رایزنی هایی در این زمینه صورت گرفته است. 

ستاري گفت: تا پایان سال گذشته چهار هزار واحد دانش بنیان در کشور فعالیت می کردند که بالغ بر 120 هزار میلیارد تومان فروش
داشتند و امسال این تعداد به پنج هزار و 300 شرکت رسید که تا پایان سال پیش بینی می شود به 6 هزار شرکت افزایش یابد و به

 
طور قطع میزان فروش آنها نیز 2 برابر خواهد شد. 

وي در پایان سفر خود به اصفهان تاکید کرد که باید ساختارهاي جدید را به منظور توسعه کمی و کیفی شرکت هاي دانش بنیان در
نظر گرفت و از سوي دیگر لازم است صندوق هاي پژوهش و فناوري خطرپذیرتر و پربنیه تر شوند و خوشبختانه امکان توانمندسازي

 
این صندوق ها از صندوق توسعه ملی با مجوز رهبر معظم انقلاب فراهم شده است. 

 
استان اصفهان 10 درصد شرکت هاي فناور و دانش بنیان کشور را در خود دارد. 

شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان به عنوان نخستین سازمان موسس مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري در کشور با هدف حمایت
از ایجاد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و تولید ثروت از علم راه اندازي شد؛ این شهرك فعالیت اجرایی خود را از سال 1380 آغاز
کرد و در زمان حاضر داراي 541 شرکت فناور و دانش بنیان، سه پارك علم و فناوري، هشت مرکز رشد فناوري، پنج مرکز نوآوري و

 
شکوفایی و مرکز علم و فناوري کودکان و نوجوانان در 520 هکتار است. 

شرکت هاي فناور و دانش بنیان در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان با گردش مالی 2 هزار و 50 میلیارد تومان، زمینه اشتغال هفت
هزار و 361 دانش آموخته دانشگاهی را فراهم کردند./ ایرنا



ارومیه پیشتاز تولید قارچ در آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/05/01

ارومیه- ایرنا- معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: شهرستان ارومیه سالانه با تولید
بیش از یک هزار تن قارچ رتبه اول تولید را در استان به خود اختصاص داده است.

ارومیه- ایرنا- معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان
جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: شهرستان ارومیه
سالانه با تولید بیش از یک هزار تن قارچ رتبه اول تولید را

 
در استان به خود اختصاص داده است. 

اکبر کرامتی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: سالانه بیش از سه هزار تن قارچ خوراکی در استان تولید و بیش از 30 درصد آن توسط بهره برداران مرکز استان تولید و به

 
بازار عرضه می شود. 

وي با بیان اینکه امسال بیش از 500 تن قارچ در استان تولید شده، گفت: در حال حاضر 65 واحد تولیدي قارچ با اشتغالزایی بین

 
320 تا 400 نفر در استان فعالیت دارد. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: کسب وکارهاي کوچک با هزینه کم و بهره اقتصادي بالا

 
نقش موثري در رشد و توسعه استان و اشتغال زایی پایدار دارند. 

وي بیان کرد: با وجود تولید سه هزار تن قارچ در استان سرانه مصرف سالیانه قارچ به ازاي هر نفر 200 تا 350 گرم است که باید این

 
میزان مصرف ارتقا یابد. 

وي بااشاره به اینکه تولید قارچ یک کسب وکار کم هزینه با در آمد بالا است، اظهار داشت: صدور مجوز هاي تاسیس و بهره برداري و
اعطاي تسهیلات بانکی در جهت حمایت از این بخش تولیدي از جمله اقدامات سازمان براي رونق تولید و اشتغال کسب وکارهاي

 
کوچک پربازده در استان است. 

کرامتی با بیان اینکه برخی از مردم بدون شناخت قارچ ها اقدام به تهیه آنها از دامن طبیعت می کنند، بیان کرد: بهتر است از قارچ

 
هاي خوراکی تولید شده در کارگاه هاي تولید قارچ که سالم و مطمئن هستند استفاده کرده و اقدام به چیدن قارچ از طبیعت نشود. 

به گزارش ایرنا، میزان سرانه مصرف قارچ در این استان نصف سرانه کشوري است که لازم است براي حمایت از تولید کننده ها و و در

 
راستاي تامین سلامت غذایی جامعه نسبت به نهادینه سازي فرهنگ مصرف اقدام شود. 

برچسب ها 



 
- آذربایجان غربی 

 
- اراضی کشاورزي 

- قارچ



اصلاح شیوه حکمرانی، پیش شرط بهبود اقتصاد کشور

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/05/01

شاکري، رئیس مجمع عالی کارآفرینان معتقد است: اقتصاد کشور، قربانی اصلی قواعد سیاست ورزي و ضعیف بودن شیوه
مدیریت و حکمرانی شده است و اگر نتوان این مشکلات ساختاري را اصلاح کرد، همچنان اقتصاد کشور در شرایط سختی

قرار می گیرد.

اقتصاد ایران این روزها دوران سختی را سپري می کند.
افزایش تورم و رشد نقدینگی، کاهش سطح تولید ناخالص
داخلی، رکود اقتصادي ناشی از ویروس کرونا، عدم تعادل
در عرضه و تقاضا در تمامی بازارهاي مالی و تشدید بحران
بیکاري، هرکدام حاکی از شرایط نا به سامان اقتصادي در
کشور است. کاهش رشد تولید و درآمد سرانه افراد سبب

شده که دهک هاي پایین جامعه به ویژه اقشار کم درآمد و مستضعف تحت فشار بیشتري قرار بگیرند. رشد چند برابري قیمت
کالاهاي عمومی و نرخ ارزهاي خارجی در طی سه سال گذشته، قدرت خرید خانوار ایرانی را کاهش داده است. متأسفانه عدم
هماهنگی در سیاست هاي اقتصادي و ناکارآمدي در ساختارهاي اقتصادي، باعث ایجاد اقتصاد غیررقابتی و غیرمولد شده و اقتصاد
ایران را با مشکلات زیادي مواجه ساخته که موجب ایجاد فقر به صورت گسترده شده است. زمانی که نظام اقتصادي به دلیل فقدان
قوانین جامع و نظارت کافی، فرصت رانت جویی و فساد را ایجاد می کند، شاهد بروز گسترده تخلفات و جرائم اقتصادي هستیم. از
آنجا که در تمامی جوامع همواره گروه هاي اجتماعی در تحولات اجتماعی اثرگذار بوده اند، گسترش فقر، پیامدهاي کوتاه مدت و

 
بلندمدت فراوانی خواهد داشت. 

دلیل عمده تورم بالاي کشور در چهار دهه گذشته، ناشی از تصمیمات سیاسی غلط در اقتصاد بوده که منتج به کسري بودجه، رشد
نقدینگی و افزایش پایه پولی کشور شده است. در همین شرایط تحریم و پاندومی ویروس کرونا که اقتصاد جهانی را با یک شوك
بزرگ در عرضه و تقاضا مواجه کرده است، دولت به جاي کاهش فشار بر بنگاه ها و تسهیل مقررات و حمایت بیشتر از افراد و مشاغل
آسیب دیده، در مقابل با وضع برخی قوانین موجب تشدید فشار بر بنگاه هاي اقتصادي و عدم ثبات در فضاي اقتصادي، شده است.
طی سه سال گذشته، تغییرات مستمر مقررات و سیاست هاي دولت در حوزه هاي مختلف، پیش بینی ناپذیري و عدم اطلاع جامعه از
تصمیمات آتی دولت، فرصت انطباق و سازگاري با شرایط اقتصادي را از بنگاه هاي اقتصادي و عموم افراد سلب کرده است. این فضاي
نااطمینانی و نگرانی نسبت به آینده منجر به عدم تعریف چشم انداز و روند براي عاملان اقتصادي شده و تصمیمات کوتاه مدت و
هیجانی را در اقتصاد خانوارها و بنگاه ها مسلط ساخته است که این موضوع در بلندمدت، تبعات خود را نشان خواهد داد. نشانه بارز
این شرایط را در غیرمولد شدن اقتصاد، به مفهوم تخصیص منابع مالی و نقدینگی به فعالیت هاي سوداگرانه و سفته بازانه به جاي
تولید و سرمایه گذاري و کارآفرینی می توان مشاهده کرد که رکود و تورم را در اقتصاد ایران، همچون گذشته استمرار داده است. با
بررسی روند اقتصادي کشور طی دهه هاي گذشته، متأسفانه میزان رشد بهره وري در اقتصاد کشور علی رغم وجود ظرفیت ها و

امکانات فراوان، حدود صفر بوده است. 



رکود تورمی حاکم بر اقتصاد کشور و همچنین بسیاري از ابر چالش هاي فعلی اقتصادي، نتیجه شیوه حکمرانی با رویکرد سلطه
سیاست بر اقتصاد بوده است. از دیرباز دولت ها در اقتصاد ایران، با سیاست هاي مداخله جویانه غیر کارشناسی و مالکیت بنگاه هاي
اقتصادي بزرگ و عرضه کالاهاي عمومی، مانع از توسعه و رشد فعالیت بخش خصوصی شده اند. درحالی که شرایط اقتصادي کشور
ایجاب می کند که به منظور تحقق یافتن اهداف سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و مردمی کردن اقتصاد، شاهد یک همگرایی و وحدت
نظر براي بهبود وضعیت اقتصادي کشور و حل مشکلات اقتصادي و معیتشی مردم به ویژه محرومان و مستضعفان باشیم، گفتمان
سیاست مداران بر منازعات جناحی و حزبی متمرکز شده است. به همین دلیل آینده اقتصاد کشور، در شرایط تشدید تحریم هاي بین
المللی، نابسامانی سیاست هاي اقتصادي و اختلافات سیاسی گروه هاي داخلی در هاله اي از ابهام است. یقیناً در فضاي پر تشتت و
پرتنش سیاسی، هیچ برنامه اقتصادي نیز توفیق اجراي مؤثر پیدا نمی کند و از میان اختلافات جریانات سیاسی، هیچ نقشه راهی براي
پیشرفت کشور، حاصل نخواهد شد. به واقع باید نتیجه گیري کنیم، اقتصاد کشور، قربانی اصلی قواعد سیاست ورزي و ضعیف بودن
شیوه مدیریت و حکمرانی شده است و اگر نتوان این مشکلات ساختاري را اصلاح کرد، همچنان اقتصاد کشور در شرایط سختی قرار

 
می گیرد. 

از دهه 90 میلادي به تدریج نقش حکمرانی خوب (Good Governance) به عنوان نظریه اي نوین در چگونگی نقش آفرینی
دولت در رشد اقتصادي در کنار سایر شاخص ها و عوامل تعیین کننده رشد و توسعه اقتصادي مطرح گردید. حکمرانی خوب مفهوم
گسترده اي را در برمی گیرد که فراتر از حیطه اختیارات و وظایف دولت است. در بسیاري از کشورهاي توسعه یافته اقتصادي، امروزه
ساختار یک اقتصاد مولد، بر پایه همکاري سه نهاد دولت (به معناي حاکمیت)، بخش خصوصی و جامعه مدنی، به عنوان سه ضلع
مثلث حکمرانی خوب، طراحی می شود. متأسفانه طی دهه هاي گذشته این عدم حکمرانی خوب بر اقتصاد سبب شده که رشد و
توسعه اقتصادي و ارتقاي ارزش واحد پول کشور، محقق نشود و از تمامی ظرفیت هاي مادي و معنوي عظیم موجود، به نحو بهینه
استفاده نگردد. موفقیت حکمرانی خوب در گروي ایفاي درست وظیفه توسط هر یک از این سه ضلع است. در ضلع اول دولت بایستی
حاکمیت سیاسی و حقوقی را فراهم سازد. در اقتصادي که زیرساخت ها و فرآیندهاي حقوقی و قانونی جامع، شفاف و با درك درست
از شرایط و عدالت محور نباشد و عدم ثبات سیاسی مانع از توسعه کمی و کیفی فرآیند تولید باشد، نمی توان انتظار رشد و توسعه
اقتصادي داشت. همچنین می بایست نقش نهادهاي اقتصادي دولتی، به گونه اي تعریف شود که ضمن کاهش تصدي گري و افزایش
تسهیل گري اقتصادي با رویکرد عدم رقابت با بخش خصوصی، انگیزه و فرصت لازم براي بروز خلاقیت، نوآوري، کارآفرینی و سرمایه
گذاري در کشور را ایجاد نماید. در ضلع دوم، بخش خصوصی وظیفه تولید، کارآفرینی، ایجاد ارزش افزوده و کنشگري فعالانه در
اقتصاد را بر عهده دارد. ضلع سوم نیز نهادهاي جامعه مدنی و تشکل هاي اقتصادي هستند که با تعامل سیاسی و اجتماعی از یک سو

 
بر فعالیت نهادهاي دولتی نظارت دارند و از سوي دیگر پیگیر مطالبات بخش خصوصی از دولت و سایر دستگاه هاي ذي ربط هستند. 

از دیگر اقداماتی که نهاد حاکمیت باید انجام دهد، ترسیم مسیر توسعه اقتصادي و تبیین الزامات آن با رویکرد آینده پژوهی، در
چارچوب قواعد نظام جمهوري اسلامی ایران و در راستاي بیانیه گام دوم انقلاب است؛ که از این طریق می توان به منظور جلوگیري از
انحراف با معیارها و اصول کلی، سیاست ها و برنامه هاي دولت ها را موردبررسی، ارزیابی، نقد و اصلاح قرار داد. تحقق چشم انداز
مثبت از اقتصاد ایران در آینده، در گروي ایفاي نقشی مؤثر و سازنده از جانب حاکمیت و بازتعریف سیاست هاي اقتصادي کشور با
بهره گیري از تجربه اقتصادهاي در حالی توسعه و اقتصادهاي نوظهور مبتنی بر دانش، فناوري و تکنولوژي و همچنین مشورت و بهره
مندي از نظرات نخبگان و صاحب نظران اقتصادي و درنهایت حرکت به سمت اقتصاد مردمی (مردمی کردن اقتصاد) است. سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی، جامعیت موردنیاز را براي ارائه راهکارها و سازوکارها را دارد. با تأملی در سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی
ابلاغی مقام معظم رهبري، می توان رهیافتی از مثلث حکمرانی خوب را مشاهده نمود. در بند 16 این سیاست ها بر «صرفه جویی در
هزینه هاي عمومی کشور با تأکید بر تحول اساسی در ساختارها، منطقی سازي اندازهٔ دولت و حذف دستگاه هاي موازي و غیرضروري

 
و هزینه هاي زائد» تأکید دارد. 



از بهترین تجربه هاي حکمرانی موفق در اقتصاد می توان به تجربه کشورهاي آسیاي شرقی در دهه هاي اخیر اشاره کرد. این کشورها
با پیشینه هاي تاریخی گوناگون، به علت استفاده بهینه از ظرفیت ها و منابع موجود و همچنین اتخاذ تصمیمات و جهت گیري هاي
مشترك در نظام تصمیم گیري و سیاست گذاري، در سیاست هاي کلان اقتصاد، موفقیت هاي بسیاري را در حوزه اقتصاد کسب کرده

 
اند. 

بدیهی است در صورت تغییر شیوه حکمرانی و اصلاح ساختار اقتصادي کشور، رشد و توسعه اقتصادي کشور محقق خواهد شد. این
مهم از یک سو در حفظ سرمایه هاي انسانی و اجتماعی کشور و تقویت بنیان هاي اجتماعی و جلوگیري از خروج سرمایه هاي مادي و
معنوي کشور اثرگذار است و از سوي دیگر به عنوان یکی از شاخصه هاي قدرت سیاسی می تواند کشور را در عرصه اقتصاد جهانی نیز

 
به عنوان یک بازیگر مهم اقتصادي مطرح کند. 

امید آن که بتوان با اصلاح شیوه حکمرانی و مدیریت اقتصادي کشور، شاهد شکوفایی و پیشرفت اقتصادي کشور و از بین رفتن فقر،

 
بیکاري و بی عدالتی باشیم. 

 
موضوعات: 

سیاست گذاري در اقتصاد حکمرانی مطلوب



دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی شد

منبع: ایرناشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/05/01

کرمانشاه- ایرنا- مسوول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه اعلام کرد: براي دومین سال متوالی
این دانشگاه به عنوان دستگاه برتر در حوزه اشتغالزایی و کارآفرینی استان معرفی شد.

کرمانشاه- ایرنا- مسوول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه اعلام کرد: براي دومین
سال متوالی این دانشگاه به عنوان دستگاه برتر در حوزه

 
اشتغالزایی و کارآفرینی استان معرفی شد. 

محمد رشیدي روز چهارشنبه به ایرنا افزود: در راستاي
کاهش بیکاري در سند توسعه اشتغال استان کرمانشاه،
اهداف ویژه اي تدوین شده است که در این سند براي هر
دستگاه اهدافی در نظر گرفته شده که باید توسط آن

 
دستگاه محقق شود. 

 
وي اضافه کرد: اهدافی که امسال در زمینه اشتغال ناخالص براي دانشگاه علوم پزشکی در نظر گرفته شده 876 مورد می باشد. 

مسوول دفترکارآفرینی و اشتغال دانشگاه دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: امسال نیز همچون سال گذشته در دانشگاه علوم

 
پزشکی کرمانشاه اقدامات قابل توجهی در خصوص کارآفرینی و اشتغال زایی صورت گرفته است. 

وي اظهار داشت: با فعالیت ها و اقدامات انجام شده در راستاي اشتغال زایی و کارآفرینی دانشگاه، تاکنون موفق به ثبت هزار و 36
مورد شده ایم و 120 درصد اهداف در نظر گرفته شده در سه ماهه اول امسال محقق شده است و به عنوان دستگاه برتر در جلسه

 
کارگروه اشتغال استان معرفی شدیم. 

رشیدي افزود: تعداد 40 رابط دفتر کارآفرینی دانشگاه در حوزه اشتغال زایی و کارآفرینی و ثبت موارد در سامانه رصد اشتغال فعالیت

 
دارند. 

وي، راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان و برون سپاري خدمات در بخش هاي مختلف بهداشتی و درمانی و توریسم درمانی از را

 
اقدامات انجام شده در راستاي افزایش اشتغال و کارآفرینی در دانشگاه عنوان کرد. 

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه هشت دانشکده دانشکده هاي پزشکی، دندانپزشکی، داروسازي، پرستاري و مامایی، بهداشت، تغذیه،

 
پیراپزشکی و دانشکده پرستاري سنقر و کلیایی دارد. 

85 رشته تحصیلی در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در مقاطع مختلف دایر است که از این تعداد 14 رشته در مقطع PHD (دکتراي
تخصصی) است و 20 رشته در دستیاري تخصصی، سه رشته دکتراي عمومی (پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي)، 25 رشته

 
کارشناسی ارشد، 22 رشته کارشناسی و 2 رشته کاردانی است. 

 
این دانشگاه همچنین 453 عضو هیأت علمی دارد. 

 
116 دانشجوي خارجی نیز در رشته هاي دکتراي عمومی پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي در این دانشگاه مشغول تحصیل هستند. 

 
براساس آمارها سالانه بیش از 800 مقاله در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه تولید و منتشر می شود. 



 
برچسب ها 

 
- اشتغال زایی 

 
- کارآفرینی 

- کرمانشاه



تمدید مهلت جشنواره ملی خلاقیت براي دانش آموزان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/05/01

خبرگزاري آریا - مهلت شرکت در جشنواره ملی خلاقیت،
نوآوري و کارآفرینی که با مشارکت کانون جوانه هاي بانک
ملی ایران و اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي
استان تهران برگزار می شود، تا پایان مردادماه براي دانش

 
آموزان تمدید شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، کانون جوانه هاي بانک در
راستاي عمل به مسئولیت هاي اجتماعی از نخستین
جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی حمایت می
کند تا دانش آموزان خلاق بتوانند ایده هاي خود را جامه

 
عمل بپوشانند. 

این جشنواره با هدف شناسایی، پرورش و شکوفایی استعدادها و خلاقیت دانش آموزان و ارزش بخشیدن به دستاوردهاي آنها، استفاده
از ایده هاي ناب و ایجاد انگیزه و بستر مناسب براي ارایه ایده خلاقانه دانش آموزان در محورهاي مختلف علمی و آموزشی مانند علوم

 
پایه، فنی و مهندسی، علوم رایانه، علوم انسانی، آفرینش هاي هنري، سواد مالی، مسئولیت اجتماعی و... برگزار می شود. 

شایان ذکر است، شیوه نامه این جشنواره با اخذ مجوزهاي لازم به سرپرستی هاي مدارس ایرانی خارج از کشور نیز ارسال شده تا

 
دانش آموزان سراسر دنیا بتوانند در این جشنواره شرکت کنند. 

براي شرکت در این جشنواره می توانید به آدرس اینترنتی stideas-src.medu.ir و براي اطلاع از دوره ها و آموزش ها به آدرس

 
stideas.ir مراجعه کنید. 

<--



خط فقر چیست و چگونه تعیین می شود؟/ محو شدن طبقه متوسط، جامعه را

دگرگون می کند

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/05/01

زمانی که از فقر صحبت می کنیم تنها برشی از بردار درآمد را مدنظر قرار می دهیم و اگر تغییر در وضعیت افرادي که درآمد
بالاي خط فقر دارند، ایجاد شود مشروط بر اینکه پایین خط فقر نیایند، تغییري در تعریف فقر درآمدي ایجاد نمی شود.

به گزارش دیده بان ایران؛ مصاحبه با وحید محمودي به
بهمن سال گذشته باز می گردد. روزي که با او به گفت
وگو نشستم ، خبري از دلار 26 هزار تومانی و شاخص
بورس حدود 2 میلیونی نبود. اما با شرایطی که بر کشور
حاکم بود، پیش بینی هاي خوبی از آینده شاخص هاي

 
اقتصادي وجود نداشت. 

محمودي در آن روز از خطر گسترده شدن خط فقر و افزایش شکاف میان اغنیا و فقرا گفت. به اعتقاد او فقر تنها محدود به نداشتن

 
پول نیست، بلکه محدود بودن حق انتخاب در هر زمینه اي چه کاري باشد و چه محل زندگی نوعی فقر محسوب می شود. 

به زعم او یکی از آثار گسستگی طبقه متوسط در افزایش میزان فساد جامعه است. با وجود اینکه فقرزدایی سابقه اي چند ساله در
ایران دارد اما سیاست هاي آن تقریبا هیچ گاه موفق نبوده؛ محمودي معتقد است بی نتیجه ماندن سیاست ها به دلیل چارچوب فکري

 
است که سیاستمداران براي فقرزدایی در نظر می گیرند. 

در این چارچوب فکري عموما روش هایی توسط دولت اتخاذ می شود که نه تنها فقرزدا نبوده بلکه فقرزا بوده است. بهانه بازنشر این
گفت وگو افزایش ناگهانی قیمت دلار، تورم و خروج 1.5 میلیون نفر از بازار کار به دلیل شیوع کروناست که می تواند بیش از آنچه فکر

 
کنیم اقتصاد را دچار رکود و بحران کند. 

 
فقر چیست و چه کسی فقیر است؟ 

فقر در دیدگاه هاي اقتصادي یا اقتصاد توسعه معناي متفاوتی دارد. در واقع براي تبیین بهتر موضوع و البته در چارچوب اقتصاد توسعه
دو مفهوم از فقر مدنظر است؛ فقر درآمدي و فقر قابلیتی. فقر درآمدي خود دو نوع است، فقر مطلق و فقر نسبی. فقر مطلق به معنی
عدم برخورداري از نیازهاي اساسی زندگی است. به این صورت که اگر مجموع نیازهاي خوراکی و غیر خوراکی افراد از یک حداقلی

 
معین کمتر باشد، فرد فقیر محسوب می شود. 

اگر این فرد با تمام درآمدي که دارد نتواند نیازهاي خوراکی خود را تامین کند، فقر شدید دارد یا اصطلاحا مسکین است. اما تعریف
فقر نسبی کمی متفاوت است و با توجه به استانداردهاي زندگی در جامعه تعیین می شود. براي محاسبه آن معمولا نصف میانگین
درآمد یا میانه درآمدي یک جامعه را انتخاب کرده و هر فردي که درآمدش پایین تر از نصف میانگین جامعه باشد ، فقیر است. نکات



 
گفته شده ، دسته بندي فقر در چارچوب اقتصاد متعارف است که پایه تحلیلی آن درآمد است. 

اما براي محاسبه هر کدام نیز دو مرحله شناسایی و برآورد حجم فقر طی شود. در مرحله اول شناسایی می کنیم که فقرا چه کسانی
هستند. بعد از شناسایی وضعیت آنها را در بازه اي زمانی برآورد می کنیم. در واقع برآورد صرفا محدود به نرخ فقر نیست. در این
مرحله نه تنها نرخ فقر که شکاف فقر و همین طور نابرابري میان فقرا نیز اندازه گیري شده و میزان تغییر آن برآورد می شود. هدف از
برآورد شکاف فقر و نابرابري میان فقرا، پی بردن به این موضوع است که در یک بازه زمانی چه میزان حجم فقر و محرومیت تعمیق
پیدا کرده است. به طور مثال ممکن است در یک بازه زمانی نرخ فقر افزایشی نداشته باشد اما شکاف فقر افزایش پیدا کرده باشد.
سوالی که ممکن است پیش آید این است که چرا شکاف میان فقرا اندازه گیري می شود؟ ممکن است تعدادي از فقرا فراوانی نزدیک
به خط فقر داشته باشند و با حمایتی کوچک، وضعیتی بهتر پیدا کنند و به بالاي خط فقر منتقل شوند. اما به دلیل سیاست هاي غلط

 
اقتصادي از خط فقر فاصله گرفته و در وضعیت بدتري گرفتار شوند و قدرت خریدشان کمتر شود. 

عکس این قضیه نیز درست است. به این صورت که افرادي که فراوانی شان نزدیک خط فقر است بتوانند با منابعی که دولت براي
فقرزدایی در نظر گرفته، بهبود وضعیتی داشته باشند. این اقدام دولت به صورت فنی مینیمم سازي فقر نام دارد که در نتیجه رفتار
سیاسی رخ می دهد. به عنوان مثال دو فرد را در نظر بگیرید که یک نفر با صد هزار تومان و دیگري با سه میلیون تومان بهبود

 
وضعیت پیدا می کنند و به بالاي خط فقر می روند. 

در این صورت اقتصادي تر است که به افرادي کمک شود که فراوانی شان نزدیک خط فقر است. در این صورت درصد بیشتري از افراد
فقیر بهبود وضعیت پیدا می کنند. سیاست دیگر فقرزدایی نیز وجود دارد و آن اصل دوم رولزي است. این اصل به معناي اعطاي کمک
به فقیرترین فقراست. اگر این سیاست مبنا باشد ، در ابتدا باید حمایت ها اولویت بندي شوند و بر حسب فقیرترین فقرا منابعی را به

 
افراد اختصاص می دهند. در این صورت درصد اندکی از افراد به بالاي خط فقر منتقل می شوند. 

اگر دولتمرد به دنبال فروختن عملکرد خود باشد و بخواهد به صورت نمایشی نشان دهد که عملکرد خوبی در حوزه فقرزدایی داشته
است ، روش اول را براي سیاست هاي فقرزدایی خود انتخاب می کند. اما اگر بخواهد بر اساس عدالت اجتماعی، ضرورت ها و نیازهاي
فقیرترین فقرا تمرکز کند ، روش دوم را انتخاب می کند و بالطبع تعداد کمتري را می تواند به بالاي خط فقر بیاورد. مورد دیگري که

 
در محاسبه فقر و در دسته فقر درآمدي باید به آن اشاره کرد، عواملی است که بر خط فقر اثرگذار است. 

 
خط فقر چیست و چگونه تعیین می شود؟ 

در دسته فقر درآمدي یک خط فقر تعریف می شود. افرادي که در زیر آن قرار دارند، فقیر محسوب می شوند. حال آنکه خانوارها از
نظر بعد، ترکیب و منطقه جغرافیایی متفاوت هستند. به طور مثال خانوارهاي فقیر در کشور تعداد متفاوتی دارند و از یک نفر تا 37
نفر را نیز تشکیل می دهند. علاوه بر تعداد اعضاي خانواده، ترکیب خانوار و منطقه جغرافیایی افراد فقیر نیز با یکدیگر متفاوت است. با
وجود این تفاوت ها مطرح کردن این پرسش که خط فقر چقدر است، غلط است؛ چون خط فقر براي هر خانوار و در منطقه جغرافیایی
متفاوت خواهد بود و باید براي تخمین خط فقر ویژگی ها و تفاوت هاي محیطی افراد نیز دیده شود. با وارد کردن این ویژگی ها در
محاسبه فقر متوجه می شویم که با یک بردار فقر و نه خط فقر روبه رو هستیم که البته می توان آن را با روش هاي تکنیکی به بردار

 
متریک تبدیل کرد و آن را در داخل یک خط فقر گنجاند که به آن شاخص معادل سازي گفته می شود. 

این شاخص بر اساس دیتاهاي خام خانوارها از قبیل مکان هاي جغرافیایی، شاخص قیمت مصرف کننده و... شاخص به دست آمده را
تعدیل می کند. لذا اگر بخواهیم محاسبات از فقر در مراحل شناسایی و برآورد حجم فقر و محرومیت دقت لازم را داشته باشد، باید به



 
شاخصی دست یابیم که تمام تفاوت هاي افراد را در برگیرد. 

 
تعریف فقیر محدود به درآمد نیست 

با اتخاذ روشی دقیق هم می توان تغییرات فقر را در یک بازه زمانی اندازه گرفت و هم معیاري براي سنجش عملکرد مسوولان و دولت
ها در یک دوره زمانی خاص باشد. فراتر از نگاه هاي گفته شده ، نگاه جدیدي به خصوص در حوزه توسعه به مقوله فقر می شود که بر

 
اساس آن فقیر کسی است که از قابلیت هاي پایه محروم است و تعریف فقیر محدود به درآمد نمی شود. 

در واقع بر اساس این تعریف درآمد یک وجه از قابلیت هاست، چراکه درآمد را به مثابه ابزاري می بیند که باید در خدمت انسان باشد
تا بتواند قدرت انتخابگري فرد را افزایش دهد. هر چند درآمد تنها عامل براي سنجش میزان فقر نیست، چراکه ممکن است درآمد
خانواده اي در کشوري، اندکی زیر خط فقر باشد اما امکانات بهداشتی، آموزشی، زیرساخت هاي اقتصادي و اجتماعی خوبی توسط
دولت ارایه شود، همچنین قیمت هاي نسبی و نیز نرخ تورم متعادل باشد. بنابراین براي سنجش وضعیت خانوار علاوه بر درآمد باید
وضعیت آموزش ، تغذیه نیز مدنظر قرار گیرد. به طور مثال برخی خانوارها بالاتر از خط فقر هستند اما اعضاي خانواده سوءتغذیه دارند.

 
فقیر کسی است که قدرت حق انتخاب ندارد 

عامل مهم دیگر در تبیین فقر قابلیتی ، سلامتی افراد است. به عنوان مثال فردي درآمدي بالاتر از خط فقر دارد اما دچار بیماري

 
مزمن است. 

این شخص علی الدوام در طول عمرش باید دارو مصرف کند. این شخص وضعیت خاصی دارد و چه بسا شرایط کسی که درآمدي
پایین تر از خط فقر دارد، کیفیت زندگی اش بهتر از این شخص باشد. پس سلامت عنصر مهمی در شکل گیري قابلیت ها و توانمندي
هاي انسان است، چراکه انسان سالم قدرت توانگري بیشتري دارد و به راحتی می تواند در جامعه ظاهر شده و فعالیت کند و قاعدتا از
کیفیت زندگی بهتري نیز برخوردار شود. اما علاوه بر سلامت، آموزش، نظام تامین اجتماعی خوب نیز یکی دیگر از وجوه تفاوت میان

 
قابلیت هاست. 

 
جامعه آموزش دیده، کارآمد است 

به طور کلی انسان آموزش دیده بهتر می تواند در جامعه نقش آفرینی کند از این رو آموزش کیفی درجه اهمیت بالایی دارد. از سوي
دیگر جامعه اي که برخوردار از نظام تامین اجتماعی کارآمد باشد، افرادش توانایی هاي دیگري در نقش آفرینی اقتصادي خواهند

 
داشت. با توجه به موارد گفته شده، می توان دریافت که مفهوم فقر چند بعدي است. 

بنابراین اندازه گیري آن نیز باید چند بعدي باشد. هر چند براي محاسبه آن نیز چند سالی است که شاخص هاي محاسبه فقر چند
بعدي تدوین شده و مورد استفاده نیز قرار می گیرد. بنابراین شاخص هاي متعددي در حوزه اندازه گیري فقر وجود دارد که پس از

 
مرحله شناسایی، مراحل برآورد حجم فقر و محرومیت وجود دارد. 

از این رو باید شاخص هایی را مد نظر قرار داد که امکان پوشش ابعاد مختلف فقر را داشته باشند. فراتر از تمام تعریف هاي مرسوم
براي فقر و فقیر ، فقیر کسی است که قدرت (حق) انتخاب ندارد. انسانی با توجه به مفاهیم اقتصادي انتخابگر است که هزینه فرصتی

 
براي انتخاب هایش داشته باشد. 



 
هزینه فرصت فقرا متمایل به صفر است 

هر انسان انتخابگر، هزینه فرصت دارد. یعنی اگر بین گزینه هاي مختلف حق انتخاب داشته باشد ، هزینه فرصت فرد انتخاب (هایی)
است که از آن صرف نظر کرده است. براي توضیح بیشتر می توان صف شیر یارانه اي را مثال زد. اکثر افرادي که در این صف هستند ،

 
مسن یا زنان خانه دارند. این افراد براي اینکه زمان شان قیمت پذیر نیست ، در صف می ایستند. 

شاید از نظر فیزیکی برایشان سخت باشد مدت طولانی در صف بایستند اما اگر هم در صف نباشند، کاري براي انجام دادن ندارند. با
توجه به این مثال می توان دریافت فرآیند واقعی فقرزدایی قیمت پذیر کردن وقت فقرا و البته فراتر از آن قیمت پذیر کردن وقت تمام

 
مردم است . بهترین سیاست براي فقرزدایی این است که زمان براي افراد به لحاظ کارکردي ارزش داشته باشد. 

بر اساس مطالب گفته شده افراد، انتخابگر هستند و بر این اساس «فقیر کسی است که هزینه فرصتش متمایل به صفر است». کسی
که هزینه فرصت متمایل به صفر دارد، قدرت انتخابگري ندارد. بر همین اساس هر قدر نیز به فرد فقیر درآمد بدهیم، باز هم تغییري
در وضعیتش ایجاد نمی شود. به بیان دیگر اگر فردي از نظر درآمدي 500 واحد زیر خط فقر باشد و براي بهبود وضعیتش یارانه اي به
همین اندازه به او تخصیص یابد، انتخابگري یا تغییري در توانمندي او ایجاد نمی شود. درست است که با این مبلغ می تواند کالاي

 
بیشتري بخرد اما این تغییر در رویه و انتخاب، کوتاه مدت است. 

اما اگر زمانش قیمت پذیر باشد، این فرد انتخابگر می شود. بنابراین استنباط از فقر و به تناسب آن نوع سیاستگذاري دولت ها

 
وابستگی کاملی به تبیین مفهوم آن دارد. در واقع سیاست ها متاثر از نوع نگاه است. 

 
به جاي یارانه و سبد معیشتی، توانمندي را افزایش دهید 

به جاي اینکه دولتمردان منابعی را براي فقرزدایی اختصاص دهند و بر یارانه معیشتی یا سبد کالا تمرکز کنند که حتی قدرت
انتخابگري فرد را تغییر نمی دهد ، توانمندي افراد نیازمند را افزایش دهند. با این اقدامات ، افراد نیازمند ابزارها، مهارت ها و امکان

 
هاي عمل و حضور در صحنه هاي اقتصادي و اجتماعی را پیدا می کنند و افراد به مراتب انتخابگري رهنمون می شوند. 

انسان انتخابگر خودش متولی فقرزدایی خودش می شود. خودش می تواند مستقیما از فقر بیرون آید و از عواید رشد اقتصادي منتفع

 
شود. در آن صورت نیازي به حمایت هاي دولت نیز نخواهد داشت. 

 
شرایط فعلی حاصل نگاه پول پاشی است 

وقتی در چارچوب ذهنی افراد، راهکارهاي فقرزدایی در پول خلاصه شود، طبیعی است که این راهکارها راه خود را نیز در تبلیغات پیدا

 
کنند. 

ورود این چارچوب ها به عرصه سیاسی در نهایت سبب شکل گیري سیاست هاي پوپولیستی می شود. هرچند برخی آگاهانه و برخی
دیگر ناآگاهانه به این دام می افتند، اما باید توجه کرد که پوپولیسم ابزاري قوي در دست سیاستمداران است و برخی سیاستگذاران و

 
سیاستمداران که با مبانی مدرن فقرزدایی آشنایی ندارند ، به دام این گونه سیاست ها گرفتار می شوند. 



ثمره ورود چارچوب هاي پولی براي فقرزدایی شرایط فعلی است و اینکه تلاش هاي چند دهه براي فقرزدایی عملا بر محور سیاست

 
هاي درآمدي و پوپولیستی چرخید که نتیجه اي جز ناکارآمدي و فقرزایی داشته است. 

 
انتخابگرایی، به فقرزدایی می انجامد 

در این سال ها تعداد فقرا ، حجم فقر و محرومیت افزایش پیدا کرده است. اگر این نوع نگاه تغییر کند و زمان افراد مبناي سنجش
باشد، در این صورت افراد انتخابگرتر می شوند. انتخابگري از دو بعد می تواند به فقرزدایی کمک کند. وقتی افراد انتخابگر شوند ، با
توجه به اینکه توسعه مفهومی چند بعدي است، توسعه اقتصادي سیاسی، اجتماعی و ...در جامعه ایجاد می شود. جامعه اي می تواند

 
به توسعه دست یابد که افرادش انتخابگر باشند. 

فردي که انتخابگر نباشد یا قدرت انتخاب نداشته باشد، در حوزه سیاسی نیز نمی تواند فرد مناسبی را انتخاب کند بنابراین توسعه
سیاسی نیز رخ نمی دهد. به عنوان مثال وقتی یک سازوکاري تعریف می شود که از یک طرف کاندیدهاي مجلس فیلتر شوند و از
طرف دیگر مردم آگاهی لازم را براي انتخابگري نداشته باشند، نه تنها توسعه سیاسی رخ نمی دهد، بلکه در معناي فراتر مردمی که در

 
این جامعه زندگی می کنند ، فقیر محسوب می شوند چون قدرت انتخاب ندارند. 

 
تبعات نداشتن قدرت انتخاب به نسل هاي آتی کشیده می شود 

نکته دیگري که در مباحث مربوط به افزایش هزینه مربوط به فقر باید به آن توجه کرد، فقر زمان است. یعنی در کنار فقر درآمدي ،
time poverty نیز وجود دارد. به این معنا که به نحوه درآمد کسب شده توسط افرادي که بالاي خط فقر قرار دارند ، توجهی نمی
شود. به این مفهوم که اگر درآمد فردي در سال جاري یا 20 سال به قیمت ثابت با یکدیگر مقایسه شود، هر کدام با چه کیفیتی

 
درآمدهاي شان را به دست می آوردند و چقدر زمان براي آن صرف می کردند. 

در روش متعارف اقتصادي که درآمدمحور است، نگاه صرفا بر عدد درآمد است و میزان مشقت و کیفیت به دست آوردن آن مدنظر
نیست. براي تبیین شرایط و نحوه دستیابی به درآمدهاي فعلی باید به این نکته توجه کرد که اقتصاد کشور از سال 68 تا به امروز ،
بعد از اجراي سیاست هاي تعدیل اقتصادي به توصیه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در دوران آقاي هاشمی با تورم بالا مواجه

 
شد به گونه اي که این تورم به عدد 50 درصد هم رسید. 

با وجود اینکه در دوران آقاي خاتمی تلاش هاي بسیاري براي پایین نگه داشتن نرخ تورم انجام شد ، اما در نهایت تورم در سال هاي
اخیر نوسان داشت و بالا رفت. در این سال ها به دلیل تورم قدرت خرید خانوارها کاهش یافت و هزینه هاي مصرفی به تبع آن افزایش

 
یافتند. سوالی که مطرح می شود، این است که آیا درآمد خانوار به اندازه تورم افزایش یافته است؟ 

 
آثار اجتماعی نگاه درآمدمحور به توسعه 

در نگاه متعارف اقتصادي اگر نسبت درآمد به سطح عمومی قیمت ها ثابت بماند، به معنی ثبات قدرت خرید است. اما در این نگاه

 
نحوه به دست آوردن درآمد مدنظر قرار نمی گیرد. 

در طول این 30 سال افراد براي اینکه بتوانند قدري از آثار تورم را خنثی کنند تا بر قدرت خرید و کیفیت زندگی شان افزوده شود،
ساعات کاري خود را افزایش دادند و سراغ شغل هاي دوم رفتند. حتی در داده هاي مرکز آمار تا شغل پنجم هم ثبت شده است.



افرادي هستند که سه شیفت کار می کنند، این دسته از افراد با افزایش ساعات کاري خود درآمدي را به دست می آوردند که 30

 
سال پیش با هشت ساعت کار به دست می آوردند در حالی که الان باید بیش از هشت ساعت کار کنند. 

این افراد چه چیزي از دست می دهند؟ وقت براي تفریح، مطالعه و سفر، تعالی فردي، صله رحم، تربیت فرزندان و اختصاص وقت
کافی براي خانواده و مشارکت سیاسی و اجتماعی را از دست می دهند و فراتر از آن ضربه اي است که به سلامت شان وارد می شود.
از نگاه توسعه انسان محور همه مواردي که عنوان شد جزیی از کیفیت زندگی انسان است ولی فداي تورم شده که به قول فردیمن

 
متولی و مقصر اصلی آن، دولت ها هستند. 

چه کسی آثار آن را جبران می کند، مردم . اگر با این دید به موضوع بنگریم، متوجه می شویم افرادي که زمان کافی براي خود و
کارهاي دیگر ندارند، در واقع قدرت انتخابگري محدودي نیز دارند که علاوه بر آثار اجتماعی بر اضمحلال خانوارها نیز اثرگذار است.
فردي که تا 12 شب سرکار باشد دیگر تعالی فرزند و امور خانواده و... را فراموش می کند. طی بازه میان مدت و بلندمدت نیز بیمار
می شود و نمی تواند مسیر کاري اش را ادامه دهد. وقتی که به موضوع فقر با دیدي وسیع تر نگاه شود، متوجه می شویم که ابعاد

 
دیگري دارد که درواقع باید مورد توجه سیاستگذار قرار گیرد. 

 
پرخاشگري و دعوا به دلیل فقر و نبود انتخاب شغلی است 

اگر فقیر را کسی بدانیم که قدرت انتخاب ندارد، خیلی از بیکاران فقیر هستند، زیرا قدرت انتخاب ندارند و عملا حق انتخابی نیز
ندارند، چراکه زمینه و بستر بازار کار براي شان فراهم نیست. دو دلیل می توان براي بیکاري افراد مطرح کرد؛ اول اینکه این افراد
توانمندي انجام کار را ندارند پس به لحاظ قابلیت هاي فردي فقیر هستند. دوم اینکه شرایط محیطی براي آنان فراهم نیست که به آن

 
قابلیت محیطی می گویند. 

این افراد به لحاظ قابلیتی فقیر هستند یعنی از قابلیت هاي پایه محروم هستند. قابلیت هاي پایه همان دسته از توانمندي هایی است
که در محیط و فرد ایجاد می شود تا او بتواند براي نقش آفرینی آماده باشد. کسی که از این قابلیت ها محروم و مجبور باشد دو برابر
کار کند و تحت فشار اقتصادي باشد ، روح و روان آسوده اي ندارد و تعادل فردي را از دست می دهد. این فشار منجر به پرخاشگري

 
می شود. 

ابتدا از خانواده شروع می شود و به جامعه می رسد. بنابراین در رخدادها و بهانه هایی که پیش می آید، شاهد فراواکنش هایی هستیم
که بسیار خشن است. به طور مثال بخشی از مسائل و مشکلات اخلاقی که در جامعه ایجاد می شود و فسادهاي اخلاقی که شیوع می

 
یابد، به دلایل اقتصادي است. طلاق هاي عاطفی و آسیب هاي اجتماعی نیز در پس این فراواکنش ها در جامعه رخ می دهد. 

 
وقتی با کار کردن قدرت خرید جبران نشود فساد و زیرمیزي رشد می کند 

وقتی مرد خانواده به جاي هشت ساعت دو برابر کار کند، نظام زندگی و زمانش دچار اختلال می شود. آثار آن روي همه ابعاد زندگی

 
اش نمایان می شود. 

طبق مطالعه دانشگاه شاهد، 40 درصد طلاق به خاطر ناتوانی جنسی است بخشی از آن به همین داستان ها برمی گردد. زمانی که
سامانه زندگی به هم بریزد شاهد وجوه مختلف آثار منفی اجتماعی آن به صورت موضعی و موردي هستیم که بخشی از آن در اتفاقات

 
آبان ماه سال 98 نمایان شد بخشی از آن نیز در بافت و زیر پوست جامعه و شهر احساس می شود. 



موارد گفته شده زمینه بی ثباتی سیاسی و اقتصادي را فراهم می کند. در این شرایط تمایل به زیرمیزي و فساد اقتصادي نیز افزایش
می یابد. وقتی فرد نمی تواند قدرت خرید خود را حتی با اضافه کاري جبران کند، زمینه هاي فساد برایش فراهم می شود، زیرا نیاز

 
دارد و بنابراین آثارش روي رفتارهاي سیاسی و درواقع اعتراضات سیاسی و اجتماعی نیز نمود می یابد. 

ممکن است پیشران آن گروه دیگري باشد اما به هر حال موارد گفته شده مانند سربازانی هستند که توسط ساحت سیاسی و اقتصادي

 
جامعه پرورش داده می شود که با هر بهانه اي به خیابان ها بیایند و رفتارهاي این گونه انجام دهند. 

 
بخش عمده اي از اعتراضات آبان 98 به دست حاشیه نشینان بود 

تمام بخش اعتراضات آبان ماه 98 به دلیل حضور معاندان نبود، بلکه آمار و اطلاعاتی وجود دارد که بخش عمده اي از افراد شرکت

 
کننده در اغتشاشات آبان ماه، حاشیه نشین هاي شهري و بیکاران بودند. 

بارها از خطر افزایش شهرنشینی براي کشور صحبت کرده ام. این معضل اجتماعی تاثیرش را در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی و

 
سیاسی در آینده می گذارد. برخی آمارها گویاي این موضوع است که 12 میلیون حاشیه نشین در کشور وجود دارد. 

12 میلیون حاشیه نشین شهري می تواند شورشی به متن جامعه باشد، لذا این فشار اجتماعی همچنین افزایش حاشیه نشینی و
بیکاري باعث می شود رفتارهاي تخریبی شدیدي صورت پذیرد، بانک ها و منابع ملی به آتش کشیده شود و به صورت کلی رفتارهایی
را شاهد باشیم که نرم اجتماعی خارج است. ریشه و برآیند اتفاقات اخیر به کیفیت حکمرانی و سیاستگذاري اقتصادي و اجتماعی

 
برمی گردد. 

 
نابرابري و فقر مفاهیمی متفاوت هستند 

در قسمتی که به نابرابري اشاره کردم، در واقع نابرابري میان فقرا مدنظر بود و از نابرابري در مقیاس کلی صحبتی به میان نیامد.
نابرابري و فقر دو مفهومی هستند که در عین نزدیکی قرابتی به یکدیگر، مفاهیمی مجزا در ادبیات اقتصادي دارند و در واقع نحوه
اندازه گیري متفاوتی دارند. اگر یک بردار درآمدي داشته باشیم که میزان درآمد پایین ترین فرد جامعه را با بالاترین فرد جامعه در آن

 
نمایش داده شود ، هر تغییري که در آن ایجاد شود بر نابرابري تاثیر دارد. این معناي نابرابري در درآمد است. 

اما زمانی که از فقر صحبت می کنیم تنها برشی از بردار درآمد را مدنظر قرار می دهیم و اگر تغییر در وضعیت افرادي که درآمد بالاي

 
خط فقر دارند، ایجاد شود مشروط بر اینکه پایین خط فقر نیایند، تغییري در تعریف فقر درآمدي ایجاد نمی شود. 

اگر افرادي از دهک هشتم درآمدي وضعیت شان بدتر شود و به دهک چهارم منتقل شوند، نابرابري افزایش پیدا کرده اما الزاما فقر
افزایش پیدا نمی کند. ممکن است یک سري افراد بالاي خط فقر قرار داشتند، مانند طبقه متوسط که بر اثر فشارهاي تورمی بخشی

 
از این طبقه به زیر خط فقر بیایند، در آن صورت نرخ فقر و نابرابري افزایش پیدا می کند. 

 
نوسانات ارزي فقر را عمیق تر کرد 

نوسانات و سیاست هاي ارزي سال هاي گذشته باعث شد عده اي صاحب درآمد باد آورده شوند. دهک بالاي درآمدي، درآمدهاي



هنگفتی به دست آوردند. هرچند از پس این نوسانات نرخ تورم نیز افزایش یافت که این موضوع گروه هاي پایین درآمدي را بیشتر

 
متاثر کرد. این موضوع فقر را تعمیق می بخشد، علاوه بر آن نابرابري را نیز افزایش می دهد، زیرا شکاف درآمدي را زیاد می کند. 

 
احساس نابرابري و فقر در جامعه کشنده است 

مفهوم نابرابري فراتر از نابرابري درآمدي است. به قول آمارتیاسن نابرابري در چه؟ به صورت کلی نابرابري وجوه مختلفی دارد و در
ثروت، درآمد، فرصت و توزیع منزلت و... ایجاد می شود که تسري به نابرابري آموزشی و سلامتی نیز داده می شود، بنابراین نابرابري

 
اقتصادي فراتر از نابرابري درآمدي است و افزایش بیکاري یکی از نمودهاي نابرابري است. 

رانت، افزایش فساد اقتصادي نیز جلوه هایی از نابرابري اقتصادي است و هرچه جلوه هایی از نابرابري اقتصادي بیشتر شود یعنی عده
اي خاص از این رانت به معناي منفی آن استفاده می کنند و نابرابري ها افزایش می یابد. نکته اي که در مورد فقر و نابرابري مهم
است، احساس فقر و احساس نابرابري است. به عنوان مثال گفته شده که دماي هوا دو درجه مثبت است اما منهاي یک درجه احساس
می شود. شدت احساس فقر و نابرابري بیشتر از چیزي که در جامعه وجود دارد، هست. احساس نابرابري و فقر در جامعه کشنده است.
برخی مواقع این احساس فراتر از چیزي هست که خودش را نشان می دهد. این موارد باعث می شود سطح رفاه و اعتماد اجتماعی در

 
جامعه به شدت کاهش یابد. 

 
محو شدن طبقه متوسط، جامعه را دگرگون می کند 

در ابتدا باید به ویژگی طبقه متوسط اشاره شود. طبقه متوسط طبقه پیشران جامعه و متفکر است. طبقه اي است که اصحاب فکر و
اندیشه، فعالان اجتماعی و تا حدودي اقتصادي و ظرفیت هاي دانشگاهی و فرهنگی و همه انسان هایی که می توانند در جایگاه

 
خودشان پیشران باشند در طبقه متوسط حضور دارند. 

باتوجه به موارد گفته شده، افراد این طبقه تمکن درآمدي نیز دارند. یا کارمند دولت هستند یا از محل توانمندي خودشان ارتزاق می

 
کنند. 

از سوي دیگر افراد این طبقه ظرفیت ساز فرهنگی نیز هستند. آنهایی که می توانند ظرفیت کارآفرینی ایجاد کنند و نهادها خطرپذیر
و پیش برنده تفکر کارآفرینی را شکل دهند نیز از جمله افراد حاضر در این طبقه هستند. کسانی که می توانند به اندیشه هاي سیاسی

 
و اجتماعی معنا دهند. 

منتقدهاي اقتصادي و اجتماعی نیز در این طبقه هستند که از ظرفیت خودشان در جهت اصلاحگري استفاده می کنند، ضمن اینکه
خود طبقه متوسط به لحاظ اقتصادي بیشترین مالیات را می دهند و مشارکت اقتصادي نیز در این طبقه وجود دارد. اگر افراد این
طبقه وضعیت نابسامانی از نظر معیشتی و اقتصادي پیدا کنند و شرایط تورم و رکودي آنها را به طبقه پایین هل دهد ، وضعیت کلی
جامعه دگرگون می شود. اگر تورم به شدت افزایش یابد بخش اعظم طبقه متوسط که داراي سطح درآمدي میانه هستند ، وضعیت

 
بدتري پیدا می کنند. 

 
شکاف درآمدي جنگ فقیر و غنی راه می اندازد 

وقتی این طبقه از وظیفه پیشرانی و منتوري همچنین مشارکت و سهم آفرینی تهی یا تضعیف شود، نابرابري درآمدي و اقتصادي نیز



افزایش می یابد. شکاف درآمدي میان طبقات جامعه نباید به گونه اي باشد که باعث ایجاد دوگانگی در جامعه شود که سبب شکل
گیري یک گروه برخوردار و یک گروه فقیر شود. جنگ فقیر و غنی ثبات اقتصادي و اجتماعی را به هم می ریزد که این امر نیز یک

 
وجه مهم کاهش یا تضعیف طبقه متوسط است. 

بنابراین ساحت سیاستگذاري باید به اهمیت هر کدام از این طبقات در اجتماع توجه کند، خصوصا طبقه متوسط که باید کمترین
آسیب را از سیاستگذاري ها ببیند. از سوي دیگر سمت و سوي سیاستگذاري ها نیز باید به نحوي باشد که طبقات پایین درآمدي

 
توانمند شده و به سطوح متوسط از نظر توانمندي، مشارکت اقتصادي و اجتماعی، تمکن درآمدي و اشتغال برسند. 

لذا در سیاستگذاري ها اگر به وضع طبقات متوسط بیشتر اهمیت داده شود یا کاري کنیم که افراد بیشتري به این طبقه وارد شوند،
وضع جامعه بهبود می یابد. اما اگر نه تنها براي سه دهک پایین درآمدي سیاست کارآمد را اجرا نکنیم، بلکه وضعیت باقی افراد را نیز
با وضعیت این دهک ها همسان و همساز کنیم، شکاف اجتماعی ایجاد می شود که آینده توسعه اقتصادي، سیاسی، ظرفیت و امنیت

 
ملی را به خطر می اندازد. 

 
افزایش فساد حاصل گسستگی طبقه متوسط است 

کوچک شدن طبقه متوسط و در بدبینانه ترین حالت ممکن از بین رفتن این طبقه، رانت و فساد را تحت تاثیر قرار می دهد و منجر به
افزایش آنها در سطح جامعه می شود. یکی از آثار گسستگی طبقه متوسط در این است که در جامعه میزان فساد افزایش می یابد.

 
ساختارها، سازمان ها و فرآیندهاي فسادآمیز قابلیت کش نیز هستند. 

قابلیت و توانمندي ها، حس مشارکت، نوع دوستی و تعهد طبقه متوسط را از بین می برد، بنابراین هرچه واگرایی ایجاد شود تا جایی
که عزلت طبقه متوسط در جامعه شکل بگیرد، زمینه ها براي افزایش رانت، فساد و درنهایت فروپاشی بیشتر می شود. پس از مدتی

 
نیز شاهد شرایط دو قطبی در جامعه هستیم. 

 
چارچوب فکري اقتصاد ما، تولید فقر می کند 

دولت ها براي حفظ تعادل جامعه و وسعت بخشیدن به طبقه متوسط بهتر است سیاست هایی را اجرا کنند که افراد نزدیک به خط
فقر را به بالاي خط فقر هل دهد. با وجود اینکه کمتر کسی از سیاست هاي کارآمد براي فقرزدایی آگاه نیست اما در عمل شاهد
افزایش فقرا هستیم به نحوي که 60 میلیون نفر از افراد جامعه واجد شرایط دریافت یارانه هستند. چرا این اتفاق رخ داده؟ مهم ترین

 
دلیلش به چارچوب فکري که براي فقرزدایی مورد استفاده قرار می گیرد، باز می گردد. 

در این چارچوب فکري عموما روش هایی توسط دولت اتخاذ می شود که نه تنها فقرزدا نبوده بلکه فقرزا بوده است. این استنباط را
می توان از این جهت ارایه داد که وقتی سیاستی در یک بازه زمانی با هدف کاهش فقرا و بسامان تر کردن وضعیت آنها اجرا می شود
، انتظار بر این است که منابع و توانایی هاي فنی و تکنیکی که اختصاص داده می شود، منجر به بهبود امور شود. اما وقتی که وضعیت
جامعه هدف بدتر می شود، نشانگر این است که نه تنها در حوزه سیاست هاي حمایتی و رفاه اجتماعی بلکه در حوزه کلان اقتصادي

 
نیز بد عمل شده است. 

بازار کار و اشتغال خوب مدیریت نشده. بازار هاي واقعی اقتصاد و ظرفیت هاي سرمایه گذاري، استمرار رشد اقتصادي نیز به موازات

 
آن اوضاع بدتري پیدا کرده اند. 



 
اقتصاد ما بهره ور نشد 

از سال 88 تا سال جاري، یک دهه از دست رفته است که نرخ رشد اقتصادي کشور نزدیک به صفر بود. باوجود شرایط بد کشور در

 
این یک دهه اما بسیاري از کشورهاي رقیب و همسایه رفاه جامعه را از طریق افزایش رشد اقتصادي افزایش دادند. 

در حالی که ما با وجود صرف منابع عظیم و بزرگ نتوانستیم کیک اقتصاد ایران را تغییري دهیم. به بیان دیگر از دل صرف هزینه هاي

 
هنگفتی هیچ چیز دندان گیري عاید کشور نشد. 

نکته دیگر درخصوص عدم کارایی سیاست هاي فقرزدایی، نبود بهره وري در اقتصاد است. وقتی بهره وري اقتصادي کم باشد ، تلاش
ها بی ثمر خواهد بود و ماحصل فعالیت هاي اقتصادي خروجی ملموسی را به معرض نمایش نمی گذارد. نداشتن خروجی ملموس و
فریز شدن کیک اقتصادي کشور باعث شده افزایش فشار بر طبقات متوسط درآمدي شود. علاوه بر آن تحریم هاي داخلی و خارجی

 
نیز گاهی بر شرایط سیاستگذاري و شرایط حاکم بر کیفیت سیاستگذاري ها اثر می گذارد. 

به عنوان مثال قیمت پراید امسال با سال قبل تفاوت زیادي دارد که سازندگانش معتقدند به دلیل نوسانات ارزي بوده است. در حالی
که نرخ ارز در سال گذشته تا 16 هزار تومان بالا رفت اما اکنون23 هزار تومان است. با وجود کاهش قیمت دلار قیمت پراید بیشتر از
دوبرابر افزایش یافته است. تمام این شرایط موجود به تحریم هاي خارجی مربوط نمی شود و بخشی از آن نشأت گرفته از مشکلات

 
داخلی است. تجمیع این شرایط باعث می شود زندگی فقرا تحت تاثیر قرار بگیرد. 

 
بی عدالتی آموزشی حاصل رانت و درآمد است 

توزیع استعداد، توزیع نرمال است و همه گروه هاي جمعیتی از این نعمت برخوردارند. فقیر، متوسط و غنی صاحب درجه اي از
استعداد هستند که در سطح جامعه توزیع می شود. آنچه این استعداد را تبدیل به قابلیت و قابلیت را تبدیل به کارکرد می کند، به دو
عامل حمایت هاي خانواده و حمایت هاي جامعه و نظام حکمرانی بستگی دارد. اگر نظام آموزشی نظام عادلانه اي باشد و برمبناي
آنچه در مقدمه قانون اساسی عنوان شده «اقتصاد در اسلام هدف نیست و اقتصاد وسیله است و از وسیله انتظاري جز کارایی نیست و
هدف افزایش ظرفیت هاي انسانی است» باشد، آموزش باید رایگان باشد. اما آموزش رایگانی که بتواند ظرفیت ها و توانمندي هاي

 
انسانی را افزایش دهد. 

متاسفانه دولت ها اهتمام لازم را به امر آموزش عمومی نکردند و گروه هایی که از درآمد و رانت دولتی برخوردار بودند، توانستند
مدارس خاصی را تاسیس کنند که نتیجه آن بی عدالتی آموزشی بود. تاثیرات این امر را در ورودي هاي امسال دانشگاه ها نیز مشاهده

 
کردیم. 

اغلب ورودي هاي پزشکی امسال یا در مدارس خاص تحصیل کردند یا سهمیه داشتند. لذا کسانی که در مدارس عادي درس خواندند
شانس دستیابی به نمره لازم براي رفتن به رشته هاي خوب را عملا از دست دادند و این نه با مبانی توسعه و نه با مبانی اسلامی و

 
ارزشی جامعه همخوانی دارد. این کار بی عدالتی محض است که در جامعه شکل می گیرد. 

 
ناعدالتی در حوزه سلامت 



در حوزه سلامت نیز شاهد چنین اتفاقی هستیم. به عنوان مثال شاخصی به نام پرداخت از جیب بیمار داریم. این شاخص در ابتداي
برنامه چهارم 50درصد بود که قرار بود تا انتهاي برنامه به 30درصد برسد. اما در عمل اتفاقی که افتاد افزایش 20درصدي این شاخص

 
بود، به گونه اي که پرداخت از جیب بیمار به 70درصد رسید و همچنان در همین سطح باقی است. 

اگر این مورد را به گرانی داروها و گرفتاري هایی از قبیل نوع هزینه هاي عمل و درمان اضافه کنیم متوجه می شویم که عدالت
درخصوص افراد رعایت نمی شود، چراکه پرداخت از جیب بیمار براي افراد فقیر سهم بیشتري را در درآمدهاي شان دارد درحالی که

 
افراد غنی متوجه افزایش این هزینه ها نخواهند شد. 

اما در کنار اینها محدودیت هایی نیز در دسترسی به دارو و بیمارستان در شرایط تحریم وجود دارد. افرادي که ثروتمندتر هستند ،
بهتر می توانند بیمار ي هاي خودشان را درمان کنند. این هم از موضوعاتی است که ناعدالتی میان طبقات مختلف درآمدي را رقم می

 
زند و حتی آن را در حوزه هاي سلامت و آموزش بیشتر می کند. 

 
داشتن 60 میلیون نیازمند به یارانه نقدي مصیبت بار، گریه آور و بسیار بد است 

شنیدن این موضوع که از 80 میلیون جمعیت کشور، 60 میلیون واجد شرایط کمک هستند ، واقعا مصیبت بار، گریه آور و بسیار بد
است. بعد از 40 سال شعار عدالت اجتماعی و تلاش براي تحقق آن 60 میلیون نفر نیاز دریافت کمک هستند. پس در این سال ها چه
کرده ایم؟ چقدر بد عمل کردیم که 60 میلیون باید کمک بگیرند و تحت پوشش دولت باشند. در جامعه بهتر است در کنار خط فقر
یک خط منزلت نیز تعریف کنیم. هر کسی که با کمک هاي اعانه اي، یارانه اي منزلتش مخدوش شود، آن روش فقرزدایی مذموم
است. اگر یک فقیري فقیر بماند ولی منزلتش حفظ شود بهتر است به قیمت آسیب دیدن منزلتش بخواهد از خط فقر خارج شود.
روش هایی که دولت به سمت آن می رود و عمل می کند در حقیقت عبور از خط منزلت است، چراکه افراد را به زیر خط منزلت

 
سوق می دهد. 

هر روش فقرزدایی که منزلت انسانی را مخدوش کند ، مذموم است. باید از روش هایی استفاده شود که با حفظ منزلت انسانی به

 
فقرزدایی پایدار دست یابیم. 

 
رشد اقتصادي و رشد درآمد خانوار 

اگر بخواهیم در حوزه فقر درآمدي به راهکار برسیم باید دو عامل رشد اقتصادي و بازتوزیع درآمد را مدنظر قرار داد. اگر رشد اقتصادي
در یک جامعه استمرار داشته باشد و در کنار آن رشد بخش خصوصی، رشد درآمد خانوار نیز به وقوع بپیوندد، شاهد آثار مثبتی بر
فقرزدایی خواهیم بود. دولت اگر به این توانمندي برسد که در چندین دهه متوالی نرخ رشد اقتصادي 4درصدي را حفظ کند، کیک
اقتصادي سالانه 4درصد رشد می کند. اگر 3 دهه این رشد 4درصدي حفظ شود ، بعد از 3 دهه کیک اقتصاد 120درصد رشد خواهد
داشت. رشد دو برابري کیک اقتصادي با رشد سالانه 4درصدي محقق می شود. اگر سیاست هاي رشد سیاست هاي دوستانه اي باشد،
بدان معنا که گروه هاي پایین درآمدي در فرآیند رشد مشارکت داشته باشند، می تواند مشکلات اقتصادي را حل و فصل کند. حتی
بانک جهانی نیز در این خصوص واژه اي دارد به نام رشد فقیر محور یا pro-poor که به مثابه انتخاب الگوهاي رشدي است که گروه
هاي پایین درآمدي براي تحقق آن مشارکت کنند. با تحقق این رشد ، بنگاه هاي کوچک و متوسط راه می افتند و افرادي که
توانمندي لازم براي مشارکت را ندارند، تسهیلات دریافت می کنند. در این صورت نیاز به دولت و دریافت یارانه نیز کمتر می شود،
بنابراین داشتن یک الگوي رشد مستمر مردم محور در یک بازه 2 تا 3 دهه اقتصادي می تواند وضعیت جامعه و خانوارها به خصوص

 
افراد با درآمد کم را ارتقا دهد. 



 
نباید با کمک هاي درآمدي به دنبال بازتوزیع منابع بود 

اگر به روند رشد 50 سال اخیر کشور نگاهی بیندازیم مانند نوار قلب است و نوسان دارد. یک بار نرخ رشد 12درصد مثبت و بار دیگر
نرخ رشد منفی 6 یا 7درصد است. این نوسان شدید رشد، آثارش بر گروه هاي متوسط و پایین بیشتر است. اگر ظرفیت نوسان گیري
رشد افزایش یابد، براي مردم بسیار موثرتر خواهد بود. مورد دیگر بازتوزیع است. به این صورت که باید سیاست هاي حمایتی موثرتري
در پیش بگیریم نه اینکه بخواهیم با کمک هاي درآمدي وضعیت بازتوزیع را بهبود بخشیم. این سیاست ها باید سمت و سویی مانند
دانش هاي عملی تکنیکال و آموزش مهارت هاي زندگی، ریسک پذیري و چگونه زندگی کردن را آموزش داشته باشند. بازتوزیع باید

 
بر سلامت و نظام آموزشی نیز اثرات مثبتی بگذارد. 

 
براي اصلاح نظام آموزشی باید کیفیت را تغییر داد 

بازتوزیعی که در بودجه عنوان شده با تمام محدودیت هاي بودجه اي امسال، همچنان یک بخش مهجور دارد و آن نظام آموزشی
است. اگر قرار است نظام آموزشی اصلاح شود باید کیفیت آن تغییر کند. مثلا مراکز فنی و حرفه اي باید اصلاح شود. نظام آموزش
عالی ما باید با بازار کار ارتباط توأمان داشته باشد تا بهره ورتر شود. پارادکسی که الان مشاهده می شود این است که 60درصد از فارغ
التحصیلان دانشگاه ها خانم هستند اما نرخ مشارکت اقتصادي آنها 18 درصد است. این به معناي عدم بهره وري نظام آموزشی است
که کسانی را تربیت می کنند که درنهایت مجبورند در خانه بنشینند. این پارادکس آثارش را بر حوزه اقتصادي و اجتماعی می گذارد.
اگر زنان از اقتصاد سهم ببرند و برخوردار از درآمد شوند، قدر و منزلت آنها همچنین قدرت انتخابگري شان نیز افزایش می یابد،

 
بنابراین زنجیره اي از اتفاقات باید بیفتد تا اوضاع بهتر شود. 

 
تورم ثمره همه تلاش ها را می بلعد 

از سوي دیگر ثبات اقتصادي مهم ترین وجه در جامعه است. با وجود ثبات اقتصاد، تورم کنترل می شود. دولت باید به این سطح از
توانمندي برسد که این کار را انجام دهد. اگر توانمندي لازم را نداشته باشد هر چه در زمینه هاي دیگر تلاش شود ، فایده اي نخواهد
داشت. تورم ثمره همه تلاش ها را پیش خور می کند. افزایش کیفیت حکمرانی در کنترل تورم، نرخ ارز و کاهش هزینه مبادله و

 
کثیري از این موضوعات است که بخش عمده آن به کیفیت حکمرانی دولت برمی گردد. 

 
تبعیض مثبت با درآمد نفتی 

ما مفهومی به نام تبعیض مثبت هم داریم به این معنا که اگر درآمد نفت بخواهد تاثیري بر فقرزدایی در مناطق محروم داشته باشد ،
باید این مناطق کم برخوردارتر باشند. یکی از مباحثی که باید در فقرزدایی به آن اشاره کرد، آمایش سرزمین است. هر منطقه اي
براساس درجه برخورداري استان از استعدادها، منابع مالی و بودجه اي داشته باشد. هرچند فریز شدن بودجه کشور هم به این واگرایی
کمک می کند. در این شرایط دولت نمی تواند بودجه عمرانی را افزایش دهد. عدم تخصیص بودجه عمرانی، نمی تواند بر زیرساخت
موثر باشد و ظرفیت هاي کلنگی را اصلاح کند. این نتوانستن ها در مناطق محروم نمود بیشتري پیدا می کند. چون نیاز بیشتر است و
خیلی از این پروژه ها تعطیل می شود در حالی که بسیاري از افرادي می توانستند در این پروژه ها مشغول به کار شوند. آثار اینها بر

 
حجم فقر بار می شود. 

با اتخاذ روشی دقیق هم می توان تغییرات فقر را در یک بازه زمانی اندازه گرفت و هم معیاري براي سنجش عملکرد مسوولان و دولت



 
ها در یک دوره زمانی خاص باشد 

به جاي اینکه دولتمردان منابعی را براي فقرزدایی اختصاص دهند و بر یارانه معیشتی یا سبد کالا تمرکز کنند که حتی قدرت
انتخابگري فرد را تغییر نمی دهد ، توانمندي افراد نیازمند را افزایش دهند. با این اقدامات ، افراد نیازمند ابزارها، مهارت ها و امکان
هاي عمل و حضور در صحنه هاي اقتصادي و اجتماعی را پیدا می کنند و افراد به مراتب انتخابگري رهنمون می شوند. انسان انتخابگر
خودش متولی فقرزدایی خودش می شود. خودش می تواند مستقیما از فقر بیرون آید و از عواید رشد اقتصادي منتفع شود. در آن

 
صورت نیازي به حمایت هاي دولت نیز نخواهد داشت. 

فردي که انتخابگر نباشد یا قدرت انتخاب نداشته باشد، در حوزه سیاسی نیز نمی تواند فرد مناسبی را انتخاب کند بنابراین توسعه
سیاسی نیز رخ نمی دهد. به عنوان مثال وقتی یک سازوکاري تعریف می شود که از یک طرف کاندیدهاي مجلس فیلتر شوند و از
طرف دیگر مردم آگاهی لازم را براي انتخابگري نداشته باشند، نه تنها توسعه سیاسی رخ نمی دهد، بلکه در معناي فراتر مردمی که در

 
این جامعه زندگی می کنند ، فقیر محسوب می شوند چون قدرت انتخاب ندارند. 

هر منطقه اي براساس درجه برخورداري استان از استعدادها، منابع مالی و بودجه اي داشته باشد. هرچند فریز شدن بودجه کشور هم
به این واگرایی کمک می کند. در این شرایط دولت نمی تواند بودجه عمرانی را افزایش دهد. عدم تخصیص بودجه عمرانی، نمی تواند

 
بر زیرساخت موثر باشد و ظرفیت هاي کلنگی را اصلاح کند. این نتوانستن ها در مناطق محروم نمود بیشتري پیدا می کند. 

ثبات اقتصادي مهم ترین وجه در جامعه است. با وجود ثبات اقتصادي، تورم کنترل می شود. دولت باید به این سطح از توانمندي

 
برسد که این کار را انجام دهد. 

اگر توانمندي لازم را نداشته باشد هر چه در زمینه هاي دیگر تلاش شود ، فایده اي نخواهد داشت. تورم ثمره همه تلاش ها را پیش
خور می کند. افزایش کیفیت حکمرانی در کنترل تورم، نرخ ارز و کاهش هزینه مبادله و کثیري از این موضوعات است که بخش عمده

 
آن به کیفیت حکمرانی دولت برمی گردد. 

از سال 88 تا سال جاري، یک دهه از دست رفته است که نرخ رشد اقتصادي کشور نزدیک به صفر بود. با وجود شرایط بد کشور در

 
این یک دهه اما بسیاري از کشورهاي رقیب و همسایه رفاه جامعه را از طریق افزایش رشد اقتصادي افزایش دادند. 

در حالی که ما با وجود صرف منابع عظیم و بزرگ نتوانستیم کیک اقتصاد ایران را تغییري دهیم. به بیان دیگر از دل صرف هزینه هاي

 
هنگفتی هیچ چیز دندان گیري عاید کشور نشد. 

منبع: روزنامه اعتماد



انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی/604 میلیارد تومان برگردانده شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/05/01

فصل اقتصاد - معاون وزارت کار با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی، گفت: تاکنون 4800 طرح داراي
انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد.

فصل اقتصاد - معاون وزارت کار با اذعان به انحراف برخی
طرح هاي اشتغال روستایی، گفت: تاکنون 4800 طرح
داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و

 
604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از صدا و سیما، عیسی
منصوري در گفت و گوي ویژه خبري اظهار داشت: سطح

بخش روستایی از حدود سه درصد در اشتغال سالانه کشور به 29 درصد افزایش یافت، البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش

 
یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد، اضافه کرد: در طرح
اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. تاکنون
4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. عده اي نیز به مراجع

 
قضائی معرفی شده اند . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد، گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی، گفت: در یک سال و پنج ماه گذشته، بانک ها منابع
جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. البته انحراف در این طرح،

 
بدیهی است. 

 
ثبت همه اطلاعات تسهیلات گیرندگان روي سامانه وزارت کار 

منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و

 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 

منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار

 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم ، گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی



 
است و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

 
عطش کاذبی در بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال، تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص یابد.

 
باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم، بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

 
تسهیلات طرح اشتغال روستایی، نمی تواند اشتغال 29 درصدي ایجاد کند 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و
255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است، گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در
این بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند . 

وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستاییان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر



 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

وي افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید پرسید این چطور ممکن است؟



500 دستگاه اتوبوس در قم نوسازي می شود

منبع: قم نیوزشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم از امضاي تفاهم نامه براي بازسازي 500دستگاه اتوبوس خبر داد و گفت: این تفاهم
نامه سه جانبه فی مابین شهرداري، صندوق کارآفرینی امید و سازمان برنامه بودجه بعد از شهر تهران و اصفهان در قم

امضاشده است.

 
500 دستگاه اتوبوس در قم نوسازي می شود 

به گزارش قم نیوز عباس ذاکریان با تأکید بر لزوم بازسازي
اتوبوس هاي ناوگان اتوبوسرانی، اظهار کرد: با توجه با
افزایش قیمت اتوبوس ها تا سقف دو میلیارد تومان باید به

 
سمت بازسازي اتوبوس ها حرکت کنیم. 

وي از امضاي تفاهم نامه اي سه جانبه براي بازسازي 500
دستگاه اتوبوس خبر داد و افزود: این تفاهم نامه سه جانبه

فی مابین شهرداري، صندوق کارآفرینی امید و سازمان برنامه بودجه بعد از شهر تهران و اصفهان در قم امضاشده و امکانی براي

 
بازسازي ناوگان اتوبوسرانی فراهم کرده است. 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري قم عدد اختصاص داده شده به هر خودرو را 260 میلیون تومان اعلام و تصریح کرد: این مبلغ با

 
بازپرداخت پنج ساله و کارمزد 4 درصد براي هر دستگاه اتوبوس و با توجه به میزان بازسازي اختصاص داده می شود. 

وي آورده شهرداري در این تفاهم نامه را 20 درصد دانست و خاطرنشان کرد: 80 درصد نیز از تبصره 18 در صندوق کارآفرینی

 
گذاشته شده و این وام به کسانی که شرایط آن را داشته باشند پرداخت می شود. 

ذاکریان از امضاي قرارداد یک ساله به ازاي هر 30 میلیون تومان هزینه خبر داد و بیان کرد: به ازاي هر 30 میلیون تومانی که براي

 
بازسازي اتوبوس هزینه می شود طی تعهد محضري یک سال تعهد خدمت به شهرداري داده می شود. 

وي بازسازي 170 دستگاه اتوبوس ناوگان اتوبوسرانی را در قالب همین امکان عنوان و مطرح کرد: با توجه به امکان به وجود آمده تا

 
سقف 300 دستگاه دیگر نیز فرصت بازسازي اتوبوس ها وجود داشته و بخش خصوصی می تواند از این شرایط استفاده کند. 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري قم ادامه داد: قرارداد منعقدشده با بخش خصوصی براي بازگشت به چرخه خدمات رسانی در

 
ناوگان اتوبوسرانی بر مبناي پیمایش محور بوده و امیدواریم در کمترین زمان این تفاهم نامه به قرارداد رسمی تبدیل شود. 

انتهاي پیام/111





2 شرکت ایرانی به نتایج خوبی در زمینه تولید واکسن کرونا رسیده اند

منبع: عصر خبرشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/05/01

ستاري خاطرنشان کرد: درحال رایزنی هستیم مواردي که مجوز صادرات ندارند مجوز بگیرند، اما در این بخش اول نیازمندي
هاي داخل با قیمت مناسب اولویت است.

ستاري خاطرنشان کرد: درحال رایزنی هستیم مواردي که مجوز صادرات ندارند مجوز بگیرند، اما در این بخش اول نیازمندي

 
هاي داخل با قیمت مناسب اولویت است. 

عصر خبر: معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري گفت: در حال حاضر نیز با 6 شرکت قرارداد همکاري در زمینه تولید واکسن کرونا

 
امضا شده و دو شرکت به نتایج خوبی رسیده اند. 

به گزارش ایسنا؛ سورنا ستاري امروز (سه شنبه- 31 تیرماه) در نشست خبري در شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان در جمع
خبرنگاران، اظهار کرد: در حوزه مقابله با کرونا شرکت هاي دانش بنیان بسیاري در کشور فعالیت خوبی داشتند و در یک ماه توانستیم

 
تولید کننده ماسک هاي سه لایه و ان 95 باشیم و خوشبختانه در این حوزه هرگز کمبودي در کشور ایجاد نشد. 

وي به تولید داروهاي داخلی در کشور اشاره کرد و گفت: در حال حاضر نیز با 6 شرکت قرارداد همکاري در زمینه تولید واکسن کرونا

 
امضا شده و دو شرکت به نتایج خوبی رسیده اند. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با بیان اینکه باید از فرهنگی که نفت به ما تحمیل کرده، بیرون بیایم بر ضرورت سرمایه
گذاري بخش خصوصی تاکید کرد و افزود: بحث پول در اولویت هاي پنجم و ششم توسعه اکوسیستم کارآفرینی و فناوري قرار دارد و

 
اول باید اکوسیستم تشکیل شود. 

ستاري اضافه کرد: سال گذشته از حدود بیش از 4 هزار شرکت دانش بنیان در کشور، رقم 120 هزار میلیارد تومان فروش این شرکت

 
ها تا پایان سال 98 به دست آمد. 

وي افزود: امسال نیز تا این لحظه بیش از 5 هزار و 300 شرکت دانش بنیان در کشور فعال هستند که تا آخر سال پیش بینی می

 
شود به تعداد 6 هزار شرکت دانش بنیان افزایش یابد و قطعا فروش این شرکت ها دو برابر سال گذشته خواهد بود. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با تاکید براینکه شرکت هاي دانش بنیان در حال بزرگ شدن هستند و نیاز به صندوق هاي
خطپذیر بالاتر داریم، تاکید کرد: خوشبختانه بودجه خوبی امسال در اختیار معاونت قرار داده شده که البته هنوز عملیاتی نشده است،

 
اما امیدوار به تایید این بودجه و ارائه حمایت هاي خوب به شرکت هاي دانش بنیان هستیم. 

ستاري در پاسخ به ایسنا در خصوص نتیجه سفر به اصفهان گفت: تفاهماتی انجام شد و قرار است مبالغی به اصفهان اختصاص داده
شود که پس از جمع بندي اعلام خواهد شد. علاوه بر این چندین پروژه کلان در اصفهان در حال انجام است. پروژه بیسیک ساینس

 
که به دلیل کرونا با توقف روبه رو شد، تا اوایل سال آینده به بهره برداري می رسد. 



وي همچنین در پاسخ به سوال دیگر ایسنا در خصوص آمادگی شرکت هاي دانش بنیان در صورت تشدید بیماري کووید 19 در پاییز
و زمستان، تصریح کرد: همکاري بسیار نزدیکی با وزارت بهداشت داریم و در حوزه تولید دارو و واکسن اتفاقات خوبی در جریان است.
امیدواریم اولا واکسن آنفلوانزا تا مهر به بازار عرضه شود. همچنین دو یا سه واکسن دیگر نیز قبل از مهر به بازار می آید و در مورد

 
داروهاي مرتبط با کووید 19 داروي اي وي اي جی براي اولین بار تولید شده و یکی از افتخارات ما است. 

ستاري ادامه داد: در پاییز و زمستان اگر مورد اضطراري به وجود بیاید، شرکت هاي دانش بنیان آمادگی کمک و ارائه خدمات را دارند.

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با بیان اینکه مجوز صادرات از وزارت بهداشت و صمت گرفته شده، اظهار کرد: به جز یکی دو
محصول مجوز صادرات داده شد. به جز کیت ها و ماسک ها و محدودیت هاي دستگاه هاي ونتیلاتور در بحث صادرات مشکلی وجود

 
ندارد. 

ستاري خاطرنشان کرد: درحال رایزنی هستیم مواردي که مجوز صادرات ندارند مجوز بگیرند، اما در این بخش اول نیازمندي هاي

 
داخل با قیمت مناسب اولویت است. 

وي به ضرورت فعالیت در زمینه امنیت غذایی اشاره کرد و گفت: باید بتوانیم جایگزینی براي مواد غذایی که جایگزین براي آن نداریم

 
داشته باشیم. در این حوزه کشت جایگزین می خواهیم و با وزارت کشاورزي بسیار جدي وارد مذاکره شده ایم. 

ستاري ادامه داد: در بحث آنزیم ها هم به جد مشغول کار هستیم و البته کمبودهایی داریم که نیار به کار دارند. همچنین در حال
تولید جلبک هستیم، زیرا پتانسیل خوبی در کشور داریم و حوزه جدیدي است. اکنون استارت اپ ها و سرمایه گذاري هاي بسیاري در

 
این حوزه وارد شده است. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري در مورد پروژه اصلاح نژاد دام در پژوهشکده رویان اصفهان گفت: به دلیل تکنولوژي رویان
امیدوار به موفقیت این پروژه هستیم.



حمایت از مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر ضامن پیشرفت دانشجویان

هنري

منبع: ایسناشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/05/01

عضو هیات علمی دانشگاه هنر گفت: حمایت و توجه به مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر، باعث پیشرفت و تعالی دانشگاه
هنر و پیشرفت تحصیلی دانشجویان به ویژه دانشجویان رشته هاي سینما، صنایع دستی، هنرهاي تجسمی و هنرهاي

کاربردي خواهد شد.

عباس افتخاري، رییس مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر
و عضو هیات علمی دانشکده هنرهاي کاربردي دانشگاه هنر
در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: مرکز مذکور با همت و
همکاري طولانی مدت اساتید رشته هاي هنري راه اندازي
شده و در حال توسعه فعالیت هاست. این مرکز درحال
حاضر با تصویب هیات امناي دانشگاه هنر درحال فعالیت
بوده و در آینده نه چندان دور مجوز آن از وزارت علوم نیز
اخذ خواهد شد تا فعالیت هاي این مرکز به شکل گسترده

 
تر ادامه پیدا کند. 

وي در ادامه افزود: اساتید و فعالان راه اندازي مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر، در سال 98 با جذب شرکت ها و هسته هاي

 
تولیدي زیر چتر این مرکز از پوشش حمایتی برخوردار شدند. 

افتخاري بیان کرد: تصمیماتی در راستاي ارتقاي مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر براي مرکزیت پیدا کردن مقوله هنر در دستور
کار قرار دارد. همچنین پیگیر لحاظ و تصویب قوانین و مقررات براي سنجش و ارزیابی هسته هاي خلاق و شرکت هاي تولیدي

 
هستیم. 

عضو هیات علمی دانشکده هنرهاي کاربردي دانشگاه هنر، اظهار کرد: کمبود فضا، کمبود بودجه، عدم وجود کارگاه از مشکلات بارز در

 
مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر است که امیدوارم مسئولین دانشگاه هر چه سریعتر مشکلات این حوزه را مرتفع کنند. 

این استاد دانشگاه هنر تصریح کرد: حمایت و توجه به مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر، باعث پیشرفت و تعالی دانشگاه هنر و

 
پیشرفت تحصیلی دانشجویان به ویژه دانشجویان رشته هاي سینما، صنایع دستی، هنرهاي تجسمی و کاربردي خواهد شد. 

انتهاي پیام



آغاز به کار «مدرسه تابستانی دانایی»

منبع: لیزناشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/05/01

دوره دوم برنامه هاي آموزشی غیر حضوري کتابخانه هاي عمومی تهران با نام «مدرسه تابستانی دانایی» مرداد و شهریور 99
برگزار می شود.

 
 <div

به گزارش لیزنا، از زمان شیوع کرونا در کشور کتابخانه هاي
عمومی تهران با بهره گیري از ظرفیت فضاي مجازي و سامانه
هاي آموزش آنلاین، فعالیت هاي فرهنگی و ترویجی متنوعی را
براي گروه هاي سنی مختلف بزرگسال، کودك و نوجوان در

 
زمینه هاي تخصصی و عمومی طرح ریزي و برگزار کرده است. 

در همین راستا، دوره دوم برنامه هاي آموزشی غیر حضوري
کتابخانه هاي عمومی تهران با نام «مدرسه تابستانی دانایی» از
روز شنبه 4 مرداد ماه براي گروه هاي مختلف کودك و نوجوان،

 
والدین و کتابداران شروع به کار می کند. 

علاقه مندان براي شرکت در هر یک از این برنامه ها می توانند عدد کلاس مورد نظر را به سامانه 100045018 ارسال کنند. به دلیل

 
ظرفیت محدود کلاس ها، اولویت با اعضاي کتابخانه هاي عمومی و کتابداران است. 

(Instagram.com/tehranplir) جهت کسب اطلاعات بیشتر به صفحه مجازي اداره کل کتابخانه هاي عمومی استان تهران

 
مراجعه نمایید. 

 
برنامه برگزاري کارگاه ها به شرح زیر است: 

 
دوره ویژه کتابداران؛ 

کارگاه تسهیل گري پرورش مهارت هاي تفکر در کودکان و نوجوانان با استفاده از کتاب هاي داستان/ ارسال عدد 2 به شماره

 
 100045018

 
 کارگاه آموزش بازاریابی در کتابخانه ها با تاکید بر رسانه هاي اجتماعی/ ارسال عدد 1  به شماره 100045018 

 
دوره ویژه نوجوانان: 

 
کارگاه آموزش مفاهیم قرآنی به نوجوانان/ ارسال عدد  9 به شماره 100045018 

 
کارگاه اصول مقدماتی داستان نویسی/ ارسال عدد 6  به شماره 100045018 

 
کارگاه تربیت اقتصادي نوجوان(12 تا 15 سال) / ارسال عدد 11  به شماره 100045018 

 
کلاس هاي عمومی؛ 

 
کارگاه تربیت اقتصادي کودك (ویژه والدین) / ارسال عدد 11 به شماره 100045018 

 
کارگاه آشنایی با کارآفرینی و روش هاي عملی راه اندازي کسب و کارهاي خانگی/ ارسال عدد 3 به شماره 100045018 

 
کارگاه پرورش کودك بالنده/ ارسال عدد 13 به شماره 100045018 

 
جلسه مشاوره فرزندآوري و مشکلات تک فرزندي/ ارسال عدد 14 به شماره 100045018 

 
شیوه هاي شاد زیستن/ ارسال عدد 8 به شماره 100045018 

کارگاه نحوه انتخاب کتاب براي کودك(مقدماتی و پیش رفته) / ارسال عدد 5  به شماره 100045018 



 
اصول داستانک نویسی/ ارسال عدد 7  به شماره 100045018 

 
 ویژه کودکان؛ 

 
پرورش خلاقیت در کودك و نوجوان با کتاب، شعر و بازي/ ارسال عدد 4 به شماره 100045018 

 
قصه گویی و شعرخوانی(انتقال مفاهیم اجتماعی) / ارسال عدد 12  به شماره 100045018 

 
تربیت اقتصادي کودك(6 تا 9 سال و 9 تا 12 سال) / ارسال عدد  11 به شماره 100045018 

آموزش مفاهیم قرآنی به کودکان/ ارسال عدد  9 به شماره 100045018



بهره گیري از ظرفیت و توان متخصان ایرانی با هدف اشتغال پایدار در بنادر

هرمزگان/ ضرورت انجام مطالعه در ارتباط با علل و عوامل ساخت و تعمیرات

کشتی ها خارج از کشور

شماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: سازمان بنادر و

دریانوردي

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: تقویت و تعمیق تعاملات فی مابین دستگاه هاي همکار با التزام عملی به شعار
جهش تولید و بهره گیري از توان و دانش ایرانی در برون رفت از شرایط تحریم ضرورت دارد.

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: تقویت و تعمیق تعاملات فی مابین دستگاه هاي همکار با التزام عملی به شعار جهش
تولید و بهره گیري از توان و دانش ایرانی در برون رفت از شرایط تحریم ضرورت دارد.



درخواست توکلی از قالیباف براي حذف نام بذرپاش از منتخبین ریاست دیوان

محاسبات کشور

منبع: رویداد 24شماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/05/01

احمدتوکلی رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت با ارسال نامه اي به رئیس مجلس از وي خواست تا در مورد
انتخاب مهرداد بذرپاش به عنوان یکی از منتخبان ریاست دیوان محاسبات تجدید نظر نموده و کمیسیون برنامه و بودجه را از

ادامه بررسی صلاحیت وي بازدارد.

رویداد24 وي علت این مخالفت را نداشتن سابقه کافی و
تحصیلات مرتبط جهت تصدي در جایگاه ریاست دیوان

 
محاسبات دانست. 

 
متن این نامه بدین شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
برادر ارجمند جناب آقاي دکتر قالیباف 

 
رئیس محترم مجلس 

 
سلام علیکم 

مطلع هستید که کمیته دیوان محاسبات در کمیسیون برنامه و بودجه، براي ارزیابی داوطلبان ریاست دیوان محاسبات به هر یک از
آنان 10 دقیقه فرصت سخن گفتن داد و 5 دقیقه نیز براي پرسش و پاسخ به نمایندگان و هر یک از آنان وقت داد. پس از این
گفتگوي ده دوازده دقیقه اي با داوطلبان دست به رأي گیري زد و نفرات اول تا چهارم، آقایان مهرداد بذرپاش، عادل آذر، لطف االله

 
فروزنده و ضرغام صادقی براي معرفی به کمیسیون برگزیده شدند. 

اگر کمیته محترم وقت مناسب می گذاشت و براي کسب اطلاعات به مردم و به منتقدان خوش سابقه دیوان محاسبات رجوع میکرد،
اسناد زیادي به آنان می دادند تا درست تر قضاوت کنند؛ چنان که به دیده بان دادند. ما از بیان نتایج بررسی اسناد، موقتا دست نگه
میداریم. تنها به شرح اشکالی مهم میپردازیم که اگر گفته و جلوگیري نشود، بیم بدعت تازه اي پیدا می شود که مسئولیت باز داشتن

 
از آن بر عهده شماست. آن موضوع مهم، پذیرش داوطلبی آقاي بذرپاش در کمیته مجلس، بدون داشتن شرایط احراز قانونی است. 

پذیرش داوطلبی آقاي بذرپاش از اساس غیرقانونی است. چرا که تبصره 1 ماده 51 قانون آئین نامه داخلی مجلس می گوید که

 
داوطلب باید حداقل بیست سال سابقه کار داشته باشد. در حالی که سابقه کار نامبرده به 17 سال هم نمی رسد. 

وقتی برادرانه به آقاي بذرپاش تذکر داده شد که جنابعالی بیست سال سابقه کار ندارید و سابقه تراشی نیز در شان شما نیست و
مصلحت آن است که داوطلب نشوید تا اعتراضات برانگیخته نشود، گفت که من در سال 1378 در تاسیس فلان پژوهشگاه نقش



مهمی داشتم؛ و بعدا در بسیج دانشجویی سمت فرماندهی داشتم. در حالی که سابقه کار در عرف و متون حقوقی معناي روشنی دارد

 
که رکن آن بیمه شدن در مشمولین قانون کار است و غیر آن، و داشتن حکم استخدامی در مشمولان قوانین استخدامی دولتی است. 

البته کسر حق بیمه، در سازمان امور اداري و استخدامی کشور هم ملاك محاسبه سابقه خدمت است. در حالی که براي بسیجیان
چنین امتیازي مطلقا در نظر گرفته نشده است.. قانون فرماندهی در بسیج دانشجویی و هر تشکل دانشجویی دیگر را اشتغال نمی

 
شمارد و تنها براي جبران زحمات دانشجو کسر خدمت سربازي دارد. 

در ارتباط با بخش دولتی، ماده 105 قانون مدیریت خدمات کشوري سابقه خدمت را آن قسمت از خدمات کارمند میداند که در حالت
اشتغال تمام وقت انجام شده باشد. تبصره 3 ماده 144 قانون استخدام کشوري مضمون مشابهی دارد. بند پ ماده1 آئین نامه اجرایی
ماده 147 قانون استخدام کشوري، منظور از خدمات تمام وقت را مشخص میکند. راي هیئت عمومی دیوان عدالت اداري هم که براي
همه لازم الاتباع است، تاکید دارد که اشتغال غیررسمی در دستگاه هاي اجرایی تنها اگر تمام وقت باشد جزو سابقه خدمت محسوب

 
می شود. 

بیشتر بخوانید: سوابق چهار گزینه نهایی ریاست دیوان محاسبات کشور چیست؟در ارتباط با مشمولان قانون کار، سنوات خدمت افراد
اصولاً از زمانی که مشمول قانون کار شناخته شده اند مبناي محاسبه قرار خواهد گرفت در طبقه بندي مشاغل «براي احتساب تجربه
بخش غیر دولتی ارائه گواهی سابقه کار با قید تاریخ شروع، استمرار، خاتمه و عنوان شغل مورد تصدي» همچنین «ارائه لیست یا
سیاهه ریز حقوقی سنوات خدمت معتبر و تائیدیه پرداخت کسور بازنشستگی یا سهم بیمه» ارائه گردد. حتی تجربیات کسب شده در
موسسات خارج از کشور نیز در صورتی به عنوان سابقه محسوب میشود که «در مشاغل تخصصی بوده و بطور تمام وقت و در مقابل

 
دریافت دستمزد حاصل شده باشد.» 

آقاي بذرپاش کدام یک از این گواهی و تأئیدیه ها را ارائه کرده است؟ بنابراین با هیچ منطقی آقاي بذرپاش 20 سال سابقه پیدا

 
نمیکند وکمیته محترم حق نداشت داوطلبی آقاي بذرپاش را بپذیرد. بلکه باید سابقه تراشی مزبور را رد میکرد. 

علاوه بر این کمیته محترم توجه کرده است که تجربه و تحصیلات علمی آقاي بذرپاش با دیوان محاسبات که بازرسی مالی و
حسابرسی کل نظام دیوانی را بر عهده دارد چه تناسبی دارد؟ ممکن است بگویند قانون در این مورد حرفی نزده است، عقل هم ساکت
بوده است؟ آیا عقل می پذیرد که این چنین مسامحه هایی باعث شود کسانی بر کرسی صدارت دیوان تکیه زنند که بزرگترین سازمان
نظارتی را همچنان ناکارآمد اداره کنند، تا منابع مردم مظلوم کشور به جاي آنکه یکی از مصارفش مثلا، سرپناه ساختن براي گرسنگان
بی سرپناه حاشیه نشین تهران باشد، صرف کاخ هاي افسانه اي برخی از صاحب منصبان و مسئولان ناپاك دست و شکمباره در

 
لواسانات گردد؟ 

 
جناب آقاي قالیباف! 

مسئولیت این امر ناصواب و بدعت نامیمون پس از آقاي حاجی بابایی، با جنابعالی است. دیده بان شفافیت و عدالت از شما انتظار دارد

 
قاطعانه از ادامه بررسی امر در کمیسیون باز دارید. 

 
سر چشمه باید گرفتن به بیل چو پر شد نشاید گذشتن به پیل 

 
احمد توکلی 

 
رئیس هیئت مدیره سازمان مردم نهاد 

 
دیده بان شفافیت و عدالت 



منبع: الف



وعده اي به کارگران که عملی نشد

شماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

رئیس کمیته دستمزد شوراهاي اسلامی کار با گلایه از مسئولان که نسبت به تصویب حق مسکن کارگران تعلل می کنند،
گفت: کارگران با حذف اضافه کارها درآمد خودرا ازدست داده اند و ماهیانه حداقل یک میلیون و 600هزار تومان باید هزینه

بهداشتی مقابله با کرونا کنند.

رئیس کمیته دستمزد شوراهاي اسلامی کار با گلایه از مسئولان که نسبت به تصویب حق مسکن کارگران تعلل می کنند، گفت:
کارگران با حذف اضافه کارها درآمد خودرا ازدست داده اند و ماهیانه حداقل یک میلیون و 600هزار تومان باید هزینه بهداشتی مقابله

 
با کرونا کنند. 

 
اقتصاد 

فرامرز توفیقی درباره حق مسکن کارگران، گفت: حق مسکن
دیگر از الویت دولت خارج شده است و به نوعی توهین به خانواده

 
هاي کارگري است. 

وي بیان کرد: خانواده هاي کارگري نسبت به دولت بد بین شده
اند. معاونت وزارت بهداشت اعلام کرده است که هزینه بهداشتی

براي مقابله با کرونا براي یک خانواده 4نفره در ماه حدود یک میلیون و 600هزار تومان است. به این معنی است هزینه سلامت در
خانواده کارگري از 3.7درصد به 8درصد رسیده است و در خانواده روستایی از4.9 به 12.9 درصد می رسد. اگر فرد بالاي 60سال در
خانواده باشد این رقم به 12.3درصد می رسد.این هزینه به جز هزینه درمان است و اگر خانواده اي بخواهد به توصیه ها گوش کند
هزینه هایی مانند مصرف مکمل ها، گیاهان دارویی، برخی غذاها هم به میان می آید. هزینه هاي غیر مستقیم کرونا براي جامعه
کارگري استرس هاي طاقت فرسا است، چرا که تعداد زیادي از کارگران به دلیل کاهش اضافه کارها در مجموعه هاي مختلف
درآمدشان کاهش یافته است. از سوي دیگر نگران این موضوع هستند که مبادا با کرونا، مجموعه اي که در آن اشتغال دارند، تعطیل

 
شود و آنها بیکار بمانند. 

توفیقی ادامه داد: برخی از کارگران دو شغله بودند با کرونا شغل دوم که کمک هزینه زندگی بود را از دست داده اند. همین باعث شده
است که کارگران با مشکلات متعدد روبه رو هستند. دستمزد به یک موضوع مسخره تبدیل شده است. کارگران اصلاح دستمزد در

 
نیمه دوم سال را نمی خواهند، همین حق مسکن تعیین تکلیف شود.من حقوق سال 99را می خواهم. 

وي ادامه داد: آقاي همتی می گوید مدیون هستید تصور کنید که ما نرخ ارز را براي ایجاد درآمد افزایش داده ایم. چراهمان روزي که
نرخ ارز افزایش می یابد، اوراق قرضه چاپ می شود؟ درباره توزیع کالاي اساسی هم مشکلاتی وجود دارد. مانند ماجراي بن می شود.
ارائه بن در اوایل انقلاب با اکنون تفاوت دارد. آن زمان مشکلات در سیستم هاي اداري نبود. درحال حاضر به حد بسیار زیادي آلوده



به انواع رانت ها وسواستفاده ها هستند. زمانی که رانت وجود دارد، کوپن دادن براي کالاي اساسی بی معنی است. چرا که فضایی براي
اجحاف بیشتر طبقه کارگري فراهم می شود. چرا که احساس می کنم آنچه به جایی نرسد فریاد است.



چند درصد بیکاران، بیمه بیکاري دریافت می کنند؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/05/01

با وجود اینکه ایران نسبت به کشورهاي منطقه، یکی از بالاترین نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار
فعال موفق به برخورداري از مزایاي بیکاري می شوند.

با وجود اینکه ایران نسبت به کشورهاي منطقه، یکی از
بالاترین نرخ هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از
نیروي کار فعال موفق به برخورداري از مزایاي بیکاري می

 
شوند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از شرق، معاونت رفاه
اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در آخرین

مطالعات خود به حوزه بیمه بیکاري پرداخته است. بر این اساس، یکی از مطالعات انجام شده در حوزه بیمه بی کاري در سال 1398،
نشان می دهد از حدود سه میلیون نفر بیکار، تنها 260 هزار نفر مقرري بی کاري دریافت می کردند. طبق این آمار، نسبت مقرري
بگیران بیمه بیکاري در ایران به کل بی کاران، کمتر از 10 درصد و نسبت به بی کاران قبلا شاغل، کمتر از 15 درصد بوده است. در
همین گزارش، پژوهشگران اعلام کرده اند در مجموع حدود 8.8 میلیون نفر به صورت بالقوه می توانند مقرري بی کاري دریافت کنند
که این تعداد شامل 30 درصد کل شاغلان بازار کار رسمی می شود. نکته شایان تأمل آن است که در حال حاضر بسیاري از نیروهاي

 
کار با قرارداد موقت، در صورت اتمام قرارداد، مشمول دریافت مستمري بی کاري نمی شوند. 

برنامه ریزي براي حمایت از بی کاران در ایران سابقه اي طولانی دارد. در حالی که قانون بیمه هاي کارگري در سال 1325 و لایحه
قانونی بیمه هاي اجتماعی کارگران در سال 1331، در راستاي حمایت از بی کاران تصویب شده بود، در قانون تأمین اجتماعی مصوب
سال 1345، نامی از حمایت از بی کاران برده نشد. مجددا، در سال 1366، قانون بیمه بی کاري براي مدت سه سال به طور آزمایشی
و در سال 1369، با انجام اصلاحاتی به طور دائمی، تصویب شد؛ اما صندوق بیمه بی کاري، در این سه دهه و بالاخص در سال هاي
اخیر، با مشکلات زیادي، به ویژه در زمینه پوشش ناکافی و کسري بودجه مواجه بوده است. معاونت رفاه اجتماعی در گزارشی، ابتدا به
اولویت هاي پیشنهادي سازمان بین المللی کار براي حل چالش هاي مربوط به بیمه بی کاري می پردازد. از نظر این سازمان، تمرکز
سیاست گذار در حوزه بیمه بی کاري باید بر (1) پوشش فراگیر و کفایت میزان مقرري، (2) اطمینان از پایداري منابع صندوق و (3)
جلوگیري از تقلب و سوء استفاده از بیمه بی کاري باشد. در بخش دوم گزارش، وضعیت فعلی بیمه بی کاري را در کشورمان از منظر
سه چالش بالا بررسی کرده و با نگاهی به سیاست هاي دولت براي حمایت از بی کارشدگان در دوره همه گیري جهانی کرونا، گزارش

 
را به پایان می رساند. 

 
در این زمینه بخوانید 

جاماندگان بیمه بیکاري کرونا با 1420تماس بگیرند پرداخت مقرري بیمه بیکاري به بیش از 990هزار نفر سازمان بین المللی کار در



Designing Unemployment) «گزارش سال 2014 خود، با عنوان «طراحی مزایاي بی کاري در کشورهاي در حال توسعه
Benefits in Developing Countries)، توضیح می دهد که در زمینه اصلاح سیستم هاي بیمه بی کاري، مباحث زیر باید در

 
مرکز توجه باشند: 

1. تعیین میزان مقرري ها و بازتوزیع منابع، به نحوي که تمام نیروي کار فعال تحت پوشش قرار بگیرند، یکی از اولین چالش هاي
سیاست گذاران و محققان این حوزه است. طراحی مزایا باید به نحوي صورت بگیرد که تعادل بین حمایت اجتماعی از نیروي کار و
اجتناب از ایجاد یک سیستم بسیار پرهزینه حفظ شود. براي تعیین حداقل میزان مقرري می توان به خط فقر، حداقل حقوق یا

 
میانگین درآمد در سطح ملی مراجعه کرد. 

2. تصمیم گیري درباره مالیات هایی که این بازتوزیع منابع را تأمین می کنند و اطمینان از کفایت و پایداري منابع مالی طرح (ها)،
یکی دیگر از مسائل مهم این حوزه است. باید بیشتر صندوق هاي بیمه بی کاري از طریق مشارکت مستقیم مزدبگیران و کارفرمایان
در صندوق بیمه بی کاري، مالیات بر درآمد یا درآمدهاي عمومی تأمین شود. اگر امکان استفاده از درآمدهاي عمومی فراهم نیست،
می توان به منابع دیگري مانند مالیات بر مصرف و مالیات بر دارایی نیز رجوع کرد؛ گرچه تجربیات جهانی نشان می دهد استفاده از

 
این مالیات ها، کارایی چندانی براي تأمین هزینه هاي صندوق ندارد. 

حساب هاي پس انداز بی کاري شخصی (individual unemployment saving accounts)، طرحی نسبتا جدیدتر از نظام
هاي مشارکتی بی کاري است که بیشتر در آمریکاي لاتین، در کنار اتریش و اردن، به اجرا درآمده است. در بیشتر کشورهاي آمریکاي
لاتین، مزدبگیران باید براي تأمین مالی یک ماه مزایا، هشت درصد از حقوق خود را با نرخ سود سه درصد، پس انداز کنند. در
کشورهایی که نرخ مشارکت کمتري از طرف نیروي کار دارند، مثل اردن (یک درصد) و شیلی (1.5 درصد)، منابع مالی بیمه بی کاري
از منابع دیگري مانند صندوق هاي بازنشستگی و صندوق هاي سرمایه گذاري مشترك (solidarity fund) نیز تأمین می شود. در
برخی کشورها نیز دولت اجازه می دهد بخشی از مشارکتی که فرد با کسر از حقوقش در صندوق بیمه بی کاري داشته، در صورت

 
استفاده نکردن، با شرایط خاصی برداشت شود. 

3. پس از تصمیم گیري درباره پوشش، میزان مقرري و تعیین منابع پایدار، دولت باید ترتیبات اجرائی لازم براي به حداقل رساندن
تقلب و سوءاستفاده از این مزایا را طراحی و اعمال کند. باید پذیرفت که تضمین اینکه دریافت کنندگان مزایاي بی کاري هم زمان در
بخش غیررسمی کار نکنند، فراتر از ظرفیت اداري و اجرائی اکثر کشورهاي درحال توسعه است. با توجه به گستردگی اقتصاد
غیررسمی، دولت هاي درحال توسعه، به جاي مشروط کردن پرداخت مزایا به وضعیت اشتغال، می توانند سیاست هاي خود را بر
مشارکت فعال دریافت کنندگان مقرري بیمه بی کاري در برنامه هاي آموزشی، افزایش مهارت هاي شخصی و مهارت هاي جست وجو
در بازار کار متمرکز کنند. با توجه به سه اولویت پیش گفته، به شکاف ها و چالش هاي موجود سیاست گذاري و اجرا در حوزه حمایت

 
اجتماعی از بی کاران در ایران می پردازیم. 

سطح پوشش پایین و محرومیت مزدبگیرانِ با قراردادهاي موقت با وجود اینکه ایران، نسبت به کشورهاي منطقه یکی از بالاترین نرخ
هاي اشتغال رسمی را دارد، درصد پایینی از نیروي کار فعال موفق به برخورداري از مزایاي بی کاري می شوند. یکی از مطالعات انجام
شده در حوزه بیمه بی کاري در سال 1398 نشان می دهد که از حدود سه میلیون نفر بی کار، که از میان آنها 1.74 میلیون قبلا
شاغل بودند، تنها 260 هزار نفر مقرري بی کاري دریافت می کردند. طبق این آمار، نسبت مقرري بگیران بیمه بی کاري در ایران به
کل بی کاران کمتر از 10 درصد و نسبت به بی کاران قبلا شاغل کمتر از 15 درصد بوده است. در همین گزارش پژوهشگران اعلام
کرده اند که در مجموع حدود 8.8 میلیون نفر به صورت بالقوه می توانند مقرري بی کاري دریافت کنند که این تعداد شامل 30 درصد
کل شاغلان بازار کار رسمی می شود. بسیاري از پژوهش ها و گزارش هاي منتشرشده درباره بیمه بی کاري در ایران، در توضیح



چرایی پوشش محدود این مزایا، به ابهامات قانونی موجود در قانون بیمه بی کاري اشاره دارند و اینکه این ابهامات سبب تفاسیر
چندگانه و یکنواخت اجرانشدن قانون می شود. با وجود اینکه در ابتداي تصویب قانون بخش بزرگی از نیروي کار تحت پوشش بیمه
بی کاري قرار می گرفتند، پوشش بیمه بی کاري، عمدتا به دلیل ابهامات قانونی، کاهش قابل ملاحظه اي پیدا کرد. از اوایل دهه 70
شمسی و همراه با تحولات اقتصادي، تعداد قراردادهاي موقت کاري گسترش یافت و این نوع قراردادها به مرور از استثنا به قاعده
تبدیل شد و براي این نوع قراردادها تفسیر ماده 2 قانون بیمه بی کاري، یعنی «غیر ارادي بودن» بی کاري، با مشکل مواجه شد. در
همین زمان، برخی از کارگاه هاي خانوادگی و کوچک نیز از شمول قانون کار خارج شدند. با وجود اینکه در دهه هاي 80 و 90 تلاش
هایی براي افزایش مشمولیت مزدبگیرانی که قراردادي با مدت معین دارند صورت گرفت، همچنان بسیاري از نیروي کار با قرارداد
موقت، در صورت اتمام قرارداد، مشمول دریافت مستمري بی کاري نمی شوند. این در حالی است که سالنامه بیمه بی کاري سال
1396 نشان می دهد که علت بی کار شدن بیش از 60 درصد شاغلان، اتمام قرارداد بوده است. جدا از مزدبگیرانی که قراردادهاي
موقت دارند، صاحبان حرف و مشاغل آزاد، بیمه شدگان اختیاري و اتباع خارجی نیز مشمول دریافت بیمه بی کاري نیستند که این

 
افراد، طبق گزارش «کرونا و بیمه بی کاري» (در حال انتشار) 30 درصد از بیمه شدگان اصلی سازمان را تشکیل می دهند. 

سیاست هاي دولت براي گسترش پوشش مزایاي بی کاري بدون اختصاص منابع مالی لازم منابع صندوق بیمه بی کاري در ایران از
محل سه درصد حقوق و مزایاي افراد بیمه مشمول قانون کار و تأمین اجتماعی تأمین می شود که این مبالغ توسط کارفرما پرداخت
می شود. از لحاظ قانونی نقشی براي دولت در تأمین مالی صندوق بیمه بی کاري در نظر گرفته نشده و هرگونه پرداختی از سوي

 
دولت، کمک تلقی می شود. 

بنابراین، منابع مالی محدود صندوق و عدم مشارکت مستقیم دولت، بار مالی زیادي را بر دوش صندوق بیمه بی کاري گذاشته است.
به طور کلی هزینه هاي صندوق بیمه بی کاري در ایران شامل مقرري بیمه شدگان، حق بیمه فرد مقرري بگیر در دوران بی کاري،
هزینه آموزش هاي حرفه اي براي بی کاران مقرري بگیر، هزینه هاي اداري و پرسنلی صندوق و هزینه هاي درمان بیمه شدگان بی
کار و خانواده آنها می شود. درعین حال، هزینه هاي دیگري مانند مساعدت به کارفرمایان، کمک مالی به واحدهاي ورشکسته و
حمایت از بی کارشدگان در اثر حوادث غیرمترقبه، با وجود پوشش ناکافی، منجر به ایجاد کسري بودجه در صندوق شده است.
«درصد هزینه به درآمد صندوق بیمه بی کاري» نشان می دهد که این میزان که در سال 1380 برابر 96 درصد بوده، با روندي
افزایشی در سال 1389 به 118 درصد رسیده و پس از آن با روند نوسانی اندك در سال 1392 به 107 درصد رسیده است. لازم به
ذکر است که اعداد بزرگ تر از 100 حاکی از کسري صندوق در آن سال هستند. در سال 1397، تعداد مقرري بگیران بیمه بی کاري
معادل 240 هزار نفر بوده که با اضافه شدن به مقرري بگیران قبلی، به مجموع 465 هزار نفر رسید. منابع صندوق در این سال 49
هزار میلیارد ریال و مصارف آن 51 هزار میلیارد ریال بوده که نشان دهنده کسري صندوق در این سال است. پژوهش در حال
انتشاري که به تازگی توسط مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی انجام شده است (اکبرپور، 1399) عنوان می کند که دولت، بدون
پیش بینی و اختصاص منابع براي تأمین هزینه هاي احتمالی ناشی از سیاست گذاري هایش، صندوق را از لحاظ مالی با مشکل مواجه
کرده است. به گزارش این پژوهش، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به عنوان بخشی از بدنه دولت، در سیاست گذاري هایش همواره
ملاحظات اجتماعی، سیاسی و اقتصادي کشور را در نظر دارد؛ براي مثال در بسیاري از موارد، این وزارتخانه، با معرفی کارگران فصلی
(عموما صیادان و کشاورزان) براي دریافت مقرري، اهدافی فراتر از پوشش ریسک بازار کار مانند کاهش فقر، تأمین نیازهاي معیشتی
روستاییان و جلوگیري از مهاجرت آنها به شهر را دنبال می کند. این پژوهش اذعان می کند که استفاده دولت از صندوق جهت
پیگیري اهداف عمومی، در زمانی که نقش آن در تأمین منابع صندوق شفاف نیست، یکی از عوامل لطمه خوردن به نظام بیمه بی
کاري در ایران است. این گزارش به مواردي مانند خصوصی سازي و تأثیر آن بر روند تعدیل نیرو و تصویب قوانین اثرگذار بر صندوق
بیمه بی کاري، از جمله قانون حمایت از نوسازي و بازسازي صنایع نساجی، اشاره می کند و اینکه این تصمیم ها، بدون ایفاي تعهدات
و جبران بار مالی آن براي صندوق، بر مشکلات نقدینگی آن افزوده است. یکی دیگر از دلایل کسري صندوق، حمایت از بیمه شدگانی
ا ست که به علت بروز حوادث غیرمترقبه از قبیل سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي بی کار شده اند. در شرایط بحران، بی کاري



افزایش می یابد و بسته به اندازه بحران، ممکن است شمار بی کاران بسیار زیاد باشد، به همین دلیل، در بیشتر کشورها دولت ها
نقشی بنیادین در اداره طرح هاي بیمه بی کاري بر عهده دارند. اتکاي صرف صندوق هاي بیمه بی کاري بر حق بیمه کارفرمایان و
کارگران، در شرایط بحران هاي اقتصادي، نمی تواند حمایت قابل قبولی از بی کارشدگان، چه از نظر گستردگی جمعیت تحت پوشش

 
و چه از نظر کفایت مقرري ارائه شده به مشمولان، به همراه داشته باشد. 

ناکارآمدي اجرائی و سوءاستفاده از مزایاي بیمه بی کاري یکی از مشکلات اجرائی طرح بیمه بی کاري در ایران، خروج کند مقرري
بگیران از صندوق است. در قانون بیمه بی کاري، مقدار مقرري معادل 55 درصد متوسط مزد یا حقوق روزانه بیمه شده در 90 روز
قبل از بی کاري است که براي افراد متأهل یا متکفل، تا حداکثر چهار فرد تحت تکفل، به ازاي هر فرد، 10 درصد حداقل مزد به این
مقدار افزوده می شود. در عین حال مجموع دریافتی مقرري بگیر نباید از حداقل دستمزد کمتر و از 80 درصد متوسط مزد یا حقوقش
بیشتر باشد. مدت برخورداري از مقرري بیمه بی کاري نیز بسته به سابقه شغلی بیمه شده و وضعیت تأهل، از شش ماه (براي مجردان
با سابقه شش تا 24 ماه) تا 50 ماه (براي متأهلان با سابقه 24 ماه به بالا) متغیر است. در عین حال به فردي که 55 سال دارد یا در
حال دریافت مقرري به این سن می رسد، تا زمان بازنشستگی مقرري پرداخت می شود. میانگین مقرري بی کاري پرداختی در سال
1398 تقریبا 2.7 میلیون تومان (1.8 برابر حداقل مزد در این سال) بوده است و در مجموع، مبالغ پرداختی به طور متوسط 2.57 برابر
حداقل دستمزد بوده است. البته، جدا از این میانگین، باید توجه داشت که مطابق برخی آمارهاي غیررسمی حدود 90 درصد کارگران
کشور حداقل حقوق را دریافت می کنند و بسیاري از کارفرماها نیز لیست حق بیمه را بر اساس حقوق حداقلی تنظیم می کنند.
همچنین،به نقل از گزارش «بیمه بی کاري» (منوري و قیصري، 1398)، تنها چهار درصد از کل مقرري بگیران، سقف قانونی بیمه بی
کاري را دریافت می کنند و میانگین دوره پرداخت نیز به طور متوسط 19 ماه است. البته، همین میزان نیز فراتر از ظرفیتی است که
نظام رفاهی ایران براي مقابله با بحران هاي پیش رو تدارك دیده است. در بیشتر گزارش ها و مقالات پژوهشی منتشر شده درباره
بیمه بی کاري، طولانی بودن مدت بهره مندي از مزایاي بی کاري در مقایسه با دیگر کشورها، یکی از دلایل انگیزه بالاي دریافت
کنندگان خدمات براي سوء استفاده عنوان شده است. در مجموع و به طور متوسط، بیش از 70 درصد مقرري بگیران تنها پس از اتمام
دوره دریافت از جرگه مشمولان خارج یا مشمول استفاده از مستمري هاي تأمین اجتماعی می شوند. البته، سرعت خروج از صندوق
براي همه بیمه شدگان یکسان نیست و شواهد نشان می دهد که زنان و افراد مجرد زودتر از دیگران از بیمه بی کاري خارج شده و
هرچه سطح مقرري بیشتر باشد، میزان ماندگاري افراد در بیمه بی کاري بیشتر است. بیمه بی کاري، با توجه به شرایط دریافت، می
تواند در مواردي تأثیري منفی بر دستمزد افراد پس از خروج از بیمه داشته باشد. فرد دریافت کننده بیمه بی کاري، ممکن است در
نبود یک سیستم کاریابی فعال، جست وجوي شغل را تا ماه هاي پایانی دریافت بیمه بی کاري به تعویق بیندازد و دور ماندن از بازار
کار احتمال پیدا کردن کار با دستمزد بالا را کاهش دهد. یافته هاي برخی پژوهش ها در ایران نشان می دهد که افراد به دلیل دوره
بی کاري بلندمدت فرصت هاي شغلی را از دست داده و به اجبار شغلی را برمی گزینند که دستمزد پیشنهادي آن کمتر از دستمزد
دوره قبل است. علاوه بر نداشتن انگیزه کافی براي یافتن کار، سوءاستفاده و تقلب هایی مانند مخفی کردن درآمدهاي به دست آمده از
اشتغال غیررسمی در هنگام دریافت مقرري، نپذیرفتن پیشنهادهاي شغلی مناسب و ترك شغل به صورت ارادي با استفاده از فرم هاي

 
ساختگی قرارداد کار و تبانی با کارفرما از سوي برخی افراد تحت پوشش صورت می گیرد. 

بیمه بی کاري و کرونا بنا بر تشخیص دولت، بی کاري ناشی از شیوع کووید19 در قالب حوادث غیرمترقبه (موضوع تبصره 2 ماده 2
قانون بیمه بی کاري) قرار گرفت. با تشخیص بی کاران ناشی از کرونا به عنوان بی کاران مشمول این تبصره، شرط حداقل شش ماه
سابقه پرداخت حق بیمه براي کارگران رسمی و یک سال براي کارگران قراردادي براي استحقاق مقرري بی کاري از میان برداشته شد
و پرداخت یک ماه حق بیمه (دي 1398) براي هر دو دسته مبناي استحقاق افراد براي برخورداري قرار گرفت. به این ترتیب بسیاري
از کسانی که تحت وضعیت فوق العاده ناشی از کرونا واجد شرایط دریافت مقرري تشخیص داده شدند، در حالت عادي و در چارچوب
قانون بیمه بی کاري، امکان دریافت مقرري را نداشتند. در ابتدا قرار بود بیمه شدگان مشمولِ شاغل در 10 رسته فعالیت (که بعدها به
14 رسته فعالیت افزایش یافت) که بیشترین آسیب را از کرونا دیده اند، بدون بررسی، از مقرري بی کاري برخوردار شوند و براي بقیه



شاغلان، درخواست در کمیته هایی متشکل از مدیران کل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و تأمین اجتماعی استان بررسی شود؛ اما
در نهایت، دیگر گروه ها نیز از رسیدگی معاف شدند و برقراري مقرري براي آنها بدون نیاز به بررسی انجام شد. به این ترتیب در
شرایط ناشی از کرونا، مقرري بی کاري براي تمام افرادي که مشمول قانون بیمه بی کاري بودند، به صورت غیرارادي در ماه هاي
اسفند 1398 و فروردین و اردیبهشت 1399 بی کار شده بودند و حق بیمه دي 1398 براي آنها پرداخت شده بود، بدون بررسی،
برقرار شد. دلیل بی کاري همه این افراد لزوما همه گیري کرونا نیست و برخی ممکن است به دلیل اتمام قراردادشان بی کار شده
باشند. بنا به گزارش «صندوق بیمه بی کاري در بحران کرونا» که از طرف مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی در حال انتشار است،
از ابتداي بحران تاکنون، بیش از 800 هزار نفر در سامانه ثبت درخواست بیمه بی کاري ثبت نام کردند که بیش از 700 هزار نفر آنها
در پالایش اولیه، مشمول شناخته شده اند. در اسفند 1398، در مرحله نخست پرداخت مقرري، 103 هزار نفر مزایاي خود را دریافت
کردند که در ادامه 46 هزار نفر به فهرست اولیه افزوده شدند. به طور خلاصه، به نظر می رسد پوشش ناکافی که مهم ترین چالش
بیمه بی کاري در ایران است، عمدتا به دلیل اعمال سلیقه در تفسیر قانون و وجود ابهامات قانونی، نبود وحدت رویه اجرائی در
بوروکراسی تشخیص نوع بی کاري، بی توجهی به مشاغل ناپایدار و جدي نگرفتن سه جانبه گرایی و گفت وگوي اجتماعی با نیروي

 
کار به وجود آمده است. 

پربیننده ترین پیشنهاد پرداخت یارانه دلاري به خانوار/ تخصیص ارز4200تومانی باید هر چه سریع تر متوقف شود افزایش مبلغ وام
ضروري بازنشستگان ارزش سهام عدالت 532هزار تومانی چقدر اسـت؟! 5 خبر مهم اقتصادي 1399/4/30 چرا سهام عدالت ارزان به

فروش می رسد؟



وظیفه اول بسیجیان جنگ فرهنگی و تولید باشد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/05/01

فرمانده سپاه انصارالرضا (ع)خراسان جنوبی گفت: وظیفه اول بسیجیان آمادگی و جنگ فرهنگی، جنگ نرم و سایبري، تولید
و عمران است، بنابراین انتظار داریم بسیجیان در این مسیر حرکت کنند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از بیرجند، سردار قاسمی فرمانده سپاه انصارالرضا(ع)
خراسان جنوبی در دومین جشنواره مالک اشتر در
شهرستان خوسف گفت: بسیجیان جهان اسلام تا تمام جان
از خون شهدا دفاع خواهند کرد، و افق همراهی و همدلی

 
در بسیجیان موجود است که حق بسیج هم همین است. 

او افزود: رهبري خطاب به بسیجیان در آذر ماه سال 98 دستورات و توصیه هایی مبنی بر اینکه بسیجیان باید در همه زمینه ها؛ دفاع
در میدان سخت و نیمه سخت آماده به کار باشند و در همه جایی، راهبرد و تاکتیک آماده داشته باشند و در هیچ قضیه اي غافلگیر
نشوند، گفت: توصیه دوم رهبري به بسیجیان این است که در جنگ نرم عکس العملی و واکنشی عمل نکنند، بلکه باید یک قدم از

 
دشمن جلوتر باشیم و حرکت خنثی کننده را از قبل انجام دهیم. 

قاسمی با اشاره به توصیه هاي رهبر معظم انقلاب در جمع بسیجیان در آذرماه سال بیان کرد: بنا به فرموده رهبري بسیج در 8 139

 
معرض و نفوذ دشمن است تا از درون بسیج را با مشکل مواجه کنند، ولی بدانید که بر همه پیروز خواهید شد. 

فرمانده سپاه انصارالرضا (ع) خراسان جنوبی تصریح کرد: جشنواره مالک اشتر قصد دارد از وضع موجود به وضع مطلوب برسد و
بسیجیان مطلوب را رشد دهد روند سازي در سازمان و حرکت به جلو، ارتقا آمادگی، رصد به موقع، عیب یابی سازمان و برطرف کردن

 
آن از دیگر اهداف این جشنواره است. 

 
بیشتر بخوانید 

- فرمانده جدید بسیج سپاه ناحیه طبس معرفی شد قاسمی افزود: در جشنواره مالک اشتر از مدیران خدوم، تولید کننده فکر نو و
حرکت هاي پیش رونده تجلیل می شود، این جشنواره مسیر حرکت سازمان را نشان می دهد، بنابراین ضعف ها را باید رفع و نقاط

 
قوت را باید تقویت کنیم. 

او مطرح کرد: وظیفه اول بسیجیان آمادگی و جنگ فرهنگی، جنگ نرم و سایبري، تولید و عمران است، بنابراین انتظار داریم بسیج
باید در این مسیر حرکت کند. 



فرمانده سپاه انصارالرضا (ع) خراسان جنوبی بیان کرد: در بحث اقتصاد و اشتغال جوانان با توجه به هجمه دشمن باید بیشتر کار کرد،
ولی ما تشکیلات زیادي در جامعه داریم، ولی جوانان ما مشکل دارند و ما از این خلاقیت ها به درستی استفاده نمی کنیم، جشنواره

 
مالک اشتر باید حامی این جوانان باشند. 

او ادامه داد: فرمانده و مسئول بسیجی باید موقعیت خود را بداند، بنابراین فرمانده بصیر خالص ومخلص و شجاع در جشنواره مالک

 
اشتر تجلیل می شود. 

 
جشنواره مالک اشتر باید از قاسم سلیمانی ها و شهید حججی ها و شهید نجمی ها تقدیر کند. 

بشیري فرمانده سپاه ناحیه خوسف نیز در این جشنواره گفت: بسیج انعطاف پذیر است و باید با توجه به شرایط و منویات رهبري

 
حرکت کند. 

فرمانده سپاه خوسف با بیان اینکه در جریان جنگ اقتصادي هستیم افزود: هیچ برنامه و فعالیتی نیست که بسیج بتواند در راستاي

 
اعتلاي نظام کار بکند، ولی کوتاهی کند. 

 
بشیري تصریح کرد: مسولان بسیجی وظیفه دارند براي تحقق رزمایش مواسات و همدلی، زمینه را براي فعالیت بسیجیان مهیا کند. 

 
در این جشنواره از فرمانده هان پایگاه ها و حلقه هاي صالحین خوسف تقدیر به عمل آمد. 

انتهاي پیام / ط ا



انحراف در برخی طرح هاي اشتغال روستایی/ 604 میلیارد تومان پول

برگردانده شد

منبع: نود اقتصاديشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/05/01

عیسی منصوري بیان کرد: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان
پول برگردانده شد.

به گزارش «نود اقتصادي»، عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون اظهار داشت: می پذیریم
تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات
آغاز شود تداوم ندارد. در طرح اشتغال روستایی به حدود
135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار

 
نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. 

وي بیان کرد: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته
شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد.



توسعه پرورش ماهیان خاویار و آرتیما در کرمان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/05/01

مدیر شیلات سازمان جهادکشاورزي استان کرمان گفت: در راستاي تحقق شعار جهش تولید توسعه پرورش ماهیان خاویار و
آرتیما در دستور کار قرار گرفت.

ابوالقاسمی مدیر شیلات سازمان جهاد کشاورزي استان
کرمان در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از کرمان ؛ با اعلام اینکه در راستاي تحقق
شعار جهش تولید توسعه پرورش ماهیان خاویار و آرتیما
در دستور کار قرار گرفته است، گفت: تولید 85 تن گوشت
(بیوماس) ماهیان خاویاري در منطقه ریگ ماهان در سال
98 نشان از شرایط مطلوب جهت توسعه پرورش این گونه

 
با ارزش است. 

او افزود: در کنار فعالیت هاي کشاورزي و صرفا با استفاده
از آب مورد استفاده جهت آبیاري باغات و مزارع نسبت به پرورش ماهیان خاویاري اقدام می شود که علاوه بر افزایش بهره وري باعث

 
غنی تر شدن آب، افزایش تولید، ایجاد اشتغال و ارزآوري خواهد شد. 

ابوالقاسمی گفت: با بهره گیري از آب هاي شور و غیر قابل استفاده در بخش کشاورزي و ایجاد اشتغال، بهره برداري از بزرگترین مرکز

 
تولید و پرورش آرتمیاي کشور در منطقه نوق شهرستان رفسنجان با ظرفیت 3 تن سیست و 30 تن بیوماس صورت پذیرفت. 

او در ادامه بیان کرد: در حال حاضر تولید 55 تن انواع فرآورده هاي این محصول در سال 98 گویاي این مهم است که میتوان به هدف
جهش تولید در راستاي جلوگیري ازخروج ارز از کشور و توسعه صادرات غیر نفتی دست یافت.



فراهم شدن زمینه آزادي 42 زندانی با همت شورا هاي هماهنگی امور خیریه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون فرهنگی واجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمان از آزادي 42 نفر زندانی توسط شورا هاي هماهنگی امور
خیریه تحت نظارت اداره اوقاف خبر داد.

حجت الاسلام حدادي معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل
اوقاف و امور خیریه استان کرمان در گفت وگو با خبرنگار
گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمان گفت:
42 نفر زندانی توسط شورا هاي هماهنگی امور خیریه

 
اوقاف استان کرمان آزاد می شوند. 

اوافزود: آزادي این 42 نفر بدین صورت است که 14 نفر در
روز عید غدیر، 14 نفر در روز 13 آبان و 14 نفر در دهه
فجر از 12 بهمن تا 22 بهمن این اقدام آزاد سازي صورت

 
می گیرد. 

حدادي بابیان اینکه این شوراي هماهنگی امور خیریه در
استان؛ کاملا مردمی هستند و اداره کل اوقاف و امور خیریه کرمان هیچ دخل و تصرفی در آن ندارد گفت: شوراي هماهنگی امور

 
خیریه به آسان سازي ازدواج، اشتغال، دارو و درمان، وآزادسازي زندانیان کمک می کند. 

معاون فرهنگی واجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمان تصریح کرد:این کمک ها از طریق محل موقوفات منطبق، طرح
افق امامزادگان، متولیان موقوفات و مشارکت هاي مردمی تامین می شود وبراي مشارکت مردم دراین طرح می توانند بااین شماره
حساب هاي6037997870007797براي آزادي زندانیان، 6037997870009090 براي دارو درمان و 6037997870700094کمک
هاي خیریه مردم در این طرح بزرگ شرکت کنند تا خدمت رسانی اجتماعی بیشتر شود و بتوانیم گره اي از مردم دراین حرکت

جهادي باز کنیم.



باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم

منبع: بازار کارشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/05/01

ایزدخواه با اشاره به اینکه مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست، گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز
کنیم.

 
ایزدخواه با اشاره به اینکه مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست، گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، "روح االله ایزدخواه" شب گذشته (سه شنبه 31 تیر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما
گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف

 
داشته است. 

نماینده مجلس شوراي اسلامی افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی
به این موضوع اختصاص یابد. باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید

 
دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه
روستایی را پوشش داده است.



افزایش تخصص و تعامل، دستاوردهاي شاخص اتاق بازرگانی

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/05/01

اتاق بازرگانی بندرعباس 87 سال سابقه فعالیت اقتصادي
دارد. این مرکز دومین اتاق بازرگانی ایران بوده است. اتاق
تجارت بندرعباس با 138 سال فعالیت در سال 88 به اتاق
بازرگانی تغییر نام داد. فعالان اقتصادي بزرگی مانند
خانواده گله داري و بلوکی سال ها مسئولیت دار این اتاق
در استان بوده اند. «محمدرضا صفا» در شهریورماه سال
گذشته به عنوان رئیس دور نهم اتاق بازرگانی، صنایع،
معادن و کشاورزي بندرعباس انتخاب شد. دستاوردهاي
شاخصی در 9 ماه ریاست او کسب شده است. تعامل

سازنده با فعالان اقتصادي و تشکیل کمیته هاي تخصصی از مهمترین فعالیت هاي اتاق در این مدت بوده است. صفا در گفت وگوي

 
اختصاصی با «صبح ساحل» به تشریح بخشی از این دستاوردها می پردازد. 

 
هدف اتاق بازرگانی، تکریم فعالان اقتصادي 

اتاق بازرگانی در دوره نهم، چهارچوب هاي مشخص را براي فعالیت تعیین کرده است. تکریم مراجعه کنندگان مهم ترین چهارچوبی
است که در این دوره مشخص شد در تحقق این هدف تلاش کرده ایم برخورد شایسته اي با فعالان اقتصادي داشته باشیم. همکاران ما

 
در اتاق بازرگانی براي آسان سازي و پیگیري درخواست مراجعه کنندگان نهایت تلاش خود را به کار بسته اند. 

 
فعالیت هاي تخصصی؛ از کمیسیون هاي 12 گانه تا شوراي گفت وگو 

در دور نهم تلاش ها براي تخصصی تر شدن فعالیت هاي اتاق بازرگانی به اوج خود رسید. براي رسیدن به این مهم، 12 کمیسیون
تخصصی تشکیل شد. ریاست کمیسیون ها به هیات نمایندگان اتاق بازرگانی و مجموعه اتاق براي فعالیت بهتر واگذار شد. افراد مطرح
و کاربلد با شرکت در این کمیسیون ها تلاش کردند علاوه بر خدمات به اتاق، به پربارتر شدن جلسات شوراي گفت وگو نیز کمک
کنند. شوراي گفت وگو دولت و بخش خصوصی به ریاست استاندار هرمزگان که اتاق بازرگانی دبیري این شورا را به عهده دارد،
تاکنون دستاوردهاي بسیار خوبی براي فعالان اقتصادي به دنبال داشته است. در نشست اخیر توانستیم با دستور استاندار هرمزگان،

 
نماینده اي را در شوراي معادن و خبرگان بانکی داشته باشیم. این دستاورد بسیار بزرگی براي بخش خصوصی به شمار می آید. 

 
دفتر مستقل بازرگانی شرق و غرب استان راه اندازي می شود 

راه اندازي دفاتر نمایندگی در نقاط مهم و استراتژیک استان یکی دیگر از اهداف ما بود. دفتر نمایندگی شرق استان در همین راستا با
همکاري سازمان صنعت و معدن در آینده اي نزدیک راه اندازي می شود. دفتر نمایندگی مستقلی براي بندرلنگه نیز خریداري شده
است. این دفتر پایگاهی براي تاجران غرب هرمزگان به شمار می آید. امید می رود در سال 1400 بتوانیم اتاق بازرگانی بندرلنگه را راه
اندازي نمائیم. اتاق بازرگانی بندرعباس در مناطق آزاد قشم هم فعالیت هایی انجام داده است. یکی از این اقدام ها، راه اندازي و



 
استقلال دفتر منطقه آزاد قشم در سال آینده است. 

 
رشد در صدور گواهی مبدا و کارت بازرگانی 

شعبه اي از واحد گواهی مبدا را در آینده در راستاي رفاه حال تاجران به گمرك شهید باهنر بندرعباس انتقال داده می شود. آمارها
خبر از رشد 100 درصدي صدور گواهی مبدا در دوماه گذشته می دهد. شفاف سازي در صدور کارت بازرگانی انجام به خوبی انجام
می شود. کارت بازرگانی و عضویت براي افراد داراي شرایط لازم صادر می شود. از ابتداي فعالیت دور نهم هیات نمایندگان اتاق

 
بازرگانی، در بخش صدور کارت بازرگانی شاهد رشد 32 درصدي بوده ایم. 

 
فعالیت هاي آموزشی اتاق بازرگانی 

اتاق بازرگانی بندرعباس خدمات آموزشی خود براي تاجران را افزایش داده است. دوره هاي آموزشی اتاق از آغاز شیوع ویروس کرونا
به صورت آنلاین برگزار می شود. اتاق بازرگانی همچنین سال گذشته توانست برگزاري همایش بزرگ کارآفرینی و تجلیل از

 
صادرکنندگان در روز ملی صادرات را در کارنامه عملکرد خود به ثبت برساند. 

 
تفاهم نامه هاي همکاري 

نشستی با رئیس سازمان منطقه آزاد قشم برگزار شد. حاصل این نشست سازنده و همکاري دو جانبه، تفاهم نامه اي با شهرك هاي
صنعتی استان بود. مشکلات فعالان اقتصادي در شهرك هاي صنعتی حل خواهد شد. این خبر خوش را به فعالان اقتصادي می دهیم
که در آینده نزدیک تفاهم نامه اي با دکتر احسان کامرانی، رئیس دانشگاه آزاد امضا خواهیم کرد. این تفاهم نامه در موضوع هاي
مشترك اتاق و دانشگاه مانند اقتصاد، تجارت، کشاورزي، صنعت، معدن و نیرو بسته خواهد شد. هدف از انعقاد این تفاهم نامه، فعالیت
هاي علمی خواهد بود که در اتاق بازرگانی به صورت آزمایشی فعالیت هاي زیربنایی بسیاري انجام شود. اتاق بازرگانی با مجموعه
دستگاه هاي اجرایی استان همکاري خوبی دارد. جا دارد از استاندار معزز استان هرمزگان و معاونت اقتصادي جناب آقاي حیدري

 
تشکر ویژه اي داشته باشیم. 

 
گفت وگو با «پیام رضایی» دبیرکل اتاق بازرگانی بندرعباس پیرامون فعالیت هاي اقتصادي این نهاد پیش و پس از بحران کرونا 

 
اتاق بازرگانی، سازمان مورد اطمینان استان معرفی شد 

دي ماه سال گذشته بود که محمدرضا صفا، طی حکمی «پیام رضایی» را به دبیرکل جدید اتاق بازرگانی بندرعباس منصوب کرد. این
انتخاب با توجه به سابقه و تجربه هاي متعدد وي در عرصه هاي اقتصادي و علمی بود. این دبیرکل جوان و خوش فکر از زمان برعهده
گرفتن این مسئولیت تلاش داشته مشکلات و موانع فعالان اقتصادي را شناسایی و رفع نماید. پیام رضایی می گوید: «با توجه به
پهناوري هرمزگان، یکی از مشکلات حضور تاجرانی در دورترین نقطه مرزي استان است. دفتر نمایندگی بازرگانی در برخی مناطق
وجود ندارد. تاجران براي دریافت گواهی مبدا صادرات با مشکل روبرو هستند». اتاق بازرگانی بندرعباس عضو اتاق بازرگانی جهانی
است. گواهی مبداهایی وجود دارد که به اتاق بازرگانی جهانی، لینک می شوند. به گفته رضایی، اقدام هاي اولیه براي این لینک جهانی
انجام شده است. در آینده نزدیک از این لینک به عنوان راهکاري براي فعالیت اقتصادي حوزه شرق استان استفاده می شود. در ادامه
گفت وگو «صبح ساحل» را با پیام رضایی پیرامون فعالیت هاي اقتصادي اتاق بازرگانی بندرعباس پیش و پس از بحران کرونا را می

 
خوانید. 

 
هدف از راه اندازي دفتر بازرگانی بندرلنگه چیست؟ 

اتاق بازرگانی بندرلنگه مستقل از بندرعباس خواهد بود. این دفتر تاجران حوزه غرب استان را کامل پوشش خواهد داد. لینک
جهانی(ICC) که شروع به کار کرد، شرق استان را نیز از نظر گواهی مبدا پوشش می دهیم. دفتر نمایندگی در جاسک، طبق مصوبه



 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، به زودي راه اندازي می شود. 

 
اتاق بازرگانی در بحران کرونا چه اقدام هایی انجام داده است؟ 

یکی از مشکلاتی که در بحران کرونا با آن روبرو بودیم، در حوزه گردشگري بود. در حوزه گردشگري کارگاه هاي اقتصاد فعالی وجود
دارند که به همه کارگرانشان نیاز دارند. نئوپارك قشم را در نظر بگیرید. در این مکان مجموعه حیوان هایی وجود دارند که کارگرانی
باید تمام وقت سرکار حاضر باشند و از آنها مراقبت کنند. بررسی هاي کارشناسی در این زمینه انجام شد. راهکار اتاق بازرگانی این بود
که کارگران براي بقاي شغل شان 50 درصد هزینه ها را خود بپردازند. مابقی هزینه ها را نیز اداره کار و تامین اجتماعی تامین کند.
نامه اي از سوي اداره کار به تامین اجتماعی ارسال شد. پیشنهاد شده بود که کارگزاران این بخش، ردیف صندوق بیمه بیکاري بگیرند.
این هزینه را بپردازند. این کار شرایط رکود اقتصادي را از بین می برد. از سوي دیگر نیرو کار هم سرکار خودش باقی می ماند. این کار
به زودي عملیاتی می شود. از زمان شروع اپیدمی کرونا سعی شده است که روند انجام کارها، صدور کارت، چه در روند اداري کار چه
هزینه ، تا جایی که امکان پذیر است، به مراجعه کنندگان تخفیف داده شود. روند اجرایی کار نیز تهسیل شد. در هزینه هاي دریافتی
کارت اتاق بازرگانی نیز تجدید نظر شد. تاجران به راحتی و حتی تقسیط هم می توانند کارشان را انجام بدهند. تخفیف هاي ویژه اي

 
نیز هم براي شان در نظر گرفته شده است. 

 
فعالیت هاي اقتصادي اتاق بازرگانی پیش از بحران کرونا چه بوده است؟ 

کمیته رفاهی در اتاق بازرگانی راه اندازي شد. از اعضا اتاق و فعالان اقتصادي آماري تهیه کردیم. هدف از این کار، شناسایی فعالان و

 
بررسی شرایط حمایت در سطح بندرعباس، استان و کشور بود. 

 
هدف اصلی اتاق بازرگانی از فعالیت ها در دور جدید چیست؟ 

روزي که هیات رئیس و نمایندگان جدید شروع به کار کردند یکی از اهداف کاریشان، ارائه گزارش شفاف در اتاق بازرگانی بود. هدف
از اتاق بازرگانی شفاف این بود که به بازرگانان و جوانان نیازمند به بازار کار کمک شود. این شفافیت در تمامی زمینه ها اعمال شده
است. ظرفیت بسیاري به دلیل مرزي بودن استان وجود دارد. این برنامه حمایتی آغاز شده است. این طرح هم به اقتصاد استان کمک

 
می کند، هم منجر به کاهش نیروي بیکار استان می شود. 

 
چه کمک هاي از طرف اتاق بازرگانی به مراکز بهداشتی و درمانی انجام شده است؟ 

پس از راه اندازي کمیته مواسات، حکم جناب آقاي صفا به عنوان مسئول این کمیته از سوي جناب آقاي عبادي زاده، نماینده ولی

 
فقیه و امام جمعه بندرعباس صادر شد. کمک هاي بسیاري از سوي فعالان اقتصادي به ویژه ریاست اتاق روانه این کمیته شد. 

بخش خصوصی22 میلیارد تومان در قالب خرید تجهیزات مورد نیاز مراکز درمانی از زمان شیوع ویروس کرونا کمک کرده است. این
کمک ها همچنان ادامه دارد. علاوه بر وسایل و تجهیزات خریداري شده با کمک هاي عام المنفعه، درحال حاضر اقلامی مانند ماسک،
دستکش و وسایل ضدعفونی کننده براي بیمارستان ها از طرف اتاق بازرگانی درحال جمع آوري است. در این راستا اتاق بازرگانی

 
بندرعباس به عنوان سازمان مورد اطمینان استان معرفی شد. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 



 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی

منبع: بازار کارشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون وزارت کار با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی، گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده
اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد.

معاون وزارت کار با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی، گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده

 
اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صدا و سیما، عیسی منصوري در گفت و گوي ویژه خبري اظهار داشت: سطح بخش روستایی از

 
حدود سه درصد در اشتغال سالانه کشور به 29 درصد افزایش یافت، البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد، اضافه کرد: در طرح
اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. تاکنون
4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. عده اي نیز به مراجع

 
قضائی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد، گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی، گفت: در یک سال و پنج ماه گذشته، بانک ها منابع
جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. البته انحراف در این طرح،

 
بدیهی است. 

 
ثبت همه اطلاعات تسهیلات گیرندگان روي سامانه وزارت کار 

منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و

 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 

منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار

 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم، گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است

 
و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

 
عطش کاذبی در بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال، تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص یابد.



 
باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم، بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

 
تسهیلات طرح اشتغال روستایی، نمی تواند اشتغال 29 درصدي ایجاد کند 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و
255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است، گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در
این بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 

وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستاییان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است.



راه اندازي کارگاه گوهر تراشی براي ایجاد مشاغل خانگی

منبع: بازار کارشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون پیروان عترت هیأت رزمندگان اسلام استان گفت: به منظور ایجاد کارآفرینی و مشاغل خانگی" کارگاه گوهر تراشی" با
رعایت فاصله گذاري اجتماعی و اصول بهداشتی در شهرکرد مرکز بام ایران راه اندازي شد.

معاون پیروان عترت هیأت رزمندگان اسلام استان گفت: به منظور ایجاد کارآفرینی و مشاغل خانگی"" کارگاه گوهر تراشی"" با

 
رعایت فاصله گذاري اجتماعی و اصول بهداشتی در شهرکرد مرکز بام ایران راه اندازي شد. 

به گزارش خبرگزاري بسیج ازاستان چهارمحال و بختیاري؛ سرکارخانم زهرا ایمانی، به اهداف برگزاري کارگاه گوهر تراشی در شهرکرد
اشاره کردو گفت: با عنایت به لزوم کار آفرینی بیژه مشاغل خانگی و در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري مدظله العالی پیرامون
اکتشاف معادن و پرهیز از خام فروشی، هیأت رزمندگان اسلام با هماهنگی هاي لازم در سطح کشور اقدام به راه اندازي کارگاه هاي
گوهر تراشی نموده است که با پیگیري هاي انجام شده مرحله نخست این کارگاه آموزشی با رعایت فاصله گذاري اجتماعی و اصول

 
بهداشتی در مرکز استان چهارمحال وبختیاري با موفقیت ، به صورت رایگان انجام شد. 

معاون پیروان عترت هیأت رزمندگان اسلام استان به فرصت بوجود آمده در بام ایران اشاره کرد و افزود:براي ایجاد اشتغال پایدار

 
وخانگی،زمینه آموزش و مهارت گوهر تراشی فراهم شده که شایسته است هنرجویان از این ظرفیت استفاده کنند. 

مسئول پایگاه خواهران مسجدجامع شهرکرد ادامه داد: عقیق یاس ،عقیق خرمایی،عقیق شجر فیروزه نیشابوري و کرمانی سنگ هاي
زینتی هستند که با فرآوري ارزش افزوده بالایی پیدا می کنند و با برگزاري کارگاه هاي آموزشی زمینه اشتغال مستقیم و غیر مستقیم

 
براي علاقمندان فراهم می شود. 

ایمانی گفت: گوهر تراشی از جمله کسب و کارهاي کم هزینه و زودبازده و از مشاغل خانگی است که هنرجویان علاقمند در کنار

 
انجام امور منزل و در اوقات فراغت می توانند انجام دهند. 

وي ادامه داد: گوهر تراشی کار خیلی سختی نیست و علاقمندان می توانند در مدت زمانی کوتاه (با کمترین هزینه جهت ودیعه

 
دستگاه) یک گوهر تراش ماهر شوند و به میزان ذوق و سلیقه، ارزش محصول تولیدي بیشتر و درآمد بالاتري کسب کنند. 

ایمانی گفت:هنرجویان درمنازل خود می توانندصاحب یک کارگاه گوهر تراشی باشند و ماهانه به میزان تلاش انجام شده در آمد

 
کسب نموده و محصولات تولیدي را به صورت تضمینی بفروشند. 

معاون پیروان عترت هیأت رزمندگان اسلام استان گفت: در نخستین مرحله از برگزاري کارگاه آموزشی گوهر تراشی 20نفر از
هنرجویان شرکت و آموزش هاي لازم را به صورت رایگان فرا گرفتند، همچنین خواهران علاقمندان می توانند براي شرکت در دومین

مرحله آموزشی ثبت نام کنند.



مرحله پنجم پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی در البرز آغاز شد/معرفی بانک

هاي عامل

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان البرزبا اشاره به ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال
روستایی به بانک ها ي عامل البرز گفت: از بهمن ماه سال 1396 تاکنون حدود 208 میلیارد تومان تسهیلات به یک هزار و

74 طرح با تعهد اشتغال 2 هزار و 311 نفر در استان البرز پرداخت شده است.

معاون اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان البرز:
مرحله پنجم پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی در البرز
آغاز شد/معرفی بانک هاي عامل معاون اشتغال و کارآفرینی
اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان البرزبا اشاره به
ابلاغ مرحله پنجم اعتبارات اشتغال روستایی به بانک ها ي
عامل البرز گفت: از بهمن ماه سال 1396 تاکنون حدود
208 میلیارد تومان تسهیلات به یک هزار و 74 طرح با
تعهد اشتغال 2 هزار و 311 نفر در استان البرز پرداخت

 
شده است. 

به گزارش خبرگزاري برنا استان البرز،ابراهیم شادمهر اظهار کرد : مرحله پنجم اعتبارات قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار

 
در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی به استان البرز ابلاغ شده است. 

وي با بیان اینکه چهار بانک توسعه تعاون،پست بانک،کشاورزي وصندوق کارآفرینی امید براي پرداخت این تسهیلات در نظر گرفته
شده اند گفت:این تسهیلات به طرح هاي اشتغال زا در مناطق روستایی و عشایري و بر اساس رسته هاي اولویت دار با هدف اشتغال

 
پایدار در این مناطق پرداخت می شود. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی استان با اشاره به پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در البرز و
میزان اشتغال زایی این طرح در استان از ابتدا تاکنون بیان کرد : از بهمن ماه سال 1396 تاکنون حدود 208 میلیارد تومان تسهیلات

 
به یک هزار و 74 طرح با تعهد اشتغال 2 هزار و 311 نفر در استان البرز پرداخت شده است. 

وي ادامه داد : از این میزان تسهیلات حدود 168 میلیارد تومان به 275 طرح با اشتغالزایی یک هزار و 253 نفر مربوط به دستگاه
هاي اجرایی و حدود 40 میلیارد تومان به 799 طرح با اشتغالزایی هزار و 58 نفر مربوط به دستگاه هاي حمایتی استان بوده است.



سطح اشتغال روستایی افزایش یافت

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/05/01

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  عیسی منصوري اظهار کرد: معتقدیم که دادن وام به تنهایی اشتغال ایجاد
نمیکند و کسب و کاري که با وام شروع شود از دوام و پایداري برخوردار نیست."سطح اشتغال روستایی افزایش یافت" وي

ادامه داد: در طرح اشتغال روستایی براي حدود 134 هزار طرح تسهیلات پرداخت شده و ...

معاون اشتغال وزیر کار با بیان اینکه دادن وام به تنهایی به ایجاد شغل منجر
نمی شود، از پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی به 135 هزار طرح خبر داد
و گفت: خوشبختانه سطح اشتغال سالانه بخش روستایی افزایش یافته و از

 
سه درصد به 29 درصد رسیده است. 

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  عیسی منصوري اظهار
کرد: معتقدیم که دادن وام به تنهایی اشتغال ایجاد نمیکند و کسب و کاري که با وام شروع شود از دوام و پایداري برخوردار

 
نیست."سطح اشتغال روستایی افزایش یافت" 

وي ادامه داد: در طرح اشتغال روستایی براي حدود 134 هزار طرح تسهیلات پرداخت شده و براي اولین بار نظارت چند لایه بر

 
تسهیلات را اعمال کردهایم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار که در گفتوگوي خبري صدا و سیما سخن میگفت، ادامه داد: از اواخر سال
1397 اطلاعات افرادي که تسهیلات طرح را دریافت کردند به طور کامل روي سامانه وزارت کار ثبت شده و امکان راستی آزمایی

 
فراهم شده است. 

منصوري نظارت بر وام گیرندگان، نظارت بر پرداخت به موقع تسهیلات از طرف بانکها، وجود کمیتههاي نظارت استانی، سامانه ناظر و
سامانه شفافیت را از جمله مراحل نظارت بر روند پرداخت تسهیلات طرح اشتغال روستایی عنوان کرد و با تایید انحراف برخی از طرح
هاي اشتغال روستایی، گفت: در حال حاضر نزدیک به 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده که بعضا مورد اصلاح قرار گرفتهاند و

 
رقم 604 میلیارد تومان هم پول برگردانده شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در عین حال از افزایش سطح اشتغال سالانه روستایی از سه درصد به 29 درصد خبر داد

 
و تاکید کرد: به دنبال شیوع ویروس کرونا این آمار کاهش پیدا کرده است. 

منصوري در بخش دیگري از این گفتوگو به گزارشی که در خصوص انحراف از تسهیلات طرح اشتغال روستایی از این بخش خبري
پخش شده اشاره و با انتقاد از آن اظهارکرد: سقف تسهیلات پرداختی در این طرح 15 میلیارد تومان است و ما تسهیلات 50 میلیارد
تومانی نداریم. در بحث خرید و فروش وام اشتغال طی 1.5 سال گذشته بانکها منابع جدیدي در اختیار نداشتند که بر اساس آن وام



 
جدیدي بدهند لذا موضوع خرید و فروش وام اتفاق نیفتاده است. 

به گفته وي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی و معادل 11.5 هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم پرداخت تسهیلات به بخش
کشاورزي اختصاص یافته و بیشتر آن مربوط به صنایع تبدیلی بوده و در بخش زراعت و باغداري نیز 15 درصد تسهیلات پرداختی

 
متعلق به بخش کشاورزي بوده است. 

معاون اشتغال وزارت کار در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر با منابعی که به طرح اشتغال روستایی اضافه و تزریق شده و به
حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده میزان تسهیلات هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد بوده است.



انحراف برخی طرح هاي اشتغال روستایی

منبع: اکو فارسشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/05/01

اکوفارس: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال
روستایی گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول

برگردانده شد.

اکوفارس: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اذعان به انحراف برخی طرح هاي اشتغال
روستایی گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. به
گزارش تسنیم، عیسی منصوري در گفتگو با بخش خبري 21 شبکه یک سیما با بیان این که سطح بخش روستایی از حدود سه درصد

 
در اشتغال سالانه کشور به 29 درصد افزایش یافت افزود: البته با شیوع بیماري کرونا این آمار کاهش یافته است. 

وي با بیان اینکه می پذیریم تسهیلات، اشتغال ایجاد نمی کند و کاري که با تسهیلات آغاز شود تداوم ندارد اضافه کرد: در طرح

 
اشتغال روستایی به حدود 135 هزار طرح، تسهیلات پرداخت شد و نخستین بار نظارت چند لایه بر این تسهیلات وجود دارد. 

 
منصوري گفت: تاکنون 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده اند که برخی از آنها اصلاح و 604 میلیارد تومان پول برگردانده شد. 

 
وي افزود: عده اي نیز به مراجع قضایی معرفی شده اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به گزارشی که از بخش خبري مبنی بر انحراف تسهیلات
طرح اشتغال روستایی پخش شد گفت: ما در این طرح تسهیلات 50 میلیارد تومانی نداریم و سقف این تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

منصوري درباره مطرح شدن خرید و فروش تسهیلات طرح اشتغال روستایی گفت: در یک سال و پنج ماه گذشته، بانک ها منابع

 
جدیدي نداشته اند که بخواهند وام جدیدي بدهند تا بر اساس آن خرید و فروش تسهیلات اتفاق بیفتد. 

 
وي افزود: البته انحراف در این طرح، بدیهی است. 

منصوري گفت: بخش کشاورزي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی را به مبلغ یازده و نیم هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم

 
به خود اختصاص داده ، البته بخش عمده اي از این 67 درصد، صنایع تبدیلی است. 

 
وي افزود: بخش زراعت و باغداري 15 درصد تسهیلات پرداختی در بخش کشاورزي را به خود اختصاص داده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با منابعی که اکنون به طرح اشتغال روستایی افزوده شده و

 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده، میزان هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد است. 

منصوري افزود: از اواخر سال 97 همه اطلاعات افرادي که تسهیلات این طرح را دریافت کرده اند به طور کامل روي سامانه وزارت کار



 
ثبت شده است و امکان راستی آزمایی آن وجود دارد. 

وي با بیان اینکه آمار اشتغال زایی را از مرکز آمار تحصیل نکرده ایم گفت: داده هایی که به آن استناد می کنیم داده هاي ثبتی است

 
و بر اساس تمام شماري و کنترل چند لایه اعلام می کنیم چه مقدار اشتغال ایجاد شده است. 

منصوري افزود: نظارت بر گیرندگان تسهیلات، نظارت بر پرداخت شدن به موقع و درست تسهیلات از طرف بانک ها، وجود کمیته

 
نظارت استانی با مسئولیت معاون استاندار و سامانه ناظر و سامانه شفافیت؛ مراحل نظارت بر اجراي طرح تسهیلات روستایی است. 

روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی نیز در این برنامه گفت: گزارش ها نشان می دهد در 20 سال گذشته بخشی از

 
تسهیلاتی که در قالب طرح هاي اشتغال زایی پرداخت شده انحراف داشته است. 

وي افزود: مشکل اشتغال؛ تأمین منابع مالی نیست و اگر به منابع مالی نیز نیاز شود نباید از سیستم بانکی به این موضوع اختصاص

 
یابد. 

 
ایزدخواه گفت: باید اشتغال را از زنجیره هاي کسب و کار آغاز کنیم زیرا کارآفرین، بازار و فناوري، کم نداریم اما تولید دوام ندارد. 

وي اضافه کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر تسهیلات پرداختی به طرح اشتغال روستایی نظارت می کند اما عطش کاذبی در

 
بدنه دولت براي جذب سرمایه در استان ها وجود دارد. 

ایزدخواه گفت: در دولت دهم بانکی تسهیلات را براي اشتغال با نرخ 12 درصد پرداخت کرد اما دولت دهم که تمام شد نرخ تسهیلات

 
خود را به 19 درصد افزایش داد و این موجب تعطیل شدن کارخانه و بیکار شدن کارگران آن شد. 

وي با بیان اینکه مسیر کسب و کار باید هموار شود، افزود: اگر همه تسهیلات اشتغال روستایی به هدف رسیده باشد 10 درصد جامعه

 
روستایی را پوشش داده است. 

حجت ورمرزیار عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: در طرح اشتغال روستایی به 109 هزار طرح یک میلیارد و
255 میلیون دلار به علاوه آورده بانک ها، تسهیلات پرداخت شده است اما این 109 هزار طرح هفت تا هشت درصد جمعیت فعال

 
روستایی را پوشش می دهد. 

وي افزود: به جز شهرهاي زیر 10 هزار نفر حدود شش میلیون سرپرست خانوار روستایی و عشایري و هفت میلیون نفر جمعیت فعال

 
اقتصادي روستایی داریم. 

ورمرزیار با بیان اینکه 71 درصد پرداخت تسهیلات این طرح به بخش کشاورزي بوده است گفت: اعلام می کنند 114 هزار نفر در این
بخش در سال 97 در مقایسه با سال 96 اشتغال ایجاد کرده اند در حالی که در سال 97 هفت هزار و 850 نفر در بخش کشاورزي

 
فعال بوده اند. 

وي افزود: 29 درصدي که مرکز آمار اعلام کرده و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به آن به عنوان آمار اشتغال روستایی استناد می

 
کند به معناي افزایش اشتغال در این مناطق نیست. 



عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 44 درصد تسهیلات شش و صفر درصد این طرح را 2400 نفر دریافت کرده اند و وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي شفاف سازي اطلاعات مکانی این 2400 طرح را به اطلاع عموم برساند. 

ورمرزیار افزود: 2400 طرح هر کدام بیش از 500 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند در حالی که باید پرسید چند درصد

 
روستائیان امکان فراهم کردن وثیقه براي این مبلغ را دارند؟ 

وي گفت: تسهیلات طرح اشتغال روستایی هفت درصد جمعیت اقتصادي روستاها را پوشش می دهد و نمی تواند اشتغال 29 درصدي

 
در این مناطق ایجاد کند. 

ورمرزیار افزود: واگذاري اجراي طرح اشتغال روستایی به وزارتخانه اي که شناختی از ماهیت روستاها نداشت و مأموریت آن توسعه

 
روستایی نبود موجب شد این طرح خوب اجرا نشود زیرا مسئولیت توسعه روستایی با وزارت جهاد کشاورزي است. 

وي در عین حال گفت: درباره میزان انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی، محاسبه دقیقی انجام نداده ایم اما 38 هزار آبادي بالاي

 
20 خانوار داریم که پرداخت تسهیلات به یک شرکت یا دو شرکت نمی تواند این روستاها را پوشش دهد. 

موسی ویسی پور خبرنگار صدا و سیما در کهگیلویه و بویر احمد که گزارش انحراف تسهیلات طرح اشتغال روستایی را تهیه کرده بود
نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: این گزارش بر اساس لیست پرداختی هایی که اداره کار منطقه در اختیار ما گذاشت و بر

 
اساس آن، انحراف و غیرانحراف در آن مشخص شد تهیه شده است. 

وي افزود: در این فهرست با 15 میلیون تومان؛ 50 نفر مشغول به کار شده اند که باید پرسید این چطور ممکن است؟



شهیدشیرین کارآفرینی با راه اندازي کارخانه کوچک فرآوري عسل در

شاهرود

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/05/01

کارآفرین شهرستان شاهرود با حمایت کمیته امداد و سهم عمده آورده خود توانسته کارگاه کوچک فرآوري عسل را راه
اندازي کند و کام زندگی را براي خود و چندین خانواده شیرین کند.

به گزارش خبرگزاري بسیج از شاهرود، کارآفرینی کم
هزینه و پردرآمد به ویژه کارآفرینی از طریق خوداشتغالی و
ایجاد اشتغال براي خانواده، از راه هاي ایجاد کسب وکار
زودبازده محسوب می شود، به ویژه برخی از این مشاغل

 
بسیار کم هزینه و پردرآمدنیز هستند. 

شاید بتوان ادعا کرد که با شرایطی که کمیته امداد براي
کارآفرینان فراهم کرده افراد به شرط داشتن همت بالا و
عزم راسخ براي ایجاد اشتغال می توانند به عنوان یک
کارآفرین وارد عرصه شده و براي خود و خانواده و اقوام

 
اشتغال هاي کوچک ایجاد کنند. 

در ایران مشاغلی وجود دارد کا با همت و تلاش خانواده اي در منزل شکل گرفته و براي خانواده درآمدزایی دارد و گسترش اینگونه

 
مشاغل می تواند کمک بزرگی به اقتصاد کشور و خانواده ها باشد. 

کارآفرینی به این شکل در عرصه کشاورزي بیش از عرصه هاي دیگر زمینه بروز و ظهور دارد و گاه با کمترین هزینه شغل هایی

 
پردرآمد و با کمترین هزینه ایجاد می شود. 

پرورش گل و گیاه، قارچ، دارو هاي گیاهی و به ویژه تکثیر و پرورش زنبور عسل از فعالیت هایی است که زمینه بالقوه اي براي ایجاد

 
اشتغال دارد. 

شاید سخت بتوان باور کرد که پرورش زنبور و تولید عسل خالص و ارگانیک آن هم در خانه امکان پذیر باشد، اما این ناممکن در

 
بسیاري از نقاط کشور از جمله کرج ممکن شده است. 

صادرات این محصول می تواند ارزآوري مطلوبی براي کشور به همراه داشته باشد و می توان ادعا کرد که در صورت معرفی مناسب

 
توانمندي ایران در این خصوص، مشتري هاي جهانی براي محصول ایرانی به دست می آید. 

 
شرایط مساعد شهرستان شاهرود براي تولید عسل 

کارآفرین شهرستان شاهرود با اشاره به اینکه سال ها زنبور دار و صاحب کلنی هاي عسل است، تصریح کرد: با توجه به گیاهان دارویی

 
موجود در منطقه و اقلیم و شرایط آب و هوایی عالی، اینجا بهترین مکان براي پرورش زنبور عسل است. 

 
عسلی که در این منطقه تولید می شود با توجه به گیاهان دارویی بهترین عسل استان است. 

کارآفرین گزارش ما فقط به تولید عسل خالص بسنده نکرده است بلکه شیره انگور، خرما، توت، چهار شیره را با تکیه بر علم و دانش و

 
دستگاه هاي کاملا نوین و بهداشتی در حال تولید این محصولات است. 

با توجه به ظرفیت شهرستان به این فکر افتادم که بسته بندي عسل را در این شهرستان راه اندازي کنم، اما کار بسته بندي مراحلی

 
دارد. 

 
کسب و کار پر سود فرآوري عسل 



عسلی که خودم تولید می کنم و یا از کندوداران خریداري میکنم در این مرحله بعد از چرخاندن در دستگاه استراتور و با گرماي 60

 
درجه شکرك زداریی و رسوبگیري می شود. 

 
عسلی که از مرحله رسوبگیري می گذرد وارد مرحله صافی می شود. 

تولید و فرآوري عسل از نظر اقتصادي بسیار پرسود است و در این کارگاه سالانه مقدار زیادي عسل بسته بندي می شود که سود

 
خالص آن زیاد است و مبلغ 50 میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی از کمیته امداد دریافت کردم. 

این کارآفرین در این مجموعه 3 نفر نیروي انسانی را بکارگرفته است و توانسته سازماندهی عسل خام شهرستان را به صورت صنعتی

 
به پیش ببرد. 

به گفته کارآفرین شهرستان شاهرود، زمین خوردن و افتادن براي همه ما انسان ها طبیعی است و اگر نباشد، زندگی رنگ یکنواختی
به خود می گیرد، اما اگر فکر و ذهن ما درگیر همان زمین خوردن بماند، دیگر ناي حرکتی براي جسم باقی نمی ماند، کافی است

حرکت کنیم که برکت خدا شامل حالمان شود.



صنعت بوم گردي کاشان در سراشیبی سقوط/اقتصاد گردشگري رو به افول

رفت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/05/01

کاشان - همزمان با شیوع ویروس کرونا بخت صنعت بوم گردي ایران که چند سالی به واسطه حضور گردشگران جانی تازه به
خود گرفته بود، روبه افول است.

کاشان - همزمان با شیوع ویروس کرونا بخت صنعت بوم
گردي ایران که چند سالی به واسطه حضور گردشگران

 
جانی تازه به خود گرفته بود، روبه افول است. 

خبرگزاري مهر - گروه استان ها، هادي نجف زاده:
گردشگري یکی از پاك ترین و در عین حال پرسودترین
صنایع حال حاضر جهان است؛ در ایران نیز به دلیل
برخورداري از هویت و فرهنگی اصیل اخیراً شاخه اي از
صنعت گردشگري با قدرت شکل گرفت که بر طبق آن با
تکیه بر سنت ها و فرهنگ و فضاي کالبدي بجا مانده از

 
گذشته گردشگران داخلی و به خصوص خارجی را جذب کرد. 

صنعت بوم گردي توانست در مدت کوتاهی بخش توریسم ایران و به خصوص مناطق مرکزي و کویري را با تحولی شگرف همراه کند
اما این تمام ماجرا نبود. ساختمانی که آجر به آجر آن توسط فعالان بخش گردشگري و در طول سالیان سال بنا گذاشته شده بود به
ناگاه توسط طوفان کرونا در هم پاشیده شد و به جز خسارات و آسیب هاي به جامانده از انواع و اقسام بدهی هاي مالی و بانکی ره

 
آوردي براي فعالین این حوزه نداشت. 

نکته حائز اهمیت در صنعت بوم گردي مهاجرت معکوسی بود که از شهر به روستاها انجام گرفت. به گفته کارشناسان و فعالین این
حوزه با اوج و رونق صنعت بوم گردي در ایران بسیاري از افراد و خانواده هایی که پیش از این روستاي محل سکونت خود را ترك و
رهسپار شهر شده بودند، با مشاهده رونق این صنعت مجدداً به روستاها برگشته و با فراهم آوردن امکانات و ملزومات لازم اقامتگاهی
بومی در روستاي خود احداث و علاوه بر اینکه باعث رونق اقتصادي خود و اهالی آن روستا شدند، باعث اشتغال مستقیم و غیرمستقیم

 
بسیاري از اطرافیان خود نیز گشتند و این یعنی با توسعه صنعت بوم گردي با یک تیر چند نشان هدف گرفته شد. 

 
توسعه بوم گردي در کشور باعث ایجاد اشتغال و تولید منابع درآمدي پایدار می شود 

نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در مجلس شوراي اسلامی در گفت و گو با خبرنگار مهر با بیان اینکه توسعه بوم گردي در کشور
باعث ایجاد اشتغال و تولید منابع درآمدي پایدار براي بسیاري از هموطنان می شود، اظهار داشت: در حالی که کشور با بیکاري بخش

 
زیادي از فارغ التحصیلان دانشگاهی همراه است توسعه بوم گردي می تواند زمینه اشتغال را براي این دانش آموختگان فراهم کند. 



سیدجواد ساداتی نژاد با اشاره به اینکه دولت باید از فعالان آسیب دیده از صنعت بوم گردي حمایت هاي لازم را انجام دهد، ابراز
داشت: بیش از دو هزار فعال صنعت بوم گردي در کل کشور وجود دارد که بیشترین آسیب را از شیوع کرونا در صنعت گردشگري

 
دیده اند و بر همین مبنا باید دولت حمایت هاي ویژه اي را از آنها انجام دهد. 

 
توسعه صنایع دستی در گروه توسعه صنعت گردشگري و بوم گردي 

وي توسعه صنایع دستی و همچنین ترویج فرهنگ و رسوم اصیل ایرانی را یکی دیگر از نتایج توسعه بوم گردي دانست و تصریح کرد:
انتقال 10 درصد گردشگرانی که از شهرهاي ایران بازدید می کنند به روستاها می تواند علاوه بر توسعه اقتصادي روستاها باعث

 
افزایش مهاجرت معکوس نیز بشود. 

نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در مجلس شوراي اسلامی جاذبه هاي طبیعی و فرهنگی منطقه کاشان را از جمله مهمترین
ابزارهاي توسعه بوم گردي این منطقه دانست و خاطرنشان کرد: افزایش اشتغال و کارآفرینی در بین خانواده ها، تقویت بنیان اقتصادي
و استفاده از ظرفیت هاي بومی و محلی براي ترویج هویت ایرانی اسلامی و غیره در توسعه صنعت گردشگري به خصوص بوم گردي

 
مؤثر است. 

وي با اشاره به اینکه یکی از اولویت هاي مجلس یازدهم مباحث اقتصادي و بهبود معیشت مردم است، بیان داشت: توسعه صنعت
گردشگري نقش مؤثري در بهبود معیشت خانواده ها دارد و بر همین مبنا حمایت از فعالین این بخش باید در دستور کار مجلس و

 
همچنین دولت قرار بگیرد. 

 
بوم گردي نه براي یک فرد بلکه براي یک خانواده اشتغالزایی دارد 

کارشناس گردشگري نیز در گفت و گو با خبرنگار بازار ضمن اشاره به چندي از حوادث سال 98 که باعث وارد آمدن آسیب هایی به
پیکره صنعت گردشگري کشور شد، اظهار داشت: یکی از مهمترین مشخصات بوم گردي این است که این حوزه از گردشگري براي

 
یک خانواده و نه فقط براي یک فرد ایجاد اشتغال می کند. 

آزاده خراسانی با بیان اینکه توسعه بوم گردي در یک محله و یا یک روستا باعث افزایش اشتغالزایی ساکنین بومی می شود، ابراز

 
داشت: در صورتیکه این صنعت دچار آسیب شوند هم ممکن است منبع درآمدي کل یک خانواده ضربه ببیند. 

وي با اشاره به اینکه گردشگري کاشان شش ماه از سال رونق و شش ماه دیگر عملاً هیچ رونقی ندارد، تصریح کرد: عملاً مدیران مراکز
اقامتی و شاغلین در این صنعت باید در شش ماه پررونقی کار برداشت لازم براي پرداخت هزینه هاي شش ماه دیگر از جمله حقوق

 
کارمندان و غیره را داشته باشند. 

کارشناس گردشگري با بیان اینکه اقامتگاه بومگردي در یکی از محلات قدیمی کاشان دارد، خاطرنشان کرد: در زمان شیوع کرونا ما
تصمیم گرفتیم حتی قبل از ابلاغ دولت به منظور احترام به ساکنین محل که اغلب افرادي سالخورده هستند اقامتگاه خود را تعطیل

 
کنیم. 

بسیاري از اقامتگاه هاي بوم گردي برخی از صنایع دستی فراموش شده را احیا کردند، بر این اساس توسعه بوم گردي می تواند براي

 
کوچک ترین فرد تا بزرگ یک خانواده و حتی زنان منبع درآمد باشد 



وي با اشاره به اینکه ساکنین محلی در اوایل فعالیت اقامتگاه هاي بوم گردي در محلات قدیمی دید خوبی به این موضوع نداشتند،
بیان داشت: وقتی این ساکنان متوجه شدند که با توسعه بوم گردي و رفت و آمد گردشگران و توریست ها باعث رونق اقتصادي

 
خانواده هاي آنها می شود، دیدشان به این حوزه از گردشگري تغییر کرد. 

 
اقامتگاه هاي بوم گردي باعث احیاي صنایع دستی فراموش شده شدند 

خراسانی با بیان اینکه بسیاري از اقامتگاه هاي بوم گردي برخی از صنایع دستی فراموش شده را احیا کردند، یادآور شد: توسعه بوم
گردي می تواند براي کوچک ترین فرد تا بزرگ یک خانواده و حتی زنان منبع درآمد باشد و این در حالیست که حتی زنان خانواده

 
هم بدون حضور در اجتماع و با کار در خانه می توانند براي خود منبع درآمد داشته باشند. 

خراسانی شیوع کرونا را یکی از مهمترین عوامل نابودي صنعت گردشگري نه فقط در ایران و کاشان بلکه در تمام دنیا دانست و متذکر
شد: بسیاري از مدیران اقامتگاه هاي بوم گردي وام هاي کلانی براي ترمیم و یا احداث اقامتگاه هاي خود اخذ گرفته بودند که با شیوع

 
کرونا و تعطیلی مراکز اقامتی بسیاري از آنها در آستانه ورشکستگی هستند. 

 
اعطاي بسته هاي حمایتی براي رونق فعالیت فعالان حوزه بوم گردي کافی نیست 

وي پرداخت وام ها، تسهیل در پرداخت اقساط معوقه، بسته هاي حمایتی مالیاتی و غیره را که دولت براي حمایت از صنعت
گردشگري در نظر گرفته است را براي هتل ها و اقامتگاه هاي بزرگ مناسب دانست و تاکید کرد: این بسته ها هر چند براي فعالین
حوزه بوم گردي لازم است ولی کافی نیست چراکه فعالان این حوزه اغلب افرادي هستند که تمام سرمایه خود را در این بخش وارد

 
کرده اند و به همین دلیل دولت براي صاحبان اقامتگاه هاي بوم گردي باید بسته هاي ویژه در نظر بگیرید. 

این کارشناس گردشگري با اشاره به اینکه بوم گردي در چند سال اخیر باعث مهاجرت معکوس اهالی روستاها شده بود، گفت:
امیدواریم با حمایت هاي دولت صاحبان اقامتگاه هاي سنتی در شهرها و روستاها که به بیش از دو هزار نفر می رسند مجدداً شاهد

 
رونق این صنعت در شهر و روستاي خود باشند. 

 
هتل هاي چند ستاره نسبت به اقامتگاه هاي بوم گردي آسیب کمتري از کرونا دیدند 

همانطور که ذکر شد مسئولین و مدیران بخش صنعت گردشگري لازم است در اعطاي تسهیلات براي بخش هاي آسیب دیده از کرونا

 
در صنعت گردشگري باید توجه ویژه اي به بخش هاي بوم گردي مستقر در روستاها داشته باشند. 

بخش هاي قوي صنعت گردشگري همانند هتل هاي لوکس و چند ستاره با اختلاف بسیار زیادي نسبت به بخش هاي کوچک تر
همانند اقامتگاه هاي بوم گردي داراي آسیب و زیان کمتري شده اند و بر همین اساس لازم است اعطاي این تسهیلات با اولویت

 
واحدهاي بوم گردي انجام شود. 

هرگونه تصمیم گیري اشتباه در این زمینه می تواند علاوه بر نابودي صنعت بوم گردي باعث بیکاري بخش عظیمی از فعالین این حوزه
نیز شود. بسیاري از افرادي که در این بخش حضوري فعال دارند از بین دانش آموختگان دانشگاهی هستند که با عشق و علاقه پا در

 
میدان صنعت گردشگري و توریسم گذاشته و باید حمایت شوند. 



 
لزوم استفاده از تجارب دیگر کشورها براي توسعه اقتصاد بوم گردي 

در این ارتباط یک کارشناس اقتصادي در گفت و گو با خبرنگار مهر با اشاره به لزوم استفاده از تجربیات دیگر کشورها براي توسعه
اقتصاد بوم گردي اظهار داشت: کشورهایی همچون مراکش، مصر تجارب بسیار خوبی در توسعه صنعت بوم گردي دارند که باید مورد

 
توجه قرار بگیرد. 

کیوان فرامرزي با بیان اینکه حمله کرونا به بخش گردشگري بیش از دیگر اصناف مخرب و ویرانگر بود، گفت: براي ساختن مجدد پایه
هاي صنعت گردشگري به خصوص بوم گردي علاوه بر حمایت هاي دولتی باید حضوري فعال در نمایشگاه هاي بین المللی نیز داشته

 
باشیم. 

وي با اشاره به اینکه گردشگري و توریسم یک صنعت پاك با ارزآوري فراوان است، یادآور شد: ظرفیت هاي اقتصادي کاشان همچون
بناهاي تاریخی و فرهنگی، صنعت گلاب گیري و صنایع دستی اصیل باید در دوران پساکرونا با قدرت و شدت بیشتري به مردم جهان

 
معرفی شود. 

فعالین حوزه گردشگري باید با تولید محتوا و معرفی کاشان و ظرفیت هاي فرهنگی و جاذبه هاي گردشگري در فضاي مجازي

 
حضوري فعال براي توسعه صنعت گردشگري داشته باشند 

 
از ظرفیت فضاي مجازي در دوران پساکرونا نباید غافل شد 

کارشناس اقتصادي استفاده از ظرفیت فضاي مجازي را یک فرصت براي توسعه گردشگري در ایران و به خصوص در کاشان دانست و
خاطرنشان کرد: فعالین حوزه گردشگري نباید فقط منتظر کمک هاي دولتی باشند و باید با تولید محتوا و معرفی کاشان و ظرفیت

 
هاي فرهنگی و جاذبه هاي گردشگري در فضاي مجازي حضوري فعال براي توسعه صنعت گردشگري داشته باشند. 

وي با اشاره به اینکه اغلب گردشگران خارجی را توریست هاي فرهنگی دانست و بیان داشت: هر چند توریست هاي فرهنگی بر خلاف
توریست هاي تفریحی کمتر هزینه می کنند ولی این افراد براي تشویق دیگر دوستان و هموطنان خود براي سفر به کشور ایران نقش

 
موثرتري می توانند داشته باشند. 

فرامرزي با اشاره به اینکه زمان طلایی پذیرش گردشگر در کاشان که مربوط به ماه هاي ابتدایی سال است سپري شده است، تصریح
کرد: لازم است مدیران و مسئولان شهرستان کاشان از هم اکنون براي شهریور، مهر و آبانماه که اغلب گردشگران خارجی براي بازدید

 
از اماکن فرهنگی کاشان سفر می کنند، برنامه ریزي مناسبی داشته باشند. 

 
حمایت از توسعه صنعت گردشگري یک سرمایه گذاري پایدار براي دولت هاست 

بعد از اعلام سیر نزولی ابتلاء به کرونا در منطقه کاشان و با ابلاغ ستاد ملی مبارزه با کرونا اقامتگاه هاي گردشگري کاشان مجاز به
استفاده از 50 درصد ظرفیت خود براي پذیرش مهمانان شدند؛ این در حالی است که به دلیل جولان کرونا در کشور و با توجه به
اظهارنظرهاي مسئولین براي عدم سفر هموطنان وضعیت اقامتگاه هاي گردشگري به خصوص واحدهاي بوم گردي تفاوت آن چنانی با

 
قبل از صدور این ابلاغیه نداشته است. 



در این بین واحدهاي بوم گردي روستایی بسیار شکننده تر از دیگر واحدها هستند و باید حمایت هاي لازم از طرف مدیران و
مسئولین محلی و ملی انجام شود. اعطاي تسهیلات بانکی فقط یک شاخه از این حمایت هاست و اگر بخواهیم شاهد نابودي و
ورشکستگی این حوزه از صنعت گردشگري در کشور نشویم باید هر چه زودتر با محوریت فرمانداري ها و بخشداري هاي و هماهنگی

 
با دیگر دستگاه هاي اجرایی و خدمات رسانی از این واحدها حمایت شود. 

حمایت از توسعه صنعت گردشگري یک سرمایه گذاري پایدار براي دولت هاست چراکه علاوه بر توسعه اقتصادي می تواند باعث
توسعه زیرساخت هاي هر منطقه نیز شود؛ امید است با اتخاذ تصمیماتی درست و کارشناسانه شاهد تزریقی جان دوباره به صنعت

گردشگري به خصوص حوزه بوم گردي در دوران پساکرونا باشیم.



طلیعه تمدن نوین اسلامی کجا خود را نشان می دهد؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/05/01

بخش هایی که از وابستگی به ساختارهاي وابسته قبل از انقلاب خود را آزاد کرده رشدآفرین و امیدآفرین شده و هر حرکتی
که وابسته به گذشته و با امید به تمدن مدرن باقی مانده آثار سو خودرانشان داده است.

بخش هایی که از وابستگی به ساختارهاي وابسته قبل از
انقلاب خود را آزاد کرده رشدآفرین و امیدآفرین شده و هر
حرکتی که وابسته به گذشته و با امید به تمدن مدرن باقی

 
مانده آثار سو خودرانشان داده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، متن زیر یادداشتی است از
سیدسعید زاهد زاهدانی استاد جامعه شناسی دانشگاه

 
شیراز که در ادامه از نظر شما می گذرد؛ 

قبل از انقلاب اسلامی کشور ما جزئی از نظام جهانی به
حساب می آمد. نظامی که بعد از جنگ جهانی دوم، با طراحیِ طراحان و برنامه ریزان آمریکایی مدیریت می شد. براي ما هم، همچون

 
دیگر کشورهاي جهان سوم، نقشی در نظر گرفته شده بود و ما هم با کرنش و طیب خاطر آن را اجرا می کردیم. 

در زمینه آموزش عالی کار ما تربیت نیروي انسانی نخبه براي بازار کار نظام جهانی بود. در این نظام مسلماً سهم آمریکا در اولویت قرار
داشت. از این رو دانشگاه هاي وابسته در کشور تأسیس یا برنامه ریزي شد. هر یک از دانشگاه هاي مهم وابسته به یکی از دانشگاه هاي
آمریکایی بود و برنامه و کتاب و حتی در برخی، مثل دانشگاه پهلوي سابق، استاد خود را هم از همان دانشگاه مادر تأمین می کرد.
معدودي از دانشگاه هاي کشور هم وابسته به دانشگاه هاي اروپایی بودند. اساتید حتی حق کم و اضافه کردن مطلبی به مطالب کلاسی
نداشتند. یکی از دوستان ما می گفت براي اضافه کردن یک فصل به برنامه درسی خود مجبور به مسافرت به آمریکا و به تصویب
دانشگاه مادر رساندن آن فصل شدم. به یاد دارم که در طول دوره تحصیل لیسانس حدود 90 درصد اساتید ما آمریکایی بودند. رسماً
نامه اي از دانشگاه وقت، دریافت کردم مبنی بر این که 80 در صد از مطالب به زبان انگلیسی ارائه شده است. در مورد امتحانات هم

 
همین رویه انگلیسی وجود داشت. 

این دانشگاه هاي وابسته فاقد تحصیلات تکمیلی بودند و براي ادامه تحصیل لازم بود حتماً به آمریکا و درصد نادري به اروپا و دیگر
کشورها مانند هند و پاکستان و … برویم. اگر هم مانند دانشگاه شیراز رشته دکتراي برق داشت براي تربیت نیروي انسانی لازم براي
صنایع الکترونیک آمریکایی بود. فارغ التحصیلان براي اشتغال در نظام اقتصاد جهانی تربیت می شدند و در شرکت هایی که عمدتاً با
سرمایه گذاري خارجی در ایران تأسیس شده بود به کار مشغول می شدند. در واقع هدف از تأسیس این دانشگاه ها تربیت تکنسین نه
عالم، براي بازار کار بود. از این رو تأکید اصلی بر رشته هاي با ماهیت تکنیکی مانند مهندسی و پزشکی بود. طبیعی است که استاندارد

 
آموزش همان استاندارد جهانی با ملاحظاتی بود که گفته شد و توجه به توازن تعداد دانش آموخته و بازار کار هم می شد. 

در ضمن اگر کسی از بین نخبه هاي ملت که با کنکور گزینش می شدند، توان ادامه تحصیل داشت باید به عمدتاً آمریکا برود. او در



صورت داشتن استعداد جذب بازار کار همان جا می شد. تسهیلات ویزاي کار و گرفتن گرین کارت، این کار را براي اقامت آسان می

 
کرد و هنوز هم می کند. 

لازم به ذکر و توجه است که این برنامه ها عمدتاً از دهه ي 30 و 40 به بعد تنظیم شد و اگر رقم مهاجرت نخبگان قبل از آن و یا
اوایل آن صفر است و یا بعد از آن به تدریج افزایش می یابد به همین خاطر است. فقط در نظر داشته باشیم که چون برنامه ریزي از
یک جا بود و همه ي امور از آمریکا یا توسط مشاورین آمریکایی اداره می شد توازن در تعداد دانش آموخته و نیاز بازار کار بر قرار بود.

انقلاب اسلامی با شعار استقلال، آزادي، جمهوري اسلامی توانست شاه و نظام شاهنشاهی را که به عنوان کارگذار صدیقی براي آمریکا
و نظام استکبار جهانی عمل می کرد، سرنگون کند. نظام جدید با سرلوحه قرار دادن مکتب اسلام، رسیدن به آرمان هاي خود را با
قوت در پیش گرفت. هرگاه دشمن سخت شد، مردم ایران سرسختی بیشتري از خود نشان داد و تا به امروز، بیش از چهل سال است
که مبارزه بی امان در همه بخش هاي سیاسی، فرهنگی و اقتصادي را با استکبار جهانی به پیش برده است. در مورد آموزش عالی هم،

 
هر سه شعار استقلال، آزادي و جمهوري اسلامی راهنماي حرکت قرار گرفت. 

شوراي عالی انقلاب فرهنگی، به دستور حضرت امام (ره)، متولی حراست و برنامه ریزي براي رسیدن به این سه آرمان در دانشگاه ها
شد. براي مستقل شدن دانشگاه ها، وابستگی به دانشگاه هاي آمریکا و دیگر کشورها کنار گذاشته شد و در گام اول کار تدوین برنامه
هاي مستقل درسی در گروه هاي آموزشی و البته زیر نظر کمیته هاي زیر نظر شوراي عالی انقلاب فرهنگی، آغاز گشت. در همین
راستا، به تدریج به همت اساتید همین دانشگاه ها، دوره هاي تحصیلات تکمیلی رو به رشد گذاشت. براي مثال در دانشگاه شیراز که
فقط یک دوره دکترا برق و الکترونیک وجود داشت، به تدریج تقریباً همه رشته ها به تأسیس دوره دکترا مبادرت ورزیدند، چون دیگر

 
قرار نبود نقشی از نظام جهانی براي دانشگاه ها در نظر گرفته شود، نیازهاي درون کشور براي برنامه ریزي ها مورد توجه قرار گرفت. 

در دهه اول بعد از انقلاب، وقتی سرکشی از تبعیت از نظام جهانی مشاهده شد، صدام مأمور تنبیه ملت ایران شد. مردم ایران و
رهبرانش با تمام وجود جنگ تحمیلی را بدون شکست، اداره کردند. در این جریان دانشگاه ها عمدتاً نقش تأمین نیروي انسانی را براي
جبهه ها بازي کردند و به تدریج، با وجود تحریم هاي صورت گرفته، نقش تخصصی دانشگاه هم به میدان آمد. در ادامه این مأموریت
جدید، ماشین دفاعی ملت ایران با کمک عناصر دانشگاهی و متخصصین، به گونه اي پیش رفت که امروز دانش و صنایع نظامی

 
جمهوري اسلامی ایران بزرگترین قدرت هاي جهانی را به چالش کشیده است. 

با خروج شرکت هاي خارجی از ایران و با آغاز تحریم ها، نظام اقتصادي ایران دچار دگرگونی شد. دیگر بازار کار براي دانش آموختگان
دانشگاهی مانند قبل فراهم نبود. در سال هاي اولیه رفتن به خارج و جذب نظام جهانی شدنِ افراد تحصیل کرده هم مطلوب نمی
نمود. از این رو ضمن این که بازار کار مختل شده بود، روند مهاجرت نخبگان به خارج هم کندتر از گذشته گشت. مگر آن عناصر

 
دانشگاهی که بدون وابستگی به غرب نمی توانستند تنفس کنند که به تدریج ایران را ترك کردند. 

با مختل شدن بازار کار و با جذب جوانان به جبهه هاي جنگ، برخی چنین استدلال کردند که با افزایش ظرفیت دانشگاه ها می
توانیم نخبگان کشور را در داخل به تحصیل مشغول کنیم تا هم در جبهه ها تلف نشوند و هم فشار بیکاري کم شود. هر چند اندیشه
غالب این بود و است که شهادت در راه خدا اتلاف نفس نیست، بلکه احیاي آن است، اما کسانی که بیشتر عملگرا و معتقد به این فکر
بودند، علیرغم مخالفت هایی که وجود داشت، حتی به تأسیس و گسترش بی رویه دانشگاه آزاد مبادرت کردند و اجازه تأسیس
دانشگاه هاي دولتی را هم تسهیل نمودند. به این ترتیب سطح جمعیت بیکار کشور که تا آن زمان دیپلم بود به لیسانس که دیگر به

 
آن دوره کارشناسی می گفتند، ارتقا یافت. 



لازم بود در بازار کار هم تغییراتی ایجاد شود تا تربیت شدگان دانشگاهی تأمین شغلی پیدا کنند اما متأسفانه در بخش هاي مولد
اقتصادي چنین نشد. تنها راه اشتغال باز شده دانشگاه هاي تازه تأسیس بود که به جذب دانش آموختگان کارشناسی ارشد و در سال

 
هاي بعد دکترا مبادرت کردند، اما نیروهاي کارشناسی همچنان با بحران بی کاري مواجه بودند. 

با سرریز شدن نیروهاي دانش آموخته دانشگاهی از نیاز بازار کار داخلی، به تدریج ایده مهاجرت به خارج از کشور قبح خود را از دست
داد و به یکباره این مهاجرت ها روند رو به رشد خود را یافت. در درجه اول کسانی که متقاعد به مهاجرت شدند جمعیت بی کار با
مدرك کارشناسی بودند. البته با به وجود آمدن موج مهاجرت ها، دامنه آن به دیگرانی که حتی مدرك کارشناسی هم نداشتند کشیده

 
شد. 

با افزایش دانش آموختگان سطوح تحصیلات تکمیلی و با اشباع تدریجی پست هاي آموزشی دانشگاه ها، حلقه گزینش ها تنگ تر شد.
اولین شاخصی که براي این گزینش ها در نظر گرفته می شد تبحر در تخصص مورد نظر بود، اما به علت بالا بودن سطح هوش ایرانی
و تلاش دانشجویان براي کسب مهارت تخصصی بالاتر، به تدریج این شاخص به سطح گزینش هاي اخلاقی و دینی کشیده شد و به
تدریج جا براي کسانی که از سوابق دینی کمتري برخوردار بودند و مثلاً سابقه حضور در جبهه و یا از این قبیل را نداشتند، تنگ شد
که این امر متأسفانه تبلیغی منفی براي قشرِ متدینِ زحمت کش و فداکار و رنج دیده و رزمنده نیز شد. به این ترتیب اولین فشار بر
افرادي که سابقه اي براي اثبات بر حقِ دیانت و یا وفاداريِ به نظام جمهوري اسلامی خود نداشتند، بن بست اشتغال در داخل و در
نتیجه تردید و در بسیاري ترجیح به رفتن بود، حتی در میان کسانی که می توانستند به نحوي سابقه وفاداري به نظام را در مورد خود

 
اثبات کنند، ترس و یا اجتناب از تهمت رانت خواري، آنان را وادار به تصمیم به مهاجرت کرد. 

به این گونه بود که مهاجرت نخبگان شدت گرفت و مهاجرت بعد از دوره کارشناسی ارشد از شدت بیشتري برخوردار گشت، زیرا

 
تحصیل دوره دکترا در غرب، تضمین کننده کسب شغل در آن دیار هم بود. 

با رشد بی رویه تحصیلات دانشگاهی بازار کار براي دانش آموختگان، عمدتاً خود دانشگاه ها بود که آن هم بعد از مدتی به حد اشباع
رسید. با تغییر نیافتن بازار کار براي دانش آموختگانِ دانشگاهی در دیگر بخش ها، این امر موجب افزایش مهاجرت ها بعد از سطح
کارشناسی، در سطح کارشناسی ارشد و در ادامه مهاجرت نخبگان، در سطوح بالاتر شد. این مهاجرت ها از پشتیبانی فرهنگی هم

 
برخوردار شد که در این یادداشت به اجمال به این جنبه از آن می پردازیم. 

بعد از دوران دفاع مقدس که با منطقِ شهادت طلبی و اسلام ناب به پیروزي رسید، حرکت استقلالی جامعه در زمینه ي فرهنگ و
اقتصاد آنگونه که مورد خواست و شایسته ي مردم فداکار و انقلابی ایران بود پیش نرفت. هشدارهاي رهبري در مورد تهاجم فرهنگی

 
که با شدت و لقب هایی مانند شبیخون، غارت و ناتو فرهنگی ابراز شد، خط مشی مجریان امور را تغییر نداد. 

منطقِ فرهنگِ تمدن مدرن مبتنی بر سکولاریسم و انسان گرایی بود. این نوع طرز تفکر، موجب خردگرایی بی قید و شرط و رفاه
طلبی در آن تمدن شده است. همین رویکرد متأسفانه وجهه همت مجریان جمهوري اسلامی قرار گرفت. این رویکرد، در غرب
تولیدات فکري دانشگاهی را به جاي رسالت الهی قرار داده است. به عبارت دیگر سکولاریسم از داخل حوزه هاي علمی مسیحیت و به

 
بهانه پروتستانیزم، رونق گرفت و به خردگرایی تجربی و تبدیل حوزه هاي دینی به مراکز دانشگاهی منتهی شد. 

در ایران بعد از جنگ، هرچند توده هاي مردم و خواصِ انقلابی، منطق عقلِ متعبد و زندگی بدون اسراف و تبذیر را داشتند، اما اراده
اي که کشور را اداره می کرد رویکرد دانشگاهی (بدون قید اسلامی) و تجمل خواهی در پیش گرفت. همان اراده مبتنی بر گسترش
تحصیلات دانشگاهی، که در یادداشت قبل گفته شد دانشگاه آزاد را راه انداخته بود، تجمل خواهی را در اداره امور کشور نیز ترغیب



 
کرد. 

با افزایش جمعیت تحصیل کرده دانشگاهیِ با علوم تجربی در سراسر کشور، به جاي حاکم شدن منطق اسلامیِ مردم انقلابی، در
اجراییات، ابتدا رویکرد جبران عقب افتادگی ها از تمدن مدرن، بعد از آن گفتگو با تمدن مدرن و سپس، مهندسی تمدن مدرن با

 
اخلاق دوري از تجملات و در نهایت تسلیم در مقابل تمدن مدرن، پی گرفته شد. 

در سیر این حرکت که در دوران دولتهاي مختلف پیش رفت، تمدن مدرن و زندگی به سبک آن، همه جانبه تبلیغ شد. هرچند مقام
معظم رهبري هشدارهاي جنبش نرم افزاري، نظریه پردازي، نقد و مناظره، کرسی هاي آزاداندیشی و در نهایت سبک زندگی اسلامی و
راه کارهاي رسیدن به آن را به زبان هاي مختلف دادند اما دستگاه هاي فرهنگی کار خودشان را کردند. تا این اواخر که صریحاً هشدار

 
سند 2030 داده شد اما در عمل همان اجرایی شد. 

با این رویکرد فرهنگی غالب در اجراییات، در ذهن نوع دانش آموختگان در همه سطوح، دستاوردهاي تمدن مدرن ایده آل ترسیم شد.
تنها عیب تمدن مدرن اخلاقیات آن تصور گردید که با گسترش فساد در کشور، آن هم نقطه قوت براي غرب تلقی شد. این استحاله

 
فرهنگی در محیط هاي فرهنگی و آموزشی رسمی، با برخی اقتباس ها از دانشگاه، تا حدي به حوزه هاي علمیه هم سرایت کرد. 

بدین ترتیب بود که براي عده زیادي مهاجرت به غرب و زندگی در آن دیار فرار از سیاهی ها تصور شد. تا جایی که گفته سید جمال
در نزدیک به دویست سال قبل گوش شنوا پیدا کرد، به این مضمون که در غرب اسلام دیدم اما مسلمان ندیدم و در ایران یا ممالک
اسلامی مسلمان دیدم، اما از اسلام خبري نبود، البته لازم به ذکر است که در این میان نقش برنامه ریزي هاي بیگانگان، از طریق

 
رسانه هاي از همه نوع، نعنا داغی بود که بر سو مدیریت ها و سیاست هاي داخلی ریخته شد. 

متأسفانه بعد از پایان جنگ، رویکرد اقتصادي به عوض رویکرد جهاد ِاکبر به رفاه و تجمل خواهی گرایش یافت و با توجه به

 
ساختارهایی که با برنامه توسعه آمریکایی از سال 1325 در کشور طراحی شده بود، بازسازي آغاز شد. 

الگوي توسعه حاکم در ایران توسط آنان، چنین طراحی شده بود که نقاط داراي امکان با سرمایه گذاري عمدتاً آمریکایی محصول

 
تولید کند و ما به عنوان عضوي از نظام جهانی، محصول تولید شده را به بازار آن، در نظام جهانی عرضه کنیم. 

دانشگاه ها هم تا سطح لیسانس مهندسین و مدیران لازم براي اینگونه واحدهاي اقتصادي را تربیت می کردند. مدیریت کلان این

 
نحوه توسعه هم از سازمان برنامه با شوراهاي عالی آمریکایی اداره می شد. 

بعد از انقلاب براي قطع وابستگی اقتصادي این الگوي توسعه زیر سوال رفت و گرفتن وام از بانک جهانی ممنوع شد و حتی روزي
رئیس سازمان برنامه وقت، جلو در ورودي ایستاد و به کارکنان این سازمان تک تک گفت با حفظ حقوق، به منزل تشریف ببرید، هر
وقت الگوي توسعه اسلامی طراحی شد مجدداً از شما دعوت می کنیم تا به سرکار بیایید. غافل از این که طراحی این الگو زمان می
خواهد و در ثانی اولویت کشور در آن زمان اداره جنگ بود. بعد از، فکر می کنم، دو ماه مجدداً کارکنان سازمان برنامه به کار دعوت
شدند و بر همان سیاق گذشته اما با اولویت تأمین نیازهاي جبهه و مسلماً بدون رهبري مشاوران آمریکایی و بدون سرمایه هاي

 
خارجی کار ادامه یافت. 

بعد از جنگ که زمان بازسازي فرا رسید با توجه به فراهم نبودن الگوي پیشرفت اسلامی، با این تصور که خود ما می توانیم همان
الگوي توسعه آمریکایی را بدون سرمایه و مشاور آمریکایی اداره کنیم و همین موجب استقلال ما خواهد شد و عقب افتادگی از تمدن



مدرن را براي ما جبران خواهد کرد، برنامه ریزي ها ادامه یافت. متأسفانه به صورت رسمی، همتی هم براي طراحی الگويِ استقلالیِ
اسلامیِ توسعه و پیشرفت صرف نشد. غافل از این که این کار موجب بازي در زمین آمریکا خواهد شد و او تا منفعتی نداشته باشد،

 
اجازه بهره برداري از بازار جهانی را به ما نخواهد داد. 

مقایسه برنامه هاي توسعه بعد از انقلاب با برنامه هاي توسعه قبل از انقلاب به خوبی اقتباس برنامه ها را نشان می دهد. هر چند
مدیریت و سرمایه خارجی در کار نبوده است اما الگو و ماشینی که طراحی شده بود آب به آسیاب دشمن می ریخت و حتی به دشمن
این امکان را می داد که با اعمال تحریم ها هم در راه تولید سنگ اندازي کند و هم بازار مصرف جهانی را از خرید محصولات ما منع

 
کند. 

به خوبی دیده ایم هر زمانی دولت ها خواسته اند با نظام جهانی همراهی بیشتري از خود نشان دهند وضعیت اقتصادي ما بدتر شده
است. دلیل همین است که کلید الگوي توسعه ما در دست ایشان است. با نزدیک تر شدن به آنها، اثرگذاري شان هم بیشتر می شود.
به این ترتیب است که در سال هاي نزدیک گذشته که دولت ما سعی در پیوستگی کامل به غرب داشته است، اقتصاد رسمی ما حالت

 
اقتصادي ورشکسته را به خود گرفته است. 

در طول مدت بعد از جنگ، دولت ها هر کدام با کاهش ارزش ریال در مقابل دلار توانسته اند بار سنگین هزینه هاي خود را بپردازند و

 
در عوض موجب فقر تعداد بیشتري از مردم شوند. 

اگر این راه به همین منوال ادامه پیدا کند، در بهترین حالت، ممکن است به همت قوه قضائیه بتوانیم با فساد و تبعیض مبارزه کنیم
اما فقر همچنان گریبان جمع بیشتري از ملت را خواهد گرفت. کارایی سیستم اقتصادي ما با الگوي لیبرال سرمایه داري که بهتر از

 
کارایی اقتصاد آمریکا نخواهد شد. سرنوشت آن در این روزها بسیار عبرت آموز است. 

آنچه تاکنون در مورد دانشگاه هاي کشور و مهاجرت نخبگان گفته شد با نگاه به سازمان هاي رسمی بود که عمدتاً تحت نظارت دولت
در قوه مجریه اداره می شوند. قوه مجریه اي که در دوران بازسازي، با الگو قرار دادن تمدن مدرن براي جبران عقب افتادگی از
مدرنیته، گفتگو با تمدن مدرن، مهندسی تمدن مدرن با نفی تجمل گرایی و جذب شدن در تمدن مدرن سیر تاریخی بیش از سی

 
سال بعد از جنگ را طی کرده است. 

همگان طعم تلخ فقر و فساد و تبعیض در سو عملکرد این سازمان ها، مهاجرت نخبگان، تهاجم فرهنگی، استحاله فرهنگی بخش هایی
از جامعه و تأثیرگذاري تحریم ها در بخش اقتصاد را شاهد هستند، اما باید گفت در زیرپوست این روند تلخ یک جریان شیرین نیز
وجود داشت و دارد که در دل ملت قهرمان و انقلابی ایران نور امید ایجاد می کند گه گاه خودي نشان می دهد و موجب دلگرمی همه
کسانی می شود که از آن سازمان هاي رسمی مبتنی بر توسعه ي آمریکایی براي خود بت نساخته اند. کسانی که به تقابل تمدن ها

 
عقیده دارند و به دنبال رسیدن به تمدن نوین اسلامی هستند. 

اساساً انقلاب اسلامی براي مقابله با تمدن و فرهنگی به وجود آمد که علی رغم ادعاي انسان گرایی به شدت استکباري و نژادپرست
است. از همان ابتداي انقلاب حرکت جهاد سازندگی و بسیج مردمی از بطن جامعه انقلابی سر برآورد و موجب پیروزي در جنگ و
آبادي روستاهاي کشور که حدود پنجاه درصد کل جمعیت را در بر می گرفت، شد. این جریان به هر بخش از سازمان هاي رسمی که
خورد معجزه حیات بخشی خود را هم نشان داد. اولین معجزه اش همان جنگ بود که ارتش شاهنشاهیِ در مقابل ملت را به ارتشی
اسلامی - ایرانی و قوام بخش ملت و انقلاب اسلامی مبدل کرد. از دیگر موارد همان دانشگاه وابسته بود که بدون اجازه غرب آب نمی

 
خورد. 



دانشگاه هاي کشور به جبهه و جهاد پیوست و آن بخش هایی که حرکت انقلابی مردم را درك کردند، چنان درخشندگی از خود نشان
دادند که مثلاً در زمینه نظامی، تمدن مدرن را به چالش کشید و دیگر پیشرفت ها که خواهد آمد. آبادي روستاهاي کشور توسط
جهاد سازندگی هم شگفت جهانیان را برانگیخت و ادغام آن در سازمان رسمی وزارت کشاورزي نتوانست همه برکت او را از آن بگیرد
و به حمداالله علی رغم ناملایمات آب و هوایی در کشور، تولید محصولات کشاورزي حداقلِ نیازهاي اساسی مردم کشور را تا حد زیادي
برطرف می کند. کشوري که بخش عظیم گندم خود را قبل از انقلاب وارد می کرد امروز در این خصوص خودکفاست و در دیگر بخش
ها هم نیاز حداقلی به واردات اقلام کشاورزي دارد. البته خود صنعت کشاورزي هنوز از وابستگی برخی اقلام رنج می برد که روند

 
کشور به سوي خودکفایی است. 

به طور کلی هشدارهاي مقام معظم رهبري که نتوانست در ساختار صلب سازمان هاي رسمی تأثیر مورد انتظار داشته باشد، در دل
متدینین جهادي و انقلابی آثار خود را به جا گذاشت. در هر بخش از فرهنگ و اقتصاد، در پی رهنمودهاي رهبري چشمه هایی هر

 
چند اغلب بی سر و صدا، جوشید و امید آفرین شد. 

پیشرفت هاي نظامی زیر نظر رهبري آن گونه رشد از خود نشان داده که ایران را به مرز ایمنی از تهدید بیگانگان رسانده است. شرکت
هاي دانش بنیان که به شکستن مرزهاي دانش موجود نزدیک شده اند نوید استقلال و خودکفایی در صنعت می دهند. حرکت
کارآفرینی، یعنی جدا شدن از سازمان هاي رسمی و چشم از دست دولت برگرفتن و روي پاي امکانات داخلی ایستادن در حال ثمر
دادن است. به طور کلی هر جا سیاست هاي اقتصاد مقاومتی جدي گرفته شد اقتصاد امیدآفرین شد و هر جا به این برنامه پشت شد و
سیاست هاي توسعه وابسته پی گیري شد ناامیدي را دامن زد. در همه این حرکت ها رد پاي دانشگاهِ انقلابیِ اسلامی، یعنی آن بخش

 
از دانشگاه که دل در گرو تمدن سازي جدید داد، مشاهده می شود. 

نوآوري هاي علمی، نظریه پردازي ها، احساس استقلال و خودباوري، شجاعت در ابراز نظر که علی رغم جوسازي ها به خصوص در
فضاي مجازي بی حد و حصر وجود دارد، موجب باز شدن دریچه هاي جدیدي به روي اندیشمندان و ملت ایران شد. هرچند تیراژ
کتاب و فرهنگ کتاب خوانی مطلوب نیست اما تعداد عنوان هاي چاپ و نشر یافته در کشور هر ساله نشان می دهد که حداقل کسانی

 
هستند که داراي ایده ي مستقل براي تألیف کتابند. 

از بنیادي ترین کارها حرکت الگوي اسلامی - ایرانی پیشرفت است. حتی مقام معظم رهبري توصیه نمودند که به جاي کلمه توسعه از
واژه پیشرفت استفاده شود تا مرز انقلاب از برنامه هاي توسعه ي آمریکایی به خوبی قابل تمییز باشد. امروز همه فکرهاي انقلابیِ بی
سر و صدا که همگی پیرو مکتب سلیمانی هستند، در حال تنظیم کلیات الگوي اسلامی-ایرانی پیشرفت اند تا بر اساس آن، ان شاءاالله
حرکت اجتماعی ملت انقلابی ایران را مستقل از برنامه ریزي هاي غربی به پیش برند و شعار استقلال، آزادي، جهوري اسلامی را روز

 
به روز بیش از دیروز محقق نمایند. ان شاءاالله. 

به طور کلی می توان گفت آن بخش هایی از جامعه که با اشاره امامین انقلاب، از وابستگی به ساختارهاي وابسته محصولِ قبل از
انقلاب، خود را آزاد کرده اند، رشدآفرین و امیدآفرین شده اند و هر حرکتی که وابسته به گذشته و با امید به تمدن مدرن باقی مانده،

 
آثار سو خود را نشان داده است. 

امروز جامعه ما خاکستري به نظر می رسد و باید با دقت نور را از ظلمت بازشناخت. به طور کلی هر جا بت تمدن مدرن شکسته شده،
نور تجلی یافته است. امروز دانشگاه هاي ما در حال سیر به سمتی هستند تا به قله دانش ها دست یابند و با شکستن مرزهاي دانش،



نوآفرینی هاي خود را به جهان عرضه نمایند. در آن مرحله است که می توانیم بگوییم طلیعه تمدن نوین اسلامی خود را نشان داده
است.



"پنجره جمعیتی" بسته شود دیگر براي حل "بحران جمعیت" دیر است!

منبع: الفشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/05/01

رییس مرکز تحقیقات سیاست گذاري اقتصاد سلامت با اشاره به تکالیف عمل نشده دولت و دیگر دستگاه ها در دوره "پنجره

 
جمعیتی" گفت: پنجره جمعیتی براي کشور ما یک دوره 40 ساله است که 15 سال آن در سکوت و کم عملی سپري شده است! 

به گزارش باشگاه خبرنگاران پویا؛ سالروز پیوند آسمانی و خجسته حضرت علی علیه السلام و حضرت فاطمه زهرا سلام االله علیها در

 
تقویم رسمی ایران «روز ازدواج» نامیده شده است. 

براي گرامیداشت چنین روز فرخنده اي همه ساله، خانواده ها، خیریه ها و دستگاه هاي دولتی باید خود را مهیاي کار فرهنگی بزرگی
کنند و با یاد و خاطره این ازدواج که به فرمان خدا و گواهی نبی مکرم اسلام(ص) صورت گرفت، آغاز زندگی فاطمی جوانان عزیز

 
سرزمین ایران اسلامی را مورد حمایت و پشتیبانی قرار دهند. 

ازدواج امام علی(ع) و حضرت فاطمه(س) داراي درس هاي آموزنده است که توجه به آنها براي شیرینی زندگی ها، سعادتمندي انسان
ها و پایداري، پویایی و بالندگی خانواده ها ضرورت دارد؛ در این ازدواج، مواردي چون ساده زیستی در تمام مراحل زندگی، کفو و همتا
بودن، در نظر گرفتن ملاك هاي اخلاقی و معنوي، سخت نگرفتن بر همدیگر، قناعت و دوري از تجملات، مهریه کم، بنا کردن زندگی
بر پایه محبت و عشق واقعی و ... سرمشقی براي جوامع بشري است که به ویژه مسلمانان با تمسک به این اصول و معیارها، لازم است

 
بسیاري از غل و زنجیرهاي بسته شده به «ازدواج» را باز کنند و این مسیر را براي جوانان تسهیل کنند. 

دکتر "خلیل محمدزاده" رییس مرکز تحقیقات سیاست گذاري اقتصاد سلامت؛ در قالب یادداشتی در توضیح چرایی توقف اجراي

 
«قانون تسهیل ازدواج جوانان» به نقش حیاتی مجلس، دولت و دیگر عوامل دخیل در امر ازدواج جوانان پرداخته است: 

در جمهوري اسلامی ایران، قوانینی وجود دارند که در مجلس شوراي اسلامی تصویب شده اند اما به مرحله اجرا نرسیده اند ؛ این درد
بزرگی است و مجلس در این زمینه ها باید حساس باشد و از ابزارهاي نظارتی خود به ویژه ماده 236، نهایت استفاده را براي وادار

 
ساختن دولت و سایر دستگاه ها براي اجراي قوانین مصوب و ابلاغی، بهره گیرد. 

از جمله این قوانین که 15 سال است مسکوت مانده، «قانون تسهیل ازدواج جوانان» است که مفاد آن می تواند در مجموع در موضوع
ازدواج جوانان، منشاء تحول شود؛ گذشته از این مسئله که به هیچ وجه نباید دولت و قوه قضائیه از اجراي قوانین مجلس سر باز زنند،
مسئله مهمی که وجود دارد اینکه گاهی در بررسی و تحلیل عدم اجراي برخی قوانین، مشاهده می شود مجلس در تولید برخی قوانین
به زمینه ها و موانع موجود، آن طور که باید و به طور جامع توجه نکرده است یا در مواردي مشخص نیست که این قانون مصوب
توسط چه بخشی و با چه منابعی باید پیاده شود؛ گاهی هم قانون آنقدر مسکوت مانده که زمانی هم که دولت تصمیم به اجرا می

 
گیرد، اصلاً شرایط جامعه تغییر کرده و موانع دیگري نیز سد راه واقع شده است! 

بنابراین پیشنهاد مشخص این است که مجلس یازدهم، قوانین مسکوت مانده خود را احصاء کرده و با کمک سایر قوا اجراي آنها را به



 
جریان بیاندازد یا اگر اشکالات و ابهاماتی در آن قوانین، در مرحله عمل وجود دارد، آنها را اصلاح و مجدداً ابلاغ کند. 

اینکه مجلس در بررسی و تصویب قوانین احیاناً به زمینه ها و موانع و شرایط اجرایی توجه لازم را نداشته باشد یا دولت در اجرا، آنها را

 
به هر دلیلی متوقف کند، شایسته نظام نیست و در این ارتباط باید فرایندها، رویه ها و مسیرها مورد بازنگري قرار گیرند. 

 
در اینجا بهتر است با هم مروري بر مواد 13 گانه «قانون تسهیل ازدواج جوانان» داشته باشیم: 

- در ماده یک این قانون، تاسیس «صندوق اندوخته ازدواج جوانان» پیش بینی شده تا منابع مالی براي اجراي این قانون از این محل

 
تامین شود. 

 
- در ماده 2 این قانون، پرداخت اجاره مسکن، وام ودیعه مسکن مزدوجین از طریق این صندوق پیش بینی شده است. 

 
- ماده 3، بحث ساخت «مسکن موقت» را مطرح کرده، تا به مدت سه سال در اختیار جوانان قرار گیرد. 

- ماده 4، استفاده از تالارها و باشگاه هاي کلیه دستگاه هاي عمومی و دولتی از سوي زوج ها و حتی دریافت کمک هزینه زندگی به

 
صورت قرض الحسنه تا دو سال را در نظر گرفته است. 

 
- ماده 5، ترویج ازدواج از طریق رسانه ملی و دستگاه هاي فرهنگی را مورد تاکید قرار داده است. 

- ماده 6، «کمیته سامان ازدواج» متشکل از فرماندار، امام جمعه شهر و رئیس شوراي شهر را به منظور نظارت بر اجراي این قانون در

 
استان ها، تعیین کرده است. 

- ماده 7، تکالیفی را در مورد محل خدمت و مستمري دو برابري سربازان متاهل، براي وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح، تعیین

 
کرده است. 

 
- ماده 9، دولت را موظف ساخته که در دسترسی به فرصت هاي شغلی، وام اشتغال و وام مسکن، متاهلین را در اولویت قرار دهد. 

- در ماده 10، بحث خوابگاه هاي متاهلی و پرداخت کمک هزینه تحصیلی دو برابري دانشجویان متاهل در دانشگاه هاي تحت پوشش

 
وزارت هاي علوم و بهداشت، در نظر گرفته شده است. 

- در سایر مواد هم به دولت سه ماه مهلت داده شده که آیین نامه اجرایی بنویسند و هر 6 ماه، به کمیسون فرهنگی مجلس، گزارش
عملکرد در باره اجراي قانون بدهند و همچنین وزراي امور اقتصادي و دارایی، راه، مسکن و شهر سازي و کشور مکلف شدند که قانون

 
را اجرا کنند. 

همانطور که ملاحظه می کنید بر اساس اغلب «موانع ازدواج» در کشور که حداقل الان 13 میلیون جوان در انتظار ازدواج داریم، «راه
حل ها» به صورت مواد قانونی مصوب شده است؛ حال از جمله سؤالاتی که اینجا مطرح است اینکه؛ اگر بیماري به پزشک مراجعه کند
و بیماري او تشخیص داده شود اما بیمار، نسخه تجویزي پزشک را در دیوار اتاق خود نصب کند یا در اسناد و مدارك خود نگهداري
کند و به مورد اجرا نرساند، آیا بیماري او درمان خواهد شد؟! آیا به مرور در اثر عدم درمان، بیماریش تشدید نمی شود؟! آیا این

 
بیماري با عوارضی که ایجاد می کند، باعث بیماریهاي دیگر نمی شود؟! آیا با گذشت زمان، بیماري علاج ناپذیر نمی شود؟! 

واقعاً ما را چه شده که در زمینه هاي مختلف، در مقام نظر، حرف هاي خوبی می زنیم اما در مقام عمل، درست عمل نمی کنیم یا
اصلاً دست به کاري نمی زنیم؟! حل مشکلات متعدد کشور تنها با گفتارها و نسخه نویسی ها، درمان نمی شود؛ ما نیازمند کردارها و
رفتارهاي درست هستیم، به مدیریتهاي کارآمد و اثربخش و دغدغه مند که براي رفع گرفتارهاي جامعه آستین همت بالا زنند، احتیاج

 
داریم؛ زیرا دو صد گفته، چون نیم کردار نیست! 

توجه به این موضوع مهم هم ضروري است که کشور از سال 1385، در دوره پنجره یا «فرصت جمعیتی» قرار گرفته است، از جمله
تکالیف دولت ها در این دوره، توجه به ازدواج، اشتغال، آموزش عالی و مهارت ها و نیز مسکن جوانان است؛ مثلا در این راستا و به



قدمت همین «قانون تسهیل ازدواج»، قانون براي هر «دانش آموز، یک مهارت» را داریم، باید روشن شود که بر سر این قانون در
«وزارت آموزش و پرورش» چه آمده است و کار آن به کجا انجامیده است؟! به هر حال بخشی از دلایل تاخیر و یا عدم ازدواج ها به

 
شغل بر می گردد، مواد «قانون تسهیل ازدواج جوانان» در این باره کمک کننده و شتاب دهنده است. 

یا بحث مسکن جوانان، در فراگیري ازدواج، عامل بسیار تاثیرگذاري است، به این موارد باید به شکل اصولی و دقیق و به عنوان یک
وظیفه مستمر پرداخته شود؛ البته غیر از زمینه هاي اقتصادي به عوامل موثر و تعیین کننده فرهنگی در جامعه نیز باید توجه جدي
معطوف شود؛ مثلا در مورد ازدواج و تشکیل خانواده، هم خود جوانان باید توقعات را تعدیل کنند و هم خانواده ها بایستی پشتیبانی
هاي لازم را صورت دهند، تا ازدواج در مسیر آسان، کیفی و طبیعی خود قرار گیرد؛ البته در این رابطه «توانمند سازي جوانان» با
پرداختن به موضوع مشاوره ها و برخورداري از مهارت هاي زندگی و اینکه جوانان و خانواده ها چگونه در مواجهه با دشواري ها و

 
اختلاف نظرها، حل مسئله کنند، اینها نیز حائز اهمیت هستند. 

در جمع بندي باید گفت که این تکالیف دوره "پنجره جمعیتی" که در قوانین بعضاً بخوبی دیده شده، باید مجري مشخص و منابع
معین داشته باشند و پیوسته مورد نظارت و رصد مجلس و سایر سازمانهاي نظارتی قرار گیرند؛ این دوره براي کشور ما یک دوره 40
ساله است که 15 سال آن در سکوت و کم عملی سپري شده است و باید در این سال هاي باقیمانده، همت مضاعفی باشد و در این
زمینه، جهش فوق العاده اي صورت گیرد، تا با درایت و با حوصله این اشکالات و موانع رفع و رجوع شود؛ اینجا جایی هست که با یک
دیدگاه معرفتی نسبت به آینده و مدیریت آن، همه قوا، دستگاه ها، خانواده ها و جوانان باید حول محور «تحکیم خانواده» و «توانمند

سازي جوانان و زنان» براي اجراي برنامه اي همه جانبه، انسجام، هماهنگی و سازماندهی پیدا کنند.



سطح اشتغال روستایی افزایش یافت

منبع: الفشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/05/01

معاون اشتغال وزیر کار با بیان اینکه دادن وام به تنهایی به ایجاد شغل منجر نمی شود، از پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی به
135 هزار طرح خبر داد و گفت: خوشبختانه سطح اشتغال سالانه بخش روستایی افزایش یافته و از سه درصد به 29 درصد رسیده

 
است. 

به گزارش ایسنا، عیسی منصوري اظهار کرد: معتقدیم که دادن وام به تنهایی اشتغال ایجاد نمیکند و کسب و کاري که با وام شروع

 
شود از دوام و پایداري برخوردار نیست. 

وي ادامه داد: در طرح اشتغال روستایی براي حدود 134 هزار طرح تسهیلات پرداخت شده و براي اولین بار نظارت چند لایه بر

 
تسهیلات را اعمال کردهایم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار که در گفتوگوي خبري صدا و سیما سخن میگفت، ادامه داد: از اواخر سال 1397
اطلاعات افرادي که تسهیلات طرح را دریافت کردند به طور کامل روي سامانه وزارت کار ثبت شده و امکان راستی آزمایی فراهم شده

 
است. 

منصوري نظارت بر وام گیرندگان، نظارت بر پرداخت به موقع تسهیلات از طرف بانکها، وجود کمیتههاي نظارت استانی، سامانه ناظر و
سامانه شفافیت را از جمله مراحل نظارت بر روند پرداخت تسهیلات طرح اشتغال روستایی عنوان کرد و با تایید انحراف برخی از طرح
هاي اشتغال روستایی، گفت: در حال حاضر نزدیک به 4800 طرح داراي انحراف شناخته شده که بعضا مورد اصلاح قرار گرفتهاند و

 
رقم 604 میلیارد تومان هم پول برگردانده شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در عین حال از افزایش سطح اشتغال سالانه روستایی از سه درصد به 29 درصد خبر داد

 
و تاکید کرد: به دنبال شیوع ویروس کرونا این آمار کاهش پیدا کرده است. 

منصوري در بخش دیگري از این گفتوگو به گزارشی که در خصوص انحراف از تسهیلات طرح اشتغال روستایی از این بخش خبري
پخش شده اشاره و با انتقاد از آن اظهارکرد: سقف تسهیلات پرداختی در این طرح 15 میلیارد تومان است و ما تسهیلات 50 میلیارد
تومانی نداریم. در بحث خرید و فروش وام اشتغال طی 1.5 سال گذشته بانکها منابع جدیدي در اختیار نداشتند که بر اساس آن وام

 
جدیدي بدهند لذا موضوع خرید و فروش وام اتفاق نیفتاده است. 

به گفته وي 67 درصد تسهیلات طرح اشتغال روستایی و معادل 11.5 هزار میلیارد تومان تا مرحله چهارم پرداخت تسهیلات به بخش
کشاورزي اختصاص یافته و بیشتر آن مربوط به صنایع تبدیلی بوده و در بخش زراعت و باغداري نیز 15 درصد تسهیلات پرداختی

 
متعلق به بخش کشاورزي بوده است. 



معاون اشتغال وزارت کار در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر با منابعی که به طرح اشتغال روستایی اضافه و تزریق شده و به
حدود 20 هزار میلیارد تومان رسیده میزان تسهیلات هزینه شده در بخش کشاورزي زیر 45 درصد بوده است.



زندگی سخت این روزهاي کارگران/ کرونا درآمد کارگران را کاهش و هزینه

ها را افزایش داد

منبع: تسنیمشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/05/01

رئیس کمیته دستمزد شوراهاي اسلامی کار با گلایه از مسئولان که نسبت به تصویب حق مسکن کارگران تعلل می کنند
گفت: کارگران با حذف اضافه کارها درآمد خودرا ازدست داده اند و ماهیانه حداقل یک میلیون و 600هزار تومان باید هزینه

بهداشتی مقابله با کرونا کنند.

رئیس کمیته دستمزد شوراهاي اسلامی کار با گلایه از
مسئولان که نسبت به تصویب حق مسکن کارگران تعلل
می کنند گفت: کارگران با حذف اضافه کارها درآمد خودرا
ازدست داده اند و ماهیانه حداقل یک میلیون و 600هزار
تومان باید هزینه بهداشتی مقابله با کرونا کنند. - اخبار

 
اقتصادي - 

فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد شوراهاي اسلامی کار
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم درباره
حق مسکن کارگران گفت: حق مسکن دیگر از الویت دولت

 
خارج شده است و به نوعی توهین به خانواده هاي کارگري است. 

وي بیان کرد: خانواده هاي کارگري نسبت به دولت بد بین شده اند. معاونت وزارت بهداشت اعلام کرده است که هزینه بهداشتی براي
مقابله باکرونا براي یک خانواده 4نفره در ماه حدود یک میلیون و 600هزار تومان است. به این معنی است هزینه سلامت در خانواده
کارگري از 3.7درصد به 8درصد رسیده است و در خانواده روستایی از4.9 به 12.9 درصد می رسد.اگر فرد بالاي 60سال در خانواده
باشد این رقم به 12.3درصد می رسد.این هزینه به جز هزینه درمان است و اگر خانواده اي بخواهد به توصیه ها گوش کند هزینه
هایی مانند مصرف مکمل ها , گیاهان دارویی, برخی غذاها هم به میان می آید. هزینه هاي غیر مستقیم کرونا براي جامعه کارگري
استرس هاي طاقت فرسا است , چرا که تعداد زیادي از کارگران به دلیل کاهش اضافه کارها در مجموعه هاي مختلف درآمدشان
کاهش یافته است. از سوي دیگر نگران این موضوع هستند که مبادا با کرونا, مجموعه اي که در آن اشتغال دارند, تعطیل شود و آنها

 
بیکار بمانند. 

توفیقی ادامه داد: برخی از کارگران دو شغله بودند, با کرونا شغل دوم که کمک هزینه زندگی بود را از دست داده اند. همین باعث
شده است که کارگران با مشکلات متعدد روبرو هستند. دستمزد به یک موضوع مسخره تبدیل شده است. کارگران اصلاح دستمزد در

 
نیمه دوم سال را نمی خواهند, همین حق مسکن تعیین تکلیف شود.من حقوق سال 99را می خواهم. 

وي ادامه داد: آقاي همتی می گوید مدیون هستید تصور کنید که ما نرخ ارز را براي ایجاد درآمد افزایش داده ایم. چراهمان روزي که
نرخ ارز افزایش می یابد, اوراق قرضه چاپ می شود؟درباره توزیع کالاي اساسی هم مشکلاتی وجود دارد. مانند ماجراي بن می شود.
ارائه بن در اوایل انقلاب با اکنون تفاوت دارد. آن زمان مشکلات در سیستم هاي اداري نبود.در حال حاضر به حد بسیار زیادي آلوده



به انواع رانت ها وسواستفاده ها هستند. زمانی که رانت وجود دارد, کوپن دادن براي کالاي اساسی بی معنی است. چرا که فضایی براي
اجحاف بیشتر طبقه کارگري فراهم می شود. چرا که احساس می کنم آنچه به جایی نرسد فریاد است.



طلاق قانون ازدواج از اجرا!

منبع: خبر فوريشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/05/01

15 سال پس از تصویب و اجرانشدن قانون تسهیل ازدواج مسئولان تازه از ضرورت بازنگري آن می گویند.

 15 سال پس از تصویب و اجرانشدن قانون تسهیل ازدواج

 
مسئولان تازه از ضرورت بازنگري آن می گویند. 

آذر 84 که مجلس، «قانون تسهیل ازدواج جوانان» را
تصویب کرد، همه در خیالی خوش فرو رفتیم که خوشا
جوانانی که از این پس قصد ازدواج و تشکیل خانواده می
کنند. قطعا این خیال خوش، چندان بی راه نبود چون به
نظر می رسید با توجه به ابعاد حمایتی که این قانون در
خود دارد مسیر ازدواج جوانان نه تنها آسان و چه بسا
مشوق آن ها نیز می شود اما گویا این خیال خوش آن روز

ما (آذر84) پس از 15 سال حالا به خیال خامی می ماند که نه تنها جوانان از منافع این قانون تاکنون سودي نبرده اند بلکه قانون

 
گذار و مجري هم درباره آن در یک سردرگمی طولانی مدت فرو رفته اند. 

 
قانونی براي اجرا نشدن! 

واقعا مشکل چیست؟ چرا این قانون پس از 15سال هنوز رنگ و بوي اجرا به خود نگرفته است؟ براي دریافت پاسخ این پرسش با
طیبه سیاوشی نماینده و عضو کمیسیون فرهنگی مجلس قبل که از پیگیري کنندگان این قانون بود تماس می گیرم. به خانم
سیاوشی می گویم برخی معتقدند این قانون به گونه اي طراحی شده است که قابل اجرا نیست یا حداقل این که موانع بزرگی پیش
روي خود دارد، این نماینده سابق مجلس می گوید: «دقیقا همین گونه است، مهم ترین و بزرگ ترین مشکل این قانون همین است
که هیچ دستگاهی را موظف به نگاشتن آیین نامه نکرده است. من بارها در کمیسیون التماس کردم که تکلیف این موضوع را مشخص

 
کنیم که شرایط مهیا نشد». 

 
شکایت از دولت براي اجرا نکردن قانون 

طبق قانون، مجلس می تواند از دولت براي عدم تمکین به تکالیف خود به قوه قضاییه شکایت کند. از همین رو پژمانفر عضو
کمیسیون فرهنگی وقت مجلس در آذر98 از شکایت از دولت براي بی توجهی به این قانون خبر داد. من از خانم سیاوشی درباره
سرنوشت این شکایت هم می پرسم. او می گوید: «متاسفانه قوه قضاییه پاسخ و گزارش پیگیري براي این شکایت به مجلس نداد.

 
طبیعتا در دوره جدید مجلس، کمیسیون فرهنگی باید موضوع را پیگیري کند.» 

 
3 اشکال مهم قانون تسهیل ازدواج 

به هر روي منتقدان این قانون کم نبوده و نیستند. سینا کلهر مدیرکل وقت مطالعات فرهنگی مرکز پژوهش هاي مجلس هم در

 
سال98 درباره قانون تسهیل ازدواج جوانان به سه دلیل براي ناکام ماندن این قانون اشاره کرده است: 

1- این قانون، نهادهاي مجري را به طور دقیق مشخص نکرده است. یعنی تکلیفی تعیین شده و حکمی بیان شده است که نهاد



 
اجراکننده آن مشخص نیست. به همین دلیل وقتی قانون اجرا نمی شود نهاد ناظر نمی داند که مقصر کیست. 

2- در این قانون به محل تامین منابع مالی اشاره نشده است. مثلا مشخص نیست که هزینه تاسیس صندوق اندوخته ملی جوانان باید

 
از کجا بیاید؟ 

3- آخرین مورد هم نبود ضمانت اجراست. در دل خود این قانون حکمی وجود ندارد که اگر کسی تخلف کرد و مواد قانون را اجرا

 
نکرد، چه اتفاقی براي او می افتد. 

 
این قانون چه می گوید؟ 

 
براي این که بیشتر با این قانون ناکام آشنا شویم، خوب است برخی بندهاي آن را با هم مرور کنیم: 

در بند یک این قانون به ایجاد صندوقی با عنوان «صندوق اندوخته ازدواج جوانان» اشاره شده است تا منابع مالی این قانون تامین

 
شود. 

 
ماده دو تاکید می کند که باید از محل این صندوق به مزدوجین نیازمند به اجاره مسکن، وام ودیعه مسکن پرداخت شود. 

ماده سه دولت را موظف می کند تا با همکاري با چندین نهاد، واحدهاي ساختمانی به عنوان «مسکن موقت» احداث کرده و آن ها را

 
در اختیار زوج هاي جوان با اجاره مناسب به مدت سه سال قرار دهد. 

ماده چهار کلیه دستگاه هاي دولتی و عمومی را موظف کرده تا تالارها و باشگاه هاي خود را در اختیار زوج ها قرار بدهند. هر یک از
خانواده هایی هم که زوجین شغل یا منبع درآمدي ندارند باید تا دوسال بعد از ازدواج مبلغی به عنوان کمک هزینه زندگی و به صورت

 
قرض الحسنه دریافت کنند. 

ماده هفت وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح را خطاب قرار داده و مقرر کرده با موافقت فرمانده کل نیروهاي مسلح محل خدمت

 
سربازان متاهل در نزدیک ترین پایگاه به محل سکونت او باشد و به سربازان متاهل دوبرابر بیشتر از مجردان مستمري پرداخت شود. 

ماده 9می گوید که دولت موظف است متاهلین واجد شرایط را در اولویت دسترسی به فرصت هاي شغلی، وام اشتغال و وام مسکن

 
قرار دهد. 

ماده 10براي وزارت هاي علوم و بهداشت مقرر کرده است که براي متاهلین خوابگاه دانشجویی ایجاد کند و به آن ها دو برابر

 
دانشجویان متاهل کمک هزینه تحصیلی پرداخت کند. 

همان طور که دیدید مواردي که در این قانون اشاره شده است، حقا که جا داشت براي جوانان همچون «خیال خوش» باشد اما نشد
که نشد. اما چرا در این 15 سال این قانون اصلاح و اجرایی نشده است، پاسخ روزهاي قبل مدیرکل دفتر برنامه ریزي و توسعه
اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان تازه پس از این همه سال همین است: «قانون تسهیل ازدواج جوانان 15 سال مسکوت مانده و

 
باید بازنگري نسبت به آن صورت بگیرد.» 

بله، ما هم می دانیم، همه هم می دانند که این قانون باید اصلاح و بازنگري شود، اما چه زمانی؟ توسط چه کسی؟ چرا برخی از شما

 
مسئولان این قدر خسته اید و کند حرکت می کنید؟! 

 
روزآمد کردن سیاست هاي تسهیل ازدواج در دستور کار کمیسیون اجتماعی 

محمد اکبري- سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: مجلس دولت را وادار خواهد کرد برنامه جامع و تامینی براي دو جمعیت
24 میلیونی داوطلب ازدواج براي تسهیل ازدواج و پس از آن ارائه کند.علی بابایی کارنامی درگفت وگو با خراسان اظهارکرد: سیاست
هاي اتخاذ شده براي تسهیلات ازدواج نیازمند بازنگري جدي و اصلاح فوري است و کمیسیون بحث به روز کردن این سیاست ها را در
دست رسیدگی دارد.وي افزود: از نکات مهم در زمینه تسهیل ازدواج سامان دهی خیریه ها براي کمک به امر ازدواج است باید براي
ورود بنیادهاي صنفی و دیگر مراکز به امور خیریه ازدواج قانون داشته باشیم و مشوق هایی را از سوي دولت در این زمینه در نظر



بگیریم.نماینده ساري گفت: طرح هاي جامعی درخصوص مشوق هاي ازدواج، برنامه هاي تامینی براي زوج ها ، مسکن موقت سه ساله
براي جوانان تازه ازدواج کرده و همچنین ایجاد مسکن بعد از پایان سه سال اول زندگی، پیگیري بیمه بیکاري و رسیدگی به خطرهاي

اجتماعی که کانون خانواده را به خطر می اندازد از جمله برنامه هاي ما در مجلس یازدهم است که یک به یک ارائه می شود.



بازنشستگان و مشکلاتی که همچنان ادامه دارد

شماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/05/01
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

در شرایطی که سازمان تامین اجتماعی مدام به حداقل بگیران خود وعده ي مستمري 2 میلیون و 800 هزار تومانی از
مردادماه می دهد و سایر سطوح مزدي را فقط 15 درصد زیاد کرده، در شرایطی که قرار است به بازنشستگان فقط 5 میلیون

تومان خدمات رفاهی بدهند (حتماً ضامن و سفته و کلی قید و بند هم دارد! )، مشکلات ...

در شرایطی که سازمان تامین اجتماعی مدام به حداقل بگیران خود وعده ي مستمري 2 میلیون و 800 هزار تومانی از مردادماه
می دهد و سایر سطوح مزدي را فقط 15 درصد زیاد کرده، در شرایطی که قرار است به بازنشستگان فقط 5 میلیون تومان خدمات
رفاهی بدهند (حتماً ضامن و سفته و کلی قید و بند هم دارد! )، مشکلات تلنبار شده ي سالیان، بازنشستگان را آزار می دهد؛
بازنشستگانی که اگر حق مشارکت در تعیین سرنوشت خود را داشتند، مدیریت منابع و دارایی هایشان به خود آنها واگذار می شد و

 
دولت خود را از سر سفره آنها کنار می کشید، بدون تردید امروز حال و روزِ بسیار بهتري داشتند! 

 
اقتصاد 

بازنشستگان تامین اجتماعی مدتها است که از سیاست گذاري
مزدي و رفاهی سازمان رضایت ندارند؛ آنها می پرسند وقتی صفر
تا صد منابع سازمان با حق بیمه کارگران شکل گرفته پس چرا
دولت هرطور که خود صلاح می داند در تخصیص منابع و دارایی
هاي آن تصمیم گیري می کند؟ مگر سازمان، نهادي دولتی است

 
که مشمول تصمیم گیري هاي دولت شود؟! 

شکایت هاي مستمري بگیران! در همین رابطه نه تنها حدود یک میلیون و 800 هزار حداقل بگیر سازمان از روند تعیین مستمري ها
و اوضاع نامناسب معیشتی خود انتقاد دارند بلکه مستمري بگیرانِ سایر سطوح نیز از آنچه عدم تخصیص مناسب امکانات رفاهی و
مزایاي مزدي می دانند شاکی هستند. مستمري بگیران سایر سطوح که سی سال تمام مبالغ بالایی به عنوان حق بیمه و در اصل بابت
اندوخته دوران پیري خود به حساب سازمان پرداخته اند، حالا که زمان منتفع شدن و بهره برداري از این اندوخته رسیده، می گویند
آنچه دریافت می کنیم با پرداختی هاي ما تناسب ندارد؛ بعد از سی سال پرداختِ نه چندان کم، حالا سال به سال فاصله دریافتی ما با

 
حداقل بگیران کم و کمتر می شود. 

این انتقادات در حالی صورت می گیرد که تا قبل از سال هاي میانی دهه 90 خورشیدي و پیش از افول صندوق هاي بیمه گر کوچک
مانند صندوق فولاد، مستمري بگیران این صندوق ها که در دوران اشتغال حقوق هاي بالا داشته اند و حق بیمه بالا پرداخت کرده
بودند، امکانات مزدي و رفاهی تقریباً باکیفیت دریافت می کردند؛ مستمري هاي بالا، خدمات درمانی باکیفیت و وام ها و مزایاي مزدي
قابل اعتنا، بخشی از این رفاهیات دریافتی بوده است؛ در صندوقی مانند صندوق بازنشستگی شهرداري نیز وضع به همین منوال بوده

 
است. 



اما سایر سطوح مستمري بگیري در سازمان تامین اجتماعی سال به سال شاهد افول سطح رفاه و معیشت خود بوده اند و در حالیکه
کلیه منابع سازمان از حق بیمه خود این کارگران فراهم شده است؛ این افول تدریجی هیچ بهانه اي نمی تواند داشته باشد. سوال
اینجاست که آیا باید هزینه سیاست هاي کلان ناصحیح مانند کاستن از سطح اشتغال، بالا رفتن نرخ بیکاري و عدم مقابله با تخلفات
بیمه اي گسترده ي کارفرمایان که موجب کاستی گرفتن منابع و ورودي هاي سازمان شده است، بر دوش بازنشستگان سایر سطوح
باشد؟! آیا بار مهمانان ناخوانده سازمان که دولت آنها را اجباراً به این بیمه گر خصوصی و نه دولتی تحمیل کرده است باید بر دوش

 
مستمري بگیران بیفتد؟! 

مزایایی که کافی نیست! 25 تیرماه، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با تشریح جزییات متناسب سازي حقوق بازنشستگان این
سازمان که قرار است از مردادماه اجرایی شود، گفت: با اجراي متناسب سازي حقوق بازنشستگان از ماه آینده، حداقل حقوق مستمري

 
بگیران داراي 30 سال سابقه بیمه پردازي به حدود 2 میلیون و 800 هزار تومان خواهد رسید. 

سالاري اضافه کرد: میانگین رقم اضافه شده به حقوق بازنشستگان حداقل بگیر سازمان تأمین اجتماعی، 600 هزار تومان است، اما با
فرمول مورد توافق با کانون بازنشستگان کشور نهایتاً این موضوع در سنوات مختلف اعمال شد و درباره کسانی که حداقل بگیر نبودند

 
و حقوق بیشتري می گرفتند هم این افزایش حقوق شامل حالشان شده است. 

حالا مستمري بگیران می گویند نه 600 هزار تومان افزایشِ ناشی از متناسب سازي کافی و متناسب با سی سال بیمه پردازيِ ما است

 
و نه وام 5 میلیون تومانیِ وعده داده شده ي سازمان می تواند گرهی از کار فروبسته ي بازنشستگان کارگري بگشاید. 

خسرو سعیدپور، بازنشسته ي صنعتی که سال هاي طولانی در پروژه هاي مختلف در اراك و عسلویه کار تخصصی فنی انجام داده و
همیشه به علت بالا بودن حقوق، حق بیمه بسیار بیشتر از حداقلی به حساب سازمان واریز کرده، نمونه ي بازنشستگانی است که

 
متناسب با پرداخت هاي خود از مزایاي رفاهی بهره مند نشده اند و از این مسئله نارضایتی دارند. 

انتقاداتِ یک مستمري بگیرِ سایر سطوح! وي می گوید: من از زمان استخدام حقوق بالایی داشتم و کار بسیار سخت در پروژه هاي
نفتی انجام دادم؛ در نتیجه سی سال آزگار 7 برابر حق بیمه حداقلی به حساب سازمان پرداخت کردم اما الان انگار همین پرداخت
براي ما شده مدرك جرم! یارانه ما را قطع می کنند می گویند شما غنی هستید! به دفاتر کانون ها براي وام مراجعه می کنیم تا می
بینند حقوق ما بالاست می گویند شما جزو اغنیا هستید و ما را از لیست خط می زنند؛ قرار می شود سبد کالا بدهند باز ما را از

 
لیست خط می زنند! 

وي در مورد بهانه ي «محدود بودن منابع سازمان تامین اجتماعی» اینگونه استدلال می کند: مگر سازمان دولتی است که با تحریم ها
و گرفت و گیرهاي دولت، دچار نقصان منابع بشود؟! تامین اجتماعی یک سازمان بیمه گر بین النسلی و غیردولتی است و به نوعی می
شود گفت کاملاً خصوصی ست که منابع آن، همه متعلق به کارگران است؛ در نتیجه از پولی که من و امثال من سی سال تمام به این
صندوق ریخته ایم، «باید» به ما خدمات بدهند! چون این پول مال خودمان است؛ اگر واقعاً منابع محدود است و معذوریت دارند، چرا
آن 23 گروه بیمه شده خاص را که ناخوانده سر سفره ي تامین اجتماعی نشسته اند، خط نمی زنند؟ چرا ما را خط می زنند که سی

 
سال آزگار از حقوق خودمان زده ایم و حق بیمه کلان پرداخته ایم؟! 

او از روند افزایش مستمري سایر سطوح انتقاد دارد: هر سال از میزان افزایش سایر سطوح می کاهند؛ الان امسال حداقل بگیران 26
درصد افزایش مستمري داشته اند اما براي ما فقط 15 درصد مستمري ها را زیاد کرده اند؛ روزي که بازنشست شدم، مستمري من
6.5 برابر پایه مستمري بود الان با سیاست هاي غلط این فاصله به 3 برابر رسیده؛ دور از انتظار نیست که در چند سال آینده ما هم



 
حداقل بگیر شویم! شاید تا چهار یا پنج سال دیگر این اتفاق بیفتد! 

بار مهمانانِ ناخوانده! سعیدپور در ارتباط با این مهمانانِ پرهزینه، می گوید: اینها از امکانات ما به طور غیرعادلانه استفاده می کنند
درحالیکه سازمان تامین اجتماعی بنگاه حمایتی و خیریه نیست! درمانگاه سازمان می رویم همین ها را می بینیم که دفترچه هاي
سازمان در دست آمده اند؛ این 23 گروه، هم ترافیک در بخش درمان ایجاد کرده اند؛ هم داروها و خدمات را در اختیار گرفته اند و هم
منابع ریالی سازمان را به خود اختصاص داده اند؛ بار اینها را باید دولت بر دوش بکشد نه من بازنشسته بعد از سی سال کار پروژه اي و

 
سخت! 

در شرایطی که سازمان تامین اجتماعی مدام به حداقل بگیران خود وعده ي مستمري 2 میلیون و 800 هزار تومانی از مردادماه می
دهد و سایر سطوح مزدي را فقط 15 درصد زیاد کرده، در شرایطی که قرار است به بازنشستگان فقط 5 میلیون تومان خدمات رفاهی
بدهند (حتماً ضامن و سفته و کلی قید و بند هم دارد! )، مشکلات تلنبار شده ي سالیان، بازنشستگان را آزار می دهد؛ بازنشستگانی
که اگر حق مشارکت در تعیین سرنوشت خود را داشتند، مدیریت منابع و دارایی هایشان به خود آنها واگذار می شد و دولت خود را از

سر سفره آنها کنار می کشید، بدون تردید امروز حال و روزِ بسیار بهتري داشتند!




